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Αθήνα, σήµερα την 1η Φεβρουαρίου 2017, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 13.12’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΥ ΒΟΥΤΣΗ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 31-1-2017
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΞΕ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 31
Ιανουαρίου 2017, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου για την Προσχώρηση
του Μαυροβουνίου στη Συνθήκη του Βορείου Ατλαντικού»)

Πριν εισέλθουµε στην ειδική ηµερήσια διάταξη, έχω την τιµή
να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της
Πέµπτης 2 Φεβρουαρίου 2017.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 404/30-1-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Καρδίτσας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χρυσούλας Κατσαβριά - Σιωροπούλου προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη σύνταξη εθνικού
σχεδίου για τη στήριξη της βαµβακοκαλλιέργειας.

2. Η µε αριθµό 398/27-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κόνσολα
προς την Υπουργό Τουρισµού, σχετικά µε την έλλειψη δευτερο-
γενούς και εξειδικευµένης επεξεργασίας των στοιχείων των αφί-
ξεων, που δηµιουργεί ψευδή και ανακριβή εικόνα για τον
τουρισµό µας.

3. Η µε αριθµό 393/24-1-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ελένης
Ζαρούλια προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τον «διο-
ρισµό υπόδικης στη διοίκηση του υπερταµείου αποκρατικοποι-
ήσεων».

4. Η µε αριθµό 392/24-1-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αττικής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Παρασκευής Χριστοφιλοπούλου προς την Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε
τη µη συµµετοχή εκπροσώπων των ασφαλισµένων στο Δ.Σ. του
Ενιαίου Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης (ΕΦΚΑ). 

5. Η µε αριθµό 409/30-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου
Κατσώτη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την πώ-
ληση της «Εθνικής Ασφαλιστικής».

6. Η µε αριθµό 406/30-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη µεταφορά χρη-

στών της ΔΕΗ σε εταιρείες εναλλακτικών παρόχων ηλεκτρικής
ενέργειας.

7. Η µε αριθµό 402/27-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς
τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη µείωση του κόστους των δια-
γνωστικών εξετάσεων για τον καρκίνο του µαστού.

8. Η µε αριθµό 400/27-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών του Ποταµιού κ.
Σπυρίδωνος Λυκούδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε τα αναξιοποίητα ακίνητα για τα οποία το δηµόσιο πληρώνει
υψηλά ενοίκια.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 405/30-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Γρεβενών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χρή-
στου Μπγιάλα προς τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπι-
κοινωνιών και Ενηµέρωσης, σχετικά µε τη µετάβαση στο
ψηφιακό σήµα για µεγάλα τµήµατα της επαρχίας.

2. Η µε αριθµό 399/27-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιάσονος Φωτήλα προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την κα-
θυστέρηση του έργου επέκτασης της διώρυγας του ποταµού Πη-
νειού στη δυτική Αχαΐα.

3. Η µε αριθµό 394/24-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Κων-
σταντίνου Μπαρµπαρούση προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχε-
τικά µε τη λήψη µέτρων για τον εκσυγχρονισµό του δικτύου
ύδρευσης στην πόλη του Αιτωλικού, προκειµένου να προστατευ-
θεί η δηµόσια υγεία και η υγεία των κατοίκων της περιοχής.

4. Η µε αριθµό 396/25-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, σχετικά µε την κατάσταση στον Οργανισµό Μεγάρου Μου-
σικής Αθηνών.

5. Η µε αριθµό 408/30-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα
προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα σοβαρά προβλήµατα των
οικογενειών και των εργαζοµένων στις υπηρεσίες ειδικής αγωγής.

6. Η µε αριθµό 367/20-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ευβοίας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την «απαράδεκτη
εκτόπιση τριάντα έξι χιλιάδων επτακοσίων εξήντα εννέα τέκνων
Ελλήνων από τους βρεφονηπιακούς σταθµούς».

7. Η µε αριθµό 366/20-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την απο-
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κατάσταση της αδικίας στην παραγωγή ηλεκτρικού ρεύµατος
από οικιακά φωτοβολταϊκά συστήµατα.

8. Η µε αριθµό 365/20-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανδρέα Κατσανιώτη προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την
επαναλειτουργία µεταβατικών τµηµάτων του ΤΕΙ δυτικής Ελλά-
δας.

9. Η µε αριθµό 338/13-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, σχετικά µε την «προοπτική κατοικήσεως των είκοσι οκτώ νη-
σιών που αναβαθµίζει την εθνική ελληνική κυριαρχία και ενισχύει
τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας».

10. Η µε αριθµό 337/13-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου
Κρεµαστινού προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε το εύρος
εφαρµογής της τηλεϊατρικής στην Ελλάδα.

11. Η µε αριθµό 333/12-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Θεόδωρου Παπαθεοδώρου προς τον Υπουργό Ψηφια-
κής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, σχετικά µε τη
χρηµατοδότηση δηµοσιογράφων και ιστοσελίδων.

12. Η µε αριθµό 313/5-1-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Β’ Πειραιώς της Ένωσης Κεντρώων κ. Θεοδώρας Μεγαλοοικονό-
µου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τον κίνδυνο να µείνουν
χωρίς θεραπείες τα παιδιά και οι έφηβοι της ειδικής αγωγής.

13. Η µε αριθµό 345/16-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος - Αδώνι-
δος Γεωργιάδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τα
ζητήµατα κακοδιαχείρισης στα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα
(ΕΑΣ).

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1735/5-12-2016 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ. κ.

Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, σχετικά µε τον διαχωρισµό περιπτώσεων της πραγ-
µατικής ρευµατοκλοπής και της εκτίµησης για πιθανή µη κατα-
γραφείσα κατανάλωση και ένταξη στον διακανονισµό των
τριάντα έξι δόσεων της ΔΕΗ όλων των κατηγοριών οφειλών των
καταναλωτών.

2. Η µε αριθµό 89/5-10-2016 ερώτηση του Βουλευτή Δωδεκα-
νήσου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κόνσολα προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την ολοκλήρωση και αυτονόµηση
του Ογκολογικού Τµήµατος του Νοσοκοµείου Ρόδου.

3. Η µε αριθµό 89/5-10-2016 ερώτηση του Ε’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµαστινού προς
τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την ολοκλήρωση και αυτονό-
µηση του Ογκολογικού Τµήµατος του Νοσοκοµείου Ρόδου.

4. Η µε αριθµό 2117/100/19-12-2016 ερώτηση και αίτηση κα-
τάθεσης εγγράφων του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, σχετικά µε την
καθυστέρηση της ολοκλήρωσης του έργου Πάνορµο - Εξάντη.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Βορίδη, όλα πάνε καλά πραγµατικά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Για µας µια χαρά, αλλά είναι λίγο

πένθιµο το κλίµα από εκεί.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μας γεµίζετε αισιοδοξία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούγαµε για τη δια-

πλοκή…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Γνωρίζουµε ότι πάντοτε

είστε είτε αισιόδοξος είτε δύσθυµος για τη χώρα και µόνο, άρα
η αισιοδοξία σας αντανακλά σε όλη την Αίθουσα και µας γεµίζει
εµάς και όσους µάς ακούν µε πολύ θετικά συναισθήµατα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Έτσι, κύριε Πρόεδρε. Διερµηνεύ-
σατε τα αισθήµατα του Σώµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Είµαι απολύτως σίγουρος.
Και τα δικά σας.
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση, σύµφωνα µε το άρθρο 148 του Κανονισµού της
Βουλής, επί του κατατεθέντος πορίσµατος της Εξεταστικής Επι-
τροπής, σχετικά µε τη διερεύνηση της νοµιµότητας της δανει-
οδότησης των πολιτικών κοµµάτων, καθώς και των ιδιοκτητριών
εταιρειών µέσων µαζικής ενηµέρωσης από τα τραπεζικά ιδρύ-
µατα της χώρας, που κατατέθηκε στην Ολοµέλεια της Βουλής
στις 25 Ιανουαρίου του 2017.

Η εξεταστική επιτροπή, η οποία κατέληξε στο υπό συζήτηση
πόρισµα, συνεστήθη µε οµόφωνη απόφαση της Ολοµέλειας της
Βουλής, που ελήφθη κατά τη συνεδρίαση της 15ης Απριλίου του
2016.

Το πόρισµά της κατατέθηκε στις 25 Ιανουαρίου του 2017, ανα-
κοινώθηκε στη Βουλή, καταχωρίστηκε στα Πρακτικά της συνε-
δρίασης αυτής και διανεµήθηκε στους συναδέλφους.

(Λόγω του µεγάλου όγκου του πορίσµατος, το κείµενό του δεν
καταχωρίζεται στο παρόν Πρακτικό και βρίσκεται σε ηλεκτρονική
µορφή στο link http://www.hellenicparliament.gr/UserFiles/
510129c4-d278-40e7-8009-e77fc230adef/ΠΟΡΙΣΜΑ%20ΕΞΕ-
ΤΑΣΤΙΚΗΣ%20ΔΙΕΡΕΥΝΗΣΗ%20ΝΟΜΙΜΟΤΗΤΑΣ%20ΔΑΝΕΙ-
ΟΔΟΤΗΣΗΣ%20ΚΟΜΜΑΤΩΝ%202017.pdf)

Έχω την τιµή να θέσω υπόψη του Σώµατος την οµόφωνη από-
φαση της Διάσκεψης των Προέδρων ως προς την οργάνωση της
συζήτησης επί του πορίσµατος, η οποία θα διεξαχθεί µε ανάλογη
εφαρµογή του άρθρου 137 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής, δηλαδή µε τη διαδικασία της γενικευµένης συζήτησης
επερώτησης, σύµφωνα µε ό,τι τηρήθηκε και κατά το παρελθόν.

Ειδικότερα, η συζήτηση θα αρχίσει µε έναν πρώτο κύκλο
εννέα, κατά προτεραιότητα, οµιλητών, έναν από κάθε Κοινοβου-
λευτική Οµάδα και έναν Ανεξάρτητο Βουλευτή, µε χρόνο οµιλίας
για τον καθένα δέκα λεπτά, χωρίς δικαίωµα δευτερολογίας. Πρώ-
τος θα λάβει τον λόγο Βουλευτής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς και δεύτερος Βου-
λευτής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων, που έχουν καταθέσει και τη σχετική πρόταση. 

Εδώ τα δέκα λεπτά θα γίνουν δεκαπέντε. Έχει ζητηθεί, αλλά
θα παρακαλούσα πολύ να τηρηθεί. Να υπάρχει, δηλαδή, µια
άνεση στους συναδέλφους που χειρίστηκαν τα πράγµατα από
τη θέση των βασικών εισηγητών και µέσα στην επιτροπή, ώστε
να εκφράσουν τις απόψεις τους. 

Στη συνέχεια θα εισέλθουµε στις αγορεύσεις των οµιλητών επί
του ενιαίου καταλόγου, κατ’ εφαρµογή της διάταξης της παρα-
γράφου 5 του άρθρου 65 του Κανονισµού της Βουλής, ο οποίος
απαρτίζεται από δύο κύκλους οµιλητών. Ο κάθε κύκλος θα απο-
τελείται από δεκατέσσερις Βουλευτές, στον οποίο θα συµµετέ-
χουν πέντε Βουλευτές από τον Συνασπισµό Ριζοσπαστικής
Αριστεράς, τρεις Βουλευτές από τη Νέα Δηµοκρατία κι ένας από
τις υπόλοιπες Κοινοβουλευτικές Οµάδες.

Οι οµιλητές και οι οµιλήτριες του ενιαίου καταλόγου θα λαµ-
βάνουν τον λόγο για δέκα λεπτά, χωρίς δικαίωµα δευτερολογίας.
Οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες ήδη έχουν υποβάλει καταστάσεις
οµιλητών κι έχει καταρτιστεί από την υπηρεσία ενιαίος κατάλο-
γος µε εναλλαγή οµιλητών κατ’ αναλογία της κοινοβουλευτικής
δύναµης των κοµµάτων. Λέµε πώς οι Βουλευτές της Συµπολίτευ-
σης θα εναλλάσσονται µε τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης
ως εξής και λοιπά. Αυτό είναι κάτι που θα το δούµε στην πράξη
αυτό. 

Ο χρόνος οµιλίας των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων θα είναι οριζόµενος από το άρθρο 97 παράγραφοι 2 και 3
του Κανονισµού του Βουλής, δηλαδή η διάρκεια αγόρευσης του
Πρωθυπουργού και του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης θα είναι έως είκοσι λεπτά και των Προέδρων των υπόλοιπων
έξι Κοινοβουλευτικών Οµάδων έως δεκαπέντε λεπτά.

Οι Υπουργοί θα µιλήσουν για δέκα λεπτά της ώρας. Οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι θα µιλήσουν για δώδεκα λεπτά. Εφό-
σον όµως προηγηθεί η οµιλία του Προέδρου της Κοινοβουλευτι-
κής τους Οµάδας, θα µιλήσουν για έξι λεπτά. 

Σας ενηµερώνω ότι εκ µέρους της Κυβέρνησης –επειδή είπα
για τους Υπουργούς- θα µιλήσει ο κ. Σκουρλέτης, ως Υπουργός
Εσωτερικών -αυτό αφορά και στις συνάψεις των συµβάσεων που
έχουν σχέση µε τα οικονοµικά των κοµµάτων-, ο κ. Παππάς, σε
σχέση κυρίως µε τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, ο κ. Κοντονής
και ο κ. Παπαγγελόπουλος από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και ο
κ. Φάµελλος, ο οποίος είχε και την προεδρεία της επιτροπής για
ένα ικανό διάστηµα προηγούµενα.

Η συζήτηση επί του πορίσµατος προτείνω να έχει περατωθεί
έως τις δώδεκα τα µεσάνυχτα. Αυτό για να γίνει, χρειάζεται µε-
γάλη αυτοσυγκράτηση, αλλιώς θα πάµε µία, δύο το βράδυ. Δεν
προβλέπεται, εξ όσων γνωρίζω, ψηφοφορία ούτε θα µπουν κάλ-
πες για έναρξη διαδικασίας που θα οδηγούσε στην ειδική διαδι-
κασία της προανακριτικής. Άρα όλη η συζήτηση θα αφορά στις
ώρες που θα καταναλωθούν.

Είναι πιθανόν να µιλήσουν ενδεχοµένως και όλοι οι πολιτικοί
Αρχηγοί. Επειδή ήδη έχουν δηλώσει τέσσερις συν δύο, που γνω-
ρίζουµε, δηλαδή έξι, είναι πάρα πολύ πιθανόν να µιλήσουν όλοι
ή σχεδόν όλοι, γι’ αυτό σας λέω ότι υπάρχει ένα σφίξιµο χρόνου
και θα πρέπει να έχουµε αυστηρότητα.

Σας ανακοινώνω τους εννέα πρώτους οµιλητές, που οι Κοινο-
βουλευτικές τους Οµάδες έχουν υποδείξει. Είναι οι εξής συνάδελ-
φοι: κύριοι Μπαλωµενάκης, Καµµένος, Μηταράκης, Κασιδιάρης,
Κουτσούκος, Καραθανασόπουλος, Σαρίδης, Μαυρωτάς και Νικο-
λόπουλος.

Επίσης, τους υπόλοιπους, που οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες
έχουν υποδείξει, δεν είναι ανάγκη να σας τους διαβάσω, θα τους
δούµε στους δύο επόµενους κύκλους.

Να πάµε γρήγορα, θα παρακαλούσα, χωρίς προδικαστικές
διαδικασίες.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ένα λεπτό, κύριε Λοβέρδο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Ερευνάµε και συζητάµε για τον κυβερνήτη
Ιωάννη Καποδίστρια», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, εί-
κοσι τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 2ο Γυµνάσιο Γέρακα. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πολύ σωστά επικαλε-

στήκατε το άρθρο 148 του Κανονισµού, βάσει του οποίου ρυθµί-
ζει το Σώµα πώς διεκπεραιώνει τα πορίσµατα. Στην παράγραφο
3 του άρθρου 148 γίνεται λόγος για τη συζήτηση του πορίσµατος
στην Ολοµέλεια αν το ζητήσουν εξήντα Βουλευτές. Θα σας πα-
ρακαλούσα πολύ, επειδή προφανώς αυτό έχει ρυθµιστεί, να µας
διανείµετε και το κείµενο των εξήντα Βουλευτών. Εκτός αν δεν
υπάρχει αυτό το κείµενο, οπότε θα πρέπει να τα ξαναδούµε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχει γίνει ανακοίνωση στην
Ολοµέλεια, έχει καταχωριστεί στα Πρακτικά και στο σύστηµα
έχει αναρτηθεί εγκαίρως. Έχει διανεµηθεί, δηλαδή.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατ’ αρχάς δεν θέλω να δυσχεράνω
τη διαδικασία. Αν χρειαστεί να τη διευκολύνουµε µε κάποιον
τρόπο, η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα είναι πρόθυµη να διευκο-
λύνει, για να γίνει η συζήτηση. Αλλά δεν µπορεί να έχουµε πα-
ραβιάσεις του Κανονισµού.

Αυτό που λέτε για την υποβολή στην Ολοµέλεια και την κατα-
χώριση στα Πρακτικά, το ρυθµίζει το άρθρο 148 παράγραφος 2.
Το άρθρο 148 παράγραφος 3, όµως, συνάδελφοι Κοινοβουλευ-
τικοί Εκπρόσωποι και εισηγητές, ρυθµίζει τι γίνεται στη συνέχεια,
αφού ανακοινωθεί και καταχωριστεί. Στη συνέχεια, λέει, αν υπάρ-
χει πρόταση του 1/5 του συνόλου των Βουλευτών, δηλαδή
εξήντα Βουλευτών, το πόρισµα της εξεταστικής εγγράφεται στην
ηµερήσια διάταξη, για να συζητήσουµε, όπως σωστά λέτε, κατά
το 137. Παρακαλούµε να µας διανείµετε την πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Στις 26 Ιανουαρίου 2017
υπεβλήθη πρόταση και ανακοινώθηκε µέσα στην Ολοµέλεια, ανα-
λυτικά. Έχει καταχωριστεί και βρίσκεται στην Ειδική Γραµµατεία
Προέδρου Βουλής.
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Γιατί δεν µας τη διανέµετε; Να µας
διανεµηθεί, για να δούµε τις υπογραφές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Στο παρελθόν δεν έχει δια-
νεµηθεί ποτέ, απ’ ό,τι µε ενηµερώνουν, αλλά θα το κάνουµε. Δεν
υπάρχει λόγος να µην το κάνουµε. Για ποιον λόγο; Όλοι αντιλαµ-
βανόµαστε περί τίνος πρόκειται. Θα διανεµηθεί. Τέλειωσε. Κα-
ταλάβαµε. Για τις υπογραφές, κύριε Λοβέρδο. Αντελήφθην. 

Πειράζει να δοθεί στους γραµµατείς και τους κοινοβουλευτι-
κούς όλων των κοµµάτων; Μη βγει σε τριακόσια αντίτυπα. Να
δοθεί σε όλα τα κόµµατα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μαζέψτε πρώτα τις υπογραφές και
µετά. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Λοβέρδο, κύριε Ρίζο,

σας παρακαλώ.
Επειδή τα ευκόλως εννοούµενα καµµιά φορά δεν παραλείπον-

ται, οι υπογραφές είναι µαζεµένες και είναι µαζεµένες από τότε
και θα σας διανεµηθούν. Τελεία. Θα διανεµηθούν και τα Πρα-
κτικά της συνεδρίασης. Μην υπάρχει κανένας υπαινιγµός για
οποιουδήποτε τύπου λαθροχειρία.

Θα παρακαλούσα πολύ τον συνάδελφο κ. Μπαλωµενάκη να
πάρει τον λόγο.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλησπέρα σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η απόφαση για την συγκρότηση
της εξεταστικής επιτροπής υπηρέτησε µια αναγκαιότητα. Ήταν
συνεπής προς τη διακηρυγµένη πρόθεση και δέσµευση της Κυ-
βέρνησης να ερευνήσει και να πατάξει τη διαπλοκή, φέρνοντας
στο φως όλες τις περιπτώσεις καταχρήσεων, χαριστικών πρά-
ξεων, παρανοµιών, για τις οποίες έως τότε υπήρχαν µεν πολλές
ενδείξεις, δεν είχε όµως σχηµατιστεί µια πλήρης και ολοκληρω-
µένη εικόνα. 

Το ξερίζωµα της διαπλοκής ήταν, επίσης, και παραµένει βα-
σικό πολιτικό πρόταγµα του ΣΥΡΙΖΑ, βασικό συστατικό του ανα-
γεννητικού του προγράµµατος, που το υπηρέτησε και το
υπηρετεί µε συνέπεια και υπευθυνότητα, έχοντας πάρει γι’ αυτό
σαφή εντολή από τον ελληνικό λαό. 

Η πολύµηνη δουλειά της επιτροπής έφερε στο φως και οδηγεί
στη δικαιοσύνη δεκάδες περιπτώσεων, που δεν αποτελούν
απλώς ιδιαίτερες και µεµονωµένες χαριστικές δανειακές πρά-
ξεις. Αποτελούν µέρος µιας τοιχογραφίας, µιας γιγαντογραφίας,
αν θέλετε, του συστήµατος πολιτικής και οικονοµικής εξουσίας
των χρόνων που προηγήθηκαν των σχέσεων εξάρτησης, υποτα-
γής, αλληλοεξυπηρετήσεων, αλληλοκαλύψεων εκατέρωθεν, δι-
ευκολύνσεων πάσης φύσεως. 

Μια υπόγεια διακλάδωση συνέδεσε τα κόµµατα εξουσίας µε
τα συστηµικά µέσα και αυτά µε τις διοικήσεις των τραπεζών.
Ήταν ορατή µόνο στις γενικές της γραµµές, τόσο ώστε να ξέ-
ρουµε όλοι ότι είναι εκεί, αλλά να µην υπάρχει πρόσβαση στις
λεπτοµέρειες που τώρα ανακαλύπτονται. Λεπτοµέρειες τις
οποίες, όπως αποκαλύφθηκε στην επιτροπή, τις γνώριζε και τις
ρύθµιζε ένας πολύ µικρός κύκλος ανθρώπων, δηλαδή οι ηγεσίες
των κοµµάτων ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας, µε εκτελεστικά όρ-
γανα τους οικονοµικούς τους υπευθύνους, οι διοικητές και τα µε-
γαλοστελέχη των τραπεζών, οι ιδιοκτήτες και τα έµπιστα
διευθυντικά στελέχη των συγκροτηµάτων ενηµέρωσης.

Προϊόντα του πλέγµατος αυτού υπήρξαν οι σκανδαλώδεις δα-
νεισµοί, χωρίς τραπεζικά κριτήρια, µε παράβαση της τραπεζικής
και της κοινής νοµοθεσίας, για τις οποίες εκτενώς κάνει λόγο το
πόρισµα που σήµερα αποτελεί το αντικείµενο της συζήτησής
µας.

Εδώ θα κάνω µια πρώτη αναφορά στην ενάντια επιχειρηµατο-
λογία, στο πλαίσιο δηλαδή µέσα στο οποίο το ΠΑΣΟΚ και η Νέα
Δηµοκρατία επιχείρησαν να ξεφύγουν από την υποχρέωσή τους
να πάρουν µια ξεκάθαρη θέση. Το «έτσι έκαναν όλοι» και το «ήταν
εποχή των παχιών αγελάδων» αποτελεί το πρώτο µέρος αυτής
της επιχειρηµατολογίας. Το δεύτερο και περισσότερο διαβρω-
τικό µέρος είναι: «Τι να κάνουµε; Πώς µπορούσαµε εµείς να προ-
βλέψουµε την απρόοπτη µεταβολή των συνθηκών;».

Δεν υπάρχει καµµιά αµφιβολία ότι και άλλοι οικονοµικά ισχυροί
παράγοντες έχουν δανειστεί το ίδιο διάστηµα, επίσης κατά πα-

ράβαση των τραπεζικών κανόνων. Καθώς το χρηµατοπιστωτικό
κεφάλαιο αποκτά ολοένα και µεγαλύτερο ειδικό βάρος στον σύγ-
χρονο καπιταλισµό, από την αύξηση του ρόλου του επωφελείται,
κυρίως, το µεγάλο κεφάλαιο, που έτσι αυξάνει την ισχύ και την
επιβολή του. Πρόκειται για µια ιστορικά επιβεβαιωµένη διαπί-
στωση, για την οποία υποθέτω ότι θα κάνει λόγο ο κ. Καραθανα-
σόπουλος, χωρίς όµως το copyright να του ανήκει, γιατί ανήκει
σε όλη την κοινωνία και σε κάθε σκεπτόµενο πολίτη. Δεν υπάρχει,
επίσης, αµφιβολία ότι µε την κρίση πολλοί σχεδιασµοί, ακόµα και
νοικοκυραίων, έπεσαν έξω.

Τι είναι εκείνο που διαφοροποιεί την περίπτωση που εξετά-
ζουµε; Πρώτον, ότι ο κατά παράβαση υπερδανεισµός λειτούρ-
γησε ως συνδετικός κρίκος, το κοινό στοιχείο των πλευρών του
τριγώνου της διαπλοκής. Δεύτερον, ότι είχε πάρει έναν γενικευ-
µένο χαρακτήρα.

Όπως θα ακούσουµε από τους συναδέλφους που θα ανέβουν
στο Βήµα, ο παραβατικός τραπεζικός δανεισµός αποτέλεσε, µε
πολύ λίγες εξαιρέσεις, τον κανόνα, την αποκλειστική πηγή χρη-
µατοδότησης στην ίδρυση εφηµερίδων, ραδιοφωνικών και τηλε-
οπτικών σταθµών, που ανήκαν σε πολύ πλούσιους, κατά τα άλλα,
επιχειρηµατίες.

Τρίτον, ότι η παραβατική δανειοδότηση, όχι απλώς εξακολού-
θησε να υπάρχει και στα χρόνια της κρίσης, αλλά τότε ήταν που
έγιναν οι περισσότερες και σοβαρότερες παραβιάσεις.

Αυτά είναι τα ξεχωριστά γνωρίσµατα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, που δίνουν στα συγκεκριµένα δάνεια κοµµάτων και ΜΜΕ
τον εξαιρετικά προβληµατικό χαρακτήρα τους. Υπάρχει, ωστόσο,
και κάτι ακόµα. Ο ιδιαίτερος ρόλος, η βαρύτητα που έχουν τα
κόµµατα και τα µέσα επικοινωνίας στη λειτουργία της δηµοκρα-
τίας µάς υποχρεώνει να είµαστε πολύ πιο απαιτητικοί, πιο ευαί-
σθητοι, αν θέλετε, για τον τόπο για τον οποίο δανείζονται. 

Τα κόµµατα Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ κυριάρχησαν επί σα-
ράντα χρόνια, έως ότου η λαϊκή αποδοκιµασία, για την ανικανό-
τητά τους να προβλέψουν και κυρίως να διαχειριστούν την κρίση
και η ευκολία µε την οποία µετακύλισαν το βάρος της στα φτω-
χότερα και τα µεσαία στρώµατα της κοινωνίας, τα έστειλε αρχικά
στην ανυποληψία και οδήγησε στη συνέχεια σε δραµατική µεί-
ωση των άλλοτε κραταιών ποσοστών τους.

Ο υπερδανεισµός των κοµµάτων αυτών οφειλόταν στην αί-
σθηση αιωνιότητας που τους έδινε η σχεδόν απόλυτη κυριαρχία
τους. Η καθεστωτικού τύπου αντίληψή τους για την εξουσία τα
οδήγησε σε συµπεριφορές που είναι και ποινικά κολάσιµες,
όπως θα εκτεθεί από τους συναδέλφους που έπονται. 

Τα δε συστηµικά µέσα επικοινωνίας, από την άλλη πλευρά,
είχαν να αντιµετωπίσουν την επέκταση των µέσων κοινωνικής δι-
κτύωσης, αλλά κατρακύλησαν οικονοµικά από το 2009 και µετά,
όχι µόνο εξαιτίας της τεχνολογικής εξέλιξης ούτε αποκλειστικά
λόγω της κρίσης.

Αυτό οφειλόταν και στην προϊούσα απαξίωσή τους, καθώς
υποστήριξαν σχεδόν κάθε αντιλαϊκό µέτρο που έλαβαν διαδοχικά
οι κυβερνήσεις του Γιώργου Παπανδρέου, του Παπαδήµου και
του Σαµαρά. Η απαξίωση αυτή µεταφράστηκε σε δραµατικά µι-
κρότερη κυκλοφορία, µείωση του διαφηµιστικού τζίρου και σε
µια συνεχόµενα αρνητική οικονοµική θέση.

Τόσο τα δύο κόµµατα της διαπλοκής, όσο και κυρίως τα µε-
γάλα ΜΜΕ βρήκαν αντίδοτο στις οικονοµικές τους δυσχέρειες
τον εύκολο τραπεζικό δανεισµό. Ενώ ολόκληρη η χώρα, οι επι-
χειρήσεις, οι άνθρωποι της παραγωγής δοκιµάζονταν από την
κρίση, τα συγκροτήµατα έπαιρναν τα περίφηµα ΚΟΔ, κοινά οµο-
λογιακά δάνεια, µε τους σκανδαλώδεις όρους που ανέδειξε και
ανέσυρε η επιτροπή.

Το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία χρησιµοποιούσαν το τραπε-
ζικό σύστηµα ως µέσο διπλασιασµού των εσόδων τους. Οι αριθ-
µοί είναι ιλιγγιώδεις. Τον χρόνο πριν από την έναρξη της κρίσης
και ενώ τα χρέη τους είχαν φτάσει σε δυσθεώρητα ύψη, εξακο-
λουθούσαν να δανείζονται δεκάδες εκατοµµύρια το καθένα.
Μόλις σε λίγα χρόνια το συνολικό χρέος τους είχε εκτοξευτεί στο
διπλάσιο.

Ο ελληνικός λαός αξίζει να θυµάται ποιοι ηγούνταν τότε στα
κόµµατα αυτά. Ο Αντώνης Σαµαράς είχε µόλις αναλάβει την ηγε-
σία της Νέας Δηµοκρατίας και ο Γιώργος Παπανδρέου την πρω-
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θυπουργία και την ηγεσία του ΠΑΣΟΚ. Εκείνη την εποχή υπήρχε
ακόµη περιθώριο για σώφρονα και υπεύθυνη διαχείριση. Την είχε
υποδείξει ο τότε οικονοµικός υπεύθυνος του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Σαλα-
γιάννης, δηµόσια, χωρίς όµως να ακουστεί. 

Αντί, όµως, γι’ αυτό, οι ηγεσίες των κοµµάτων διάλεξαν τον
δρόµο της στάσης πληρωµών, που πήρε µάλιστα και τη µορφή
νοµοθέτησης. Ο οφειλέτης, δηλαδή, νοµοθέτησε ότι δεν υποχρε-
ώνεται να πληρώνει τα χρέη του. Αναφέροµαι στις δύο ρυθµίσεις
του 2012 και του 2014. Ήταν πραγµατικά µια παγκόσµια πρωτο-
τυπία. 

Επιδιώκοντας να αποκτήσουν δωρεάν ξένο χρήµα, τα δύο κόµ-
µατα έδειξαν προκλητική αδιαφορία και περιφρόνηση στην ίδια τη
δηµοκρατία. Χρησιµοποίησαν τον υπερδανεισµό, για να συνεχί-
σουν να επιβάλλονται στην πολιτική ζωή µε προκλητική επίδειξη
δύναµης, µέσω σπάταλης διαχείρισης, µε τα µετακινούµενα πλήθη
στις εκλογές, τις µεγάλες προεκλογικές δαπάνες προβολής, που
απορρόφησαν και το µεγαλύτερο µέρος του δανεισµού τους.

Την ίδια περίοδο, όπως έχει αποδειχθεί, στα ταµεία τους έµ-
παιναν χρήµατα και από άλλες πηγές, όπως το διαβόητο 2%, από
τις µίζες της «SIEMENS», για το οποίο έχει οριστικά αποφανθεί
η Βουλή ότι υπήρξε. 

Εδώ θα κάνω µια δεύτερη αναφορά στην επιχειρηµατολογία
που σε λίγο αναµένεται να αναπτυχθεί από τους συναδέλφους
της Αξιωµατικής, κυρίως, Αντιπολίτευσης. Δεν ανιχνεύθηκαν,
λένε, πολιτικές ευθύνες. Ορισµένοι εκφωνούν αυτή τη διαπί-
στωση µε ανακούφιση. Άλλοι το κάνουν για να υποβαθµίσουν τη
σπουδαιότητα του πορίσµατος, συνεπώς και του όλου εγχειρή-
µατος, κάνοντας λόγο µάλιστα για αναπόδεικτο αφήγηµα.

Υπάρχουν συµπολίτες µας που εισπράττουν αυτή τη διαπί-
στωση µε απογοήτευση. Θέλω, λοιπόν, να κάνω την εξής δή-
λωση, απευθυνόµενος αποκλειστικά στην τελευταία αυτή
κατηγορία πολιτών. Ίσως από άγνοια, ίσως από σκοπιµότητα,
καλλιεργήθηκε µια σύγχυση ανάµεσα στις προσωποποιηµένες
πολιτικές ευθύνες που απαιτεί το άρθρο 158 του Κανονισµού της
Βουλής και κατ’ επέκταση το άρθρο 86 του Συντάγµατος και ανα-
φέρονται σε µέλη της τρέχουσας Κυβέρνησης και όσων διατέ-
λεσαν µέλη της κυβέρνησης δύο συνόδους πριν, δηλαδή σε έναν
πολύ µικρό και περιορισµένο κύκλο προσώπων, και σε εκείνες
τις πολιτικές ευθύνες που και προέκυψαν και έχουν λεπτοµερώς
µε υπευθυνότητα και τεκµηρίωση περιγραφεί στο πόρισµα και
αφορούν ολόκληρο το πολιτικό σύστηµα που είχε οικοδοµηθεί.

Αυτές οι ευθύνες συµπλέκονται µε ποινικές ευθύνες και προ-
σωποποιούνται ειδικότερα. Πρόκειται για ευθύνες προσώπων µε
πολιτική ιδιότητα. Εκείνων που υπέγραφαν εκ µέρους των ηγε-
σιών των κοµµάτων τους και ως αντιπρόσωποί τους τα επιλήψιµα
δάνεια. Εκείνων που παραπλανούσαν µε ή χωρίς συνεργούς στις
πιστώτριες τράπεζες, για να δέχονται τις διπλο-εκχωρήσεις ή τις
τριπλο-εκχωρήσεις, βεβαιώνοντας ψευδώς ότι δεν έχει ξανασυµ-
βεί. Εκείνων από τον κρατικό µηχανισµό που φρόντιζαν να µην
υπάρχουν απαντήσεις στα ερωτήµατα των τραπεζών για το εάν
προηγήθηκαν άλλες εκχωρήσεις. Υπάρχουν τέτοιες περιπτώσεις
και θα εξεταστούν περαιτέρω. Εκείνων που «ξεχνούσαν» -φυσικά
σε εισαγωγικά- την ύπαρξη των δανείων των κοµµάτων τους. Επί-
σης, όσων κατονοµάζει η πορισµατική αναφορά Καλούδη, η ανά-
συρση της οποίας ζητείται µε το πόρισµα.

Εκείνων που ενορχήστρωσαν και εκτέλεσαν το σκάνδαλο των
σκανδάλων της Αγροτικής Τράπεζας, µε τους διορισµένους κοµ-
µατικούς προέδρους, κατά τη δική τους οµολογία ενώπιον της
επιτροπής. Προέδρους που ήταν τοποθετηµένοι, όπως οι ίδιοι
είπαν, σε διατεταγµένη υπηρεσία –η φράση αυτή υπάρχει, κυρίες
και κύριοι, µέσα στα πρακτικά- και πολλαπλασίασαν επί των θη-
τειών τους τα δάνεια προς τα κόµµατά τους.

Πολιτικές ευθύνες, ενδεχοµένως και ποινικές, έχουν τα πρό-
σωπα του ηγετικού πυρήνα του ΠΑΣΟΚ, που θα προκύψει ότι
γνώριζαν, παρέλαβαν, διαχειρίστηκαν, διέθεσαν εντελώς αδια-
φανώς τα περίφηµα 15 εκατοµµύρια ρευστού που εντοπίστηκε
να έχει παραµείνει στα ταµεία του. Είναι πάρα πολύ µεγάλο το
ποσό που πρέπει να ανιχνευθεί ως προς την προέλευση και ως
προς τη διάθεσή του. 

Την ανάγκη της έρευνας την κατάλαβαν όλοι, πλην του αµέ-
σως σχετιζόµενου, δηλαδή του εκπροσώπου που είχε στην επι-

τροπή το σχήµα στο οποία σήµερα µετέχει το ΠΑΣΟΚ. Ελπίζω
είτε αυτός είτε κάποιος άλλος από το κόµµα του, ίσως ο κ. Σκαν-
δαλίδης, που απ’ ό,τι είδαµε έχει εγγραφεί στους οµιλητές και
ήταν σηµαίνον στέλεχος την εποχή εκείνη, να µπορέσει σήµερα
να συναινέσει τουλάχιστον στην ανάγκη περαιτέρω έρευνας του
φαινοµένου αυτού. Το ότι ο πυρήνας των προσώπων που γνώρι-
ζαν ήταν πολύ στενός και είχε άµεση επαφή και αναφορά µε την
ηγεσία το αποκάλυψε πολύ εύγλωττα εξεταζόµενος ο κ. Λάµ-
πρου, που ήταν µέλος της Κεντρικής Επιτροπής του ΠΑΣΟΚ και
επικεφαλής της ΑΤΕ στα χρόνια του µεγάλου «πάρτι». Είναι δικές
του οι φράσεις αυτές.

Θέλω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκ µέρους της κυβερνη-
τικής πλειοψηφίας, να διαβεβαιώσω ότι τώρα µόλις, σήµερα αρ-
χίζει ένας κύκλος δικαστικών ερευνών, που θα αποδώσει
συγκεκριµένα αποτελέσµατα. Η απόφαση που πήρε η επιτροπή
στην τελευταία της συνεδρίαση, µε συντριπτική πλειοψηφία και
µε εξαίρεση τη Νέα Δηµοκρατία, να αποστείλει το πόρισµα στον
εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, σηµαίνει ότι όσοι κατονοµάζον-
ται, ακόµα και για όσους προκύψει άµεση ή έµµεση σχέση, θα
κληθούν, κατά τη δικαστική τάξη, για παροχή εξηγήσεων. Με
βάση τα στοιχεία και την τεκµηρίωση που περιέχει το πόρισµα,
έχουµε την απολύτως βάσιµη πεποίθηση ότι πολλοί θα λάβουν
την ιδιότητα του κατηγορουµένου είτε ως αυτουργοί είτε ως ηθι-
κοί αυτουργοί. Αυτή είναι η απάντησή µας σε όσους ανέκραξαν
«άνθρακες ο θησαυρός!». Αυτή είναι απάντησή µας εξίσου σε
όσους µε ανεύθυνο λαϊκισµό µιλούν για συγκάλυψη, µη µπορών-
τας ή µάλλον µη θέλοντας να καταλάβουν το θεσµικό περί-
γραµµα µέσα στο οποίο οφείλαµε να κινηθούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν απόψεις που υπερ-
θεµατίζουν σε ζητήµατα που δεν ήταν το αντικείµενο της επιτρο-
πής. Σε αυτούς τους εύκολους κατήγορους λέµε: καµµιά
αντίρρηση πως η διαπλοκή έχει πάρα πολλά πρόσωπα, ότι υπάρ-
χει µια µεγάλη απαίτηση του λαού για τιµωρία. Όµως, υπάρχει
ένα µέτωπο, που δεν κλείνει εδώ. Μπορεί να µην υπάρχουν οι τα-
χύτητες που όλοι επιθυµούµε, αλλά στην πραγµατικότητα κάθε
καλόπιστος πολίτης θα σηµειώσει ότι το µέτωπο της διαπλοκής
είναι και παραµένει σταθερά ανοικτό, συνεχώς προστίθενται νέα
ευρήµατα, νέα σκοτεινά τοπία φωτίζονται και θα φωτίζονται,
αφού η µάχη της διαπλοκής έχει απόλυτη προτεραιότητα για την
Κυβέρνηση. 

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να πω, για
όσους δεν είχαν την ευκαιρία να διατρέξουν το κείµενο, ότι µια
πρώτη συγκέντρωση και καταγραφή των ποινικών αδικηµάτων
που εντοπίστηκε εκτείνεται µαζί µε το ολιγόλογο ιστορικό σε δε-
κάδες πυκνογραµµένες σελίδες. Το πόρισµα βρίθει από αδική-
µατα όπως κακουργηµατική απιστία, υπεξαιρέσεις, ψευδείς
βεβαιώσεις, απάτες µε ηθικούς αυτουργούς τους προφανώς
ωφεληθέντες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω µε µία παρατήρηση. Στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση
επικράτησαν για µια ακόµη φορά οι ακραίες απόψεις. Οι πολίτες
θα περίµεναν από ένα κόµµα που εµφανίζεται να θέλει να κυβερ-
νήσει να πάρει θέση για το αν υπήρξαν ή αν δεν υπήρξαν οι πα-
ρανοµίες ή εάν όλα αυτά που γράφει το πόρισµα είναι
αποτέλεσµα µια οµαδικής παράκρουσης και κυρίως θα πρέπει
να δώσει εξηγήσεις, όπως και το ΠΑΣΟΚ, για τα χρήµατα τα
οποία οφείλονται και για το πώς θα πληρωθούν. Έχει µια ευκαι-
ρία σήµερα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, που θα ακολουθήσει,
να συναινέσει τουλάχιστον ότι το πόρισµα είναι ανάγκη να πάει
στην Εισαγγελία του Αρείου Πάγου. Τουλάχιστον αυτό µπορεί
να το πει και να µετριάσει κάπως την εικόνα του ισχυρισµού της,
ότι η επιτοµή της διαπλοκής είναι ο ΣΥΡΙΖΑ, µια άποψη που -θα
ακούσετε και στη συνέχεια βέβαια την εκτενή αντίκρουσή της-
αν δεν ήταν τόσο θλιβερή, θα ήταν κωµική.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε Μπα-

λωµενάκη. 
Ο κ. Δηµήτρης Καµµένος έχει τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
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Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι µια σηµαντική ηµέρα σήµερα και
για το ελληνικό Κοινοβούλιο και για την Ελληνική Δηµοκρατία,
αλλά και για εµάς τους νεότερους Βουλευτές, οι οποίοι πριν από
δυο χρόνια δώσαµε έναν όρκο να τηρούµε το Σύνταγµα και να
εργαζόµαστε και να ψηφίζουµε για το συµφέρον του Έλληνα πο-
λίτη, ο οποίος είναι και ο εντολοδόχος µας. 

Είναι πολύ σηµαντική ηµέρα, διότι, µετά από πάρα πολλούς
µήνες σκληρής δουλειάς, αναρίθµητων ωρών µελέτης, συγγρα-
φής και αντιγραφής πρακτικών µέσα από την αίθουσα όπου ετη-
ρούντο τα απόρρητα στοιχεία που είχε στη διάθεσή της η
επιτροπή µας, καταφέραµε και φτιάξαµε ένα πόρισµα το οποίο
είναι µια δουλειά που θα µείνει για πάντα παρακαταθήκη στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο. Δεν µπορεί να ακυρωθεί αυτή η δουλειά από
κανέναν και δεν θα ακυρωθεί ποτέ. 

Δεν το έφερα εδώ, γιατί θα µπορούσα να παρεξηγηθώ ότι το
κάνω για λόγους εντυπωσιασµού, για να δούµε τον όγκο. Είναι
τεράστια η δουλειά που έχει γίνει και θέλω να ευχαριστήσω εδώ
και τον Σωκράτη Φάµελλο ως Πρόεδρο της εξεταστικής επιτρο-
πής από την αρχή της και τον κ. Μπαλωµενάκη, που ακολούθησε
µετά την υπουργοποίηση του φίλου Σωκράτη και ήταν και µεγάλη
τιµή δική µου να αντιπροεδρεύσω σ’ αυτή την επιτροπή. 

Όλα τα πρόσωπα τα οποία εκλήθησαν θα πρέπει να καταγρα-
φούν και να τα αναφέρουµε. Θα αναφέρω, λοιπόν, τη λίστα των
µαρτύρων, διότι είναι σηµαντικό να καταγραφούν στα Πρακτικά
της Βουλής. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό, αν και η επιτροπή είχε
πολύ µεγάλη τηλεθέαση και υπήρχε τεράστιο ενδιαφέρον και
από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και από τους πολίτες για την
όλη διαδικασία της εξεταστικής επιτροπής, ο Έλληνας πολίτης
να µάθει ποιους καλέσαµε και ποιοι άνθρωποι ήρθαν να εκτεθούν
-διότι έτσι ορίζει ο νόµος- και είτε να αιτιολογήσουν επαρκώς είτε
µη επαρκώς είτε κάποιοι άλλοι να αποδοµηθούν ως οντότητες
διευθυντικές, κάποιοι ακόµα και ως χαρακτήρες. Δεν φοβάµαι τα
λόγια και θα τα πούµε όλα σιγά σιγά. 

Ήρθαν, λοιπόν, ο κ. Λεωνίδας Φραγκιαδάκης, Διευθύνων Σύµ-
βουλος της Εθνικής Τράπεζας, ο κ. Φωκίων Καραβίας, Διευθύνων
Σύµβουλος της Eurobank, ο κ. Δηµήτριος Μαντζούνης, Διευθύνων
Σύµβουλος της Alpha Bank, ο κ. Γιώργος Πουλόπουλος, Διευθύ-
νων Σύµβουλος της Πειραιώς, ο κ. Αλέξανδρος Αντωνόπουλος,
Διευθύνων Σύµβουλος της Τράπεζας Αττικής, ο κ. Θεόδωρος Παν-
ταλάκης, πρώην Διοικητής της Αγροτικής Τράπεζας Ελλάδος, η
οποία έχει δώσει περίπου το 90% των δανείων ειδικά στα µεγάλα
κόµµατα, τα οποία βεβαίως µετακύλισε στην Τράπεζα Πειραιώς
µετά τη συγχώνευση, ο κ. Πέτρος Λάµπρου, Διοικητής της Αγρο-
τικής Τράπεζας Ελλάδος σε µια περίοδο που είχαν δοθεί πολλά
δάνεια στα κόµµατα, ο κ. Δηµήτριος Μηλιάκος, Διοικητής της
Αγροτικής Τράπεζας της Ελλάδος. 

Πάµε τώρα στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Ήρθαν ο κ. Ιωάν-
νης Αλαφούζος, εκτελεστικός Πρόεδρος µητρικής του «ΣΚΑΪ», ο
κ. Φώτιος Μπόµπολας, Διευθύνων Σύµβουλος της «ΠΗΓΑΣΟΣ»
και της «ΤΗΛΕΤΥΠΟΣ», του «MEGA», όπου ακολούθησαν η χρε-
οκοπία, το κλείσιµο και όλα όσα έχουµε παρακολουθήσει. Ο κ.
Σταύρος Ψυχάρης, ο οποίος είπε «δεν θα έρθω, είµαι άρρω-
στος», αλλά ήρθε για να µας δείξει ότι είναι ζωντανός και µετά
ήρθε ο γιος του και αποδοµήθηκε το σύµπαν. Ο κ. Δηµήτριος
Κοντοµηνάς, ο πρώην ιδιοκτήτης του οµίλου «ALPHA». Ο κ. Πα-
ναγιώτης Ψυχάρης, υιός του Σταύρου. Ο κ. Θεµιστοκλής Αλα-
φούζος, αδελφός του κ. Γιάννη Αλαφούζου, βασικός µέτοχος της
εφηµερίδας «Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Ο κ. Ιωάννης Κουρτάκης, εκδό-
της και µεγαλοµέτοχος σε «ΠΑΡΑΠΟΛΙΤΙΚΑ» και «ΠΑΡΑ ΕΝΑ». Ο
κ. Δηµήτριος Στούµπος, Διευθύνων Σύµβουλος στην εκδοτική
εταιρεία «Η ΑΥΓΗ». Ο κ. Γεώργιος Κουρής, µέτοχος του τηλεο-
πτικού σταθµού «ALTER». Εδώ να πούµε ότι έχει πάνω από 100
εκατοµµύρια το «ALTER» και να πούµε –τα σηµειώνω ένα ένα,
γιατί δεν έχουµε και πολύ χρόνο, όπως διαβάζω και τα ονόµατα-
ότι οι καταγγελίες του κ. Κουρή µία προς µία χρήζουν εισαγγε-
λικής ερεύνης, είτε για τον κ. Κουρή να κληθεί από αυτούς που
καταγγέλλει για ψευδορκία, ψευδή καταµήνυση ή προσβολή
προσωπικότητος ή όσους καταγγέλλει να κληθούν από τον ει-
σαγγελέα. Είναι απίστευτες οι καταγγελίες του κ. Κουρή. Είναι
όλα στα πρακτικά. Κλήθηκε, επίσης, ο κ. Γιάννης Βαρδινογιάν-
νης, επιχειρηµατίας στην εταιρεία «STAR». 

Από την Τράπεζα της Ελλάδος κλήθηκαν η κ. Παπαγιαννίδου,
ο κ. Πάσχας, ο κ. Προβόπουλος, πρώην Διοικητής της Τράπεζας
της Ελλάδος σε δύσκολη περίοδο, µέσα στα µνηµόνια. Κλήθηκε
ο κ. Ηλίας Τσίγκας, Διευθύνων Σύµβουλος του «MEGA». Ο κ.
Ιωάννης Στουρνάρας, Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος. Ο
κ. Θεµιστοκλής Αναστασιάδης από το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ», ο κ. Ευ-
στράτιος Λιαρέλλης από τον «ANTENΝA». Ο κ. Αθανάσιος Σκορ-
δάς, ο Ταµίας και Γενικός Διευθυντής της Νέας Δηµοκρατίας, ο
κ. Νικόλαος Σαλαγιάννης, Γενικός Διευθυντής του ΠΑΣΟΚ, ο κ.
Δηµήτριος Δαρειώτης, υπεύθυνος οικονοµικών του ΣΥΡΙΖΑ, και
ο κ. Νικόλαος Σοφιανός, υπεύθυνος οικονοµικών του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας. 

Τα είπα µόνο για τα Πρακτικά, για να δούµε το εύρος και το
ότι πρώτη φορά η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-Ανεξαρτήτων Ελλήνων κα-
τάφερε –και έτσι έπρεπε να γίνει- να διαλευκανθεί η όλη υπόθεση
και να λυθούν όλες οι απορίες και όλες οι αποχρώσες ενδείξεις
που υπήρχαν µέχρι τη σύσταση της εξεταστικής επιτροπής, το
τι συνέβη µε το χρήµα στην Ελλάδα, τα δάνεια κοµµάτων και
µέσων µαζικής ενηµέρωσης.

Να ξεκινήσω µε τα κόµµατα, που για εµένα είναι το σηµαντι-
κότερο, διότι είναι πυλώνες της δηµοκρατίας. Είµαστε εµείς, τα
κόµµατα, εκείνοι οι οποίοι αποφασίζουν για τους πολίτες και πρέ-
πει να δίνουµε το καλό παράδειγµα και να είµαστε, αν θέλετε,
και τα καλά πρότυπα χρηστής διαχείρισης τουλάχιστον των οι-
κονοµικών µας και άλλων.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά ανάλυση δική µου από όλους τους
ισολογισµούς των δύο µεγάλων κοµµάτων, ΠΑΣΟΚ και Νέας Δη-
µοκρατίας, από το 1996 έως το 2001, σε ευρώ. Τις δραχµές τις
έχω κάνει όλες σε ευρώ. Από το 1996 ως το 2001 έχουν πάρει
τακτικές επιχορηγήσεις το µεν Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα
77,3 εκατοµµύρια ευρώ και η Νέα Δηµοκρατία 71,2 εκατοµµύρια
ευρώ. Αυτά από το 1996 έως το 2001.

Από το 2002 έως το 2014: 197 εκατοµµύρια το ΠΑΣΟΚ,
197,800 εκατοµµύρια, σχεδόν τα ίδια λεφτά, η Νέα Δηµοκρατία.
Σύνολο τακτικών, έκτακτων οικονοµικών ενισχύσεων, για εκλο-
γές, ευρωεκλογές, όλα τα χρόνια, 334.381.625 εκατοµµύρια για
το ΠΑΣΟΚ, 328.132.906 εκατοµµύρια για τη Νέα Δηµοκρατία. Σύ-
νολο: 700 περίπου εκατοµµύρια.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτές είναι οι επιχορηγήσεις των κοµµάτων. Προσέξτε το.
Ένα κόµµα παράγει πολιτική, δεν παράγει κάποιο προϊόν, και

ορθώς. Όταν έχεις πάρει, δηλαδή τα δύο µεγάλα κόµµατα έχουν
πάρει 700 περίπου, 680 εκατοµµύρια επιχορηγήσεις από τον Έλ-
ληνα φορολογούµενο και συγχρόνως έχεις πάρει εκατοντάδες
εκατοµµύρια δάνεια, από τα οποία πολλά έχεις αποπληρώσει –
και ορθώς και έτσι πρέπει, δεν το συζητάµε, δηλαδή- αλλά είναι
και άλλα 200 εκατοµµύρια καταγγελµένα, σηµαίνει ότι φτάνουµε
στο 1,1 δισεκατοµµύριο.

Άρα, όπως λένε οι ισολογισµοί των κοµµάτων -είναι η πλήρης
ανάλυση εκεί- έχουν περάσει από τα χέρια των δύο µεγάλων κοµ-
µάτων πάνω από 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ και χρωστάµε και 200
εκατοµµύρια. Αυτό είναι µια κακή εικόνα. Η εξεταστική µας εσυ-
στάθη για να ελέγξει τη νοµιµότητα. Δύσκολο το εγχείρηµα, πολύ
δύσκολο να αποδειχθεί η νοµιµότητα του δανεισµού και γι’ αυτό
και δεν βγήκαν, αν θέλετε, και δεν βγήκαµε και µε το πόρισµα
για προανακριτική για πολιτικά πρόσωπα, ειδικά στο «τρίγωνο»
ή «τετράγωνο» της διαπλοκής. Όµως, η εικόνα είναι σαφής. Η
ερώτηση είναι πού πήγαν τα λεφτά. Πού πήγαν τα λεφτά, 1,1 δισ.
ευρώ; Ποιος ήλεγξε τους ισολογισµούς; Ποιος ήλεγξε πού πήγαν
τα λεφτά; Η ερώτησή µου και στους δύο και σε όλους, και στον
ΣΥΡΙΖΑ και στο ΚΚΕ, ήταν µια και βασική και δεν υπήρξε σαφής
απάντηση: Πώς παίρνατε την απόφαση -σαν πρακτικό διοικητι-
κού, σαν εντολή προέδρου;- να ζητήσετε δάνεια; Συνήθως µια
εταιρεία κάνει ένα διοικητικό συµβούλιο και λέει: Μου λείπουν
100 χιλιάρικα ή 100 εκατοµµύρια για να αγοράσω µια άλλη εται-
ρεία ή να πληρώσω έναν προµηθευτή ή για κάποιον άλλο λόγο.
Το κόµµα για ποιον λόγο ζητούσε δάνειο 20, 30, 40, 50 εκατοµ-
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µύρια τον χρόνο, όταν κάθε χρόνο είχε 20, 30, 40, 50 εκατοµµύ-
ρια επιχορήγηση; Πού πήγαιναν τα λεφτά; Ποια είναι η αιτιολό-
γηση; Τι τα θέλω τα λεφτά; Για εκλογικές δαπάνες; Όχι.
Καλύπτονταν όλα τα χρήµατα από τις επιχορηγήσεις. Υπάρχουν
οι εισφορές των Βουλευτών, των Ευρωβουλευτών. Υπάρχουν
κουπόνια, υπάρχουν άλλα έσοδα.  Το ερώτηµα «πού πήγαν τα
λεφτά;» δεν έχει απαντηθεί και είναι ένα τεράστιο πολιτικό ερώ-
τηµα. 

Με την εξεταστική µας επιτροπή τι συνέβη; Ξύπνησαν οι τρά-
πεζες και λέει τώρα: Πολλά χρόνια δεν έχουµε κάνει τηλέφωνο
να δούµε τι γίνεται µε τα δάνεια. Η Τράπεζα Αττικής δεν είχε
πάρει κάποιον δανειολήπτη για έντεκα χρόνια. Οι άλλοι από το
2011 είχαν σταµατήσει τις πληρωµές, δεν τους ενοχλούσε καµ-
µία τράπεζα. Αναγκάστηκε η Τράπεζα Πειραιώς, και προς τιµήν
της, -αλλά η εξεταστική µας το έκανε αυτό, ήταν ο µοχλός πίεσης
ο πολιτικός και ο µοχλός πίεσης της αλήθειας προς την κοινω-
νία- να καταγγείλει τα δάνεια. 

Κατήγγειλε, λοιπόν, η Τράπεζα Πειραιώς τις δανειακές συµβά-
σεις ύψους 191.468.122 ευρώ όσον αφορά στη Νέα Δηµοκρατία
και 158.702.299 ευρώ όσον αφορά στο ΠΑΣΟΚ. Σύνολο:
349.783.526 ευρώ. Έχω κάνει δικές µου σηµειώσεις, δεν είναι
από τα πρακτικά, δεν είναι απόρρητο. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχουµε καταγγείλει 349 εκατοµµύρια στις τράπεζες. Το πολι-
τικό ερώτηµα, που ευλόγως προκύπτει, είναι: Τι θα γίνει, ρε παι-
διά, µε αυτά τα δάνεια; Θα τα πληρώσετε; Πώς; 

Εγώ είπα στην εξεταστική ως ειδικός, αν θέλετε, ως αντιπρό-
σωπος, ως πολιτικός και ως πολίτης. Θα στηρίξω κάθε πρότασή
σας να πάµε να τα ρυθµίσουµε µαζί. Θα στηρίξουµε, όλη η
Βουλή, γιατί είναι κακό να µένει κόκκινο δάνειο ή δάνειο ανεπί-
δεκτο είσπραξης για τις τράπεζες, το οποίο θα αναγκαστούν να
πληρώσουν οι φορολογούµενοι από αύξηση κεφαλαίου των τρα-
πεζών. Να ρυθµιστούν, όπως προβλέπει ο Κώδικας Δεοντολο-
γίας, και θα το στηρίξουµε όλοι. Όµως, να γίνει προσπάθεια, να
µην το αφήνουµε στο «δεν συζητάω τίποτα». 

Θα έρθω στο δεύτερο κόµµα, το οποίο µας απασχόλησε αρ-
κετά. Αναφέροµαι στο θέµα του ΠΑΣΟΚ. Εδώ το πολιτικό ερώ-
τηµα είναι το εξής: Όταν έγινε έλεγχος στο ΠΑΣΟΚ το 2012 και
αναγράφεται στη σύµβαση ελέγχου –διαβάζω µέσα από τη σύµ-
βαση, αλλά δεν θα την αφήσω, γιατί είναι µέρος των απορρή-
των–: «Η επάρκεια των διαδικασιών ελέγχου του κόµµατος
ΠΑΣΟΚ είναι αποκλειστική ευθύνη του Κινήµατος.» –αυτό το υπο-
γράφουν οι πέντε ελεγκτικές εταιρείες και το ΠΑΣΟΚ– και πιο
κάτω λέει: «Η εκτέλεση των προαναφερόµενων διαδικασιών από
τον σύµβουλο…» –αυτόν που δίνει τις συµβουλές– «δεν αποτελεί
έλεγχο ή επισκόπηση, σύµφωνα µε τα διεθνή ελεγκτικά πρότυπα
ή τα διεθνή πρότυπα ανάθεσης εργασιών επισκόπησης. Για τον
λόγο αυτό, δεν θα εκφράσουµε οποιαδήποτε άλλη διαβεβαίωση
πέραν των όσων παρατεθούν στην έκθεση.». Τι λένε οι πέντε
ελεγκτές που πήγαν εκεί; Ότι δεν είναι κανονικός ο έλεγχος. «Δεν
αποτελεί έλεγχο ή επισκόπηση, σύµφωνα µε τα διεθνή ελεγκτικά
πρότυπα.». Άρα απεκλήθη έλεγχος µη συµβατός µε τα διεθνή
ελεγκτικά πρότυπα και όχι έλεγχος των ταµείων. 

«Ευρέθηκαν αληθή και µη παραπλανητικά στοιχεία. Ως εκ τού-
του, δεν θα υποβάλουν διαδικασίες επαλήθευσης. Η έκθεσή µας
δεν θα επιτρέπεται να χρησιµοποιηθεί για άλλους σκοπούς ούτε
να κοινοποιηθεί από το Κίνηµα και κανέναν άλλον.». 

Πάµε, όµως, τώρα, στην «ταµπακιέρα». Εδώ είναι κάποια πολύ
σοβαρά ζητήµατα. Έχω διαβάσει και την επιστολή του κ. Σαλα-
γιάννη, αλλά δεν είναι της παρούσης. Θα αναφερθώ κάποια άλλη
στιγµή, γιατί δεν έχουµε τον χρόνο να σχολιάσουµε τα πάντα. 

Δύο από τους ορκωτούς λογιστές, οι οποίοι ήλεγξαν τότε και
συνυπέγραψαν µαζί µε τους υπόλοιπους τρεις τον έλεγχο αυτόν
στο κόµµα, στο ΠΑΣΟΚ, αναφέρουν τα εξής. Διαβάζω από τις
ένορκες εξετάσεις. Τονίζω ότι πρόκειται για ένορκες καταθέσεις. 

Η ερώτηση ήταν η εξής: «Ήταν σύµφωνη µε τους κανόνες συ-
νετής οικονοµικής διαχείρισης η φυσική µεταφορά και διατή-

ρηση στο ταµείο υπολοίπου για δύο συνεχόµενα έτη στο επίπεδο
των 15 εκατοµµυρίων ευρώ;». Τι λέει µε απλά ελληνικά; Ότι
υπήρχε φυσική µεταφορά και διατήρηση 15 εκατοµµυρίων ευρώ.
Απάντηση: «Κατηγορηµατικά όχι, γιατί κάτι τέτοιο αφ’ ενός συ-
νεπάγεται απώλεια τόκων και αφ’ ετέρου ενέχει κίνδυνο απώ-
λειας ή κλοπής.». Τι να πει και ο ελεγκτής; 

Ερώτηση: «Σας επιδείχθηκαν παραστατικά ή σας παρασχέ-
θηκε αιτιολόγηση σχετικά µε τη διοχέτευση του ποσού σε συγ-
κεκριµένες δαπάνες;».  Απάντηση: «Όχι, δεν µας δόθηκε εξήγηση
για την ύπαρξη του υπολοίπου ή τη χρησιµοποίηση µέρους
αυτού για συγκεκριµένες δαπάνες.». 

«Ζητήσατε διευκρινίσεις για το γεγονός ότι ενώ η κρατική χρη-
µατοδότηση του 2015 είχε εκχωρηθεί προγενέστερα σε τέσσερις
τράπεζες… κ.λπ.;» «Όχι, δεν µας δόθηκαν εξηγήσεις. Αυτά έχουν
προκύψει.». 

Κλείνω γρήγορα µε τον έτερο µάρτυρα, ο οποίος µαρτυρά ότι:
«Υπήρχαν έξοδα κίνησης και παράστασης εκατοντάδων χιλιάδων
ευρώ χωρίς κανένα παραστατικό για τα έτη 2008 έως 2011. Οι
δαπάνες εγκρίνονταν από το ίδιο άτοµο – ταµία που ενεργούσε
για τις πληρωµές, γεγονός το οποίο συνιστά σηµαντική αδυναµία
του συστήµατος εσωτερικού ελέγχου. Επίσης,  διαπιστώσαµε ότι
δεν υπήρχαν συµβάσεις µε προµηθευτές παροχής υπηρεσιών,
δηλαδή παρείχανε υπηρεσία χωρίς σύµβαση κατατεθειµένη στην
Εφορία, παρ’ ότι υπήρχε µεγάλος όγκος συναλλαγών µε αυτούς.
Υπήρχαν πληρωµές σε φυσικά πρόσωπα µόνο σε λίστες, χωρίς
να προσκοµίζονται παραστατικά…κ.λπ.».

Δεν τα αφήνω για ευνόητους λόγους, γιατί είναι µέρος των
απορρήτων. 

Τι συµβαίνει εδώ; Υπάρχει πρόβληµα και έχει ευθύνη και η
Βουλή. Η Βουλή, όπως είπαµε και στις προτάσεις µας, κάποια
στιγµή πρέπει να κάνει κάτι. Όταν υποχρεώνεται ένα κόµµα να
στέλνει τον ισολογισµό του ή τον απολογισµό του σε µια επι-
τροπή της Βουλής, πρέπει η Βουλή, εάν υπάρχει παρατήρηση
ορκωτού λογιστή, να κάνει κάτι, όχι να το βάλει στο αρχείο. Εί-
µαστε νέοι Βουλευτές. Δηλαδή, εάν δεν υπάρχουν παραστατικά,
τι κάνουµε εδώ πέρα; 

Εάν στην εταιρεία µου έρθει ένας ελεγκτής και πει ότι δεν
βρήκε παραστατικά, την άλλη µέρα µε έχει κλείσει, µε έχει πάει
µέσα, µου έχει µπλοκάρει τους λογαριασµούς, πάω για προσω-
ποκράτηση για απιστία στο δηµόσιο. Πόσω µάλλον όταν είναι
ένας δηµόσιος φορέας. Αυτό δεν συνέβη στα κόµµατα. 

Πρέπει και η Βουλή να αλλάξει τη διαδικασία ελέγχου, πιστο-
ποίησης και τυποποίησης όλων των ελέγχων των κοµµάτων από
εδώ και πέρα. Δεν θα στέλνονται ισολογισµοί σε µια επιτροπή,
να διαβάζονται και να µπαίνουν στο αρχείο. Όταν υπάρχει πρό-
βληµα, πρέπει να λύνεται στην πηγή του. Διότι θα φτάσουµε στα
350 εκατοµµύρια ευρώ από καταγγελµένες συµβάσεις των δύο
µεγάλων κοµµάτων, τα οποία δεν ξέρουµε πώς θα τα πάρουµε. 

Δεν θα πω ότι ήταν παράνοµο ή παράτυπο το πώς δόθηκαν
στα κόµµατα οι επιχορηγήσεις. Υπήρχαν ζητήµατα, ναι, γιατί δό-
θηκαν επιχορηγήσεις πλέον του ενός έτους ως µη όφειλαν, σχε-
δόν παράνοµα. Υπήρχαν ζητήµατα εσωτερικού ελέγχου ή
αιτιολόγησης του δανεισµού.

Σχετικά µε τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, θα πω κάτι πολύ γρή-
γορα. Τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης έχουν ένα χρέος που ξε-
περνά το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Ειλικρινά, αυτές τις ηµέρες
δεν κατανοώ την καούρα των µέσων µαζικής ενηµέρωσης για τη
δραχµή και το Grexit και αρχίζω και υποπτεύοµαι το εξής. Όταν
κάποιος χρωστάει 150, 170, 200 εκατοµµύρια ευρώ, µήπως κάνει
τον πρόλογο και –θα µου επιτρέψετε την έκφραση– µέσα από τη
µεγάλη τηλεθέαση για τη δραχµή,  για να διαγράψει τα 170 εκα-
τοµµύρια ευρώ, που χρωστάει στο δηµόσιο; Πρέπει να προσέ-
χουµε. 

Οι καναλάρχες έχουν τεράστια ευθύνη κι επειδή επηρεάζουν
την πολιτική ζωή του τόπου και συνήθιζαν να επηρεάζουν και τις
αποφάσεις –πλέον δεν µπορούν µε αυτή την Κυβέρνηση- αυτού
του τόπου, να κοιτάξουν τη δουλειά τους. Διότι βλέπουµε τι γί-
νεται µε τον «ΔΟΛ», που κλείνει. Όσοι µείνουν θα πρέπει να έχουν
µια καλή διαχείριση. Για όσους κλείσουν θα πρέπει να προσέχει
το δηµόσιο, να µην πάµε και τους κατηγορήσουµε, εάν πρέπει,
για δόλια πτώχευση. Διότι η δόλια πτώχευση είναι µέσα στο παι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1  ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4553



χνίδι. Όταν ο άλλος έχει 500 ή 800 εκατοµµύρια έξω και µου πτω-
χεύει για 30 ή για 40 εδώ ή για 10 και δεν τα βάζει σε αύξηση µε-
τοχικού κεφαλαίου, τότε αυτό είναι δόλια πτώχευση. Δεν έβαλε
τα λεφτά. Άρα εµείς τι κάνουµε σαν κράτος; Οι πεντακόσιοι, εξα-
κόσιοι, επτακόσιοι, χίλιοι εργαζόµενοι να µείνουν. Δεν µπορούµε
όµως να αιτιολογήσουµε και να δικαιολογήσουµε σε καµµία πε-
ρίπτωση δόλια πτώχευση κανενός επιχειρηµατία ή καναλάρχη, ο
οποίος έχει παίξει από δηµοσκόπηση-«αέρα» δήθεν, τάχα µου -
έχουµε τραβήξει τα πάνδεινα οι Ανεξάρτητοι Έλληνες!- ή έχει
φθάσει µέχρι και σε επηρεασµό αποφάσεων σε συµβάσεις έργου
ή οτιδήποτε άλλο. 

Η αξία του πορίσµατος είναι τεράστια. Δεν πρέπει να αποδο-
µηθεί. Έγινε η παρατήρησή µου και θα το πω από του Βήµατος
της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ολοκληρώστε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Μέσα στο πλαίσιο της αξιοπρέ-

πειας, της εντιµότητας που διακρίνει κι εµένα και όλους τους συ-
ναδέλφους, έκανα την παρατήρηση για την αλλαγή που έγινε σε
µια παράγραφο. Το έκανα κι έτσι έπρεπε να γίνει. Κοιτάξτε, αυτή
τη στιγµή εδώ δεν κατηγορείται κανένας για τίποτα. Οι επτακό-
σιες σελίδες όµως είναι ένα κείµενο, το οποίο είναι παρακατα-
θήκη. 

Προτρέπω και παρακαλώ όλους τους Βουλευτές να το διαβά-
σουν, όλους τους δηµοσιογράφους ειδικά να το διαβάσουν και
όλους τους Έλληνες πολίτες να το διαβάσουν από το site της
Βουλής, για να καταλάβουν τι έγινε. Άσχετα µε το εάν δεν υπήρ-
ξαν άµεσα πολιτικές ευθύνες για να κάνουµε προανακριτική,
υπάρχουν άπειρες ευθύνες ποινικές, ποινικού δικαστηρίου, οι
οποίες θα εξαντληθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ολοκληρώστε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Αυτή είναι η νίκη της δηµοκρατίας.

Τίποτε άλλο. 
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κασιδιάρης. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συγγνώµη, ο κ. Μηταράκης

έχει τον λόγο. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Εντός ολίγου θα είµαστε δεύτερο κόµµα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει, αλλά να περιµέ-

νετε, αφού αυτό νοµίζετε. 
Κύριε Μηταράκη, µε συγχωρείτε. 
Παρακαλώ πολύ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επαναλαµβάνεται σήµερα ένα

αφήγηµα των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, ένα αφήγηµα το οποίο παράγει και
αναπαράγει η πλειοψηφία όχι από διάθεση εξεύρεσης της αλή-
θειας, αλλά για προφανείς πολιτικούς σκοπούς, τους οποίους θα
αναλύσω στη συνέχεια.

Η Νέα Δηµοκρατία, συνεπής στις διαχρονικές αρχές της για
διαφάνεια στην πολιτική ζωή, ψήφισε υπέρ της σύστασης εξετα-
στικής, γεγονός που προσέδωσε στη διαδικασία αυξηµένη νοµι-
µοποίηση. 

Αντίστοιχα, βέβαια, να θυµίσω ότι δεν συνέβη το ίδιο και µε
τον ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος καταψήφισε την πρόταση της Νέας Δηµο-
κρατίας για σύσταση εξεταστικής επιτροπής για τις συνθήκες
υπό τις οποίες οδηγήθηκε η χώρα στο τρίτο µνηµόνιο. Αυτή η εκ-
κρεµότητα παραµένει. 

Η εξεταστική επιτροπή ως αντικείµενό της έχει τον έλεγχο πο-
λιτικών ευθυνών, καθώς και ζητηµάτων µείζονος ενδιαφέροντος
και όχι την άσκηση δικαστικών ή εποπτικών καθηκόντων. Το τελικό
πόρισµα θα µπορούσε να ήταν µόνο µια φράση: «Δεν απεδείχθη-
σαν ευθύνες πολιτικών προσώπων. Επίσης, δεν προέκυψαν εξω-
θεσµικές παρεµβάσεις πολιτικών προσώπων σε θέµατα δανειοδο-
τήσεων.». Αυτή είναι τελικά, ουσιαστικά η θέση της πλειοψηφίας.
Αυτή είναι η θέση του ΣΥΡΙΖΑ και αυτή περιλαµβάνεται στο επί-
σηµο πόρισµα. 

Τι απεδείχθη όµως κατά την εννεάµηνη λειτουργία της επιτρο-
πής; Κατ’ αρχάς απεδείχθη ότι όλα τα κόµµατα, και ο ΣΥΡΙΖΑ και

η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, λάµβαναν χρηµατοδοτήσεις
από τις ίδιες τράπεζες ακριβώς µε τον ίδιο τρόπο: µε µοναδική
εγγύηση τις µελλοντικές κρατικές επιχορηγήσεις, µε συγκρίσιµα
πιστωτικά όρια, όρους και προϋποθέσεις. Άρα οι κρίσεις της
πλειοψηφίας στη σελίδα 52 του πορίσµατος, που αναφέρει ότι
τα κόµµατα στηρίχθηκαν σε αβέβαιες κρατικές επιχορηγήσεις,
αφορούν και τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Δεύτερον, ως προς τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, δεν προ-
έκυψε οποιαδήποτε πολιτική παρέµβαση για τη χορήγηση δα-
νείων προς αυτά ούτε προνοµιακοί όροι. Αντιθέτως, η έκθεση
του ελληνικού τραπεζικού συστήµατος σε µη εξυπηρετούµενα
δάνεια στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης είναι από τις χαµηλότερες
-όπως προέκυψε από τα στοιχεία- σε κλαδικό επίπεδο, καταρρί-
πτοντας τη χρήση του όρου «θαλασσοδάνεια». 

Αδικαιολόγητα, λοιπόν, το πόρισµα αναφέρει στη σελίδα 50
ότι το συνολικά 1,3 δισεκατοµµύριο προς τα ΜΜΕ είναι στην
πλειοψηφία τους δανεικά και αγύριστα. Δεν προέκυψε. 

Απ’ ό,τι φάνηκε από την εξέταση των µαρτύρων στην εξετα-
στική, η συµπεριφορά των µέσων δεν διέφερε από τη συνολικό-
τερη εικόνα δανεισµού των άλλων επιχειρήσεων της χώρας ούτε
παρουσιάστηκε κάποιο συστηµικό πρόβληµα στη λειτουργία του
κλάδου. Άρα δεν συνίσταται προνοµιακή µεταχείριση, όπως ισχυ-
ρίζεται το πόρισµα στη σελίδα 57.

Για όλα τα υπόλοιπα, για τυχόν συγκεκριµένες παραβάσεις
του Τραπεζικού Δικαίου, φυσικά υπάρχουν οι αρµόδιες ρυθµιστι-
κές και δικαστικές αρχές. Να διορθώσω τον πρόεδρο της επιτρο-
πής. Η Νέα Δηµοκρατία δεν διαφώνησε να πάει το πόρισµα στον
εισαγγελέα. Είπαµε ότι είναι αρµοδιότητα της Ολοµέλειας και όχι
της επιτροπής. Ήταν καθαρά διαδικαστικό. 

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δηλώστε το τώρα. Πείτε τώρα
τι θα κάνετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Το κείµενο που κατέθεσε ως πό-
ρισµα η πλειοψηφία βρίθει ιδεολογικών και υποκειµενικών προ-
σεγγίσεων. Ξεχειλίζει από υποκρισία. Δηλαδή, είναι όπως µας
βολεύει κατά περίπτωση, µε τα όποια συµπεράσµατα να µη στη-
ρίζονται σε γεγονότα και σε στοιχεία. 

Ή ακόµα χειρότερα στηρίζονται σε άνευ αξίας και αυθαίρετα
σχόλια, όπως, παραδείγµατος χάριν, η κατάθεση του κ. Κουρή,
ο οποίος, ενώ δήλωσε πλήρη άγνοια για τα οικονοµικά του
«ALTER», για τη χρεοκοπία που κόστισε µισό δισεκατοµµύριο
είπε ότι για κάθε δάνειο προς ΜΜΕ χρειαζόταν παρέµβαση Πρω-
θυπουργών, µε εξαίρεση βέβαια τα δικά του τεράστια δάνεια που
έλαβε από τις καλές, στην περίπτωσή του, ελληνικές τράπεζες. 

Στη σελίδα 59, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πόρισµα ανα-
φέρει: «Κανείς δεν ισχυρίζεται ότι οι τράπεζες κινδύνευσαν µε
χρεοκοπία εξαιτίας του δανεισµού κοµµάτων και µέσων µαζικής
ενηµέρωσης.». 

Ένας ακόµα µύθος του ΣΥΡΙΖΑ κατέρρευσε, όπως κατέρ-
ρευσε το σκίσιµο του µνηµονίου και ο τερµατισµός της λιτότη-
τας, η διαγραφή του επαχθούς και επονείδιστου χρέους, το
περίφηµο ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς και η προσήλωση
στην προστασία των κοινωνικών δικαιωµάτων. Καταρρέουν όλοι
εκείνοι οι θεµελιώδεις µύθοι που έθρεψαν το τέρας του λαϊκι-
σµού και στη θέση τους η Κυβέρνηση καλλιεργεί ψέµατα, επιδει-
κνύει ανικανότητα και επιβάλλει φόρους.

Η Νέα Δηµοκρατία κατέθεσε µε αίσθηµα ευθύνης κείµενο θέ-
σεων µε τριάντα οκτώ συγκεκριµένα ευρήµατα. Σε αυτό στοιχει-
οθετούνται αναλυτικά ευθύνες του ΣΥΡΙΖΑ, επιδεικνύοντας
θέµατα για τα οποία πρέπει επιτέλους σήµερα να δώσετε πειστι-
κές απαντήσεις. 

Προέκυψε ότι εκ των βασικών µετόχων της εφηµερίδος «Η
ΑΥΓΗ» είναι εταιρεία - καταπίστευµα του εξωτερικού, η «Atlas
Cyprus International Trust», της οποίας τον πραγµατικό ιδιοκτήτη
και κυρίως την προέλευση των χρηµάτων αρνηθήκατε να αποκα-
λύψετε. Επίσης, δεν πρόκειται για δηµόσια εγγραφή, όπως εί-
πατε. Το αποδεικνύει η πρόσκληση της αύξησης του µετοχικού
κεφαλαίου της «Αυγής» που δηµοσιεύτηκε στο ΦΕΚ αριθµός
φύλλου 8375/27.11.2013. Το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Μηταράκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
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σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)
Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα είναι βαθύτερο,

διότι η «Αυγή» άνηκε κατά πλειοψηφία στον ΣΥΡΙΖΑ. Η χρηµατο-
δότηση, λοιπόν, της «Αυγής» αποτελεί έµµεση χρηµατοδότηση
του ίδιου του ΣΥΡΙΖΑ από εταιρεία του εξωτερικού αγνώστου
προελεύσεως.

Θυµίζω ότι τέτοιες περιπτώσεις έµµεσων χρηµατοδοτήσεων
θέλει να προλάβει στη σύσταση 3 η έκθεση Greco του Ιουνίου
του 2010. Καταθέτω το σχετικό απόσπασµα της έκθεσης.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Μηταράκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προέκυψε επίσης ότι ο ίδιος ο
κ. Τσίπρας µε την από 14-12-2010 επιστολή του προς την Εθνική
Τράπεζα όχι απλώς ζήτησε να δανειστεί ο ΣΥΡΙΖΑ κατά παρά-
βαση των κανόνων τραπεζικού δανεισµού, αλλά το σηµαντικό-
τερο είναι ότι αναγνωρίζει ότι ξέρει εκ των προτέρων ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ δεν πληρούσε τα σχετικά χρηµατοοικονοµικά κριτήρια.
Ζήτησε, λοιπόν, από τραπεζικά στελέχη να προβούν εν γνώσει
τους, κατά παράβαση των νοµίµων διαδικασιών δανειοδότησης,
υπέρ του κόµµατός του. Καταθέτω την επιστολή.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Μηταράκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Προέκυψε ότι αν η εφηµερίδα «Η ΑΥΓΗ» δεν προβεί άµεσα σε
αύξηση µετοχικού κεφαλαίου, θα πρέπει να τεθεί σε εκκαθάριση
µε ευθύνη της Περιφέρειας Αττικής, της κ. Δούρου. 

Προέκυψε ότι κατά το παρελθόν έχει γίνει κούρεµα του χρέ-
ους της εφηµερίδας «Η ΑΥΓΗ» από τραπεζικό ίδρυµα υπό αδια-
φανείς διαδικασίες. 

Όχι µόνο αυτό. Προέκυψε ότι το δάνειο της ελληνικής Αριστε-
ράς, της οποίας ο ΣΥΡΙΖΑ ισχυρίζεται άλλοτε ότι είναι καθολικός
διάδοχος και άλλοτε ότι είναι µετονοµασία του ίδιου νοµικού
προσώπου, κουρεύτηκε σε ποσοστό 60% ενώ ήταν ενυπόθηκο,
δηλαδή ενώ οι τράπεζες είχαν εγγύηση το κτήριο της πλατείας
Κουµουνδούρου. Ενώ, δηλαδή, στην επιτροπή συζητούσαµε για
τον κίνδυνο να µην µπορούν να πληρώσουν κόµµατα και µέσα,
εδώ προκύπτει ότι αυτό έχει ήδη συµβεί µόνο στον χώρο της Αρι-
στεράς και, µάλιστα, δύο φορές.

Μιας που ανέφερα το κτήριο της πλατείας Κουµουνδούρου,
αυτό που προέκυψε τελικά είναι ότι περιήλθε στην κατοχή σας
µε τρόπο νοµικά έωλο, χωρίς τίτλους µεταβίβασης, χωρίς να
είναι γνωστό αν έχουν καταβληθεί τα φορολογικά βάρη και τα
αναλογούντα πρόστιµα για την καθυστέρηση και µε µεθόδευση,
που περιέχει απατηλές παραστάσεις προς τις τράπεζες, γεγονός
που συνέβη ακριβώς γιατί η δανειοδότηση του ΣΥΡΙΖΑ δεν θα
µπορούσε να γίνει διαφορετικά.

Προκαλεί ιδιαίτερη έκπληξη η αναφορά της πλειοψηφίας στη
σελίδα 384 του πορίσµατος ότι το ακίνητο της Πλατείας Ελευθε-
ρίας προσφέρθηκε προς περαιτέρω εξασφάλιση στην τράπεζα,
αλλά δεν ζητήθηκε –λέει- ως σήµερα από την τράπεζα η εγγραφή
προσηµείωσης επί του συγκεκριµένου ακινήτου. Μάλιστα! Γιατί
αυτή η προνοµιακή αντιµετώπιση από πλευράς της Εθνικής, ενώ
έχετε ληξιπρόθεσµες οφειλές; Γιατί προσφέρετε το κτήριο και
δεν το ζητάνε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Γιατί πληρώνουµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Γιατί πληρώνουµε ντούκου κάθε

µήνα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα, παρακαλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Στο πόρισµά σας, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι,  λέτε ότι το έχετε προσφέρει το κτήριο. Γιατί
δεν το παίρνει; Είτε γιατί καλύπτουν τον ΣΥΡΙΖΑ είτε γιατί είναι
προβληµατικό το ιδιοκτησιακό καθεστώς του ακινήτου. Αναµέ-
νουµε απαντήσεις και ρωτήσαµε για απαντήσεις.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Τα δάνεια θα τα δώσετε πίσω;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Καταλαβαίνω ότι ενοχλείστε.

Είναι δύσκολα τα στοιχεία και οι αναφορές στις σελίδες.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Το καταλαβαίνω. 
Επίσης, πρέπει να εξεταστούν και οι τίτλοι.
Κύριε Πρόεδρε, την προστασία σας.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας έχω προστατεύει ήδη.
Ηρεµήστε λίγο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Παρακαλώ, µην

απαντάτε από κάτω.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Έξεστι Κλαζοµενίοις ασχηµο-

νείν!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Προσπαθείτε να καταλάβετε τι είπα τώρα.
(Γέλωτες στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μη µε αναγκάζετε να πα-
ρεµβαίνω συνέχεια. Σας παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Μιας που µιλάµε για το κτήριο,
πρέπει να εξεταστούν οι τίτλοι και οι ευθύνες του Υποθηκοφύ-
λακα Αθηνών. Σε σχετική ερώτηση που καταθέσαµε για τον
τρόπο µεταγραφής του ακινήτου, ο αρµόδιος Υπουργός, ο κ.
Κοντονής, µας ενηµέρωσε γραπτώς ότι θα µας ενηµερώσει ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός, αλλά το Μαξίµου µάς απάντησε ότι µας
έχει ήδη –λέει- καλύψει ο οικονοµικός υπεύθυνος του ΣΥΡΙΖΑ
προ της ερώτησής µας. Καταθέτω τη σχετική ερώτηση και τις
απαντήσεις για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Μηταράκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προέκυψε, επίσης, ότι ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ έχει προχωρήσει σε
διπλή και τριπλή εκχώρηση της κρατικής χρηµατοδότησης του
ιδίου έτους. Δείτε το στη σελίδα 543 του πορίσµατος.

Προέκυψε, επίσης -και θα κλείσω µε τον ΣΥΡΙΖΑ µε αυτό- ότι
σε περίπτωση εκλογών …

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Πείτε ποια είναι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σταµατήστε να αντιδράτε,

παρακαλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: …και σύµφωνα µε τα ποσοστά

που λαµβάνετε στις τωρινές δηµοσκοπήσεις, θα είναι υπέρµετρα
δυσχερής η κάλυψη των υποχρεώσεών σας. 

Προκύπτει, λοιπόν, το ερώτηµα: 
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Αφήστε το να γίνει. Πρώτα τα δικά σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Βαγενά, σας παρα-

καλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Πρώτη φορά στην Αίθουσα δεν

µπορώ να µιλήσω.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ. Κάντε ησυ-
χία. Όλη η µέρα σήµερα θα έχει προβλήµατα. Πολλή ησυχία, πα-
ρακαλώ. Αφήστε τον κ. Μηταράκη. Τα λέει µε ύφος ήσυχο και να
γίνει σεβαστός.

Παρακαλώ, κύριε Μηταράκη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προκύπτει, λοιπόν, το ερώτηµα

εύλογα σήµερα: Γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε αυτή τη διαδικασία της
εξεταστικής, ενώ αφ’ ενός δεν είχε κάποια στοιχεία να παρου-
σιάσει -φάνηκε στους εννέα µήνες- ενώ αντιθέτως έπρεπε να
ήξερε ότι θα αποκαλυφθούν και τα δικά του ζητήµατα;

Η σύσταση της εξεταστικής επιτροπής δεν ήταν µια αθώα υπό-
θεση. Στόχος του ΣΥΡΙΖΑ ήταν ο εκφοβισµός των τραπεζιτών για
τον έλεγχο του πολιτειακού και του µιντιακού τοπίου της χώρας.
Το γεγονός αυτό επιβεβαιώνεται και από την πρόσφατη συνέν-
τευξη του Αντιπροέδρου της επιτροπής, του κ. Καµµένου, στο
«ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ». Καταθέτω και τη συνέντευξη αυτή.

(Στο σηµείο αυτό Βουλευτής κ. Παναγιώτης Μηταράκης  κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)                   

Επίσης, θέλω να σηµειώσω, ειρήσθω εν παρόδω, τις επιστολές
Σαλαγιάννη και Καραβία περί αλλοίωσης των δικών τους κατα-
θέσεων. 

Η σύσταση της εξεταστικής επιτροπής και ο τρόπος που την
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αντιµετώπισαν οι Βουλευτές της πλειοψηφίας δηµιουργεί ένα γε-
νικότερο θέµα για τη διαχείριση των κόκκινων δανείων και τη βιω-
σιµότητα επιχειρήσεων και θέσεων εργασίας. 

Πλέον, ουδείς τραπεζικός δέχεται να προχωρήσει σε λογικές
ρυθµίσεις, ενώ γνωρίζουµε ότι εσείς, η Κυβέρνηση, προτίθεστε
να εισάγετε θεσµικό πλαίσιο για να τις διευκολύνει, παρέχοντας
ασυλία για τις συµπεριφορές που το πόρισµα στηλιτεύει. Σχετική
τροπολογία είχε καταθέσει Βουλευτής της µειοψηφίας, την
οποία καταθέτω για τα Πρακτικά, και η Κυβέρνηση είχε πει ότι
επιφυλάσσεται να καταθέσει υπουργική τροπολογία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Μηταράκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχουµε, λοιπόν, τον επιχειρηµατικό κόσµο σε οµηρία, εκτός
βέβαια από τις περιπτώσεις που υπάρχουν πλάτες, όπως, για πα-
ράδειγµα, η υπόθεση Καλογρίτσα µε τα βοσκοτόπια και τις τηλε-
οπτικές άδειες ή πρόσφατα η υπόθεση του «ΔΟΛ», υπό νέα τώρα
διεύθυνση –ανοίξαµε και σας περιµένουµε- η αντιµετώπιση, όµως,
της οποίας αντιλαµβάνοµαι ότι βρίσκεται σε µια εκκρεµότητα. 

Κατακρίνετε τους τραπεζίτες ότι έκαναν διευκολύνσεις σε δα-
νειολήπτες. Δηλαδή, τι προτείνετε, στην πρώτη δυσκολία να τους
κλείνουµε; Να το πείτε! Παράλληλα, όµως, επικροτείτε ρυθµίσεις
σε άλλες περιπτώσεις, όπως στην υπόθεση Μαρινόπουλος-Σκλα-
βενίτης. 

Βέβαια, η προσπάθεια ελέγχου του χώρου των µέσων µαζικής
ενηµέρωσης δεν περιορίζεται στην εξεταστική επιτροπή. Να θυ-
µίσω τη λυσσαλέα προσπάθεια ελέγχου του τηλεοπτικού τοπίου
από τον αντισυνταγµατικό «νόµο Παππά». Βλέπουµε τις έντονες
επιθέσεις σε µέσα που διαφωνούν µε την πολιτική σας, όπως η
πρόσφατη υπόθεση µε το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ». Αναµένουµε να
δούµε τι πιέσεις θα ασκηθούν προεκλογικά στα κόµµατα της Αν-
τιπολίτευσης για τα δικά τους δάνεια.   

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Διαγωνισµός θα γίνει από το ΕΣΡ;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ειδική µνεία πρέπει να γίνει στην

πορισµατική αναφορά του κ. Καλούδη, η οποία αγνόησε παντε-
λώς την ερµηνεία που έχει υιοθετήσει η νοµολογία του Αρείου
Πάγου ως προς το αδίκηµα της απιστίας. Κρίνει εκ των υστέρων
προγενέστερες πράξεις και τις κρίνει υποκειµενικά. 

Πάντως, ενδιαφέρον είναι το γεγονός ότι µε τη συλλογιστική
της πορισµατικής αναφοράς σήµερα θα ήταν υπόλογος και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, λόγω της ραγδαίας µεταβολής των πολιτικών δεδοµένων.
Όµως, η υπόθεση τέθηκε τελικά στο αρχείο από τον αρµόδιο Ει-
σαγγελέα Οικονοµικού Εγκλήµατος, τον κ. Δρακάκη, ο οποίος
έκρινε µετά την εξέταση και νέων µαρτύρων ότι δεν έχουν δια-
πραχθεί αδικήµατα. Δεν τέθηκε στο αρχείο εξαιτίας τυπικών
λόγων ή αµνήστευσης των αδικηµάτων, όπως κακώς ειπώθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Μηταράκη, έχετε
ακόµη ένα λεπτό. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Παρακαλώ, δώστε µου τρία
λεπτά ακόµη. Με διέκοψαν τέσσερις φορές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν θα σας δώσω τρία
λεπτά, αλλά δύο, αυστηρά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεν έχω αναφερθεί στη Νέα Δη-
µοκρατία. Ως προς τα δάνεια της Νέας Δηµοκρατίας προκύπτει
ότι δανείστηκε σύννοµα, σύµφωνα µε τα οικονοµικά δεδοµένα
της εποχής, σύµφωνα µε τις αποφάσεις των θεσµοθετηµένων
οργάνων των τραπεζών και τηρήθηκαν οι σχετικές κανονιστικές
πράξεις της Τράπεζας της Ελλάδος. 

Αναγνωρίζουµε ότι, λόγω απρόβλεπτης µεταβολής των συν-
θηκών, έχει δηµιουργηθεί πράγµατι ζήτηµα ληξιπρόθεσµων οφει-
λών, το οποίο οφείλεται σε µεγάλο βαθµό στον ν.4304/2014, ο
οποίος επέβαλε τον δραστικό περιορισµό της κρατικής επιχορή-
γησης και έβαλε όριο την εκχώρηση της χρηµατοδότησης µόνο
για ένα έτος. Γιατί ο Σαµαράς έβαλε τη χώρα πάνω από το
κόµµα!

Συνολικά, για να καταλάβετε το µέγεθος της µεταβολής, το
2009 η Νέα Δηµοκρατία ελάµβανε 33 εκατοµµύρια, ενώ το 2015
δικαιούτο 5 εκατοµµύρια. Η επιχορήγηση δηλαδή µειώθηκε κατά
85%!

Όταν στην αρχή της κρίσης χρωστούσαµε 130 εκατοµµύρια,

αυτό ισούτο µε τέσσερα χρόνια κρατικής επιχορήγησης. Από το
2012 και µετά, χωρίς καµµία νέα δανειοδότηση -το τονίζω αυτό-
λόγω ανατοκισµού η οφειλή έφτασε στα σηµερινά επίπεδα και
σήµερα καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια για την αποπλη-
ρωµή του χρέους. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ο Κυριάκος Μητσοτάκης –και θα τελειώσω µε αυτό, κύριε

Πρόεδρε- από τις πρώτες ηµέρες της προεδρίας του κατέθεσε
πρόγραµµα οικονοµικής εξυγίανσης, αύξησε κατά 50% τις εισφο-
ρές των Βουλευτών, απαγόρευσε κατασταλτικά µελλοντικό δα-
νεισµό του κόµµατος, επέβαλε συνδροµή στις τετρακόσιες
πενήντα χιλιάδες µέλη και ξεκίνησε συστηµατική εκστρατεία χρη-
µατοδότησης, λίγα από πολλούς. 

Επιπλέον, στην περίπτωση των δανείων της Νέας Δηµοκρα-
τίας, είναι προφανής µέσω δικαστικών και εξωδικαστικών διαδι-
κασιών η προσήλωση των τραπεζών στην είσπραξη στο ακέραιο
των ληξιπρόθεσµων οφειλών του κόµµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε Μη-
ταράκη. Πρέπει να σας διακόψω.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Να πω µια λέξη µόνο, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πείτε µία λέξη µόνο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Πρέπει να τονιστεί –και κλείνω

µε αυτό- ότι η Αγροτική Τράπεζα προχώρησε στον υπερτετρα-
πλασιασµό των επιτοκίων δανεισµού της Νέας Δηµοκρατίας,
µόλις ξεκίνησε η κρίση, αποδεικνύοντας έµπρακτα ότι δεν υπάρ-
χει κάτι µεµπτό στη σχέση Νέας Δηµοκρατίας και τραπεζών. Και
στο δικό σας πόρισµα, στη σελίδα 381, δέχεστε αυτή τη συλλο-
γιστική. Ξέρετε, όµως, ποια είναι η υποκρισία; Την εφαρµόζετε
µόνο στα δάνεια του ΣΥΡΙΖΑ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Είµαστε στη φάση των γε-

νικών εισηγητών από την επιτροπή, έτσι ώστε να ακουστούν από
όλους οι πρωτογενείς απόψεις. Ύστερα θα µιλήσουν πέντε
Υπουργοί, αλλά και εσείς µπορείτε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Λιβαδιάς. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ τον λόγο έχει ο κ. Κασιδιάρης εκ µέρους του Λαϊ-
κού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Σκοπός της παρούσης εξεταστικής επι-
τροπής ήταν, όπως απεδείχθη και όπως θα τεκµηριώσω µε αδιά-
σειστα στοιχεία και ντοκουµέντα, η απόλυτη συγκάλυψη
σκανδάλων, η απόλυτη συγκάλυψη των πολιτικών προσώπων,
που έχουν διαπράξει κακουργήµατα. Μοναδικός σκοπός που διε-
ξήχθη η συγκεκριµένη εξεταστική επιτροπή, µε πρωτοβουλία ΣΥ-
ΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, ήταν να καθαρίσουν τα πολιτικά πρόσωπα τα οποία
έχουν εγκληµατήσει σε βάρος του δηµοσίου.

Όλοι συµφωνούν –και είναι ντροπή αυτό-, όλα τα κόµµατα,
πλην Χρυσής Αυγής, συµφωνούν εδώ ρητά και µεγαλοφώνως ότι
δεν υπάρχουν ευθύνες πολιτικών προσώπων. 

Και όµως µέσα σε αυτή την εξεταστική επιτροπή επί µήνες
συγκεντρώθηκε σωρεία αποδεικτικών στοιχείων σε βάρος πολι-
τικών προσώπων, Υπουργών και Πρωθυπουργών. Είναι ντροπή
να εµφανίζεται εδώ ο εκπρόσωπος της πλειοψηφίας Βουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ. Ξέρετε πόσα ονόµατα διαπλεκοµένων έδωσε στη
δηµοσιότητα; Ξέρετε πόσους νταβατζήδες της δηµόσιας ζωής
κατονόµασε; Απολύτως κανέναν. Ούτε ένα όνοµα δεν ειπώθηκε.
Ούτε ένα πολιτικό πρόσωπο λέτε ότι δεν έχει ευθύνη και εµείς
είµαστε οι ακραίοι που αποδίδουµε πολιτικές ευθύνες. 

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Δεν ακούσατε καλά τι είπαµε.
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ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Σας παρακαλώ! Είναι τόσο συγκεκριµένα
τα στοιχεία. Είναι ντροπή, διότι αυτή επιτροπή –το επαναλαµ-
βάνω γιατί ακούστηκαν τρέλες προηγουµένως, ότι δεν πρέπει
λέει να αποδίδει ποινικές ευθύνες- έχει αρµοδιότητα εισαγγελι-
κού λειτουργού. 

Αυτή τη στιγµή οµιλώ ως δηµόσιος κατήγορος. Δεν είναι εδώ
χώρος για µικροπολιτικές αντιπαραθέσεις ΣΥΡΙΖΑ και νεοδηµο-
κρατών. Οµιλώ ως δηµόσιος κατήγορος και τεκµηριώνω τις πο-
λιτικές και τις ποινικές ως επί το πλείστον ευθύνες ποινικών
προσώπων κατ’ αρχάς µε δικά σας λεγόµενα.

Για να καταλάβει ο ελληνικός λαός τι θέατρο παίζεται στην
υπόθεση αυτή, θα διαβάσω –προσέξτε µε- το αρχικό πόρισµα
που απέστειλε ο ΣΥΡΙΖΑ. Το λάβαµε στις 20 Ιανουαρίου όλοι οι
Βουλευτές που συµµετείχαµε στη συγκεκριµένη επιτροπή στο
ηλεκτρονικό µας ταχυδροµείο. 

Στο αρχικό πόρισµα, λοιπόν, σε ένα αρχείο µορφής pdf 3,1 mb,
ο ΣΥΡΙΖΑ οµιλούσε αρχικά για άφεση χρεών ύψους άνω του 1,2
δισεκατοµµυρίου ευρώ απέναντι στη «MOTOR OIL» και στα
ΕΛΠΕ για φορολογικές παραβάσεις των ετών 2010 – 2014 µέσω
τριγωνικών συναλλαγών που αφορούσαν αγορές και πωλήσεις
πετρελαϊκών προϊόντων, µέσω ενδιάµεσων εξωχώριων, offshore
εταιρειών. 

Στο συµπέρασµα του πορίσµατος που καταθέσατε και το πή-
ρατε πίσω παρενέβη το αόρατο χέρι, που το πήρε πίσω και διέ-
γραψε τις ποινικές ευθύνες από Στουρνάρα, Σαµαρά και
Βενιζέλο.

Λέγατε: Χρήζει περαιτέρω δικαστικής διερεύνησης, αν και
εφόσον η διαγραφή βεβαιωµένων προστίµων και εισπρακτέων
φορολογικών εσόδων τόσο µεγάλου ύψους µε τροπολογία του
τέως Υπουργού Οικονοµικών κ. Στουρνάρα στοιχειοθετεί και συ-
νιστά στο ποινικό αδίκηµα της κακουργηµατικής απιστίας προς
το ελληνικό δηµόσιο.

Πού είναι η περαιτέρω διερεύνηση; Για ποιον λόγο δεν προ-
χωράτε σε σύσταση προανακριτικής επιτροπής, για την οποία
απαιτούνται απλώς και µόνον ενδείξεις; Απλώς και µόνον ενδεί-
ξεις απαιτούνται για να γίνει προανάκριση. Εδώ έχουµε καραµ-
πινάτες αποδείξεις. Έχουµε την υπογραφή Στουρνάρα στη
διαγραφή χρεών 1,2 δισεκατοµµυρίου ευρώ. Τόση είναι η ζηµία
για το ελληνικό δηµόσιο. Είναι κακουργηµατική απιστία σε βάρος
του ελληνικού δηµοσίου. 

Μοιράζατε αυτό το χαρτί στις τρεις το µεσηµέρι και το ίδιο
βράδυ παρενέβη το αόρατο χέρι και διέγραψε το όνοµα του
Στουρνάρα και τις σελίδες 403 έως 409 του συγκεκριµένου πο-
ρίσµατος. 

Ζητώ, λοιπόν, µια απάντηση από τον λαλίστατο εκπρόσωπο
του ΣΥΡΙΖΑ, που προηγουµένως πετάχτηκε και µε διέκοψε. Να
µας ονοµατίσει ποιο είναι αυτό το αόρατο χέρι, ποιος είναι αυτός
που έσβησε το όνοµα του Στουρνάρα, που θα οδηγούσε συγκε-
κριµένα πολιτικά πρόσωπα –δεν ήταν µόνο ο Στουρνάρας Υπουρ-
γός- για τα πρόστιµα σε Βαρδινογιάννη και Λάτση. Ήταν ο
Σαµαράς και ο Βενιζέλος τότε. Για ποιον λόγο ο ΣΥΡΙΖΑ και οι
ΑΝΕΛ σήµερα καλύπτουν τον Σαµαρά και τον Βενιζέλο; 

Ονοµατίστε, λοιπόν, το αόρατο χέρι. Ονοµατίστε αυτόν που
διέγραψε τις ευθύνες των εγκληµατιών. Είναι ο Τσίπρας; Είναι
προφανώς ο Τσίπρας. Κανείς άλλος δεν θα µπορούσε, από χα-
µηλότερη θέση, να προβεί σε αυτή την εγκληµατική ασυλία σε
βάρος προσώπων που έχουν εγκληµατήσει. Είναι προφανώς ο
Τσίπρας. Δεν το οµολογεί κανείς. 

Δεν είναι το µοναδικό έγκληµα αυτό το οποίο διαγράφεται
µέσω της συγκεκριµένης επιτροπής. Επειδή ανέφερα το όνοµα
του Στουρνάρα, ρώτησα το συγκεκριµένο πρόσωπο και για την
υπόθεση «SIEMENS», προτού πάω στα δάνεια των κοµµάτων και
των καναλιών. Ρώτησα τη σχέση του µε την εταιρεία αυτή και την
εµπλοκή του στο σκάνδαλο «SIEMENS», που κόστισε στο ελλη-
νικό δηµόσιο, σύµφωνα µε την αρµόδια επιτροπή της Βουλής, 2
δισεκατοµµύρια. 

Έχουµε δηλαδή µέχρι τώρα, στην πρόχειρη αναφορά µου, 1,2
δισεκατοµµύριο από Ελληνικά Πετρέλαια και «MOTOR OIL», 2 δι-
σεκατοµµύρια από «SIEMENS», 3,2 δισεκατοµµύρια ευρώ και
καµµία ποινική ευθύνη κανενός. Ο συγκεκριµένος παράγοντας
δυναµίτισε την επιτροπή. Με προσέβαλε και µε προκάλεσε, για

να οδηγηθούµε στη συνέχεια σε διακοπή της εξετάσεώς του. 
Βέβαια, σε ό,τι αφορά τη «SIEMENS», οφείλω να πω ότι όλα

τα κόµµατα, όπως συµβιβάζεστε όλοι σήµερα και συµφωνείτε και
λέτε –πλην της Χρυσής Αυγής- ότι δεν υφίστανται ποινικές ευ-
θύνες για πολιτικά πρόσωπα, το ίδιο θα λέτε και για το σκάνδαλο
«SIEMENS». Δεν υπάρχει ποινική ευθύνη. Το δηµόσιο έχασε 2 δι-
σεκατοµµύρια. Δεν φταίει κανείς. Κανένας δεν θα πάει στη φυ-
λακή από όλους αυτούς που έκλεψαν το ελληνικό δηµόσιο.

Πάω στο έτερο σκάνδαλο, στο µείζον σκάνδαλο που προέκυψε
από τις εξετάσεις των µαρτύρων από τα έγγραφα και τα ντοκου-
µέντα τα οποία κατατέθηκαν στη συγκεκριµένη επιτροπή και δεν
είναι άλλο από τα κλεµµένα των κοµµάτων, τα οποία, προτού διε-
ρευνηθούν από τη Βουλή, ένας έντιµος εισαγγελέας τα είχε κα-
ταγράψει. Τους είχε τυλίξει σε µια κόλλα χαρτί, που λέει και ο
λαός. Δεν ήταν µια κόλλα, βεβαίως. 

Η δικογραφία Καλούδη, η εµπεριστατωµένη πορισµατική ανα-
φορά Καλούδη ήταν πολυσέλιδη και έδενε στην κυριολεξία κα-
κουργηµατική απιστία εις βάρος του δηµοσίου. Σε ό,τι αφορά τα
στελέχη των τραπεζών και τους διευθυντές και ηθική αυτουργία
σε αυτό το έγκληµα. Οι ποινές είναι ίδιες, είναι είκοσι χρόνια φυ-
λάκιση για τους διευθυντές των κοµµάτων.

Εγώ ερωτώ: Είναι δυνατόν οι διευθυντές των κοµµάτων, οι οι-
κονοµικοί διευθυντές του ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΚΚΕ -που θα πήγαιναν στον ανακριτή, αν δεν είχε γίνει η άθλια
παρέµβαση µέσω νοµοθέτησης, µέσω τροπολογίας, για να πάνε
σπίτι τους αντί να πάνε στη φυλακή- να λειτουργούσαν χωρίς να
είχαν γνώση οι Πρόεδροι των κοµµάτων, που ορισµένοι από αυ-
τούς ήταν και Πρωθυπουργοί; Όχι, βέβαια. 

Υπενθυµίζω ότι εµείς, οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής, πήγαµε
φυλακή βάσει παρεµβάσεων της εκτελεστικής εξουσίας στη δι-
καιοσύνη. Αυτό τεκµηριώθηκε µέσα σε αυτή την επιτροπή –θα
αναφέρω εν συνεχεία τα στοιχεία-, επειδή ένα άθλιο πόρισµα ενός
άθλιου και επίορκου εισαγγελικού λειτουργού ανέφερε ότι οι Βου-
λευτές γνώριζαν και γνωρίζουν τι κάνουν τα µέλη, τα στελέχη…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κασιδιάρη, σας πα-
ρακαλώ να µη γραφτούν στα Πρακτικά τα περί…

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Εις ό,τι αφορά το…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ένα λεπτό, µην απαντάτε

πριν σας µιλήσω. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ναι, αφορά τον εισαγγελέα Ντογιάκο. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον δικαστικό λειτουργό,

παρακαλώ…
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Εισαγγελικός λειτουργός… 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Άλλο οι πολιτικές σας για

τους πολιτικούς…
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, δεν

ακούσατε το ηχητικό ντοκουµέντο, που ο πρωθυπουργός Σαµα-
ράς έπαιρνε τηλέφωνο τον συγκεκριµένο εισαγγελέα και σε
ιταµό ύφος τού έδινε εντολές…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ. Σας επα-
ναλαµβάνω, ό,τι αφορά πολιτικά πρόσωπα, γίνεται µια πολιτική
αντιπαράθεση εδώ…

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τα ακούσατε αυτά; Το
βίντεο Μπαλτάκου το είδατε; Φαίνεται ότι η εισαγγελέας του
Αρείου Πάγου ήταν ελεγχόµενη;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Για δικαστικό λειτουργό,
παρακαλώ πολύ να συναινέσετε…

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Αφού τα είδατε, κύριε Πρόεδρε, και προς
στιγµήν είχατε πάρει και θέση τότε. Γιατί, κύριε Πρόεδρε, τα κά-
νετε αυτά σήµερα; Γιατί έχετε µπει και εσείς σ’ αυτό το όργιο της
συγκάλυψης; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ να συναι-
νέσετε για να διαγραφούν από τα Πρακτικά. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Δεν συναινώ σε τίποτα, διότι ό,τι λέω το
τεκµηριώνω. Προσέξτε µε. Όταν ένας εισαγγελέας δέχεται τη-
λεφωνήµατα από Πρωθυπουργό, για να φυλακίσει πολιτικούς
του αντιπάλους, δεν είναι µόνο επίορκος, δεν είναι µόνο άθλιος,
είναι ένας στυγνός εγκληµατίας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μη µου απαντάτε. Παίρ-
νετε την ευθύνη γι’ αυτό. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Επιµένω και δεν συναινώ σε τίποτα.
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μη συναινείτε, αλλά αυτό
δεν είναι πρακτική αγόρευσης. Να το γνωρίζετε.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Θα συνεχίσω, όµως, διότι το ζήτηµα σή-
µερα δεν είναι ο Ντογιάκος. Για τον Καλούδη µιλούσα. 

Ο µάρτυρας Κουρτάκης, Διευθυντής των «Παραπολιτικών»,
προσήλθε στην επιτροπή και δήλωσε ότι τον πήρε τηλέφωνο ο
πρώην Πρωθυπουργός και του είπε «κατέβασε το ηχητικό», όπου
έχει καλέσει τον συγκεκριµένο εισαγγελέα και του έχει δώσει εν-
τολή να φυλακίσει Βουλευτές. 

Στην περίπτωση αυτή, λοιπόν, µετά το τηλεφώνηµα φυλακί-
στηκαν Βουλευτές, µε το σκεπτικό ότι γνώριζαν τι έχουν στο
µυαλό τους να κάνουν τα µέλη, τα στελέχη και οι απλοί οπαδοί
του κόµµατος. Κι εδώ αυτή η επιτροπή µάς λέει ότι οι Αρχηγοί
των κοµµάτων ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατίας, ΚΚΕ δεν γνώριζαν τι
έκαναν οι οικονοµικοί διευθυντές. Ας είµαστε λίγο σοβαροί. 

Εδώ έχουν προκύψει ξεκάθαρες ποινικές ευθύνες για πολιτικά
πρόσωπα, για τα οποία θα έπρεπε να υπάρχει σύσταση προανα-
κριτικής επιτροπής για να πάνε σε Ειδικό Δικαστήριο και από εκεί
στη φυλακή. Αυτά δεν είναι δικά µου λόγια. Αυτά τα είχε πει στις
21 Δεκεµβρίου το «νούµερο δύο» της Κυβέρνησής σας, ο Παπ-
πάς, το δεξί χέρι του Τσίπρα, στη δηµόσια τηλεόραση. Είχε βγει
στην ΕΡΤ στις 21 Δεκεµβρίου και είχε προαναγγείλει ότι υπάρ-
χουν στοιχεία για προανακριτική επιτροπή. Μάλιστα, είχε πει και
τη φράση «ακούστηκαν σηµεία και τέρατα και δεν θα µείνουν
κάτω από το χαλί». 

Λοιπόν, όχι µόνο τα βάλατε κάτω από το χαλί αυτά τα σηµεία
και τα τέρατα που προανήγγειλε ο δικός σας Υπουργός, ο δικός
σας άνθρωπος. Τα θάψατε κάτω από τόνους λάσπης. Και δεν
είναι µόνο εις ό,τι αφορά το πόρισµα Καλούδη, οι ποινικές ευθύ-
νες των οικονοµικών διευθυντών, είναι και οι ευθύνες των Προ-
έδρων των κοµµάτων που ήταν Πρωθυπουργοί. 

Με βάση, όµως, τον νόµο Βενιζέλου, τον νόµο περί ευθύνης
Υπουργών –τον οποίο είχατε αναγγείλει ότι θα καταργήσετε και
δεν το πράξατε, διότι κι εσείς συναινείτε και συµµετέχετε στη συ-
νέχιση της πολιτικής διαφθοράς στην Ελλάδα–, οδηγούµαστε σε
ατιµωρησία.

Συγκεκριµένα, τα χαµένα για το δηµόσιο από την υπόθεση
αυτή είναι τα εξής: Τα σηµερινά υπόλοιπα για ΠΑΣΟΚ και Νέα
Δηµοκρατία είναι: 215 εκατοµµύρια της Νέας Δηµοκρατίας και
199 εκατοµµύρια του ΠΑΣΟΚ. Είναι, δηλαδή, 415 εκατοµµύρια
ευρώ δανεικά και αγύριστα! Σύµφωνα µε τον Διευθυντή Επο-
πτείας της Εθνικής Τραπέζης, τον κ. Πάσχα, δεν πρόκειται να επι-
στραφούν ποτέ αυτά τα λεφτά. 

Τεκµηριώνω τα λεγόµενά µου: Το έτος 2016 η Νέα Δηµοκρατία
έλαβε 1.199.000 ευρώ. Το ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ έλαβε 428.203 ευρώ.
Πότε θα ξεπληρώσουν τα 415 εκατοµµύρια για τα οποία µας λέει
ο ΣΥΡΙΖΑ ότι δεν πρέπει κανείς να πάει φυλακή; Όταν ένας πολί-
της χρωστάει 50 ευρώ, του παίρνουν το σπίτι! Όταν τα κόµµατα
χρωστάνε σχεδόν µισό δισεκατοµµύριο, δεν υπάρχουν ποινικές
ευθύνες για πολιτικά πρόσωπα! 

Είναι αίσχος και ντροπή αυτό το οποίο λέγεται, αυτό το οποίο
γράφεται. Κι είστε κι εσείς υπόλογοι, έχετε κι εσείς ποινικές ευ-
θύνες, διότι ανέφερα προηγουµένως το αόρατο χέρι. Η κατά-
χρηση εξουσίας αφορά και την πλειοψηφία. Η κατάχρηση
εξουσίας αφορά όλους τους Βουλευτές που ψηφίζουν αυτό το
πόρισµα που καθαρίζει τα πολιτικά πρόσωπα. 

Συγκεκριµένα, άρθρο 239 του Ποινικού Κώδικα: «Υπάλληλος
στα καθήκοντα του οποίου ανάγεται η δίωξη ή ανάκριση αξιόποι-
νων πράξεων» –εδώ φωτογραφίζεται η εξεταστική επιτροπή της
Βουλής που έχει αρµοδιότητα εισαγγελικού λειτουργού- «ο
οποίος εν γνώσει του προκαλεί την απαλλαγή υπαιτίων από τη
τιµωρία» –αυτό που γίνεται µε τα πολιτικά πρόσωπα, δηλαδή
προκαλείτε µε την ψήφο σας την απαλλαγή των υπευθύνων από
τη τιµωρία- «τιµωρείται µε κάθειρξη µέχρι δέκα ετών.».

Εγώ θα µηνύσω όσους ψηφίσουν αυτό το αίσχος, το οποίο πα-
ρουσιάζεται ως πόρισµα εξεταστικής επιτροπής. Υπάρχουν, βε-
βαίως, η βουλευτική ασυλία και ο νόµος περί ευθύνης υπουργών
που καλύπτουν το πολιτικό έγκληµα. Ως πότε θα υπάρχει; Θα
υπάρχει ασφαλώς µέχρι η Χρυσή Αυγή να αναλάβει τη διακυβέρ-
νηση αυτής της χώρας. 

Ας µε προσέξουν οι πολίτες που παρακολουθούν: 40% ακατά-

σχετο θέσπισε η Νέα Δηµοκρατία για την κρατική χρηµατοδό-
τηση που λαµβάνει. Δηλαδή, αν δεν υπήρχε το ακατάσχετο, ποτέ
δεν θα ξεχρέωναν, σύµφωνα µε τον κ. Πάσχα, κι εγώ λέω σε τε-
τρακόσια χρόνια. Τώρα που υπάρχει το ακατάσχετο της µισής
περίπου κρατικής χρηµατοδότησης, θα ξεχρεώσουν σε οκτακό-
σια χρόνια. 

Και τι κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ; Δεν καταργεί το ακατάσχετο. Κι έρχεται
εδώ ο µάρτυρας Σκορδάς, Διευθυντής της Νέας Δηµοκρατίας,
και στην ερώτησή µου «Πώς θα ξεχρεώσετε τα λεφτά; Πώς θα
βγουν τα κλεµµένα να επιστραφούν στον λαό;» µου απαντάει -
και νοµίζω ότι το εννοούσε κιόλας ο άνθρωπος και δεν ξέρω περί
τίνος πρόκειται στην περίπτωση αυτή και ποιος πρέπει να επιλη-
φθεί αυτής της κατάστασης- ότι θα κάνουµε, λέει, εµπορικό
τµήµα, όπως έκανε και το Λαϊκό Κόµµα στην Ευρώπη. Και τον
ρωτάω: «Τι πουλάγανε;». «Πουλάγανε µπρελόκ και στυλό» µου
απαντάει. Με µπρελόκ και στυλό και σανό, θα έλεγα εγώ, θα ξε-
χρεωθούν τα κλεµµένα των κοµµάτων και µε γραφείο ταξιδίων,
όπως µου είχε πει!

Η θέση της Χρυσής Αυγής εδώ, λοιπόν, είναι ξεκάθαρη και πε-
ριγράφεται απολύτως στο πόρισµα που έχει καταθέσει ο Λαϊκός
Σύνδεσµος-Χρυσή Αυγή. Προτείνουµε να καταργηθεί το ακατά-
σχετο για την κρατική χρηµατοδότηση των κοµµάτων και να κα-
τασχεθούν τα πάντα, τα γραφεία, τα ψυγεία, τα τηλέφωνα –όλα
«SIEMENS» είναι άλλωστε στα µεγάλα κόµµατα- οι πόρτες, τα
παράθυρα, ο αέρας, ό,τι έχουν και δεν έχουν. Να κατασχεθούν
αυτά τα λεφτά και να πάνε υπέρ του δηµοσίου, από το οποίο
εκλάπησαν. Αυτή είναι η θέση της Χρυσής Αυγής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Είµαι ήδη πολύ σύντοµος και δεν µπορώ να είµαι πιο σύντο-
µος, γιατί εδώ έχω σωρεία στοιχείων να καταθέσω.

Ας αναφερθώ τώρα στα κανάλια. Τα κανάλια δανείστηκαν 1,3
δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι απίστευτα αυτά τα ποσά που ανα-
φέρονται εδώ. Είναι αστρονοµικά. Είναι ντροπή να βλέπουµε µια
ψεύτικη διαµάχη µεταξύ ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Δηµοκρατίας, που δεν
αναφέρεται ούτε ένα όνοµα, λες και οι καναλάρχες οι οποίοι εγ-
κληµάτησαν είναι ανώνυµοι. Το 50% από αυτά τα 1,3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ έχουν καταστεί ληξιπρόθεσµα. 

Λόγω της παρουσίας της Χρυσής Αυγής στη συγκεκριµένη
εξεταστική επιτροπή οι καναλάρχες υπέστησαν σκληρή εξέταση
-δεν τους γλύψαµε, βεβαίως, όπως οι εκπρόσωποι άλλων κοµµά-
των- και οµολόγησαν εγκλήµατα. Είχαµε οµολογία εγκληµάτων,
βεβαίως. Είχαµε την περίπτωση Μπόµπολα. Προσέξτε, ο Μπόµ-
πολας οµολογεί ότι έπαιρνε δάνεια, για να πληρώνει τόκους.
Όµως, εδώ προκύπτει ότι ένα ποσό απ’ αυτά τα χρήµατα –για
την ακρίβεια 10 εκατοµµύρια ευρώ πρόσθετη χρηµατοδότηση,
αναχρηµατοδότηση για την αποπληρωµή τόκων- τα πήρε το
2016. Αυτά τα λεφτά τα πήρε επί ΣΥΡΙΖΑ. 

Όταν, λοιπόν, η Χρυσή Αυγή καταλήγει σε πόρισµα, αποδίδει
ποινικές ευθύνες σε όλους τους Πρωθυπουργούς που έχουν
ανεχθεί αυτή την εγκληµατική δράση των καναλαρχών, από Ση-
µίτη µέχρι και Τσίπρα, διότι και επί ΣΥΡΙΖΑ, το έτος 2016, ο Μπόµ-
πολας ο οποίος δεν ήξερε να πει τι χρωστάει στο δηµόσιο, πήρε
άλλα 10 εκατοµµύρια ευρώ για να πληρώσει –προσέξτε, όχι για
να αποπληρώσει δάνειο- τόκους. Αυτό είναι µια παράνοµη
πράξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Βεβαίως, δεν πήρε µόνο αυτά τα λεφτά. Με τον «ΑΚΤΩΡ» έχει
πάρει και δηµόσια έργα, µέχρι και τα σκουπίδια από τις νοµαρ-
χίες, στην Κύπρο, βέβαια, όπως του είπα. Εκεί κάπου ξέχασε τον
αδερφό του, ξέχασε πώς λέγεται ο αδερφός του. Αυτό ήταν κά-
ποιο από τα πρωτοφανή που είδαµε σε αυτή την εξεταστική επι-
τροπή: ο Ψυχάρης να µην µπορεί να µιλήσει, ο Μπόµπολας να
ξεχνάει το όνοµα του αδερφού του!

Ο αδερφός Μπόµπολας, λοιπόν, στην Κύπρο διώκεται για κα-
κουργήµατα και σε οποιαδήποτε χώρα του εξωτερικού και να
πάει συλλαµβάνεται µε διεθνές ένταλµα από την Ιντερπόλ. Μόνο
στην Ελλάδα µπορούν και επιβιώνουν ακόµα αυτά τα σαπρό-
φυτα, δυστυχώς. 

Ας αναφερθώ τώρα στον Ψυχάρη, ο οποίος οµολόγησε έγ-
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κληµα. Δήλωσε…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κασιδιάρη, έχετε τε-

λειώσει.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ να είµαι πιο

σύντοµος, µε συγχωρείτε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα δώσετε τα στοιχεία και

στους επόµενους που θα µιλήσουν από την πλευρά σας.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Οι επόµενοι έχουν άλλα στοιχεία, κύριε

Πρόεδρε. Προσέξτε λίγο…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Και τι να κάνουµε; Δεν γί-

νεται διαφορετικά.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Θα ήθελα να εξηγήσω κάτι, γιατί ακούει

και ένα µεγάλο κοµµάτι του λαού αυτή τη στιγµή. Τα µέλη της
συγκεκριµένης επιτροπής έχουν αρµοδιότητα εισαγγελέα και δη-
µοσίου κατήγορου.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Άκουγα προηγουµένως να µιλούν Βου-

λευτές του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας εκτός Κανονισµού,
γιατί έλεγαν για τα µικροπολιτικά τους. Εγώ αυτή τη στιγµή
µιλάω για εγκληµατικές πράξεις. Τεκµηριώνω εγκληµατικές πρά-
ξεις και καταθέτω στοιχεία στην Ολοµέλεια της Βουλής. Δεν
µπορώ να διακόψω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ πολύ. Δεν
θα σας δώσω παραπάνω από ένα λεπτό και ύστερα θα σας δια-
κόψω.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Και εγώ σας παρακαλώ,

διότι είναι και κακό προηγούµενο για τους επόµενους.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Έχουµε την περίπτωση Ψυχάρη, ο

οποίος δηλώνει ότι µε αέρα έπαιρνε δάνεια. Οµολογεί ότι είχε
συναντήσεις αυτός και ο πατέρας του µε τον τραπεζίτη Μαν-
τζούνη, ο οποίος διώκεται για κακουργηµατική απιστία εις βάρος
του δηµοσίου. Εδώ έχουµε οµολογία ενοχής. Εδώ έχουµε οµο-
λογία, η οποία θα έπρεπε απευθείας να τον έχει στείλει στον ει-
σαγγελέα και από εκεί στον Κορυδαλλό. 

Ας µην αναφερθώ στις βίλλες στην Ερµιόνη, γιατί οι συγκεκρι-
µένοι καναλάρχες έπαιρναν δάνεια µε την υπογραφή, µε τη σιω-
πηρή ανοχή όλων των κυβερνήσεων, ακόµα και της σηµερινής,
για να παίρνουν βίλλες. Η ταινιοθήκη του «MEGA» και του «ΑΝΤ1»
–προσέξτε πώς περιγράφονται τα σκάνδαλα και οι εγκληµατικές
πράξεις- εκτιµήθηκε 567 εκατοµµύρια ευρώ, από τα κανάλια και
όχι από διεθνείς οίκους, όπως λένε ψευδώς, όταν το «ALTER»
και το σήµα του είχε αποτιµηθεί 767 εκατοµµύρια ευρώ. Ήρθε
εδώ ο µάρτυρας Λιαρέλης και λέει «Έπαιρνα µισθό 12.000
ευρώ». Και δεν έχει επιστραφεί ούτε µισό ευρώ στο δηµόσιο! Και
όταν το «ALTER» πτώχευσε, όλα τα άυλα στον πλειστηριασµό,
τα σήµατα και οι ταινιοθήκες, µηδέν ευρώ! 

Ας αναφερθώ και στον Κυριακού του «ΑΝΤ1», για τον οποίο
ερωτώ και θέλω µια επίσηµη απάντηση από τον Πρόεδρο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κασιδιάρη, έχετε τε-
λειώσει.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Γιατί δεν ήρθε, κύριε Πρόεδρε, ο επικε-
φαλής του Οµίλου «ΑΝΤ1» στην επιτροπή; Μπορείτε να µου
απαντήσετε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Καταλάβατε τι σας είπα;
Έχετε τελειώσει. Τα υπόλοιπα στοιχεία…

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Μήπως γιατί ο κ. Χατζηνικολάου βγήκε
χθες…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σταµατήστε να µιλάτε και
ακούστε.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Όχι, δεν µπορώ να σταµατήσω να µιλάω,
κύριε Πρόεδρε, και εσείς δεν έχετε δικαίωµα να µε σταµατήσετε
από το να µιλάω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, µπορείτε, διότι θα µι-
λήσει ο Πρόεδρος της Χρυσής Αυγής και άλλοι τρεις Βουλευτές. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Πολύ ωραία.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δώστε τα στοιχεία εκεί.

Σας αφαιρώ τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Θα µιλήσουν. Έχουν άλλα στοιχεία οι συ-

νάδελφοι να παρουσιάσουν…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Με αντιληφθήκατε; Σας

αφαιρώ τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Μου αφαιρείτε τον λόγο; Ωραία. Δέχοµαι

τη λογοκρισία και σας δίνω τον λόγο µου ότι θα κάτσω κάτω.
Πείτε µου, σας παρακαλώ, ποιο αόρατο χέρι από τον ΣΥΡΙΖΑ
έσβησε τις ποινικές ευθύνες Στουρνάρα και κάθοµαι αµέσως στη
θέση µου. Ήταν το Τσίπρας; Ήσασταν εσείς, ως Πρόεδρος της
Βουλής;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Να είστε καλά!
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ποιος έσβησε τις ποινικές ευθύνες

Στουρνάρα και πέταξε το αρχικό πόρισµα και έφερε ένα νεότερο
πόρισµα στο οποίο καθάριζαν όλοι οι διεφθαρµένοι πολιτικοί;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ωραία!
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Απαντήστε µου αυτό. Δώστε µου αυτό

το όνοµα και έχετε τον λόγο µου ότι θα καθίσω κάτω.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μέσω της ρητορικής σας

ερώτησης είπατε αυτά που θέλετε…
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Δεν είναι ρητορική η ερώτηση, εκτός εάν

εννοείτε ότι είναι ο Τσίπρας, διότι δεν µπορούσε κανείς άλλος
να σταµατήσει αυτό το έγκληµα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Είπατε αυτά που θέλετε.
Ευχαριστώ πολύ. Δεν έχετε πλέον τον λόγο. Προσθέσατε. Κλεί-
σαµε.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, συνηθίσαµε από τη δη-
µόσια τηλεόραση του ΣΥΡΙΖΑ να µας λογοκρίνει. Τώρα, θα το
συνηθίσουµε και στη Βουλή;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Να είστε καλά.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Εγώ είµαι πολύ καλά. Εσείς δεν πρέπει

να αισθάνεστε καλά µετά απ’ όλη αυτή την άθλια συγκάλυψη ποι-
νικών αδικηµάτων.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχουµε κλείσει µετά από
είκοσι λεπτά.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Θέλω ακόµα λίγα λεπτά για να ολοκλη-
ρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν πέφτω εγώ σε αυτό το
επίπεδο να σας απαντήσω σε αυτά τα οποία λέτε. Έχετε ολοκλη-
ρώσει. Παρακαλώ πολύ, σας αφαιρώ τον λόγο.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Θέλω να τονίσω, κλείνοντας, τα ψέµατα
τα οποία αναφέρονται στο πόρισµα του ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε κλείσει τέσσερις
φορές.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, λέει ότι τα δικά του
δάνεια και του ΚΚΕ…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ακούσατε ότι έχετε κλείσει
τέσσερις φορές; Τώρα τι θέλετε;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: …δεν είναι ληξιπρόθεσµα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι θέλετε ακριβώς; Γιατί το

συνεχίζετε;
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, λέει ότι τα δικά του

δάνεια και του ΚΚΕ δεν είναι ληξιπρόθεσµα. Αυτό αναφέρει ο κ.
Λάππας στο πόρισµα το οποίο διένειµε. Αν διαβάσετε, όµως…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, έχετε κλείσει!
Παρακαλώ πολύ, να αφαιρεθεί ο λόγος!

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κλείστε το µι-

κρόφωνο!
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: …

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Μπράβο! «Κλείστε τα µικρόφωνα!»
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Μπράβο!
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κασιδιάρη, καθίστε

κάτω
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κασιδιάρη, για να µη

δηµιουργείτε εντυπώσεις, όλα αυτά τα στοιχεία έχουν δοθεί σε
δηµόσιες συνεδριάσεις. Καταλάβατε;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: …
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Ζήτω η δηµοκρατία!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Περιµένετε ένα λεπτό, για

να ακούσετε και εσείς. Όλα αυτά τα στοιχεία σε δηµόσιες συνε-
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δριάσεις καταλεπτώς και λεπτοµερειακά και διά του κ. Κασιδιάρη
έχουν ακουστεί.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: …
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Τώρα πες τα µόνος σου!
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: …
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σταµατήστε!
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν κρύφτηκε τίποτα. Κα-

νένα από τα στοιχεία που αναφέρατε δεν είναι εκτός δηµόσιου
λόγου. Όλα σε δηµόσιες συνεδριάσεις της επιτροπής, µε την
ανακριτική διαδικασία που και ο ίδιος ο κ. Κασιδιάρης εξήσκησε
επί ώρες, έχουν ακουστεί. Δεν έγινε λογοκρισία σε κανένα στοι-
χείο, για κανένα πρόσωπο και για κανένα ποσό.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όλο αλήθειες!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Άρα η επανάληψη εδώ

πέραν του χρόνου ήταν απλώς για τη δηµιουργία εντυπώσεων
και για να ξεστρατίσει η διαδικασία. Γι’ αυτό διέκοψα τη διαδικα-
σία. Εντάξει; Να είµαστε εξηγηµένοι. Δηµοκρατία εκατό τοις
εκατό απέναντι σε αυτούς που την αρνούνται και το γνωρίζετε
πολύ καλά. Σας παρακαλώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Καλά που είναι η Χρυσή Αυγή εδώ και

µαθαίνει ο λαός!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ο επόµενος οµιλητής είναι

ο κ. Κουτσούκος.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ποτέ δεν ακούγονται ονόµατα,

κύριε Πρόεδρε, εδώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα υποβάλετε εσείς στα

υπόλοιπα κόµµατα τον τύπο της κατάθεσης του πορίσµατος; Σας
παρακαλώ πολύ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ας επιτρέψουµε, όµως, σε αυ-
τούς που λένε ονόµατα να τα πουν, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Και το εξέθεσε αυτό. Μί-
λησε είκοσι λεπτά ο εισηγητής σας, το καταλάβατε; Και έχετε
άλλους τέσσερις εισηγητές και τα λέγατε και επί έξι µήνες. Σας
παρακαλώ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Σε αυτή την Αίθουσα έχουν µι-
λήσει περί ανέµων και υδάτων. Και για ένα τόσο σοβαρό θέµα!
Ήµαρτον!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ πολύ!
Λοιπόν, θα µιλήσει ο Πρόεδρός σας σε λίγες ώρες. Σας παρα-

καλώ!
Κύριε Κουτσούκο, παρακαλώ, έχετε τον λόγο. Με συγχωρείτε

για την ένταση, αλλά τα πράγµατα πρέπει να µπαίνουν στη θέση
τους -έτσι;- από κάθε άποψη και προς όλους.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Έτσι ακριβώς είναι, κύριε Πρόεδρε,
αλλά πιστεύω να έχει συναίσθηση η Πλειοψηφία, πού οδηγεί µια
τυφλή ρητορεία µίσους και µια προσπάθεια απόδοσης ποινικών
ευθυνών µέσα από µεθοδεύσεις τέτοιου τύπου, δυστυχώς.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Το ΠΑΣΟΚ! Αν είναι δυνατόν!
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Τράβα, ρε φασίστα!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τώρα τι θα κάνουµε! Σας

παρακαλώ! Τι πράγµατα είναι αυτά; 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Να χρωστάτε χάρη που δεν σας

έχουν µέσα, φυλακή! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Κου-

τσούκο, έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

χώρα βρίσκεται σε µια πολύ δύσκολη συγκυρία, εγκλωβισµένη
στα αδιέξοδα της κυβερνητικής πολιτικής. Το αφήγηµα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ καταρρέει διαρκώς, µέρα µε τη µέρα. Και η ελπίδα που
έταξε στον λαό γίνεται βρόγχος που τον πνίγει. Οι τυχοδιωκτι-
σµοί µπορεί να οδηγήσουν σε τραγικές εξελίξεις.

Ο κ. Τσίπρας ζήτησε πολλές φορές υποστυλώµατα της καταρ-
ρέουσας πολιτικής του και της αποδιαρθρούµενης κοινωνικής
του επιρροής στη δήθεν µάχη κατά της διαπλοκής και των συµ-
φερόντων. Το έχει κάνει πάρα πολλές φορές εδώ στη Βουλή µε
δύο προ ηµερησίας συζητήσεις για τη δικαιοσύνη και τη δια-

φθορά και σε κάθε δηµόσια παρέµβασή του. 
Ο κ. Τσίπρας ξιφουλκούσε κάθε φορά κατά της διαπλοκής. Κα-

τάγγειλε, κατά τη γνώµη του, συγκεκριµένα σκάνδαλα. Εδώ από
αυτό το Βήµα παρουσίασε τα δεκατρία σκάνδαλα της προηγού-
µενης κυβέρνησης, τα οποία όµως δεν τόλµησε να καταργήσει
µε έναν νόµο και ένα άρθρο, όπως θα καταργούσε τα µνηµόνια,
όταν τον προκάλεσε η κ. Γεννηµατά.

Την ίδια ώρα που η Κυβέρνηση πολεµούσε τη διαπλοκή των
προηγουµένων, εννοείται, ένα ολόκληρο σχέδιο αναδασµού συµ-
φερόντων βρίσκεται σε εξέλιξη και ο ΣΥΡΙΖΑ µαζί µε τον ακρο-
δεξιό εταίρο του βυθίζονται σε κάθε λογής διαµεσολαβήσεις,
στις κατ’ εξαίρεση αναθέσεις, στις προσπάθειες ελέγχου των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης, στην προσπάθεια δηλαδή να µετα-
τρέψει τη ρητορεία της καταγγελίας σε έλεγχο από τα µέσα, να
βρει νέα στηρίγµατα για την παράταση της παραµονής του στην
εξουσία.

Ο σχεδιασµός για την εξεταστική για τα δάνεια των κοµµάτων
και των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, το πόρισµα της οποίας συ-
ζητούµε σήµερα, πέρα από τον αντιπερισπασµό υποστύλωσης
µιας καταρρέουσας πολιτικής, εξυπηρετούσε ταυτόχρονα και
δύο άλλους στόχους: Να δικαιώσει αναδροµικά µια µειοψηφική
πολιτική δύναµη που έγινε ρεύµα πλειοψηφίας από τον συνδυα-
σµό των επιπτώσεων της κρίσης και των ψεµάτων, αναδεικνύον-
τας το λεγόµενο «τρίγωνο της διαπλοκής», τράπεζες, µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, κόµµατα, ως τον καθοριστικό παράγοντα
διαµόρφωσης των πολιτικών συσχετισµών της Μεταπολίτευσης
και ταυτόχρονα να σπιλώσει τους πολιτικούς του αντιπάλους, και
κυρίως το ΠΑΣΟΚ, στην απέλπιδα προσπάθεια αναχαίτισης της
διαπιστούµενης αλλαγής των πολιτικών συσχετισµών.

Η ιστορία, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί να
ξαναγραφτεί από µια ευκαιριακή πλειοψηφία, η οποία µάλιστα
έχει ως εσωτερική συνιστώσα αυτούς που ευθύνονται για τον δη-
µοσιονοµικό εκτροχιασµό της χώρας την περίοδο 2004-2009.

Σε ό,τι αφορά τους πολιτικούς τακτικισµούς και τις σκοπιµό-
τητες της πολιτικής επιβίωσης και παραµονής στην εξουσία, ο
ΣΥΡΙΖΑ µάς έχει συνηθίσει µέχρι σηµείου να διακυβεύει κάθε
φορά τις τύχες της χώρας. 

Σε ό,τι, όµως, αφορά τους συσχετισµούς της Μεταπολίτευσης
και κυρίως στο µεγάλο ρεύµα της αλλαγής, η θεώρησή του αυτή
δεν είναι ούτε αριστερή ούτε προοδευτική, καθώς αγνοεί τα κοι-
νωνικά δεδοµένα και τα ιδεολογικά ρεύµατα που καθόρισαν τις
εξελίξεις. 

Η προαγγελία του Κυβερνητικού Εκπροσώπου ότι η µάχη κατά
της διαπλοκής τώρα αρχίζει, αποδεικνύει εξάλλου ότι στο ακρο-
ατήριο στο οποίο απευθύνεται ο ΣΥΡΙΖΑ κανένας δεν έχει πειστεί
ότι κτυπήθηκε η διαπλοκή -το αντίθετο µάλιστα- και άρα έπρεπε
να γίνει µια νέα αρχή. 

Όµως, το πόρισµα της Πλειοψηφίας των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ όχι
µόνο δεν είναι νέα αρχή, αλλά είναι η ταφόπλακα του λάκκου που
συστηµατικά έσκαβε ο ΣΥΡΙΖΑ, για να πέσει ο ίδιος µέσα. 

Θα εξηγήσω αναλυτικά αυτή την πολιτική εκτίµηση σε τέσσε-
ρις βασικούς άξονες: Ο ένας είναι η αµεροληψία του πορίσµα-
τος, που δεν υπάρχει. Ο δεύτερος είναι αυτός που ο κ.
Μπαλωµενάκης είπε «άνθρακας ο θησαυρός των πολιτικών ευ-
θυνών».

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Το αντίθετο είπαµε! 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ο τρίτος άξονας είναι η στοχοποί-

ηση του ΠΑΣΟΚ και ο τέταρτος είναι η απόκρυψη των οικονοµι-
κών του ΣΥΡΙΖΑ και η επερχόµενη οικονοµική χρεοκοπία, πέρα
από την πολιτική και ιδεολογική σας χρεοκοπία. 

Σε αυτούς τους τέσσερις άξονες θα τοποθετηθώ και, αν θέ-
λετε, ακούστε τα, για να µη θεωρηθείτε κι εσείς πολιτικοί υπεύ-
θυνοι και έχετε και ποινικές ευθύνες για την επερχόµενη
χρεοκοπία του κόµµατός σας, κύριε Μπαλωµενάκη, όπως κατη-
γορήσατε τους προηγούµενους. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στο πρώτο θέµα που αφορά την αµεροληψία
και την αντικειµενικότητα. Ξεκίνησε η εξεταστική επιτροπή και ο
κ. Λοβέρδος προσπάθησε να θέσει µερικούς κανόνες, για να λει-
τουργήσει η εξεταστική επιτροπή σε ό,τι αφορά το πλαίσιο των
ερωτήσεων των µαρτύρων και τη διαδικασία. Και στο τέλος προ-
σπάθησε να εξαχθούν κοινά συµπεράσµατα, αν όχι στις εκτιµή-
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σεις, τουλάχιστον στο νοµικό πλαίσιο, στις ποσοτικοποιήσεις των
στοιχείων και στις προτάσεις για το ξεπέρασµα των προβληµά-
των. 

Όλα αυτά τα απορρίψατε, γιατί είχατε προαποφασίσει να βγά-
λετε ένα δικό σας πόρισµα. Και βεβαίως γι’ αυτόν τον χαρακτήρα
του πορίσµατος υπεύθυνοι δεν είναι οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ
που µετείχαν στην εξεταστική επιτροπή, αλλά άλλο κέντρο, το
κέντρο του Μαξίµου. Γι’ αυτό υπήρξαν οι αλλεπάλληλες διαρ-
ροές µε αλληλοσυγκρουόµενα αποτελέσµατα και γι’ αυτό γελοι-
οποιηθήκατε. 

Επιδοθήκατε δηλαδή σε µια συρραφή του πορίσµατος µε µια
περίεργη, αν όχι ανεξήγητη, για µας, κοπτορραπτική που άλλος
έµπαινε και άλλος έβγαινε. Έβγαινε ο Στουρνάρας, έµπαινε ο
Αναστασιάδης. Αυτή είναι η κοπτορραπτική που κάνατε για να
βγάλετε το τελικό συµπέρασµα. 

Αρνηθήκατε την εξέταση µαρτύρων, για να προστατεύσετε κυ-
βερνητικά στελέχη, όπως την εξέταση του κ. Δαβαράκη που είχε
δηλώσει ότι έπαιρνε χρήµατα από τον κ. Παππά για το µέσο, για
να προπαγανδίζει την πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ. Μάλιστα, ο Βουλευ-
τής µας κ. Παπαθεοδώρου έχει καταθέσει επίκαιρη ερώτηση
προς τον κ. Παππά από τον Νοέµβρη ζητώντας του να µας πει
από ποιο ταµείο πλήρωνε τον κ. Δαβαράκη. Την ερώτηση αυτή
την επανακαταθέτει κάθε εβδοµάδα και ο κ. Παππάς αρνείται να
έρθει στη Βουλή. Και επειδή άκουσα από τον Πρόεδρο ότι θα µι-
λήσει, του απευθύνω από εδώ την πρόκληση να µας πει σήµερα
από ποιο ταµείο πλήρωνε τον κ. Δαβαράκη. 

Επίσης, αρνηθήκατε τους µάρτυρες Γιαννίκο του «ALTER» και
Οικονοµόπουλο της «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑΣ». Αλήθεια, ποιους θέ-
λατε να προστατεύσετε; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιλέξατε τελικά την πεπατη-
µένη των εξεταστικών από το 1989, που ρίχνει το επίπεδο της
Βουλής και καταρρακώνει στα µάτια της κοινής γνώµης το απο-
τέλεσµα και το κύρος των εξεταστικών. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα των µεθοδεύσεών σας –γι’ αυτό
αναφέροµαι στη µεροληψία- είναι το non paper που κυκλοφό-
ρησε τη Δευτέρα το βράδυ, στις 23 του µήνα, το Μέγαρο Μαξί-
µου, που άφηνε υπόνοιες για κακουργηµατικού χαρακτήρα
πράξεις και ποινικές ευθύνες, αλλοιώνοντας όλο το περιεχόµενο
του πορίσµατος. 

Και είναι να απορεί κανένας πώς πριν καθαρογραφεί το πόρι-
σµα αυτών των επτακοσίων εβδοµήντα τόσων σελίδων πρόλαβαν
εκεί στου Μαξίµου να το διαβάσουν και να βγάλουν αυτό το non
paper. Έχουν πάρει τόσο µεγάλη φόρα διαβάζοντας αυτά τα
µνηµόνια των χιλιάδων σελίδων, που τόσο πολύ γρήγορα διαβά-
ζουν και βγάζουν συµπεράσµατα; Τα λέω αυτά, για να αποδείξω
ότι δεν υπήρχε αµεροληψία, αλλά αντίθετα υπήρχε σχεδιασµός. 

Δεύτερος άξονας. Το πόρισµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
διατυπώνει τώρα γνωστές διαπιστώσεις και επαναλαµβάνει γνω-
στά στοιχεία. Αυτό το λέω, γιατί από τα στοιχεία που ήταν γνω-
στά µέχρι να ξεκινήσει η εξεταστική επιτροπή, δηλαδή από τα
εισαγγελικά πορίσµατα –δύο τον αριθµό- του κ. Καλούδη και του
κ. Δραγάτση, από την έκθεση της Τράπεζας της Ελλάδος που
είχε διαταχθεί κατόπιν εισαγγελικής παραγγελίας, άλλα και από
τα στοιχεία της κοινοβουλευτικής διαδικασίας -τα οποία κατέ-
θεσα εδώ τον Απρίλιο, όταν συζητούσαµε για τη σύσταση εξε-
ταστικής επιτροπής- ήταν γνωστά όλα τα µεγέθη, όπως το ύψος
των δανείων, αλλά και το ποιες ήταν οι καθυστερήσεις επ’ αυτών. 

Μάλιστα, ήταν γνωστό -το είχε πει ο κ. Παπαγγελόπουλος- ότι
έχουν ασκηθεί και ποινικές διώξεις. Αυτά ήταν γνωστά και αυτά
επαναλαµβάνονται στο πόρισµα. 

Οι καταθέσεις όλων των µαρτύρων επιβεβαίωσαν αυτά τα
στοιχεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και δυστυχώς -για εσάς
δυστυχώς- δεν µπορέσατε από τις καταθέσεις και από τα στοι-
χεία να τεκµηριώσετε ότι υπάρχουν πολιτικές ευθύνες προσώ-
πων, καθώς αποδείχτηκε ότι όλες οι χορηγήσεις και όλες οι
διαδικασίες είχαν γίνει µε βάση το νοµοθετικό πλαίσιο που διέπει
το τραπεζικό σύστηµα και µε αποφάσεις των συλλογικών οργά-
νων των τραπεζών. Έτσι κατέρρευσε το σχέδιό σας για να απο-
δώσετε ποινικές ευθύνες. 

Το µόνο που αποδείχθηκε, έχει να κάνει µε τις ευθύνες του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και του κ. Τσίπρα, διότι η γνωστή του επιστολή -του 2010-

ήταν η µόνη πολιτική παρέµβαση που υπήρχε σε αυτή τη διαδι-
κασία. 

Κατέρρευσε, επίσης, µέσα και από αυτή την διαδικασία, αυτή
η χιλιοειπωµένη προπαγάνδα του ΣΥΡΙΖΑ, των ΑΝΕΛ, των φασι-
στοειδών κάθε µορφής και των λαϊκιστών και των συνεργατών
τους, ότι τα δάνεια των κοµµάτων και των µέσων µαζικής ενηµέ-
ρωσης ευθύνονται για την χρεοκοπία, για την κρίση, καθώς, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά τα δάνεια αθροιστικά είναι
περίπου 1,7 δισεκατοµµύρια όταν το σύνολο των δανειοδοτή-
σεων είναι πάνω από 200 δισεκατοµµύρια και τα ληξιπρόθεσµα,
µη εξυπηρετούµενα δάνεια είναι στο 50%, 107 δισεκατοµµύρια.
Συγκρίνετε τα µεγέθη για να βγάλετε συµπέρασµα και να δείτε
πού οδηγεί ο λαϊκισµός και η προπαγάνδα, που τελικά στρέφεται
κατά της ίδιας της δηµοκρατίας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Αυτό λέει το πόρισµα;
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Αυτό λέει το πόρισµα, κύριε Λάππα.

Αυτό λέει! Εκτός και αν δεν τα διαβάσατε καλά, εσείς που τα
γράφατε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Λάππα, παρακαλώ,
µη διακόπτετε. Θα µιλήσετε στη συνέχεια. Παρακαλώ πολύ! 

Να µη γράφονται στα Πρακτικά οι διακοπές από κάτω, εκτός
αν προκαλούνται από τον οµιλητή.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Και συγχαρητήρια που κουραστή-
κατε τόσο πολύ για να τα γράψετε, γιατί τα ξέραµε!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναδεικνύεται από το πόρισµα
ότι τα κόµµατα και τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ακολούθησαν
µία πολιτική υπερβολικού δανεισµού την περίοδο των παχέων
αγελάδων. Και από αυτή τη διαδικασία δεν είναι αµέτοχος κανέ-
νας από όσους βρίσκονται µέσα σε αυτή την Αίθουσα για να κου-
νάει το δάκτυλό του στους άλλους.

Και µε την ευκαιρία, κύριε Πρόεδρε, έχει ανακοινώσει ο κ. Τσί-
πρας µία πρωτοβουλία για την αντιµετώπιση των υπερχρεωµέ-
νων µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Η κ. Γεννηµατά του πρότεινε
σήµερα µία διακοµµατική επιτροπή και περιµένουµε να υπάρξει
αυτή η πρωτοβουλία χάριν της ελευθεροτυπίας, της πολυφωνίας
και του δηµόσιου συµφέροντος.

Η τρίτη τώρα παρατήρησή µου, ο τρίτος άξονας που θα τοπο-
θετηθούµε, είναι η µεροληψία κατά του ΠΑΣΟΚ και η στοχοποί-
ηση. Όλοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε ότι ήρθαν
τα πάνω-κάτω στη δηµόσια ζωή του τόπου. Από αυτόν τον κα-
νόνα δεν θα µπορούσε να εξαιρεθεί φυσικά και το ΠΑΣΟΚ, διότι
µόνο ανέλαβε την ευθύνη για να µην χρεοκοπήσει η χώρα το
2010 και το πλήρωσε, κάτω από τον ορυµαγδό των ψεµάτων, µε
δραµατική µείωση των εκλογικών του ποσοστών. Εάν δεν είχε
συµβεί η ανατροπή αυτή, µε τα δεδοµένα που έφερε η κρίση, η
κρατική επιχορήγηση του ΠΑΣΟΚ θα ήταν 20 µε 25 εκατοµµύρια
τον χρόνο και δεν θα είχε κανένα πρόβληµα να ανταποκριθεί στις
υποχρεώσεις του. 

Αφιερώσατε, λοιπόν, στο ΠΑΣΟΚ τον περισσότερο χώρο του
πορίσµατος. Πενήντα µία σελίδες για το ΠΑΣΟΚ, µόνο είκοσι τέσ-
σερις σελίδες για τη Νέα Δηµοκρατία και µόνο έξι σελίδες για
τον ΣΥΡΙΖΑ. Κοινωνία αγγέλων! Και αυτό το κάνατε για να µας
στοχοποιήσετε και να πείτε ότι εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, κάναµε σπατάλες και στη διαχείρισή µας και στις εκλογικές
µας δαπάνες. Με τα µέτρα της σηµερινής εποχής, ναι. Ας θυµη-
θούµε, όµως, πώς γίνονταν οι εκλογές πριν το 2010, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, µε την απλή αριθµητική: 

Ας πάρουµε, λοιπόν, ως χρόνο καµπής το 2010. Το ΠΑΣΟΚ
είχε λειτουργικά έξοδα 25 εκατοµµύρια και ποσοστό 45%. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ είχε λειτουργικά έξοδα 4,2 εκατοµµύρια και ποσοστό 4,5%.
Δηλαδή, το ΠΑΣΟΚ είχε 500 χιλιάδες έξοδα για κάθε µονάδα του
ποσοστού του και ο ΣΥΡΙΖΑ είχε 1 εκατοµµύριο για κάθε µονάδα
του ποσοστού του, τα διπλάσια από το ΠΑΣΟΚ και κατηγορείτε
εµάς για σπατάλες; Τα έχετε διαβάσει αυτά στους ισολογισµούς
του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Λάππα και κύριε Μπαλωµενάκη;

Ας πάµε στις εκλογικές δαπάνες: Το ΠΑΣΟΚ το 2009 µε ποσο-
στό 45% χάλασε 24 εκατοµµύρια, ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ µε ποσοστό
4,5%, 2,5 εκατοµµύρια, δηλαδή, περίπου 500 χιλιάδες ανά µο-
νάδα και εµείς και εσείς. Γιατί εµείς κάναµε παραπάνω δαπάνες
και σπατάλες και εσείς δεν κάνατε; Και µπορώ να συνεχίσω, αν
θέλουµε να πάρουµε όλες τις εκλογικές αναµετρήσεις, για να
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µας πείτε και πόσα χαλάσατε στην εκλογική αναµέτρηση του
2015, που δεν ξέρουµε ακόµη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, ακούστε, επειδή εγώ είµαι κατηγορούµενος -
όχι εγώ προσωπικά, το ΠΑΣΟΚ- και µάλιστα µερικοί από εµάς
έχουν και ποινικές ευθύνες, µε όσα είπε ο κ. Μπαλωµενάκης- ξέ-
ρετε ότι στα δικαστήρια δίνουν περισσότερο χρόνο στους κατη-
γορούµενους.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντελώς. Από το πρωί
µέχρι το βράδυ.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι, όχι…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εννοώ εκεί, στα δικαστή-

ρια. Μόνον που εδώ συµφωνήσαµε µια διαδικασία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Συµφωνήσαµε. Θα είµαι…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε τρία λεπτά, κύριε

Κουτσούκο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Λέω, λοιπόν, για τον υπερβολικό δα-

νεισµό. Το ΠΑΣΟΚ µε 45% είχε 110 εκατοµµύρια το 2009, ενώ ο
ΣΥΡΙΖΑ µε 4,5% είχε 8,5 εκατοµµύρια. Αυτό σηµαίνει ότι το
ΠΑΣΟΚ είχε δανεισµό 2,4 φορές πάνω από τα ποσοστά του και
ο ΣΥΡΙΖΑ 1,8. Και επειδή ο ΣΥΡΙΖΑ θα δεν µπορούσε να ανταπο-
κριθεί, πήρατε και το δάνειο των 8,5 εκατοµµυρίων µε τη γνωστή
επιστολή του κ. Τσίπρα.

Αυτά τα έχετε ξεχάσει στο πόρισµά σας, όπως ξεχάσατε ότι
το ΠΑΣΟΚ µε τον ν.323 πήρε πολιτικές αποφάσεις, για να µει-
ωθούν οι εκλογικές δαπάνες που οδηγούσαν σε υπερδανεισµό,
ότι το ΠΑΣΟΚ ψήφισε τη µείωση της εκλογικής επιχορήγησης,
ν.4304/2014, την οποία την καταψηφίσατε και πήγατε την προ-
ηγούµενη να εκχωρήσετε τα ποσοστά σας για να πάρετε δάνειο.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχετε κάνει ένα ατόπηµα,
ένα πάρα πολύ σηµαντικό ατόπηµα: Για να βγάλετε τα πορίσµατα
και τα συµπεράσµατα που θέλατε, διαστρεβλώσατε την κατά-
θεση του κ. Σαλαγιάννη και αναγκάστηκε να στείλει τη Δευτέρα
επιστολή στον Πρόεδρο της Βουλής. Και τη διαστρεβλώσατε σε
τέσσερα σηµεία:

Το πρώτο σηµείο είναι εκείνο που λέει το πόρισµά σας ότι το
ΠΑΣΟΚ δεν πλήρωσε ποτέ τίποτα. Ο κ. Σαλαγιάννης έχει κατα-
θέσει τους ισολογισµούς που δείχνουν ότι το 2009 και το 2010
πληρώσαµε 61 εκατοµµύρια, έχει καταθέσει τα στοιχεία που δεί-
χνουν ότι το 2013 πληρώσαµε 2.300.000, ότι το 2014 πληρώσαµε
820.000 και ότι το 2015 πληρώσαµε 900.000. Λέει, επίσης, ότι
εξακολουθούµε να εξυπηρετούµε τα δάνειά µας και όσο ζούµε
και αναπνέουµε και εµείς και τα παιδιά µας και τα εγγόνια µας,
θα πληρώνουµε και πως όταν θα µεγαλώσουν τα ποσοστά µας,
όπως φαίνεται, θα εξυπηρετήσουµε µε καλύτερους όρους τα δά-
νειά µας. Αυτά λέει ο κ. Σαλαγιάννης και τα αποκρύβετε.

Επίσης, αποκρύβετε αυτό που είπε ο κ. Σαλαγιάννης, ότι η εκ-
χώρηση που έκανε ο κ. Σπυρόπουλος, αφορούσε προσδοκώµε-
νες κρατικές επιχορηγήσεις 20 µε 25 εκατοµµύρια και όχι 20
εκατοµµύρια όπως γράφετε. 

Κυρίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέτε αυτό που ο κ. Μπα-
λωµενάκης επανέλαβε µε περισσό -θέλω να πω- θράσος εδώ -
και το θεωρώ ντροπή-, ότι υπήρχαν στο ταµείο του ΠΑΣΟΚ 15
εκατοµµύρια.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Το λένε πέντε ελεγκτές.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Και ο κ. Σαλαγιάννης και οι ελεγκτι-

κές εταιρείες έχουν πει ότι αυτό ήταν λογιστικό. Και αυτό το λο-
γιστικό ερχόταν από το 2007 και αποσβέστηκε στα βιβλία. Και
έχει πει χαρακτηριστικά ο κ. Σαλαγιάννης, «Μακάρι να είχαµε
αυτά τα χρήµατα».

Τέλος, έχετε αποκρύψει τη δήλωση του κ. Σαλαγιάννη, ότι σε
αυτόν τον έλεγχο που έκανε ο ίδιος και στον απολογισµό που
έκανε στο συνέδριο ενώπιον τεσσάρων χιλιάδων ανθρώπων, δεν
είπε πουθενά για διαχειριστικές ευθύνες.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να έρθω
εν τάχει στις ευθύνες τις δικές σας και του ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, θα είναι για ένα
λεπτό ακριβώς.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Αν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µε βάση τις διαφαινόµενες δηµοσκοπήσεις πάρετε ένα 20% -

είναι βέβαιο, όµως, ότι θα πάρετε παρακάτω- το σύνολο των εσό-
δων σας, µαζί µε τις εισφορές των Βουλευτών σας, δεν θα ξεπε-
ράσει τα 3 εκατοµµύρια. Τα λειτουργικά έξοδα του ΣΥΡΙΖΑ είναι
4,5 εκατοµµύρια. Πώς θα λειτουργήσει ο ΣΥΡΙΖΑ; Για αυτό ανα-
φέρθηκα στη χρεοκοπία, στις ευθύνες σας για χρεοκοπία. Αυτά
τα λέω, για να µην βγάζετε εύκολα συµπεράσµατα και να κατη-
γορείτε τους άλλους.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρουµε ότι αυτή τη
στιγµή που κατηγορείτε εµάς, γίνεται αυτό που είπα νωρίτερα,
ένας αναδασµός συµφερόντων, µεσολαβήσεις, συµβάσεις κ.ο.κ.
ότι έχετε χαλάσει από νωρίς, ότι µπήκατε βαθιά στη διαπλοκή.
Καλούµε, λοιπόν, εσάς, σαν Πλειοψηφία, σαν Βουλευτές, αν
όντως έχετε στόχο να κτυπήσετε τη διαπλοκή -και δεν πιστεύω
ότι έχετε κανένα συµφέρον να καταλογίσετε ευθύνες σε αυτούς
που κατατµίζουν τα δηµόσια έργα για να πάρει ο Καλογρίτσας
τις δουλειές, τις εγγυητικές, να πάει στην Attica Bank, για  να
στήσει το «ΣΥΡΙΖΑ Channel»- να τοποθετηθείτε και να πάρετε ευ-
θύνη απέναντι στο γεγονός ότι η κοµµατική σας εφηµερίδα έχει
µέτοχο µια offshore. Και σας προκαλέσαµε να πείτε ποια είναι και
δεν την είπατε. Για όλα αυτά, έχετε κι εσείς µια ευθύνη.

Και τελειώνω µε τούτο, κύριε Πρόεδρε: Τα περί διαπλοκής
εµείς τα έχουµε ακούσει από το 1989, τα ακούσαµε και από τον
Μπαϊρακτάρη µε τα σουβλάκια του κ. Καραµανλή. Συµπέρασµα
δεν βγήκε, αποτέλεσµα δεν υπήρξε. Ξέρετε γιατί; Γιατί ο ένας
κυνηγάει τη διαπλοκή του άλλου και έτσι βρισκόµαστε πάντα στο
ίδιο σηµείο.

Εάν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλετε να µιλήσουµε για
τις µεγάλες ανατροπές που θα αποκαταστήσουν το πολιτικό σύ-
στηµα, τις µεγάλες θεσµικές αλλαγές, πρέπει να υπάρξει αλλαγή
των πολιτικών συσχετισµών, για να επιβληθεί µια άλλη πολιτική
εθνικής συνεννόησης που µπορεί να βγάλει τη χώρα από την
κρίση. Αλλιώς, θα βράζουµε, δυστυχώς, στο ζουµί µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Υστερόγραφο…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι υστερόγραφα στα είκοσι

λεπτά;
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Μπαλωµενάκη, µπορείτε να

µας πείτε σε ποια σελίδα ή σε ποιες σελίδες αυτού του πορίσµα-
τος αναφέρονται οι ποινικές ευθύνες των συνδεδεµένων ηγετι-
κών στελεχών, αυτή η συκοφαντία που εκστοµίσατε από αυτό
εδώ το Βήµα;

ΑΝΤΩΝHΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Μπορώ, αλλά θα πρέπει να
µου δώσει τον λόγο ο κύριος Πρόεδρος.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Και γιατί ως πρόεδρος της επιτρο-
πής…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ξεκινάµε καινούργιο λεπτό;
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: …µε βάση το άρθρο 147 δεν ασκή-

σατε τα ανακριτικά σας καθήκοντα να τους φωνάξετε στην επι-
τροπή και να γράψετε στο πόρισµα για τις ευθύνες τους, παρά
ασκείτε µια συκοφαντία από αυτό εδώ το Βήµα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Θα πάρετε τις απαντήσεις
σας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είκοσι λεπτά

µίλησε ο συνάδελφος.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Είκοσι λεπτά, εντάξει. Αυτό

δεν δηµιουργεί προηγούµενο για όλους τους άλλους. 
Κύριε Νικολόπουλε, σας παρακαλώ πολύ επειδή το είπατε για

«φτούκα πρω», λιγάκι, το «είκοσι λεπτά». Καθένας αισθάνεται την
ανάγκη για το κόµµα του ή αντιθέτως, από όσα ακούσαµε προ-
ηγούµενα, για όλα τα υπόλοιπα κόµµατα να πει και λοιπά.

Επαναλαµβάνω ότι οι συνεδριάσεις αυτές επί µήνες έγιναν δη-
µόσια και έτυχαν επίσης του σχολιασµού του Τύπου, των ιστοσε-
λίδων, σε πάνελ. Δεν πρωτοακούγονται εδώ πέρα µέσα στοιχεία
και µε αυτή την έννοια είναι η εύλογη απαίτηση του Βουλευτή να
ακουστούν θέµατα και να µην κρυφτούν. Έχουν ακουστεί, έχουν
καταγραφεί, έχουν σχολιαστεί.
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Σήµερα είναι µια πολιτική συζήτηση επί της ουσίας και για
αυτό πραγµατικά µπορεί σε πολύ λιγότερο χρόνο να διεξέρχεται
καθένας τα στοιχεία που έχει να παρουσιάσει. Και για αυτό θα
επιδειχθεί µια αυστηρότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκ-
παιδευτικοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Λιβαδιάς (πρώτο τµήµα).

Σήµερα έχετε την τιµητική σας ως Λιβαδιά. Σας ευχόµαστε ό,τι
καλύτερο. Σας υποδεχόµαστε.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Παρακαλώ πολύ τον συνάδελφο κ. Καραθανασόπουλο, εκπρό-

σωπο του ΚΚΕ, να πάρει τον λόγο.
Έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά, αν µπορείτε, κύριε συ-

νάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα είµαι µέσα στον

χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Για µια ακόµα εξεταστική επιτροπή αποδείχτηκε ότι ο θησαυ-

ρός ήταν άνθρακας. Όχι µόνο δεν υπήρξε πλήρης διαφάνεια,
αλλά, αντίθετα, αξιοποιήθηκε και η συγκρότηση αλλά και η λει-
τουργία της συγκεκριµένης επιτροπής για τον διττό στόχο της
συγκάλυψης και του αποπροσανατολισµού. Ταυτόχρονα, δόθηκε
η ευκαιρία -όπως και σήµερα- για µια ανούσια αντιπαράθεση
ανάµεσα στα κόµµατα της Κυβέρνησης από τη µια µεριά και στα
υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Πολύ δε περισσότερο δι-
ευκολύνει και το πλέον εγκληµατικό κοµµάτι του συστήµατος,
αυτό που είναι το δολοφονικό χέρι του καπιταλιστικού συστήµα-
τος, τη Χρυσή Αυγή να εµφανιστεί ως κατήγορος των πάντων,
προσπαθώντας να συγκαλύψει τον εγκληµατικό, δολοφονικό της
χαρακτήρα, ο οποίος πηγάζει και από τις πράξεις της, αλλά και
από τη ναζιστική της ιδεολογία.

Και λέµε «µια ανούσια αντιπαράθεση», γιατί εδώ πέρα ορισµέ-
νοι και κατά τη διάρκεια των πολύωρων συνεδριάσεων της επι-
τροπής, αλλά και σήµερα, κάνετε λες και ξαφνικά ανακαλύψατε
τη φωτιά. Μιλάτε για διασύνδεση των τραπεζών µε τα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης, µε τις υπόλοιπες επιχειρήσεις, για τη διασύν-
δεση των τραπεζών µε την πολιτική εξουσία λες και είναι κάτι το
πρωτόγνωρο για σας, το πρωτοφανέρωτο, λες και δεν υπήρξε ή
δεν θα υπάρξει και στο µέλλον όσο κυριαρχεί το καπιταλιστικό
σύστηµα και λες και είναι φαινόµενο που το αντιµετωπίζουµε
µόνο στο ελληνικό πολιτικό σύστηµα και όχι αλλού.

Από αυτή την άποψη, εµείς δεν λέµε ότι βεβαίως όλη αυτή η
συζήτηση, όλες αυτές οι εργασίες δεν είχαν µια βάση. Η βάση,
βεβαίως, είναι η διαπλοκή, είναι η διασύνδεση της πολιτικής και
της οικονοµικής εξουσίας. Μέσα από αυτή τη διαπλοκή υπάρ-
χουν και οι ευνοϊκές µεταχειρίσεις -χρηµατοδοτικές και όχι µόνο-
, από µεριάς των κυβερνήσεων προς τους επιχειρηµατικούς
οµίλους και προς το κεφάλαιο συνολικά, αλλά και του κεφαλαίου
συνολικά, η στήριξη στα κόµµατα -τα εκάστοτε κόµµατα- της
αστικής διαχείρισης που µε την πολιτική τους νοµοθετούν και
εξυπηρετούν τα συµφέροντα του κεφαλαίου. 

Από αυτή την άποψη, ο βασικός ρόλος της επιτροπής, αλλά
και της σηµερινής συζήτησης, δεν είναι τίποτα άλλο παρά µία
ακόµα απέλπιδα προσπάθεια να συγκαλυφθούν οι αιτίες της κα-
πιταλιστικής κρίσης, που βρίσκεται στο ίδιο το DNA του συστή-
µατος, να συγκαλυφθεί ο ίδιος ο χαρακτήρας του καπιταλιστικού
συστήµατος ως ένα άδικο, εκµεταλλευτικό σύστηµα, που όχι
µόνο την περίοδο της κρίσης καταστρέφει παραγωγικές δυνά-
µεις και πρώτα και κύρια την εργατική τάξη, αλλά και στην πε-
ρίοδο της ανάπτυξης καταστρέφει παραγωγικές δυνάµεις,
δηµιουργεί, µε τους νόµους τους οικονοµικούς του, την κοινω-
νική πόλωση, δηλαδή τη συσσώρευση του κοινωνικά παραγόµε-
νου πλούτου σε όλο και λιγότερα χέρια και ταυτόχρονα,
καταδικάζει σε σχετική ή απόλυτη εξαθλίωση τους άµεσους πα-
ραγωγούς του πλούτου, την εργατική τάξη και τα υπόλοιπα λαϊκά
στρώµατα. 

Αυτόν ακριβώς τον εκµεταλλευτικό, άδικο και παρασιτικό χα-
ρακτήρα του καπιταλιστικού συστήµατος προσπαθείτε να εξω-

ραΐσετε. Και αυτό, διότι θέλετε να καλλιεργήσετε την αυταπάτη
στον κόσµο ότι µε µια διαφορετική διαχείριση ή εάν εξαλειφθούν
τα σκάνδαλα, η διαπλοκή ή αν είµαστε πιο αποτελεσµατικοί και
µε λιγότερες ελλείψεις στη διαχείριση, µπορεί ξαφνικά ο κόσµος
να ζει µε αξιοπρέπεια τη στιγµή που κυριαρχούν οι µονοπωλιακοί
όµιλοι, τη στιγµή που το καπιταλιστικό κέρδος είναι ο βασικός
υπεύθυνος, η βασική αιτία των προβληµάτων και των δεινών, που
αντιµετωπίζει η εργατική τάξη και συνολικότερα η λαϊκή οικογέ-
νεια.

Με αυτόν τον τρόπο τι κάνετε; Προσπαθείτε να καλλιεργήσετε
αυταπάτες, αναδεικνύοντας υπαρκτές, επιµέρους πτυχές των
προβληµάτων, που όµως αυτές οι πτυχές είναι συνυφασµένες -
και τα σκάνδαλα και η διαπλοκή και η διαφθορά- µε τον εκµεταλ-
λευτικό και άδικο χαρακτήρα του συστήµατος. Ο καπιταλισµός
στο ιµπεριαλιστικό στάδιο -πολύ περισσότερο- εξαπολύει πολέ-
µους, καταστρέφει λαούς µόνο και µόνο για να κυριαρχήσει στις
αγορές, να εκµεταλλευτεί πλουτοπαραγωγικές πηγές και κατα-
στρέφει συνολικά την ίδια την εργατική τάξη µε την ανεργία, µε
την καταστροφή παραγωγικών δυνάµεων και δεν θα δηµιουργή-
σει σκάνδαλα; Μα, η ίδια του η ύπαρξη είναι ένα πολύ µεγάλο
σκάνδαλο. 

Από αυτή την άποψη, βεβαίως, όλη αυτή η προσπάθεια συγ-
κάλυψης των αιτιών των προβληµάτων, της καλλιέργειας αυτα-
πατών γίνεται, ακριβώς, για να καλλιεργηθεί η εντύπωση ότι
µπορεί να υπάρξει µια διαφορετική διαχείριση που να αντιµετω-
πίσει τα λαϊκά προβλήµατα.

Έτσι, λοιπόν, µέσα από αυτή τη διαδικασία, µέσα από την
όξυνση της αντιπαράθεσης, ακριβώς αυτό το οποίο σκοπείτε
είναι τον αποπροσανατολισµό και τη χειραγώγηση της λαϊκής δυ-
σαρέσκειας, πολύ δε περισσότερο σε µια περίοδο που έχει επι-
βεβαιωθεί ότι η συνέχιση της διαπραγµάτευσης στο πλαίσιο της
δεύτερης αξιολόγησης και η ολοκλήρωσή της το επόµενο χρο-
νικό διάστηµα -εφόσον ολοκληρωθεί αυτή η διαπραγµάτευση-,
θα σηµατοδοτήσει την κλιµάκωση της αντιλαϊκής επίθεσης και
στα ζητήµατα που σχετίζονται µε τη φορολογία -νέα φορολογικά
µέτρα, φοροεπιδροµές για την εργατική τάξη και τον λαό- και
στα ζητήµατα του ασφαλιστικού και στα ζητήµατα των εργασια-
κών σχέσεων και συνολικότερα της αγοράς εργασίας και της δι-
ευθέτησής τους. Ταυτόχρονα, θα σηµατοδοτήσει τη δηµιουργία
όλων αυτών των µεταρρυθµίσεων που διαµορφώνουν ακόµη πιο
ευνοϊκό πεδίο για τη δράση των µονοπωλιακών οµίλων. 

Ακόµη και αν µέσα από το κλείσιµο της δεύτερης αξιολόγησης
αποµειωθεί η αποπληρωµή του κρατικού χρέους, αυτή η αποµεί-
ωση της αποπληρωµής του κρατικού χρέους όχι µόνο δεν πρόκει-
ται να οδηγήσει σε ανακούφιση τον λαό, όχι µόνο δεν πρόκειται
να σταµατήσουν τα µατωµένα πρωτογενή πλεονάσµατα να υπάρ-
χουν, αλλά αντίθετα θα προϋποθέτει τα µνηµόνια διαρκείας απέ-
ναντι στην εργατική τάξη και τα πλατιά λαϊκά στρώµατα.

Και όλα αυτά είναι προς όφελος της εξοικονόµησης πόρων
από µεριάς του αστικού κράτους, για να µπορέσει να χρηµατο-
δοτήσει, από καλύτερες θέσεις, άµεσα τους κεφαλαιοκράτες στο
πλαίσιο των «λεγόµενων αναπτυξιακών νόµων» ή για να υλοποι-
ηθεί η δέσµευση του κ. Τσακαλώτου ότι ενδεχόµενη µείωση των
πρωτογενών πλεονασµάτων θα µεταφραστεί ταυτόχρονα σε µεί-
ωση της φορολογικής επιβάρυνσης, των φορολογικών συντελε-
στών για τους µονοπωλιακούς οµίλους, για τις καπιταλιστικές
επιχειρήσεις. 

Ταυτόχρονα, αυτός ο αποπροσανατολισµός προσπαθεί να
συγκαλύψει τη στρατηγική σύµπλευση την οποία έχετε ΣΥΡΙΖΑ
και Νέα Δηµοκρατία -και όχι µόνο εσείς, αλλά και το ΠΑΣΟΚ και
τα υπόλοιπα κόµµατα του ευρωµονόδροµου- στις στρατηγικές
επιλογές που σήµερα ικανοποιούν τις ανάγκες του µεγάλου κε-
φαλαίου. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση δεν κάνει τίποτε άλλο παρά να νοµι-
µοποιεί την πολιτική των προηγούµενων κυβερνήσεων. Γι’ αυτό
και δεν είναι τυχαίο ότι δεν κατήργησε κανένα νόµο των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων. Πάνω στο νοµοθετικό πλαίσιο, το αν-
τιδραστικό, το αντιλαϊκό, το ταξικό που είχαν διαµορφώσει οι
προηγούµενες κυβερνήσεις µε το πρώτο και το δεύτερο µνηµό-
νιο, ήλθε και «πάτησε» το τρίτο µνηµόνιο, το οποίο ψηφίστηκε
απ’ όλα αυτά τα κόµµατα του ευρωµονόδροµου, τα κόµµατα που
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υπηρετούν τα συµφέροντα του κεφαλαίου. 
Αυτή ακριβώς τη στρατηγική σας σύγκλιση, τη στρατηγική σας

σύµπλευση, προσπαθείτε να την αποκρύψετε από τον λαό, καλ-
λιεργώντας επιµέρους αντιπαραθέσεις που, βεβαίως, δεν σχετί-
ζονται µε τα προβλήµατα και την αντιλαϊκή επίθεση, µε τον ταξικό
χαρακτήρα της πολιτικής, αλλά µε το ποιος θα πάρει τα εύσηµα
από τους δανειστές, από το ΣΕΒ, από την αστική τάξη της χώρας
µας, ποιος µπορεί να αποτελέσει τον πιο αποτελεσµατικό διαχει-
ριστή για την υλοποίηση αυτής της ταξικής και αντιλαϊκής πολι-
τικής. Γι’ αυτό γίνεται ο καυγάς. Ταυτόχρονα, όχι µόνο να πάρετε
τα εύσηµα, αλλά και να εγκλωβίσετε τη λαϊκή δυσαρέσκεια ανά-
µεσα στη Σκύλλα και τη Χάρυβδη, να την ενσωµατώσετε σε τέ-
τοιες πολιτικές οι οποίες αποτελούν και το εργαλείο επιδείνωσης
της θέσης του λαού. 

Αλήθεια, έχετε την εντύπωση ότι µπορεί να υπάρξει αντικειµε-
νική ενηµέρωση, όταν η ενηµέρωση βρίσκεται στα χέρια του κε-
φαλαίου, συλλογικού και ατοµικού; Εµείς δεν έχουµε αυτή την
αυταπάτη. Είναι ποτέ δυνατόν; Ίσα-ίσα που διαχρονικά η ενηµέ-
ρωση αξιοποιήθηκε ακριβώς γι’ αυτόν τον σκοπό, για να χειρα-
γωγείται ο λαός, για να αµβλύνεται και να ωραιοποιείται το
σύστηµα και ταυτόχρονα να µπορείτε να χειραγωγείτε τη λαϊκή
δυσαρέσκεια, να χειραγωγείτε τη λαϊκή συνείδηση, να αµαυρώ-
νετε οποιαδήποτε ριζοσπαστική ιδέα διαµορφώθηκε όλα αυτά τα
χρόνια και πολύ περισσότερο την ανάγκη για ανατροπή του συ-
στήµατος του καπιταλισµού προς όφελος του σοσιαλισµού και
της σοσιαλιστικής επανάστασης. Πάντοτε αυτός ήταν ο σκοπός.
Και τα κρατικά µέσα ενηµέρωσης και -πολύ περισσότερο- τα
ιδιωτικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης είχαν τον ίδιο στόχο: τον εξω-
ραϊσµό και την αθώωση του συστήµατος. Και δεν θα µπορούσε
να γίνει διαφορετικά από τη στιγµή που η ενηµέρωση βρίσκεται
στα χέρια του κεφαλαίου.

Τι είδους επιχειρήσεις δραστηριοποιούνται στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης; Οι επιχειρηµατίες αυτοί ταυτόχρονα δεν έχουν και
άλλες δραστηριότητες; Είναι εφοπλιστές, ασχολούνται µε τη διύ-
λιση του πετρελαίου, ασχολούνται µε τις κατασκευές και µε µια
σειρά από άλλους τοµείς. Άρα, όταν έχουν µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης δεν θα προσπαθήσουν να προστατεύσουν τα συµφέ-
ροντά τους και να προωθήσουν τα συµφέροντα και τους άλλους
κλάδους της οικονοµικής και επιχειρηµατικής τους δραστηριό-
τητας; Θα βγουν, δηλαδή, και θα καταγγείλουν την εργασιακή
οµηρία η οποία υπάρχει σε µια σειρά από κλάδους; Είναι ποτέ
δυνατόν να το κάνουν αυτό αυτά τα µέσα ενηµέρωσης;

Απ’ αυτή, λοιπόν, την άποψη, είναι φανερό ότι η κάθε κυβέρ-
νηση, οι εκάστοτε κυβερνήσεις προσπαθούσαν να διαµορφώσουν
ένα ευνοϊκό πεδίο, να έχουν µια ευνοϊκή αντιµετώπιση από τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης. Βεβαίως, τα κρατικά µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης από τη στιγµή που ήταν κυβέρνηση τα έλεγχαν, όπως ελέγ-
χονται και σήµερα. Ταυτόχρονα, όµως, τα ιδιωτικά µέσα µαζικής
ενηµέρωσης προσπαθούσαν να δηµιουργήσουν ένα πιο ευνοϊκό
περιβάλλον για την αντιµετώπιση των κυβερνήσεων. 

Αυτό πώς γινόταν; Μέσα από διαφορετικούς τρόπους: Τους
στήριζαν οικονοµικά, τους στήριζαν πολιτικά, στήριζαν επιχειρη-
µατικά, διαµόρφωναν τέτοιο εργασιακό περιβάλλον απέναντι
στους εργαζόµενους στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, δηµοσιο-
γράφους, τεχνικούς και το υπόλοιπο προσωπικό το οποίο ανέ-
τρεπε τις εργασιακές σχέσεις. Βεβαίως προσπαθούσαν να
ξαναµοιράσουν την πίτα. 

Σήµερα, εξαιτίας ακριβώς και της καπιταλιστικής κρίσης και
των επιπτώσεων βρισκόµαστε σε µια διαδικασία παρατεταµένη
ξαναµοιράσµατος της πίτας ανάµεσα στους επιχειρηµατικούς
οµίλους που θέλουν να δραστηριοποιηθούν στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης, έντυπα και ηλεκτρονικά. Η Κυβέρνηση παίζει πρω-
ταγωνιστικό ρόλο σε αυτό το ξαναµοίρασµα της πίτας, ανάµεσα
στους παλιούς επιχειρηµατίες που δραστηριοποιούνται και σε
αυτούς που θέλουν να δραστηριοποιηθούν. Τι άλλο προοιωνί-
ζουν οι εξελίξεις για παράδειγµα στο «ΔΟΛ»; Τι άλλο προοιωνί-
ζουν οι διαγωνισµοί που έγιναν από µεριάς της Κυβέρνησης για
τις νέες τηλεοπτικές άδειες; Απλά είναι µια προσπάθεια να πα-
ρέµβει άµεσα η Κυβέρνηση στο µοίρασµα αυτής της πίτας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Τρίτο στοιχείο είναι ότι οι εργασίες της επιτροπής όχι µόνο µε
το δέντρο δεν ασχολήθηκαν, αλλά ούτε µε το κλαδί του συνολι-
κού προβλήµατος. Γιατί ο συνολικός δανεισµός αλλά και τα κόκ-
κινα δάνεια είναι ένα πολύ µεγάλο νούµερο. Τα επιχειρηµατικά
δάνεια είναι 145 δισεκατοµµύρια ευρώ εκ των οποίων το 45%
είναι µη εξυπηρετούµενα δάνεια, είναι κόκκινα δάνεια. Με τι απα-
σχολήθηκε η επιτροπή; Απασχολήθηκε µόνο µε 1,8 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ δανεισµό. Τα 1,4 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης και τα 400 εκατοµµύρια ευρώ είναι
των κοµµάτων, εκ των οποίων ένα 45% είναι κόκκινα δάνεια. Με
το κλαδί ασχοληθήκαµε του προβλήµατος. 

Αυτό δεν το λέµε για να αθωώσουµε τα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης ή το τραπεζικό σύστηµα ή πολύ περισσότερο τα κόµµατα
που µε ευνοϊκό τρόπο πήραν τα δάνεια. Αλλά αντίθετα, µέσα από
αυτή τη διαδικασία τι θέλατε να κάνετε; Θέλατε να εξωραΐσετε
τούτο το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα. Τι είναι το χρηµατοπιστω-
τικό σύστηµα; Η καρδιά του οικονοµικού συστήµατος, του καπι-
ταλιστικού συστήµατος που χρηµατοδοτεί, δεν στερεύει από
κεφάλαια τα υπόλοιπα τµήµατα του κεφαλαίου, γιατί αποτελεί
µέρος του συνολικού κεφαλαίου το χρηµατοπιστωτικό κεφάλαιο. 

Και δεν το ξέρετε ότι οι τράπεζες κατέχουν µετοχές άλλων επι-
χειρήσεων, δηµιουργούν άλλες θυγατρικές επιχειρήσεις που
δραστηριοποιούνται σε άλλους κλάδους της οικονοµίας, ότι οι
µεγαλοµέτοχοι τραπεζών είναι ταυτόχρονα και µεγαλοµέτοχοι
επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται σε άλλους κλάδους;
Αυτή, λοιπόν, τη σύµφυση δεν τη γνωρίζετε; Τώρα την ανακαλύ-
πτετε ή είναι µόνο ελληνικό φαινόµενο; 

Όπως πολύ περισσότερο δεν είναι ελληνικό φαινόµενο το πρό-
βληµα µε τον ευνοϊκό δανεισµό των επιχειρηµατικών οµίλων των
µονοπωλίων, το πρόβληµα µε τα κόκκινα δάνεια. Αλήθεια, πώς
τριπλασιάστηκε το χρέος της Ιρλανδίας; Μέσα από τη µετατροπή
του ιδιωτικού χρέους των κόκκινων δανείων σε κρατικό χρέος.
Το ίδιο έγινε και µε την Πορτογαλία. Με την Κύπρο τι έγινε; Δεν
κουρεύτηκαν οι καταθέσεις για να σωθούν οι τράπεζες µε την
ευκολία που έδιναν δάνεια; Στην Ελλάδα είχαµε αντίστοιχο φαι-
νόµενο. Στην Ιταλία υπάρχουν συσσωρευµένοι σκελετοί στο χρη-
µατοπιστωτικό σύστηµα και τρίζουν τα θεµέλιά του. Άρα δεν είναι
απλά και µόνο ένα ελληνικό φαινόµενο. 

Από αυτή την εργασία εάν κάτι αποδείχτηκε, είναι ακριβώς η
διαφορετικότητα. Γι’ αυτό και έκανα τον διαχωρισµό ανάµεσα
στα επιχειρηµατικά δάνεια -και ουσιαστικά µόνο µε αυτά έπρεπε
να ασχοληθούµε- και τα δάνεια προς τα λαϊκά νοικοκυριά, προς
τη λαϊκή οικογένεια, γιατί ακριβώς αναδείχθηκε ο ταξικός τρόπος
αντιµετώπισης. Στις επιχειρήσεις παρείχαν άφθονο χρήµα µε ευ-
νοϊκούς όρους, χωρίς διασφαλίσεις ή µε ελάχιστες διασφαλίσεις,
ενώ αντίθετα στα νοικοκυριά µε µη ευνοϊκούς όρους, µε υψηλά
επιτόκια και µε εγγυήσεις παρείχαν τα στεγαστικά δάνεια στην
πρώτη κατοικία ή στο ακίνητο το οποίο κατασκεύαζαν και ήταν
διασφαλισµένες οι τράπεζες. Και δεν αντέχει καµµίας κριτικής ο
ισχυρισµός ότι ήταν πάρα πολλά τα δάνεια και είχαν µεγαλύτερο
κόστος λειτουργίας για τις τράπεζες που υπήρχε αυτή η µετα-
χείριση, γιατί εάν σκάσει ένα µεγάλο δάνειο σε ένα µεγάλο επι-
χειρηµατικό όµιλο, ο κίνδυνος για το τραπεζικό σύστηµα και την
τράπεζα είναι πολύ µεγαλύτερος. 

Αλλά, αντίθετα, µέσα από τη λαϊκή αποταµίευση, µέσα από τα
υψηλά επιτόκια που πληρώνουν τα λαϊκά νοικοκυριά και τη δια-
χρονική οµηρία που έχουν απέναντι στις τράπεζες, οι τράπεζες
αντλούσαν φτηνό χρήµα για να χρηµατοδοτούν το κεφάλαιο και
τους καπιταλιστές και ταυτόχρονα να στηρίξουν τη Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ, διότι ακριβώς αυτό βγαίνει µέσα από αυτή
τη διαδικασία. Η στήριξη του πολιτικού συστήµατος απέναντι
στις τράπεζες και στα υπόλοιπα τµήµατα του κεφαλαίου όλα
αυτά τα χρόνια υπήρχε και υπήρχε και αντανάκλαση, γιατί ακρι-
βώς οι κυβερνήσεις στηρίζανε, το πολιτικό σύστηµα στήριζε, νο-
µικά, οικονοµικά και µε κάθε τρόπο τους επιχειρηµατικούς
οµίλους και ταυτόχρονα…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: …το χρηµατοδοτούσαν
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και το στήριζαν και µέσα από τον ευνοϊκό τραπεζικό δανεισµό, ο
οποίος ξεπερνούσε τα όρια της κρατικής χρηµατοδότησης, γι-
νόταν µε ευνοϊκούς όρους και ευνοϊκά επιτόκια και ταυτόχρονα
χωρίς καµµία διασφάλιση και εγγύηση. Για να µπορέσει τι να στη-
ριχθεί µε αυτόν τον τρόπο; Να ισχυροποιηθούν τα κόµµατα αυτά,
να δίνουν τις πολιτικές µάχες κάτω από καλύτερες προϋποθέσεις
για να δηµιουργηθεί το γνωστό δικοµµατικό σύστηµα µέσα από
την πληµµυρίδα των διαφηµίσεων, µέσα από τη µεταφορά των
ετεροδηµοτών για να ψηφίσουν δωρεάν στους τόπους κατοικίας,
µέσα λοιπόν από τη νόθευση, ακόµη περισσότερο, του άδικου
εκλογικού συστήµατος και της δηµιουργίας ενός συγκεκριµένου
δικοµµατικού συστήµατος. Και από αυτή την άποψη βεβαίως, η
σύµφυση της πολιτικής και οικονοµικής εξουσίας είναι πολυεπί-
πεδη, δεν πρόκειται να αναιρεθεί ούτε στις σηµερινές συνθήκες
ούτε στις αυριανές. 

Το ΚΚΕ αναγκάστηκε να καταφύγει -και ολοκληρώνω µε αυτό,
κύριε Πρόεδρε- στον τραπεζικό δανεισµό για να µπορέσει να κα-
λύψει τις ανάγκες του. Και το έκανε κάτω από ιδιαίτερες, επώ-
δυνες συνθήκες και µάλιστα, όπως επιβεβαιώνει το ίδιο το
πόρισµα, µε πολύ ισχυρές εγγυήσεις και διασφαλίσεις των ίδιων
των τραπεζών, είτε µέσω της κρατικής χρηµατοδότησης αποκλει-
στικά και µόνο είτε µέσω εγγύησης πρωτοσηµείωσης ακίνητης
περιουσίας την οποία είχε. Και σήµερα, κάνουµε µια ακόµη µε-
γαλύτερη προσπάθεια να απεγκλωβιστούµε από τον τραπεζικό
δανεισµό πολύ νωρίτερα από τη στιγµή που λήγουν τα δάνεια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Καραθανασόπουλε, ολοκληρώνετε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Και γι’ αυτόν ακριβώς
τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, το πόρισµα του Καλούδη δεν έχει καµ-
µία απολύτως βάση, όσον αφορά το ΚΚΕ. Αυτό άλλωστε φαίνεται
και από όλες τις εκθέσεις της Τράπεζας της Ελλάδος, ότι είναι
δάνεια ενήµερα, ότι υπάρχει πλήρης διασφάλιση και ότι εξυπη-
ρετούνται κανονικά. Και από αυτή την άποψη είναι εντελώς αβά-
σιµη η αναφορά του Καλούδη όσον αφορά τον τραπεζικό
δανεισµό του ΚΚΕ.

Εµείς, από αυτή την άποψη –και ολοκληρώνω µε αυτό- λέµε
ότι βεβαίως υπάρχουν µια σειρά από συµπεράσµατα, εκτιµήσεις
και στοιχεία, τα οποία βρίσκονται στο πόρισµα και τα οποία χρει-
άζονται περαιτέρω διερεύνηση από τις αρµόδιες εισαγγελικές
και δικαστικές αρχές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αν δεν τηρηθεί ο προβλεπόµενος από τον Κανονι-
σµό χρόνος, τότε η συνεδρίαση θα παραταθεί πολύ πέραν τη
1.00’ τα µεσάνυχτα. Οπότε, η παράκληση είναι να τηρηθεί ο χρό-
νος για να λειτουργήσουµε µέσα στον προβλεπόµενο κοινοβου-
λευτικό χρόνο.

Ο επόµενος εισηγητής είναι ο κ. Σαρίδης της Ενώσεως Κεν-
τρώων. Παρακαλώ πολύ, κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο για δεκα-
πέντε λεπτά, όπως και οι υπόλοιποι, ο καθένας από τους
οποίους, όµως, προσπαθεί να παραβιάσει το δεκαπεντάλεπτο,
µε αποτέλεσµα να έχουµε αυτά που είπα προηγουµένως.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ποιος ήταν ο σκοπός της επιτρο-

πής, τι εξέτασε και γιατί; Το όνοµά της το ίδιο µας πληροφορεί
πως σκοπός της ήταν η διερεύνηση. Για την ακρίβεια µάλιστα, η
διερεύνηση της δανειοδότησης. Ποιανών; Των πολιτικών κοµµά-
των και των ιδιωτικών εταιρειών των µέσων µαζικής επικοινωνίας.
Το όνοµα λοιπόν της επιτροπής δεν µας εξηγεί µε σαφήνεια τι
αυτή αναζητούσε, παρά µόνο µας ορίζει ένα πολύ αυστηρό πλαί-
σιο για το πού έπρεπε να ψάξει. 

Ό,τι και αν ψάχναµε ως επιτροπή, το αναζητούσαµε µέσα σε
ένα πολύ συγκεκριµένο πλαίσιο, δηλαδή αυστηρώς σε ό,τι είχε
να κάνει µε τις δανειακές συµβάσεις ανάµεσα σε τράπεζες και
πολιτικά κόµµατα και ανάµεσα σε τράπεζες και µέσα µαζικής
ενηµέρωσης. 

Εκεί µόνο µπορούσαµε να ψάξουµε για ό,τι κι αν ψάχναµε. Μά-
λιστα υπήρχε εξαρχής και χρονικός περιορισµός, καθώς η επι-
τροπή µπορούσε να εξετάσει µόνο τραπεζικές δανειακές
συµβάσεις της περιόδου 2002 έως και σήµερα. Ως εκ τούτου κρί-
νοντας σκόπιµο να ξεκαθαρίσουµε αµέσως και από την αρχή,
όπως αρµόζει σε κάθε υπεύθυνη κοινοβουλευτική δύναµη το τι

εµείς ψάχναµε να βρούµε µέσα στην Αίθουσα 162 και τις µαρτυ-
ρικές καταθέσεις, δηλώσαµε, σε κάθε τόνο, πως εµείς επιδιώ-
κουµε να εντοπίσουµε το αν υπάρχουν κι αν αποδεικνύονται
ποινικές ευθύνες πολιτικών προσώπων. 

Βεβαίως, παράλληλα θα επιχειρούσαµε να αναδείξουµε και
τυχόν πολιτικές ευθύνες, οι οποίες εξ ορισµού αφορούν αποκλει-
στικά και µόνο πολιτικά πρόσωπα και τιµωρούνται αποκλειστικά
και µόνο από τους πολίτες στην κάλπη. Ευθύνες, λοιπόν, αναζη-
τούσαµε ως Ένωση Κεντρώων. Ευθύνες ήταν αυτό που ψάχναµε.
Απόδοση ευθυνών επιθυµούσαµε, όπως ακριβώς και όλοι οι Έλ-
ληνες πολίτες. 

Κι επειδή πιστεύαµε και συνεχίζουµε να πιστεύουµε πως αυτό
έπρεπε να ψάχνουν όλα τα µέλη της Επιτροπής, αναδείξαµε από
την πρώτη στιγµή την ανάγκη για οµοφωνία κατά τις εργασίες
της επιτροπής. Δυστυχώς, όµως, οι ανησυχίες µας πως οι τρεις
πρώτες οµόφωνες αποφάσεις που πήρε η επιτροπή θα ήταν και
οι τελευταίες µε τη συναίνεση όλων των κοµµάτων αποδείχθηκαν
εκ του αποτελέσµατος βάσιµες και δικαιολογηµένες. Γνωρίζαµε
πως η οµοφωνία η οποία στην αρχή στηρίχθηκε στη σύσταση της
επιτροπής ήταν επίπλαστη και ψευδεπίγραφη. Κανείς ουσιαστικά
δεν την ήθελε την επιτροπή αυτή. Μόνο προβλήµατα θα δηµι-
ουργούσε η επιτροπή αυτή. Όµως, θα ήταν αδύνατον να επιχει-
ρηµατολογήσει κάποιος υπέρ της άποψης πως δεν υπήρξε ποτέ
διαπλοκή στην Ελλάδα, αν δεν γινόταν πρώτα έστω µια προσπά-
θεια για να την βρούµε. 

Ο µόνος λόγος, λοιπόν, κατά την άποψή µου, που πάρθηκε
οµόφωνα η απόφαση για να συγκροτήσουµε αυτήν την επιτροπή
ήταν γιατί δεν µπορούσατε να κάνετε αλλιώς. Πώς θα δικαιολο-
γήσετε στους Έλληνες την πιθανή άρνηση του Κοινοβουλίου να
γίνει µια αξιοπρεπής προσπάθεια να αποδοθούν ευθύνες; Δεν
µπορούσατε να κάνετε αλλιώς και γι’ αυτό συµφωνήσατε. Η δεύ-
τερη οµόφωνη απόφασή µας στην επιτροπή ήταν όταν συµφω-
νήσαµε για τη δηµόσια και ζωντανή τηλεοπτική µετάδοση των
συνεδριάσεων της επιτροπής από το Κανάλι της Βουλής. Ψεύ-
τικη και εδώ η οµοφωνία. 

Άλλος ήθελε να προπαγανδίσει, άλλος ήθελε να αυξήσει την
αναγνωσιµότητά του, άλλος ήθελε να κάνει επίδειξη των επαγ-
γελµατικών του προσόντων, άλλος ήθελε απλώς να διασφαλίσει
πως η µπάλα θα παραµείνει στην εξέδρα, άλλος για να σιγου-
ρευθεί πως θα µείνουν αναπάντητα ερωτήµατα. Κανείς δεν έµοι-
αζε να ενδιαφέρεται να συντηρηθεί η οµοφωνία. Τα κόµµατα,
όµως, δέχθηκαν τη δηµόσια και ζωντανή εξέταση µαρτύρων
επειδή δεν µπορούσαν να κάνουν αλλιώς. Πώς θα πείσετε τους
πολίτες πως σοβαρολογείτε όταν λέτε όλα στα φως, αν τυχόν οι
συνεδριάσεις της επιτροπής αυτής ήταν κλειστές, µυστικές, κρυ-
φές; Πάλι, λοιπόν, από ανάγκη συµφωνήσαµε και γι’ αυτό το
θέµα. 

Τέλος, υπήρξε και µια τρίτη οµοφωνία. Αφορούσε την από-
φαση του να µην πληρωνόµαστε, να µην παίρνουµε αµοιβή για
τη συµµετοχή µας στις εργασίες αυτής της επιτροπής. Αυτή η
απόφαση κι αν ήταν υποχρεωτική! Πώς θα λέγαµε πως θα παίρ-
ναµε και χρήµατα για να κάνουµε την έρευνα που απαιτούσε
σύσσωµος ο ελληνικός λαός; Πώς να επιχειρηµατολογήσετε για
το ότι είστε ειλικρινείς στις προσπάθειές σας να βρείτε την αλή-
θεια, αν πληρωνόσασταν να το κάνετε αυτό; 

Και η τρίτη, λοιπόν, και οµόφωνη απόφαση αυτής της επιτρο-
πής από ανάγκη βγήκε. Από ανάγκη βγήκε, γιατί δεν είχαµε επι-
χειρήµατα για να κάνουµε αλλιώς. Κατά την εκτίµησή µου, η
διαπίστωση πως τα κόµµατα οµοφωνούν µόνο σε θέµατα που ο
ελληνικός λαός έχει ξεκάθαρα δείξει τι σκέφτεται πρέπει να το
προσµετρήσει κανείς όταν επιχειρεί να εξετάσει τα θετικά απο-
τελέσµατα των εργασιών της επιτροπής. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η εξεταστική επιτροπή, µην έχον-
τας τη δύναµη να παραγάγει έννοµο αποτέλεσµα, έψαχνε –όπως
είπαµε- για ευθύνες, ευθύνες πολιτικές και ευθύνες ποινικές. Πο-
λιτικές ευθύνες έχουν αποδεδειγµένα η Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ. 

Πολιτικές ευθύνες έχει, επίσης, ένα µεγάλο κοµµάτι του ΣΥΡΙΖΑ,
που, όπως είπε κι ένας δικός σας Ευρωβουλευτής, «ΠΑΣΟΚοποι-
ήθηκε», ακολουθώντας την ίδια πορεία µε τους προηγούµενους. 

Απλά, επειδή όπως φαίνεται και από τα στοιχεία την Αιθούσης
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162, τα ποσά δανεισµού ήταν ευθέως ανάλογα µε τα χρόνια στην
καρέκλα της εξουσίας, σε ό,τι σας αφορά, καταλαβαίνετε εύκολα
γιατί η δική σας επιβάρυνση των δύο ετών ωχριά µπροστά στο
συνολικό κόστος της Μεταπολίτευσης. Ολόκληρη τη Μεταπολί-
τευση τη βγάλαµε χωρίς νόµο για τη δανειοδότηση των κοµµά-
των και των ΜΜΕ, µε προσωρινές άδειες για τα τηλεοπτικά
κανάλια και µε τις τράπεζες να δίνουν δανεικά κι αγύριστα. Είναι
ασύλληπτα τα µεγέθη. 

Στις δηµοκρατίες, όµως, οι πολιτικές ευθύνες εντοπίζονται
αποκλειστικά από τους πολίτες και αποδίδονται αποκλειστικά
στη κάλπη. Θα συνοδεύσει στην κάλπη και τα δυο πρώην µεγάλα
κόµµατα της Μεταπολίτευσης η επιχειρηµατολογία που ανέπτυ-
ξαν για άλλη µια φορά σήµερα εδώ, πως δηλαδή διαπλοκή στην
Ελλάδα δεν υπήρξε. 

Η πολιτική ευθύνη του ισχυρισµού αυτού είναι µεγάλη. Και
είµαι βέβαιος πως οι Έλληνες πολίτες όταν θα ψηφίσουν, θα θυ-
µούνται πως επισήµως, η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ ισχυρί-
ζονται πως δεν υπήρξε διαπλοκή στη Ελλάδα. Όπως θα
θυµούνται κι ό,τι τελικά θα πράξει σήµερα η συγκυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µε το πόρισµα αυτής της εξεταστικής επιτροπής. Η
τυχόν ποινικοποίηση, όµως, της πολιτικής ζωής, µε πρόσχηµα
αδικίες του παρελθόντος, µε σκοπό τη συγκάλυψη της κυβερνη-
τικής ανικανότητας, θα είναι ένα βαρύτατο πλήγµα στην ήδη
βαριά τραυµατισµένη αξιοπιστία του ελληνικού πολιτικού συστή-
µατος.

Αυτά, λοιπόν, µε τις πολιτικές ευθύνες. Τα συµπεράσµατα βγή-
καν. Ραντεβού στην κάλπη. 

Ας έρθουµε, όµως, στις ποινικές ευθύνες. Ποινικές ευθύνες
πολιτικών προσώπων δεν εντοπίστηκαν. Αυτό είναι δεδοµένο.
Ποινικές ευθύνες µη πολιτικών προσώπων εντοπίστηκαν. Κι αυτό
είναι δεδοµένο. Καθώς, όµως, δεν είναι δουλειά του Κοινοβου-
λίου να αντικαταστήσει τα ποινικά δικαστήρια και να διερευνά
παράνοµες πράξεις πολιτικών, υπερψηφίσαµε κι εµείς την απο-
στολή του πορίσµατος στον εισαγγελέα. 

Κάποια πράγµατα απλά θα πρέπει να πάρουν τον δρόµο τους,
όπως προβλέπει ο νόµος για κάθε Έλληνα πολίτη. Δεν έχει ούτε
περισσότερα δικαιώµατα ούτε λιγότερα δικαιώµατα ένας εκδό-
της, ένας διευθυντής τράπεζας, ένας δικηγόρος, ένας λογιστής,
ένας εφοριακός, ένας υπάλληλος γραφείου, ένας µεγαλοεπιχει-
ρηµατίας από οποιοδήποτε άλλον πολίτη. Αυτό λέγεται ισονοµία
και είναι συνταγµατική επιταγή. 

Στο πλαίσιο της ισονοµίας, λοιπόν, και της ανεξάρτητης λει-
τουργίας της δικαιοσύνης ό,τι ποινικές ευθύνες υπάρχουν, θα
τις ψάξει ο εισαγγελέας και θα πράξει τα δέοντα. 

Εδώ, όµως, είµαι υποχρεωµένος να επαναλάβω µια από τις εν-
στάσεις µου, ίσως τη πιο σηµαντική. Παρατηρώ πως δεν απαν-
τήθηκε το ερώτηµα «και τι θα γίνει άµα πάει το πόρισµα στον
εισαγγελέα;». Δεν απαντήθηκε γιατί δεν τέθηκε ουσιαστικά και
από κανέναν, εκτός φυσικά από εµάς, την Ένωση Κεντρώων. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα όσα γνωρίζουµε όλοι, όταν ένας ει-
σαγγελέας διεξάγει µια έρευνα και κατά τις σχετικές ενέργειές
του, πάντα στο πλαίσιο των καθηκόντων του, ακούσει, διαβάσει,
βρει κάπου το όνοµα πολιτικού προσώπου, τότε είναι υποχρεω-
µένος να κλείσει αµέσως τον φάκελο και να τον γυρίσει πίσω στη
Βουλή.

Σας ρωτώ, λοιπόν. Εάν ο εισαγγελέας αποφασίσει πως κά-
ποιος πρέπει να του απαντήσει σε κάποια ερωτήµατα, όπως τι
γίνεται µε το κτίριο της Κουµουνδούρου, τι γίνεται µε το κούρεµα
και όχι την εξόφληση, όπως λέτε, του σχετικού δανείου, τι γίνεται
µε την offshore της «ΑΥΓΗΣ», εσείς τι λέτε, δεν θα ακούσει ο κύ-
ριος εισαγγελέας ονόµατα πολιτικών προσώπων; 

Αντιστοίχως, αν ακούσει ο κύριος εισαγγελέας και πάει αύριο
σε µια τράπεζα και ρωτήσει «Πώς γίνεται να δίνεις ένα δάνειο και
για έντεκα χρόνια να το ξεχνάς; Πώς γίνεται να δέχεσαι να δα-
νειοδοτήσεις µια εφηµερίδα για να κλείσει, να γίνει ξενοδοχειακή
και να κάνει το κτήριό της ενοικιαζόµενα δωµάτια και να σου πλη-
ρώνει τόκους;» δεν θα ακούσει ο κύριος εισαγγελέας ονόµατα
πολιτικών προσώπων;  

Μια τρύπα στο νερό, λοιπόν, για όσους, ψευδόµενοι, αφήνουν
να εννοηθεί πως ο εισαγγελέας θα βρει όσα δεν βρήκαµε εµείς,
τις ποινικές ευθύνες πολιτικών προσώπων.

Εµείς, έχουµε ήδη εξηγήσει στον ελληνικό λαό τα όσα κατα-
λάβαµε από τη συµµετοχή µας σε αυτή την επιτροπή. Διαπλοκή
υπήρξε, αλλά δεν αποδεικνύεται. Δεν κλείνει το τρίγωνο ούτε το
τετράγωνο της διαπλοκής. Στο τέλος, αφού τα ψάξει κανείς όλα,
καταλήγει σε ένα µεγάλο τίποτα και πουθενά δεν θα βρει απο-
δείξεις για την περίφηµη πολιτική παρέµβαση.   

Αυτή η πλευρά της διαπλοκής δεν περιγράφεται πουθενά, σε
κανέναν νόµο. Δεν προβλέπεται ως ποινικό αδίκηµα και φυσικά
δεν αποδεικνύεται.

Επίσης, αξίζει να αναφερθώ πως δεν βγήκε κάποιος τραπεζι-
κός να µας πει, «Με πήρε τηλέφωνο ο τάδε πολιτικός και µου είπε
να κάνω αυτό» ούτε βγήκε κάποιος εκδότης να µας πει, «Πήρα
τηλέφωνο τον τάδε πολιτικό και του είπα να κάνει αυτό». Ούτε
βεβαίως βρέθηκε πολιτικός να µας πει, «Έκανα τον µεσάζοντα
ανάµεσα στις τράπεζες, στα κανάλια, στις εφηµερίδες, στις ιστο-
σελίδες». 

Ωστόσο, κατά τη διάρκεια της εξέτασης των µαρτύρων, ακού-
στηκαν πολλά και αξιοµνηµόνευτα, όπως για δάνεια µε εγγυήσεις
«αέρα» και άλλα πολλά. Αυτό δεν αλλάζει, όµως, το γεγονός πως
δεν βρήκαµε την καπνισµένη κάννη της διαπλοκής. Δεν πιάσαµε
κάποιον µε το µέλι στο χέρι. Διαπιστώσαµε, όµως, -και το θεω-
ρούµε πολύ σηµαντικό να το καταλάβουν οι Έλληνες πολίτες- το
εξής απλό. Δεν υπήρχε και δεν υπάρχει σήµερα στην Ελλάδα
νόµος κατά της διαπλοκής. Όλα έγιναν νοµότυπα και µε ειδικό
τρόπο.

Εάν αξίζει να αναφέρουµε το περίφηµο πόρισµα Καλούδη σε
αυτή την Αίθουσα για κάποια πράγµατα, ανάµεσα σε αυτά πρέπει
να είναι σίγουρα και η ερώτηση που έκανε ο Εισαγγελέας Κα-
λούδης: «Παραβιάστηκε ο πιστοδοτικός κανονισµός;» για να
πάρει την απάντηση από τρεις κορυφαίους τραπεζικούς «Δεν
υπάρχει πλαίσιο για να παραβιαστεί». 

Και θα το πω όσο πιο απλά µπορώ, έτσι όπως το κατάλαβα και
το αντιλαµβάνοµαι και ο ίδιος. Αναρωτήθηκα, τι είδους δάνειο
παίρνει ένα πολιτικό κόµµα; Είναι επισκευαστικό; Είναι επιχειρη-
µατικό; Είναι καταναλωτικό; Τι είδους δάνειο είναι; Το γεγονός
ότι δεν µπορούµε να απαντήσουµε ξεκάθαρα και άµεσα χωρίς
σκέψεις σε αυτή την απλή ερώτηση καταδεικνύει τη βαρύτητα
της δήλωσης ότι δεν υπάρχει πλαίσιο για να παραβιαστεί. Και
αυτό οδηγεί αβίαστα στο συµπέρασµα πως αυτοί που έκαναν
αυτά που έκαναν ήξεραν πολύ καλά τι έκαναν και δεν τους πιά-
νεις από πουθενά. 

Το ότι δεν υπήρχε, λοιπόν, κάπου γραµµένο το πώς και µε
ποιον ακριβώς τρόπο πρέπει να αντιµετωπίζει ένας τραπεζικός
έναν πολιτικό που πάει να ζητήσει δανεικά οδήγησε και τους δυο
και τον πολιτικό και τον τραπεζικό στο συµπέρασµα πως τα δα-
νεικά σε κόµµατα και σε πολιτικούς είναι δανεικά και αγύριστα
νοµίµως. 

Έτσι ερµήνευσαν όλοι στο παρελθόν αυτό το κενό νόµου. Έτσι
αντιµετώπισαν όλοι αυτή την τρύπα στο σύστηµα, ως ευκαιρία
δηλαδή να βαφτίσουν τα δανεικά αγύριστα. Και επειδή δεν υπάρ-
χει κανείς που να το απαγορεύει, µπορούµε αυτά τα δάνεια να
τα κουρεύουµε και να τα ρυθµίσουµε όπως να είναι, χωρίς κανό-
νες, λαµβάνοντας υπ’ όψιν µόνο την περιρρέουσα ατµόσφαιρα
και τη σύγχρονη κατάσταση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίου Βουλευτή)

Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε δύο λεπτά.
Ποια δάνεια και ποιων συµπολιτών µας µπορούν να κουρευ-

τούν µέσα σε µια νύχτα; Ποια δάνεια µπορούν να ρυθµιστούν µε
την τελευταία δόση να είναι το 90% του χρέους; Εάν κάτι δεν
χρειάζεται περαιτέρω διερεύνηση είναι σίγουρα η διαπίστωση
πως οι πολιτικοί, τα κόµµατα και τα ΜΜΕ έτυχαν ειδικής µεταχεί-
ρισης από τις τράπεζες. Δεν χωρά αµφιβολία σε αυτό. Τα πράγ-
µατα έγιναν µε ειδικό τρόπο από ειδικούς και έτσι όλοι έπρεπε
και έτυχαν ειδικής µεταχείρισης. Αυτό είναι όλο. Μέχρι εκεί φτά-
σαµε µε αυτή την επιτροπή, να αποδείξουµε πως υπήρξαν, όχι
παράνοµες, αλλά ειδικές καταστάσεις.

Ας εξετάσουµε, όµως, και τι προσέθεσε το πόρισµα της εξε-
ταστικής επιτροπής σε αυτά που ήδη ξέραµε για το κόστος των
ανεύθυνων ελληνικών κυβερνήσεων που µας έφεραν ως εδώ που
µας έφεραν. 

4566 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας της κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα µε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Βλέπετε εντόπισε και κάποιος άλλος το κενό στο σύστηµα.

Διαπίστωσε και κάποιος άλλος πως όσο οι ελληνικές κυβερνή-
σεις µπορούσαν και διόριζαν διοικητές τραπεζών, τα πράγµατα
θα συνεχιζόντουσαν έτσι. Το αποτέλεσµα για εµάς ήταν ο αφελ-
ληνισµός του τραπεζικού συστήµατος. Πρόσεξαν –βλέπετε- οι
εταίροι µας, οι φίλοι µας, οι θεσµοί, πως κάτι δεν πάει καλά και
µας επέβαλαν να παραδώσουµε τη διοίκηση των ελληνικών τρα-
πεζών. Επισήµως, βέβαια, για άλλους λόγους έγινε αυτό. 

Αναρωτιέµαι, όµως, έπαιξαν ρόλο σε αυτή τους την απόφαση
και σε τι βαθµό η κοινή τους διαπίστωση, που παρ’ όλα αυτά δεν
αποδεικνύεται, πως στην Ελλάδα το πολιτικό σύστηµα παρενέ-
βαινε τακτικά στο τραπεζικό είτε για να αλλοιώσει στοιχεία είτε
για να εξυπηρετήσει ηµετέρους, είτε για να εξασφαλίσει κεφά-
λαια για τις µετακινήσεις των ψηφοφόρων του είτε για τη λει-
τουργία κοµµατικών γραφείων και τη συντήρηση κοµµατικών
στρατών;

Και όχι µόνο αυτό, αλλά τώρα οδηγούν στη δεύτερη αξιολό-
γηση και απαιτούν να νοµοθετήσουµε την προστασία των µελών
των διοικητικών συµβουλίων των τραπεζών από τυχόν ευθύνες
και δικαστικές διώξεις, που ίσως προκύψουν από τις πολύ σκλη-
ρές αποφάσεις που θα κληθούν να πάρουν για να µπορέσουν να
διαχειριστούν αποτελεσµατικά το τεράστιο ζήτηµα των κόκκινων
δανείων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κύριου Βουλευτή)

Δεν έχω χρόνο. Θα ήθελα να πω πολλά άλλα πράγµατα. Ολο-
κληρώνοντας την εισήγησή µου θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι
τα στοιχεία που περιέχονται στο πόρισµα δεν τα αµφισβήτησε
κανείς. Αυτά τα στοιχεία είναι στη διάθεση όλων των Ελλήνων.
Προτρέπω, λοιπόν, όλους τους Έλληνες να ρίξουν µια µατιά στις
σελίδες του τελικού πορίσµατος. Ας µην τα κοιτάξουν όλα, και
τις χίλιες σελίδες. Να κοιτάξουν το κόµµα που ψήφισαν, να κοι-
τάξουν το αγαπηµένο τους κανάλι, να κοιτάξουν την εφηµερίδα
που πληρώνουν, να κοιτάξουν την τράπεζα από την οποία πήραν
δάνειο. Το πόρισµα αυτό πρέπει να βρει τη θέση του σε κάθε βι-
βλιοθήκη της ελληνικής οικογένειας, να το αναλύσουν οι φοιτη-
τές και οι δηµοσιογράφοι. 

Πάνω απ’ όλα, όµως, αυτό το πόρισµα πρέπει να αποτελέσει
την αφορµή για εµάς εδώ στο Κοινοβούλιο να ανοίξουµε την πιο
σηµαντική συζήτηση µε θέµα τη νοµοθέτηση ενός πολύ αυστη-
ρού πλαισίου για τη δανειοδότηση και τη χρηµατοδότηση πολι-
τικών κοµµάτων και ΜΜΕ. Αν καταφέρουµε να συµφωνήσουµε
έστω στο τι πρέπει να γίνει από εδώ και πέρα θα έχουµε προσφέ-
ρει µια σπουδαία υπηρεσία στο µέλλον των παιδιών µας και στη
δηµοκρατία, την οποία πρεσβεύουµε εµείς όλοι εδώ µέσα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Μαυρωτάς εισηγητής από το Ποτάµι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μετά, λοιπόν, από εννιά ολόκληρους µήνες, σαράντα συνε-

δριάσεις, τριάντα µάρτυρες και χιλιάδες σελίδες εγγράφων εί-
µαστε εδώ για να συζητήσουµε το πόρισµα της εξεταστικής για
τα δάνεια των κοµµάτων και των µέσων µαζικής ενηµέρωσης.

Για ένα νέο κόµµα, όπως το Ποτάµι, που δεν έχει ούτε ένα
ευρώ δάνειο, ήταν αρκετά διαφωτιστική για το πώς γίνονται τα
πράγµατα. Όσο και αν µερικοί προσπάθησαν να κάνουν σόου
στην επιτροπή, η οποία ειρήσθω εν παρόδω είχε και υψηλή τη-
λεθέαση, νοµίζω ότι προέκυψαν τελικά κάποια σηµαντικά συµπε-
ράσµατα. Δεν θα πω, λοιπόν, «άνθρακες ο θησαυρός», αλλά ούτε
και ότι µείναµε µε το στόµα ανοικτό από τις αποκαλύψεις.

Ως Ποτάµι προσπαθήσαµε να επιµείνουµε στην ουσία και όχι
στις εντυπώσεις, αν και για εµάς θα ήταν προνοµιακό πεδίο κα-
θότι δεν έχουµε τις αµαρτίες του απώτερου και πρόσφατου πα-
ρελθόντος, αλλά έχουµε την αγωνία του µέλλοντος, πώς,
δηλαδή, θα αποτραπούν στο µέλλον τέτοια νοσηρά φαινόµενα.
Γι’ αυτό, αφού αναφερθώ στα συµπεράσµατα τα δικά µου από
την παρακολούθηση της εξεταστικής επιτροπής, στη συνέχεια

θα εστιάσω στις προτάσεις, καθότι ήµασταν και το µόνο κόµµα
που ουσιαστικά παρουσίασε και κάποιες προτάσεις για το πώς
θα αποφύγουµε τέτοια φαινόµενα στο µέλλον.

Ας ξεκινήσουµε λοιπόν, από τα δάνεια των κοµµάτων. Την πε-
ρίοδο, λοιπόν, του δικοµµατισµού και των παχιών αγελάδων, τα
δύο κόµµατα, ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία, έπαιρναν µία γενναία
κρατική επιχορήγηση δεκάδων εκατοµµυρίων. Παρ’ όλα αυτά
δεν τους έφταναν και κατέφευγαν και σε υπερβολικό τραπεζικό
δανεισµό. Όχι, βέβαια, ότι αυτό ήταν δύσκολο, καθότι τα δάνεια
τα έπαιρναν από κρατικές τράπεζες των οποίων είχαν διορίσει
τις διοικήσεις. Το 85% και πάνω των δανείων ήταν από την Αγρο-
τική Τράπεζα. 

Οι εγγυήσεις που έβαζαν ήταν οι µελλοντικές κρατικές επιχο-
ρηγήσεις προεξοφλώντας ότι τα εκλογικά τους ποσοστά θα συ-
νέχιζαν να είναι τα ίδια και µετά από δέκα χρόνια, δηλαδή, ένα
δεκαετές συµβόλαιο µε τον λαό ίσως και µε τον Θεό. Αργότερα
µπήκε στο ίδιο κόλπο και ο ΣΥΡΙΖΑ ακολουθώντας τις ίδιες πρα-
κτικές, εκχώρηση µελλοντικών επιχορηγήσεων ως το 2018, δά-
νεια όχι µε αποκλειστικά χρηµατοοικονοµικά κριτήρια, όπως το
ζητάει και ο ίδιος ο κ. Τσίπρας µε την επιστολή του προς την
Εθνική Τράπεζα το 2010. 

Γι’ αυτό λέµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν δικαιούται να εξεγείρεται µε τις
πρακτικές που ακολουθήθηκαν. Όπως και σε πολλά άλλα, είναι
καλός µαθητής σε κακές πρακτικές του παλιού πολιτικού συστή-
µατος. 

Τον ΣΥΡΙΖΑ, όµως, τον πρόλαβε η κρίση. Το σύστηµα µαζεύ-
τηκε και έτσι δεν πρόλαβε να υπερχρεωθεί όπως ΠΑΣΟΚ και Νέα
Δηµοκρατία, που χρωστούν από περίπου 200 εκατοµµύρια ο κα-
θένας. 

Τα πράσινα και γαλάζια δάνεια, λοιπόν, έχουν κοκκινήσει εδώ
και καιρό. Ο ΣΥΡΙΖΑ ακολουθεί µε διαφορά φάσης µιας δεκαε-
τίας. Το µικρότερο χρέος του ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι 200 εκατοµµύρια,
είναι 8 εκατοµµύρια. Μόλις τώρα έχει αρχίσει να κοκκινίζει µε
βάση το πόρισµα της Τράπεζας της Ελλάδος του Νοεµβρίου,
όπου εµφανίστηκαν και τα πρώτα ληξιπρόθεσµα 2,4 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Το µεγάλο ερώτηµα που τίθεται, λοιπόν, προς τα παλιά κόµ-
µατα δεν είναι τόσο πώς πήραν αυτά τα παλιά δάνεια και τι τα
έκαναν, αλλά πώς θα τα αποπληρώσουν. Έκαναν, όντως, δρα-
στικές περικοπές από το 2011 και µετά και προσπάθειες για νοι-
κοκύρεµα. Δεν φτάνει, όµως, αυτό. Δεν µπορείς να λες ότι θα
βγάλεις τη χώρα από την κρίση, όταν δεν έχεις τακτοποιήσει τα
του οίκου σου. Μια χώρα που χρωστά 400 δισεκατοµµύρια θα
την βγάλουν από την κρίση κόµµατα που χρωστούν 400 εκατοµ-
µύρια; 

Λογικό, λοιπόν, είναι να απαξιώνεται το πολιτικό σύστηµα, όταν
υπόσχονται να βγάλουν τη χώρα από τη χρεοκοπία κόµµατα που
δεν µπορούν να αποπληρώσουν τα δικά τους δάνεια. Βλέπουµε
καµπάνιες και συνταγές απ’ αυτά τα κόµµατα για κόκκινα δάνεια
για υπερχρεωµένα νοικοκυριά, αλλά για υπερχρεωµένα κόµµατα
δεν ακούµε κουβέντα. Γι’ αυτό στις προτάσεις µας ζητάµε όχι να
αποπληρώσουν άµεσα τα δάνειά τους -αυτό θα ήταν αδύνατο-
αλλά τουλάχιστον στο επόµενο διάστηµα να παρουσιαστεί ένα
σχέδιο δράσης, ένα επιχειρησιακό σχέδιο για την αποπληρωµή
αυτών των υπέρογκων δανείων. 

Στην επιτροπή υπήρξε, επίσης, προβληµατισµός για το περί-
φηµο άρθρο 78 του ν.4146/2013, που αµνήστευσε τα στελέχη
των τραπεζών που έδωσαν δάνεια σε κόµµατα µε αµφιλεγόµενες
συνθήκες και κριτήρια. 

Πρώτα απ’ όλα, νοµίζουµε ότι αν η Κυβέρνηση θεωρεί ότι το
συγκεκριµένο άρθρο είναι λάθος, µπορεί κάλλιστα –θα µπο-
ρούσε να το έχει ήδη κάνει- να αναλάβει τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία να το καταργήσει, να το αλλάξει. Όµως, κύριοι του
ΣΥΡΙΖΑ, πώς θα µπορούσατε να το κάνετε αυτό, όταν υπάρχει η
υπογραφή του κ. Τσίπρα στην επιστολή προς την Εθνική Τρά-
πεζα, που ο ίδιος ζητά να µην ισχύσουν αποκλειστικά χρηµατο-
οικονοµικά κριτήρια; Εάν τον άκουσαν, δηλαδή, στελέχη
τραπεζών, θα πρέπει να κάτσουν τώρα στο σκαµνί; 

Το θέµα, λοιπόν, είναι να µην αναζητηθούν εύκολα εξιλαστήρια
θύµατα, αλλά να θωρακιστεί το σύστηµα από εδώ και πέρα. 

Πάµε στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Πρώτα απ’ όλα, να
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πούµε ότι δεν πρέπει να τα «τσουβαλιάζουµε» όλα. Υπήρχαν επι-
χειρηµατίες που έβαλαν βαθιά το χέρι στην τσέπη για να επιβιώ-
σουν τα  µέσα τους στην περίοδο της κρίσης. Υπήρχαν και άλλοι,
όµως, που στηρίχθηκαν µόνο σε δανεικά µε προνοµιακούς, ευ-
νοϊκούς όρους. Ανάλογα µε την πολιτική οπτική των κοµµάτων,
εστίασαν σε συγκεκριµένα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, φιλικά ή
εχθρικά. «ΔΟΛ», «MEGA», «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ», «ΚΗΡΥΚΑΣ ΧΑ-
ΝΙΩΝ», «Η ΑΥΓΗ» είχαν την τιµητική τους στην εξεταστική µας
επιτροπή. 

Για το τρίγωνο της διαπλοκής ακούσαµε αναφορές από τους
µάρτυρες, από τον κ. Αλαφούζο, τον κ. Κοντοµηνά, τον κ. Κουρ-
τάκη, τον κ. Αναστασιάδη, τον κ. Κουρή. Υπήρξαν ενδείξεις, ανα-
φορές, αλλά όχι αποδείξεις. Κάτι υπάρχει, αλλά δεν
αποδεικνύεται ποτέ. Κάτι σαν το τρίγωνο των Βερµούδων. Μόνο
που στο τρίγωνο της διαπλοκής δεν χάνονται αεροπλάνα, χάνε-
ται η αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος και της ενηµέρωσης. 

Πάντως, οι ενδείξεις για το τρίγωνο της διαπλοκής ήταν αµφί-
πλευρες και σε ό,τι αφορά το παλιό σύστηµα, αλλά και το νέο.
Παραδείγµατος χάριν, από το πόρισµα της Τράπεζας Αττικής φά-
νηκαν προνοµιακές σχέσεις µε επιχειρηµατίες του νέου συστή-
µατος, όπως και η εκτόξευση της διαφηµιστικής δαπάνης που
πήρε η «ΑΥΓΗ» από τράπεζες, αφότου ανέλαβε ο ΣΥΡΙΖΑ την
εξουσία, που ήταν και ο βασικός µέτοχος της «ΑΥΓΗΣ». Ενώ λοι-
πόν η κυκλοφορία της ήταν πτωτική, σχεδόν τριπλασιάστηκε από
το 2014 έως το 2015 η διαφηµιστική δαπάνη από τράπεζες. Για
να παραφράσουµε λίγο τον Σαρτρ, κόλαση ή διάβολος είναι η
διαπλοκή των άλλων, όχι γενικά η διαπλοκή. 

Προκαλεί απορία γιατί η πλειοψηφία των µελών της επιτροπής,
του ΣΥΡΙΖΑ, δεν ήθελε να έρθει ο κ. Δαβαράκης στην επιτροπή,
όπως ζήτησε το Ποτάµι, µετά από τις δηλώσεις που είχε κάνει
ότι το site του το χρηµατοδοτούσε ο κ. Παππάς, προκειµένου να
στηρίζει τον ΣΥΡΙΖΑ και αυτή η χρηµατοδότηση κόπηκε µετά το
δηµοψήφισµα, επειδή ήταν ο ίδιος υπέρ του «ναι». 

Γιατί αρνήθηκε ο ΣΥΡΙΖΑ να έρθει ο κ. Δαβαράκης στην επι-
τροπή; Τι φοβήθηκε, αφού ήθελαν να βγουν όλα στο φως, όπως
έλεγαν;

Ας πάµε, όµως, λίγο να δούµε και το πόρισµα. Προσπαθήσαµε
ως Ποτάµι να συµβάλουµε, ώστε να βγει ένα κοινό πόρισµα.
Ήµασταν οι µόνοι, που εγκαίρως υποβάλαµε υπόµνηµα και συγ-
κεκριµένες προτάσεις µε εποικοδοµητικό τρόπο. Πιστεύουµε ότι
για να είναι αντικειµενικό και αξιόπιστο ένα πόρισµα, πρέπει να
περιλαµβάνει κυρίως δεδοµένα και όχι πολιτικά απωθηµένα,
όπως αποκαλύφθηκε εκ των υστέρων από τα γράψε-σβήσε και
τα µπρος-πίσω του συγκεκριµένου πορίσµατος.

Στο υπόµνηµα που υποβάλαµε αναφερθήκαµε στις µεροληπτι-
κές παραλείψεις αλλά και στις λεκτικές υπερβολές. Παραδείγ-
µατος χάριν, στη σελίδα 38 του πορίσµατος αναφέρεται επί λέξει
«την πληροφόρηση πρέπει να την εξουσιάζει ο λαός». Αυτά ούτε
στην Αβάνα ούτε στο Καράκας δεν τα λένε πια.

Υποβάλαµε και δεκαπέντε συγκεκριµένες προτάσεις, που στη-
ρίζονται σε συστάσεις της Επιτροπής GRECO, προτάσεις της Γε-
νικής Γραµµατείας κατά της Διαφθοράς, αλλά και στη διεθνή
εµπειρία. Πιστεύουµε ότι θα µπορούσαν να είναι η µεγαλύτερη
παρακαταθήκη της εξεταστικής επιτροπής αυτές οι προτάσεις,
ώστε να µην επαναληφθούν αυτά τα πράγµατα και στο µέλλον.

Η κυβερνητική πλειοψηφία δεν τις υιοθέτησε. Μάλιστα, ενώ
αρχικά, στην αρχική έκδοση του πορίσµατος, υπήρχε το κεφά-
λαιο «Προτάσεις» και µάλιστα ο πρόεδρος µού είχε αναθέσει να
κάνω µια εισήγηση, να το συντάξω, στην τελική έκδοση αυτό το
κεφάλαιο εξαφανίστηκε για να µην µπει τελικά καµµία πρόταση.

Να κάνω εδώ µια παρένθεση και να πω ότι στο πόρισµα της
«SIEMENS» υπήρχε ένα κεφάλαιο µε προτάσεις, το οποίο περι-
λάµβανε οκτώ προτάσεις. Στο δικό µας, στο επίσηµο πόρισµα
καµµία, πέρα από αυτές που κατέθεσε το Ποτάµι.

Όµως, η διαφάνεια και η λογοδοσία όσο ενοχλητικές και να
είναι, αποτελούν απαραίτητα χαρακτηριστικά για να ανακτηθεί η
αξιοπιστία του πολιτικού µας συστήµατος. Το συµπέρασµα είναι
ότι νόµοι υπάρχουν, το πλαίσιο υπάρχει, αλλά δεν εφαρµόζεται.

Θα αναφερθώ εν συντοµία στις σηµαντικότερες από τις προ-
τάσεις, που καταθέσαµε µε το υπόµνηµά µας. 

Πρώτα απ’ όλα, η ενεργοποίηση και ενίσχυση της Επιτροπής

Ελέγχου της Βουλής.
Δεύτερον, να υπάρχουν αναλυτικοί ισολογισµοί εσόδων-εξό-

δων των κοµµάτων και δηµοσιοποίηση των οικονοµικών στοι-
χείων των κοµµάτων στο διαδίκτυο, ώστε να είναι εύκολη και
ανοικτή η πρόσβαση στους πολίτες. Ακόµα και έµµεσες δαπάνες
που υπάρχουν στα κόµµατα, όπως για παράδειγµα µε τους απο-
σπασµένους υπαλλήλους, θα πρέπει και αυτές να αναφέρονται.
Η διαφάνεια είναι το νούµερο ένα αντίδοτο στην αυθαιρεσία και
την κακοδιοίκηση. Μάλιστα, προτείναµε συγκεκριµένα, για να
αναγκαστούν τα κόµµατα να δηµοσιεύουν τα στοιχεία αυτά, όσο
καθυστερεί ένα κόµµα να δηµοσιεύει τα στοιχεία αυτά, να του
παρακρατείται µέρος της κρατικής επιχορήγησης 2% για κάθε
µήνα καθυστέρησης

Επόµενη πρόταση ήταν η κατάρτιση ενός σχεδίου δράσης για
την αποπληρωµή των δανείων από ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία,
κάτι στο οποίο αναφέρθηκα και προηγουµένως, περισσότερο για
την αξιοπιστία και των ιδίων αυτών κοµµάτων.

Επόµενη πρόταση, όχι δαπάνες των κοµµάτων χωρίς παρα-
στατικά. Στις παρατηρήσεις των ελεγκτών εµφανίστηκαν εκατοµ-
µύρια ευρώ στους ισολογισµούς των κοµµάτων χωρίς
παραστατικά. Μάλιστα ο ΣΥΡΙΖΑ 826.000 χωρίς παραστατικά το
2011 και 705.000 το 2012. Και το ερώτηµα είναι: Πού πηγαίνει
αυτό το κρατικό χρήµα; Λέµε, λοιπόν, να µπει ένα πλαφόν στο
10% των εξόδων των κοµµάτων, να είναι το ανώτατο, που µπο-
ρούν να έχουν χωρίς παραστατικά. 

Διευκόλυνση της συµµετοχικής χρηµατοδότησης, του crowd-
funding στα κόµµατα από πολλές και µικρές εισφορές, ώστε να
υπάρχουν εναλλακτικές πηγές εσόδων. Έτσι, θα διευκολυνθούν
να αποπληρώσουν και τα δάνεια τους, δηλαδή θα έχουν περισ-
σότερα έσοδα τα κόµµατα. 

Επίσης, το ακατάσχετο από 40% να πάει στο 20%, ώστε να κα-
λύπτει µόνο τις δαπάνες του προσωπικού. 

Σε ό,τι αφορά τώρα τα µέσα, αυτό που έχουµε κάνει ως πρό-
ταση είναι όχι µόνο οι τράπεζες να δηµοσιεύουν τη διαφηµιστική
τους δαπάνη στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, αλλά και οι ΔΕΚΟ
να δηµοσιοποιούν αυτές τις δαπάνες. Παραδείγµατος χάριν, η
ΕΥΔΑΠ εµφανίζεται µε ολοσέλιδες καταχωρήσεις σε κυριακάτικη
εφηµερίδα λες και πρέπει να πείσει κάποιους πελάτες, ενώ είναι
µονοπώλιο. Για να µην είναι, λοιπόν, αυτό ένας κρυφός, έµµεσος
τρόπος χρηµατοδότησης, θα πρέπει να δηµοσιεύονται και οι δια-
φηµιστικές δαπάνες των ΔΕΚΟ στις εφηµερίδες. 

Επίσης, θα πρέπει να µελετήσουµε τρόπους µέσα στο ευρω-
παϊκό πλαίσιο, ώστε να υπάρχει ουσιαστικό ασυµβίβαστο µεταξύ
προµηθευτή δηµοσίου ή εργολήπτη δηµοσίων έργων και ιδιο-
κτήτη µέσων µαζικής ενηµέρωσης.

Επιτρέψτε µου να κλείσω µε δύο λόγια για την τρέχουσα κα-
τάσταση. Ακούγονται φωνές για δραχµή. Καλά κάνουν. Να ανοί-
ξει η κουβέντα, αλλά µε έναν όρο: Όλοι όσοι µιλούν για δραχµή
από εδώ και πέρα –πολιτικοί, δηµοσιογράφοι και µέσα µαζικής
ενηµέρωσης– να το κάνουν µε το «πόθεν έσχες» τους δηµοσιευ-
µένο, να βλέπουµε πόσα χρήµατα έχουν έξω, µιας και η επι-
στροφή στη δραχµή θα πολλαπλασιάσει τα χρήµατά τους, όπως
θα πολλαπλασιάσει και το χρέος µας, που είναι σε ευρώ. 

Ο κ. Σόιµπλε κάνει τη δουλειά του και εµείς πρέπει να κάνουµε
τη δική µας, που είναι να διασφαλίσουµε την ευρωπαϊκή προ-
οπτική της χώρας µας. Ποια ευρωπαϊκή προοπτική, όµως; Ποια
Ευρώπη; Η Ευρώπη είναι το µόνο ασφαλές µέσο στα ταραγµένα
νερά της εποχής και της περιοχής µας. Ναι, µπορεί να θέλουµε
να αλλάξει. Για να αλλάξει, όµως, πορεία το καράβι της Ευρώπης
θα πρέπει να είµαστε πάνω σε αυτό. Γιατί δεν µπορείς να το κά-
νεις να αλλάξει πορεία, εάν έχεις βουτήξει στη φουρτουνιασµένη
θάλασσα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ τον κ. Μαυρωτά, ιδιαίτερα για τον σεβασµό του χρόνου.
Ήταν απόλυτα µέσα στον χρόνο, γιατί επαναλαµβάνω ότι εάν δεν
τηρηθεί ο χρόνος, κύριε Νικολόπουλε, θα πάµε µετά τη 1.00’η
ώρα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα πάρω όσο χρόνο πήραν και
οι προηγούµενοι, κύριε Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εσείς έχετε
άπειρο τηλεοπτικό χρόνο. Δεν έχετε ανάγκη. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν χρησιµοποιώ το ΑΣΕΠ, για
να µου δώσετε παραπάνω χρόνο, λόγω πολυετίας στο Κοινοβού-
λιο. Θα πάρω όσο χρόνο δώσατε και στον εκπρόσωπο του
ΠΑΣΟΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ακούσαµε τώρα στο τέλος κάτι εξαιρετικά ενδιαφέρον: Όποιος
θέλει να µιλήσει για τη δραχµή, να του ανοίξουµε τους λογαρια-
σµούς. Βλέπω εδώ στα υπουργικά έδρανα άνθρωπο που ασχο-
λείται ή ασχολείτο επαγγελµατικά µε τις δηµοσκοπήσεις. Αν λένε
αλήθεια, κύριε Βορίδη, οι δηµοσκοπήσεις, ότι πάνω από το 53%
των πολιτών συζητούν αυτό το ενδεχόµενο, τότε καταλαβαίνετε
τι πρέπει να γίνει, να ανοίξουµε όλους τους λογαριασµούς
αυτών.

Επίσης, άκουσα κάποιον άλλον εδώ σήµερα να λέει ότι όποιος
µιλάει για τη δραχµή, µάλλον θα θέλει να του διαγραφούν τα
χρέη. Άλλο και αυτό! Καλό! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην εξεταστική επιτροπή αλλά
και σήµερα, µου είπαν πολλοί πολίτες ότι έκαναν το εξής τεστ.
Έκλειναν τα µάτια τους και ακούγοντας τον Βουλευτή µε αυτά
που λέει, έλεγαν: αυτός είναι µε την «νταβατζιδοκρατία», αυτός
παίρνει µεροκάµατο, αυτός είναι έτοιµος να τους γυαλίσει τα πα-
πούτσια. Και όλως τυχαίως ήταν από εκείνους τους χώρους που
τους βλέπουµε σήµερα να λένε: «Ουφ, γλιτώσαµε.». Αυτό θα
έπρεπε να προβληµατίσει σίγουρα την Πλειοψηφία. Εάν τους
βλέπουν αυτούς να νοµίζουν ότι τη γλίτωσαν, κάτι δεν έχει πάει
καλά. 

Εγώ θέλω να σας πω ότι δεν είναι αυτή η πραγµατικότητα.
Γιατί έκλεισαν οι εργασίες της εξεταστικής, αλλά άνοιξαν δικο-
γραφίες, αν δεν το ξέρετε. Άνοιξαν δικογραφίες πριν πάει αυτό
το πόρισµα στους εισαγγελείς. Εδώ ο κ. Μπαλωµενάκης µού
έλεγε κάθε µέρα –γιατί ενηµέρωνε για την επιτροπή– ότι τα χθε-
σινά πρακτικά τα έστειλα στην εισαγγελέα του Αρείου Πάγου –
τα πρακτικά, χωρίς σχόλια. 

Εγώ δεν έχω τελειώσει, άλλωστε, και νοµική. Δεν ξέρω νοµικά,
κύριε Βορίδη. Να, προχθές, εσάς είχα δικηγόρο εκεί στους άλ-
λους. Σαν τον κ. Κυρατσάκη που λέει να κάνουµε και αγωγές
τώρα για τον κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Άνοιξαν δικογραφίες –το λέω για να το ακούσετε και εσείς,
αλλά και για να το ακούσουν και έξω από τη Βουλή– και τους κα-
λούν έναν έναν. Πώς; Διαβάζοντας οι εισαγγελείς αυτά που
ακούστηκαν στην επιτροπή. Τίποτα περισσότερο, βρε παιδί µου.
Δεν χρειάζεται να κάνει κανένας από εµάς τον εισαγγελέα. 

Μου είπε ο συνάδελφός µου από το ΠΑΣΟΚ, που είναι από τον
Πύργο, «Είµαι και εγώ σε αυτούς;». Δεν ξέρω εάν αναγνωρίζει ο
άνθρωπος τον εαυτό του. Μου λέει: «Εσύ που ήσουν τόσα χρόνια
στη Νέα Δηµοκρατία;». Του είπα «Δεν ήµουν στη Νέα Δηµοκρα-
τία. Εγώ ήµουν η Νέα Δηµοκρατία.». Όµως για τα ταµεία δεν µας
έλεγαν ποτέ στην Κοινοβουλευτική Οµάδα. Έτσι δεν είναι, κύριε
Μηταράκη; Ποτέ δεν έλεγαν. 

Έτσι θα ήξερα τώρα, έναν χρόνο που έκανε απολογισµό ο κ.
Μητσοτάκης, µιας και το ανέφερε ο κ. Μηταράκης, πόσα µάζεψε,
βρε παιδί µου, από τα µπρελόκ ή πόσα µάζεψε από τα κουπόνια.
Να µάθουµε, λοιπόν, ότι φέτος µάζεψε ο άνθρωπος τόσα λεφτά
σαν καλός νοικοκύρης. Διότι αν κρίνουµε από το δάνειο του µε
τον «Κήρυκα», εγώ θα τον παρακαλούσα, πραγµατικά, να µου
κάνει το ίδιο για όσα δάνεια έχω εγώ και οι Έλληνες. Το µάθατε
τι ωραία το έκανε; Ήταν από αυτά τα σπουδαγµένα του εξωτε-
ρικού ή από την εµπειρία που απέκτησε επί Καρατζά, όταν τον
διόρισε ο Σηµίτης. 

Τι έκανε; «Balloon», λέει. Όχι δεν είναι µπαλόνι. Έτσι λέγεται
αυτό. Δηλαδή τι είναι; Πηγαίνει στην τράπεζα –όχι ο καθένας, όχι
ο πάσα εις, ο Μητσοτάκης- και λέει: «Έχω να σας δίνω, γιατί είµαι
φτωχός, δύο χιλιάρικα τον µήνα». Στο τέλος, όµως, στην τελευ-
ταία δόση θα σας δώσω µια δόση τριακόσια πενήντα χιλιάρικα». 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Όχι, εξακόσια σαράντα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Όσα είναι. Εξακόσια σαράντα. 
Το πιστεύει κανένας αυτό; Υπάρχει κανένας που πιστεύει, ότι

µετά από δεκαοκτώ, είκοσι δύο, είκοσι τρεις, είκοσι τέσσερις
µήνες θα πάει και θα τα εξοφλήσει; Αν το πιστεύει, πάει καλά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Έχει όρο επαναρρύθµισης. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μα εκεί είναι το παιχνίδι. 
Όπως και κάποιοι καναλάρχες ανάσαναν, γιατί είπατε εσείς ότι

ήσασταν ενήµεροι, γιατί τους είχατε βάλει τη δόση, κύριοι
Υπουργοί, µετά από αυτές τις ηµεροµηνίες. 

Προχθές που µε κάλεσε όµως η κ. Περδικοµάτη, της είπα να
καλέσει τους συγκεκριµένους καναλάρχες, για να δει εάν, πραγ-
µατικά, τήρησαν τη ρύθµιση που έκαναν µαζί µε τις διοικήσεις
που τις κρατάτε εκεί, τις ίδιες διοικήσεις που ενώ είχαµε εξετα-
στική επιτροπή, έδιναν στους ίδιους δάνεια µε άυλες αξίες. 

Έτσι, λοιπόν, είµαι σίγουρος, ότι εκτός από τον κ. Ψυχάρη, τον
κ. Κοντοµηνά που είναι τώρα κατηγορούµενοι, τη διοίκηση της
ALPHA BANK, τον κ. Μαντζούνη, δεν µπορεί, θα πάνε και οι
άλλοι. Εκτός εάν γίνει το κόλπο του γέροντα Μεθοδίου του Βα-
τοπεδίου. Όσοι πετούσαν µολότοφ αλλά δεν ήταν εντός Αγίου
Όρους, αθωώνονται. Για όσους είναι µέσα στο Άγιο Όρος, η µο-
λότοφ –λέει- κάνει είκοσι χρόνια φυλακή. Άκου να δεις. Αυτό λέ-
γεται από τα ίδια δικαστήρια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από αυτό το Βήµα θέλω να γνω-
στοποιήσω πάντως, ότι εάν κάποιοι έπαιρναν παράσηµα, εύσηµα,
στασίδι -για να µιλήσω ψαλτικά, µιας και είµαι ψάλτης- στα κα-
νάλια, γιατί τα πήγαιναν καλά στην εξεταστική επιτροπή, κάποιοι
άλλοι από εδώ όχι µόνο αποκλείονται –αυτό επίσης φαίνεται διά
γυµνού οφθαλµού- αλλά µπορεί να µην ξέρετε ότι δέχονται εκ-
βιασµούς, απειλές και αγωγές. Γι’ αυτό είπα για µια αγωγή που
είχαµε µε τον κ. Βορίδη. 

Θέλω να πω, κύριοι Υπουργοί –το έκανα κι επισήµως σήµερα,
κατέθεσα ερώτηση στη Βουλή- ότι διαβάζω σήµερα στην εφηµε-
ρίδα της κεντροδεξιάς, τη «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» το εξής: «Σόου από
Κυριτσάκη µε καταγγελία για εκβιασµό». Και λέει ότι αξίζει να ση-
µειωθεί ότι δεν είπε ονόµατα ο κ. Κυριτσάκης ούτε ποιοι τον εκ-
βιάζουν. Δεν είπε γιατί χρόνια µένουν εκεί οι φάκελοι στην
Επιτροπή Ανταγωνισµού, όχι για φτωχούς ανθρώπους: µπύρα,
καρτέλ εργολάβων. Είναι ωραίες δουλειές αυτές. Κι όσο πάει πιο
πίσω αυτό, είναι σαν το ταξίµετρο. Λέει, εν στάσει είναι, δεν κι-
νείται, αλλά γράφει το ταξίµετρο. 

Κι έρχονται, λοιπόν, κάποιοι Βουλευτές εδώ και γίνονται ενο-
χλητικοί λέγοντας: «Τι κάνετε εσείς τώρα; Καινούργιο κόλπο;
Γιατί αυτοί το κάνουν;». Τι έκανε ένας τέτοιος ενοχλητικός Βου-
λευτής, κύριοι συνάδελφοι, σαν την αφεντιά µου; Ακούστε, λοι-
πόν, αναφορά.

Θέµα: Η Επιτροπή Ανταγωνισµού -θα το καταθέσω. «Παρακα-
λούµε για την επαλήθευση ή µη ή τη διάψευση ακόµα και τον
σχετικό σχολιασµό σας, επί της επιστολής που µας έφερε ο δι-
κηγόρος κ. Στεφανίδης Παναγιώτης, διεύθυνση πλατεία Δηµο-
κρατίας µέσω επιστολής», ζητώντας να µεταφέρουµε το θέµα
στη Βουλή. 

Πρόκειται για µια αναφορά, από αυτές που νιώθω ότι έχω υπο-
χρέωση και καθήκον να καταθέτω και καταθέτω κατά δεκάδες.
Το ξέρουν οι Υπουργοί και οι νυν και οι πρώην.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Νικολόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα αναφορά, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αλλά σήµερα τι γράφει η «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ»; Ότι παρά την ψή-
φιση σχετικού νόµου από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, όπου τί-
θεται ηλικιακό όριο για τους προέδρους των ανεξαρτήτων
αρχών, το οποίο έχει ξεπεράσει, λέει, ο κ. Κυριτσάκης -το γράφει
σήµερα η εφηµερίδα-, ο ίδιος άσκησε πιέσεις για να εξασφαλίσει
την παράταση της θητείας του. 

Δεν ξέρω αν ο αντιπρόεδρος, ο σύζυγος της συναδέλφου µας,
µένει ακόµα εκεί. Μένει στην επιτροπή; Έχετε ψηφίσει, επίσης,
νόµο που λέει ότι απαγορεύεται, επειδή είναι η γυναίκα του εδώ
Βουλευτίνα, αλλά αυτός είναι εκεί στην Επιτροπή Ανταγωνισµού.
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας είναι η σύζυγός του. Δεν πει-
ράζει, παράσηµα είναι αυτά. 

Όµως έχετε υποχρέωση, κύριοι Υπουργοί και το Προεδρείο
της Βουλής, τα χθεσινά Πρακτικά να πάνε στην εισαγγελία. Να
πάνε, για να δούµε και ποιοι είναι οι Βουλευτές και από ποιους
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πιέζεται και από ποιους εκβιάζεται.
Σας δίνω, όποιος συνάδελφος θέλει να το δει, την ερώτηση

που κατέθεσα σήµερα και ακριβώς ζητάω αυτό, για να πάει ο κ.
Κυριτσάκης, γιατί πρέπει να σπάσουν αυγά, να τον καλέσει ει-
σαγγελέας εννοώ, για να γίνει οµελέτα. Και εκεί θα καταθέσουµε
και τα υπόλοιπα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Νικολόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ερώτηση, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πολύ εµπερίστατοι πολίτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έξω
από αυτή την Αίθουσα µε σταµατούν και µου ζητούν να θυµίσω
στην Κυβέρνηση αλλά και στην Αντιπολίτευση, ότι πρέπει να γυ-
ρίσουν όλα τα δάνεια πίσω και απαιτούν να µη δώσουµε συγχω-
ροχάρτι στους θαλασσοδανειστές και στους ζάµπλουτους
κουµανταδόρους της νταβατζηδοκρατίας. 

Πολλοί δικαστικοί µου ζητούν να σας µεταφέρω, κύριοι Υπουρ-
γοί, την αγωνία τους να µην τους προσβάλλουµε, ακυρώνοντας
τα δικαστικά τους πορίσµατα για τα οποία όχι µόνο µόχθησαν
αλλά και έκλεισαν τα αυτιά τους στις σειρήνες του χρηµατισµού. 

Και ας ξεκινήσουµε θετικά. Οι πολίτες, πράγµατι, όπως είπε ο
Πρόεδρος ο κ. Βούτσης, παρακολούθησαν µε αµείωτο ενδιαφέ-
ρον τις εργασίες της επιτροπής και γι’ αυτό ακούσατε κι από άλ-
λους συναδέλφους ότι είχε υψηλή τηλεθέαση. Αλλά κανένα
κανάλι δεν έδειχνε. Μωρέ κανένα κανάλι; Κανένα κανάλι! Τα λέω
για όσους µας ακούνε. Κανένα κανάλι δεν έδειχνε! Αφού είναι,
λένε, καθαροί οι άνθρωποι. Γιατί δεν το δείχνατε, αφού είσαστε
καθαροί; Γιατί είναι όλοι βουτηγµένοι κι αυτοί που εµφανίζονται
δήθεν ότι είναι ενήµεροι.

Κι ένας κύριος που είχε έρθει και νόµιζε ότι είναι σε καφενείο
και καθόταν κι έλεγε: «Είµαι πατριώτης» -θυµάσαι Μάκη;- και είχε
ορκιστεί κι έλεγε: «Εγώ δεν χρωστάω σε κανέναν. Δεν έχω δά-
νεια», αυτός µας κάνει παρατήρηση µε τον πειστικό του και το
οργανέτο του εκεί πέρα, γιατί η Δ’ ΔΟΥ βρήκε εκεί και το κρατάει
τέσσερα πέντε χρόνια -άκου τέσσερα πέντε χρόνια- ότι οι αυξή-
σεις του µετοχικού κεφαλαίου στο κανάλι του έκρυψαν µια φο-
ροδιαφυγή, που του την φορολόγησαν 75 εκατοµµύρια. Κι έχει
κι άλλα 60 εκατοµµύρια από το ΚΕΦΟΜΕΠ και λέει «Εγώ είµαι
πατριώτης. Τι είναι αυτά που µε ρωτάτε;». Τα ίδια και ο άλλος
καναλάρχης και ο άλλος και ο άλλος. 

Έτσι γιατί άκουσα σήµερα εδώ –µπορεί να χαλάω λίγο τη
σούπα- ότι «και τι έγινε στην εξεταστική επιτροπή;». Όχι τι έγινε.
Για ρωτήστε αυτούς τι έγινε, που τους κλείσανε τα δάνεια. Για
ρωτήστε αυτούς τι έγινε, που τους δέσµευσαν την κινητή και ακί-
νητη περιουσία τους εξαιτίας της εξεταστικής επιτροπής. 

Και τι θα γίνει να τους πείτε! Γιατί υπάρχουν πολλά κακά παιδιά
που πάνε και λένε «Και καλά αυτοί γιατί κάθονται κατηγορούµε-
νοι και οι άλλοι δεν κάθονται για τους ίδιους λόγους; Να καθί-
σουνε κι αυτοί. Πώς δεν έχετε κλείσει ακόµα τα δάνεια σε κάποια
συγκροτήµατα και τα κλείσατε µόνο στο «MEGA»;» Κατάλαβες;
Έτσι.

Γι’ αυτό, λοιπόν, αυτοί είναι ανήσυχοι και ξέρουν ότι αυτό δεν
γίνεται, παρά µόνο αν έρθουν εκείνα τα καλά παιδιά της εξετα-
στικής επιτροπής στα πράγµατα, που θα τα τακτοποιήσουν όπως
τα τακτοποιούσαν όλα αυτά τα χρόνια. Είναι η µόνη τους ελπίδα
και κάνουν ό,τι µπορούνε, ξετσίπωτα, ξεδιάντροπα. Δεν πειρά-
ζει.

Και οι µεν και οι δε βγαίνουν έτσι στο ξέφωτο, γιατί σου λέει
είναι απελπισµένος ο κόσµος και στην απελπισία του που δεν
είδε εκείνο που ήθελε απ’ αυτή την Κυβέρνηση κάτι θα κάνει.
Όµως να που και πάλι έρχονται οι δηµοσκοπήσεις εχθές και λένε
για τον λαοπρόβλητο ηγέτη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Αυτές οι δηµοσκοπήσεις ξέρετε εσείς πώς γίνονται, έτσι δεν
είναι, κύριε Υπουργέ; Απ’ αυτές τις καλές που θέλει ο Μακεδο-
νίας-Θράκης να κάτσει, ενδεχοµένως, στην καρέκλα σας. 

Λένε, λοιπόν, ότι το 22% θέλουν τον Αρχηγό της Αντιπολίτευ-
σης. Τόσοι πολλοί; 22%! Θα γίνει, λοιπόν, Πρωθυπουργός µε
22% του λαού να τον αγαπάει και το υπόλοιπο να µην τον αγα-
πάει. Εγώ αυτά -τι να σας πω;- δεν τα έχω δει ποτέ. Είµαι εδώ
πέρα πολλά χρόνια, από το 1989. Με 22% να θέλεις να γίνεις
Πρωθυπουργός δεν γίνεται.

Κλείνοντας τώρα, κύριε Πρόεδρε -ξέρω ότι δεν θα µε αφήσετε
γι’ αυτό ας πάω προς το τέλος-, θεωρώ ότι δεν πρέπει να υπο-
στείλουµε τη σηµαία, ότι δεν τελειώσαµε σήµερα. Το είπα πολλές
φορές και θα το επαναλάβω. Και θα κριθούµε, γιατί έχουµε καιρό
ακόµα κι εγώ κι εσείς και όλοι µας. 

Θέλω να ελπίζω ακόµη, ότι αδίκως χαίρονται όσοι χαίρονται
σήµερα ότι ξεµπερδέψανε. Θέλω να πιστεύω, ότι εσείς οι Βου-
λευτές της Πλειοψηφίας και µετά αυτοί που κάθονται εκεί, δεν
θα το επιτρέψετε. Γιατί η δουλειά που έγινε είναι, πράγµατι, πολύ
σπουδαία. Όντως δεν φαίνεται από τον όγκο της, µόνο έτσι για
να τον δει ο κόσµος αλλά από τα περιεχόµενά της. Κι ας λένε
ό,τι θέλουν εδώ από το Βήµα της Βουλής. 

Άλλωστε γνωρίζουν πολύ καλά, ότι γι’ αυτές τις παραλείψεις
ή γι’ αυτά τα εγκλήµατα που έχουν γίνει εδώ δεκάδες, εκατοντά-
δες στελέχη τραπεζικά έχουν χάσει τη δουλειά τους, γιατί έδω-
σαν ένα δάνειο που δεν γύρισε και δεν είχαν πάρει όλες τις
προβλέψεις, όχι γιατί γι’ αυτούς εδώ κανονικά θα έπρεπε να διε-
ρευνηθεί η πιθανότητα µήπως έχουν συστήσει εγκληµατική ορ-
γάνωση, µήπως έχουν όλα εκείνα τα στοιχεία. Όλο αυτό το
αλισβερίσι τι δείχνει;

Άκουσα κάποιους -και θα κλείσω µε αυτό- να λένε για το πόρι-
σµα Καλούδη. Αλήθεια εσείς τώρα σπουδαίοι άνθρωποι που
είστε όλοι απ’ όλες τις πλευρές, έχετε ακούσει ξανά αυτό; Δύο
παιδαρέλια έστειλε η Τράπεζα της Ελλάδος στον κ. Καλούδη, τον
Εισαγγελέα. Ας τον ρωτήσει, αν είναι έτσι όπως τα είπε ο φίλος
µας από το Ποτάµι ο Βουλευτής, αν, δηλαδή, υπάρχουν ή όχι κα-
νόνες.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Στον κ. Δραγάτση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, στον κ. Δραγάτση.
Δούλεψα για δέκα χρόνια στην τράπεζα και ήµουν προϊστάµε-

νος χορηγήσεων. Βεβαίως υπάρχουν κανόνες. Βεβαίως υπάρ-
χουν οι πράξεις του Διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος. Τα
είπαµε πολλές φορές και καταθέσαµε στην επιτροπή.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Επιβεβαίωσαν και ο Πάσχας και ο Πα-
παγιαννίδης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το είπαν και οι ίδιοι οι ίδιοι της
Τραπέζης της Ελλάδος. 

Πήγαν δύο παιδιά -δικηγόρος δεν είστε, κύριε Φωτήλα; Ναι-
και κατέθεσαν, λοιπόν, την ίδια ώρα, το ίδιο δευτερόλεπτο ενώ-
πιον του Εισαγγελέως Δραγάτση ακριβώς τα ίδια.

Αν κάποιος από εµάς που είναι χριστιανός, του πεις πες το «Πι-
στεύω», φοβάται ότι µπορεί να πει κι ένα λάθος. Φοβάται µήπως
το πει λάθος. Κι έτσι όταν γίνεται νονός, παίρνει και το βιβλίο
µπροστά, µήπως το κάνει λάθος. Ε αυτοί οι δύο δεν έκαναν
λάθος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Μια προτασούλα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτοί οι δύο τα είπαν ακριβώς

τα ίδια και ο εισαγγελέας είπε: Μπράβο παιδιά.
Το πήρα την ίδια ώρα, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, την

ίδια µέρα. Την ίδια ώρα, την ίδια στιγµή δύο διαφορετικά πρό-
σωπα για να πάει το πόρισµα Καλούδη στο αρχείο. Μπράβο σας
εάν δεν πείτε, λοιπόν, να εξεταστεί η περίπτωση, αν είναι αλήθεια
αυτά που λέει ο Νικολόπουλος, εάν όντως αυτοί οι δύο πήγαν
και µας γελοιοποιούν όλους και προπαντός τη δικαιοσύνη. Και
να δούµε ο κύριος εισαγγελέας τι θα σας πει. Ότι έκανε λάθος
την ώρα; Ότι έκανε λάθος τη µέρα;

Έτσι έγιναν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και είµαι σίγουρος
ότι όσοι από εσάς τα έχετε ξεχάσει, µπορείτε να δείτε σε επανά-
ληψη τις συνεδριάσεις της εξεταστικής επιτροπής.

Και εκεί θα καταλάβετε πολύ καλά, ότι δεν ήταν ένα παραµύθι
στου Μπαϊρακτάρη, αγαπηµένε µου Ανδρέα Λοβέρδο, το ότι οι
νταβατζήδες σε αυτόν τον τόπο ήθελαν πάντα να βρίσκουν τους
βολικούς, τους πρόθυµους. Δυστυχώς ακόµα υπάρχει εδώ ο
δράκος αλλά όχι στο παραµύθι. Είναι αυτός που πιέζει κάθε µέρα
λέγοντας «δώστε τα όλα επιτέλους, δεν το βλέπετε; Υπογράψτε
και τα εξώφυλλα!».

Αυτή είναι από το πρωί µέχρι το βράδυ η συµπαράσταση στην
Κυβέρνηση, που προσπαθεί, λέει, να καταφέρει ό,τι µπορεί σε
αυτή εδώ τη δύσκολη συγκυρία. Η κριτική λέει «γιατί δεν τα υπο-
γράψατε όλα»!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε,
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κύριε Νικολόπουλε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ λυπάµαι που δεν έδωσα

την ψήφο µου σε αυτή την πολύ σηµαντική δουλειά που όντως
έγινε και που χάρη στην προσπάθεια όλων, άλλων λιγότερο και
άλλων περισσότερο, σήµερα µπορούµε να είµαστε υπερήφανοι
ότι δεν τα κουκουλώσαµε.

Όµως νοµίζω ότι θα έπρεπε να έχει γίνει και το επόµενο βήµα.
Να µην πετάξουµε εµείς το µπαλάκι στη δικαιοσύνη αλλά εµείς
να οδηγήσουµε τα πράγµατα εκεί. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 14ο Δηµοτικό Σχολείο Καλαµάτας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Φάµελλος έχει τον λόγο για δέκα λεπτά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα
µου επιτρέψετε ξεκινώντας και µετά από πάρα πολλή δουλειά
συναδελφική µαζί µε τα µέλη της επιτροπής να ευχαριστήσω από
το Βήµα της Βουλής τους συναδέλφους και τις συναδέλφισσες
που ήµασταν µαζί στην εξεταστική για την πολλή δουλειά, τα στε-
λέχη, τους επιστηµονικούς συνεργάτες, αλλά και όλο το προσω-
πικό της Βουλής που µας βοήθησαν αυτούς τους µήνες σε πάρα
πολύ πυκνές συνεδριάσεις αλλά και σε ένα έργο που είναι πάρα
πολύ σηµαντικό τόσο ως προς το φορτίο όσο και ως προς την
πολιτική του σηµασία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η εξεταστική επιτροπή για τον
δανεισµό των κοµµάτων και των µέσων ενηµέρωσης κατέγραψε
δηµόσια όλα όσα ψιθύριζαν στα καφενεία, στις παραπολιτικές
συζητήσεις, στους διαδρόµους της Βουλής και των υπουργείων
τόσα χρόνια, όλα αυτά τα οποία το πολιτικό σύστηµα δεν µπορεί
τώρα πια να τα αρνηθεί, να τα αποποιηθεί, να τα κουκουλώσει. 

Και είναι προφανές εκ των προτέρων, το γιατί ήθελε να τα κου-
κουλώσει. Διότι δεν είχε ούτε την τόλµη ούτε την πολιτική βού-
ληση να τα ψάξει τόσα χρόνια. Έπρεπε να έρθει ο ΣΥΡΙΖΑ, οι
Οικολόγοι και οι Ανεξάρτητοι Έλληνες στην Κυβέρνηση, για να
συζητήσει η Βουλή αυτά τα θέµατα.

Και µόνο η επιλογή τους να υπάρχει άκρα του τάφου σιωπή γι’
αυτά που όλοι οι άλλοι ήξεραν και όλοι συνεννοούνταν πίσω από
τις κουρτίνες, αυτή και µόνο η πολιτική τους επιλογή αποτελεί
την πολιτική καταδίκη του προηγούµενου συστήµατος του δικοµ-
µατισµού, που έφερε τη χώρα σε αυτή την πολύπλευρη κρίση. 

Η εξεταστική επιτροπή έφερε στην επιφάνεια πολλά περισσό-
τερα από όσα ήταν δεδοµένα στην αρχή και αυτό γιατί η επιλογή
της Κυβέρνησης ήταν οι συνεδριάσεις της να είναι δηµόσιες. Δεν
ήταν ένα συµπτωµατικό, τυχαίο γεγονός. Ήταν επιλογή µας.
Γιατί ο πολίτης έπρεπε αδιαµεσολάβητα να ενηµερωθεί για όλα
αυτά που του έκρυβαν τόσα χρόνια, αλλά που υποψιάζονταν
όλοι. Έτσι, αποφύγαµε πολλά φίλτρα και παπαγαλάκια, που εί-
µαστε σίγουροι ότι θα τροποποιούσαν όλα αυτά που λέγαµε
µέσα στην εξεταστική επιτροπή µε τις συνηθισµένες διαρροές
στο περιστύλιο. 

Στην εξεταστική επιτροπή κατέθεσαν όλοι όσοι έπρεπε χωρίς
κανένα φίλτρο προστασίας. Δεχθήκαµε όλες τις προτάσεις της
Αντιπολίτευσης, γιατί δεν έχουµε κανένα πρόβληµα διαφάνειας.
Ήρθαν όλοι, όσο ψηλά και εάν βρίσκονταν και µίλησαν στους εκ-
προσώπους του ελληνικού λαού, στους εκπροσώπους των Ελ-
λήνων πολιτών. Και αυτό ήταν µια µεγάλη πολιτική τοµή, που δεν
την είχατε κάνει τόσα χρόνια. 

Επιβεβαιώθηκε η τριγωνική σύνδεση µεταξύ των µέσων ενη-
µέρωσης, των πολιτικών και του τραπεζικού συστήµατος, γιατί

πολύ απλά οι κυβερνήσεις διόριζαν τραπεζίτες, οι τραπεζίτες έδι-
ναν δάνεια µε αέρα, για να συντηρήσουν το πολιτικό σύστηµα
µέσω των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και να δηµιουργήσουν ένα
κλειστό γκρουπ, όπου θα παίρνονται οι αποφάσεις ερήµην του
Κοινοβουλίου και ερήµην των πολιτών. 

Και υπήρχαν γκρίζες περιοχές πολύ περισσότερες. Εκπρόσω-
πος µέσου ενηµέρωσης παραδέχτηκε, ότι και δικαστικοί συµµε-
τείχαν σε αυτό το τρίγωνο και το έκαναν τετράγωνο.

Είναι αλήθεια αυτά, κύριοι συνάδελφοι, ή όχι;
Κύριε Μηταράκη, είναι αλήθεια όλα αυτά; Ανεβήκατε προηγου-

µένως στο Βήµα της Βουλής και είπατε ότι όλα αυτά που άκου-
σαν οι πολίτες από το κανάλι της Βουλής είναι ψέµατα. Είπατε
ότι είστε οπαδοί της αλήθειας, αλλά δεν έπρεπε να βγει πόρισµα,
γιατί η επιτροπή δεν βρήκε τίποτα. 

Φτάσατε, δηλαδή, εισαγωγικά στο σηµείο να πείτε, ότι δεν
πρέπει να πάνε στον εισαγγελέα όλα αυτά που άκουσε η Ελλάδα
µέσα στο 2016; Βάζετε ακόµα πλάτη στον παράνοµο δανεισµό
των µέσων µαζικής ενηµέρωσης; Τολµάτε να πείτε, ότι δεν υπήρ-
χαν ανισότιµοι όροι και δεν υπήρχαν -για µια δεκαπενταετία του-
λάχιστον- στον δανεισµό και των κοµµάτων και των µέσων
ενηµέρωσης;

Η Νέα Δηµοκρατία, η «οµάδα αλήθειας» τάχατες δίνει και σή-
µερα συγχωροχάρτι στους καναλάρχες. Μέσα στην ελληνική
Βουλή το έκανε αυτό µε τον εισηγητή της, σε ένα από τα µεγα-
λύτερα σκάνδαλα της Μεταπολίτευσης που υποθήκευσε την πο-
λιτική ιστορία της Ελλάδας, γιατί υποθήκευσε την πολιτική
τιµιότητα, τον τρόπο να κοιτάς τον πολίτη στα µάτια. Δεν το έκα-
ναν. Δεν τολµούν ακόµα και σήµερα να το κάνουν. 

Θέλουν να κάνουν µύθο τα θαλασσοδάνεια, ότι δεν υπήρχαν.
Στην -εξεταστική επιτροπή εξετάσαµε 1,7 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Λίγα τους φαίνονται τώρα! Θέλατε µήπως να είναι περισσότερα
για να γίνει εξεταστική. Και 1 ευρώ να έχει δοθεί ανισότιµα, όταν
ο επιχειρηµατίας, ο πολίτης, ο δανειζόµενος για να πάρει σπίτι
δεν έχει ισότιµη πρόσβαση στον δανεισµό, έπρεπε να απασχο-
λήσει τη Βουλή, όχι 1,7 δισεκατοµµύρια ευρώ! Και σας φαίνονται
και λίγα σήµερα!

Κατά την άποψή µου δεν πρέπει απλά να συζητάµε στη Βουλή
γι’ αυτό το πολιτικό γεγονός που αποκάλυψε η εξεταστική. Κατά
την άποψή µου οι συνεδριάσεις της εξεταστικής επιτροπής είναι
από τα σηµαντικότερα πολιτικά ντοκιµαντέρ της Μεταπολίτευσης
για τη χώρα µας. 

Οι ιδιοκτήτες παραδέχτηκαν δηµόσια, ότι δίνονταν δάνεια ανι-
σότιµα, δάνεια µε «αέρα», δάνεια χωρίς εγγυήσεις, δάνεια µε εγ-
γυήσεις ταινιοθήκες που είχαν «Στρουµφάκια», όπως είπε και ο
κύριος συνάδελφος που έφυγε προηγουµένως από το Βήµα, ο
κ. Νικολόπουλος.

Ταυτόχρονα δεν αντικαθιστούσαν τις εγγυήσεις όταν πούλα-
γαν τις µετοχές. Αντίθετα οι τράπεζες τους έδιναν και µετρητά.
Σε µια τέτοια πώληση απελευθερώθηκαν 4,5 εκατοµµύρια ευρώ
µετρητά, χωρίς καµµία εγγύηση για την τράπεζα, καµµία εγ-
γύηση για τον καταθέτη και το κράτος.

Να σας πω λιγάκι τι είπαν ορισµένοι από τους µεγάλους κανα-
λάρχες; 

Ο κ. Αλαφούζος, λοιπόν, είπε, ότι η πολιτεία και οι τράπεζες
δανειοδοτούσαν πέραν του δέοντος και πέραν της λογικής. Όταν
τον ρωτήσαµε αν αυτό σηµαίνει σύνδεση µε την πολιτική, είπε:
«Η περιρρέουσα ατµόσφαιρα όλα αυτά τα χρόνια έδειχνε, ότι σε
κάποια µέσα ενηµέρωσης για πολλούς λόγους υπήρχε και σχέση
πολιτική µε κάποιους από τους µετόχους των µέσων αυτών. Αυτό
που µπορώ να πω και επαναλαµβάνω όµως, είναι ότι ο δανεισµός
που έγινε σε µέσα ενηµέρωσης ήταν αδρότατος, πέραν κάθε λο-
γικής και όχι φυσιολογικός».

Σήµερα η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, η Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη θεωρούν ότι δεν τα άκουσαν αυτά. Τα είπε όµως ο κ.
Αλαφούζος.

Τι είπε ο κ. Μπόµπολας; Είπε: «Είχαµε δάνεια ύψους 69 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. Δεν είχαν εξασφαλίσεις και µε τις τράπεζες συνεν-
νοηθήκαµε, κάναµε το πρακτικό και δόθηκαν όποιες εξασφαλίσεις
ζητήθηκαν». Και όταν ο κ. Μπαλής ρωτάει: «Για πρώτη φορά σάς
ζητήθηκαν εξασφαλίσεις;», λέει: «Μέχρι τότε δεν είχαν εξασφαλί-
σεις οι τράπεζες». Τάδε έφη ο κ. Μπόµπολας.
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Τι είπε ο κ. Βαρδινογιάννης; Ο κ. Βαρδινογιάννης είπε ότι
υπάρχει ένα πλαίσιο στην Ελλάδα, όχι µόνο στην τηλεόραση
αλλά σε πολλές δραστηριότητες όπου υπάρχει έντονος και αθέ-
µιτος ανταγωνισµός. «Στον χώρο αυτόν τα πράγµατα είναι λίγο
πιο γκρίζα, διότι αυτοί οι οποίοι συµµετέχουν σε αυτόν τον αντα-
γωνισµό, είναι άνθρωποι οι οποίοι έχουν µεγάλη οικονοµική επι-
φάνεια και είναι ακόµα πιο δύσκολος ο ανταγωνισµός.». 

Όµως τι είπε -νοµίζω ότι θα το ξέρει όλη η Ελλάδα- ο κ. Ψυχά-
ρης; Είπε για τα 15 εκατοµµύρια ευρώ τα οποία έδωσε ως εγ-
γύηση: «Ναι υπέγραψα εγγυήσεις. Δεν σηµαίνει ότι είχα το
cash». Ερωτάται: «Με τι τότε δώσατε εγγυήσεις». «Με αέρα»,
απαντά. Ερωτάται: «Είπατε µε αέρα»; «Με αέρα», απαντά.

Και αυτά δεν τα ακούσατε, κύριοι συνάδελφοι; Δεν ήσασταν
µέσα; Δεν ήσασταν εσείς στους διαδρόµους που συζητάγαµε,
ότι αυτό ήταν από τις µεγαλύτερες αποκαλύψεις που έκανε η
εξεταστική επιτροπή; 

Και όσον αφορά το σύστηµα των εικονικών εταιρειών, ότι δη-
λαδή δηµιουργούσαν εταιρεία οι ίδιοι µέτοχοι, για να ξαναπά-
ρουν δάνειο από εταιρεία χωρίς δραστηριότητα και χωρίς
εγγυήσεις που έγινε και στον ΔΟΛ και στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ», τι
είπε ο κ. Αναστασιάδης; «Σας είπα ότι είναι µια πολύ συνήθης µέ-
θοδος χρηµατοδότησης και υπάρχουν τραπεζικοί και χρηµατο-
οικονοµικοί σύµβουλοι που µου το πρότειναν». Και όταν τον
ρώτησα: «γνωρίζετε κάποιον που σας το πρότεινε;», µου απάν-
τησε: «Ναι. Μη µε πιέζετε. Δεν υπάρχει λόγος. Είναι αυταπόδει-
κτο. Δηλαδή οι τράπεζες οι οποίες έκαναν αυτόν τον δανεισµό
και οι χρηµατοοικονοµικοί σύµβουλοι.». Ξέρετε και από πού προ-
ερχόταν η πληροφορία, για να πάρει κανείς τον δανεισµό.

Και όταν τον ρωτάει ο κ. Μαυρωτάς «Θεωρείτε ότι υπάρχει τρί-
γωνο διαπλοκής;», ο κ. Αναστασιάδης λέει: «Ε τι να λέµε τώρα;
Τι να σας πω; Να σας πω ότι δεν υφίσταται;». Δεν τα λέµε εµείς.
Δεν τα λένε οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ.

Πέραν όµως από τα µέσα ενηµέρωσης ξεκαθαρίστηκε, ότι τα
δάνεια Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ χρηµατοδοτούσαν τους
προεκλογικούς αγώνες για όλη τη δεκαετία 2000-2010 µε δα-
νεικά και αγύριστα. Κάθε τετραετία η τράπεζα αύξανε το ύψος
δανειοδότησης κατά το δοκούν. Στην αρχή ήταν ίσο της κρατικής
χρηµατοδότησης. Μετά έγινε διπλάσιο, τριπλάσιο και τέλος τε-
τραπλάσιο. Όποτε τους βόλευε το πλαφόν άνοιγε. Και τι πληρω-
νόταν; Αεροπλάνα, βαπόρια, πανό και προεκλογικές σηµαίες. 

Οι εκλογές της τελευταίας δεκαπενταετίας έγιναν µε δανεικά
και αγύριστα και Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ συντηρήθηκαν
στην εξουσία, µε τα δανεικά που ήρθαν από τις τσέπες και τις
καταθέσεις των Ελλήνων. Η εκµετάλλευση της ελληνικής κοινω-
νίας δεν έγινε µόνο µε τις νεοφιλελεύθερες πολιτικές, έγινε µε
τη διαπλοκή και τη διαφθορά και µε τα λεφτά των Ελλήνων συν-
τηρήθηκε το πολιτικό σύστηµα.

Η εξεταστική επιτροπή τα ανέδειξε όλα αυτά και κανείς πια δεν
µπορεί να τα κουκουλώσει, τη σχέση των κυβερνήσεων µε τα
µέσα ενηµέρωσης, την αποσύνθεση που οδήγησε σε ανισότιµο
δανεισµό και τελικά αποδιάρθρωσε την ελληνική οικονοµία, γιατί
οι επιχειρηµατίες, όσο µεγάλοι και αν ήταν, δεν είχαν την ίδια
πρόσβαση στα δάνεια. Οι καναλάρχες, ελέω Νέας Δηµοκρατίας
και ΠΑΣΟΚ, είχαν.

Και βέβαια το πληρώσαµε αυτό, γιατί αναγκαστήκαµε να κα-
λύψουµε την ανακεφαλαιοποίηση στον βαθµό που αντιστοιχεί.
Δεν είναι όλα τα δάνεια αλλά ένα τµήµα ήταν που πληρώσαµε οι
Έλληνες πολίτες για αυτά τα δάνεια. 

Και βέβαια όλα αυτά τώρα θέλουν να τα κρύψουν. Για εµένα
τουλάχιστον η αρχική τοποθέτηση της Νέας Δηµοκρατίας αυτό
έδειξε. Τι να κρύψουν; Ότι ενώ έγινε στις 31 Μαρτίου η πρόταση
από την Κυβέρνηση για την εξεταστική, την 1η Απριλίου η Τρά-
πεζα Πειραιώς κατήγγειλε τα δάνεια Νέας Δηµοκρατίας και
ΠΑΣΟΚ µία µέρα µετά. Δεν είναι συµβολικό αυτό;

Επίσης ότι ενώ στις 19 Απριλίου πήραµε την απόφαση για να
µπορέσει να γίνει εξεταστική επιτροπή, στις 22 Απριλίου η Τρά-
πεζα Πειραιώς κατήγγειλε την ύπαρξη δανείων µε τον «Κήρυκα
δανείων». Εµείς δεν το είχαµε ακόµα αποκαλύψει, το βρήκαµε
στη συνέχεια.

(Θόρυβος – γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τον «Κήρυκα Χανίων», εννοούσα, κύριοι συνάδελφοι, αλλά κή-

ρυκας δανείων είναι πράγµατι.
Ταυτόχρονα εκ των υστέρων µέχρι τον Νοέµβριο έγιναν όλες

οι πράξεις τις οποίες καταθέτω, γιατί δεν έχω χρόνο. Είναι συν-
ταρακτική η αλληλουχία των αποτελεσµάτων, για το πότε εµείς
βγάζαµε τα θέµατα στην εξεταστική και πότε οι τράπεζες κινή-
θηκαν. Είναι ένας πυκνός κατάλογος δύο σελίδων. Τον καταθέτω
για τα Πρακτικά και µπορείτε να τον πάρετε, κύριοι συνάδελφοι. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Σωκράτης Φά-
µελλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πολλά πορίσµατα της Τράπεζας της Ελλάδος συντάχθηκαν
µετά τη δική µας συζήτηση. Και θέλετε να µας πείτε, ότι για όλα
αυτά δεν είχαν ευθύνη οι τράπεζες και οι δανειολήπτες; Γιατί; Τι
θέλετε να κρύψετε; Θέλετε µήπως να κρύψετε την ευθύνη της
Τράπεζας Πειραιώς, η οποία για έντεκα χρόνια δεν είχε ζητήσει
από τον Αρχηγό σας, τον κ. Κυριάκο Μητσοτάκη, τις 300.000
ευρώ αρχικά που έγιναν µετά 711.000;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Μήπως θέλετε και αυτό να το καλύψετε; Για αυτό ζητάτε να
µην υπάρχουν ευθύνες. Δεν είναι δυνατόν όλοι να έχουµε λάβει
τηλέφωνο από εισπρακτική εταιρεία. Τον κ. Κυριάκο Μητσοτάκη
τον πήρε καµµία εισπρακτική εταιρεία για το δάνειο του «Κήρυκα
Χανίων»; Γιατί εδώ µαθαίνουµε, ότι δεν ήταν µόνο οι 300.000 που
έγιναν 711.000, είναι και άλλα 2.150.000 από την Παγκρήτια Τρά-
πεζα, που το πόρισµα της Τράπεζας της Ελλάδας –το οποίο έγινε
επειδή συστάθηκε η εξεταστική και αποκάλυψε αυτό το δάνειο-
λέει ότι πήγε και σε άλλους σκοπούς από τον δανεισµό για τον
οποίο έγινε. 

Ο εισαγγελέας ακόµη δεν το έχει ακούσει αυτό; Η εισπρακτική
εταιρεία δεν πήρε ακόµη τον κ. Κυριάκο Μητσοτάκη, που είναι ο
µεγαλοµέτοχος του «Κήρυκα Χανίων»; Όλα αυτά προέκυψαν από
τις καταθέσεις των ίδιων των στελεχών της Τράπεζας της Ελλά-
δος. 

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. Εδώ τίθενται άλλα ερωτήµατα.
Τι τραπεζική οµπρέλα ασφαλείας έχουµε στην Ελλάδα; Είναι δυ-
νατόν να έρχεται διευθύντρια της Τράπεζας της Ελλάδας και να
λέει στη Βουλή ότι «αυτό το πάρτι δεν ήθελε κανείς να το χαλά-
σει», το πάρτι της πιστωτικής επέκτασης; 

Είναι δυνατόν να έρχεται επίσης διευθυντής των επιθεωρητών
που κάνουν τα πορίσµατα και να λέει «αν έκανα το πόρισµα το
2009 για το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ», θα έγραφα άλλα πράγµατα»; Και
γιατί δεν τα έγραφε το 2009 η Τράπεζα της Ελλάδος αυτά τα
άλλα πράγµατα; Γιατί έπρεπε να έρθει ο ΣΥΡΙΖΑ, για να µπορέσει
η Τράπεζα της Ελλάδος να τα εξετάσει αυτά; Τι ασφάλεια έχουµε
στον τραπεζικό δανεισµό και τις καταθέσεις;

Όµως επειδή εµείς θέλουµε να έχουµε και ασφάλεια και δια-
φάνεια, έχουµε πλέον διαφάνεια στο δανεισµό εξαιτίας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, έχουµε διαφάνεια στις διαφηµίσεις των τραπεζών εξαιτίας
του ΣΥΡΙΖΑ και έχουµε εξεταστική επιτροπή εξαιτίας του ΣΥΡΙΖΑ,
για να είναι ήσυχα και ήρεµα και τα τραπεζικά στελέχη, για να µη
χτυπάει το τηλέφωνο και να µην µπορούν να πουν ποτέ ποιος
τους πήρε τηλέφωνο, όπως δεν είπαν µέχρι τώρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Προσπαθείτε όµως να µας δηµιουργήσετε µια εικόνα –και ολο-
κληρώνω, κύριε Πρόεδρε- πως είµαστε όλοι ίδιοι. Θα πω δύο
πράγµατα για να κλείσω. Δεν είµαστε όλοι ίδιοι και σας στενα-
χωρεί πάρα πολύ αυτό. Τα δάνεια του ΣΥΡΙΖΑ πληρώνονται. Ψέ-
µατα είπατε ότι έχουµε πολλαπλή εκχώρηση εγγυήσεων. Δεν
έχουµε. Πληρώνονται, είναι ενήµερα και µειώνονται. Είµαστε
πολύ εντάξει και συνεπείς.

Τα δάνεια της Νέας Δηµοκρατίας που είναι περίπου 200 εκα-
τοµµύρια και τα δάνεια του ΠΑΣΟΚ που είναι περίπου 190 εκα-
τοµµύρια και έχουν να πληρωθούν εδώ και πέντε χρόνια, όχι
απλά δεν πληρώνονται αλλά δεν µπορείτε και να απαντήσετε για
το πότε θα τα πληρώσετε. 

Και περιµέναµε, τουλάχιστον, να έχετε το πολιτικό θάρρος να
έρθετε εδώ, να πείτε στους Έλληνες πολίτες πότε θα ξεπληρώ-
σετε τα 400 εκατοµµύρια δανεικά και αγύριστα, γιατί εµείς και
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συνεπείς είµαστε και τα αποπληρώνουµε. Περιµένουµε µια απάν-
τηση τώρα επί του προσωπικού, να πάρει η Νέα Δηµοκρατία τον
λόγο και να πει πώς θα πληρώσει 210 εκατοµµύρια που χρωστάει
στους Έλληνες πολίτες. Και να έχετε την τόλµη, τώρα ένας να
σηκωθεί και να το πει!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Το τελευταίο είναι αυτό, κύριε Πρόεδρε. Με συγχωρείτε.
Και είναι και κάτι άλλο που µας διαχωρίζει. Εµείς συµµετέ-

χουµε σε µια ιστορική εφηµερίδα της Αριστεράς, την «ΑΥΓΗ»,
της οποίας ο κύριος µέτοχος ο ΣΥΡΙΖΑ ως όφειλε, έβαλε εγ-
γύηση και αυτός είπε «εγγυώµαι στην τράπεζα». Εσείς έχετε µια
εφηµερίδα, τον «Κήρυκα Χανίων», που ο κύριος µέτοχός του
κατά τον κ. Δένδια, δεν ξέρει τι γίνεται στον «Κήρυκα Χανίων»,
κύριε Μηταράκη. 

Ρωτάω, λοιπόν, τον κ. Κυριάκο Μητσοτάκη το εξής. Ξέρει τι γί-
νεται στον «Κήρυκα Χανίων»; Και γιατί δεν έβαλε προσωπική εγ-
γύηση; Και γιατί είναι συστηµατικός κακοπληρωτής, δηλαδή
µπαταχτσής; 

Και αυτή είναι η άποψή σας για την αριστεία των Ελλήνων; Το
καλύτερο βιογραφικό της χώρας αποδεικνύεται ένας µπατα-
χτσής; Ρωτάµε εδώ. Απαντήστε στους Έλληνες πολίτες. 

Όλα αυτά τα είπαν ξεκάθαρα µπροστά στους Έλληνες Βου-
λευτές, µπροστά στην εξεταστική επιτροπή, οι εκπρόσωποι των
τραπεζών. Και είναι αλήθεια. Και αυτή είναι η οµάδα αλήθειας.
Η οµάδα αλήθειας είναι το πρακτικό της εξεταστικής επιτροπής.

Θέλω να µας πείτε, λοιπόν, το εξής. Είναι δυνατόν να σας
«έπιασε στα πράσα» η εξεταστική επιτροπή αυτών των νέων και
άπειρων Βουλευτών, που η χώρα έβαλε στη Βουλή για να σώ-
σουν τη χώρα –όχι να σώσουν, γιατί δεν µπορούν, να βοηθήσουν-
, για να σώσουµε µαζί µε τους Έλληνες αυτό που µας
αντιστοιχεί, να έχουµε µια καλύτερη πατρίδα, µια δίκαιη ανά-
πτυξη; Κι όµως αυτό έγινε στην εξεταστική επιτροπή. Αυτό απο-
καλύφθηκε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Κύριε Πρόεδρε, θέλω, πράγµατι, µια απάντηση. Πώς θα πλη-
ρώσουν τα δάνειά τους η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, για να
είναι εντάξει απέναντι στους Έλληνες πολίτες, για να γυρίσουµε
στην εντιµότητα, στην τιµιότητα, στη δικαιοσύνη; 

Αυτό έχει ανάγκη η πατρίδα µας. Αυτό έκανε η εξεταστική επι-
τροπή. Απλά υπηρέτησε την τιµιότητα και τη δικαιοσύνη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε Μη-

ταράκη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον

λόγο για ένα λεπτό επί προσωπικού, γιατί ο κ. Φάµελλος είπε
ονοµαστικά ότι λέω ψέµατα στην οµιλία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το όνοµά σας ακού-
στηκε µόνο. Τίποτε από εκεί και πέρα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Όχι, χρειάζεται απάντηση. 
Ως προς το θέµα που είπε ο κ. Φάµελλος, ότι είπα ψέµατα στην

Ολοµέλεια για τη διπλή και τριπλή εκχώρηση της κρατικής χρη-
µατοδότησης που έχει κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ, σας παραπέµπω στη σε-
λίδα 543 του πορίσµατος, όπου αναφέρονται οι τρεις συµβάσεις
στις οποίες έχει ενεχυριαστεί η κρατική χρηµατοδότηση…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Στην ίδια τράπεζα!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Με διακόπτετε και δεν είναι πρέ-

πον!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Μην είστε ψεύτες!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ησυχία, κύριε Συρ-

µαλένιε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Τέτοιο άγχος στη Βουλή εγώ

που είµαι χρόνια Βουλευτής, δεν έχω ξαναδεί!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Να λέτε την αλήθεια εδώ µέσα

επιτέλους!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Θα πάθεις και τίποτα. Διάβασέ τα

πρώτα και µετά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς να

κληθεί ο παθολόγος της Βουλής να είναι εδώ, να µην έχουµε κα-
νένα δυσάρεστο, γιατί βλέπω µεγάλο άγχος. Να είναι ο παθολό-
γος της Βουλής παρών.

Απαντάω στον κ. Φάµελλο. Αν θέλετε να µου απαντήσετε, θα
πάρετε τον λόγο. Εδώ είναι Βουλή. Δεν είναι αµφιθέατρο πανε-
πιστηµίου. Είναι Βουλή.

Κύριε Πρόεδρε, επί του προσωπικού…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για να
απαντήσω.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Φάµελλε, θα πάρετε τον
λόγο.

Απαντώ, λοιπόν. Σε τρεις διαφορετικές συµβάσεις ενεχυρία-
σης που έχει υπογράψει ο ΣΥΡΙΖΑ, έχει ενεχυριάσει την κρατική
επιχορήγηση του 2010 και σε δύο διαφορετικές του 2011. Από
εκεί προκύπτει στο πόρισµα η διπλή και η τριπλή. Όταν ο Κοινο-
βουλευτικός σας Εκπρόσωπος πάρει τον λόγο, φαντάζοµαι ότι
θα απαντήσει.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ως προς το θέµα του «Κήρυκα

Χανίων» η έκθεση της Τραπέζης της Ελλάδος λέει καταφατικά,
ότι λόγω της ύπαρξης εµπράγµατων εγγυήσεων και προσωπικών
εγγυήσεων υψηλού κύρους, ουδέποτε για µία µέρα κινδύνεψε η
τράπεζα να µην αποπληρωθεί και το δάνειο σήµερα είναι ενή-
µερο. Μου κάνει εντύπωση που ο κ. Φάµελλος το αναφέρει. Μου
έκανε θετική εντύπωση που ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Μπα-
λωµενάκης, στην οµιλία του δεν έπεσε στο λάθος να αναφερθεί
σε αυτό.

Είναι φανερό, ότι όλο αυτό γίνεται για να γίνει µια προσωπική
επίθεση στον Κυριάκο Μητσοτάκη, γιατί δεν έχουν τίποτε άλλο
να πουν.

Ευχαριστώ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, µπορεί να µιλήσει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ και να απαντήσει για τα
δάνεια του ΣΥΡΙΖΑ. 

Εγώ θέλω να σας πω, ότι από το τµήµα της θητείας µου στην
εξεταστική επιτροπή είχα την εκτίµηση, ότι τουλάχιστον σε αυτό
το επίπεδο µεταξύ µας οι Βουλευτές λέγαµε την αλήθεια. 

Η, αν θέλετε, επανέκδοση δανείου από την ίδια τράπεζα µε την
ίδια εγγύηση είναι κάτι απολύτως νόµιµο και αν έχουν οτιδήποτε,
ας πάνε στον εισαγγελέα.

Καθαρός ουρανός αστραπές δεν φοβάται, κύριε Μηταράκη!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Έχει πάει ήδη στον εισαγγελέα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ!
Παραµένει το ερώτηµα και παραµένει από τους Έλληνες πο-

λίτες προς τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Πείτε µας δύο
πράγµατα. Πώς θα πληρώσετε τα 210 εκατοµµύρια δανεικά και
αγύριστα, που έχετε να πληρώσετε ακόµα και 1 ευρώ από το
2011; Σε αυτό έχετε το πολιτικό θάρρος να απαντήσετε;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Απάντησα.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Παρακαλώ, πάρτε τον λόγο και πείτε µας
πώς θα πληρώσετε 211 εκατοµµύρια, γιατί η Βουλή απαιτεί µια
απόφαση και µια θέση του πολιτικού συστήµατος.

Και ένα δεύτερο για τον «Κήρυκα Χανίων». Ως προς την υψη-
λού κύρους εγγύηση που έχει στον «Κήρυκα Χανίων» ο ιδιοκτή-
της, γιατί για έντεκα χρόνια δεν έδωσε 1 ευρώ ζωγραφιστό; Το
ερώτηµα παραµένει. Έντεκα χρόνια ποιος ενόχλησε τον «Κήρυκα
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Χανίων» και τον κ. Μητσοτάκη για το δάνειο, το οποίο πολλαπλα-
σιαζόταν επειδή ήταν απλήρωτο; Πείτε µας. Πήρε ένας ένα τη-
λέφωνο;

Ποια ήταν η κάλυψη, λοιπόν, και η σχέση του τραπεζικού συ-
στήµατος µε την πολιτική ηγεσία; Πείτε µας, σας παρακαλώ,
διότι αυτά αποκάλυψε η εξεταστική επιτροπή και αν δεν ήταν η
εξεταστική επιτροπή, δεν θα τα ήξερε κανένας στην Ελλάδα. Θα
τα είχατε θάψει, όπως έχετε θάψει όλους τους «σκελετούς» στη
ντουλάπα της δικής σας δικοµµατικής συµφωνίας µε τα συνεται-
ράκια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι θέλετε, κύριε

Λάππα;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Να µας πείτε για τη διαδικασία

πώς θα πάµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω µπροστά µου το

κείµενο…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα µιλήσω ό,τι

και να γίνει στο τέλος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λάππα, θα πά-

ρετε τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Είναι µια διευ-

κρίνιση ενός δευτερολέπτου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Έτσι όπως

πάµε, δεν θα µιλήσουν οι οµιλητές και θα φτάσουµε έως τις 3.
Να πάρει τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ο δικός σας το είπε ως εκπρόσωπος;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Εγώ πήρα τον λόγο επί προσω-

πικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει κανένα

πρόβληµα. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Να χρεωθεί την οµιλία του, κύριε

Πρόεδρε. Να µιλήσει και να απαντήσει. Δεν γίνεται έτσι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, να µου αφαι-

ρέσετε τον χρόνο.
Εάν η έξοδος των «σκελετών» από τις ντουλάπες τροµάζει µε-

ρικούς, δεν φταίµε εµείς. Τα γραπτά µένουν.
Αναφέρει, συγκεκριµένα, η Νέα Δηµοκρατία στο πόρισµά της,

ότι πρόκειται απλώς περί πρόσθετων πράξεων της ιδίας σύµβα-
σης µε την ίδια τράπεζα, πράγµα που αποκρύπτετε και το κάνετε
εσκεµµένα, κύριε Μηταράκη. Ξέρετε ότι είναι µία η τράπεζα και
µία η σύµβαση δανείου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λάππα, θα πά-
ρετε τον λόγο µετά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Είναι νέο δάνειο µε την ίδια εγ-
γύηση. Παίρνετε νέα λεφτά χωρίς νέα εγγύηση, µε την ίδια εγ-
γύηση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Θα σας τα πω, όταν έρθει η ώρα µου
να µιλήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Λο-
βέρδος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας,
µια ερώτηση -θα πω για αυτά που είπε ο προλαλήσας- ήθελα να
κάνω και εγώ µε τη σειρά µου. Τι σας έχει µείνει από αυτά µε τα
οποία ανεβήκατε πάνω στο άρµα της κρίσης, για να ανεβείτε
στην εξουσία; Τι σας έχει µείνει; Τι σας έµεινε από την πρώτη
φάση, από τον βασικό µισθό, από τη δέκατη τρίτη σύνταξη; Τι
σας έχει µείνει από αυτά; Τι σας έµεινε από το παράλληλο πρό-
γραµµα; Τι σας έµεινε από τον θολό οργανισµό του ΝΑΤΟ, που
-λέγατε και χθες- ο Υπουργός των Εξωτερικών εισηγήθηκε την
ένταξη του Μαυροβουνίου να την κυρώσει η Βουλή της Ελλάδος;
Τι σας έµεινε από αυτά;

Δεν σας έχει µείνει απολύτως τίποτα και σας έµεινε µόνο -να
χειριστείτε, δηλαδή, την καθηµερινότητα- η ιστορία της συκο-
φαντίας, της λάσπης, ο δηλητηριασµένος λόγος, ο διχαστικός
λόγος, µίσος, συκοφαντία, πολιτική ασυδοσία, δηλαδή έλλειψη
του παραµικρού φραγµού, νοµικού ή πολιτικού φραγµού. Τίποτα.

Μιλάτε µε τη γλώσσα της τελευταίας της προηγούµενης χρο-
νιάς. Μιλάτε σαν να είστε προ των εκλογών και όπως είπα στο

κλείσιµο της εξεταστικής επιτροπής, αυτά που λέτε -τα έλεγε και
ο εισηγητής σας τότε- είναι σαν να σας διακτινίζουν στον χρόνο
και να πηγαίνετε πίσω, να πηγαίνετε στο 2015, στο 2014. «Ντό-
κτορ Σποκ» είπα τον εισηγητή της Πλειοψηφίας, για όσους θυ-
µούνται την παλιά τηλεοπτική σειρά. Δυσφήµιση των αντιπάλων.

Έτσι, όµως, πολιτική σταδιοδροµία έκανες αλλά δεν θα ξανα-
κάνεις, γιατί συν τοις άλλοις συν όλα αυτά που έχουν συµβεί σε
πολιτικό επίπεδο, σας έχουν συµβεί και ορισµένα πράγµατα στην
εξεταστική επιτροπή. Τα «µπρος-πίσω», οι προσθαφαιρέσεις, το
«αόρατο χέρι», όπως είπε Βουλευτής της Πλειοψηφίας και όχι
εµείς, αυτές είναι οι τρεις περιπτώσεις τις οποίες έχω να κατα-
θέσω. 

Θυµίζω, λοιπόν, για τα µέλη της εξεταστικής επιτροπής και κα-
ταθέτω εδώ τα εξής: Η πρώτη περίπτωση αφορά την κακουργη-
µατική απιστία του κ. Στουρνάρα. Στις 14:00’ η ώρα είχε γίνει
διαρροή, στις 14:30’ η ώρα που κυκλοφόρησε το κανονικό πόρι-
σµα, η εισήγηση πορίσµατος, είχε εξαφανιστεί. Αυτό είναι το
πρώτο. Μπράβο σας! Ωραίοι τύποι! 

Δεύτερον, έχουµε την ιστορία της εφηµερίδας «ΠΡΩΤΟ
ΘΕΜΑ». Στη «version» της Παρασκευής της εξεταστικής επιτρο-
πής το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» πληρώνει κανονικά τα δάνειά του, ενώ
δύο µέρες µετά και µε διαβεβαίωση των Βουλευτών της Πλει-
οψηφίας ότι τίποτα δεν έχει αλλάξει, αυτό έχει φύγει και έχει µπει
«Ποινικές ευθύνες του συγκεκριµένου εκδότη για άλλες πράξεις
που δεν αφορούν στην εξεταστική».

Τρίτον –αυτό αφορά εµάς και αυτό πια είναι καταγγελία για
λαθροχειρίες εν ψυχρώ όλων των Βουλευτών της Πλειοψηφίας-
κλήθηκε ο κ. Σαλαγιάννης στην εξεταστική επιτροπή και κατέ-
θεσε όσα κατέθεσε. 

Στο πόρισµά σας, κύριοι της Πλειοψηφίας, αλλοιώνετε τα λεχ-
θέντα. Στέλνει στον Πρόεδρο της Βουλής τη Δευτέρα ο κ. Σαλα-
γιάννης καταγγελία για τέσσερις αλλοιώσεις στις οποίες έκανε
αναφορά ο κ. Κουτσούκος και δεν έχω χρόνο να τις επαναλάβω.
Όµως θα θίξω κάποιες απ’ αυτές. Από το 2011 και µετά δεν πλη-
ρώνει –λέει- το ΠΑΣΟΚ. Ο άνθρωπος έχει πει ότι και το 2013 και
το 2014 και το 2015 πληρώνει από το αίµα του. Πληρώνει, έχον-
τας κάνει περικοπή 95% των δαπανών του. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Του εκχωρηµένου είναι, κύριε Λο-
βέρδο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και σας απήντησε ο κ. Κουτσούκος,
κύριε Φάµελλε, αλλά είστε ευκαιριακά στη Βουλή, παρ’ ότι αυτή
την ηµέρα έπρεπε να ήσασταν από το πρωί. Σας απήντησε για
τους σχεδιασµούς στους οποίους θα µεσολαβήσει η λαϊκή κυ-
ριαρχία και θα σας πάει εκεί που δείχνει τώρα ότι είναι να σας
πάει, για να δούµε και εµείς µετά τις εκλογές, πώς θα αποπλη-
ρώσετε τα δάνειά σας. Δεν µιλάω τυχαία. Μιλάω µε πολύ συγκε-
κριµένους πολιτικούς και νοµικούς όρους και αν µε ακούσετε
προσεκτικά, θα καταλάβετε.

Καταθέτω αυτή την επιστολή του κ. Σαλαγιάννη.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-

τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Μάλιστα κάποιος από εσάς είχε και το θράσος την τελευταία
στιγµή της εξεταστικής επιτροπής να πει –γιατί εµείς λέµε ότι εί-
µαστε το µόνο κόµµα που ζήτησε από έξι µεγάλες διεθνείς λογι-
στικές εταιρείες να ελέγξουν τα οικονοµικά του και έχουµε
καταθέσει και τα πορίσµατα στη δικαιοσύνη- «Ναι αλλά µε ερω-
τήµατα που θέσατε εσείς», αγνοώντας αυτό που έχει πει ο κ. Σα-
λαγιάννης, ότι µε επιστολή του σ’ αυτούς τους έξι είπε: «Και για
όποιο άλλο ερώτηµα θέλετε». 

Όταν τα κάνετε αυτά για τα δικά σας οικονοµικά, για τα οποία
λέχθηκαν αρκετά από τον κ. Κουτσούκο, τότε να έρθετε και να
µας σηκώσετε το δάκτυλο, γιατί µέχρι τότε πρέπει να καταπιείτε
ό,τι λέγατε τα περασµένα χρόνια και να ζητήσετε και συγγνώµη. 

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ας αναφερθούµε τώρα σε εσάς στους οργανωτές των ταγµά-

των «bullying». ένας ένας προσωπικά ευθύνεστε για ό,τι κάνατε
σε εσάς. Τι θέλετε να µας πείτε; Τι είναι αυτό που λέει ο κ. Φά-
µελλος ότι αποδείχθηκε; Αποδείχθηκε η βασική σας συκοφαντία
για τα σαράντα χρόνια της Μεταπολίτευσης που τα κρίνετε
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άσχηµα, την περίοδο δηλαδή του ελληνικού λαού όπου αυτός
έζησε για πρώτη φορά σε τέτοιες συνθήκες δηµοκρατίας και για
πρώτη φορά σε τέτοιες συνθήκες οικονοµικής ευρωστίας από
συγκροτήσεως του ελληνικού κράτους. Έζησε µε πολλά προβλή-
µατα –θα πω γι’ αυτά- και µε διαφθορά οπωσδήποτε –θα πω και
γι’ αυτή- αλλά αυτός ο δικός σας τρόπος να εξαλείψετε αυτά τα
σαράντα χρόνια από το ενεργητικό της χώρας και να τα κατα-
γράψετε ως περίοδο στην οποία υπερίσχυσε το τρίγωνο «µέσα
ενηµέρωσης - κόµµατα - τράπεζες» για να παράξουν δήθεν αυτά
τα πολιτικά κινήµατα που κυβέρνησαν τη χώρα, κατέρρευσε…

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Το αρνείστε αυτό; Απορίες έχω. Δεν
υπήρξε διαπλοκή σαράντα χρόνια; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ:…µε πρώτους µάρτυρες εσάς τους ίδι-
ους. Τι είπατε; Εσείς διαπιστώσατε ότι δεν υπάρχει πολιτικό πρό-
σωπο, δεν υπάρχει ποινική ευθύνη Υπουργού για όλα αυτά για
τα οποία κατηγορείτε.

Και είχε σήµερα το θράσος ο εισηγητής σας να πει, απευθυ-
νόµενος στον κ. Σκανδαλίδη συγκεκριµένα, να σας πούµε για τα
15 εκατοµµύρια, το οποίο είναι λογιστικό υπόλοιπο, όπως κατέ-
θεσε ο ίδιος ο κ. Σαλαγιάννης! 

Με αυτά ψαρέψατε στα θολά νερά και κάτι τσίµπησε. Τέλος
πια, κύριε συνάδελφε, οι αλχηµείες! 

Συµπτώµατα διαπλοκής υπήρξαν πολλά. Και σε ό,τι αφορά τον
δανεισµό των κοµµάτων πήραµε εµείς πρωτοβουλία και σε ό,τι
αφορά ποινικές ευθύνες πολιτικών προσώπων πήραµε εµείς
πρωτοβουλίες και στο µέτρο του δυνατού πετύχαµε πλήγµατα
κατά της διαφθοράς. Όταν διακυβερνήσαµε εν µέσω κρίσης,
όλοι οι θεσµοί που σήµερα επικαλείστε είναι θεσµοί δικοί µας.
Αναφέρω έτσι, δίκην παραδείγµατος, τους οικονοµικούς εισαγ-
γελείς και τους εισαγγελείς διαφθοράς. Όλα αυτά τα ψηφίσαµε
και τα εφαρµόσαµε εµείς. 

Τώρα έρχοµαι στην εξεταστική. Προσπαθήσαµε να είµαστε
αµερόληπτοι. Αντικειµενικοί δεν µπορεί να είµαστε, όταν είµαστε
στελέχη και µέλη πολιτικών κοµµάτων, έχουµε µια οπτική να βλέ-
πουµε τα πράγµατα. Όµως αµερόληπτοι, ειδικά όταν εξετάζουµε
πρόσωπα και πράγµατα µε τόσο σοβαρές αρµοδιότητες, οφεί-
λουµε να είµαστε. 

Εσείς, όµως, δεν έχετε την έξωθεν καλή µαρτυρία. Τι αποφύ-
γατε; Ψευδώς ο προλαλήσας ανέφερε, ότι δεχθήκατε να έρθουν
όλοι και όλες και να καταθέσουν αυτά που ήθελαν. Τον κ. Δαβα-
ράκη τον δεχθήκατε; Είναι ο µόνος που είπε κάτι πολύ συγκεκρι-
µένο, «έπαιρνα λεφτά από γραφείο Υπουργού». Αυτό δεν το έχει
πει κανένας άλλος. Και εδώ δεν είναι λαϊκό δικαστήριο, κύριοι
συνάδελφοι, να λέµε αυτά που υποθέτουµε, εδώ λέµε ό,τι έχει
ακουστεί στην εξεταστική επιτροπή. 

Καλέσαµε, λοιπόν, εµείς τον κ. Δαβαράκη. Όχι είπε ο ΣΥΡΙΖΑ,
να µην έρθει, όπως και άλλα έξι ή επτά πρόσωπα, γιατί δήθεν δεν
προλαβαίναµε, ενώ είχαµε παρατείνει έξι ή επτά φορές τη λει-
τουργία της εξεταστικής. Χάσατε µε την ακραία αυτή περίπτωση
κάθε τεκµήριο αµεροληψίας και αξιοπιστίας. Αντιθέτως εµείς
προτείναµε να έρθουν όλοι. Όλοι για να κατηγορήσουν άλλους;
Όχι, πρώτα απ’ όλους ο κ. Σπυρόπουλος. Ακόµη και τις τελευ-
ταίες ηµέρες που έλεγαν να έρθει ο άλφα ή ο βήτα του ΠΑΣΟΚ,
είπαµε «ναι», ψηφίζαµε «ναι». Εσείς για ό,τι σας αφορούσε, ψη-
φίζατε «όχι».

Δεύτερον, να συνταχθεί κοινό πόρισµα. Ήταν δική µου πρό-
ταση επί δυο µήνες. Είχαµε τρία από τα τέσσερα σηµεία που σί-
γουρα θα συµφωνούσαµε. Προτάσεις για το µέλλον, διαπίστωση
νοµικού πλαισίου και ποσοτικοποίηση των δανείων για να φανούν
αλήθειες, τις οποίες χρησιµοποιούν οι Βουλευτές της Πλειοψη-
φίας της Βουλής ή ψέµατα, που είναι αυτά. Είπατε όχι. Έγινε ψη-
φοφορία. Το απορρίψατε µε ψηφοφορία. Μπράβο σας!
Συγχαρητήρια! Και τώρα υφιστάµεθα όλοι -αλλά κυρίως εσείς
γιατί ο κόσµος µαθαίνει- τη γελοιοποίηση, ότι οκτώ κόµµατα και
ένας ανεξάρτητος Βουλευτής καταθέτουν εννιά πορίσµατα. Το
υφιστάµεθα όλοι αυτό αλλά εσάς βαραίνει, γιατί εσείς µε ψηφο-
φορία αρνηθήκατε κάτι τέτοιο. 

Σας είπαµε, επίσης, να µην αναµειχθούµε εµπλεκόµενοι σε
συµπεράσµατα που έχουν προκύψει από την Τράπεζα της Ελλά-
δος, γιατί θα φανεί ότι κάποιους πριµοδοτούµε και κάποιους δεν
πριµοδοτούµε. Αντιθέτως άλλες φορές τα κάνατε εργαλεία αυτά

και άλλες φορές τα καταπίνατε. Και στο πόρισµά σας ό,τι θεω-
ρείτε ότι σας συµφέρει το λέτε, ό,τι θεωρείτε ότι δεν σας συµ-
φέρει το αποσιωπάτε. 

Ακόµη, συνάδελφοι, εγώ προσωπικά σε όλους όσους ήρθαν
εκεί, έκανα τις ίδιες ερωτήσεις. Και στους εκπροσώπους του
κόµµατος του ΣΥΡΙΖΑ και της «Αυγής». Έκανα ακριβώς τις ίδιες
ερωτήσεις, διότι σηµασία έχει σε µια εξέταση προσώπων-πραγ-
µάτων τι λέγεται εκεί και όχι τι υποθέτουµε εµείς. Σε όλους µε
το ίδιο ύφος και µε τον ίδιο τρόπο χωρίς εξυπνάδες και χωρίς
διάθεση να κάνω τον καλό σ’ αυτούς που µε ακούν απόψε και τη
Δευτέρα βγαίνω καλός, αλλά την Τετάρτη έχω χάσει τα πάντα.
Γιατί µπήκατε στην εξεταστική επιτροπή µε αλαλαγµούς και βγή-
κατε µε την Τράπεζα Αττικής, µε αυτά που είπε ο Διευθυντής της
«Αυγής», µε αυτά που είπε ο ένας ή ο άλλος µάρτυρας για τα δά-
νεια του κόµµατός σας. Αλλιώς µπήκατε και αλλιώς βγήκατε.
Όµως αυτός που θέλει να δείξει, ότι, πραγµατικά, προσπαθεί να
είναι αµερόληπτος, είναι αυτός που ρωτά όλους ακριβώς τα ίδια
πράγµατα και δεν τα αλλάζει ανάλογα µε το ποιον έχει απέναντί
του. 

Πάµε τώρα στα συµπεράσµατα. Κυρίες και κύριοι, σχετικά µε
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, στην ποσοτικοποίηση των δανείων
-στην οποία επιµείναµε, γιατί από αυτό το Βήµα ο Πρωθυπουρ-
γός έχει πει ότι τα δάνεια των ΜΜΕ και των κοµµάτων οδήγησαν
τη χώρα σε κατάρρευση και πτώχευση- αποδείχθηκε -γιατί
έχουµε πια επίγνωση όλοι ακριβώς- ότι αυτά τα δάνεια, τα µη
εξυπηρετούµενα εξ αυτών, όχι τα δάνεια αυτά καθαυτά, είναι ένα
ελάχιστο, ένα µηδαµινό ποσό, σε σχέση µε τα κόκκινα δάνεια των
επιχειρήσεων, σε σχέση µε τα κόκκινα δάνεια των πολιτών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εγώ συµφωνώ ότι έχουν ειδική σηµασία και ότι ακόµα και 1
ευρώ είναι κρίσιµο µέγεθος. Συµφωνώ. Είναι άλλο αυτό και είναι
άλλο να λες ότι από τη δανειοδότηση των κοµµάτων πτώχευσε
η χώρα. 

Κρίσιµος χρόνος, συνάδελφοι. Εδώ χρειάζεται λίγη προσοχή
και λίγες γνώσεις, βρε αδελφέ, δεν βλάπτουν! Άλλο είναι να τα
λες αυτά το 2015-2016, να είσαι µετά Χριστόν προφήτης και άλλο
να τα λες και να τα κάνεις πράξη το 2010. Άλλο είναι να σκέφτε-
σαι την κρατική χρηµατοδότηση στα κόµµατα προ της κρίσης και
άλλο µετά. Άλλο είναι να κατηγορείς για δανειοδότηση το 2010,
το 2011 και άλλο να τα λες αυτά το 2016, που είσαι πια µε τη σι-
γουριά των γεγονότων και µπορείς και λαλείς.

Εσείς το 2010 ζητήσατε δανειοδότηση µε πολιτικούς όρους.
Αυτό να µην το ξεχνάτε. Ο κρίσιµος χρόνος είναι νοµική έννοια
σοβαρή και πολιτική έννοια σοβαρή για να σηκώσεις δάχτυλο και
να µιλάς για τους άλλους. 

Συνάδελφοι τι προέκυψε; Όσον αφορά τα δάνεια των ΜΜΕ,
αυτοί που δεν τα εξυπηρετούν στον έναν ή στον άλλο βαθµό στη-
ρίζουν τη σηµερινή Πλειοψηφία ή τη στήριξαν. Αυτό προέκυψε
µε φανατισµό, γιατί εµείς ξέρουµε τώρα ποιος και τι δεν πληρώ-
νει. Αυτοί που δεν µπόρεσαν να πληρώσουν, αυτοί κατέφυγαν σε
εσάς και σας κανακεύουν από το πρωί µέχρι το βράδυ. 

Ακόµη κάτι που για το µέλλον είναι σοβαρό και αξιόλογο. Όχι
διπλά στάνταρντς, όχι διπλά δεδοµένα, όχι διπλά κριτήρια, άλλο
κριτήριο για κόκκινο δάνειο επιχείρησης όπως «ΜΑΡΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΣ» και άλλο για κόκκινο δάνειο επιχείρησης όπως µέσο µαζι-
κής ενηµέρωσης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Το ίδιο είναι;
Ντροπή!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και όχι άλλο πριν από πέντε χρόνια
και άλλο τώρα. Γιατί συνάδελφοι ζητάτε στήριξη από τα άλλα
κόµµατα για διάσωση µέσων µαζικής επικοινωνίας επιχειρήσεις
σχετικές. Αυτή η διάσωση έχει ποικίλες µορφές, µία εκ των
οποίων είναι να µη φοβάται ο υπάλληλος που θα κάνει µια ρύθ-
µιση κόκκινου δανείου, ότι θα παραπεµφθεί για απιστία µε τις µε-
θόδους σας. 

Διότι έχετε επιτύχει να µην υπάρχει δανεισµός σήµερα, κύριε
προλαλήσαντα Υπουργέ, ούτως ώστε να µη µπορείτε να ξέρετε
αυτή τη στιγµή πώς λειτουργεί η αγορά, γιατί την πεθάνατε την
αγορά και χρειάζεστε τροπολογία τώρα για να γίνουν πράγµατα
αυτονόητα.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πρέπει να τελει-
ώσετε, κύριε Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα µου δώσετε δύο λεπτά, σας πα-
ρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας έχω δώσει ήδη
τρία λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχω ειδικό ρόλο, όπως και άλλοι συ-
νάδελφοί µας που βρίσκονται σε πολύ δύσκολη θέση, διότι σή-
µερα είναι µια µέρα, όπου µετά από δέκα µήνες εξεταστικής,
µιλάµε για συµπεράσµατα. Θέλω να µου δώσετε ακόµα δύο
λεπτά.

Ήθελα να προσθέσω κάτι, για αυτά τα οποία λέγατε δηµαγω-
γικά µέσα στην εξεταστική επιτροπή. Μάλιστα ο προλαλήσας
ανέφερε ερώτησή του σε µάρτυρα, που έδωσε µια απάντηση η
οποία δίνει δικαιώµατα στο να λέµε σήµερα. Έλεγε: «Για πείτε
µου και εµένα πώς δανείζεστε, να δανειστώ και εγώ». 

Εκείνο που δεν µπορεί να αγνοεί κανείς που έχει δει µε προ-
σοχή το θέµα, είναι ότι δεν είναι δυνατόν να µιλάς για δάνειο,
αγνοώντας ότι οι εµπράγµατες εξασφαλίσεις είναι ό,τι πιο τελευ-
ταίο. Σ’ ό,τι αφορά τις εξασφαλίσεις, τα προγράµµατα αναδιάρ-
θρωσης είναι τα βασικότερα. Και για να δανειστείς, είναι θετικό
να έχεις φήµη και πελατεία.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν ειπώθηκε λέξη για καταθέσεις µαρτύρων εδώ, ότι τηρή-

θηκαν όλες οι διατάξεις των κανονισµών των τραπεζών. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Τηρήθηκαν; Η Τρά-

πεζα της Ελλάδος δεν έχει την ίδια γνώµη.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επίσης δεν ειπώθηκε λέξη εδώ από

τρεις αγορητές της Πλειοψηφίας, ότι αντί για αυτό που έλεγε ο
κ. Παππάς, ότι λειτουργούσαν χωρίς να πληρώνουν 1 ευρώ τα
µέσα ενηµέρωσης, κατατέθηκαν µε στοιχεία τα δισεκατοµµύρια
που πλήρωναν όλα αυτά τα χρόνια. Και δεν το λέω αυτό γιατί µε
νοιάζει τι έκαναν εκείνοι. Με νοιάζει, γιατί η µοµφή «δεν πλήρω-
ναν αυτοί» είναι πολιτική µοµφή και θέλει να στραφεί εναντίον
µας.

Δισεκατοµµύρια, λοιπόν, έχουν πληρωθεί στα δηµόσια ταµεία
όλα αυτά τα χρόνια. 

Και κλείνω σχετικά µε τα κόµµατα. 
Κυρίες και κύριοι, έχει κάποιος από εσάς το θάρρος της γνώ-

σης -και την εµπειρία της εξεταστικής -να πει, ότι τα δάνεια που
δόθηκαν στα κόµµατα, διέκριναν ανάµεσα στα κόµµατα πλειοψη-
φιών ή µειοψηφιών, ανάµεσα στα δικά σας του 3% που ήσασταν
και θα ξαναγίνετε, και στα υπόλοιπα; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Βεβαίως!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εσείς ζητήσατε να δοθούν δάνεια µε

πολιτικά κριτήρια και ο µόνος που το κατέθεσε αυτό στην εξετα-
στική επιτροπή ήταν ο Διευθυντής της «Αυγής». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και έρχοµαι στο δεύτερο συµπέρα-
σµα σχετικά µε τα κόµµατα. Βασική πηγή χρηµατοδότησης σχε-
δόν όλων είναι το κράτος. Αυτό είναι κάτι που πρέπει να
απασχολήσει. 

Τρίτον. Φέρτε µου µία από όλες τις καταθέσεις, σχετικά µε το
όχι τι θα έκανα εγώ, αν ήµουν επτά χρόνια πριν εκτός κρίσιµου
χρόνου, όπως είπαν ένας ή δύο µάρτυρες, αλλά τι θα έκανε κά-
ποιος τότε µε τις γνώσεις εκείνης της εποχής και τι θα κάνει
τώρα µε τις γνώσεις της νέας εποχής. Με βάση, λοιπόν, αυτή τη
θεµελιώδη διαπίστωση για τον κρίσιµο χρόνο, όλοι έλεγαν ότι τη-
ρήθηκαν οι κανονισµοί των τραπεζών. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Άγνοια!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, πρέ-

πει να ολοκληρώσετε. Σας παρακαλώ πολύ! Εντός της νέας επο-
χής, κλείστε!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όπως βλέπω, έχετε τη διάθεση να συ-
νεχίσετε ένα παιχνίδι σηκωµένου δάκτυλου, ένα παιχνίδι που
απευθύνεται σε όλο το τραπεζικό σύστηµα σήµερα που κυβερ-
νάτε εσείς, που έχει φακέλους µπροστά του για ρύθµιση κόκκι-
νων δανείων. Ό,τι έχετε πει και ό,τι έχετε κάνει, στρέφεται
εναντίον της λειτουργίας των απλών καθηµερινών ανθρώπων είτε
είναι φυσικά πρόσωπα είτε επιχειρήσεις. 

Και θα έρθετε εδώ µε αυτή την γλώσσα, που και σήµερα έχετε
το θράσος να χρησιµοποιείτε, να ζητήσετε υποστήριξη; Σε τι να
ζητήσετε υποστήριξη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, σας
παρακαλώ! Σας παρακαλώ!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σε ψηφοφορίες σχετικές σε πολιτικό
επίπεδο; Σε τι; Ο δηλητηριώδης λόγος σας µετά την έκφραση
της λαϊκής κυριαρχίας, έναν µέχρι στιγµής δηλητηρίασε. Εσάς
τους ίδιους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Βε-

νιζέλος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση για το πόρισµα της

εξεταστικής επιτροπής διεξάγεται µέσα σε µια εξαιρετικά δύ-
σκολη και επικίνδυνη, δυστυχώς, συγκυρία για την πατρίδα µας.
Βρισκόµαστε και πάλι αντιµέτωποι µε θεµελιώδη και υπαρξιακά
ερωτήµατα, ερωτήµατα που προκαλεί, δυστυχώς, η ίδια η πα-
ρουσία της σηµερινής Κυβέρνησης. 

Βλέπετε, το συνεχές δηµαγωγικό παιχνίδι µετατρέπεται πολύ
εύκολα σε παιχνίδι µε τη φωτιά. Όλα όσα πίστευε η Κυβέρνηση
ότι συνιστούν ισχυρό διαπραγµατευτικό όπλο, έχουν µετατραπεί
σε µπούµερανγκ όχι εναντίον της Κυβέρνησης αλλά εναντίον της
οικονοµίας, εναντίον των πολιτών, εναντίον του έθνους και της
εθνικής ισχύος. 

Άνοιξε χθες ως µη όφειλε ξανά, µε πρωτοβουλία στελεχών της
κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας, συζήτηση για Grexit και επι-
στροφή στη δραχµή. Και µόνο το γεγονός ότι τίθεται δηµόσια το
ζήτηµα αυτό, προκαλεί βαριά βλάβη στην εθνική οικονοµία αλλά
και στις παραµέτρους άσκησης της εξωτερικής πολιτικής και της
πολιτικής ασφάλειας και άµυνας. 

Το κακό είναι ότι αυτό το πλάνο Β, το πλάνο της συνωµοσιο-
λογίας, το πλάνο της εκτροπής, το πλάνο της επιστροφής στο
δήθεν σωτήριο εθνικό νόµισµα, έχει αυτονοµηθεί. Δεν εξαρτάται
πλέον από χειρισµούς και αποφάσεις της Κυβέρνησης, ακόµη
και αν αυτές είναι οριακές, κυνικές, τυχοδιωκτικές, εθνικά επικίν-
δυνες. Το πλάνο αυτό πλέον έχει δηλητηριάσει το φρόνηµα ενός
σηµαντικού ποσοστού της ελληνικής κοινωνίας.

Και αυτό πια µας καθιστά όλους δέσµιους της αδυναµίας µας
να αντιµετωπίζουµε τα θέµατα αυτά µε την υπευθυνότητα, τη νη-
φαλιότητα και τον ορθολογισµό που απαιτείται, όταν έχουµε
µπροστά µας µια και µόνη υποχρέωση. Να υπερβούµε την κρίση,
να βγούµε από τη περιδίνηση, να επιτύχουµε την εθνική συνέ-
γερση, να περάσουµε στην κανονικότητα, όπως έχουµε πει πολ-
λές φορές, µιας χώρας µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της
Ζώνης του ευρώ. 

Όταν τίθενται τέτοιου είδους θέµατα, ποιες καταθέσεις θα επι-
στρέψουν στις τράπεζες; Τι δυνατότητες ρευστότητας στην
πραγµατική οικονοµία έχει το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα;
Ποιος θα επενδύσει; Ποιος θα καταναλώσει; Δεν αντιλαµβανό-
µαστε ότι η αβεβαιότητα και η απαισιοδοξία, λειτουργούν ως οι-
κονοµικοί παράγοντες και παράγουν εξαιρετικά αρνητικό
αποτέλεσµα, αποµακρύνοντας την πιθανότητα επανόδου στις
αγορές έστω µετά από πολλούς µήνες. 

Το ίδιο συνέβη και µε το επικίνδυνο παιχνίδι που αφορά τη
συµµετοχή του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου στο πρόγραµµα.
Ακόµα δεν έχει διασφαλιστεί η συµµετοχή του στο τρίτο πρό-
γραµµα, στο τρίτο µνηµόνιο. Η Κυβέρνηση θέλει το ΔΝΤ ως
µοχλό πίεσης, προκειµένου να ληφθούν µέτρα για το χρέος που
δεν λαµβάνονται, πλην αστείων δήθεν βραχυπρόθεσµων µέτρων
µακροπρόθεσµης απόδοσης το 2060, χωρίς να επέρχεται µείωση
στην παρούσα αξία του χρέους, δεν θέλει το ΔΝΤ, επειδή το ΔΝΤ
απαιτεί σκληρά, πρόσθετα µέτρα λιτότητας, που, πράγµατι, δεν
βοηθούν σε τίποτα την εθνική οικονοµία. 

Το αποτέλεσµα, όµως, είναι όλος αυτός ο χειρισµός τελικά να
µετατρέπεται σε µηχανισµό άσκησης πίεσης επί της χώρας µας
και επί των πολιτών από σύσσωµο το Eurogroup, χωρίς καµµία
επίσηµη διαφοροποίηση χώρας στο εσωτερικό του Eurogroup.
Και όλα αυτά, όπως αντιλαµβάνεστε, θα µας οδηγήσουν κάποια
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στιγµή όχι σε οµαλές, αθώες, θεσµικές εξελίξεις. 
Ναι η χώρα έχει ως βασικό οικονοµικό πρόγραµµα το πολιτικό

της πρόβληµα. Ναι η χώρα θέλει άλλη κυβέρνηση, θέλει άλλη
Βουλή, θέλει άλλους συσχετισµούς. Χωρίς εκλογές δεν µπορεί
να υπάρξει καµµία λύση. Δεν µαταιοπονώ. Ξέρω ότι οι εκλογές
είναι επιλογή της Κυβέρνησης. Δεν θα είναι, όµως, µια απλή επι-
λογή. Θα είναι µια απλή επιλογή συνδυασµένη µε θεσµική κρίση,
µε ένταση. Με κάποιο τρόπο θα επαναληφθεί, δυστυχώς, ή θα
γίνει απόπειρα επανάληψης της φάρσας του 2015. 

Όµως αυτή τη φορά δεν µπορείτε να φλερτάρετε µε ιδέες δη-
µοψηφίσµατος, µε ένα δηµοψήφισµα αντισυνταγµατικό και απα-
γορευµένο ως προς το θέµα του, το οποίο θα οδηγήσει, ως
διαδικασία πλέον, σε βαθιά και ανυπέρβλητη οικονοµική κρίση,
σε εθνική καταστροφή ούτε µε εκλογές συγκρουσιακές γύρω
από δήθεν διλήµµατα που αφορούν το εθνικό νόµισµα. Δεν θα
επιτραπεί να έχουµε τέτοιου τύπου εξελίξεις. Και όλοι όσοι έχουν
αρµοδιότητα και ευθύνη για µια συντεταγµένη πολιτεία, οφεί-
λουν εγκαίρως να το πουν και να αντιδράσουν. Πάντως η Αντι-
πολίτευση –είµαι βέβαιος- σύσσωµη θα αντιδράσει σε
οποιαδήποτε παρόµοια εξέλιξη θεσµικού εκβιασµού και φάρσας. 

Χρειαζόµαστε όµως, άλλη Βουλή και άλλη κυβέρνηση ευρύτα-
της εθνικής συνεργασίας όλων των δηµοκρατικών δυνάµεων ευ-
ρωπαϊκού προσανατολισµού, στην οποία ο ηττηµένος ΣΥΡΙΖΑ θα
κληθεί να µετάσχει, εάν το θέλει, χωρίς να µπορεί αυτός να κα-
θορίσει τις εξελίξεις αλλά και κανένα άλλο κόµµα µόνο του δεν
πρέπει να µπορεί να καθορίσει τις εξελίξεις. Ούτε η ανιστόρητη
αυτοδυναµία της Νέας Δηµοκρατίας είναι λύση. Λύση είναι µόνο
η συνεργασία όλων όσοι πρέπει να συνεργαστούν στο πλαίσιο
της µόνης εθνικής στρατηγικής που έχει αποδειχθεί ότι υπάρχει,
ότι είναι υπεύθυνη, ότι αποδίδει αποτέλεσµα. Γιατί αυτό που χρει-
άζεται είναι, πράγµατι, µια ουσιαστική επαναδιαπραγµάτευση. 

Πράγµατι και χρειαζόµαστε και µπορούµε να αποκτήσουµε δη-
µοσιονοµικό χώρο αναπνοής, εάν εµείς οι ίδιοι ξέρουµε να χειρι-
στούµε το ζήτηµα, να προτείνουµε το αντάλλαγµα, που θα είναι
αντάλλαγµα γενναίων µεταρρυθµίσεων και αυτό όλο προϋποθέ-
τει ότι θα έχουµε, επιτέλους, συνεννοηθεί στον τόπο αυτόν για
την ορθή απεικόνιση του χρέους, για την ορθή απεικόνιση των
ροών του χρέους σε ετήσια βάση και θα έχουµε διαµορφώσει
ένα εθνικό, διαπραγµατευτικό πρόταγµα το οποίο θα βγάζει
νόηµα, όταν συζητάµε µε τους εταίρους και πιστωτές µας.

Η Κυβέρνηση αυτή διαπραγµατεύεται; Η Κυβέρνηση αυτή έχει
σχέδιο; Η Κυβέρνηση αυτή έχει αίσθηση του χρόνου; Όχι, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Και ξέρετε τι φοβούµαι και θέλω να κα-
ταγραφεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης; Ότι όπως
εν όψει της κωµικοτραγικής σύγκρουσης του Ιουνίου Ιουλίου
2015 συγκεντρώσατε και «στεγνώσατε» τα αποθεµατικά των
ασφαλιστικών ταµείων και των νοµικών προσώπων δηµοσίου δι-
καίου και των κρατικών νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου,
έτσι τώρα πάλι το ζήτηµα θα συνδέεται µε τη διαχείριση του κοι-
νού ταµείου της Τράπεζας της Ελλάδος, δηλαδή µε τα χρήµατα
των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, τα οποία τώρα δεν θα
πάνε στο κράτος, προκειµένου το κράτος να ξαναεπιχορηγήσει
γενναιόδωρα τα ασφαλιστικά ταµεία, αλλά θα πάνε, προκειµένου
να πληρωθεί η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και άλλοι πιστωτές
της χώρας, όπως χάθηκαν τα κεφάλαια που έβαλε το ΤΣΜΕΔΕ
και το ΤΑΠΙΛΤ-ΑΤ στην κωµικοτραγική αύξηση κεφαλαίου της
Τράπεζας Αττικής.

Επί των ηµερών σας όλα αυτά. Όµως σας προειδοποιώ. Μη
σχεδιάζετε να σύρετε τη χώρα σε µια µακρά αναµονή που τρώει
τις σάρκες της οικονοµίας και του έθνους, µέχρις ότου υπερ-
βούµε τον κίνδυνο πιστωτικού γεγονότος τον Ιούνιο µε χειρι-
σµούς τέτοιου τύπου, εις βάρος πλέον των συµφερόντων όχι
µόνον της οικονοµίας αόριστα αλλά και των ασφαλιστικών φο-
ρέων, υπέρ των οποίων έχετε πάρα πολλές φορές ξιφουλκήσει
ρητορικές, λέγοντας ωµά και χυδαία ψέµατα. 

Σε σχέση µε τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης που πρέπει να τα
διαχωρίσουµε από τη µια µεριά σε επιχειρήσεις, σε επιχειρήσεις
που είναι προβληµατικές, υπερχρεωµένες µε ευθύνη και των δι-
οικήσεών τους και των µετόχων τους -και εκεί πρέπει να εφαρ-
µοστεί ό,τι θα εφαρµοστεί σε όλες τις επιχειρήσεις σε σχέση µε
την αναδιάρθρωση των δανείων αλλά και την αναδιάρθρωση των

επιχειρήσεων- και σε θεσµούς δηµοκρατικής πολυφωνίας και
ενηµέρωσης που έχουν ιστορία, φυσιογνωµία, παράδοση, ρόλο,
εργαζόµενους, αναγνώστες, συνεργάτες, κύρος, άποψη.

Αυτή η δεύτερη διάσταση των µέσων µαζικής ενηµέρωσης
πρέπει να προστατευθεί, όχι µε επιτροπεία όπως αυτή που εκ-
προσωπεί ο κ. Μουλόπουλος αλλά µέσα από µια νοµοθετική ρύθ-
µιση η οποία θα προβλέπει ότι θα διασφαλιστεί η συνεχής
περιοδική έκθεση των συµβατικών και των ψηφιακών µέσων ενη-
µέρωσης που έχουν επιχειρηµατικό πρόβληµα, όχι προς όφελος
–επαναλαµβάνω- των διοικούντων και των µετόχων αλλά προς
όφελος της πολυφωνίας και διασφάλιση των συµφερόντων των
εργαζοµένων. Ούτως ή άλλως αυτό προβλέπεται ήδη από το
2013. Με ευρύτατη πλειοψηφία έχει ψηφιστεί η διάταξη αυτή για
τους υπερχρεωµένους ραδιοφωνικούς σταθµούς.

Προς την κατεύθυνση αυτή η πρωτοβουλία της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης για σύσταση διακοµµατικής επιτροπής είναι
αναµφίβολα θετική. Επείγει, όµως, η νοµοθετική ρύθµιση του ζη-
τήµατος µε σχετική τροπολογία, γιατί αλοίµονο αν τέτοιου εί-
δους θέµατα αντιµετωπίζονται ως θέµατα Ποινικού Δικαίου και
όχι ως θέµατα θεσµικά ή, βεβαίως, ως θέµατα Πτωχευτικού και
γενικότερα Εταιρικού Δικαίου.

Κλείνω, κυρίες και κύριες συνάδελφοι, σε σχέση µε τα κόµ-
µατα και τη χρηµατοδότησή τους. Ας κάνουµε µε αφορµή το νο-
µοθετικό έργο µία σύγχρονη σοβαρή συζήτηση, για το πώς
πρέπει να διασφαλίζεται µε διαφάνεια σήµερα εν έτει 2017 η χρη-
µατοδότηση των πολιτικών κοµµάτων. 

Ας µιλήσουµε ξανά για τα όρια και τη φύση της κρατικής χρη-
µατοδότησης και για τη δυνατότητα άντλησης πόρων από την
κοινωνία των πολιτών. Ας δούµε τα διεθνή παραδείγµατα. Ας µι-
λήσουµε µε έναν υπεύθυνο και συναινετικό τρόπο γύρω από θε-
µελιώδεις δηµοκρατικούς θεσµούς.

Ως προς το παρελθόν, όµως, επειδή συνέβη επί των ηµερών
µου ως Πρόεδρου του ΠΑΣΟΚ να δοθεί η εντολή για την πλήρη
διερεύνηση των οικονοµικών του κόµµατος από τις έξι µεγαλύ-
τερες ελεγκτικές εταιρείες που λειτουργούν στην Ελλάδα, πρέ-
πει να σας πω ότι αυτή είναι έµπρακτη αυτοκριτική και έµπρακτη
διαφάνεια.

Καλώ όλα τα κόµµατα να κάνουν το ίδιο. Όταν όλα τα κόµµατα
κάνουν το ίδιο, µπορούµε να συζητήσουµε πάνω σε µια κοινή,
αντικειµενική βάση. Εάν δεν έχει γίνει αυτό µε το ίδιο θάρρος, µε
τον ίδιο απόλυτο τρόπο στα άλλα κόµµατα, θα παρακαλέσω να
είστε επιφυλακτικοί και προσεκτικοί, έως ότου αποκτήσουµε ισό-
τητα στην αφετηρία. Όταν την αποκτήσουµε, θα µπορέσουµε να
αξιολογήσουµε ψυχραιµότερα και αντικειµενικότερα το πόρισµα
της εξεταστικής επιτροπής.

Προκύπτει από κανένα στοιχείο του πορίσµατος, ότι υπήρξε
πολιτική εντολή δανειοδότησης µέσων ενηµέρωσης; Προκύπτει
ότι υπήρξε παραλληλισµός δανειοδότησης κόµµατος και δανει-
οδότησης µέσου ενηµέρωσης; Αυτά όλα ίσχυαν µέχρι το 2015.

Τώρα βλέπουµε µια Κυβέρνηση, βλέπουµε κυβερνώντα κόµ-
µατα που ενεργούν στο όνοµα επιχειρηµατιών, που τους διαχει-
ρίζονται, που τους µεταφέρουν µε ευκολία από το πεδίο των
τηλεοπτικών αδειών στο πεδίο των εφηµερίδων και των περιοδι-
κών. Βλέπουµε να γίνονται παρεµβάσεις ωµές σε σχέση µε τη
δανειοδότηση από µικρές µη συστηµικές τράπεζες. Βλέπουµε να
αναπτύσσονται περίεργες οικειότητες και διασυνδέσεις.

Για αυτό, λοιπόν, όταν τα βάλουµε κάτω κι όταν έχουµε ίδιες
προϋποθέσεις θεσµικές, θα συνεννοηθούµε. Αλλά προς το
παρόν διαπιστώνω, ότι, δυστυχώς, δεν έχετε αντλήσει κανένα δί-
δαγµα από την εµπειρία σας των δύο ετών, τη βαθιά προοπτική
για τον τόπο ούτε καν από την εµπειρία της εξεταστικής επιτρο-
πής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώνετε, παρα-
καλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Όταν θα αντλήσετε τα διδάγµατα,
θα είναι αργά για εσάς. Ελπίζω να µην είναι αργά και για την πα-
τρίδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
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ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα µαθητές και µαθήτριες
και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Καλύ-
µνου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Αννέτα Καββαδία.
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, ακούµε πολλά σήµερα σε αυτή την Αίθουσα. Ακούµε
αλήθειες και ψέµατα, απειλές και νουθεσίες, ακόµη και λογύδρια
περί λογοκρισίας από τους θιασώτες του φασισµού. Και παρα-
κολουθούµε, όπως δείχνουν τα πρώτα δείγµατα γραφής, την ίδια
ακριβώς παράσταση υποκρισίας που παρακολουθήσαµε και
κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της εξεταστικής επιτροπής.

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και το ΠΑΣΟΚ µε περισσό θράσος
µάς κουνούν το δάχτυλο, προσπαθώντας να αποπροσανατολί-
σουν τη συζήτηση, να συσκοτίσουν την αλήθεια και να µας πεί-
σουν για τι ακριβώς; Ότι διαπλοκή δεν υπήρξε. Ότι το τρίγωνο
τραπεζών, πολιτικού συστήµατος και µέσων µαζικής ενηµέρωσης
δεν αποδείχθηκε.

Βεβαίως αντιλαµβάνοµαι τη σηµερινή αγωνία εκπροσώπων της
Αντιπολίτευσης. Οι άνθρωποι διαπιστευτήρια δίνουν, ακόµη και
τώρα, σε αυτούς στους οποίους οφείλουν εν πολλοίς την πολι-
τική τους ύπαρξη.

Ας τα δούµε όµως. Δεν αποτελεί χειροπιαστή απόδειξη δια-
πλοκής, πως αυτή τη στιγµή τα δύο κόµµατα, Νέα Δηµοκρατία
και ΠΑΣΟΚ, χρωστούν συνολικά 420 εκατοµµύρια; Επαναλαµ-
βάνω το νούµερο. Τετρακόσια είκοσι εκατοµµύρια. Έχουν πάψει
να εξυπηρετούν τα δάνειά τους από το 2011 και όµως οι τράπε-
ζες για πέντε ολόκληρα χρόνια δεν έκαναν τίποτα σχετικά µε
αυτό.

Πώς και πότε θα αποπληρωθούν, κυρίες και κύριοι, τα δάνεια
αυτά; Περιµένουµε ακόµα την απάντηση στο ερώτηµα. 

Δεν αποτελεί, αλήθεια, απόδειξη διαπλοκής, ότι τα τραπεζικά
δάνεια προς τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ύψους 1,3 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ είναι στην πλειοψηφία τους χωρίς εγγύηση, ακάλυ-
πτα, συνοδεύονται ωστόσο από εκατοντάδες εκατοµµύρια σε
διαφηµιστικά πακέτα; Και αυτά ακριβώς τα δάνεια κατά παράβαση
των πιστοδοτικών πολιτικών των τραπεζών µολονότι συχνά µη εξυ-
πηρετούµενα, δεν καταγγέλλονταν επί χρόνια, αναχρηµατοδο-
τούνταν µε πάντοτε ευνοϊκούς όρους και µόνο όταν άρχισε η
λειτουργία της εξεταστικής επιτροπής, οι τράπεζες θυµήθηκαν,
επιτέλους, να ζητήσουν µέρος από τα χρωστούµενα. Με τέτοια
ακριβώς δάνεια χτίστηκε η κατ’ ευφηµισµόν πλουραλιστική ενη-
µέρωση στη χώρα µας, µε τέτοιες «φιλικές» τραπεζικές συµπερι-
φορές οικοδοµήθηκε η -εντός πολλών εισαγωγικών- «ανεξαρτη-
σία» των µέσων µαζικής ενηµέρωσης στην Ελλάδα και σύµφωνα
µε τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ όλα έγιναν καλώς. Δεν υπάρ-
χει τίποτα το ασυνήθιστο τίποτα το µεµπτό.

Στην αγωνία τους να συνεχίσουν να υπερασπίζονται τα συµφέ-
ροντα που τόσα χρόνια αλληλοεξυπηρετούνταν, η Αντιπολίτευση
ξεχνά ακόµη και όσα έλεγε στο παρελθόν. Ας µας απαντήσει, λοι-
πόν, ο κ. Μητσοτάκης, ας µας απαντήσει η Νέα Δηµοκρατία. 

Όταν ο Κώστας Καραµανλής στον Μπαϊρακτάρη κήρυττε τον
πόλεµο στη διαπλοκή, δεν συµπεριελάµβανε στους νταβατζήδες
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης;

Όταν ο κυβερνητικός εκπρόσωπος της συγκυβέρνησης Νέας
Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ, Σίµος Κεδίκογλου, µετά τη συνάντηση
µε τον Γιώργο Σούρλα τότε Γενικό Γραµµατέα Διαφάνειας ανα-
φορικά µε το ζήτηµα της διαπλοκής στα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης, δήλωνε στις 10 Μαΐου του 2013: «Είναι επιτακτική η ανάγκη
για διαφάνεια στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και ειδικότερα στα
οικονοµικά τους. Έχει ξεκινήσει διαβούλευση µε τους εµπλεκό-
µενους φορείς και σύντοµα θα αρχίσει και µε τα πολιτικά κόµ-
µατα, προκειµένου να προωθηθεί το νοµοθετικό πλαίσιο», τι
ακριβώς εννοούσε τότε ο κ. Κεδίκογλου; Ότι όλα βαίνουν καλώς;
Ωστόσο ο ίδιος ο κ. Κεδίκογλου και, βεβαίως, η κυβέρνηση Σα-
µαρά-Βενιζέλου αντί να επιβάλουν διαφάνεια στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης, επέβαλαν, όπως όλοι θυµόµαστε, το «µαύρο» στην

ΕΡΤ.
Και για να συνεχίσουµε την αναδροµή στο παρελθόν, ακούστε:

«Ο κ. Σαµαράς θεωρείται πολύ καλός στην καλλιέργεια προσω-
πικών σχέσεων, µε τους βαρόνους των µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης και των επιχειρήσεων και τη συµµόρφωση προς τις
υποδείξεις. Μέχρι και οι εκλογικές λίστες της Νέας Δηµοκρατίας
αξιοποιήθηκαν, για να διευκολυνθεί η συνεννόησή του µε ισχυ-
ρούς παράγοντες των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και του επι-
χειρηµατικού κόσµου».

Ποιος τα λέει αυτά; Ο Ευρωβουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
εκδότης και δηµοσιογράφος Γιώργος Κύρτσος, στο βιβλίο του
«Αγανακτήστε, αλλά τολµήστε» που εκδόθηκε το 2013 στη σε-
λίδα 420, για να συνεχίσει λίγο παρακάτω: «Είναι κοινό µυστικό
ότι τα περισσότερα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, που έχουν µε-
γάλη επιρροή στη διαµόρφωση της κοινής γνώµης, παίζουν το
επικοινωνιακό παιχνίδι µε τους όρους που εξυπηρετούν την κυ-
βέρνηση Σαµαρά. Το µιντιακό σύστηµα έχει σήµερα τεράστια
συµβολή στη διαµόρφωση και την εφαρµογή της οικονοµικής πο-
λιτικής». 

Αυτά έγραφε, κυρίες και κύριοι, ο νυν Ευρωβουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας και αυτή ακριβώς τη διαπλοκή αρνούνται ότι
υφίσταται στον χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης η Νέα Δη-
µοκρατία και το ΠΑΣΟΚ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες αυτής της χώρας
γνωρίζουν πολύ καλά αν υπήρχε διαπλοκή όλα αυτά τα χρόνια
και αν υπάρχει ακόµη στον χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης. Το έβλεπαν και το βλέπουν στα δελτία ειδήσεων και στους
πρωτοσέλιδους τίτλους στα περίπτερα. Γνωρίζουν γιατί τόσοι
επιχειρηµατίες, σοβαροί αλλά και αεριτζήδες, επέλεξαν να επεν-
δύσουν, όχι βέβαια τα δικά τους χρήµατα αλλά τα χρήµατα που
τους δάνειζαν αφειδώς οι τράπεζες, σε κανάλια και εφηµερίδες.
Δεν το έκαναν, βεβαίως, από αγάπη προς το αγαθό της ενηµέ-
ρωσης. Άλλωστε το παραδέχτηκαν όλοι οι µιντιάρχες στις µαρ-
τυρικές τους καταθέσεις. Ο καθένας το είπε, αλλά για τους
ανταγωνιστές του, εξαιρώντας βεβαίως τον εαυτό του.

Η αλήθεια είναι πολύ απλή. Τα δάνεια δίνονταν κατά παρέκ-
κλιση κάθε τραπεζικού κανόνα και χωρίς να τηρούνται ούτε τα
προσχήµατα. Υπήρξαν πολλαπλές εκχωρήσεις σε διάφορες τρά-
πεζες της ίδιας κρατικής επιχορήγησης κόµµατος, υπήρξαν δά-
νεια χωρίς τις αναγκαίες εξασφαλίσεις, που δόθηκαν µεν τυπικά
για κανάλια ή εφηµερίδες, κατέληξαν όµως στις τσέπες των επι-
χειρηµατιών, µε αποτέλεσµα οι εργαζόµενοι δηµοσιογράφοι, δι-
οικητικοί και τεχνικοί στα µέσα αυτά, να µείνουν άνεργοι, να
χάνουν τα δεδουλευµένα µηνών, ενώ οι ιδιοκτήτες των µέσων να
εξακολουθούν να έχουν περιουσία. Παραδείγµατα έχουµε
πολλά: το «ALTER» και η «ΑΠΟΓΕΥΜΑΤΙΝΗ» στο παρελθόν, ο
ΔΟΛ σήµερα. Υπήρξαν σκανδαλώδεις δανειοδοτήσεις για την
εξαγορά µετοχικών επιχειρήσεων, που ανήκαν ήδη στη δανειοδο-
τούµενη επιχείρηση ή και στους ίδιους µετόχους. Αυτή είναι η
περίπτωση της εφηµερίδας «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ».

Αυτή είναι, κυρίες και κύριοι, η αλήθεια, ένα καθεστώς δυσω-
δίας που αναπαρήγαγε τις παθογένειές του σε πολιτικό, επιχει-
ρηµατικό και χρηµατοπιστωτικό επίπεδο, προκειµένου να
διατηρηθεί στην εξουσία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κλείσω αυτή την πα-
ρέµβασή µου από το Βήµα της Βουλής, κάνοντας µια ιδιαίτερη
µνεία στην κατάσταση που βιώνουν αυτή την περίοδο συνάδελ-
φοι και συναδέλφισσές µου στο χώρο των µέσων µαζικής ενηµέ-
ρωσης. Δεν αναφέροµαι, βεβαίως, στους µεγαλόσχηµους αλλά
σε εκείνους τους δηµοσιογράφους που πληρώνονται ψίχουλα ή
έστω τα βασικά, δουλεύοντας πάµπολλες ώρες σε έναν κλάδο
µε διαρκώς αυξανόµενη ανεργία. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι προέρχοµαι απ’ αυτόν τον κλάδο και
έχω νιώσει στο πετσί µου τι σηµαίνει εργασιακή ανασφάλεια. Γι’
αυτό και µπορώ να καταλάβω πάρα πολύ καλά, τι σηµαίνει να
ανατρέπεται η ζωή σου από τη µία στιγµή στην άλλη. Γι’ αυτό και
θεωρώ αισχρό –θα χρησιµοποιούσα ακόµα και τη λέξη χυδαίο-
να χρησιµοποιούνται απλοί εργαζόµενοι ως ασπίδα προστασίας
των εκάστοτε εργοδοτών τους, να γίνονται αυτοί τα θύµατα στο
βωµό του κέρδους, της σκοπιµότητας αλλά και τα θύµατα της
επιχειρηµατικής ανικανότητας ορισµένων.
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Ως γνωστόν, ο Πρωθυπουργός στην προ ηµερησίας διατά-
ξεως συζήτηση στη Βουλή δήλωσε ευθέως, ότι η Κυβέρνηση έχει
διάθεση να βοηθήσει, προκειµένου να δηµιουργηθεί ένα στα-
θερό θεσµικό πλαίσιο για τη διάσωση των µέσων µαζικής ενηµέ-
ρωσης. Ζήτησε τη συναίνεση των υπολοίπων πολιτικών
κοµµάτων, προκειµένου να υπάρξει αυτή η νοµοθετική ρύθµιση. 

Δυστυχώς µέχρι αυτή την ώρα η Νέα Δηµοκρατία σιωπά και
γι’ αυτή τη σιωπή που περιορίζει τις ελπίδες διάσωσης των θέ-
σεων εργασίας των µέσων µαζικής ενηµέρωσης που βρίσκονται
σε κρίση, θα πρέπει να δώσει εξηγήσεις. 

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, οι εργαζόµενοι στον
Τύπο δεν χρειάζονται τα κροκοδείλια δάκρυά σας. 

Απαντήστε, λοιπόν, τα συµφέροντα ποιων υπερασπίζεστε, αν
και, βεβαίως, το ερώτηµα έχει καθαρά ρητορικό χαρακτήρα,
καθώς εδώ και χρόνια έχετε δείξει ξεκάθαρα µε το πλευρό ποιου
συντάσσεστε. Προφανώς και οι εργαζόµενοι δεν είναι η πρώτη
προτεραιότητά σας, µόνο που δυστυχώς για σας η εξεταστική
επιτροπή συνέβαλε, ώστε όλος ο ελληνικός λαός να παγιώσει,
και µε αποδείξεις πια, αυτό που οι πάντες –µε εξαίρεση εσάς φυ-
σικά- γνωρίζουν, ότι η διαπλοκή δεν είναι λόγια του αέρα αλλά
πραγµατικότητα. 

Αν για κάτι µπορούµε να διαβεβαιώσουµε όσους και όσες µας
ακούν, είναι ότι η µάχη ενάντια της διαπλοκής όχι µόνο δεν τε-
λειώνει αλλά αντιθέτως τώρα αρχίζει. Και κανείς δεν µπορεί πια
να πει ότι δεν ήξερε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Βορίδης έχει τον

λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκινήσουµε µ’ αυτό το τελευταίο; Απεδείχθη, ότι η δια-

πλοκή είναι πραγµατικότητα µε την εξεταστική επιτροπή; Απε-
δείχθη συνάδελφοι; Αυτό λέτε; Ωραία απεδείχθη. Διαπλοκή,
λοιπόν. Διαπλοκή ποιανού µε ποιον; Προφανώς του πολιτικού συ-
στήµατος αυτονοήτως. Διαπλοκή άνευ συµµετοχής του πολιτι-
κού συστήµατος δεν νοείται. Απεδείχθη; Κανέναν
κατηγορούµενο έχουµε; Διαπλοκή χωρίς κατηγορούµενο; Δεν
έχουµε; Πώς απεδείχθη τότε;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεν γίνεται έτσι. Αν απεδείχθη η διαπλοκή και τελειώσαµε, τότε

να έχουµε και κανέναν κατηγορούµενο, αλλιώς –µε συγχωρείτε,
σύµφωνα µε την απλή µου λογική- δεν απεδείχθη. Δεν γίνεται. Ή
το ένα ή το άλλο. Και τα δυο µαζί δεν µπορούν να συµβαίνουν.
Δηλαδή και απεδείχθη ότι έχουµε έκνοµες συναλλαγές και σχέ-
σεις των µέσων ενηµέρωσης µε τις τράπεζες λόγω της παρέµ-
βασης των πολιτικών, αλλά κατηγορούµενο δεν βρήκαµε.

Άρα, λοιπόν, πάµε να δούµε και αριθµούς; Όλοι εσείς τώρα
προϊόντα του διαφωτισµού, προϊόντα του ιστορικού υλισµού, άν-
θρωποι οι οποίοι πιστεύετε στην επιστηµοσύνη της θεωρίας σας,
δεν µπορεί να λέτε ό,τι να’ ναι. Πάµε, λοιπόν, να δούµε αριθµούς,
να κάνουµε σκέψεις. Για να υπάρχει εδώ κάτι το παράνοµο, εφό-
σον αλλιώς δεν γίνεται να υπάρχει διαπλοκή και κάτι το περίεργο,
πρέπει να βρούµε κάτι παράνοµο, πρέπει να υπάρχει ζηµία. 

Για να συνεννοηθούµε. Ήταν 1,3 δισεκατοµµύρια ο δανεισµός
στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Μάλιστα. Ποια είναι τώρα τα µη
εξυπηρετούµενα απ’ αυτά; Είναι 317 εκατοµµύρια. Δηλαδή πόσο;
Κοντά στο 25%. Τα υπόλοιπα είναι εξυπηρετούµενα; Μάλιστα. 

Άρα εκεί δεν έχουµε ζηµίες; Όχι. Δεν εθίγη ο ελληνικός λαός;
Όχι. Δεν καταστράφηκε το τραπεζικό σύστηµα από αυτά; Σωστά.
Έτσι δεν είναι; Άρα για το 75% του δανεισµού καλώς καµωµένα
υπό την έννοια ότι εξυπηρετούνται.

Και σας ρωτώ. Κάθε µη εξυπηρετούµενο δάνειο είναι και πα-
ράνοµο ως χορηγηθέν; Αστόχησε µια επιχείρηση. Καλώς εδόθη,
εφαρµόστηκαν τα τραπεζικά κριτήρια κατά τον δανεισµό της.
Όλα έγιναν κανονικά αλλά δεν µπόρεσε. Έπεσε έξω. Δεν το εξυ-
πηρέτησε. Κάθε µη εξυπηρετούµενο δάνειο είναι και παράνοµο;
Όχι. 

Για να πούµε τώρα από τα 317 εκατοµµύρια ευρώ τι µένει. Δεν
τα λέω εγώ. Θέλω να διαβάζετε το πόρισµά σας όταν έρχεστε
εδώ και τα λέτε αυτά µε στόµφο. Το δικό σας πόρισµα έχετε δια-
βάσει όχι το δικό µας όχι κάποιο άλλο. Εσείς θέλω να διαβάσετε
τι λέτε, για το ποια είναι τα επιλήψιµα. Έχετε κεφάλαιο εδώ για

τα επιλήψιµα. Ανοίξτε να το δείτε ποια είναι τα επιλήψιµα. Να σας
κάνω το άθροισµα; Σαράντα επτά του ενός, πενήντα οκτώ του
άλλου και πέντε. Ξέρετε πόσα είναι τούτα; Εκατόν δέκα. Από
αυτά τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πόσα είναι ήδη στη δι-
καιοσύνη και ελέγχονται ως επιλήψιµα; Για µαντέψτε! Τα εκατόν
δέκα! Τι προσθέσατε; 

Φάγαµε εννιά µήνες, έχουµε δεκαπέντε χιλιάδες σελίδες πρα-
κτικά, διαβάσαµε χιλιάδες σελίδες έγγραφα, για να µας πείτε ότι
τα επιλήψιµα δάνεια είναι αυτά τα οποία εκκρεµούν ήδη στη δι-
καιοσύνη. Συγχαρητήρια συνάδελφοι, αποκαλύψατε κάτι συγ-
κλονιστικό. Μπράβο! Εύγε! Απεδείχθη η θεωρία.  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προσέξτε, όµως, τώρα, αυτό το «πάµε για µαλλί και βγαίνουµε

κουρεµένοι», το «πάµε να αποδείξουµε αυτή τη θεωρία για το
τρίγωνο» και αντί του τριγώνου κανείς δεν ανακύπτει. 

Επικαλείστε όλους αυτούς που έρχονταν και έλεγαν ότι υπάρ-
χει διαπλοκή. Εγώ αλλά και άλλοι συνάδελφοι µου ρωτάγαµε.
Μάλιστα. Όνοµα; Θέλουµε ένα όνοµα. Όνοµα σηµαίνει ο κύριος
τάδε πήρε τηλέφωνο τον κύριο δείνα και είπε ότι πρέπει παρα-
νόµως να δώσει στον επόµενο κύριο ένα δάνειο που δεν έπρεπε
να πάρει. Όνοµα δεν υπάρχει. 

Όµως υπάρχει ένα. Υπάρχει ένα! Θα έρθει σε λίγο να κάτσει
εκεί. Πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας. Αυτός είναι εκείνος ο
οποίος ζήτησε παρανόµως να λάβει δάνειο για τον ΣΥΡΙΖΑ και
µάλιστα εγγράφως. Ένα όνοµα µάς προέκυψε. Η αλήθεια είναι
αυτή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και τον άνθρωπο εν τη αφελεία του –τι να πω, εγώ ασχολούµαι

µε το ποινικό, έφυγε και ο Νίκος- τον έβαζαν να τα υπογράφει
αυτά, δηλαδή, εγγράφως να παρακινεί σε παράβαση. Την ηθική
αυτουργία δεν µπαίνεις και σε κόπο να την αποδείξεις. Ξεκούρα-
στα πάει, «τρένο», όταν έρχεται ο άλλος και σου λέει «παρακαλώ
πολύ, κάµψτε τους κανόνες του τραπεζικού δανεισµού, δηλαδή
µην εφαρµόσετε αυτά που πρέπει» –είναι αυτά που λέτε εσείς-
«προκειµένου να δανειστώ».

Και έχετε µετά και το άλλο συγκλονιστικό επιχείρηµα. Πού
είναι ο κ. Φάµελλος; Έφυγε. Κρίµα γιατί ήθελα να του δώσω
λύση στο πρόβληµα του δανεισµού της Νέας Δηµοκρατίας. Αλλά
ξέρετε τώρα, λύση ισότιµη, αυτά που σας αρέσουν. Ισότητα! Ό,τι
για τον έναν και για τον άλλον. Ε, τι λέτε τώρα; Να ρωτήσω τον
κ. Φάµελλο. Να κάνουµε και εµείς για τα δάνειά µας, ό,τι κάνατε
εσείς για το δικό σας; Γιατί ανέκυψε και αυτό. 

Για τους συναδέλφους που δεν το γνωρίζουν…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Να το κάνετε! Σας

προκαλούµε! 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Να πούµε τι είναι αυτό που κάνατε

εσείς και µετά θα δούµε τι θα κάνουµε εµείς. Αφήστε µε να το
πω, όµως. Βλέπω ότι ταραχτήκατε. Μπορεί κάποιοι συνάδελφοι
να µην το ξέρουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βεβαίως ένα λεπτό

ακόµα. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ. 
Άµα δεν το ξέρετε, είστε νοµικά –αυτός είναι ο ισχυρισµός

σας- καθολικοί διάδοχοι ενός κόµµατος που λέγεται ελληνική
Αριστερά. Έτσι λέτε εσείς. Αυτός είναι ο δικός σας ισχυρισµός
για την εξέλιξή σας. Είναι ελεγχόµενο για το εάν είναι ακριβές,
αλλά έτσι λέτε εσείς. 

Αυτό το ωραίο κόµµα, απεκαλύφθη πράγµατι στη διαδικασία
της εξεταστικής επιτροπής ότι το δάνειό του, αυτό που χρώ-
σταγε στην τράπεζα, το κούρεψε κατά 60%! 

Να κάνουµε όλοι το ίδιο, για να λύσουµε τα θέµατά µας; Αυτό
που κάνατε εσείς, να το κάνουµε και τα άλλα κόµµατα είναι η
άποψή σας; Τι λέτε, κυρία Κοζοµπόλη; Να το κουρέψουµε ή όχι
κατά 60%; Ισότιµα µαζί σας. 

Αλλά έχω κι άλλες απορίες γιατί λέτε για τη διαφάνεια. Γιατί
δεν έχετε την ευγενή καλοσύνη µέχρι και σήµερα να µας πείτε
αυτή η ωραία offshore που έρχεται…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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Ακούστε κάτι. Έχετε ψηφίσει εσείς και µαζί µε µας, όλοι εδώ
το ψηφίσαµε, ότι αποτελεί παράνοµη πράξη, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η συµµετοχή Βουλευτή σε offshore.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Από πότε ισχύει αυτό;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αυτό ισχύει από τότε, από µας. Δεν

είναι δικό σας αυτό, είναι δικό µας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Βορίδη, πέ-

ρασε ο χρόνος. Βάλτε την τελεία. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ερώτηση τώρα: Γιατί το βάλαµε αυτό; Για να µην αποκρύπτουν

οι Βουλευτές περιουσιακά στοιχεία, αθέµιτες συναλλαγές και
όλα αυτά, ε; Γιατί δεν είναι φανεροί οι µέτοχοι στις offshore; Γιατί
δεν είναι φανεροί οι µέτοχοι στις offshore, αυτές που καταδικά-
ζετε εσείς, έτσι δεν είναι; Είναι ύποπτες αυτές. Μάλιστα. Γιατί
έχετε εσείς offshore βρε παιδιά, στην «ΑΥΓΗ»; Και σας ρωτάµε
να σας πούµε…

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεν είναι offshore.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν είναι offshore. Είναι «ψoff» shore.

Είναι κυπριακή. Ποιος είναι ο ανθρωπάκος που είναι από πίσω;
Αυτόν τον ιδιοκτήτη αυτής της ρηµάδας της offshore, γιατί δεν
µας τον λέτε; Και έρχεται ωραίος και άνετος ο κύριος της εφη-
µερίδας «ΑΥΓΗ» και λέει «δεν γνωρίζω». Τι δεν γνωρίζεις; Από
πού πήρες τα λεφτά; Δεν έρχεται κανείς στη συνέλευσή σου; Δεν
ρώτησες; Και άµα αυτός βρε παιδιά είναι βαρόνος από τα ναρ-
κωτικά και σας έχει βάλει λεφτά στο µετοχικό κεφάλαιο ο έρµος,
τα πήρατε εσείς χωρίς να κάνετε µια ερώτηση;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Βορίδη, τέλει-

ωσε ο χρόνος. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αυτό, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, το

οποίο ανέκυψε από όλη αυτήν την ωραία διαδικασία, είναι ότι
«ναι», πράγµατι, τίποτα δεν αποδείξατε. Τίποτα περισσότερο. Και
µάλιστα, να σας πω και κάτι άλλο; Ακούω να λέει ότι θα πάει στην
εισαγγελία. Τι να πάει; Αφού δεν γράφει τίποτα. Ό,τι έχει κάνει η
εισαγγελία είναι εδώ µέσα. Αυτό να πάει; Για να ξανακάνει τη
δίωξη που έχει ήδη κάνει; Τίποτα πρόσθετο δεν έχει. Αλλά να πω
και κάτι ακόµη. Άµα δεν βγάλατε φήµες για τα πολιτικά πρό-
σωπα, εµείς εδώ τι είµαστε; Εισαγγελία; Τράπεζα της Ελλάδος
είµαστε; Εποπτικός µηχανισµός είµαστε; Τα έχετε µπερδέψει. 

Και µέσα από όλο αυτό, µετά από εννιά µήνες, µία πρόταση
νοµοθεσίας δεν διαβάζω. Μία πρόταση νοµοθεσίας δεν διαβάζω!
Άρα, άνθρακες ο θησαυρός. Υπάρχει πράγµατι διαπλοκή, έχει
ένα ωραιότατο όνοµα και έχει και ένα στρατήγηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τέλειωσε, κύριε Βο-
ρίδη. Τέλειωσε ο χρόνος. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω µε µισή φράση.
Το µόνο στρατήγηµα, το οποίο αποπειραθήκατε να κάνετε

είναι ένα και το απλό: Αυτό όλο, µαζί µε την προσπάθεια του κ.
Παππά για τη χειραγώγηση των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µαζί
µε τον κοµισάριο Μουλόπουλο και µαζί µε την εξεταστική επι-
τροπή, ένας µηχανισµός εκφοβισµού της ελευθερίας έκφρασης
της γνώµης της δηµοκρατίας στα µέσα ενηµέρωσης! Αυτό κα-
ταπίπτει σήµερα. Αυτό είναι που σας επιστρέφουµε. Αυτό µένει
σαν στίγµα. 

(Χειροκροτήµατα ζωηρά και παρατεταµένα από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Εσωτερικών κ. Πάνος Σκουρλέτης. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ησυχία, παρακαλώ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Λένε ότι η καλύτερη άµυνα είναι η επίθεση. Ισχύει πάντοτε
αυτό; Διότι τεθήκανε πολλά ερωτήµατα, αλλά δεν δόθηκε καµµία
µέχρι τώρα απάντηση για ένα και κύριο ερώτηµα που σας
αφορά. Θα σας το ξαναθυµίσω και ελπίζω οι υπόλοιποι οµιλητές
από το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία να µπουν στον κόπο να
απαντήσουν τι σκέφτονται να κάνουν µε τα δάνειά τους. Προ-
σέξτε. Εσείς εκλέγεστε ως Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Η
Νέα Δηµοκρατία, όµως, είναι ένας τίτλος που έχει βάρη. Εσείς

τώρα χρησιµοποιείτε αυτόν τον τίτλο τον χρεοκοπηµένο και εκλέ-
γεστε, παίρνετε µια υπεραξία. Αυτό µε τους όρους της αγοράς
πού οδηγεί; Μπορείτε να το κάνετε αυτό; Σκέφτεστε µια επιχεί-
ρηση η οποία έχει χρεοκοπήσει και πηγαίνουν κάποιοι άλλοι στο
όνοµά της και πουλάνε, αγοράζουν, εκλέγονται; 

Μήπως θα πρέπει να δίνετε ένα µέρος του µισθού σας, µιας
και έχετε εκλεγεί στο όνοµα της Νέας Δηµοκρατίας, έτσι ώστε,
µαζί µε την κρατική επιχορήγηση που παίρνετε, να αποπληρωθεί
κάποτε αυτό το δάνειο; Προς σκέψη. Εγώ καταθέτω µια πρό-
ταση. Λέω να το δούµε. Πάµε παρακάτω. 

Απέναντι στο ερώτηµα εάν θα έπρεπε να γίνει αυτή η εξετα-
στική επιτροπή -η οποία σηµειωτέον δεν είναι προανακριτική,
εξεταστική είναι και ξέρετε ότι υπάρχει διαφορά- η αβίαστη
απάντηση είναι «ασφαλώς και ναι». Όχι διότι έφερε στην επιφά-
νεια πράγµατα που δεν τα γνώριζε η ελληνική κοινωνία. Ήταν
τόσο έντονες οι σχέσεις διαπλοκής, που σφράγισαν τις τελευ-
ταίες δεκαετίες. Χάρη σε αυτές τις σχέσεις διαπλοκής και του
πελατειακού συστήµατος που είχατε δηµιουργήσει, κατορθώ-
νατε και είχατε ένα πραγµατικά µοναδικό για τα ευρωπαϊκά δε-
δοµένα δικοµµατικό πολιτικό σύστηµα που σας χάριζε 70%-75%.
Μόνο που αυτό κατέρρευσε και κατέρρευσε µε πάταγο και µας
κληροδότησαν την κοινωνική και οικονοµική χρεοκοπία την οποία
καλούµαστε να διαχειριστούµε. 

Έπρεπε, λοιπόν, να γίνει αυτή η εξεταστική επιτροπή για να
εµβαθύνει, να κάνει µια συστηµατική προσέγγιση στα πράγµατα
και να φτάσει σε ένα σηµείο που να έρθει η ώρα της δικαιοσύνης.
Μην βιάζεστε, λοιπόν, το υλικό αυτό θα πάει εκεί που πρέπει και
από εκεί και πέρα θα δούµε αν τα ερωτήµατα που θέτετε θα
απαντηθούν µε τόσο ελαφρά τη καρδία. Άλλωστε, σε πάρα πολ-
λές περιπτώσεις χωρίς φωνές, χωρίς κορώνες, γίνεται µια συ-
στηµατική δουλειά από την παρούσα Κυβέρνηση για να
ανακαλυφθούν και να ελεγχθούν και οι λίστες και αυτοί που τα
έβγαλαν έξω και διάφορες άλλες περιπτώσεις. Ποτέ άλλοτε µετά
τη Μεταπολίτευση δεν είχαµε αποκάλυψη και δεν είχαµε έρευνα
σε τέτοιες περιπτώσεις διαπλοκής µεταφοράς χρηµάτων στο
εξωτερικό. Και αυτό αποτυπώθηκε και στην υπεραπόδοση των
εσόδων της χρονιάς που έκλεισε. Για να µιλάµε µε συγκεκριµένα
στοιχεία. 

Είδα, όµως, ότι εδώ υπάρχει ένας διαγωνισµός ανάµεσα σε
διάφορους που µίλησαν και πραγµατικά εγώ δυσκολεύοµαι σε
ποιον να αποδώσω το βραβείο. Στον κ. Μηταράκη, ως τον άν-
θρωπο που είπε το πρώτο ανέκδοτο της χρονιάς, λέγοντας ότι η
διαπλοκή ξεκίνησε επί ΣΥΡΙΖΑ; Στον κ. Βενιζέλο που ήρθε να εγ-
καλέσει εµάς για ασφαλιστικά ταµεία, τον εµπνευστή του PSI,
του µεγάλου ρεσάλτο που έγινε στα αποθεµατικά, πάνω στον
οποίο οφείλεται η χρεοκοπία των ταµείων κοινωνικής ασφάλισης
ή στον κ. Λοβέρδο, ο οποίος µας είπε ότι δεν έχουµε καν το δι-
καίωµα να αναφερόµαστε σε αυτά τα ζητήµατα; 

Κατανοώ, πράγµατι, γιατί γίνονται αυτές οι τοποθετήσεις. Διότι
θέλετε ακριβώς να συγκαλύψετε µέσα από κραυγές, µέσα από
επιχειρήµατα, τα οποία είναι έωλα αυτά τα οποία σας βαρύνουν
και αυτά τα οποία οδήγησαν εν µέρει στα σηµερινά οικονοµικά
αδιέξοδα. 

Ναι, συµφωνώ δεν είναι οι επιχειρήσεις των ΜΜΕ, ο υπερδα-
νεισµός στα κόµµατα, τα οποία οδήγησαν στα µεγάλα προβλή-
µατα των τραπεζών. Είναι η µία πλευρά του τριγώνου της
διαπλοκής, το οποίο φάνηκε ξεκάθαρα για άλλη µια φορά µε επι-
χειρήµατα µε στοιχεία, από αυτά που δεν δώσαµε εµείς, δεν τα
ανακαλύψαµε εµείς, η Τράπεζα της Ελλάδος τα έδωσε, οι τρά-
πεζες τα έδωσαν. Δεν χωρούν διαφορετική προσέγγιση. Άνοιξαν
στόµατα. Ακούστηκαν αλήθειες και θα ακουστούν στην πορεία
και άλλες. 

Και ξέρετε κάτι; Όταν ο κόσµος που µας παρακολουθεί και
στέκεται πολλές φορές επικριτικός σε αυτά που κάναµε και κά-
νουµε, διότι δεν µπορέσαµε να ικανοποιήσουµε διάφορα πράγ-
µατα, τα οποία είχαµε υποσχεθεί ξέρετε τι µας λέει; «Κρατάτε
τουλάχιστον, γιατί ακούγονται αλήθειες». Κάντε ένα µυστικό γκά-
λοπ, εσείς που αρέσκεστε στις δηµοσκοπήσεις και ανάλογα µε
το αποτέλεσµα δηµοσιοποιήστε το ή όχι. 

Πηγαίνετε και ρωτήστε αυτούς που συναλλάσσονται µε το δη-
µόσιο σήµερα αν έχουν αφαιρεθεί από το κόστος των δουλειών
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που κάνουν, οι µίζες που έδιναν για να παίρνουν δουλειές στο
δηµόσιο, οι προµηθευτές του δηµοσίου. Πηγαίνετε, λοιπόν, εσείς
που έχετε µεγάλες σχέσεις µε τον επιχειρηµατικό κόσµο και
πείτε: «Τώρα τα δύο χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ τι γίνεται ρε παιδιά; Πώς
τα βρίσκετε τα πράγµατα; Έχουν κάπως καθαρίσει;». Διότι εγώ
από την εµπειρία µου σε κυβερνητική θέση ήταν κάτι που µου το
έλεγαν στο αυτί. Εσείς, µπορεί να διαφωνούµε σε διάφορα πράγ-
µατα, αλλά δεν είστε µε το χέρι έτσι διαρκώς, όπως ήταν οι προ-
ηγούµενοι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν και δεν είµαι αισιόδοξος ότι
µέχρι τέλους θα απαντηθούν τα ερωτήµατα, θέλω να σας πω ότι
αυτή η συνταγή, αυτή η πρακτική, αυτό το σύστηµα της διαπλο-
κής που είχατε εγκαθιδρύσει τα προηγούµενα χρόνια, είχε απο-
δώσει. Κατορθώσατε, µάλιστα, µία χώρα που την οδηγήσατε στα
αδιέξοδα, από το 2010 µέχρι το 2015 να έχει δικές σας κυβερνή-
σεις. 

Και θυµόµαστε όλοι αυτούς οι οποίοι έβγαιναν στο ραντεβού
των 20:00’ στα τηλεπαράθυρα, που µας έλεγαν πόσο απαραίτητο
ήταν να κοπεί δια νόµου ο κατώτατος µισθός, πόσο απαραίτητο
ήταν να απολυθούν οι άλφα ή οι βήτα εργαζόµενοι, πώς δικαιο-
λογούσαν διαρκώς τις πιο σκληρές πολιτικές που γνώρισε αυτός
εδώ ο τόπος. Ναι, ήταν οι σχέσεις διαπλοκής που είχατε χτίσει.   

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε για άλλη µια φορά
ως χώρα σε µια κρίσιµη στιγµή, σε µια διαπραγµάτευση µέσα
από την οποία κρίνονται αρκετά και επιλέξατε όχι να καθίσετε
στην άκρη. Ας πούµε ότι δεν αισθάνεστε την ευθύνη, έστω σε κά-
ποια σηµεία, που θα µπορούσαµε να συµφωνήσουµε να έχουµε
µία κοινή φωνή. Δεν σας αφήνει ο κοµµατικός σας εγωισµός. 

Κι εσείς, κύριοι της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης και του
ΠΑΣΟΚ, που υποτίθεται ότι βρισκόσαστε σε µία φάση ανασύντα-
ξης, βρισκόσαστε στα ξενοδοχεία ξανά όλα τα παλιά πρόσωπα,
έστω µε ευκαιρία αυτή τη συζήτηση, δεν κάνατε τη στοιχειώδη
αυτοκριτική. Βεβαίως, σας συνιστώ το πρώτο πράγµα που έχετε
να κάνετε, πέρα από την ανασύσταση και επανασυσπείρωση της
κεντροαριστεράς, είναι να πείσετε ότι δεν είστε κεντροδεξιά.
Διότι, όσο είστε πάνω στο άρµα του νεοφιλελευθερισµού, είναι
σίγουρο ότι αυτή η στρατηγική περιδίνηση που βρίσκεστε τα τε-
λευταία χρόνια θα συνεχιστεί. 

Για να επανέλθω, όµως, σε αυτό που ξεκίνησα πριν, τις ώρες
αυτές της διαπραγµάτευσης, οι οποίες έρχονται µετά το επιτυ-
χές κλείσιµο της πρώτης αξιολόγησης, επιλέξατε όχι απλά να κα-
ταθέσετε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, τις διαφωνίες σας,
αλλά, µέσα από την παρέµβαση την προηγούµενη φορά του Αρ-
χηγού σας, ουσιαστικά να δώσετε ψήφο εµπιστοσύνης στα 4,5
δισεκατοµµύρια µέτρα που ζητάει ο κ. Σόιµπλε και το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο. 

Και αρνείστε συστηµατικά να πείτε ποια είναι η θέση σας για
το αφορολόγητο, αρνείστε συστηµατικά να πείτε ποια είναι η
θέση σας για την προσωπική διαφορά, αρνείστε συστηµατικά να
τοποθετηθείτε για το τι λέτε για τις εργασιακές σχέσεις. Σε µε-
ρικούς ξεφεύγει, όπως στον κ. Βρούτση, και λένε ότι είναι απα-
ράδεκτο για τις οµαδικές απολύσεις να έχει βέτο ο Υπουργός,
που είναι ένα από τα τελευταία µέτρα προστασίας απέναντι στις
οµαδικές απολύσεις. Και πριν καν τεθεί στο τραπέζι, και αυτό το
δίνετε στον αντίπαλο.

Αυτή, λοιπόν, είναι η προσφορά σας σήµερα, ο απόλυτος συν-
τονισµός µε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και τον κ. Σόιµπλε.
Ξέρετε γιατί; Γιατί είστε ακραία αντικοινωνικοί και νεοφιλελεύθε-
ροι. Και µέσα από αυτόν τον τρόπο, ουσιαστικά στηρίζετε εκείνες
τις απόψεις που οδηγούν την Ευρωπαϊκή Ένωση σε νέες περι-
πέτειες. Δεν είστε, λοιπόν, οι καλύτεροι εκφραστές µιας αντίλη-
ψης η οποία νοιάζεται για το µέλλον των ευρωπαϊκών λαών. Οι
απόψεις σας είναι αυτές οι οποίες ενισχύουν την ακροδεξιά, οι
απόψεις σας είναι αυτές οι οποίες ενισχύουν φυγόκεντρες δυ-
νάµεις.

Και τώρα που σας δίνεται µια ευκαιρία να ακολουθήσετε µία
στάση που θα µπορούσε κάπως να αποκαταστήσει το κύρος της
παράταξής σας, επιλέγετε για άλλη µια φορά την υπονόµευση
µίας προσπάθειας, που εκ των πραγµάτων, απ’ ό,τι ακούµε από
παντού, τουλάχιστον προσπαθεί να δηµιουργήσει, να φέρει το
καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς θα συνεχίσουµε αυτό που
έχουµε κάνει όλα αυτά τα δύο χρόνια, να υπηρετούµε, µε τον
τρόπο που αντιλαµβανόµαστε, το κοινό συµφέρον, να προσπα-
θούµε να είµαστε συνεπείς µέσα στο πλαίσιο ενός επώδυνου
συµβιβασµού που κάναµε τον Σεπτέµβριο του 2015 και είναι αυτό
το οποίο µας αναγνωρίζει ο κόσµος, ο οποίος παρά την κριτική,
την δικαιολογηµένη ορισµένες φορές, µας δίνει περιθώριο χρό-
νου. 

Αυτό µας δίνει αισιοδοξία. Αυτό µας δίνει εµπιστοσύνη στις
ιδέες µας. Και να είστε βέβαιοι, ότι το αποτέλεσµα δεν θα είναι
καλό για την παρούσα Κυβέρνηση. Θα είναι, όµως, το καλύτερο
δυνατό για τη µεγάλη πλειοψηφία του ελληνικού λαού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Πρό-

εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΚΚΕ κ. Δηµήτρης Κου-
τσούµπας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα διάφορα πιθανά σενάρια που
γράφονται και λέγονται αυτές τις µέρες για το εάν, πότε και πώς
θα κλείσει η αξιολόγηση, δεν µπορούν να κρύψουν από τον λαό
ότι η σκληρή πραγµατικότητα που ζει, η παραπέρα φτωχοποίησή
του, η αφαίρεση και των τελευταίων εργασιακών δικαιωµάτων
που του έχουν αποµείνει, δεν είναι κάποιο σενάριο. Είναι ένα ολο-
κληρωµένο αντιλαϊκό σχέδιο, που υλοποιείται βήµα το βήµα για
λογαριασµό του κεφαλαίου.

Και ακριβώς επειδή, κύριοι της Κυβέρνησης, αυτήν την κατεύ-
θυνση υπηρετείτε, θα κάνετε ό,τι περνάει το χέρι σας για να ολο-
κληρώσετε την αξιολόγηση. Και όλα αυτά που λέτε ότι δήθεν δεν
θα ψηφίσετε ούτε ένα ευρώ επιπλέον µέτρα, ο λαός πλέον τα
ακούει βερεσέ. Για να µην απαριθµήσω τι έχει ακούσει να του
λέτε όχι µόνο πριν ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά και ως Κυ-
βέρνηση κυρίως τα τελευταία ολόκληρα δύο χρόνια πλέον.

Βεβαίως, η όξυνση των αντιθέσεων ανάµεσα στα διάφορα διε-
θνή κέντρα και η ενίσχυση φυγόκεντρων δυνάµεων και τάσεων
στο εσωτερικό της Ευρωζώνης, οι γενικότερες εξελίξεις στην πο-
ρεία της οικονοµικής κρίσης, έχουν τη δική τους δυναµική. Είναι
όλα αυτά που προσπαθείτε να κρύψετε πίσω από το γνωστό πα-
ραµύθι του καλού και του κακού -πότε ο καλός είναι η Ευρωπαϊκή
Ένωση και ο κακός το ΔΝΤ, πότε το αντίστροφο- για να στριµώ-
χνετε τον λαό ανάµεσά τους. 

Και όσο για την συζήτηση που άρχισε πάλι περί Grexit και δεν
συµµαζεύεται, η ουσία βρίσκεται στο αναµφισβήτητο γεγονός
ότι σήµερα η συνοχή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Ευρωζώνης,
δεν είναι δεδοµένη. Θα δοκιµαστεί ακόµα περισσότερο το επό-
µενο διάστηµα ως αποτέλεσµα της έντασης της ανισοµετρίας
των κρατών µελών της, της κρίσης, που φέρνουν στην επιφάνεια
νέες αντιθέσεις, οι οποίες πιθανά πλέον δεν µπορούν να γεφυ-
ρωθούν όπως παλιότερα.

Γι’ αυτό βλέπουµε -προσωρινά τουλάχιστον- να ισχυροποιείται
και το ρεύµα του προστατευτισµού, του εθνικισµού στην οικονο-
µία. To Brexit, η πολιτική Tραµπ στις Ηνωµένες Πολιτείες, η ευ-
ρωσκεπτικιστική τάση στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στην Ευρώπη
συνολικότερα, που αναπτύσσεται, είναι τέτοιες πλευρές που επι-
βεβαιώνουν ότι η διεθνοποίηση -που είναι µία αντικειµενική δια-
δικασία στον σύγχρονο καπιταλιστικό κόσµο- συµβαδίζει µε το
διαφορετικό επίπεδο ανάπτυξης, την ανισοµετρία, όπως λέµε,
ανάµεσα στις διάφορες χώρες, µε το γεγονός ότι η αναπαρα-
γωγή του κεφαλαίου διενεργείται κατά βάση στο πλαίσιο εθνικών
κρατών και των ενώσεων που αυτά συµµετέχουν.

Δεν αποκλείεται, συνεπώς, να προκύψουν και άλλες νέες δια-
κρατικές συµµαχίες και νοµισµατικές, εξίσου, όµως, αντιδραστι-
κές µε αυτή της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Αυτό, συνεπώς, που λέει το ΚΚΕ στον ελληνικό λαό είναι ότι
δεν πρέπει να παγιδευτεί στους διάφορους σχεδιασµούς του κε-
φαλαίου, της αστικής τάξης, ως σύνολο ή τµηµάτων της που κα-
θορίζουν τις διεθνείς συµµαχίες τους και τις επιλογές τους µε
βάση τα συµφέροντά τους και τη µεγαλύτερη εκµετάλλευση των
εργαζοµένων. Η πάλη των λαϊκών κινηµάτων στην Ελλάδα και σε
όλη την Ευρώπη πρέπει να κατευθύνεται σε λύση φιλολαϊκής διε-
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ξόδου απ’ αυτήν την κατάσταση, µε τον λαό πραγµατικά στην
εξουσία, µε σχεδιασµό της κοινωνικοποιηµένης οικονοµίας, µε
αποδέσµευση απ’ όλες τις λυκοσυµµαχίες και όχι να παρασύρε-
ται σε λύσεις που προτείνουν άλλες δυνάµεις, που καταδικάζουν
µεν την Ευρωπαϊκή Ένωση και την Ευρωζώνη, αλλά η γραµµή
τους οδηγεί στο να δίνουν ανάσα ζωής, ανασύνταξης των αστι-
κών δυνάµεων, του ίδιου αυτού καπιταλιστικού τρόπου παραγω-
γής, της βαρβαρότητας που αυτό περικλείει και την έχουµε ζήσει
χρόνια τώρα στο πετσί µας.

Κυρίες και κύριοι, το παραµύθι ότι η διαπραγµάτευση πρέπει
να κλείσει γιατί στο τέλος, δήθεν, θα δουν προκοπή οι εργαζό-
µενοι, οι εκβιασµοί της εκλογολογίας και ο µπαµπούλας της πο-
λιτικής αστάθειας, αλλά και το σενάριο των ευρύτερων
συναινέσεων µε τα άλλα κόµµατα, µε τα οποία µπορείτε να µοι-
ραστείτε και την ευθύνη της αντιλαϊκής πολιτικής βέβαια, στόχο
έχουν να αµπαλάρουν το επόµενο πακέτο αντιλαϊκών µέτρων
που ετοιµάζεται. Γιατί, όπως έχετε συνηθίσει να λέτε και εσείς
και η Νέα Δηµοκρατία, στόχος είναι η επιστροφή στην κανονικό-
τητα. 

Για εσάς επιστροφή στην κανονικότητα σηµαίνει να θεωρήσει
ο λαός µας όλα όσα έχασε τα χρόνια της κρίσης ως περασµένα-
ξεχασµένα και φυσικά να παραιτηθεί από οποιαδήποτε απαίτηση
να ζήσει καλύτερα αυτός και τα παιδιά του. Για εσάς επιστροφή
στην κανονικότητα σηµαίνει συµβιβασµός µε την ανεργία, τη
φτώχεια, την εξαθλίωση. Επιστροφή στην κανονικότητα για εσάς
είναι, για παράδειγµα, η παρουσία του ΝΑΤΟ στο Αιγαίο, οι απο-
φάσεις που ψηφίσατε και συνιστούν πολεµική προετοιµασία απέ-
ναντι στη Ρωσία. Για εσάς τείνει να γίνει κανονικότητα το να µάθει
να ζει ο λαός µας µε την τούρκικη επιθετικότητα και προκλητικό-
τητα, να βλέπει τους Τούρκους στρατηγούς να κάνουν δήθεν εκ-
δροµούλες -όπως γράφτηκε- στα Ίµια. 

Έχουµε ήδη ως κόµµα καταγγείλει την παραβίαση των ελλη-
νικών χωρικών υδάτων στην περιοχή των Ιµίων από τα τουρκικά
πολεµικά σκάφη, παρουσία, µάλιστα, των επικεφαλής των ενό-
πλων τουρκικών δυνάµεων, την προηγούµενη Κυριακή. Και έχετε
ευθύνη, κύριοι της Κυβέρνησης, γιατί προσπαθείτε να περάσετε
στον λαό µας κλίµα εφησυχασµού. Είναι άλλο η ψύχραιµη, η
υπεύθυνη στάση και άλλο να µην ενηµερώνετε σωστά, ολοκλη-
ρωµένα τον ελληνικό λαό. Κάνετε ότι δεν καταλαβαίνετε τη σο-
βαρότητα της κατάστασης που διαµορφώνουν οι τούρκικες
επιδιώξεις για γκρίζες ζώνες στο Αιγαίο, που διαµορφώνει ο αν-
ταγωνισµός ανάµεσα στις αστικές τάξεις των χωρών της περιο-
χής για τη γεωστρατηγική αναβάθµιση αυτών των αστικών
τάξεων σε συνδυασµό µε την όξυνση των ανταγωνισµών στη
Μέση Ανατολή, στη Βόρεια Αφρική, στην Ανατολική Μεσόγειο. 

Είναι επικίνδυνες οι θέσεις όλων όσοι παρουσιάζουν ως δήθεν
εγγυητές την Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ ή µιλούν και για
ευρωπαϊκά ή και νατοϊκά ακόµα σύνορα στο Αιγαίο. Αυτές οι θέ-
σεις δεν έχουν καµµιά σχέση µε την πραγµατική υπεράσπιση των
κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας. Και φυσικά η νατοϊκή πα-
ρουσία στο Αιγαίο όχι µόνο δεν εµποδίζει, αλλά επιπλέον απο-
θρασύνει αυτήν την τούρκικη επιθετικότητα. 

Την ίδια στιγµή για το άλυτο για σαράντα δύο χρόνια πρό-
βληµα εισβολής-κατοχής στην Κύπρο, στηρίζετε στην πραγµατι-
κότητα ως λύση τη de facto διχοτόµηση µέσω ενός νέου σχεδίου
τύπου Ανάν.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να έρθουµε και στο βασικό θέµα
της σηµερινής συζήτησης, που είναι το πόρισµα της εξεταστικής
επιτροπής για τα δάνεια των κοµµάτων και των µέσων µαζικής
ενηµέρωσης, δηλαδή µια ακόµα εξεταστική επιτροπή που προ-
στίθεται στις δεκάδες που συγκροτήθηκαν τις τελευταίες δεκαε-
τίες. 

Έχουµε ήδη καταθέσει το πόρισµα του εκπροσώπου του κόµ-
µατος στην επιτροπή όπου βάζουµε αναλυτικά τις θέσεις και τα
συµπεράσµατα. Αν θέλουµε να το πούµε µε µια κουβέντα, θα λέ-
γαµε -όσο κι αν διαφωνείτε και το έλεγαν εδώ και οι εισηγητές
του ΣΥΡΙΖΑ- ότι τελικά είναι άνθρακες ο θησαυρός. Αυτό ισχύει
απόλυτα! Ούτε τώρα, φυσικά, έλαµψε η αλήθεια, ούτε τώρα
έφτασε το µαχαίρι στο κόκκαλο, για να χρησιµοποιήσω πάλι µια
δική σας αγαπηµένη έκφραση. Αντίθετα, η σήψη, η διαφθορά, η
διαπλοκή παραµένουν, δεν αντιµετωπίστηκαν. Βεβαίως, εµείς

λέµε ότι δεν µπορεί να αντιµετωπιστούν µε τις συγκεκριµένες κυ-
βερνήσεις που εναλλάσσονται εδώ και δεκαετίες -και τη δική σας
µαζί- στο πλαίσιο αυτού του σάπιου συστήµατος. 

Η Κυβέρνηση µε τη συγκρότηση της εξεταστικής επιτροπής
προσπάθησε να πετάξει την µπάλα στην εξέδρα και αξιοποιεί την
εξεταστική για να τραβήξει την προσοχή του λαού από τα πολύ
σκληρά µέτρα που παζαρεύει και σκέφτεται να υλοποιήσει στο
πλαίσιο της εφαρµογής του τρίτου µνηµονίου -µε την στήριξη και
των άλλων κοµµάτων φυσικά- προκειµένου να συντηρεί ένα ψευ-
δεπίγραφο, πολωτικό κλίµα, για να κρυφτεί η στρατηγική σύµ-
πλευση σε αντιλαϊκές αναδιαρθρώσεις που επιβάλλει το µεγάλο
κεφάλαιο και η Ευρωπαϊκή Ένωση. Και είναι λογικό. Εµείς σας
καταλαβαίνουµε. Πάνω σε τι να αντιπαρατεθείτε; Στην αντιµετώ-
πιση των αγώνων; 

Πάρτε, για παράδειγµα, τους αγρότες τώρα. Βρίσκονται στα
µπλόκα για να µην ξεκληριστούν ελέω Κυβέρνησης, Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ΚΑΠ και µονοπωλίων. Μπουκωµένη από ενισχύσεις και
επιδοτήσεις παρουσιάζει η Κυβέρνηση τη φτωχή αγροτιά, ισχυ-
ριζόµενη ότι εξαιτίας αυτού δεν έχει και λόγους να κινητοποιεί-
ται. Όµως, τα ίδια -έστω µε άλλα λόγια- έλεγε πριν και η
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, όταν ήταν, βέ-
βαια, αυτοί στην κυβέρνηση. 

Και, βέβαια, αυτή η αντιπαράθεση δεν πρόκειται να αγγίξει την
ουσία, που είναι η πολιτική των κοµµάτων σας που διαχειρίζεται
αυτό το σάπιο σύστηµα, τα συµφέροντα της αστικής τάξης, δη-
λαδή -για να ακριβολογούµε ακόµα περισσότερο- το σύστηµα
που διαµορφώνει σχέσεις διαπλοκής - διασύνδεσης µε µονοπω-
λιακούς οµίλους και το µεγάλο κεφάλαιο.

Τα επιτελεία του δικού σας συστήµατος λένε ότι αυτοί που κυ-
ρίως δωροδοκούν, είναι οι µεγάλοι όµιλοι, για να αυξήσουν τα
κέρδη, τα µερίδιά τους στην αγορά. Τέτοιες περιπτώσεις δεν
είναι και η «SIEMENS» και πρόσφατα η «ΝOVARTIS»; 

Όσοι, λοιπόν, προσπαθείτε να κρύψετε τον οµφάλιο λώρο που
συνδέει τα φαινόµενα αυτά µε το κυνήγι του κέρδους, παρου-
σιάζοντάς τα ως ζητήµατα κυρίως ηθικής, η καταπολέµηση των
οποίων εξαρτάται από τη σχετική πολιτική βούληση, το µόνο που
κάνετε είναι να κοροϊδεύετε στην πραγµατικότητα τον κόσµο. 

Αν η Κυβέρνηση και τα άλλα κόµµατα ήθελαν πραγµατικά την
προώθηση της διαφάνειας στην αντιµετώπιση της διαπλοκής των
σκανδάλων, θα είχαν υιοθετήσει επανειληµµένες προτάσεις του
ΚΚΕ για υποχρεωτική µετατροπή όλων των µετοχών σε ονοµα-
στικές, για κατάργηση όλων των απορρήτων -του τραπεζικού,
του επιχειρηµατικού, του φορολογικού, του εµπορικού-, για απα-
γόρευση λειτουργίας εξωχώριων, για τον έλεγχο στην εξαγωγή
κεφαλαίων. Ωστόσο, όλα αυτά τα απορρίπτετε ασυζητητί, επειδή
όλα αυτά είναι νόµιµα για το σύστηµά σας, για την Ευρωπαϊκή
Ένωση, την τάξη σας. Και ας παριστάνετε τους ανήξερους! Δεν
είστε αφελείς!

Με την συγκρότηση της εξεταστικής επιτροπής για τα δάνεια
των κοµµάτων και των µέσων ενηµέρωσης επιχειρήσατε -εκτός
των άλλων- να συσκοτίσετε και τον ρόλο των τραπεζών, οι οποίες
τα προηγούµενα χρόνια στηρίχθηκαν και ενισχύθηκαν µε πα-
κτωλό δισεκατοµµυρίων, που φορτώθηκε, βέβαια, πάλι στις πλά-
τες του ελληνικού λαού.

Επιχειρείτε να συσκοτίσετε το σύνολο των κόκκινων δανείων,
τα οποία το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο πρόσφατα τα υπολόγισε
σε 100 δισεκατοµµύρια. Και από αυτά, υπολογίζεται ότι τα 60 δι-
σεκατοµµύρια είναι κόκκινα επιχειρηµατικά δάνεια. Τα 12 δισε-
κατοµµύρια τα οφείλουν οκτακόσιοι µεγάλοι µονοπωλιακοί
όµιλοι και τα υπόλοιπα 30 δισεκατοµµύρια άλλες έξι χιλιάδες µε-
γάλες επιχειρήσεις. Δηλαδή, 40 δισεκατοµµύρια από κόκκινα
δάνεια οφείλονται από µεγάλους οµίλους. Και, βέβαια, είναι κόκ-
κινα δάνεια αυτά. 

Αλήθεια, γιατί δεν έγιναν αντικείµενο εξέτασης και αυτά τα 40
δισεκατοµµύρια, τα οποία δόθηκαν σε αυτούς τους οµίλους;
Γιατί δεν ελέγχθηκε αν τηρήθηκε η νοµιµότητα, αν τηρήθηκαν
όλες οι τραπεζικές διαδικασίες για την παραχώρηση των συγκε-
κριµένων δανείων; Γιατί απλά και µόνο στο όνοµα των εντυπώ-
σεων περιορίζεται το ζήτηµα της εξέτασης στη χρηµατοδότηση
των κοµµάτων, στη χρηµατοδότηση των µέσων ενηµέρωσης;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε αυτήν την έννοια λέµε ότι το
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έργο της επιτροπής περιορίστηκε στην εξέταση ενός µικρού µέ-
ρους της συνολικής δανειοδότησης του χρηµατοπιστωτικού συ-
στήµατος. Τις εργασίες της επιτροπής απασχόλησε µόνο η
εξέταση των δανείων στα µέσα ενηµέρωσης και στα κόµµατα,
που ανέρχονται στο 1,8 δισεκατοµµύριο περίπου, που είναι,
όµως, σταγόνα στον ωκεανό, σε σχέση µε τα εκατοντάδες δισε-
κατοµµύρια των υπολοίπων επιχειρηµατιών. 

Τα δάνεια προς τις επιχειρήσεις αποτελούν το 53,8% της συ-
νολικής χρηµατοδότησης. Από τα 94,8 δισεκατοµµύρια ευρώ δά-
νεια προς τα νοικοκυριά, τα µη εξυπηρετούµενα είναι το 45,7%,
ενώ από τα 145,8 δισεκατοµµύρια ευρώ δάνεια προς τις επιχει-
ρήσεις, τα µη εξυπηρετούµενα είναι το 44,75%. 

Από τις εργασίες της επιτροπής επιβεβαιώθηκε ότι οι τράπεζες
αντιµετωπίζουν µε διαφορετικό τρόπο τα δάνεια προς τα νοικο-
κυριά από αυτά προς τις επιχειρήσεις. Τα δάνεια προς τα νοικο-
κυριά έχουν, βέβαια, υψηλότερα επιτόκια και άρα είναι πιο
ακριβά. Τα στεγαστικά δάνεια διασφαλίζουν τις τράπεζες µε εµ-
πράγµατες εξασφαλίσεις και εγγυήσεις, όπως είναι η υποθήκη
ακινήτου. Αντίθετα, για τις µεγάλες επιχειρήσεις έχουν χαµηλά
επιτόκια και σε µεγάλο βαθµό δίνονται χωρίς εµπράγµατες εγ-
γυήσεις. 

Επιβεβαιώνεται ότι το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα αποτελεί
την καρδιά του συστήµατος, τροφοδοτώντας µε φθηνό χρήµα
τις επιχειρήσεις, την ίδια στιγµή που οδηγεί σε µακροχρόνια οµη-
ρία µέσω του δανεισµού τα λαϊκά νοικοκυριά, τις µικρές επιχει-
ρήσεις. 

Δεν αντέχει σοβαρή κριτική ο ισχυρισµός που προέβαλαν οι
εκπρόσωποι των τραπεζών, ότι αυτή η διαφοροποίηση, δηλαδή
η ευνοϊκή µεταχείριση, οφείλεται στο υψηλό λειτουργικό κόστος
που έχει η διαχείριση χιλιάδων δανείων προς τα νοικοκυριά, ακρι-
βώς γιατί την ίδια στιγµή οι κίνδυνοι για την τράπεζα είναι πολύ
µεγαλύτεροι σε περίπτωση µη εξυπηρέτησης ενός δανείου
ύψους εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ προς µια επιχείρηση. 

Βεβαίως, οι όµιλοι που δραστηριοποιούνται στον χώρο των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης δεν θα µπορούσαν να εξαιρεθούν της
ευνοϊκής µεταχείρισης. Τα δάνεια προς τις επιχειρήσεις που δρα-
στηριοποιούνται στον τοµέα των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, δεν
ξεφεύγουν. Αντίθετα, επιβεβαιώνουν τον κανόνα της ευνοϊκής µε-
ταχείρισης και χορηγούνται, µάλιστα, χωρίς διασφαλίσεις για την
αποπληρωµή τους. 

Βέβαια, µε τη συγκρότηση της επιτροπής επιχειρήσατε, κύριοι
της Κυβέρνησης, να συσκοτίσετε το γεγονός ότι καθηµερινά,
διαχρονικά παραβιάζετε κάθε έννοια αντικειµενικής ενηµέρωσης
από τα µέσα ενηµέρωσης -ιδιωτικά, αλλά και κρατικά- γιατί τα
µέσα ενηµέρωσης παραµένουν στην ιδιοκτησία του µεγάλου κε-
φαλαίου. Με διάφορους τρόπους αυτά τα συµφέροντα προσπα-
θούν να υπηρετήσουν.

Γνωρίζετε πολύ καλά πως ο έλεγχος της ενηµέρωσης αποτελεί
εργαλείο χειραγώγησης και ενσωµάτωσης της λαϊκής δυσαρέ-
σκειας. Και οι µεγάλοι χαµένοι πάλι θα είναι οι εργαζόµενοι σε
αυτά τα µέσα και το δικαίωµα του λαού στην ενηµέρωση. Αυτό
είναι το βασικό. 

Και µην µας πείτε πάλι ως επιχείρηµα, τον έλεγχο στον «ΔΟΛ».
Οι εξελίξεις αυτές συνδέονται τόσο µε την πορεία της ίδιας της
κρίσης και τον αντίκτυπό της στα µέσα ενηµέρωσης όσο και µε
την προσπάθεια της Κυβέρνησης να ευνοήσει την αναδιανοµή
της πίτας στον χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, προωθών-
τας τις δικές της συµµαχίες, όπως κάνει, βέβαια, κάθε αστική κυ-
βέρνηση.

Ανέκαθεν, η εκάστοτε διακυβέρνηση επεδίωκε να δηµιουργεί
φιλικές σχέσεις µε τις επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται
στον χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, να δηµιουργεί ευ-
νοϊκό περιβάλλον για αυτήν. Έλεγχε, όπως λέµε, αυτά τα µέσα.
Και φυσικά έλεγχε, κυρίως, τα κρατικά µέσα ενηµέρωσης. Έτσι
και η σηµερινή διακυβέρνηση προσπάθησε -και ξαναπροσπαθεί-
να µοιράσει ξανά την πίτα της ενηµέρωσης σε παλιούς και νέους
επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Σε αυτή τη βάση βρίσκεται και η αντιµετώπιση από το κεφά-
λαιο των κοµµάτων που εξυπηρετούν τα συµφέροντα του. Η ευ-
νοϊκή δανειοδότηση της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ
αποτελεί µια πλευρά αυτής της στήριξης. Οι πολιτικές ευθύνες

είναι δεδοµένες. Η περεταίρω διερεύνηση των ευρηµάτων της
εξεταστικής επιτροπής για τα δάνεια των κοµµάτων και των
µεσών ενηµέρωσης και τυχόν, βέβαια, ποινικές ευθύνες, αποτε-
λεί υπόθεση των αρµόδιων αρχών. 

Και µιας και συζητάµε περί διαφάνειας και διαφθοράς, για να
έχουµε και το καλό ρώτηµα: Πού ακριβώς βρίσκεται αυτή η υπό-
θεση των υποκλοπών, των συνακροάσεων τηλεφωνικών κέντρων
πολιτικών κοµµάτων, όπως πολύ συγκεκριµένα είχε καταγγείλει
το ΚΚΕ; Πέρασαν πάνω από τρεις µήνες και ούτε φωνή ούτε
ακρόαση. Δεν υπήρξε καµµιά επίσηµη ενηµέρωση, µόνο διαρ-
ροές και δηµοσιεύµατα σε διάφορες εφηµερίδες.

Πηγαίνετε, µήπως, ξανά για πλήρη συγκάλυψη ή µήπως έµ-
πλεξαν οι γραµµές σας ανάµεσα στην ΕΥΠ, την Αστυνοµία, τον
κάθε κρατικό και παρακρατικό µηχανισµό, τις ξένες υπηρεσίες
που εξακολουθούν να αλωνίζουν στη χώρα µας; 

Αναµένουµε εις το ακουστικό µας όχι για µια νέα συνακρόαση
- παρακολούθηση ανεκπαίδευτων, προφανώς, πρακτορίσκων,
αλλά για ουσιαστική, σαφή και συγκεκριµένη ενηµέρωση και
αποκάλυψη των κυκλωµάτων αυτών. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, σαράντα µαθήτριες και µαθητές
και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Σχολείο Δεύτερης
Ευκαιρίας Άσσου Λεχαίου Κορινθίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Συρµαλένιος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-

εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, η σηµερινή

µέρα µπορεί να αποδειχθεί ιστορική, διότι αυτό που συζητάµε
σήµερα, το πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής, µετά από εννέα
µήνες δουλειάς και συνεδριάσεων αποτελεί κατάκτηση για τη δη-
µοκρατία, κατάκτηση για το κοινοβουλευτικό σύστηµα, κατά-
κτηση για το πολιτικό σύστηµα της χώρας, ένα πολιτικό σύστηµα
που επί πολλά χρόνια, σε απόλυτη διαπλοκή µε τις τράπεζες και
τα µεγάλα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, επιδίωκε µε κάθε τρόπο
την αναπαραγωγή του, αδιαφορώντας για τη ζηµιά που προκα-
λούσε στη χώρα και στον ελληνικό λαό, ένα σύστηµα εξουσίας
και διαπλοκής που δάνεισε 1,3 δισεκατοµµύριο στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης και πάνω από 420 εκατοµµύρια στα δύο πρώην µε-
γάλα κόµµατα εξουσίας, τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, τα
οποία δάνεια δεν υπάρχει καµµία περίπτωση να αποπληρωθούν
ούτε σε τριακόσια ή τετρακόσια χρόνια. 

Για να τελειώνουµε µε το θέµα της δανειοδότησης του ΣΥΡΙΖΑ,
θα πω τα εξής: Ο ΣΥΡΙΖΑ δανειοδοτήθηκε συνολικά µε 27 εκα-
τοµµύρια κι έχει αποπληρώσει πάνω από 18 εκατοµµύρια. Τα δά-
νειά του είναι ενήµερα, σε αντίθεση µε τα δάνεια της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, που έχουν καταγγελθεί, δάνεια δα-
νεικά και αγύριστα που τα δύο κόµµατα εξουσίας για πολλά χρό-
νια τα χρησιµοποίησαν για απίστευτες δαπάνες προβολής,
διαφήµισης, λειτουργίας και διακίνησης ψηφοφόρων, ιδιαίτερα
στις εκλογικές περιόδους, για να εξασφαλίσουν την επανεκλογή
τους. 

Όλοι θυµούνται τους εκατοντάδες χιλιάδες ανθρώπους που
πήγαιναν στα γραφεία του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας,
για να εξασφαλίσουν τα εισιτήρια για τις περιοχές τους. 

Θα αποµονώσω µόνο δύο διατυπώσεις από τη µαρτυρία στην
εξεταστική επιτροπή των τελευταίων Προέδρων της Τράπεζας
της Ελλάδος, του κ. Στουρνάρα και του κ. Προβόπουλου, που
κάθε άλλο παρά υποστηρικτές του ΣΥΡΙΖΑ είναι. 

Ο κ. Στουρνάρας είπε ότι από τα 842 εκατοµµύρια δάνεια προς
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, µόνο τα 256 εκατοµµύρια είχαν
εξασφαλίσεις. Δηλαδή, οι τράπεζες έδιναν δάνεια χωρίς εξασφα-
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λίσεις. Και να θυµίσω και τον υιό Ψυχάρη, που µας είπε ευθαρ-
σώς ότι έπαιρνε δάνεια µε αέρα. 

Πρόκειται, λοιπόν, για µέγα αδίκηµα -το οποίο είµαστε σίγου-
ροι ότι θα ερευνήσει η ελληνική δικαιοσύνη- που παρήγαγε τα
αποτελέσµατα που βλέπουµε πλέον όλοι: πτωχευµένες επιχειρή-
σεις µε εργαζόµενους στον δρόµο –«ΔΟΛ», «ALTER», «MEGA»
κ.λπ.- µε πλούσιους ιδιοκτήτες, οι οποίοι φρόντισαν, βεβαίως, να
βγάλουν τα κέρδη τους στο εξωτερικό. 

Ο κ. Προβόπουλος µας είπε ότι τα δάνεια των κοµµάτων από
την Αγροτική Τράπεζα µε εξασφάλιση την µελλοντική κρατική
χρηµατοδότηση, είναι µη επαρκής εγγύηση, ενώ ταυτόχρονα το
πόρισµα της Τράπεζας της Ελλάδος ήδη από το 2010 διαπιστώ-
νει ότι τα δάνεια των δύο κοµµάτων δεν µπορούν να αποπληρω-
θούν. 

Θέλω εδώ να θυµίσω ότι η πορισµατική έκθεση του Εισαγγε-
λέα Καλούδη που αφορά τα δάνεια των κοµµάτων ήταν αποτέ-
λεσµα των καταγγελιών του σηµερινού Γραµµατέα της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Αυγενάκη, ο οποίος τότε ανήκε σε άλλο κόµµα,
στο κόµµα της κ. Μπακογιάννη, τη Δηµοκρατική Συµµαχία, πριν
ενσωµατωθεί η κ. Μπακογιάννη στη Νέα Δηµοκρατία. Είναι φα-
νερό ότι αυτή η πορισµατική έκθεση θα ανασυρθεί και πάλι από
το αρχείο µε όσα αδικήµατα προέκυψαν από τις εργασίες της
εξεταστικής. 

Σταχυολογώντας ορισµένα από τα σοβαρά αδικήµατα που
αποκάλυψαν οι εργασίες της εξεταστικής επιτροπής αναφέρω
την αναχρηµατοδότηση των τόκων παλαιότερων δανείων κατά
παράβαση των πιστοδοτικών κανόνων, τη δανειοδότηση χωρίς
καθόλου ή µε ελάχιστες εξασφαλίσεις, την πολλαπλή δανειοδό-
τηση των ίδιων πιστούχων για διαφορετικές εταιρείες µε τους ίδι-
ους ιδιοκτήτες, τη δανειοδότηση εταιρειών µέσων µαζικής
ενηµέρωσης µε αποκλειστικούς µετόχους offshore εταιρείες, την
ταυτόχρονη µελλοντική εκχώρηση της κρατικής χρηµατοδότη-
σης από πολλές τράπεζες ως εγγύηση για το ίδιο δάνειο των
κοµµάτων, τις ψευδείς δηλώσεις εκπροσώπων της Νέας Δηµο-
κρατίας σε συγκεκριµένη τράπεζα περί µη εκχώρησης της µελ-
λοντικής κρατικής χρηµατοδότησης ταυτόχρονα σε άλλες
τράπεζες.

Το χαρακτηριστικό της διαπλοκής αναδεικνύεται και µε συγ-
κεκριµένες τροπολογίες που κατατέθηκαν και ψηφίστηκαν από
την Βουλή. Η πρώτη ήταν µε τον ν.4071/2012, που καθόρισε ως
ακατάσχετες τις κρατικές χρηµατοδοτήσεις προς τα κόµµατα σε
βάρος του τραπεζικού συστήµατος και η δεύτερη ήταν η τροπο-
λογία που έφεραν οι γνωστοί τρεις Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Σταµενίτης, Τσουµάνης και Χριστογιάννης µε το
άρθρο 78 του ν.4146/2013, µε την οποία δεν καταλογίζεται απι-
στία στον Πρόεδρο, τα µέλη των διοικητικών συµβουλίων και τα
στελέχη των τραπεζών για τη δανειοδότηση νοµικών προσώπων
δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου. 

Κραυγαλέα περίπτωση αδικηµάτων που εµφανίστηκαν στη δια-
δικασία αδειοδότησης µέσων µαζικής ενηµέρωσης αποτελεί η
περίπτωση της εφηµερίδας «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ», όπου µετά την
ίδρυση της αρχικής εταιρείας το 2005 µε αρχικούς µετόχους
τους Θέµο Αναστασιάδη, Αναστάσιο Καραµήτσο και Μάκη Τριαν-
ταφυλλόπουλο, ιδρύεται το 2007 από τους ίδιους µια νέα εται-
ρεία, η «ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΗ», η οποία παίρνει δάνειο 18 εκατοµµύρια
από την Τράπεζα Πειραιώς, µε το οποίο οι µέτοχοι αγοράζουν
τις δικές τους µετοχές στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» χωρίς η εταιρεία
«ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΗ» να παρουσιάζει καµµία δραστηριότητα. 

Στη συνέχεια, το 2010 δόθηκε πάλι από την Τράπεζα Πειραιώς
νέο δάνειο 18.000.000 σε µία νέα εταιρεία µε την επωνυµία «ΝΕΟ
ΘΕΜΑ», των ίδιων βασικά µετόχων, Αναστασιάδη και Καραµήτσου,
για να εξαγοράσουν το 70% της εταιρείας «ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΗ», το
οποίο ενδιαµέσως είχε δοθεί στην εταιρεία «ΠΗΓΑΣΟΣ». Τα χρή-
µατα τα οποία εισπράχθηκαν, συνολικά 12,5 εκατοµµύρια ευρώ,
ούτε καν αποδόθηκαν για την αποπληρωµή του πρώτου δανείου,
ενώ είχαν µπει ενέχυρο. Δηλαδή, δανειοδοτήθηκαν µε συνολικό
χρέος σήµερα 44 εκατοµµύρια τρεις εταιρείες των ίδιων προσώ-
πων, εκ των οποίων οι δύο ήταν εικονικές χωρίς καµµία δραστη-
ριότητα. 

Τα αµείλικτα ερωτήµατα που προκύπτουν είναι: Πρώτον, γιατί
δεν τηρήθηκε από την Τράπεζα η πιστοδοτική πολιτική που επι-

τάσσει ότι η πιστώτρια τράπεζα πρέπει να είναι ιδιαίτερα προσε-
κτική σε περίπτωση παροχής πιστοδοτήσεων προς τους συνδε-
δεµένους πιστούχους, στη συγκεκριµένη περίπτωση προς τους
ίδιους πιστούχους; Δεύτερον, γιατί το τίµηµα εξαγοράς από τον
«ΠΗΓΑΣΟ» δεν πιστώθηκε για την αποµείωση του δανείου; Τρί-
τον, µε ποιες εγγυήσεις και ποιες δυνατότητες αποπληρωµής
αποφασίστηκαν οι εγκρίσεις δανείων, όταν η «ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΗ»
είχε µείωση των ιδίων κεφαλαίων ή όταν το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» είχε
καθαρή αρνητική θέση το 2009, αλλά και πτώση του κύκλου ερ-
γασιών από το 2008 ως το 2014, όταν επίσης η αντικατάσταση
εγγύησης της «ΠΗΓΑΣΟΣ» µε εξασφαλίσεις νέων µετόχων ούτε
ισοδύναµη ήταν από πλευράς φερεγγυότητας ούτε ελήφθησαν
επαρκή µέτρα για την αντιστάθµιση του πολύ υψηλού κινδύνου;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Εν πάση περιπτώσει, ποια φερεγγυότητα µπορεί να έχει µια

εταιρεία ενός ανθρώπου, όπως ο Θέµος Αναστασιάδης, µε το
γνωστό παρελθόν σύλληψης και κατάσχεσης επιταγών στα γαλ-
λοελβετικά σύνορα, αλλά και πρόσφατης απόφασης του Ελεγ-
κτικού Συνεδρίου, που του καταλογίζει την υποχρέωση
επιστροφής 4 εκατοµµυρίων προς το ελληνικό δηµόσιο;

Αγαπητοί συνάδελφοι, θεωρώ ότι το έργο της επιτροπής ση-
µαδεύτηκε από την αρχή θετικά. Και µόνο το γεγονός ότι όλες
οι εξελίξεις και οι καταγγελίες δανείων από τις τράπεζες έγιναν
µετά τη σύσταση της εξεταστικής αποτελεί επιβεβαίωση ότι πε-
τύχαµε τους στόχους, στόχους για την αρχή εξυγίανσης του πο-
λιτικού συστήµατος και για την απόδοση ευθυνών σε όλους
αυτούς που επί πολλά χρόνια εξέθρεψαν το πολυδαίδαλο σύ-
στηµα της διαπλοκής. 

Και κάτι τέτοιο δεν θα γινόταν ποτέ, αν δεν υπήρχε αυτή η Κυ-
βέρνηση. Άλλωστε, γιατί δεν έγινε τόσα χρόνια; Είναι, τουλάχι-
στον, κωµικό οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης να προσπαθούν
να συγκρίνουν τον ελέφαντα µε το µυρµήγκι, όπως προσπάθη-
σαν να κάνουν παραπλανώντας τον κόσµο µε το δήθεν σκάνδαλο
της Κουµουνδούρου ή µε την ανύπαρκτη offshore της εφηµερί-
δας «ΑΥΓΗ» µε το ιλιγγιώδες ποσό συµµετοχής του 2%, µια κυ-
πριακή εταιρεία, η οποία πήρε µέρος στην ανοιχτή πρόσκληση
για αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου της εφηµερίδας «ΑΥΓΗ».

Σήµερα η επιτροπή ολοκληρώνει το έργο της. Η Ολοµέλεια
έχει τον λόγο και µετά η ελληνική δικαιοσύνη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, να κλείνουµε παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε απόλυτη εµπιστοσύνη στις διαδικασίες της δικαιοσύ-

νης και ότι θα αποδοθούν ευθύνες είτε σε εκπροσώπους τραπε-
ζών είτε σ’ αυτούς των µέσων µαζικής ενηµέρωσης είτε, τέλος,
στα πρόσωπα του πολιτικού συστήµατος.

Να είστε σίγουροι ότι µετά την ολοκλήρωση αυτών των διαδι-
κασιών δεν θα είναι εύκολο να αναβιώσει το παλιό σάπιο πολιτικό
σύστηµα, που παρήγαγε ή ανέχθηκε τη «SIEMENS», τη «NOVAR-
TIS», το ΚΕΕΛΠΝΟ, τα δοµηµένα οµόλογα, το σκάνδαλο του
Χρηµατιστηρίου, τα δάνεια µε αέρα, όλα αυτά, τέλος πάντων,
που οδήγησαν τη χώρα στα πρόθυρα της χρεοκοπίας και στα
µνηµόνια και έβαλαν στην πρέσα τη µεγάλη πλειοψηφία του ελ-
ληνικού λαού.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κ. Μιχαλο-

λιάκος, Πρόεδρος του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή, ύστερα
ο κ. Λαγός από το ίδιο κόµµα, ύστερα η κ. Κοζοµπόλη και η κ.
Γεννηµατά από τους Προέδρους.

Παρακαλώ, κύριε Μιχαλολιάκο, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, πολλά και σηµαντικά τα σκάνδαλα τα οποία
κατήγγειλε ο προηγούµενος οµιλητής, αλλά δεν είδαµε τίποτε
να κάνετε δύο χρόνια που κυβερνάτε. Φαίνεται πως νοµίζετε ότι
είστε ακόµα στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση και ότι δεν είστε Κυ-
βέρνηση.
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Πριν αναφερθώ στο ζήτηµα της σηµερινής συνεδριάσεως,
όπως άλλωστε έκαναν και πολλοί άλλοι από τους οµιλητές, θέλω
να αναφερθώ σε κάποια θλιβερά φαινόµενα, για τα οποία άµεσα
ευθύνεται η Κυβέρνηση, όπως για τις περίφηµες αντισυγκεντρώ-
σεις, οι οποίες γίνονται σε κάθε νόµιµη συγκέντρωση της Χρυσής
Αυγής.

Πριν λίγες εβδοµάδες στην Ξάνθη µεταφερόµενοι αγανακτι-
σµένοι πολίτες µε πούλµαν µε τη συνοδεία της Αστυνοµίας προ-
έβησαν σε καταστροφές µέσα στην πόλη. Το ίδιο έγινε και πριν
λίγες ηµέρες και στη Βέροια. Το ίδιο είχαµε και σε µια αντισυγ-
κέντρωση και το Σάββατο που πέρασε 28 του µηνός, όταν η
Χρυσή Αυγή οργάνωσε τη µεγάλη συγκέντρωση που κάνει κάθε
χρόνο προς τιµήν των τριών γενναίων αξιωµατικών του Πολεµι-
κού µας Ναυτικού, που έπεσαν υπέρ πίστεως και πατρίδος στα
Ίµια.

Το πλέον κωµικό όλων είναι ότι πριν αναγγείλουµε εµείς τη
συγκέντρωση, την οποία κάνουµε κατά συνήθεια το τελευταίο
Σάββατο του Ιανουαρίου, είχε ανακοινωθεί η αντισυγκέντρωση.

Είστε µια Κυβέρνηση δηµοκρατική της Αριστεράς, όπως λέτε,
ή µήπως είστε η ΕΡΕ της δεκαετίας του 1950 και του 1950; Γιατί
αντισυγκεντρώσεις από αγανακτισµένους πολίτες τότε γινόντου-
σαν.

Λυπάµαι πάρα πολύ, αλλά απ’ ό,τι φαίνεται, είστε εγκλωβισµέ-
νοι σ’ ένα παρακράτος προστατευόµενο από εσάς, το οποίο κάθε
Σαββατοκύριακο καίει την Αθήνα. 

Κάθε Σαββατοκύριακο έχουµε πλήθος από βόµβες µολότοφ
στον χώρο του Πολυτεχνείου, όπου καίνε τρόλεϊ και τα παρακο-
λουθείτε –από ό,τι φαίνεται- µε απάθεια. 

Την ίδια στιγµή φτάσαµε στο σηµείο, ενώ αφήνονται σωρηδόν
ελεύθεροι, µετά από κάποιες προσαγωγές που δεν γίνονται συλ-
λήψεις στις περισσότερες περιπτώσεις, να έχουµε το φαινόµενο
για πρώτη φορά στην ιστορία της Ελλάδος να καταδικασθεί ένας
ηγούµενος Μονής του Αγίου Όρους σε είκοσι χρόνια φυλακή για
µολότοφ! 

Τιµήσαµε το περασµένο Σάββατο τα Ίµια, γεγονός στο οποίο
αναφέρθηκαν και προηγουµένως άλλοι οµιλητές. Είχαµε µια προ
ηµερησίας διατάξεως συζήτηση σε επίπεδο Αρχηγών κοµµάτων
εδώ στη Βουλή –τα Πρακτικά υπάρχουν- όπου µέσα στη Βουλή
σας είχα πει: «Μας λέει αυτή εδώ η Κυβέρνηση όσο και η Αντι-
πολίτευση ότι το Αιγαίο είναι ελληνικό και καταγγέλλουν τους
Τούρκους που αµφισβητούν την κυριαρχία µας. Σε λίγες ηµέρες
συµπληρώνονται είκοσι ένα χρόνια από την τραγική, τη µεγάλη
θυσία τριών γενναίων αξιωµατικών του Πολεµικού µας Ναυτικού
στις βραχονησίδες των Ιµίων. Καλώ την ελληνική Βουλή, µια αν-
τιπροσωπεία Βουλευτών από όλα τα κόµµατα να πάει στα Ίµια,
να καταθέσει ένα στεφάνι και να υψώσει µια ελληνική σηµαία.
Μόνο τότε θα δεχθούµε ότι τα Ίµια είναι ελληνικά».

Δηµόσια καλέσαµε άπαντες, κανείς δεν έκανε κάτι, όλοι σιώ-
πησαν και αντί µια αντιπροσωπεία Βουλευτών της Βουλής των
Ελλήνων να πάει στις βραχονησίδες των Ιµίων και να καταθέσει
ένα στεφάνι, είχαµε την επίσκεψη του Τούρκου Αρχηγού ΓΕΕΘΑ
στα Ίµια, µια ολοκάθαρη πρόκληση εις βάρος της εθνικής µας
κυριαρχίας. 

Είναι και αυτό σηµάδι της πολιτικής των γκρίζων ζωνών, που
ασφαλώς και δεν είναι δική σας πολιτική, την κληρονοµήσατε,
όµως εµείς, ως Χρυσή Αυγή δεν τη δεχθήκαµε τότε σαν ένα
µικρό εξωκοινοβουλευτικό κόµµα και δεν την δεχόµαστε και σή-
µερα. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, στο Εθνικό Συµβούλιο της Χρυσής Αυγής,
που έγινε την 17η Δεκεµβρίου 2016 αποφασίσαµε τα παρακάτω:
Απέναντι, στην τουρκική απειλή πιστεύουµε ότι πρέπει η Ελλάς
να λάβει ξεκάθαρη θέση µε ένα ελληνικό casus belli, το οποίο θα
ψηφιστεί από την ελληνική Βουλή, απέναντι στις διεκδικήσεις των
Τούρκων στο Αιγαίο, καθώς και στην απειλή του Ερντογάν ότι θα
φέρει στην πατρίδα µας εκατοµµύρια πρόσφυγες και λαθροµε-
τανάστες. 

Ο ανθρωπισµός σας, µια και αναφέρθηκα σε λαθροµετανά-
στες, απεδείχθη ανεπαρκής, εάν όχι υποκριτικός. Τέσσερις άν-
θρωποι πέθαναν µέσα σε θερινές σκηνές, την ίδια στιγµή που οι
αρµόδιοι Υπουργοί των Κυβέρνησεών σας έλεγαν ότι θα τους
νοικιάσουν διαµερίσµατα και κατοικίες, θα τους βάλουν κοντέι-

νερ και όλα αυτά. Πέθαναν τέσσερα άτοµα από µαγκάλια!
Και σε αυτό το σηµείο συµφωνείτε άπαντες, το πολιτικό κατε-

στηµένο αυτής της χώρας, που ενωµένο είναι εναντίον της Χρυ-
σής Αυγής, καθώς και τα µέσα µαζικής ενηµερώσεως. Κανείς δεν
είπε λέξη. Δεν έγινε θέµα στα δελτία ειδήσεων. Απόλυτη σιωπή!

Θα κλείσω την αναφορά µου στην επέτειο των Ιµίων, θυµίζον-
τας τα λόγια ενός τραγικού προσώπου, ενός από τους πρωτα-
γωνιστές εκείνης της ηµέρας, του τότε Υπουργού Εξωτερικών,
του κ. Θεόδωρου Πάγκαλου, ο οποίος είχε πει στον Ναύαρχο
Λυµπέρη: «Δεν µπορούµε να πούµε ότι την πήρε ο αέρας τη ση-
µαία;».

Θα του απαντήσω ότι «ναι, την πήρε ο αέρας και πήγε σε κάθε
γωνιά της ελληνικής γης, όπου υπάρχουν χρυσαυγίτες και χρυ-
σαυγίτισσες, που υψώνουν ψηλά την ελληνική σηµαία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Όµως, είχαµε και άλλα παρεπόµενα, σε σχέση µε τη συγκέν-

τρωση που έγινε το Σάββατο και µεταδόθηκε την επόµενη ηµέρα
το πρωί από το δεύτερο κανάλι της κρατικής τηλεοράσεως. Εί-
χαµε µια ανακοίνωση του Προέδρου της ΕΡΤ, του κ. Τσακνή, ο
οποίος δήλωσε χαρακτηριστικά: «Η ΕΡΤ προσφάτως είχε απο-
στείλει ερώτηµα στο Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεοράσεως, σχε-
τικά µε το εάν υποχρεούται ή όχι να µεταδίδει οµιλίες και
εκδηλώσεις της Χρυσής Αυγής.

Το ΕΣΡ αποφάσισε ότι βάσει του άρθρου 15 του Συντάγµατος
η ΕΡΤ υποχρεούται να τηρεί αφ’ ενός την αρχή της αναλογικής
ισότητος, αφ’ ετέρου δε να µη µεταδίδει εκδηλώσεις ρατσισµού
και ξενοφοβίας, νοµικές έννοιες, όµως, που όπως αναφέρει το
κείµενο της απόφασης, δεν έχουν τύχει ακόµη νοµολογιακής
επεξεργασίας και εξειδίκευσης». Και αυτό το λέει το ΕΣΡ, του
οποίου προΐσταται ένας πρώην Πρόεδρος του Αρείου Πάγου». 

Και συνεχίζει ο κ. Τσακνής: «Ως εκ τούτου, η διοίκηση της ΕΡΤ
αποφασίζει: Οι οµιλίες στελεχών της Χρυσής Αυγής δεν θα µε-
ταδίδονται ζωντανά. Δεύτερον, συγκροτείται υπηρεσιακή επι-
τροπή, η οποία θα κρίνει κατά πόσον το υλικό των µαγνητοσκο-
πήσεων είναι µεταδόσιµο ή όχι». 

Δηλαδή, µε απλά λόγια, αυτό που δεν µπόρεσε να κρίνει ο
Πρόεδρος του ΕΣΡ, που ετύγχανε να είναι και Πρόεδρος του
Αρείου Πάγου, θα το κρίνει µια επιτροπή του κ. Τσακνή και της
κοµµατικής ΕΡΤ. 

«Για την ανεξαρτησία και την αδιάβλητη λειτουργία της επι-
τροπής εγγυώµαι ο ίδιος». 

Και σας απαντά η εφηµερίδα «ΕΣΤΙΑ» µε σχόλιό της µε τίτλο
«Λογοκρισία» ότι πρόκειται για θεσµοθετηµένη προληπτική λο-
γοκρισία, κάτι που δεν επιτρέπεται στην ελληνική συνταγµατική
τάξη. 

Βεβαίως, ο κ. Τσακνής επικαλείται το άρθρο 15 του Συντάγµα-
τος, το οποίο είναι συνέχεια εκείνου του άρθρου του Συντάγµα-
τος, το οποίο προβλέπει ότι ο Τύπος είναι ελεύθερος και δεν
δέχεται λογοκρισία. Και λέει ότι προκειµένου για τη Ραδιοφωνία
και την Τηλεόραση βρίσκεται υπό άµεσο κρατικό έλεγχο και έτσι
θα έπρεπε να είναι. Όµως, την ώρα όπου ελεύθερα µεταδίδονται
από τα κανάλια των «νταβατζήδων» που δήθεν θα διαλύατε –και
τα διαλύσατε βεβαίως και ούτε κάνατε τίποτα- πορνοταινίες,
ακόµη και πορνοδιαφηµίσεις, την ίδια ώρα δεν γίνεται καµµία λο-
γοκρισία πάνω σε αυτά. Λογοκρισία γίνεται µόνο για τη Χρυσή
Αυγή. 

Είναι χαρακτηριστικό δε ότι ακόµη και για τη σηµερινή µου οµι-
λία µας µετέδωσαν από την ΕΡΤ να µην ανησυχούµε και ότι θα
µεταδοθεί κατευθείαν. Δηλαδή, θα υπήρχε περίπτωση ακόµα και
να µιλήσω εδώ µέσα στη Βουλή και να περιµένουµε να το εγκρί-
νει η επιτροπή της κοµµατικής ΕΡΤ για να µεταδοθεί. Αυτά είναι
πράγµατα τα οποία είναι άνευ προηγουµένου. 

Ετέθη προηγουµένως από έναν εκ των οµιλητών πάλι το ζή-
τηµα της αξιολόγησης και του τι πρόκειται να γίνει. Είναι προφα-
νές ότι είναι ανοιχτό το ενδεχόµενο η Κυβέρνηση να µη δεχθεί
τους όρους που θέτουν οι δανειστές µας και να προχωρήσουµε
σε εκλογές, πράγµα το οποίο δεν το πιστεύω. Έχετε δείξει ότι
είστε πρόθυµοι να παραχωρήσετε τα πάντα, προκειµένου να πα-
ραµείνετε στην εξουσία, πόσω µάλλον που σε περίπτωση εκλο-
γών δεν έχετε τη δυνατότητα να διεκδικήσετε την εξουσία. Και
αυτό είναι πασιφανές. 
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Θα ήθελα, όµως, στο σηµείο αυτό η Νέα Δηµοκρατία να πει τη
θέση της, γιατί τρίβουν αναµεταξύ τους τα χέρια και λένε ότι δεν
θα περάσει η αξιολόγηση, θα πάµε σε εκλογές και θα πάρουν
την εξουσία. Να πάρει συγκεκριµένη θέση για τα µέτρα. Αυτή τι
θα έκανε; Θα τα ψήφιζε ή θα τα καταψήφιζε; Διότι αν έχει σκοπό
να τα ψηφίσει, ας σταµατήσει το µικροπολιτικό παιχνίδι και ας τα
ψηφίσει, όπως στην πραγµατικότητα έχει κάνει, όταν ψήφιζε το
µνηµόνιο το οποίο κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ στις 14 Αυγούστου του
2015, που εµείς καταψηφίσαµε. Όλα τα άλλα είναι προσχήµατα,
είναι φθηνή προπαγάνδα και δεν έχουν καµµία βάση. 

Είναι δεδοµένο, βεβαίως, ότι έχετε τελειώσει πολιτικά και αυτό
θα φανεί όποτε και αν γίνουν εκλογές. 

Μάλιστα, ο Βουλευτής σας κ. Ξυδάκης έκανε µια δήλωση, την
οποία έσπευσε να διορθώσει τάχιστα, η οποία είχε ως εξής: «Εί-
χαµε δραχµή και πριν το ευρώ, το 1910, το 1912, το 1930, το
1980. Κάτι έκανε µια χώρα, κάπως ζούσαµε. Ζούσαµε και σε
άλλες περιόδους». Εγώ τη βάζω ιστορικά αυτή τη συζήτηση. Ο
κ. Ξυδάκης δεν λέει τίποτα διαφορετικό από αυτό που είχα πει
ακόµη το 2012 στη συζήτηση περί µνηµονίου, ότι η Ελλάδα µπο-
ρεί να ζήσει και χωρίς το ευρώ. Και πάνω σε αυτό είναι και η θέση
µας ως Χρυσή Αυγή, διότι πιστεύουµε σε µια συντεταγµένη απο-
χώρηση από το ευρώ, σύµφωνα πάντα µε τη θέληση του λαού.
Θα πρέπει ο λαός να αποφασίσει, ίσως να γίνει και ένα δηµοψή-
φισµα. 

Θεωρούµε ως µόνη λύση για την οικονοµική αναγέννηση του
έθνους µία επιστροφή στο εθνικό νόµισµα, µε ταυτόχρονη επι-
στροφή στην εθνική παραγωγή. Αυτό δεν αποτελεί οικονοµική
θέση, αποτελεί και πολιτική και ιδεολογική θέση. Χώρα η οποία
δεν διαθέτει εθνικό νόµισµα, δεν είναι εθνικά ανεξάρτητη χώρα.

Έρχοµαι στα του πορίσµατος και στα της επιτροπής.
Χρέη των ΜΜΕ: χάος ατέλειωτο! Δεν κάνατε τίποτα ούτε πρό-

κειται να διορθώσετε τα πράγµατα. Όσα έχουν γίνει είναι µία
µάχη εντυπώσεων. 

Κοιτάξτε να δείτε, εξ όνυχος τον λέοντα. Η γυναίκα του Καί-
σαρος δεν αρκεί να είναι τίµια. Πρέπει και να φαίνεται τίµια. Και
ναι, έχει σηµασία και το χρέος που έχετε εσείς, για το οποίο εί-
χατε βάλει υποθήκη το ακίνητο της Κουµουνδούρου, και το 2%
της offshore της εφηµερίδας «ΑΥΓΗ» και ασφαλώς πολύ µεγάλη
σηµασία έχει και η πώληση του «902» από το ΚΚΕ σε offshore
εταιρεία έναντι 6 εκατοµµυρίων ευρώ.

Όλα αυτά, όµως, δεν ετέθησαν στην επιτροπή. Και όχι µόνο
δεν ετέθησαν, αλλά συµµετείχαν στην επιτροπή και άνθρωποι οι
οποίοι έχουν παίξει µε τις τηλεοπτικές άδειες. 

Σχετικά τώρα µε τα χρέη των κοµµάτων. 
Στη Βουλή ο κ. Κουρουµπλής είχε απαντήσει ότι το 2016 η

Βουλή είχε συνολική χρηµατοδότηση προς τα κόµµατα 6,5 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Για να µην λέω πολλούς αριθµούς, πόση ήταν
η πρώτη δόση, πόση ήταν η δεύτερη δόση, σηµειώνω τα εξής: Η
Νέα Δηµοκρατία έλαβε συνολικά το 2016 1.712.737 ευρώ και το
ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ, Δηµοκρατική Συµπαράταξη –όπως θέλετε
πείτε το- 428.203 ευρώ. Την ίδια στιγµή τα κόµµατα αυτά χρω-
στάνε συνολικά η Νέα Δηµοκρατία 215 εκατοµµύρια και το
ΠΑΣΟΚ 199 εκατοµµύρια. Είναι δεδοµένο ότι τα λεφτά αυτά, που
είναι λεφτά του ελληνικού λαού, δεν θα επιστραφούν ποτέ. 

Και δεν ξέρω εάν η ψήφος νοµιµοποιεί τα πάντα, αλλά σίγουρα
δεν νοµιµοποιεί κάποιους να έχουν κλέψει χρήµατα του ελληνι-
κού λαού, να µην τα ξεπληρώνουν, να έχουν παρουσία στην ελ-
ληνική Βουλή και επιπλέον να έχουν το θράσος να µιλούν για
εµάς και να λένε ότι χρησιµοποιούµε ρητορεία µίσους. 

Ποια είναι η ρητορεία µίσους; Εδώ σας µιλάω µε αριθµούς. Η
Νέα Δηµοκρατία χρωστάει 215 εκατοµµύρια. Και όλη την κοµµα-
τική χρηµατοδότησή της να δίνει, χρειάζονται εκατόν πενήντα
περίπου χρόνια για να ξεχρεώσει, πράγµα το οποίο δεν συµβαίνει
γιατί µε νόµο φροντίσατε ούτως ώστε να µην συµβαίνει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Γενικού Γραµµατέως)

Λίγα λεπτά παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
Και βέβαια έχουµε στις 2 Μαΐου του 2012 το πόρισµα. Άρχισε

η έρευνα σχετικά µε τα χρέη των µέσων µαζικής ενηµερώσεως
και των κοµµάτων και κατέληξαν –να µην σας κουράζω- στο πό-
ρισµα Καλούδη, το οποίο βεβαίως επέρριπτε ευθύνες σε σα-

ράντα στελέχη τραπεζών και στους κοµµατικούς υπεύθυνους και
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ και του ΚΚΕ. Όµως
έχουµε έναν περίφηµο νόµο, που δεν είναι νόµος, είναι άρθρο
του Συντάγµατος, το άρθρο 86, ο νόµος περί ευθύνης Υπουρ-
γών, ο οποίος απαλλάσσει τους Υπουργούς και τους Πρωθυ-
πουργούς βεβαίως από τις πολιτικές τους ευθύνες. 

Εγώ είχα προτείνει και άλλη φορά εδώ και θα το επαναλάβω:
Προβλέπεται η αναστολή άρθρων του Συντάγµατος σε κατά-
σταση πολιορκίας. Ναι, ανάλογη µε κατάσταση πολιορκίας είναι
αυτό που συµβαίνει, η κατάσταση ηθικής πολιορκίας. Όπου να
πάτε, σε κάθε γωνιά της Ελλάδας, σε κάθε καφενείο, λένε ότι οι
πολιτικοί και τα κόµµατα είναι κλέφτες.

Ας πάρουµε µια πρωτοβουλία και οι τριακόσιοι να ψηφίσουµε
την αναστολή του νόµου περί ευθύνης των Υπουργών. Ίσως δεν
είναι συνταγµατικά κοµψό, είναι όµως ηθικά δίκαιο και θα χειρο-
κροτηθεί και θα επικροτηθεί από ολόκληρο τον ελληνικό λαό. 

Βεβαίως το πόρισµα του Εισαγγελέα Καλούδη ζητούσε, όπως
είπα, την άσκηση ποινικής διώξεως. Το καλοκαίρι του 2013 ο οι-
κονοµικός Εισαγγελέας κ. Αθανασίου κάλεσε τους συντάκτες
των πορισµάτων της Τράπεζας της Ελλάδος για διευκρινίσεις.
Όλα αυτά τα οποία είχε το πόρισµα Καλούδη δεν τα έβγαλε από
το µυαλό του. Ήταν πορίσµατα της Τράπεζας της Ελλάδος.

Βράδυ της 4ης Ιουλίου και τρεις Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας σε άσχετο νοµοσχέδιο καταθέτουν τροπολογία που
αµνήστευε αναδροµικά τους τραπεζίτες και τα κοµµατικά στε-
λέχη. Αµέσως οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ υπερψηφίζουν την τροπολογία και δίνουν αµνηστία κατά
κάποιο τρόπο σε όλους αυτούς. Εσείς γιατί δεν έχετε καταργήσει
ακόµα αυτόν τον νόµο; Γιατί τον αφήνετε και υπάρχει;

Και επιτέλους, όταν ο εκπρόσωπός µας στην εξεταστική επι-
τροπή, ο Ηλίας Κασιδιάρης, ζήτησε να κληθούν σαν µάρτυρες οι
τρεις Βουλευτές που κατέθεσαν την τροπολογία, γιατί δεν τους
καλέσατε; Ποιος ήταν ο λόγος που δεν θελήσατε να πάρετε εξη-
γήσεις από αυτούς τους τρεις; Τι είχαν; Έµπνευση; Το θείο
πνεύµα ήρθε ξαφνικά και τους είπε να κάνουν αυτή την τροπο-
λογία; Όλα σταµάτησαν λοιπόν χάρη της ευνοϊκής ρυθµίσεως
της Κυβέρνησης Σαµαρά-Βενιζέλου. 

Θα ήθελα να τελειώσω λέγοντας ότι στα επτά χρόνια του µνη-
µονίου τα δύο σας ανήκουν. Να τα χαίρεστε. Η κάθαρση, που
ευαγγελιστήκατε προεκλογικά, αποδεικνύεται ένα µεγάλο ψέµα.
Δύο χρόνια διακυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ δεν συνέχισε να χρεοκοπεί
µόνο η χώρα, χρεοκόπησε η Αριστερά. Δεν είστε η πρώτη φορά
Αριστερά, είστε η πρώτη και τελευταία φορά Αριστερά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
τους από το Γυµνάσιο Αγιάς Λάρισας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Λαγός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ήρθαµε σήµερα εδώ για να συµµετά-

σχουµε σε άλλο ένα θέατρο σκιών, όπως θα το χαρακτήριζα, για
να συζητήσουµε και να αποδώσουµε δήθεν ευθύνες, όταν όλοι
σας δεν θέλετε να αποδώσετε ευθύνες σε κανέναν.

Έγινε µια εξεταστική επιτροπή που διήρκησε λίγο λιγότερο
από έναν χρόνο. Σε αυτήν την επιτροπή ακούστηκαν πράµατα
και θάµατα και ακούστηκαν κυρίως µε την πίεση που άσκησε
µόνο ένα κοινοβουλευτικό κόµµα, µόνο η Χρυσή Αυγή µε τον εκ-
πρόσωπό της, όταν όλοι οι άλλοι θέλετε όλα αυτά να τα κουκου-
λώσετε. Εδώ υπάρχει ένα µεγάλο ερώτηµα: Γιατί κάνατε αυτή
την εξεταστική επιτροπή; 

Ακούσαµε προηγουµένως τον εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ και
Πρόεδρο της Επιτροπής κ. Φάµελλο να βγαίνει και να µιλάει µε
έναν τρόπο που, αν τον άκουγε κάποιος χωρίς να ξέρει ποιος
είναι αυτός ο κύριος, τι εκπροσωπεί και κυρίως τι πόρισµα έχει
βγάλει το κόµµα του για αυτά, θα έλεγε ότι αυτός ο άνθρωπος
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ήρθε στην επιτροπή και πήρε τα κεφάλια των µεγαλοκαναλαρ-
χών, των µεγαλοεργολάβων, των µεγαλοµιζαδόρων. Μίλησε λες
και ξεκαθάρισαν τα πράγµατα, λες και τιµωρήθηκαν και θα πλη-
ρώσουν οι ένοχοι.

Όµως, µετά από αυτή την οµιλία του, ξέχασε να µας πει ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ στο πόρισµά του δεν καταλογίζει καµµία ευθύνη σε κα-
νέναν. Μιλάει γενικά και αόριστα. Αφήνει να αιωρούνται τα
πάντα, λέγοντας ότι κάπου, κάποτε κάτι συνέβη. Αυτή είναι η αι-
τιολογία που δίνει το κόµµα του.

Ακούσαµε επίσης να λέει ότι επιτέλους έβαλαν µια τάξη. Είπε
«φέραµε τους µεγαλοκαναλάρχες –και τους µεγαλοεργολάβους
θα έλεγα εγώ, αυτούς που κάνουν ό,τι θέλουν στην Ελλάδα τα
τελευταία σαράντα πέντε χρόνια- για να τους αποδείξουµε ότι
στην ελληνική Βουλή δεν µπορούν να κάνουν ό,τι θέλουν». 

Μα, αυτό ήταν το χειρότερο που συνέβη. Ήρθαν στην ελληνική
Βουλή και σας έκαναν ό,τι ήθελαν. Αν δεν υπήρχε ο εκπρόσωπος
της Χρυσής Αυγής, αυτοί οι άνθρωποι θα έβγαιναν από πάνω και
θα τους ζητούσατε και συγγνώµη, όπως στην ουσία κάνατε. 

Και ρωτάµε, λοιπόν: Μετά από όλο αυτό το ενδελεχές ξεκα-
θάρισµα που έγινε για εννέα-δέκα µήνες, ποιες είναι οι συνέ-
πειες; Υπάρχουν ή δεν υπάρχουν ατασθαλίες; Έχουν κλαπεί
χρήµατα ή δεν έχουν κλαπεί χρήµατα; Έχουν εξαφανιστεί χρή-
µατα του ελληνικού δηµοσίου ή δεν έχουν; Αν δεν έχουν, ζητήστε
συγγνώµη από όλους αυτούς που καλέσατε. Και δεν είναι και
πολύ δύσκολο να το κάνετε. Αν έχουν, όµως, γίνει τέτοια πράγ-
µατα, πρέπει όλα αυτά να πάνε στη δικαιοσύνη. Και από εκεί και
πέρα, η δικαιοσύνη να κρίνει ποιος πρέπει να διωχθεί και ποιος
όχι.

Τι σας φοβίζει; Τι είναι αυτό που σας κάνει να κρατάει ο ένας
τον άλλον προκειµένου να µην ακουστεί η αλήθεια; Το θέµα είναι
ότι σας φοβίζει το ότι είστε όλοι ένοχοι. Σαράντα πέντε χρόνια
όλα τα κόµµατα που ήσασταν µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο
λεηλατήσατε την πατρίδα µας, τον Έλληνα πολίτη, τον Έλληνα
φορολογούµενο. 

Μιλάµε για εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ σαν να µην τρέχει
τίποτα: Διακόσια δεκαπέντε εκατοµµύρια, λέει, η Νέα Δηµοκρα-
τία, 195 εκατοµµύρια το ΠΑΣΟΚ. Και µάλιστα, αυτοί µας κρίνουν
τώρα κι έρχονται να µας πουν ότι θα µας δώσουν και λύσεις για
το πώς θα σώσουν την πατρίδα και για το πώς θα σώσουν όλο
αυτό το σύστηµα που υπάρχει. 

Τι να σώσετε; Τι να σώσετε, βρε κακοµοίρηδες; Εδώ χρωστάτε
σε όποιον µιλάει ελληνικά. Εδώ χρωστάτε και µας δουλεύετε ότι
µε µπρελόκ και µε στυλό θα ξεχρεώσετε τα 220 εκατοµµύρια.
Εδώ µας δουλεύετε όλους και µέχρι τώρα δουλεύατε όλοι τον
ελληνικό λαό. Ευτυχώς, όµως, σιγά σιγά ένα µεγάλο κοµµάτι του
ελληνικού λαού αφυπνίζεται. Και αφυπνίζεται µέσω της παρου-
σίας της Χρυσής Αυγής.

Κι επίσης, εδώ να τονίσουµε και κάτι, για να τα γνωρίζει και να
τα µαθαίνει ο κόσµος. Όλοι προηγουµένως άκουσα να λέτε και
να κατηγορεί ο ΣΥΡΙΖΑ τη Νέα Δηµοκρατία, η Νέα Δηµοκρατία
το ΠΑΣΟΚ, το ΠΑΣΟΚ το ΚΚΕ –λέµε τώρα, δεν υπήρχε κατηγορία
για το ΚΚΕ ποτέ- ότι τα λεφτά έχουν εξαφανιστεί από όλους, ότι
τα έχετε πάρει και πώς τα έχετε πάρει, µε ποιον τρόπο. 

Για ένα κόµµα δεν ακούστηκε ότι έχει πάρει χρήµατα, για τη
Χρυσή Αυγή. Δεν µπορείτε να το πείτε µε τίποτα αυτό. Η Χρυσή
Αυγή δεν έχει πάρει τίποτα. Δεν έχει πάρει ούτε ό,τι της αναλο-
γεί. Με ετσιθελικό και αντιδηµοκρατικό τρόπο, εσείς οι δηµοκρά-
τες απαγορεύσατε στο µοναδικό κόµµα που δεν χρωστάει να
παίρνει κοµµατική χρηµατοδότηση. Στο µοναδικό κόµµα που δεν
χρωστάει! Ενώ όλοι εσείς οι υπόλοιποι κλέφτες που τα έχετε εξα-
φανίσει, συνεχίζετε και τα µοιράζετε τα χρήµατα. 

Αυτό θα θέλατε και από τη Χρυσή Αυγή, να έχει µπει στο ίδιο
πλαίσιο µε εσάς, να αποκρύψει την αλήθεια από τον Έλληνα φο-
ρολογούµενο πολίτη, να τον κοροϊδεύει κι έτσι να µπορεί να παίρ-
νει τα δάνειά της και να µην της λέει κανείς τίποτα. Τότε θα
ήµασταν καλοί! Τότε θα ήµασταν δηµοκράτες! Τότε θα ήµασταν
φιλήσυχοι και καλοί πολίτες! Προτιµούµε, όµως, να µην είµαστε
δηµοκράτες, όπως εσείς λέτε αυτό τον όρο και όπως τον έχετε
ξεφτιλίσει πραγµατικά, µέσα κι έξω από το ελληνικό Κοινοβού-
λιο.

Κι εδώ, λοιπόν, τίθεται το ζήτηµα: Γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ έκανε αυτή

την εξεταστική; Και αφού την έκανε, γιατί αθωώνει όλους τους
υπολοίπους; Γιατί εδώ µε αυτό που έκανε, ουσιαστικά έδωσε
άφεση αµαρτιών. Ξεκαθάρισε και τη Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ και τους προηγούµενους που υπήρχαν. Τους έδωσε κυ-
ριολεκτικά άφεση αµαρτιών. Γιατί; 

Γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ εκπροσωπεί το ίδιο σαθρό κατεστηµένο. Γιατί
ο ΣΥΡΙΖΑ παίρνει εντολές από τους διεθνείς και τους Ευρωπαί-
ους κυρίως τοκογλύφους. Και η εντολή που δίνεται είναι να προ-
σπαθήσετε, µε όλα τα µέσα, µε όλους τους τρόπους,
γαντζωµένοι όλοι, να µην δώσετε την τελευταία κλωτσιά σε αυτό
το σαθρό σύστηµα, το οποίο πραγµατικά καταρρέει και καταρ-
ρέει καθηµερινά. 

Ο Έλληνας πολίτης, όπως πολύ σωστά είπε ο Αρχηγός µας
πριν από λίγο, θεωρεί όλους τους Έλληνες Βουλευτές κλέφτες
και απατεώνες. Κι εσείς προσπαθείτε µε οποιονδήποτε τρόπο να
κρατήσετε αυτό το σύστηµα, να το κρατήσετε γαντζωµένοι, το
σύστηµα αυτό που εξαθλίωσε την πατρίδα µας, το σύστηµα αυτό
που έφερε µια βίαιη αλλοίωση πληθυσµού µέσα στην ελληνική
κοινωνία, το σύστηµα αυτό το οποίο αδιαφορεί παντελώς και δεν
ενδιαφέρεται καθόλου για τα προβλήµατα του µέσου Έλληνα
πολίτη, αλλά κόπτεται δήθεν ανθρωπιστικά για τα προβλήµατα
όλων των λαθροµεταναστών που έχουν κατακλύσει τα σύνορα
της πατρίδας µας. 

Κι επειδή ονόµατα δεν ακούστηκαν από κανέναν -µετά από
εννέα-δέκα µήνες εξεταστικής, δεν υπάρχουν ονόµατα για κανέ-
ναν από όλους εσάς, µόνο η Χρυσή Αυγή ανέφερε ονόµατα- θα
σας πούµε, λοιπόν, για άλλη µια φορά –µάλλον για µία φορά,
γιατί την προηγούµενη δεν κατάφερε ο Ηλίας Κασιδιάρης να τε-
λειώσει και να πει αυτά που έπρεπε- τι έχει γίνει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εδώ υπάρχει ένα σάπιο σύστηµα το οποίο αποτελείται από τα
κανάλια, τους µεγαλοµιντιάρχες και τους µεγαλοτραπεζίτες. Τα
κανάλια, τα µεγαλοκανάλια, οι µεγαλοεργολάβοι έπαιρναν εκα-
τοντάδες εκατοµµύρια ευρώ από τις τράπεζες για να καλύπτουν
τα πολιτικά σκάνδαλα που συνέβαιναν στην πατρίδα µας, για να
αλλοιώνουν τη σκέψη και την άποψη…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ένα λεπτό, κύριε Λαγέ, θα
σας αφήσω επιπλέον χρόνο. Ήδη έχετε µιλήσει επιπλέον.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: …του Έλληνα πολίτη και να καθοδηγούν
τον Έλληνα σε άλλα πράγµατα και όχι σε αυτά που πραγµατικά
συνέβαιναν δίπλα του και που του κατέστρεφαν τη ζωή.

Οι µεγαλοκαναλάρχες, λοιπόν, έπαιρναν τα εκατοµµύρια. Οι
µεγαλοτραπεζίτες έδιναν τα εκατοµµύρια αυτά, µε την εξασφά-
λιση βέβαια ότι αυτά τα χρήµατα δεν θα τα χάσουν, δεν θα τα
πληρώσουν ποτέ από την τσέπη τους. Όµως, όταν οδηγηθήκαµε
στα µνηµόνια που εσείς µας βάλατε, όλοι εδώ πέρα µέσα, ήξεραν
ότι µε τις ανακεφαλοποιήσεις των τραπεζών, τις οποίες πληρώνει
ο Έλληνας πολίτης, ο Έλληνας φορολογούµενος, αυτά τα χρή-
µατα που χάριζαν οι µεγαλοτραπεζίτες στους µεγαλοκαναλάρ-
χες θα τα έπαιρναν ξανά και θα τα έπαιρναν ξανά µέσω του
Έλληνα φορολογούµενου, αυτόν που εσείς τον έχετε κάνει ό,τι
θέλετε, τον έχετε ταπεινώσει.

Έτσι, λοιπόν, τα µεγαλοκόµµατα και όσα κόµµατα ήταν στην
ελληνική Βουλή σαράντα πέντε χρόνια έτρωγαν, έπιναν εις
υγείαν του κορόιδου, που ήταν ο ελληνικός λαός. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα.

Η Χρυσή Αυγή, λοιπόν, απαιτεί τη σύσταση εξεταστικής επι-
τροπής που θα υπάρξει και θα συζητηθεί η τέλεση του ποινικού
αδικήµατος της ηθικής αυτουργίας σε απιστία σε βαθµό κακουρ-
γήµατος για όλους τους Πρωθυπουργούς από τον Κώστα Σηµίτη
και µετά, για τον Κώστα Σηµίτη, για τον Κώστα Καραµανλή, για
τον Γιώργο Παπανδρέου, για τον Λουκά Παπαδήµο, για τον Αν-
τώνη Σαµαρά και για τον νυν Πρωθυπουργό Αλέξη Τσίπρα -βλέ-
πετε ότι εµείς µιλάµε µε ονόµατα- όπως και για τους Υπουργούς
Οικονοµικών όλων αυτών των κυβερνήσεων. Να υπάρξει µια εξε-
ταστική επιτροπή και εκεί να δούµε πόσοι θα είναι αυτοί που θα
διωχθούν και πόσοι θα είναι αυτοί που θα λογοδοτήσουν στην
ελληνική δικαιοσύνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Όµως, εσείς οι δηµοκράτες τρέµετε την ελληνική δικαιοσύνη…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε τελειώσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: …φοβάστε, κοιτάτε να τη χειραγωγήσετε,

κοιτάτε να την ελέγξετε και όταν έχετε το οποιοδήποτε ζήτηµα,
για να δείξετε ότι είστε διαφορετικοί ο ένας από τον άλλο και να
πάει κάποιος…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε τελειώσει, κύριε
Λαγέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Έχουµε τελειώσει!
Εσείς έχετε τελειώσει, κύριε Βούτση και δεν το έχετε πάρει

χαµπάρι. Εµείς ξεκινάµε τώρα.
Λοιπόν, εµείς τελειώσαµε αυτήν τη στιγµή. Θα πω µόνο ένα

σκάνδαλο που για άλλη µια φορά έγινε και που αναφέρθηκε και
ο Αρχηγός µας. Αυτή τη στιγµή υπάρχει µια διαµαρτυρία έξω
από τους πιστούς…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τώρα συνεχίζετε; Με συγ-
χωρείτε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Για µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι µισό λεπτό; Θέλετε να

πω τι έγινε έξω;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Τι έγινε έξω;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Αυτό που πάτε να πείτε

εσείς τώρα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Θα το πω εγώ. Θέλετε να το πείτε εσείς;

Θα τους καλέσετε εσείς να έρθουν;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Καλέστε εσείς τον κόσµο να έρθει, γιατί

εµείς θα καλέσουµε τον κόσµο να έρθει, γιατί για πρώτη φορά…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Αυτοί που πρέπει να κά-

νουν τη δουλειά τους έξω την κάνουν πάντως αυτήν τη στιγµή.
Σταµάτησαν το να υπάρξει µια βίαιη είσοδος στη Βουλή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Τι έκαναν;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Αυτό που ακούτε. 
Όσο για την ελληνική δικαιοσύνη, επειδή είπατε το ποιος την

τρέµει ατοµικά και συλλογικά, παρακαλώ πολύ…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Από τους µοναχούς; Αυτοί ήσαστε. Φοβά-

στε τον ηγούµενο και τους µοναχούς και όχι τους αλήτες παρα-
κρατικούς που καίνε την αλήθεια. Αυτή είναι η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ και έτσι θα ξεφτιλίζεται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μπράβο, εντάξει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Να φοβάστε την Ορθοδοξία, την Εκκλησία

και τον Χριστιανισµό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ωραία!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Να φοβάστε την Χρυσή Αυγή και τους Έλ-

ληνες εθνικιστές. Χαϊδέψτε τους κουκουλοφόρους των Εξαρ-
χείων!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ωραία, εντάξει.
Σας λέω, πάντως, αυτό το ποιοι τρέµουν την ελληνική δικαιο-

σύνη και ποιοι βρίσκονται ενώπιον της δικαιοσύνης…
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Αφού τα ξέρετε πώς µπήκαµε. Τον Μπαλ-

τάκο τον ακούσατε, τον Σαµαρά τον ακούσατε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ.
Ελάτε, κυρία Κοζοµπόλη, έχετε τον λόγο.
Για τα έξω, κύριε Πρόεδρε, κύριε Αρχηγέ, κύριε Μιχαλολιάκο,

παρακαλώ πολύ, να πάρετε την ευθύνη, διότι παραλίγο να είχαµε
σοβαρά προβλήµατα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Δεν τα γνωρίζω.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν τα γνωρίζετε. Σας το
λέω από Έδρας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Για αυτό το «πρέπει να τρέ-
µουµε», ξέρετε κάτι παραπάνω;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Εσείς το λέτε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, αλλά το άκουσα προ-

ηγούµενα προς όλους τους…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Μήπως παίρνετε τίποτα τηλέ-
φωνα…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Με συγχωρείτε πάρα πολύ,
αλλά βρίσκεστε ενώπιον της ελληνικής δικαιοσύνης. Η αναφορά
του Βουλευτού σας για όλους τους υπόλοιπους -Βουλευτές, πο-
λιτικούς Αρχηγούς και Πρωθυπουργούς- ότι πρέπει να τρέµουν
τη δικαιοσύνη υπερβαίνει όχι τα εσκεµµένα αλλά και τα όρια της
λογικής.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Νοµίζω ότι αναφέρθηκα προ-
ηγουµένως ότι µε τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών δεν έχουν
κανένα λόγο να φοβούνται, όπως έχει σχεδιαστεί. Όµως, εσείς
είστε δύο χρόνια Κυβέρνηση και δεν έχετε κάνει τίποτα για τον
νόµο περί ευθύνης Υπουργών.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τώρα µη µιλήσουµε για
αυτό και για τη συνταγµατική Αναθεώρηση και για το συγκεκρι-
µένο άρθρο, για το οποίο όλα τα κόµµατα έχουν θέσει την άποψή
τους και είναι γνωστά αυτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Εγώ, πάντως, πρότεινα µια λύση
για δεύτερη φορά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει, σηµειώθηκε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Να είστε καλά.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Να είστε καλά.
Παρακαλώ, κυρία Κοζοµπόλη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Οι ζηµιές των ελληνικών τραπεζών καλύφθηκαν από συνεχείς

ανακεφαλαιοποιήσεις, που έγιναν µε χρήµατα του ελληνικού δη-
µοσίου, που το ελληνικό δηµόσιο δεν τα είχε και προστέθηκαν
στο δηµόσιο χρέος, το χρέος που έγινε δυσθεώρητο και για την
αποπληρωµή του η χώρα µας έχει τεθεί σε κηδεµονία.

Όµως, δεν είναι αυτή η αιτία που η Ολοµέλεια της Βουλής ανέ-
θεσε οµόφωνα στην εξεταστική επιτροπή τη διερεύνηση της δα-
νειοδότησης των κοµµάτων και των µέσων µαζικής ενηµέρωσης.
Το 1,3 δισεκατοµµύριο ευρώ δανεισµού των εταιρειών µέσων µα-
ζικής ενηµέρωσης, από τα οποία τα µισά κατά µέσο όρο είναι
επισφαλή και τα 420 εκατοµµύρια ευρώ είναι οφειλόµενα, δα-
νεικά και αγύριστα των δυο πρώην µεγάλων κοµµάτων της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, χωρίς να είναι αµελητέα ποσά,
αποτελούν ένα µικρό µέρος του συνολικού δανεισµού των επι-
χειρήσεων.

Όµως, το θέµα δεν είναι ποσοτικό αλλά ποιοτικό. Η αιτία συγ-
κρότησης της εξεταστικής επιτροπής και της διερεύνησης όσων
κλήθηκε να διερευνήσει είναι η άµεση σχέση της λειτουργίας των
κοµµάτων και των δηµοσιογραφικών οργανισµών µε τη δηµοκρα-
τία. Τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης διαθέτουν τεράστια δύναµη
να επηρεάζουν τη θέληση και τη γνώµη του λαού και εν τέλει να
επηρεάζουν και να ελέγχουν τις πολιτικές εξελίξεις. 

Σε µια δηµοκρατική κοινωνία στην οποία λειτουργούν απρό-
σκοπτα οι θεσµοί και εφαρµόζονται οι νόµοι, τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης θα έπρεπε να ανήκουν σε οντότητες που λειτουρ-
γούν σε καθεστώς πλήρους διαφάνειας των οικονοµικών τους,
όπως και των µεταξύ τους διασυνδέσεων. Όµως, δεν συµβαίνει
κάτι τέτοιο. Η πλειοψηφία των µέσων µαζικής ενηµέρωσης ανήκει
σε επιχειρηµατίες που διαπλεκόµενοι µε τις τράπεζες και µε το
πολιτικό σύστηµα απέκτησαν τεράστια δύναµη και οδήγησαν την
πληροφόρηση και την ενηµέρωση σε παρακµή και απαξίωση. Ευ-
νοηµένα µέσα µαζικής ενηµέρωσης εκθείαζαν συγκεκριµένες κα-
ταστροφικές για τη χώρα µας πολιτικές, µε σκοπό τη διατήρηση
στην εξουσία εκείνων που ασκούσαν τις πολιτικές αυτές. Τα κόµ-
µατα έκαναν πολυτελείς προεκλογικές εκστρατείες µε λαµπερά
φυλλάδια, µετακινήσεις ψηφοφόρων, αγορά τηλεοπτικού χρόνου
–και όχι µόνο- µε σκοπό τη χειραγώγηση της κοινής γνώµης, υπο-
νοµεύοντας ευθέως αυτήν την ίδια τη δηµοκρατία. 

Γι’ αυτόν τον λόγο ανατέθηκε η συγκεκριµένη διερεύνηση στην
εξεταστική επιτροπή. Μπορεί η απόφαση της Ολοµέλειας να
ήταν οµόφωνη, αλλά είναι βέβαιο ότι κάποιοι έκαναν την ανάγκη
φιλοτιµία και ψήφισαν, γιατί από την πρώτη στιγµή άρχισε η υπο-
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νόµευση αυτής της επιτροπής. Στην αρχή ζητήθηκε διορισµός
πραγµατογνωµόνων. Εν συνεχεία έγιναν συνήγοροι των κανα-
λαρχών και των διευθυνόντων συµβούλων των τραπεζών. Ρω-
τούσε ο συνάδελφος του ΠΑΣΟΚ τους διευθύνοντες
συµβούλους των τραπεζών: «Μήπως σας τηλεφώνησε κανείς και
σας ζήτησε να διευκολύνετε την τάδε δανειοδότηση των συγκε-
κριµένων καναλιών;». «Όχι», απαντούσε ο διευθύνων σύµβουλος.
Συνέχιζε ρωτώντας: «Μήπως αν δεν δανείζατε τη συγκεκριµένη
επιχείρηση µέσων µαζικής ενηµέρωσης, θα βγάζατε το σωληνάκι
και θα απολύονταν οι εργαζόµενοι;». «Ναι» απαντούσε ο εκπρό-
σωπος των τραπεζών.

Αναλόγως ρωτούσαν και οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας.
Και οι µεν και οι δε, φυσικά, θέλουν να µη βλέπουν ότι ο συστη-
µατικός δανεισµός των µέσων µαζικής ενηµέρωσης δεν αποσκο-
πούσε στη διατήρηση των θέσεων των εργαζοµένων. Έχουµε
δεκάδες παραδείγµατα, όπως ενδεικτικά την περίπτωση του κ.
Σταύρου Ψυχάρη. Το 2005 δανείστηκε 50 εκατοµµύρια ευρώ
αποκλειστικά και µόνο για να αγοράσει µετοχές του ΔΟΛ. Τα 50
εκατοµµύρια ευρώ όφειλε να τα εξοφλήσει σε δύο χρόνια. 

Το 2009, τέσσερα χρόνια αργότερα, υπήρχε υπόλοιπο 40 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Κάθε υποψήφιος δανειολήπτης αποκλείεται να
δανειοδοτούνταν εκ νέου, εάν δεν είχε αποπληρώσει το παλαιό
του δάνειο. Δεν έγινε, όµως, το ίδιο και στη συγκεκριµένη περί-
πτωση. Το 2009, ο κ. Σταύρος Ψυχάρης, ενώ χρωστάει 40 εκα-
τοµµύρια ευρώ που θα έπρεπε ήδη εδώ και τρία χρόνια να
εξοφλήσει, παίρνει εκ νέου 14.800.000 ευρώ για να αγοράσει και
τις υπόλοιπες µετοχές του ΔΟΛ. Δεν τα πήρε για να διατηρηθούν
οι θέσεις συγκεκριµένων εργαζοµένων, αλλά για να κάνει αύξηση
µετοχικού κεφαλαίου που ήταν προϋπόθεση του δανεισµού. Δη-
λαδή, δανείστηκε, για να κάνει αύξηση µετοχικού κεφαλαίου
προκειµένου να δανειστεί. 

Αναλόγως είναι και ο δανεισµός των εταιρειών «ΠΡΩΤΟ
ΘΕΜΑ», «ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΗ» και «ΝΕΟ ΘΕΜΑ», που αγόραζαν η µια
εταιρεία την άλλη µε δανεισµό αµέσως µετά την ίδρυσή της. Τα
χρήµατα, φυσικά, πήγαιναν στις τσέπες των µετόχων.

Και αφού η επιχείρηση υπεράσπισης έπεσε στο κενό, αφού
έγινε περίγελος του κόσµου που παρακολουθούσε τις συνεδριά-
σεις της επιτροπής, υιοθετήθηκε άλλη τακτική και από τη Νέα
Δηµοκρατία και από το ΠΑΣΟΚ, αυτή της σπίλωσης του ΣΥΡΙΖΑ.
Οι έχοντες καταλερωµένη τη φωλιά τους αναζητούν λεκέδες
στους άλλους. Λένε: «Στην «ΑΥΓΗ» συµµετέχει, στο κεφάλαιό
της, offshore εταιρεία». 

Αποκρύπτουν ότι η «ΑΥΓΗ» –το θέµα που ερευνούµε δηλαδή,
της δανειοδότησης των µέσων µαζικής ενηµέρωσης- έχει ένα
πλήρως εξυπηρετούµενο, κατά κεφάλαιο και τόκους, δάνειο
912.000 ευρώ, έχει εκχωρήσει την κυκλοφορία της εφηµερίδας
«ΑΥΓΗ» και την κυκλοφορία της εφηµερίδας «ΑΥΓΗ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑ-
ΚΗΣ». Δεν υπάρχει ούτε µία καθυστέρηση στη συγκεκριµένη δα-
νειοδότηση. Λησµονούν ότι η συγκεκριµένη offshore, που την
διατυµπανίζουν, είναι µια εταιρεία σε χώρα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Να θυµίσω ότι offshore εταιρείες λέµε εκείνες τις υπεράκτιες
εταιρείες που εξυπηρετούν ένα συγκεκριµένο σκοπό, πάνε σε
χώρες που έχουν καθεστώς φορολογικό που ευνοεί τη χαµηλή
φορολόγηση των κερδών κ.λπ.. 

Εδώ έχουµε, λοιπόν, µια συγκεκριµένη εταιρεία στην Κύπρο,
σε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που έχει συγκεκριµένη επω-
νυµία και συγκεκριµένη έδρα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ποιανού είναι; Πώς τον λένε;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Έχει όνοµα και

επώνυµο η εταιρεία. Λέει η εταιρεία ποια είναι, κύριε Μηταράκη. 
Και για ποιο ποσό µιλάµε; Μιλάµε για 2,5% του κεφαλαίου, που

σε χρήµατα είναι 53.800 ευρώ. Αυτό είναι το µέγα σκάνδαλο,
κύριε, που βρήκατε! Δεν σας πείραξε τίποτα άλλο από όσα εί-
δατε! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου ένα λεπτό να τελειώσω, γιατί έχουν
ακουστεί πολλά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε δύο λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει ένα πλήρως εξυπηρετούµε δάνειο µε συγκεκρι-

µένες εξασφαλίσεις στις επιχορηγήσεις, όχι για µεγάλα διαστή-
µατα, για παράδειγµα δέκα ετών, όπως έκαναν τα άλλα κόµµατα.
Και κατηγορούν ότι το δάνειο αυτό δεν είναι εντάξει. Το τεκµήριο
ποιο; Έγραψε ένα γράµµα ο Αλέξης Τσίπρας και είπε: είµαι ένας
δανειολήπτης είκοσι χρόνια στην Εθνική Τράπεζα και ξέρετε ότι
είµαι ένας καλός δανειολήπτης. Αυτό γράφει ούτως ή άλλως. 

Εν πάση περιπτώσει, για να γίνει το αδίκηµα της απιστίας, πρέ-
πει να τύχει µιας ευνοϊκής µεταχείρισης. Ποιας ευνοϊκής µεταχεί-
ρισης έτυχε ο ΣΥΡΙΖΑ µε ένα δάνειο απολύτως εξυπηρετούµενο; 

Όχι µόνο µε τις επιχορηγήσεις, αλλά και µε το κτήριο της Κου-
µουνδούρου έχει γίνει µεγάλη –µα, µεγάλη!- παραποίηση της
πραγµατικότητας. Είναι στο πλαίσιο της επιχείρησης της αλή-
θειας, την οποία διαστρεβλώνουν πραγµατικά πάρα πολύ.

Λένε, λοιπόν, για το κτήριο της Κουµουνδούρου ότι κουρεύ-
τηκε χρέος της άλλοτε ΕΑΡ και στη συνέχεια του Συνασπισµού.
Ακούστε, κύριοι. Εάν η συµφωνία αλήθειας που περιφέρεται
απαιτεί τη διαστρέβλωση των πάντων και την κακοποίηση της
αλήθειας, να την απευθύνετε σε λωτοφάγους, µην παίζετε µε τον
βασανισµένο από τις πολιτικές σας πολίτη.

Παρ’ ότι εκφεύγει το συγκεκριµένο θέµα της έρευνας της επι-
τροπής, γιατί αποφασίσαµε να διερευνήσουµε για µετά το ευρώ,
µετά το 2000, πρέπει να σας πω ότι το 1990 η ελληνική Αριστερά
µε εκπροσώπους τον Λεωνίδα Κύρκο και τον Φώτη Κουβέλη,
πήρε ένα δάνειο 115 εκατοµµυρίων δραχµών και αγόρασε το
κτήριο της Κουµουνδούρου. Από αυτό το τίµηµα, τα 35 εκατοµ-
µύρια πληρώθηκαν τοις µετρητοίς τότε µε την αγορά και τα 80
εκατοµµύρια πιστώθηκαν και πληρώθηκαν µε ισόποσο δάνειο
από την τότε Ιονική και Λαϊκή Τράπεζα. 

Το 1992 η ΕΑΡ αυτοδιαλύθηκε και ενσωµατώθηκε στον Συνα-
σπισµό και αποτέλεσαν ενιαίο κόµµα. Το 1996 το δάνειο αυτό,
των 80 εκατοµµυρίων δραχµών, δεν εξυπηρετείτο και έγιναν
τρεις άγονοι πλειστηριασµοί. Τότε κλήθηκε ο τότε Πρόεδρος του
Συνασπισµού Νίκος Κωνσταντόπουλος να εξυπηρετήσει το δά-
νειο, καταβάλλοντας 175 εκατοµµύρια δραχµές. Τα 175 εκατοµ-
µύρια δραχµές καταβλήθηκαν, δηλαδή δυόµισι φορές το
κεφάλαιο. 

Πείτε µου, γνωρίζετε τι πάει να πει κούρεµα, κύριε Μηταράκη
και κύριε Βορίδη, που τα λέγατε πριν; Αν θέλετε, πληρώστε και
εσείς δυόµισι φορές το κεφάλαιό σας, που είναι 130 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, και ελάτε µετά να µας πείτε «εντάξει». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κυρία συ-
νάδελφε. Κάντε ένα κλείσιµο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Είναι 130 εκατοµ-
µύρια ευρώ το κεφάλαιό σας. Πληρώστε και εσείς το κεφάλαιό
σας δύο φορές και ελάτε να µιλήσετε σε εµάς για κούρεµα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κλείστε, σας παρακαλώ,
κυρία Κοζοµπόλη. Έχετε καθυστερήσει! 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Τι να πω; Δεν λέ-
γονται! 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα πω µόνο το εξής. Όλα όσα δια-
πίστωσε η εξεταστική επιτροπή ήταν πράγµατι ανατριχιαστικά
και πράγµατι σοκάρουν. Βέβαια, οι υποψιασµένοι πολίτες γνώ-
ριζαν λίγο-πολύ. Όµως, είδαµε την τεκµηρίωση αυτών των απο-
καλύψεων. Αυτό έκανε η εξεταστική επιτροπή. 

Όµως, εκείνο που σε εµένα προσωπικά προκάλεσε µεγάλο
σοκ και δέος είναι ότι και τα δύο κόµµατα που άλλοτε κυβερνού-
σαν αυτήν τη χώρα, δεν είδαν και δεν άκουσαν τίποτα. Το ένα
κόµµα µίλησε για «άνθρακες ο θησαυρός» και το άλλο για Βα-
τερλώ της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Αίσχος, κύριοι! Αυτό
µπορώ να πω µόνο. Ντροπή!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης

ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Γεννηµατά. Μετά τον λόγο έχει ο κ. Σταµάτης
και µετά ο Υπουργός κ. Παπαγγελόπουλος.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, το 2017 ο κόσµος µοιάζει να γυρίζει ανάποδα. Τα
σύννεφα πυκνώνουν από πάνω µας, η Ελλάδα βρίσκεται διασω-
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ληνωµένη στην εντατική και εµείς σήµερα συζητούµε σε επίπεδο
πολιτικών Αρχηγών µε ευθύνη των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ για τον «ΚΗ-
ΡΥΚΑ ΧΑΝΙΩΝ» και την «ΑΥΓΗ». Και οι πολίτες εξακολουθούν να
περιµένουν ένα αξιόπιστο σχέδιο εξόδου από την κρίση.

Και εγώ ρωτώ: Ποιο είναι το σχέδιο που εφαρµόζεται τα δύο
τελευταία χρόνια και µπορεί να διασφαλίσει τη θέση της χώρας
µέσα σε αυτό το περιβάλλον, που γίνεται ολοένα και πιο επικίν-
δυνο για µας; 

Τον Ιανουάριο του 2015 ο κ. Τσίπρας ξεκίνησε να αλλάξει την
Ευρώπη. Και η Ευρώπη άλλαξε. Ερήµην του, βέβαια. Και άλλαξε
προς το χειρότερο. Σήµερα ο ευρωσκεπτικισµός είναι κυρίαρχος.
Οι εθνικοί εγωισµοί µεγαλώνουν, η ακροδεξιά καλπάζει και η αξία
της ανθρώπινης ζωής υποχωρεί διαρκώς, κάτι που ζουν καθηµε-
ρινά οι πρόσφυγες.

Ο νέος Πρόεδρος των ΗΠΑ χτίζει εθνικιστικά τείχη. Θεωρεί ότι
δεν δεσµεύεται από τη συµµετοχή του στο ΝΑΤΟ για παροχή
βοήθειας. Βρίσκει εξαιρετικό το Brexit και επιθυµεί την κατάρ-
ρευση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι διεθνείς συσχετισµοί γυρ-
νούν εναντίον µας. Η τουρκική προκλητικότητα αποθρασύνεται
και η Κυβέρνηση παρακολουθεί αµήχανη µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση να µην αναλαµβάνει καµµιά πρωτοβουλία για να στηρίξει
τις διεθνείς συνθήκες, αλλά και τα δικά της σύνορα. 

Το 2017, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν θα είναι ίδιο µε την
περίοδο 2010-2016. Και το τονίζω αυτό, γιατί το 2010 η διεθνής
συγκυρία επέτρεψε τη στήριξη της χώρας και την παροχή βοή-
θειας και από την Ευρώπη και από τη διεθνή κοινότητα, έστω και
µε επώδυνους όρους.

Το 2017, σε αυτό το ασταθές και δυσµενές διεθνές περιβάλ-
λον, η Κυβέρνηση έχει αφήσει τη χώρα απροστάτευτη και σε
οµηρία. Η χώρα έχει στην πιο κρίσιµη περίοδο τη χειρότερη κυ-
βέρνηση της Μεταπολίτευσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Πρόκειται για µια Κυβέρνηση που δέχεται διαρκώς χτυπήµατα
το ένα µετά το άλλο σε όλα τα επίπεδα. Το «σωτήριο» τρίτο µνη-
µόνιο της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µετέτρεψε όλες τις έκτα-
κτες ρυθµίσεις σε µόνιµες: µόνιµη επιτροπεία, µόνιµος κόφτης.
Σε τι να πρωτοαναφερθώ;

Το Υπερταµείο ελέγχου της κρατικής περιουσίας έχει χρόνο
ζωής ενενήντα εννέα χρόνια. Και εγώ αναρωτιέµαι: Ποιος τελικά
από εµάς θα ζήσει για να το δει; Τα παιδιά µας σίγουρα όχι! Τα
εγγόνια µας και τα δισέγγονά µας ίσως έχουν µια ελπίδα να
προσδοκούν ότι θα ζήσουν σε µια χώρα που η δηµόσια περιου-
σία δεν θα είναι σε ξένα χέρια.

Και µην κουράζεστε να µας πείσετε για τα πενιχρά αποτελέ-
σµατα που είχατε στο ζήτηµα του χρέους, γιατί απεµπολήσατε
όσα προέβλεπε η απόφαση του Eurogroup του 2012, πολύ συ-
νειδητά. Η απόφαση του Eurogroup του 2012 προέβλεπε συγκε-
κριµένους στόχους και περαιτέρω βοήθεια από τους εταίρους
µας, έτσι ώστε το 2022 ο λόγος χρέους προς ΑΕΠ να είναι ση-
µαντικά χαµηλότερος από το 110%. 

Η δήθεν σκληρή διαπραγµάτευση έχει καταστροφικές συνέ-
πειες για την πραγµατική οικονοµία και την αγοραστική δύναµη
των πολιτών. Καίγεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και το τε-
λευταίο λίπος. Οι καταθέσεις έχουν πάρει νέα πτωτική τροχιά.
Οι µέχρι πρότινος καταχωνιασµένες στα σεντούκια οικονοµίες
στερεύουν. Το εισόδηµα δεν γεµίζει το καλάθι της νοικοκυράς
και δεν καλύπτει τις οικογενειακές ανάγκες. Και η κίνηση στην
αγορά, που το 2014 δειλά-δειλά είχε αναθαρρήσει, σήµερα δυ-
στυχώς σπάει το ένα αρνητικό ρεκόρ µετά το άλλο. 

Οι επιλεκτικές προσλήψεις των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ προφανώς δεν
αυξάνουν τη ζήτηση και δεν ρίχνουν χρήµα στην αγορά, αυξά-
νουν όµως το κόστος συντήρησης του κράτους, φουσκώνοντας
τα φορολογικά βάρη για τους πολίτες. 

Με τις τράπεζες ευνουχισµένες, οι όποιες υγιείς εταιρικές και
επιχειρηµατικές πράξεις γίνονται πια µε το σταγονόµετρο. Ο
ίδιος δε ο Υπουργός σας εµφανίστηκε µόλις χθες και παραδέχ-
θηκε ότι το 70% των δεσµεύσεων που έχετε αναλάβει, για να
κλείσει η αξιολόγηση, δεν έχει υλοποιηθεί. Ποιον κοροϊδεύετε
τόσο καιρό; 

Η έξοδος της χώρας στις αγορές το 2018 φαντάζει όνειρο

απατηλό και η εφιαλτική εξέλιξη ανάγκης ενός νέου προγράµ-
µατος στήριξης, ενός τετάρτου µνηµονίου, είναι κάτι περισσό-
τερο από πιθανή. 

Το χειρότερο, όµως, απ’ όλα, είναι ότι σήµερα αλυσοδένετε τη
χώρα µε στόχους οικονοµικά ανέφικτους και κοινωνικά αβάστα-
κτους. Και µας γυρίζετε, κυρίες και κύριοι των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, σε
ένα επικίνδυνο δίληµµα: GREXIT ή µόνιµη λιτότητα; 

Εσείς µε την πολιτική σας, αλλά και µε δηλώσεις των στελεχών
σας κουβαλάτε νερό στον µύλο των πιο συντηρητικών κύκλων
της Ευρώπης που απεργάζονται την έξοδο της χώρας µας από
την Ευρωζώνη. Τώρα παίζετε και το παιχνίδι του Σόιµπλε για το
GREXIT, κύριε Τσίπρα; 

Ξεκινήσατε ως δήθεν επαναστάτης και γίνατε υποτακτικός.
Τώρα γίνεστε και συνεργός; Οφείλετε να δώσετε απαντήσεις
εδώ και τώρα, έχετε άλλο σχέδιο για τη χώρα;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν ισχυρίζοµαι ότι το ζήτηµα
της χρηµατοδότησης των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και των
κοµµάτων δεν είναι σηµαντικό. Το αντίθετο µάλιστα. Αφορά την
ποιότητα της δηµοκρατίας, την προστασία του δηµοσίου συµφέ-
ροντος και εκπέµπει εντονότατο συµβολισµό, που ενδιαφέρει
όλους τους πολίτες, που µας παρακολουθούν. Δεν ενδιαφέρει,
όµως, την κυβερνητική πλειοψηφία αυτή η προσέγγιση. Τους εν-
διαφέρει µόνο να στήσουν κατηγορητήριο. 

Η πρόταση για κοινό πόρισµα και συνεννόηση για τις απαραί-
τητες θεσµικές αλλαγές που πρέπει να γίνουν και τις πρωτοβου-
λίες που πρέπει να πάρουµε για να θεραπεύσουµε χρόνιες
παθογένειες, έπεσε στο κενό. Μπορεί κάποιος να µας απαντήσει
γιατί; 

Και εάν δεν µπορείτε να απαντήσετε σε αυτό το καίριο ερώ-
τηµα, απαντήστε τουλάχιστον στις καταγγελίες του Βουλευτή
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, του κ. Δηµήτρη Καµµένου ότι αλλοι-
ώθηκε το πόρισµα της Επιτροπής, της Πλειοψηφίας προφανώς,
γιατί αρνηθήκατε να υπάρχει κοινό πόρισµα. 

Δεν πρόκειται να σας ακολουθήσουµε σε αυτόν τον ολισθηρό
δρόµο, γιατί ευτελίζει το κύρος των θεσµών και της ίδιας της δη-
µοκρατίας.

Σας καλούµε, έστω και την ύστατη στιγµή, να προχωρήσουµε
σήµερα σε µια ουσιαστική συζήτηση, µε βάση τις προτάσεις που
κατέθεσε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος Ανδρέας Λοβέρ-
δος στο αναγκαστικά ξεχωριστό πόρισµα που καταθέσαµε ως
Δηµοκρατική Συµπαράταξη. 

Αλλά, δυστυχώς, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, δεν σας ενδιαφέρει κα-
θόλου αυτό. Και αυτό προκύπτει από το κοµµατικό δικό σας πό-
ρισµα που καταθέσατε, πάρα πολύ καθαρά. Στόχος σας είναι να
κρατήσετε ζωντανό το µύθο του δήθεν νέου απέναντι στο δήθεν
παλιό. Αυτή είναι η αγωνία σας.

Δεν διστάσατε να αλλοιώσετε για τον σκοπό αυτόν και την κα-
τάθεση του Νίκου Σαλαγιάννη, που, όµως, δυστυχώς για σας,
υπάρχει στα Πρακτικά και είναι µαγνητοσκοπηµένη.

Καταθέτω την επιστολή που έστειλε στον Πρόεδρο της Βου-
λής, γιατί αυτό που έγινε µε το πόρισµα είναι µια καθαρή πλα-
στογραφία και είναι πραγµατικά ντροπή σας αυτό που κάνατε.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινή Γεννηµατά καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Πέστε µας τι είπε και τι διαφοροποι-
ήσαµε.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Είναι αναλυτικά όλα
γραµµένα στην επιστολή του κ. Σαλαγιάννη προς τον Πρόεδρο
της Βουλής και θα είναι στα Πρακτικά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Να ακούσουµε, κυρία Γεννηµατά, να
σας απαντήσουµε.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Δεν είχατε παρά να
ακούσετε αυτά που είπε στην επιτροπή.

Πάντα, όταν σκουραίνουν τα πράγµατα για την Κυβέρνησή
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σας καταφεύγετε στο γνώριµο γήπεδο για σας, αυτό της µάχης
κατά της διαπλοκής. Πόσες φορές µας ζητήσατε, και µάλιστα
απειλητικά, να συζητήσουµε για τη διαφθορά; Θυµάστε; Εµείς
πάντα σας λέγαµε «ναι», να δούµε και να αντιµετωπίσουµε τα
προβλήµατα της διαπλοκής και της διαφθοράς.

Τι περιµένετε; Βγείτε και χτυπήστε την είτε πρόκειται για τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης είτε πρόκειται για τη δηµόσια διοί-
κηση είτε πρόκειται για την ιδιωτική οικονοµία. Αλλά, τι έχετε
κάνει όλο αυτό το διάστηµα; Και γιατί αυτό το επαναλαµβανό-
µενο σόου εδώ στη Βουλή; 

Η αλήθεια είναι ότι στο µέτωπο της διαφθοράς δεν έχετε κάνει
απολύτως τίποτα, κύριε Τσίπρα. Λόγια πολλά, πράξη καµµία. Αν-
τίθετα, µάλιστα, η Ελλάδα επί των ηµερών σας υποχώρησε έν-
τεκα ολόκληρες θέσεις στην παγκόσµια κατάταξη µέτρησης
φαινοµένων διαφθοράς.

Την αγκαλιάσατε τη διαφθορά, αυτή είναι η αλήθεια. Αγωνι-
στήκατε να φτιάξετε το «ΣΥΡΙΖΑ Channel» µε την ευγενική επι-
χορήγηση της «ΣΥΡΙΖΑ Bank» και µε εγγυήσεις µερικά
βοσκοτόπια στην Ιθάκη υπερχρεωµένων επιχειρηµατιών. Και συ-
νεχίσατε µε δήθεν ντοκουµέντα κατά των πολιτικών σας αντιπά-
λων στον κίτρινο Τύπο, στα κίτρινα έντυπα. Δεν διστάσατε δε, να
τοποθετήσετε και «κοµισάριο» σε συγκεκριµένο συγκρότηµα, για
να µπορέσετε να το ελέγξετε.

Είστε η Κυβέρνηση των πληρωµένων trolls και της προπαγάν-
δας. Έτσι θα µείνετε στην ιστορία, κυρίες και κύριοι των ΣΥΡΙΖΑ–
ΑΝΕΛ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Παρουσιάσατε ένα ογκώδες πόρισµα, ασύνδετο, µε ανακρί-
βειες και παρερµηνείες, µε προσθαφαιρέσεις και υπαγορεύσεις
της τελευταίας στιγµής και ορισµένες πολύ σηµαντικές ελλεί-
ψεις, πολύ βολικές, αλλά και ύποπτα βολικές ελλείψεις.

Ξέχασαν οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ να πληροφορήσουν τη
Βουλή ότι όλα τα πολιτικά κόµµατα δανείζονταν ακριβώς µε τον
ίδιο τρόπο, µε την ίδια εξασφάλιση, εκχωρώντας την κρατική
τους χρηµατοδότηση. Στις πεντακόσιες σελίδες του πορίσµατός
του ο ΣΥΡΙΖΑ δεν βρήκε έστω και λίγο χώρο να γράψει για τότε
που ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ως Αρχηγός του ΣΥΡΙΖΑ, ζητούσε
µε προσωπική του επιστολή τον τραπεζικό δανεισµό του κόµµα-
τός του, µε πολιτικά και όχι τραπεζικά κριτήρια. Τι έκανε δηλαδή;
Με λίγα λόγια, επικαλέστηκε, όχι την κρατική χρηµατοδότηση,
αλλά τα ποσοστά που προσδοκούσε να πάρει το κόµµα του, σύµ-
φωνα µε τις δηµοσκοπήσεις.

Παρέλειψαν να αναφέρουν ότι το µόνο ενηµερωτικό µέσο που
ζήτησε και χρησιµοποίησε πολιτική παρέµβαση για τη ρύθµιση
δανείου είναι η «ΑΥΓΗ», µε τη χρήση ειδικής επιστολής διευκό-
λυνσης του ΣΥΡΙΖΑ, πως ο ΣΥΡΙΖΑ είναι το µοναδικό κόµµα που,
ως ενωµένη Αριστερά τότε έχει ωφεληθεί από γενναίο κούρεµα,
περίπου 60%, των οφειλών προς τις τράπεζες.

Η µόνη αλήθεια πίσω από τους ποµπώδεις τίτλους και τα πολύ
µεγάλα λόγια γύρω από την εξεταστική είναι ότι, παρά τις µεθο-
δεύσεις και τις αλλοιώσεις, η εξεταστική επιτροπή δεν απέδωσε
ποινικές ευθύνες σε πολιτικά πρόσωπα. Άνθρακες ο θησαυρός.

Όσο και αν ψάξατε, όσο και αν σκάψατε βαθιά, ό,τι µεθοδεύ-
σεις και αν κάνατε, ό,τι και αν σκαρφιστήκατε η σκευωρία απέ-
τυχε και τελικά είδατε τα δικά σας άπλυτα να βγαίνουν στη φόρα.
Συγχαρητήρια!

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι ώρα, όµως, να ειπωθούν
όλα µε το όνοµά τους. Η Κυβέρνηση επιχείρησε να στοχοποιήσει
ως διεφθαρµένα τα σαράντα χρόνια της Μεταπολίτευσης στο
σύνολό τους. Πάσχισε να πείσει τις Ελληνίδες και τους Έλληνες
πως όσα έζησαν στην πιο δηµιουργική, την πιο παραγωγική πε-
ρίοδο της ελληνικής ιστορίας ήταν µια εικονική πραγµατικότητα,
ότι δεν τα δικαιούντο ή ότι δεν τα είχαν. Να ξεχάσει, δηλαδή, ο
πολίτης τις δηµοκρατικές κατακτήσεις τόσων ετών, τα δικαιώ-
µατα και τους αγώνες τους για µια καλύτερη ζωή.

Για τον κ. Τσίπρα οι κυβερνήσεις στα χρόνια της Μεταπολίτευ-
σης δεν ήταν επιλογή µε την ψήφο του ελληνικού λαού. Αυτό
προσπαθεί να µας πείσει, ότι ήταν αποτέλεσµα διαπλοκής και
διαφθοράς, προϊόν και αποτέλεσµα του τριγώνου πολιτικά κόµ-
µατα, τράπεζες και µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Δεν υπήρχε, κατά

τον ίδιο, λαϊκό κίνηµα, δεν υπήρξαν εθνικοί στόχοι, δεν υπήρξαν
προσπάθειες και δεν υπήρξαν λαϊκές κατακτήσεις.

Ακούστε, εδώ πρόκειται για µια συνειδητή, επικίνδυνη, ισοπε-
δωτική διαστρέβλωση της ιστορίας, που θυµίζει το βρώµικο ’89
και ενισχύει µόνο τους κύκλους, που θέλουν µαύρες περιόδους.
Μόνο αυτούς εξυπηρετείτε µε αυτήν τη στάση. Κι όλα αυτά γιατί;
Όλα αυτά, για να δικαιολογηθεί ο κ. Τσίπρας για τις αδυναµίες
του και να διευκολυνθεί στην προώθηση αυταρχικών και καθε-
στωτικών αντιλήψεων. Όµως και αυτοί οι επικίνδυνοι ισχυρισµοί
πλέον καταρρέουν.

Τα κόκκινα δάνεια των µέσων µαζικής ενηµέρωσης είναι κάτω
του 1% του συνόλου των κόκκινων δανείων. Και τα κόκκινα δά-
νεια των µέσων µαζικής ενηµέρωσης είναι µόνο το 37% των δα-
νείων που δόθηκαν στα µέσα. Μεταξύ αυτών, βέβαια, πρέπει να
τονίσω ότι εξέχουσα θέση έχουν τα µέσα που υποστηρίζουν από-
λυτα τη σηµερινή Κυβέρνηση και τους υποστήριξαν και το προ-
ηγούµενο διάστηµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Έχουµε τέτοια; Ποια είναι αυτά;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, όχι απορίες

από κάτω. Σταµατήστε.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Ακούστε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, και καταλάβετέ το καλά: Το κίνηµά µας, το
ΠΑΣΟΚ, εξέφρασε τις λαϊκές διεκδικήσεις για πάρα πολλά χρό-
νια. Δεν το έφεραν και δεν το στήριξαν ούτε τα συµφέροντα ούτε
τα µέσα. Το έφερε ο ελληνικός λαός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Είτε σας αρέσει είτε όχι, αυτή είναι η πραγµατικότητα, ως έκ-
φραση µιας πηγαίας ανάγκης για ένα καλύτερο αύριο. Μια πα-
ράταξη που ταυτίζεται µε την πιο φωτεινή και την πιο
δηµιουργική περίοδο για την πατρίδα µας, µε τις µεγάλες κατα-
κτήσεις του λαού µας. Και µέσα από τον λαό καθηµερινά ανα-
γεννιέται και σήµερα πάλι η δηµοκρατική παράταξη, τώρα που
καταρρέουν τα ψέµατα και ο λαϊκισµός που σας έφερε στην
εξουσία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Αρκετά πια µε την παραχάραξη της Ιστορίας. Δεν έχετε το δι-
καίωµα, ειδικά εσείς αυτής της Κυβέρνησης, να καταπατάτε το
δηµοκρατικό κεκτηµένο τόσων δεκαετιών.

Και σίγουρα, δεν είναι τυχαίο ότι σε ανάλογη επίθεση πρωτο-
στατούν και κύκλοι της Δεξιάς και ειδικά αυτοί που ταυτίστηκαν
µε την καταστροφική για τη χώρα διακυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας από το 2004 έως το 2009, πρόσωπα που είναι υπό-
λογα απέναντι στην Ιστορία και στο έθνος, κύκλοι που έχουν,
βέβαια, εκπρόσωπο µέσα στην ίδια την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ
που φροντίζει να µην γίνεται κανένας απολύτως έλεγχος και να
µην ερευνάται τίποτα για εκείνη την περίοδο.

Αλλά όλοι γνωρίζουµε πια το πώς εκτινάχθηκε το χρέος, το
πώς δηµιουργήθηκε το έλλειµµα των 35 δισεκατοµµυρίων και το
πώς η χώρα εξαναγκάστηκε να µπει στον µονόδροµο των µνη-
µονίων, όταν οι πραγµατικοί υπεύθυνοι πετούσαν πέτρες έξω
από τη Βουλή.

Και επειδή ακούω αυτές τις ηµέρες, θρασύτατα κάποιοι να
προσπαθούν να επιρρίψουν στο ΠΑΣΟΚ ευθύνες για τη διόγ-
κωση του χρέους, ιδού η Ρόδος, κυρίες και κύριοι και του ΣΥΡΙΖΑ
και των ΑΝΕΛ και της Νέας Δηµοκρατίας: Επαναφέρω την πρό-
τασή µας για εξεταστική επιτροπή για την οικονοµία, να ερευνή-
σουµε επιτέλους τις ευθύνες όλων από την ηµέρα που η χώρα
µπήκε στο ευρώ µέχρι σήµερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οφείλουµε, όµως, όλοι να παρα-
δεχτούµε ότι υπήρξαν και κακώς κείµενα όλη αυτήν την περίοδο,
που πρέπει να αναγνωρίσουµε και να έχουµε την ειλικρίνεια, την
τόλµη να φροντίσουµε µε θεσµικές αλλαγές να µην επαναλη-
φθούν στο µέλλον.

Πρώτοι εµείς, µε µεγάλο αίσθηµα ευθύνης, το αναγνωρίσαµε.
Ναι, υπήρξε στη χώρα µας η περίοδος της σπατάλης, του υπερ-
δανεισµού, µε εύκολα δάνεια, προτύπων ζωής, που δεν αντιστοι-
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χούσαν στις πραγµατικές µας δυνατότητες. Αυτό συνέβη και στα
πολιτικά κόµµατα, µε τις πολυέξοδες εκστρατείες, µε τα µεγάλα
λειτουργικά κόστη, µε τις πανάκριβες καµπάνιες, µε τις ακριβές
µετακινήσεις των ετεροδηµοτών. Παθογένειες του δηµόσιου
βίου, που παρέσυραν και τα κόµµατα σε υπερδανεισµό, αντί να
περιορίσουν τότε τις δαπάνες τους. 

Αυτά, όµως, έχουν ήδη αλλάξει. Και άλλαξαν, γιατί τολµήσαµε
εµείς πρώτοι, µε δικές µας νοµοθετικές πρωτοβουλίες, µε νέους
αυστηρούς κανόνες για τις εκλογικές δαπάνες.

Και εµείς, επίσης, πρώτοι λάβαµε και υλοποιήσαµε δραµατικές
αποφάσεις για τα οικονοµικά µας. Με τρόπο συστηµατικό και επί-
πονο έχουµε νοικοκυρέψει τα του οίκου µας. Περιορίσαµε τα λει-
τουργικά µας έξοδα και το ίδιο ακριβώς κάναµε και για τις
εκλογικές µας δαπάνες.

Είναι χαρακτηριστικό ότι στις Ευρωεκλογές του 2014 ξοδέ-
ψαµε περίπου 285 χιλιάδες ευρώ, την ώρα που ο ΣΥΡΙΖΑ είχε την
πολυτέλεια να δαπανά 1,3 εκατοµµύριο. Ίδια ήταν τα µεγέθη και
στις επόµενες εκλογικές αναµετρήσεις, εκλογικές αναµετρήσεις
στις οποίες δεν µπορεί κανείς να πει ότι το ΠΑΣΟΚ στηρίχθηκε
από τα µέσα, µε τα οποία καταγγελλόµαστε ότι διαπλεκόµαστε.
Αντίθετα, πρέπει να πω ότι τους είχαµε, µάλιστα, επιθετικά απέ-
ναντί µας.

Το ΠΑΣΟΚ είναι το µόνο -και το υπογραµµίζω, το µόνο- πολι-
τικό κόµµα από συστάσεως του ελληνικού κράτους, που επιχεί-
ρησε τόσο βαθύ έλεγχο στα οικονοµικά του και στην οικονοµική
του διαχείριση. Δεν κρύψαµε τίποτα, πληρώνουµε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Πληρώστε… (δεν ακούστηκε).
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράστασης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Αφήστε τα αυτά. Αρ-
κετά µε τις κορώνες. Να µάθετε να ακούτε κιόλας και να σέβεστε
τους Αρχηγούς των άλλων κοµµάτων.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, σας παρακαλώ.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράστασης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Γιατί µόνο µε τον σε-
βασµό ο ένας απέναντι στον άλλο µπορούµε να χτίσουµε την
εθνική συνεννόηση, που είναι αναγκαία γι’ αυτόν τον τόπο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Σταµατήστε επιτέλους αυτήν την πρακτική. Εµείς δεν κρύψαµε
τίποτα. Και δεν κρύψαµε τίποτα, γιατί δεν φοβόµαστε τίποτα. Και
δεν το κάναµε αυτό ούτε καταγγελτικά ούτε εισαγγελικά. Κάποιοι
βιάστηκαν να πουν ότι έγινε γι’ αυτόν τον λόγο, για µικροκοµµα-
τικά οφέλη. Με αυτήν την αντίληψη, συνεχώς η χώρα χάνεται και
η αντίληψη αυτή πρωτοστατεί παντού.

Εµείς το κάναµε µε τη µατιά στο µέλλον. Γιατί στο ΠΑΣΟΚ δεν
κλείνουµε τα µάτια µας στα προβλήµατα και στα λάθη. Μαθαί-
νουµε από αυτά και γινόµαστε καλύτεροι. Τα αντιµετωπίζουµε
και τα διορθώνουµε.

Αυτός είναι ο λόγος που αναθέσαµε, µόνο εµείς από όλα τα
κόµµατα, στις µεγαλύτερες εταιρείες ορκωτών ελεγκτών να κά-
νουν τους ελέγχους, για να δούµε τι πήγε στραβά, τι πρέπει να
διορθώσουµε, τι πρέπει να κάνουµε από εδώ και πέρα.

Και σας έχουµε προκαλέσει πάρα πολλές φορές, αλλά κάνετε
συνέχεια ότι δεν ακούτε, δεν καταλαβαίνετε τι σας λέµε. Κάντε
πρώτα κι εσείς αυτούς τους ελέγχους στα οικονοµικά σας και
µετά να έλθετε εδώ να ξανασυζητήσουµε.

Το πόρισµα είναι εδώ και πολλούς µήνες στη διάθεση της ελ-
ληνικής δικαιοσύνης, από τότε ακριβώς που µας το ζήτησε. Σε
αυτήν την έρευνα δεν έχει τίποτα να προσθέσει ούτε η Βουλή
ούτε κανένας άλλος.

Η λυσσώδης προσπάθειά σας να πλήξετε το ΠΑΣΟΚ και να
ναρκοθετήσετε την επιστροφή της µεγάλης δηµοκρατικής πα-
ράταξης πέφτει στα βράχια. Ματαιοπονούν όσοι από δεξιά και
από αριστερά νοµίζουν ότι µπορούν να δηµιουργήσουν ρήγµατα
στην προσπάθειά µας για την ανασυγκρότηση του χώρου και την
µεγάλη κεντροαριστερά. 

Μην κουράζεστε. Κύριοι της Κυβέρνησης, σταµατήστε να δη-
λητηριάζετε τον δηµόσιο βίο. Σταµατήστε τα ύπουλα παιχνίδια.
Παραπλανήσατε τον ελληνικό λαό µία φορά, για να ανεβείτε στην
εξουσία.

Και τι κάνετε τώρα; Έρχεστε σε έναν λαό κουρασµένο, έναν

λαό απελπισµένο και απογοητευµένο, που πληρώνει τις δικές
σας πολιτικές και τα δικά σας µέτρα, και προσπαθείτε να παρου-
σιάσετε και πάλι το κακό και τον δράκο, µε µοναδικό στόχο να
κρατήσετε για λίγο ακόµα τις θέσεις σας στην εξουσία.

Όµως, ο δράκος και τα παραµύθια σας δεν πείθουν πια κανέ-
ναν και ψάχνετε για νέα απειλή, για το νέο κακό, γιατί «τι θα απο-
γίνετε χωρίς βαρβάρους»; Δεν έχετε τίποτα άλλο να πείτε στον
ελληνικό λαό.

Όµως, αυτά δεν αφορούν κανέναν. Σας έχουν πάρει όλοι εί-
δηση. Και η καταδίκη του ελληνικού λαού θα είναι πολύ σκληρή,
όταν θα πέσει επάνω σας.

Επιτέλους, καταλάβετέ το καλά: Από το ’74 και µετά η Ελλάδα
άφησε πίσω της οριστικά τα διχαστικά σχήµατα, τις διαιρέσεις
και τα πιστοποιητικά κοινωνικών και πολιτικών φρονηµάτων. Με
τη σφραγίδα του ΠΑΣΟΚ, του Ανδρέα Παπανδρέου και της γνή-
σιας µεγάλης δηµοκρατικής παράταξης, η Ελλάδα της Μεταπο-
λίτευσης πέτυχε οριστικά την εθνική συµφιλίωση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Δηµιούργησε τις βάσεις για την ενότητα και την οµοψυχία. Εµ-
πέδωσε την ισονοµία. Εµπεδώθηκε και επιτεύχθηκε η ελεύθερη
πρόσβαση στη γνώση, στη δηµόσια υγεία, στην ασφάλιση. Εξα-
σφαλίστηκαν συνθήκες ευηµερίας και δίκαιης ανάπτυξης, κρά-
τος δικαίου και κοινωνικό κράτος.

Όλα αυτά δεν είναι ψηφίδες της ιστορίας. Είναι βαθιά βιώ-
µατα, που τα γνωρίζει ο ελληνικός λαός γιατί τα έζησε. Όλα αυτά
έγιναν µε ισχυρές και καθαρές εντολές του ελληνικού λαού και
δεν στηρίχθηκαν σε καµµία διαπλοκή µε τα µέσα. Πάρτε το από-
φαση αυτό. Υπήρξε κίνηµα λαού και αυτά ήταν τα αποτελέσµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Καµµία νέα τάξη πραγµάτων και καµµία νέα Μεταπολίτευση
δεν µπορεί να τα διαγράψει. Οι κατακτήσεις του χθες θα ορίζουν
και τις διεκδικήσεις του αύριο για δηµοκρατία, διαφάνεια και δι-
καιοσύνη.

Εσείς αποδείξατε όλο αυτό το διάστηµα πως ούτε θέλετε ούτε
µπορείτε να τα διασφαλίσετε, γι’ αυτό, όσο πιο γρήγορα φύγετε,
τόσο το καλύτερο για τον τόπο. 

Η λύση, βέβαια, δεν βρίσκεται ούτε στην παράδοση στις
ακραίες απαιτήσεις του κ. Σόιµπλε ούτε στην παλινόρθωση της
Δεξιάς. Στην Ελλάδα του 2017 δεν αξίζει µια νέα εθνική κατα-
στροφή, επειδή τα δύο δήθεν µεγάλα κόµµατα δεν µπορούν να
ξεπεράσουν τις ψυχώσεις τους, από τη µία µεριά µε τον λαϊκισµό
και τον άκρατο κρατισµό και από την άλλη µεριά µε την ασυδοσία
της αγοράς. Κυρίως, όµως, αυτό που δεν µπορούν να ξεπερά-
σουν και οι δύο είναι η ακόρεστη δίψα τους για την εξουσία. Γι’
αυτό εµποδίζουν την εθνική συνεννόηση. 

Είναι, όµως, ώρα για µια άλλη πολιτική µε εθνική συνεννόηση,
µε εθνική γραµµή εξόδου από την κρίση και τα µνηµόνια. Η
εθνική συνεννόηση ξεκινά ως αναγκαιότητα, αλλά θεµελιώνεται
πάνω σε κοινό έργο, έργο για κοινή προσπάθεια, που θα στηριχ-
θεί σ’ ένα σχέδιο, που τολµώ σήµερα να το ονοµάσω «σχέδιο Ελ-
λάδα», µια δική µας συµφωνία για την ανασυγκρότηση της
χώρας. Το έργο αυτό και µόνο µπορεί να αποτρέψει έναν νέο δι-
χασµό ως συνέπεια µιας εθνικής ήττας. Αυτή την εξέλιξη η δη-
µοκρατική παράταξη είναι υποχρεωµένη να την αποτρέψει. Έχει
ιστορικό χρέος να το κάνει.

Όπως έχω κατ’ επανάληψη πει, η χώρα χρειάζεται µια κυβέρ-
νηση εθνικής συνεννόησης, ευρείας κοινοβουλευτικής στήριξης,
µε άλλον Πρωθυπουργό, µε πρόσωπα κοινής αποδοχής. Είναι,
όµως, φανερό ότι ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία δεν το επιθυµούν
και οι πολιτικοί συσχετισµοί που έχουν σήµερα δεν το επιτρέπουν
και τους δίνουν τη δυνατότητα να επιβάλουν τη θέλησή τους. 

Αυτό, όµως, θα γίνει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Θα γίνει
αµέσως µετά τις επόµενες εκλογές. Γι’ αυτό ζητάµε τη δύναµη
από τον ελληνικό λαό, γιατί µια Δηµοκρατική Συµπαράταξη
ισχυρή θα το επιβάλει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): O κ. Δηµήτριος Σταµάτης
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έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ακούγοντας καθ’ όλη τη διάρκεια της συζήτησης στη Βουλή τους
συναδέλφους οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι µετείχαν στην εξε-
ταστική επιτροπή, διερωτήθηκα:

Αυτά που έλεγαν, τι σχέση είχαν µε το πόρισµα, στο οποίο κα-
τέληξαν; Και για να το πω απλά, έχουν διαβάσει το τελικό πόρι-
σµα που κατέθεσαν στη Βουλή; Γιατί δεν έχει καµµία σχέση µε
όλα τα υπόλοιπα που είπαν εδώ.

Ποιο ήταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ερώτηµα στο
οποίο έπρεπε να απαντήσει η εξεταστική επιτροπή; Ένα ήταν:
Εάν τα κόµµατα, αξιοποιώντας τη δεσπόζουσα θέση που έχουν
στην πολιτική και οικονοµική ζωή του τόπου, άσκησαν πίεση στις
τράπεζες, ώστε να πάρουν τα ίδια τα κόµµατα παράνοµα δάνεια
και να µεσολαβήσουν, πιέζοντας πάλι ασφυκτικά τις τράπεζες να
χορηγήσουν παράνοµα δάνεια στα µέσα ενηµέρωσης. 

Απαραίτητος σύνδεσµος για την κρίση όλων των θεµάτων που
ανέκυψαν ήταν ένας: η πολιτική παρέµβαση, για να τεκµηριωθεί
το δικό σας πολιτικό αφήγηµα του «τριγώνου της διαπλοκής».
Και αυτό κατέρρευσε. Φροντίσατε, βέβαια -γιατί δεν έχετε το πο-
λιτικό θάρρος, κρύβεστε- να αποτυπώσετε το τελικό συµπέρα-
σµα σεµνά σεµνά σε τρεις αράδες. Αυτό λέει το πόρισµά σας! 

Και ρωτώ εγώ τώρα: Είχαµε µία πολυτελέστατη διαδικασία,
προανακριτική ουσιαστικά, που όµοιά της δεν έχει γνωρίσει κα-
νένας ανακριτής. Χρησιµοποιήθηκε µεγάλος αριθµός υπαλλή-
λων, συνεργατών, εµφανών και αφανών. Εξετάστηκαν χιλιάδες
έγγραφα –µία αίθουσα έγγραφα- και παρήλασαν δεκάδες µάρ-
τυρες. Πολλές φορές, δε, η διαδικασία αυτή ήταν εξόχως αντι-
δικονοµική, προσβλητική, θα έλεγα, και πιεστική σε βάρος των
µαρτύρων. Το αποτέλεσµα ποιο ήταν; Η διαπίστωση ότι επί του
ερωτήµατος της Βουλής η ίδια η Πλειοψηφία του ΣΥΡΙΖΑ απάν-
τησε πως δεν διαπιστώθηκε καµµία πολιτική παρέµβαση κανενός
πολιτικού προσώπου είτε για τα δικά τους κοµµατικά δάνεια είτε
για τα δάνεια των µέσων ενηµέρωσης. 

Και επειδή δεν µπορούσατε να κρύψετε αυτό που είδε ολόκλη-
ρος ο ελληνικός λαός, καταφεύγετε τώρα, αφενός σε µια διατύ-
πωση, που δεν στέκεται πουθενά, όσον αφορά το σκεπτικό της
απόφασής σας και καταλήγετε και σε µία τάχα µεγάλη πρόταση:
να πάει ο φάκελος στον Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου. 

Εδώ πρέπει να διευκρινίσουµε κάτι, κύριε Μπαλωµενάκη. Εµείς
αρνηθήκαµε να πάει ο φάκελος στον Άρειο Πάγο; Λέτε ψέµατα!
Ευθέως σας λέω ότι λέτε ψέµατα. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Καθόλου δεν λέω ψέµατα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Υπάρχουν τα Πρακτικά… 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Πείτε το τώρα. Να πείτε τώρα
να πάει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Επί λέξει είπα ότι δεν έχουµε καµ-
µία αντίρρηση, γιατί τον µπελά από τον έλεγχο θα τον βρείτε
εσείς. Εµείς δεν έχουµε καµµία αντίρρηση, αλλά είπα ότι η επι-
τροπή δεν νοµιµοποιείται να το πάει στον εισαγγελέα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ψηφίσαµε και είπατε όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Γιατί αρνηθήκατε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Και επειδή είναι εδώ ο Πρόεδρος

της Βουλής, του απευθύνω ευθέως το ερώτηµα: Η εξεταστική
επιτροπή, κύριε Πρόεδρε, είχε το δικαίωµα µόνη της να στείλει
τον φάκελο στον Εισαγγελέα ή έπρεπε να τον περάσει από τη
Βουλή;

Ρωτήστε τον κύριο Πρόεδρο. Σας είπαµε: µην το κάνετε αυτό,
µη λέτε τέτοια πράγµατα, γιατί θα φέρετε σε δύσκολη θέση τον
Πρόεδρο της Βουλής. Όµως έχετε εθιστεί µε το ψέµα. Έχει γίνει
δεύτερη φύση σας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Σήµερα, τώρα τι λέτε; Ποια είναι
η θέση σας;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Από εκεί και πέρα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, υπάρχει και ένα άλλο θέµα εδώ.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ, κάντε

ησυχία. Τώρα είναι ρητορικές αυτές οι ερωτήσεις, ένθεν κακεί-
θεν.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Αφού δεν απαντάνε τι θα κάνουν.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Δεν είναι καθόλου ρητορικές. Πείτε

µας: Εµείς ως επιτροπή είχαµε το δικαίωµα; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Σταµάτη, σας λέω

ότι είχαν δικαίωµα. Είµαστε στην Ολοµέλεια πια και µπορεί να
συζητηθεί. Είχαν, έχουν το δικαίωµα. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Αφού ρωτήσατε τον Πρό-
εδρο, σας είπε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουν κανένα
δικαίωµα, αλλά εν πάση περιπτώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχουν δικαίωµα, αλλά µι-
λάµε πια στην Ολοµέλεια. Έχει ωριµάσει η συζήτηση, έχουµε
περάσει από αυτό το στάδιο. Με συγχωρείτε για τη διακοπή,
κύριε Σταµάτη. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Εµείς δεν είχαµε αυταπάτες. Διότι
είτε η εξεταστική επιτροπή αποφάσισε είτε η Βουλή, την πλει-
οψηφία έχετε. Δεν είχαµε κανένα τέτοιο πρόβληµα. Εδώ, όµως,
γεννάται ένα τεράστιο ζήτηµα. Όταν µετά από µια εξαντλητική
διαδικασία εννέα µηνών, µε εκατοντάδες ώρες εντατικής δου-
λειάς, εσείς που τα ψάξατε όλα, που χρησιµοποιήσατε κάθε µέσο
που είχατε στη διάθεσή σας, δεν φτάσατε σε συµπέρασµα και
είπατε «δεν µπορούµε να διαπιστώσουµε κάτι», αυτό σωρευτικά
έχει δύο εκδοχές.

Η πρώτη εκδοχή είναι ότι δεν βρήκατε τίποτα. 
Η δεύτερη εκδοχή είναι «να το αναθέσουµε στον εισαγγελέα,

για να δικαιολογήσουµε γιατί δηµιουργήσαµε τέτοιο θόρυβο».
Κι εγώ ρωτώ: Οι κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, πολλοί εκ των

οποίων είναι νοµοµαθείς, ήταν ανίκανοι, µετά από εννιά µήνες,
να φτάσουν στη διαπίστωση της αλήθειας και χρειάζεται να
απευθυνθούν στον εισαγγελέα; Είστε ανίκανοι, κύριοι συνάδελ-
φοι; Εγώ πιστεύω πως όχι. Όµως γιατί δεχθήκατε τέτοιον προ-
σωπικό εξευτελισµό; Για να δώσετε τη δυνατότητα στον Αρχηγό
σας να δικαιολογηθεί που δηµιούργησε τέτοιο τεράστιο ζήτηµα,
χωρίς να έχει κανένα απολύτως στοιχείο. 

Η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει να φοβηθεί τίποτα και δεν φοβάται
να κάνει ακόµα και τη σύγκριση στη συµπεριφορά. Η Νέα Δηµο-
κρατία είναι το κόµµα που ως κυβέρνηση έβαλε τα δάχτυλα στα
µάτια τα δικά της και τα έβγαλε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έκοψε την κρατική επιχορήγηση πάνω από το 50% και έφερε
ο τότε Πρωθυπουργός Σαµαράς τον Αρχηγό του κόµµατός του
-που ήταν ο ίδιος- και το κόµµα του, σε δυσχερή θέση, γιατί αυτό
επέβαλλε το εθνικό συµφέρον. Και επίσης, η Νέα Δηµοκρατία
έχοντας το σύνολο των δανείων στην Αγροτική Τράπεζα, όχι
µόνο δεν πίεσε να της δοθεί παράνοµα δάνειο, αλλά υπέστη κα-
ταπιεστική συµπεριφορά. Ενώ η Αγροτική Τράπεζα είχε σχεδόν
το σύνολο των δανείων, αποφάσισε µονοµερώς και τετραπλα-
σίασε τα επιτόκια. 

Ρωτώ εγώ: ποιος δανειολήπτης θα δεχόταν να τετραπλασια-
στούν τα επιτόκια δανεισµού; Και για να σας φύγει η περιέργεια,
εκείνη τη στιγµή που έπαιρνε η Νέα Δηµοκρατία τα δάνεια, µπο-
ρούσε να τα αποπληρώσει σε τέσσερα χρόνια. 

Όµως -τα λέω γρήγορα, κύριε Πρόεδρε- νοµιµοποιείστε εσείς
οι οποίοι ζητήσατε…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, να ολοκληρώ-
σετε. Σας δίνω ένα λεπτό ακόµη. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: …διά του Αρχηγού σας, µε επι-
στολή, κατ’ εξαίρεση χορήγηση δανείων, πέρα από τους νόµους,
να µιλάτε; Υπάρχει αντίστοιχη επιστολή κάποιου άλλου κόµµα-
τος; 

Όµως, επειδή ακούστηκαν πολλά, εγώ θα καταλήξω σε δύο,
γιατί δεν µε παίρνει ο χρόνος. 

Ετέθη ένα θέµα Κάποιος πήρε µετοχές της «ΑΥΓΗΣ». Δεν είναι
offshore εταιρεία. Αυτός που πήρε τις µετοχές χρησιµοποίησε
µια καταπιστευµατική εταιρεία της Κύπρου. Σήµερα έρχεστε
εσείς και λέτε «αυτή η εταιρεία τις πήρε». Λέτε ψέµατα. Η εται-
ρεία τα πήρε για λογαριασµό κάποιου φυσικού ή νοµικού προ-
σώπου. Πείτε, λοιπόν, ποιο είναι το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο!
Ντρέπεστε; Ποιος είναι; Ο Ρωχάµης; Γιατί δεν λέτε; Δηλαδή θα
µπορούσε να πάρει µετοχές της «ΑΥΓΗΣ», του κοµµατικού σας
οργάνου, ο οποιοσδήποτε; Δεν το ελέγξατε; Είστε αφελείς; Όχι!
Επικίνδυνοι είστε! Οφείλετε, λοιπόν, εδώ, εσείς που κάνετε τους
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τιµητές των πάντων, να µας πείτε ποιος κρύβεται πίσω από την
εταιρεία που αγόρασε τις µετοχές της «ΑΥΓΗΣ».

Και το δεύτερο…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Σταµάτη. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, δεν υπάρχει δεύτερο.

Το πρώτο το εξαντλήσατε όλο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Σε µισό λεπτό θα ολοκληρώσω. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μα, όταν παίρνει κάθε Βου-

λευτής…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Μη µε διακόπτετε, κύριε Πρόεδρε,

κι εσείς. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι να σας διακόψω; Τρεις

φορές µε ρωτήσατε…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Εγώ θα καταλήξω σε ένα άλλο ση-

µείο και θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ υπάρχει και ένα άλλο πρόβληµα. Υπάρχει διαπλοκή; Ναι,

υπάρχει διαπλοκή, την οποία εσείς την αποκαλύψατε µε τη συµ-
περιφορά σας. Ο κ. Καλογρίτσας είναι γνωστό ακόµα και στα
µικρά παιδιά στην Ελλάδα ότι διατηρεί εξαιρετικές σχέσεις µαζί
σας, ότι κάνατε τα πάντα, για να πάρει κάποιο µέσο ενηµέρωσης,
ότι ο κ. Καλογρίτσας, παρά τα χρέη που έχει, τις οφειλές, τα πα-
ραπτώµατα και τα ποινικά αδικήµατα µε την εφορία, πήρε επί των
ηµερών σας περίπου 100 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι αυτός που
προορίζατε εσείς για να βγάλει τηλεόραση ή να εκδώσει έντυπο.
Εσείς, ασκήσατε πίεση σε µια τράπεζα περιφερειακή, την Τρά-
πεζα Αττικής, για να δώσει δάνειο στον κ. Καλογρίτσα, για να
µπορέσετε εσείς να αποκτήσετε µέσο. Εσείς λοιπόν, δεν έχετε
κανένα δικαίωµα να είστε τιµητές.  Είστε απολογούµενοι και κα-
τηγορούµενοι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφά-

νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Δηµήτριος Παπαγγελόπου-
λος. Ύστερα είναι ο κ. Χριστόφορος Παπαδόπουλος. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ
τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κοιτάξτε, κάνω µια µεγάλη
προσπάθεια να κρατηθεί η διαδικασία. Όποιος και όποια κατα-
λαβαίνει, καταλαβαίνει. Εντάξει; Διότι φεύγουµε από τους χρό-
νους. Δεν ήθελα να περάσουµε στη διαδικασία να κοπούν οι
Βουλευτές και οι κύκλοι οµιλητών που είχαν δοθεί από τα κόµ-
µατα. Διότι είναι εξαιρετικές οι πιέσεις που ασκούνται είτε από
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους είτε από Αρχηγούς κ.λπ. να
τηρηθούν κάποιοι άλλοι χρόνοι, που είχαν στο µυαλό τους. Αφή-
στε διά της παρουσίας µου να πάει µια διαδικασία όσο µπορούµε
καλύτερα. Δεν µπαίνω σε λεπτοµέρειες. 

Κύριε Παπαγγελόπουλε, παρακαλώ έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, πριν πω οτιδήποτε άλλο,
οφείλω µια απάντηση στην κ. Γεννηµατά, στην Πρόεδρο του
ΠΑΣΟΚ, γι’ αυτά που είπε για την Ετήσια Έκθεση της Διεθνούς
Αµνηστίας για το έτος 2016. 

Αν διαβάσει κανείς προσεκτικά την έκθεση, θα αντιληφθεί ότι
αφορά την υποκειµενική µέτρηση της αντίληψης της διαφθοράς
και όχι το πραγµατικό µέγεθος της διαφθοράς. 

Και εξηγώ: Με βάση τη µεθοδολογία της έρευνας, η πρόσφατη
αποκάλυψη µεγάλων σκανδάλων του χθες είχε αρνητική επί-
δραση για τη βαθµολογία της χώρας, αφού καταδεικνύεται η
ύπαρξη διεφθαρµένων συστηµάτων του παρελθόντος, που έως
τώρα, που κυβερνάει η σηµερινή Κυβέρνηση, τα διεφθαρµένα
συστήµατα ζούσαν στη σκιά και οι υπαίτιοι ήταν στο απυρό-
βλητο. 

Αυτά σε απάντηση στα όσα είπε η κ. Γεννηµατά, η οποία πρέ-
πει να παρατηρήσω ότι κάθε φορά στην οµιλία της αναφέρεται
άµεσα ή έµµεσα σε εµένα. Πρέπει να την ενοχλεί πολύ η παρου-
σία µου στην Κυβέρνηση. 

Κυρίες και κύριοι, σήµερα πρέπει να δοθούν απαντήσεις σε
µερικά πολύ απλά αλλά ταυτόχρονα πολύ σηµαντικά ερωτήµατα.

Από τις απαντήσεις που θα δοθούν, όχι µόνο θα εξαχθούν χρή-
σιµα συµπεράσµατα, αλλά θα κριθεί και η αξιοπιστία του πολιτι-
κού συστήµατος και κυρίως αυτών που θα απαντήσουν στα
ερωτήµατα αυτά. Από υπεκφυγές και υποκριτικές κραυγές υπέρ
της διαφάνειας έχει χορτάσει ο ελληνικός λαός. 

Και για να µη µακρηγορώ, απόψε η Εθνική Αντιπροσωπεία πρέ-
πει να απαντήσει στα ακόλουθα ερωτήµατα: Δόθηκαν δάνεια από
τις τράπεζες ύψους 1.400.000.000 ευρώ στα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης και 400.000.000 στα κόµµατα; Ποιοι ακριβώς τα πήραν
τα δάνεια αυτά; Ποιοι και πώς τα έδωσαν; Υπήρξαν εγγυήσεις ή
µόνο αέρας, και όπως εύστοχα λέει ο λαός µας, κοπανιστός; Τι
τα έκαναν αυτοί που τα πήραν; Θα τα επιστρέψουν και πότε; Σε
αυτόν τον αιώνα, στον επόµενο ή στον µεθεπόµενο; 

Τα χρήµατα αυτά δεν ανήκουν στους τραπεζίτες, ανήκουν
στον ελληνικό λαό, ο οποίος πληρώνει τελικά τα σπασµένα. 

Κυρίες και κύριοι, το πανηγύρι –δεν λέω το «πάρτι», γιατί προ-
τιµώ να εκφράζοµαι στην ελληνική γλώσσα- τελείωσε! Τώρα που
το σκέφτοµαι όµως, θα έπρεπε να πω ρωµαϊκό όργιο και όχι πα-
νηγύρι, γιατί το πανηγύρι αφορά αγνή λαϊκή διασκέδαση, ενώ
στα όργια δεν συµµετέχει ο λαός, αλλά λίγοι διεφθαρµένοι εκ-
πρόσωποι της άρχουσας τάξης, η οποία δεν διασκέδασε απλώς,
αλλά επιδόθηκε σε κάθε είδους κραιπάλη και ακολασία. 

Τώρα, όµως, τα κάθε είδους όργια τελείωσαν οριστικά. Τώρα
πρέπει να καθαρίσουµε τον χώρο από τα ερείπια και τα σκουπί-
δια, που άφησαν πίσω τους και να οµορφύνουµε πάλι τον τόπο
µας, στον οποίο ασχηµονούσαν τόσα χρόνια οι αχόρταγοι συν-
δαιτυµόνες των οργίων. 

Δυστυχώς, για τη σηµερινή Κυβέρνηση, αλλά ευτυχώς για τη
χώρα, ο ρόλος του καθαρισµού και του εξωραϊσµού της…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Λίγη ησυχία, παρακαλώ.  
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Επαναλαµβάνω: Δυστυχώς, για τη σηµερινή Κυβέρνηση, αλλά
ευτυχώς για τη χώρα, ο ρόλος του καθαρισµού και του εξωραϊ-
σµού της ανατέθηκε από τον ελληνικό λαό σε ανθρώπους που
δεν είχαν καµµία ανάµειξη στην κραιπάλη του παρελθόντος. Όσα
περισσότερα χέρια, όµως, συµµετάσχουν στην αποκατάσταση
της καθαριότητας και του εξωραϊσµού, τόσο πιο γρήγορα και
καλά αποτελέσµατα θα έχουµε. Πρέπει, λοιπόν, να επωφελη-
θούµε της ευκαιρίας και να βάλουµε όλοι ένα χεράκι στον καθα-
ρισµό και καλλωπισµό της χώρας µας. 

Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι τα δάνεια στα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης, εκτός από την ποινική τους διάσταση, έχουν και πολιτική
διάσταση, που, κατά την άποψή µου, είναι πολύ χειρότερη. Τα
χρήµατα των δανείων –δανεικά κι αγύριστα, όπως αποδεικνύεται
σήµερα- προς τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης δεν αποτελούν µόνο
εγκλήµατα, όπως υπεξαίρεση του δηµοσίου χρήµατος, από αυ-
τούς που τα ιδιοποιήθηκαν και απιστίας, από τους τραπεζίτες
που χορήγησαν τα «θαλασσοδάνεια», αλλά και αποσταθεροποί-
ηση της δηµοκρατίας.

Με τα αµαρτωλά αυτά δάνεια διατηρήθηκαν τεχνητά στη ζωή
µέσα µαζικής ενηµέρωσης, που πρωταγωνίστησαν στη σκανδα-
λολογία σε βάρος εκλεγµένων κυβερνήσεων και που ασύστολα
προπαγάνδισαν τα µνηµόνια. Έχω αναφερθεί και στο παρελθόν
από το Βήµα αυτό στο παρακράτος της διαπλοκής και στις µε-
θόδους του, µε κατ’εξοχήν όργανά του τα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης. Δεν θα σας κουράσω επαναλαµβάνοντας τα ίδια. 

Θα περιοριστώ µόνο στο να θέσω δυο-τρία ρητορικά ερωτή-
µατα. Ποιοι σχεδίασαν και υλοποίησαν το «βρώµικο ‘89», όπως
το αποκάλεσε προηγουµένως η κ. Γεννηµατά; Ποιοι και πώς έρι-
ξαν την Κυβέρνηση του Πρωθυπουργού, που ανέφερε για πρώτη
φορά -κι έκτοτε καθιερώθηκε- τον όρο «διαπλοκή»; Μήπως οι
«νταβατζήδες» της χώρας, όπως κάποιος άλλος πρωθυπουργός
τόλµησε για πρώτη φορά, εύστοχα, να τους χαρακτηρίσει και να
τους καταγγείλει; Πόσοι πολιτικοί δεν στοχοποιήθηκαν από τους
«νταβατζήδες», προκειµένου είτε να εξουδετερωθούν είτε να
συµβιβαστούν µαζί τους; Πόσοι από εσάς εδώ µέσα δεν υπήρ-
ξατε θύµατα αυτής της εκβιαστικής τακτικής; Εγώ πάντως,
υπήρξα. 

Αγνοούσαν, όµως, αυτοί που µε στοχοποίησαν ότι ένας από
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τους αγαπηµένους µου ήρωες στην Ιστορία είναι ο γάλλος Συν-
ταγµατάρχης Καµπρόν, που όταν ο γαλλικός στρατός είχε δια-
λυθεί και τραπεί σε φυγή, παρέµεινε στο πεδίο της µάχης κι όταν
τον ικέτευσε, σχεδόν, ο επικεφαλής των αντιπάλων δυνάµεων να
παραδοθεί, απάντησε µε µία λέξη, που δεν θα την πω ούτε ελλη-
νικά ούτε γαλλικά, για να µη βρουν ευκαιρία κάποιοι να µε χαρα-
κτηρίσουν απρεπή ή ασεβή. Η λέξη, όµως, είχε µια µεγαλειώδη
σηµασία τη στιγµή εκείνη. 

Υποκύπτω στον πειρασµό, µε µεγάλη µου χαρά, κρυφή µεν, το
οµολογώ, να φρεσκάρω τη µνήµη των παλιών και να πληροφο-
ρήσω τους νεότερους ότι υπήρξε ενυπόγραφο άρθρο-καταγγε-
λία ενός σοβαρού ανθρώπου, ενός επιτυχηµένου επιχειρηµατία,
στην πρώτη σελίδα της εφηµερίδας «ΑΔΕΥΣΜΕΥΤΟΣ ΤΥΠΟΣ»
προ πολλών ετών, µε τίτλο «Ο Μίζας». Και αυτή η εφηµερίδα δεν
ανήκε στην Αριστερά. Άραγε, ποιον να εννοούσε; Εγώ ξέρω, δεν
θα το πω όµως, γιατί δεν συνηθίζω ποτέ να χτυπάω πεσµένους.
Απεναντίας, δίνω το χέρι µου να τους βοηθήσω να σηκωθούν. 

Κυρίες και κύριοι, δεν ντρέποµαι να επαναλάβω ότι είµαι άπει-
ρος στην πολιτική. Όπως φαίνεται, όµως, µαθαίνω γρήγορα.
Έµαθα, λοιπόν, παρατηρώντας έµπειρους πολιτικούς της Αντι-
πολίτευσης να προσπαθούν να πλήξουν την Κυβέρνηση κραδαί-
νοντας και επικαλούµενοι δηµοσιεύµατα εχθρικών προς την
Κυβέρνηση και φιλικών προς την Αντιπολίτευση εφηµερίδων.
Αποφάσισα, λοιπόν, να παίξω κι εγώ αυτό το παιχνίδι. 

Επειδή, όµως, δεν µου αρέσουν τα στηµένα παιχνίδια, θα
παίξω πιο καθαρά και θα το κάνω πιο δύσκολο για µένα, για να
έχει και περισσότερο ενδιαφέρον. Θα επικαλούµαι, από εδώ και
πέρα, ως επί το πλείστον, εφηµερίδες που ανήκουν στη Δεξιά.
Διάβασα προχθές, τη Δευτέρα, στις 30 Ιανουαρίου, στην εφηµε-
ρίδα «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ», που όλοι ξέρουµε πού ανήκει, άρθρο του
εκδότη της κ. Γιάννη Φιλιππάκη, µε τίτλο «Τι ξέχασε να πει ο
Σταύρος Ψυχάρης για το τέλος του ΔΟΛ».

Καταθέτω το άρθρο για τα Πρακτικά και το επικαλούµαι ως
απάντηση σε όσους ισχυρίζονται, ψευδώς, ότι η Κυβέρνηση επι-
διώκει το κλείσιµο του ΔΟΛ ή τον έλεγχό του. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Δηµήτριος Πα-
παγγελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δη-
µοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής) 

Το επικαλούµαι, επίσης, ως απάντηση σε όσους προσπαθούν
ή θα προσπαθήσουν να εκβιάσουν τους τραπεζίτες προς όφελος
του συγκεκριµένου εκδότη, χρησιµοποιώντας τη δικαιοσύνη ως
απειλή.

Στο σηµείο αυτό θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι η Κυβέρνηση
δεν πρόκειται να κάνει ούτε βήµα πίσω στη µάχη κατά της δια-
πλοκής. Είναι δε χαρακτηριστικό ότι ο έγκριτος δηµοσιογράφος
Μανώλης Κοττάκης –θα τον ονοµάσω- ο οποίος ανέλαβε καθή-
κοντα διευθυντή στην ιστορική εφηµερίδα «ΕΣΤΙΑ», σε άρθρο του
στην εφηµερίδα «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» και πάλι –δεν είναι φιλοκυβερ-
νητική, επαναλαµβάνω- αναγνωρίζει ότι ο Τσίπρας ξηλώνει
πόντο, πόντο το σύστηµα της κλεπτοκρατίας που οδήγησε τον
τόπο στη χρεοκοπία, κάτι που ήταν λαϊκή απαίτηση από το 2004.
Δεν τα λέω εγώ αυτά. 

Κυρίες και κύριοι, είναι µοναδική ευκαιρία τώρα, που η δια-
πλοκή πνέει τα λοίσθια. Έχει σαπίσει από τα ανοµήµατά της.
Έχει χάσει και νύχια και δόντια. Δεν µπορεί ούτε να δαγκώσει
ούτε να γρατζουνίσει. Και έχει απαξιωθεί στη συνείδηση του ελ-
ληνικού λαού. Οι υγιείς πολιτικές δυνάµεις –έκκληση κάνω- να
ενωθούν και να της δώσουν τη χαριστική βολή. 

Τι εννοώ; Κυρίες και κύριοι, οφείλουµε στον ελληνικό λαό να
εξασφαλίσουµε, µε όσο το δυνατόν µεγαλύτερη συναίνεση το
θεσµικό πλαίσιο, που θα επιτρέπει στα υγιή µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης να επιτελούν το έργο της ενηµέρωσης των πολιτών χωρίς
εξαρτήσεις από θαλασσοδάνεια, µε εγγυήσεις του αέρα, ύπο-
πτες χρηµατοδοτήσεις διαφήµισης και άλλες αφανείς χορηγίες.

Γιουσουφάκια, καρακόλια και Βεληγκέκες πρέπει να περιορι-
στούν στον ρόλο τους στο θέατρο σκιών, στο οποίο είχαν ανα-
λάβει µε αντάλλαγµα τον παχυλό λουφέ τους να υπηρετούν τον
πασά, καταπιέζοντας τον λαό. Στον τοµέα της ενηµέρωσης,
όµως, πρέπει να σταµατήσουν οριστικά χαλκευµένες ειδήσεις,

βαρύγδουπες δήθεν εµπεριστατωµένες αναλύσεις να πλήττουν
τους αντιπάλους των «πασάδων» της διαπλοκής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Χριστόφορος Παπαδόπουλος και ύστερα ο
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Θέλω να πω προς τους Κοινοβουλευτικούς Εκπρόσωπους των
κοµµάτων, που δεν έχουν προηγηθεί των Αρχηγών που θα µιλή-
σουν, ότι θα υπάρχει µια ελαστικότητα του χρόνου ύστερα, έτσι
ώστε να γίνει µια ουσιαστική συζήτηση. Να κινηθούµε ουσια-
στικά.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Παπαδόπουλε.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τα αναµφισβήτητα στοιχεία

του πορίσµατος της εξεταστικής επιτροπής βγαίνει ένα βασικό
συµπέρασµα: Τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και τα κόµµατα δα-
νειοδοτήθηκαν αθρόα µια ολόκληρη περίοδο, χωρίς εξασφαλί-
σεις και χωρίς καλύµµατα. 

Το αξιοπερίεργο είναι ότι αυτή η απεριόριστη πιστωτική επέ-
κταση, τα δάνεια χωρίς προϋποθέσεις εξόφλησης δεν δίνονταν
µόνο την εποχή της ευηµερίας, αλλά και µεσούσης της κρίσης.
Δάνεια χωρίς εγγυήσεις, χωρίς οικονοµικές προϋποθέσεις απο-
πληρωµής δίνονταν το 2010, το 2011, το 2012, το 2013 και το
2014, όταν όλα έδειχναν το ανέφικτο της εξόφλησής τους. Χα-
µηλός κύκλος εργασιών, µικρή διαφηµιστική δαπάνη, αρνητικά
κεφάλαια, συρρίκνωση της κρατικής επιχορήγησης. Ένα βασικό
ερώτηµα που µας απασχόλησε σαν εξεταστική επιτροπή ήταν:
Είχαν οι εποπτεύουσες αρχές, η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα,
η Τράπεζα της Ελλάδος, τα εργαλεία για να σταµατήσουν το
πάρτι του ανεξέλεγκτου δανεισµού; 

Εδώ οι καταθέσεις των στελεχών της Τράπεζας της Ελλάδος
έχουν ιδιαίτερο ενδιαφέρον. Ο κ. Προβόπουλος στην κατάθεσή
του ισχυρίστηκε ότι µετά την απελευθέρωση του τραπεζικού συ-
στήµατος στα µέσα της δεκαετίας του ’90, οι τράπεζες είχαν το
δικαίωµα να δίνουν δάνεια όπου ήθελαν, όπως ήθελαν και σε
όποιον ίσως ήθελαν, µε µοναδικό περιορισµό να υπακούουν στον
εσωτερικό κανονισµό δανειοδοτήσεων.

Τον ισχυρισµό Προβόπουλου τον διέψευσαν και τα στελέχη
της Τράπεζας της Ελλάδος και ο ίδιος ο σηµερινός Πρόεδρος,
κ. Στουρνάρας, όταν είπε πολύ ευκρινώς και πολύ συγκεκριµένα
ότι αυτά ίσχυαν µέχρι το 2009. 

Από το 2010 και µετά η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα έδωσε
τα εργαλεία στις τράπεζες, για να βάλουν φρένο στον ανεξέλεγ-
κτο δανεισµό, στη δηµιουργία µιας νέας τραπεζικής φούσκας και
στον συστηµικό κίνδυνο του τραπεζικού συστήµατος, το οποίο
εξυπακούεται ότι δηµιουργούσε την ανάγκη συνεχών ανακεφα-
λαιοποιήσεων, τρεις έγιναν στη χώρα µας. Η εποπτεύουσα αρχή
είχε τον τρόπο να απαιτεί από τις τράπεζες για δανειοδοτήσεις
υψηλού κινδύνου εµπράγµατες εξασφαλίσεις, υψηλές προβλέ-
ψεις, ακριβό επιτόκιο και κυρίως συµµετοχή των επιχειρήσεων
στα ίδια κεφάλαια διαµέσου της αύξησης του µετοχικού κεφα-
λαίου. 

Το βασικό, λοιπόν, πολιτικό και θεσµικό ερώτηµα είναι γιατί τί-
ποτα απ’ αυτά δεν υλοποιήθηκε. Οι τράπεζες χρηµατοδοτούσαν
όλα τα χρόνια της κρίσης χωρίς καµµιά από τις παραπάνω εγ-
γυήσεις. Ξέρετε, αυτό άλλαξε µόνο από τα µέσα του 2015 και
κυρίως το 2016 µε τη δηµιουργία της εξεταστικής επιτροπής.
Τότε οι τράπεζες απαιτήσαν εγγυήσεις, εξασφαλίσεις, αυξήσεις
µετοχικού κεφαλαίου, µε συνέπεια κοινοπρακτικά δάνεια των
ΜΜΕ να καταγγελθούν και δάνεια των κοµµάτων, επίσης, να κα-
ταγγελθούν.

Πράγµατι, το σύστηµα εποπτείας που υπάρχει στη χώρα µας
είναι πολυποίκιλο, πολυδαίδαλο. Σκεφτείτε Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα, Τράπεζα Ελλάδος, Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθε-
ρότητας, Ενιαίος Εποπτικός Μηχανισµός, ένα σύνολο, υποτίθε-
ται, εποπτικών φορέων, οι οποίοι το µόνο που κάνουν εύκολα
είναι να διαχέουν την ευθύνη. 

Υπάρχει µια τεράστια ευθύνη και µάλιστα ακαταλόγιστη, όταν
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τον Ιούλιο του 2014 και τον Ιούλιο του 2015, στο bank run που
έγινε µε την παρότρυνση, µε την ενθάρρυνση, µε την υποκίνηση
του τριγώνου της διαπλοκής και των κοµµάτων και των ΜΜΕ,
αλλά και των ίδιων των τραπεζών εις βάρος της κεφαλαιακής
τους βάσης, έφυγαν τροµακτικά χρήµατα από τις ελληνικές τρά-
πεζες χωρίς να ανοίξει ρουθούνι. 

Το τρίγωνο, βλέπετε, της διαπλοκής προτιµούσε να καταρρεύ-
σουν οι τράπεζες, να κινδυνεύσουν οι καταθέσεις των απλών αν-
θρώπων, ώστε να ξαναέρθει στα πράγµατα παρά να
προστατεύσει τους κόπους των συµπολιτών, την οικονοµία της
χώρας και το ίδιο το τραπεζικό σύστηµα.

Υπάρχει ένα δεύτερο ερώτηµα: Όλα αυτά ήταν υπόθεση ιδε-
οληψίας; Δηλαδή, ο ανεξέλεγκτος δανεισµός, η ασυδοσία των
τραπεζών, η απουσία ρυθµιστικών αρχών είναι ζήτηµα ιδεολο-
γίας και όχι διαπλοκής; Οι νεοφιλελεύθεροι έχουν τη βαθιά πε-
ποίθηση ότι όλα τα οικονοµικά προβλήµατα λύνονται µέσα από
την αγορά και δεν χρειάζεται η παρουσία και η ρύθµιση από την
πλευρά της πολιτείας; 

Θα µπορούσε κανείς να το ισχυριστεί, µόνο που τα πραγµατικά
περιστατικά δείχνουν και άλλα στοιχεία. Το πιο γνωστό και το πιο
γλαφυρό παράδειγµα είναι η ιστορία της Αγροτικής Τράπεζας.
Το 2013, σε µία νύκτα, αποφασίστηκε από την Τράπεζα της Ελ-
λάδος και το Υπουργείο Οικονοµικών να κλείσει η Αγροτική Τρά-
πεζα, µια συστηµική επίπτωση που και σήµερα την πληρώνουµε
και την πληρώνουµε και σαν κράτος, αλλά και σαν οικονοµία. 

Είµαστε το µοναδικό κράτος στην Ευρωπαϊκή Ένωση που δεν
έχει τράπεζα ειδικού σκοπού, δεν έχει αγροτική τράπεζα, δεν
έχει ταχυδροµικό ταµιευτήριο, δεν έχει επενδυτική τράπεζα. Δεν
έχει µε λίγα λόγια, εναλλακτικά εργαλεία χρηµατοδότησης έξω
από τις τέσσερις συστηµικές τράπεζες, από ένα τραπεζικό σύ-
στηµα υπερσυγκεντρωµένο και µάλιστα, ανίκανο να επιτελέσει
τον ρόλο του στην πραγµατική οικονοµία. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο προσπάθησε να επινοή-
σει νέα εργαλεία, για να µπορέσει να αντιµετωπίσει το πρόβληµα
της επένδυσης στην πραγµατική οικονοµία.

Το ερώτηµα είναι το εξής: Ο Προβόπουλος έκλεισε την Αγρο-
τική Τράπεζα σε µια νύχτα και τη χώρισε σε «καλή» και «κακή»
και ξέρετε ποιο είναι το περίεργο; Ότι δάνεια, τα οποία ήταν
απλήρωτα ήδη επί τριετίας, όπως τα δάνεια των κοµµάτων,
πήγαν στην «καλή» τράπεζα. Στην ερώτησή µας, πώς και έγινε
και δάνεια που ήταν ήδη διαµαρτυρόµενα, τα οποία ήταν απαι-
τητά, τα πήγε στην «καλή» τράπεζα και δεν τα έδωσε στον εκκα-
θαριστή της «κακής» τράπεζας; 

Η απάντηση ήταν προφανώς προσχηµατική: «Δεν είχαν καλά
συστήµατα πληροφόρησης στην Αγροτική Τράπεζα και δεν εί-
χαµε τις καταστάσεις, για να µπορέσουµε να δικαιολογήσουµε
τα δάνεια ως είχαν». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και το ερώτηµα που τίθεται τώρα είναι: Για ποιον λόγο έγινε

αυτό; Ήταν ο Προβόπουλος ένας αδιάλλακτος φονταµενταλι-
στής των αγορών, που δεν τον ενδιαφέρει, δηλαδή, καµµία ρύθ-
µιση µέσα στο τοπίο; 

Θα ήταν έτσι τα πράγµατα, εάν δεν µεσολαβούσαν κάποιες λε-
πτοµέρειες, όπως το γεγονός ότι τα µη ασφαλή δάνεια θεωρή-
θηκαν ασφαλή µε κόλπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Παπαδόπουλε, ένα
λεπτό ακριβώς σας δίνω ακόµη. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Μου φτάνει, κύριε Πρό-
εδρε. 

Την ίδια στιγµή η «ΠΕΙΡΑΙΩΣ» πήρε ένα δωράκι, για να πάρει
τα «κακά» δάνεια. Πήρε ένα δωράκι, που ήταν οι προβλέψεις 500
εκατοµµυρίων ευρώ, προβλέψεις, που είναι τα ίδια κεφάλαια ή
τα κέρδη της τράπεζας. Πήρε το µερτικό της, πλήρωσε και τα
«κακά» δάνεια και της έµεινε και κατιτίς κέρδος. Με άλλα λόγια,
δηλαδή, ο ανεξέλεγκτος δανεισµός και η απουσία ελέγχου δεν
είναι µόνο θέµα ιδεολογίας ή νεοφιλελεύθερης ιδεολογίας, εάν
θέλετε, αλλά και οικονοµικής διαπλοκής.

Το τελικό συµπέρασµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι
δεν µπορούµε να πάµε πολύ µακριά µε αυτό το θεσµικό πλαίσιο,

ότι χρειαζόµαστε άµεσα οικονοµικούς και εποπτικούς θεσµούς.
Και να ξέρετε, δεν θα είµαστε η εξαίρεση. Ακόµη και η Γερµανία,
του ακραίου νεοφιλελευθερισµού και της ακραίας λιτότητας, για
τους υπολοίπους, σήµερα διαθέτει το πιο εκτεταµένο δίκτυο µη
συστηµικών τραπεζών και την ίδια στιγµή η «Bundesbank» η κεν-
τρική τράπεζα της Γερµανίας, βάζει περιορισµούς στην πιστω-
τική επέκταση στα στεγαστικά δάνεια, επειδή φοβάται µια
«φούσκα». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Παπαδό-
πουλε, τελειώνετε. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλω να πω, µε άλλα
λόγια, ότι δεν είναι µια επαναστατική πράξη το να φτιάχνεις ελεγ-
κτικούς θεσµούς, δεν είναι επαναστατική πράξη το να φτιάχνεις
νέα επενδυτικά εργαλεία, δεν είναι επαναστατική πράξη το να
δηµιουργείς τους τρόπους για µια νέα ανάπτυξη, είναι υποχρέ-
ωσή σου και είναι και δική µας ευθύνη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα έξι µαθητές και µαθήτριες και δυο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Αγιάς Λάρισας
(δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ.
Κυριάκος Μητσοτάκης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε προηγούµενή µου οµιλία
στη Βουλή είχα αναφερθεί στη µοναδική ιστορική ευκαιρία που
έχασε ο κ. Τσίπρας να διορθώσει διαχρονικές παθογένειες του
πολιτικού µας συστήµατος: τον λαϊκισµό, το πελατειακό κράτος,
τη διαπλοκή.

Είχατε πράγµατι, κύριε Τσίπρα, µια µεγάλη ευκαιρία, αλλά τη
χάσατε και, δυστυχώς, µαζί σας έχασε και η Ελλάδα, διότι, αν
και νέος, αποδειχθήκατε παλαιότερος και χειρότερος από τους
παλιούς. 

Η χώρα έχει, πράγµατι, µια παράδοση λαϊκιστών πολιτικών,
αλλά στις µέρες σας ο λαϊκισµός ξεπέρασε κάθε προηγούµενο. 

Η διαστρέβλωση της πραγµατικότητας είναι στην ηµερήσια
διάταξη. Οι ψεύτικοι διχασµοί και οι θεωρίες συνοµωσίας είναι
καθηµερινή σας πρακτική και οι δολοφονίες χαρακτήρων από τα
πληρωµένα σας trolls είναι η µεγάλη σας εξειδίκευση. Ανεβήκατε
στην εξουσία µέσα σε ένα κρεσέντο ψεύτικων υποσχέσεων και
πέφτετε µέσα σε ένα παραλήρηµα λασπολογίας και, για να επι-
βραδύνετε την κατάρρευσή σας, επιχειρείτε να ορθώσετε δύο
αναχώµατα: Το πρώτο είναι το χτίσιµο ενός νέου πελατειακού
κράτους. 

Είναι αλήθεια ότι ο έλεγχος του κράτους για την ικανοποίηση
κοµµατικών διορισµών αποτελούσε για πολλά χρόνια προτεραι-
ότητα της κάθε εκτελεστικής εξουσίας. Ταυτόχρονα, βέβαια, για
να είµαστε ειλικρινείς, αποτελούσε και απαίτηση πολλών πολι-
τών. Όµως, κατά τα χρόνια της κρίσης, αυτές οι πρακτικές πε-
ριορίστηκαν σηµαντικά και εγώ έδωσα προσωπικό αγώνα, για να
ξεριζώσω πελατειακές λογικές, που κράτησαν πίσω τη χώρα, και
για να εισάγω στη δηµόσια διοίκηση την έννοια της αξιολόγησης,
την οποία τόσο πολεµήσατε, και της αξιοκρατίας, δύο έννοιες
που δεν σας είναι και πολύ οικείες, κύριε Τσίπρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και αυτό ήταν ένα σηµαντικό παράπλευρο όφελος της κρίσης,

µέχρι τη στιγµή, βέβαια, που αναλάβατε εσείς, διότι διχάσατε και
πάλι τους Έλληνες στους δικούς µας και στους άλλους. Εσείς
εφαρµόσατε ξανά και παρά τα πολύ στενά πλαίσια των µνηµο-
νίων κοµµατικές διακρίσεις στο κράτος. Έχετε διορίσει χιλιάδες
δικούς σας από την πίσω πόρτα, µόλις σε δύο χρόνια, µε µονα-
δικό διαπιστευτήριο, όχι ασφαλώς τα προσόντα τους, αλλά την
κοµµατική νοµιµοφροσύνη και όταν σας κατηγορούµε γι’ αυτό,
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είχατε το θράσος, κύριε Τσίπρα, να µας εγκαλείτε από αυτό το
Βήµα για δήθεν ταξικές διακρίσεις, λες και δεν υπάρχουν φτωχά
παιδιά µε πτυχία και προσόντα, που θα µπορούσαν να παίρνουν
τις θέσεις των κοµµατικών κολλητών σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και όλα αυτά συµβαίνουν την ίδια ώρα, που εκατοντάδες ερ-

γαζόµενοι στον ιδιωτικό τοµέα κάθε ηµέρα χάνουν τη δουλειά
τους. Καταρρακώσατε κάθε έννοια αξιοκρατίας και κυρίως, ανα-
βιώσατε τις προσδοκίες για ένα µεγάλο δηµόσιο, σε µια εποχή
που τελείως διαφορετικά µηνύµατα πρέπει να στέλνουµε στη νέα
γενιά.

Το δεύτερο ανάχωµα, που επιχειρήσατε να ορθώσετε, για να
συγκρατήσετε την κατάρρευσή σας, είναι η µάχη κατά της δια-
φθοράς και της διαπλοκής, το δήθεν ηθικό πλεονέκτηµα της Αρι-
στεράς, το συντοµότερο ανέκδοτο. Παρουσιάσατε τους εαυτούς
σας ως τους «λευκούς ιππότες» της κάθαρσης. Χαρακτηρίσατε
συλλήβδην όλο το παλιό πολιτικό σύστηµα ως διεφθαρµένο. Και
πράγµατι, στην αρχή της διακυβέρνησής σας καταλαβαίνω ότι
το έργο αυτό µπορούσε να κόβει εισιτήρια, γιατί είναι πράγµατι
αλήθεια ότι υπήρξαν επιχειρηµατίες, που χρησιµοποίησαν την
επιρροή τους στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, για να προωθή-
σουν τα συµφέροντά τους. Υπήρχε διαπλοκή στην Ελλάδα, µόνο
που εσείς δεν την πολεµήσατε, αλλά επιχειρήσατε να κάνετε συ-
ναλλαγή µαζί της. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εσείς κάνατε µυστικές συναντήσεις µε εκδότες! Δεν τις κά-

ναµε εµείς! Εσείς χρησιµοποιήσατε -πώς τα λέει ο κ. Πολάκης;-
«τα βοθροκάναλα» της διαπλοκής, τα οποία σας έδιναν βήµα, για
να προωθήσετε τον πιο χυδαίο λαϊκισµό σας. Και εσείς, βέβαια,
αν θυµάµαι καλά, σε αυτήν εδώ την Αίθουσα απειλούσατε διά
του ωρυόµενου κ. Δραγασάκη ότι τα ονόµατα της διαπλοκής θα
τα αποκαλύψετε όλα στη Βουλή, όταν γίνει Κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ.
Και όταν ήρθατε στην εξουσία, επιχειρήσατε να χτίσετε µεθοδικά
τη δική σας νέα διαπλοκή. Και αυτή η νέα διαπλοκή είναι πιο δη-
λητηριώδης από την παλιά, διότι βασίζεται σε πράξεις και µεθο-
δεύσεις, που διαβρώνουν θεσµούς του πολιτεύµατος, καταλύουν
ανεξάρτητες αρχές και παρεµβαίνουν απροκάλυπτα στη δικαιο-
σύνη.

Τα βοσκοτόπια του κ. Καλογρίτσα και οι παρεµβάσεις στην
«Τράπεζα Αττικής» θα είναι για τον ιστορικό του µέλλοντος µια
θλιβερή υπενθύµιση των µεθοδεύσεών σας. Δυστυχώς, όµως,
για εσάς, αλλά ευτυχώς για τη δηµοκρατία, η ανεξάρτητη δικαιο-
σύνη υπερασπίστηκε το κύρος των θεσµών και το σχέδιό σας για
τον έλεγχο του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου κατέρρευσε µετά τα
«χαστούκι νοµιµότητας» του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η υπόθεση του διαγωνισµού φιάσκου του κ. Παππά για τις τη-

λεοπτικές άδειες θα διδάσκεται για πολλά χρόνια ως πρότυπο
διαπλοκής. Διότι για εσάς αποδεικνύεται ότι η δήθεν πάταξη της
διαπλοκής δεν είναι τίποτα άλλο παρά ένα πρόσχηµα για τη συγ-
κέντρωση όσο το δυνατόν περισσότερων εξουσιών στο πρόσωπό
σας, ένα πρόσχηµα για τη σταδιακή κατάλυση του κράτους δι-
καίου και το τελευταίο καταφύγιο µπροστά στην αυξανόµενη κοι-
νωνική κατακραυγή της πιο αποτυχηµένης και βλαβερής
Κυβέρνησης που γνώρισε ο τόπος από τη Μεταπολίτευση και
µετά.

Πράγµατι, είναι τόσο επιτυχηµένη, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, η προ-
σπάθειά σας στο µέτωπο της καταπολέµησης της διαφθοράς,
που η χώρα υποχώρησε έντεκα θέσεις στην κατάταξη της δια-
φθοράς της Διεθνούς Διαφάνειας. Έχω εδώ τον σχετικό πίνακα,
κύριε Τσίπρα, µε την πορεία σας και τις αποδόσεις σας. Έτσι,
ανακόπηκε µια πολύ σηµαντική προσπάθεια, η οποία είχε ξεκινή-
σει από το 2012 και είχε ως αποτέλεσµα, από την ενενηκοστή τέ-
ταρτη θέση να φτάσουµε στην πεντηκοστή όγδοη. Επί των
ηµερών σας κατρακυλήσαµε ξανά στην εξηκοστή ένατη θέση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερ-
θέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Φαίνεται ότι µόνο εσείς και ο κ. Παππάς, όταν δεν είναι απα-

σχοληµένος µε διάφορες διαστηµικές αναζητήσεις, πιστεύετε ότι
επί των ηµερών σας καταπολεµήθηκε η διαφθορά και η δια-
πλοκή. Μάλλον, κύριε Παππά, είστε από άλλον πλανήτη. 

Κύριε Τσίπρα, εισηγηθήκατε τη σύσταση εξεταστικής επιτρο-
πής σε µια προσπάθεια να κατασκευάσετε εχθρούς και να επιτε-
θείτε στους πολιτικούς σας αντιπάλους. Το κάνατε, βέβαια, ενώ
γνωρίζατε ότι όσον αφορά στα θέµατα των δανείων των κοµµά-
των η δικαιοσύνη έχει ήδη κρίνει ότι δεν υπάρχουν ευθύνες, ενώ
για τα θέµατα των δανείων των µέσων µαζικής ενηµέρωσης βρί-
σκεται ήδη σε εξέλιξη µια ενδελεχής έρευνα από τους οικονοµι-
κούς εισαγγελείς. 

Εµείς δεν είχαµε καµµία δυσκολία να συµφωνήσουµε στην
πρόταση σύστασης επιτροπής, παρ’ ότι ήµασταν απολύτως σί-
γουροι για τις πραγµατικές σας προθέσεις. Ήµασταν σίγουροι
ότι θέλατε να χρησιµοποιήσετε την εξεταστική επιτροπή ως µέσο
εκφοβισµού των τραπεζικών στελεχών από τη µία και των µέσων
µαζικής ενηµέρωσης από την άλλη. Ήταν µια ευκαιρία να τα
βρείτε µε την παλιά διαπλοκή, αλλά ταυτόχρονα να δηµιουργή-
σετε και τη νέα, τη δική σας διαπλοκή. 

Φροντίσατε, βέβαια, να στείλετε και ένα σαφές µήνυµα: Όσοι
δεν τα βρουν µαζί µας θα έχουν την τύχη του κ. Ψυχάρη και του
ΔΟΛ. Κάποιοι έσπευσαν να συµβιβαστούν µε µεγάλη ταχύτητα –
ήταν οι ίδιοι, τους οποίους κατηγορούσατε ως διαπλεκόµενους–
και να µετατρέψουν τα έντυπά τους σε «λιβανιστήρια» της Κυ-
βέρνησης. Κάποιοι άλλοι αντιστάθηκαν και βρέθηκαν στο στόχα-
στρο κυβερνητικών εκβιασµών και µεθοδεύσεων. 

Όµως, ξέρετε, κύριε Τσίπρα, δεν είναι στραβός ο γιαλός, εσείς
στραβά αρµενίζετε. Και όσο και αν επιχειρείτε να χειραγωγήσετε
τα µέσα ενηµέρωσης, η πραγµατικότητα είναι αµείλικτη και σας
καταδιώκει. Δεν φταίει ο καθρέφτης των µέσων µαζικής ενηµέ-
ρωσης. Το δικό σας είδωλο είναι απαξιωµένο στη συνείδηση της
µεγάλης πλειοψηφίας των Ελλήνων πολιτών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από δεκάδες συνεδριά-

σεις, µε την εντατική παρουσία πολλών στελεχών και µαρτύρων
στην εξεταστική επιτροπή, το συµπέρασµα στο οποίο καταλήγει
το πόρισµα της Πλειοψηφίας είναι απλό και ακυρώνει τελείως
την κυβερνητική προπαγάνδα. 

Τι λέει το πόρισµα της Πλειοψηφίας; Δεν απεδείχθησαν ευθύ-
νες πολιτικών προσώπων και δεν προέκυψαν εξωθεσµικές πα-
ρεµβάσεις πολιτικών προσώπων σε θέµατα δανειοδότησης. Αυτό
λέει το πόρισµά σας. µε µια εξαίρεση βέβαια: Τη δική σας, στην
περίπτωση της «ΑΥΓΗΣ», του κοµµατικού σας οργάνου, που έχει
µάλιστα ως µέτοχο κάποια εταιρεία offshore µε κρυφή ακόµη
ιδιοκτησία. Ακόµη δεν µας έχετε πει ποιος είναι ο µέτοχος που
κρύβεται πίσω από την οffshore που έχει ένα ποσοστό στην
«ΑΥΓΗ». 

Η εφηµερίδα του κόµµατός σας, κύριε Τσίπρα, παρ’ότι προ-
φανώς δεν έχει πιστοληπτική ικανότητα –εξάλλου, είναι µια εφη-
µερίδα που πουλάει σκάρτα δύο χιλιάδες φύλλα- και δεν πληροί
χρηµατοοικονοµικά κριτήρια, παίρνει δάνεια. Γιατί παίρνει δά-
νεια; Διότι τα ζητάτε εσείς. Διότι υπάρχει από πίσω ο ΣΥΡΙΖΑ, ο
οποίος εγγυάται τα δάνεια της «ΑΥΓΗΣ», υποθηκεύοντας την
κρατική του χρηµατοδότηση. Και αυτά τα έχετε κάνει προσωπικά
και ενυπόγραφα. Σας υποβάλλω και τη σχετική κατάθεση, µε την
οποία αποδεικνύεται η παρέµβασή σας κατά δήλωση του κ. Δη-
µήτρη Στούµπου, ο οποίος λέει ξεκάθαρα ότι για το συγκεκρι-
µένο δάνειο των 1,2 εκατοµµυρίων είχαµε ζητήσει από την
ηγεσία του Συνασπισµού να στηριχθεί αυτό το αίτηµα. 

Κατατίθεται λοιπόν στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Βέβαια, αυτό δεν βρήκε τη θέση του στο πόρισµα της Πλει-
οψηφίας, στις τετρακόσιες δέκα πέντε σελίδες. Αναρωτιέµαι:
Γιατί άραγε; 

Το πόρισµα όµως καταλήγει και σε ένα ακόµη ενδιαφέρον συµ-
πέρασµα. Ποιο είναι αυτό; Όλα τα κόµµατα λάµβαναν χρηµατο-
δοτήσεις, ακριβώς µε τον ίδιο τρόπο, µε µοναδική εγγύηση τις
µελλοντικές κρατικές επιχορηγήσεις. Αυτό έκανε η Νέα Δηµο-
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κρατία. Αυτό έκανε το ΠΑΣΟΚ. Αυτό κάνατε κι εσείς. Προσέξτε,
όµως. Μόνο ένας Πρόεδρος κόµµατος έστειλε επιστολή σε τρά-
πεζα µε την οποία, για να δικαιολογήσει το αίτηµα συµπληρωµα-
τικού δανεισµού, απαιτεί από το τραπεζικό ίδρυµα –και διαβάζω-
ευρύτερη θεώρηση, που δεν προσδιορίζεται αποκλειστικά µε αυ-
στηρά και µοναδικά τραπεζικά κριτήρια. Αυτός είστε εσείς, κύριε
Τσίπρα, όταν Αρχηγός ενός µικρού κόµµατος το 2010 ζητούσατε
να δανειστείτε πάνω από τις δυνατότητές σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Βέβαια, όλα τα κόµµατα οφείλουν στις τράπεζες το σύνολο

του κεφαλαίου τους, συν τα πανωτόκια. Κι εµείς ανήκουµε σε
αυτήν την κατηγορία, µε µία εξαίρεση πάλι. Το µόνο κόµµα το
οποίο έχει ωφεληθεί δύο φορές από διαγραφή τραπεζικού χρέ-
ους –µαντέψτε ποιο είναι- ο ΣΥΡΙΖΑ είναι και πάλι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Παράξενα πράγµατα συµβαίνουν εδώ. Μία µε τη διαγραφή της

οφειλής για το ακίνητο της Κουµουνδούρου και µία για τη δια-
γραφή χρεών της εφηµερίδας «ΑΥΓΗ» στην οποία είστε βασικός
µέτοχος. Αυτό, ξέρετε, στη γλώσσα του σοφού ελληνικού λαού
λέγεται, «πήγατε για µαλλί και βγήκατε κουρεµένοι» από αυτήν
την ιστορία της εξεταστικής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το πόρισµα όµως αποτελεί κόλαφο για την Πλειοψηφία για

δύο ακόµα λόγους: Ο πρώτος είναι διότι κάποιο αόρατο χέρι,
όπως κατήγγειλε ο Αντιπρόεδρος της εξεταστικής επιτροπής, ο
κ. Καµµένος, παρέµβαινε και άλλαζε το περιεχόµενο του πορί-
σµατος. Άλλο πόρισµα είχαµε στην αρχή. Άλλο πόρισµα αναρ-
τήθηκε στη συνέχεια. Πράγµατα έµπαιναν στο πόρισµα.
Πράγµατα έβγαιναν στο πόρισµα χωρίς καµµία απολύτως εξή-
γηση για το ποιο ήταν αυτό το αόρατο χέρι, το οποίο έκανε τέ-
τοιες παρεµβάσεις. 

Δεύτερον –και δεν µπορώ πραγµατικά αυτό να µην το σχο-
λιάσω- µεγάλα κοµµάτια του πορίσµατος, κύριε Τσίπρα, αποτε-
λούν προϊόν λογοκλοπής. Η αντιγραφή –τα έχω εδώ- έγινε λέξη
προς λέξη από κείµενο αναρτηµένο στην ιστοσελίδα του οµίλου
Αριστόβουλος Μάνεσης. Ολόκληρες σελίδες αντιγράψατε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Μα καλά, τόσους συντάκτες έχετε που γράφουνε non papers,
δεν µπορούσατε να βρείτε έναν να γράψει κάτι πρωτότυπο, έναν
από όλους αυτούς που έχετε στα υπόγεια του Μαξίµου; Έπρεπε
να πάτε να αντιγράψετε ολόκληρες σελίδες;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό το πόρισµα, λοιπόν, συζητάµε σήµερα του αόρατου χε-

ριού και της λογοκλοπής και του πορίσµατος που δεν καταλογί-
ζει τελικά καµµία ευθύνη σε πολιτικά πρόσωπα και το οποίο
βέβαια, έχει ως σκοπό να µεταθέσει τη συζήτηση από τα τερά-
στια αδιέξοδα στα οποία έχει περιέλθει η πατρίδα µας µε απο-
κλειστική ευθύνη της Κυβέρνησης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην προηγούµενή µου οµιλία
στη Βουλή πριν από δύο εβδοµάδες είχα προειδοποιήσει την Κυ-
βέρνηση και τον κ. Τσίπρα προσωπικά ότι εγκλωβίζει τη χώρα σε
ένα τραγικό αδιέξοδο, ότι επαναλαµβάνεται ως τραγωδία το
πρώτο τραυµατικό εξάµηνο του 2015, ότι αυτόν τον τρόπο επα-
νέρχεται στον δηµόσιο διάλογο η απαγορευµένη συζήτηση για
το Grexit. 

Κατηγορηθήκαµε τότε ως φερέφωνα της κοµµατικής προπα-
γάνδας. Κατηγορηθήκαµε ως κινδυνολόγοι, για να έρθει ο ίδιος
ο Κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ να ανοίξει θέµα
Grexit και να µας ενθαρρύνει µάλιστα να το συζητήσουµε όλοι
εδώ στη Βουλή.

Δεν τον βλέπω σήµερα. Α, να τος! Συγγνώµη, εδώ είναι! Δεν
σας είδα. Κοίταζα στο βάθος της Αίθουσας.

Αλλά καµµία αντίδραση από τη λαλίστατη Κυβέρνηση, κανένα
non paper από τον εξαιρετικά αποτελεσµατικό µηχανισµό προ-
παγάνδας, καµµία δηµόσια επίπληξη στον κ. Ξυδάκη. 

Το γεγονός ότι τα spreads εκτοξεύθηκαν σας άφησε παγερά
αδιάφορους. Το γεγονός ότι κάθε ανοησία που εκστοµίζει κυβερ-

νητικό στέλεχος έχει επιπτώσεις στην πραγµατική οικονοµία, σας
αφήνει προκλητικά αδιάφορους. 

Εκτός αν ο κ. Ξυδάκης δεν είπε κάποια ανοησία, αλλά απεκά-
λυψε εναλλακτικές που εξετάζετε, κύριε Τσίπρα, για να µείνετε
στην εξουσία. Γιατί µόνο αυτό σας νοιάζει, η παραµονή πάση
θυσία στην εξουσία µε κάθε κόστος και γι’ αυτό κοροϊδεύετε
τους πάντες.

Ο κ. Ξυδάκης είπε δηµόσια απλά κάτι το οποίο συζητάτε και
κατ’ ιδίαν, ότι αν µας πιέσουν υπερβολικά οι πιστωτές, υπάρχει
κι άλλος δρόµος. Φτωχοί είµαστε, δεν έχουµε τίποτα να χά-
σουµε, ίσα ίσα θα κερδίσουµε την ανεξαρτησία µας.

Ποιος συντάσσεται, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, µε τον κ. Σόιµπλε,
του οποίου οι σκέψεις για την έξοδο της Ελλάδος από το ευρώ
είναι γνωστές; Εµείς ή τα δικά σας στελέχη;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και τολµάτε να κατηγορείτε τη Νέα Δηµοκρατία ότι είµαστε

υποχείρια του κ. Σόιµπλε -σαν δεν ντρέπεστε λίγο!- όταν δικά σας
στελέχη ανασύρουν το ζήτηµα της δραχµής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και πότε έρχεται αυτή η δήλωση; Δεν έρχεται σε µια τυχαία

εποχή. Έρχεται σε µια ταραγµένη εποχή, όπου διάφοροι επο-
φθαλµιούν τη διάλυση της Ευρωζώνης. Έρχεται σε µια εποχή
όπου µια αποκαµωµένη κοινωνία είναι ακόµα πιο επιρρεπής από
ό,τι ήταν στο παρελθόν σε θεωρίες συνοµωσίας και σε λαϊκίστικα
αφηγήµατα εθνικής ανεξαρτησίας. 

Τα στρατόπεδα στην ελληνική κοινωνία είναι πια ξεκάθαρα.
Από τη µία βρίσκονται οι υπέρµαχοι της αστικής δηµοκρατίας,
αυτοί που θεωρούν την παρουσία της Ελλάδος στον σκληρό πυ-
ρήνα της Ευρώπης ως ένα αδιαπραγµάτευτο αξίωµα. Και από
την άλλη είναι διάφορες ετερόκλητες δυνάµεις, υπέρµαχοι του
εθνολαϊκισµού, που φαντασιώνονται άλλους δρόµους για τη
χώρα και παίρνουν κουράγιο κάποιοι από αυτούς που προβλέ-
πουν το τέλος της ενωµένης Ευρώπης.

Το πρόβληµα, κύριε Τσίπρα, είναι ότι εσείς δεν γνωρίζετε
πραγµατικά σε ποιο από τα δύο στρατόπεδα ανήκετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χρόνος στην κλεψύδρα της
χώρας δυστυχώς αδειάζει µε µεγάλη ταχύτητα. Η δεύτερη αξιο-
λόγηση έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί πότε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι; Τον Φεβρουάριο του 2016, ακριβώς πριν από έναν
χρόνο.

Ο κ. Τσακαλώτος έχει ήδη δεσµεύσει τη χώρα σε πρωτογενή
πλεονάσµατα υπερβολικά υψηλά, που πηγαίνουν πολύ πέρα από
το τέλος του τρίτου προγράµµατος. 

Και οι δανειστές µας απαιτούν, πράγµατι, υπερβολικά πρό-
σθετα µέτρα. Το κάνουν αυτό, διότι αυτό δυστυχώς είναι το τί-
µηµα της προσωπικής αναξιοπιστίας του κυρίου Τσίπρα. Τα
µέτρα είναι το αναγκαστικό τίµηµα της αποτυχίας της πολιτικής
σας, της τραγικής σας ανικανότητας και της βαθιάς άρνησης να
πραγµατοποιήσετε τις αλλαγές που χρειάζονται. Πολλές απ’
αυτές –θα αναφερθώ στη συνέχεια σε συγκεκριµένα παραδείγ-
µατα- είναι αλλαγές που δεν έχουν δηµοσιονοµικό κόστος.

Είστε ο αποκλειστικός υπεύθυνος που προκαλείτε νέα µέτρα
λιτότητας, κύριε Τσίπρα. Και επειδή κανείς δεν πιστεύει ότι αυτή
η Κυβέρνηση µπορεί πραγµατικά να υλοποιήσει ουσιαστικές µε-
ταρρυθµίσεις, γι’ αυτό ζητούνται σήµερα από την Κυβέρνηση,
αλλά βέβαια και από τη χώρα, πρόσθετες δεσµεύσεις.

Ο κίνδυνος για τη χώρα είναι τεράστιος. Επαναλαµβάνεται το
πρώτο εξάµηνο του 2015, αλλά σε πολύ χειρότερες συνθήκες
για όλες τις Ελληνίδες, για όλους τους Έλληνες, διότι σήµερα
είµαστε πιο εξασθενηµένοι, είµαστε πιο αδύναµοι, είµαστε πιο
αποκαµωµένοι, µε πολύ λιγότερη αξιοπιστία.

Το δίληµµα, το οποίο εσείς προκαλέσατε µε τη δικιά σας ανι-
κανότητα το πρώτο εξάµηνο του 2015, ήταν τελικά «Grexit ή τρίτο
µνηµόνιο». Σήµερα πηγαίνετε να το κάνετε «Grexit ή τέταρτο µνη-
µόνιο».

Μη σπεύσετε πάλι να µας κατηγορείτε ότι εµείς κινδυνολο-
γούµε. Το ανεξάρτητο Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής
στην τελευταία τριµηνιαία του έκθεση ασκεί δριµεία κριτική στην
τακτική της παρατεταµένης καθυστέρησης. Γράφει: «Το οικονο-
µικό κόστος των καθυστερήσεων και αναβολών στις διαδικασίες
αξιολόγησης µπορεί να αποδειχθεί µεγαλύτερο για την Ελλάδα
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από το πιθανό όφελος, το οποίο επιπλέον θα αποδειχθεί προσω-
ρινό». Αναφέρει, όµως, και κάτι άλλο, πολύ πιο ανησυχητικό: «Αν
δεν υπάρξει συµφωνία µε τον ESM ή χρηµατοδότηση µέσω εξό-
δου στις αγορές, τότε η πτώχευση θα είναι αναπόφευκτη µε πι-
θανότατη συνέπεια την έξοδο από το ευρώ».

Και ήρθε ο κ. Λιαργκόβας το περασµένο Σάββατο σε συνέν-
τευξή του και είπε και κάτι ακόµη: «Αν δεν υπάρξει τέταρτο µνη-
µόνιο, εάν δεν µας προσφερθεί τέταρτο µνηµόνιο, τότε µιλάµε
για το απευκταίο σενάριο της εξόδου από τη ζώνη του ευρώ».

Δεν πρέπει να φτάσουµε εκεί, ιδιαίτερα διότι κανείς σήµερα
µε την ισορροπία δυνάµεων στην Ευρώπη και ιδίως στη Γερµανία
δεν µας εξασφαλίζει, κύριε Τσίπρα, ότι θα υπάρχει τέταρτο µνη-
µόνιο, εάν η Ελλάδα αναγκαστεί να το ζητήσει.

Γι’ αυτό, κύριε Τσίπρα, πρέπει να φύγετε το συντοµότερο δυ-
νατόν. Το ότι δεν µπορείτε ή δεν θέλετε έχει µικρή σηµασία πια.
Αυτό που έχει σηµασία είναι ότι δεν έχετε κανένα δικαίωµα να
συµπαρασύρετε µια χώρα στον γκρεµό, διότι εκεί µας οδηγεί η
Κυβέρνησή σας.

Εδώ και πολύ καιρό, απ’ αυτό εδώ το Βήµα, σας προειδοποι-
ούµε ότι οδηγείτε τη χώρα σ’ ένα απόλυτο αδιέξοδο και εδώ µας
έχετε οδηγήσει σήµερα.

Επαναλαµβάνετε διαρκώς τα ίδια λάθη. Καθυστερείτε στην
υλοποίηση όσων έχετε δεσµευθεί και σπαταλάτε ό,τι σας έχει
µείνει από το ελάχιστο κεφάλαιο αξιοπιστίας, το οποίο διαθέτετε,
όχι δικό σας, κεφάλαιο της χώρας, µε αποτέλεσµα να αυξάνονται
πάλι οι απαιτήσεις από την άλλη µεριά. 

Πάλι για άλλη µια φορά διαβάσατε λάθος τους συσχετισµούς
δυνάµεων. Μας λέγατε ότι έχετε αποµονώσει τους ακραίους και
ότι δηµιουργείτε κάποια νέα µεγάλη συµµαχία και στο Eurogroup
πριν από λίγες µέρες ήταν όλοι απέναντί µας, δυστυχώς. Συν-
τάχθηκαν όλοι µε τις πιο σκληρές και παράλογες απαιτήσεις των
δανειστών. Αυτό δεν έγινε µόνο στο πρόσφατο Eurogroup. Έγινε
και τον Δεκέµβριο, όταν µε υπογραφή του κ. Τσακαλώτου δε-
σµεύσατε τη χώρα σε µακροχρόνια λιτότητα.

Αναρωτιέµαι, κύριε Τσίπρα, πραγµατικά πόσες φορές πρέπει
να κάνετε το ίδιο λάθος σε βάρος της χώρας; 

Το κάνατε το πρώτο εξάµηνο του 2015 και µας κόστισε σχεδόν
100 δισεκατοµµύρια. Γύρισε πολλά χρόνια πίσω την οικονοµία
µας. Το κάνατε στην πρώτη αξιολόγηση. Καθυστερήσατε έναν
χρόνο. Και τι µας προέκυψε; Το ασφαλιστικό Κατρούγκαλου, ο
κόφτης, το υπερταµείο και φόροι 9 δισεκατοµµυρίων!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό ήταν το κόστος της καθυστέρησης! Το κάνετε και τώρα,

για µια αξιολόγηση, η οποία έπρεπε να έχει κλείσει εδώ και δώ-
δεκα µήνες, µε λιγότερες απαιτήσεις. Εξαιτίας ακριβώς των χει-
ρισµών της Κυβέρνησης σήµερα ζητούνται από τη χώρα πολύ
περισσότερα. 

Αναρωτιέµαι, γιατί δεν τα ζητούσαν πέρυσι όλα αυτά; Γιατί δεν
γινόταν ποτέ η συζήτηση πέρυσι για µέτρα µετά το 2019 και προ-
έκυψε τώρα η συζήτηση; Διότι αυτό είναι το τίµηµα της δικής σας
προσωπικής αναξιοπιστίας και της παντελούς αδυναµίας σας να
υλοποιήσετε οποιαδήποτε πραγµατική µεταρρύθµιση. 

Δεν έχετε καµµία δικαιολογία, διότι γνωρίζετε πολύ καλά πόσο
κρίσιµος είναι ο χρόνος. Εξάλλου, εσείς οι ίδιοι- ο κ. Τσακαλώτος
συγκεκριµένα- λέγατε ότι εάν δεν κλείσουµε την αξιολόγηση τον
Δεκέµβριο η οικονοµία θα έχει µεγάλο πρόβληµα. Μπαίνουµε
στον Φεβρουάριο και ακόµα τίποτα! Δεν έχετε κα,µία ευθύνη γι’
αυτό, κύριε Τσίπρα; Φυσικά και έχετε! 

Λοιπόν, εµείς σας το λέµε για άλλη µια φορά ξεκάθαρα, ότι
δεν πρόκειται να σας επιτρέψουµε να παίξετε την τύχη της
χώρας στα ζάρια. Δύο χρόνια τώρα το µόνο το οποίο κάνετε είναι
να φορτώνετε φόρους στους Έλληνες και νέα µέτρα λιτότητας.
Αντίθετα, δεν έχετε κάνει τίποτα ουσιαστικό για να προωθήσετε
πραγµατικές αλλαγές, δεν έχετε κάνει τίποτα ουσιαστικό στο µέ-
τωπο των αποκρατικοποιήσεων. 

Και βέβαια, όσο δεν υλοποιούνται αυτές οι διαθρωτικές αλλα-
γές, στις οποίες αφορά το σηµαντικότερο σκέλος του µνηµονίου,
τόσο καθίσταται ακόµα πιο αναξιόπιστη η εικόνα της χώρας στο
εξωτερικό. 

Είναι πραγµατικά εντυπωσιακή η κυνική οµολογία του κ. Τσα-
καλώτου ότι η Κυβέρνηση δεν έχει υλοποιήσει τα 2/3 των δε-

σµεύσεων που έχει αναλάβει στο πρόγραµµα για την ολοκλή-
ρωση της δεύτερης αξιολόγησης. Το επιβεβαίωσαν για άλλη µια
φορά και τα δικά σας non papers του Μαξίµου. 

Ποια είναι η διαπραγµατευτική δύναµη ενάντια των εταίρων,
όταν µια Κυβέρνηση αποδέχεται µε τόσο ξεκάθαρο τρόπο την
αποτυχία της; Και πώς να µην αυξάνονται στη συνέχεια οι πιέσεις
και οι απαιτήσεις;

Κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, τα έχετε πει όλα αυτά στον
κ. Τσίπρα; Ο Πρωθυπουργός, την ώρα που λέει «έχουµε τηρήσει
όλα τα συµφωνηθέντα» έχει ακούσει τον Υπουργό Οικονοµικών,
ο οποίος λέει ότι έχουµε κάνει µόνο το 1/3;  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν είναι σοβαρά πράγµατα αυτά! Ποιον κοροϊδεύετε, επιτέ-

λους, κύριε Τσίπρα και ποιος πληρώνει την κοροϊδία; Η πατρίδα
και οι πολίτες. Ανεβάζετε το κόστος κάθε διαπραγµάτευσης, πα-
ριστάνοντας τα «σκληρά καρύδια» για εσωτερική κατανάλωση,
την ώρα που η πραγµατική οικονοµία βουλιάζει, ρευστότητα δεν
υπάρχει, το ιδιωτικό χρέος αυξάνεται µε τροµακτικούς ρυθµούς.
Τα επιτόκια δανεισµού εκτινάχθηκαν, το διετές οµόλογο ήταν
χθες στο 9,45%. Χειρότερα από τριτοκοσµική χώρα!

Έτσι θα βγούµε στις αγορές, κύριε Τσίπρα; Τα χρέη του δη-
µοσίου προς ιδιώτες -µέρος των οποίων έπρεπε να εξοφληθεί
από τη δόση, η οποία ακόµα δεν έχει έρθει- αυξάνονται, αλλά
προφανώς αυτά δεν σας ενδιαφέρουν πολύ. 

Να σας υπενθυµίσω, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια
σειρά από δεσµεύσεις για διαρθρωτικές αλλαγές, που ενώ δεν
έχουν δηµοσιονοµικό κόστος, αντίθετα έχουν δηµοσιονοµικό
όφελος, δεν τις υλοποιείτε. Δεν αποπληρώνετε ληξιπρόθεσµες
οφειλές του Δηµοσίου.

Και είστε υπερήφανοι γιατί υπερβήκατε τον στόχο του πρωτο-
γενούς πλεονάσµατος, ως αποτέλεσµα µιας απαράδεκτης υπερ-
φορολόγησης της παραγωγικής Ελλάδας. 

Κωλυσιεργήσατε στην παραχώρηση των δεκατεσσάρων περι-
φερειακών αεροδροµίων. Χάσατε έναν χρόνο από αυτή την υπό-
θεση. Ένας χρόνος χάθηκε, που θα µπορούσαν τα αεροδρόµια
να έχουν ήδη αναβαθµιστεί και να φέρνουν έσοδα στο ελληνικό
δηµόσιο. 

Φυσικά, καθυστερείτε στην αποκρατικοποίηση της έκτασης
στο Ελληνικό, που είναι η µεγαλύτερη επένδυση που µπορεί να
γίνει σήµερα στην Ελλάδα. Θα δηµιουργήσει δεκάδες χιλιάδες
θέσεις εργασίας. Λες και δεν σας ενδιαφέρει καθόλου, κανείς
δεν ασχολείται µε αυτή την επένδυση!

Τορπιλίσατε την αποκρατικοποίηση του ΔΕΣΦΑ. Θα απέφερε
188 εκατοµµύρια στο δηµόσιο ταµείο. Και βέβαια, µέχρι την τε-
λευταία στιγµή δηµιουργούσατε προσκόµµατα στην ιδιωτικοποί-
ηση  της ΤΡΑΙΝΟΣΕ, για να την πουλήσετε τελικά για 45
εκατοµµύρια, όταν εµείς είχαµε εξασφαλίσει τίµηµα 300 εκατοµ-
µυρίων πριν από δυο χρόνια, ενώ ακούω κιόλας ότι ετοιµάζετε
και νέα κρατική ΤΡΑΙΝΟΣΕ, για να µπορέσει προφανώς να αντα-
γωνιστεί τον ιδιώτη και να βολέψετε τίποτα δικούς σας κοµµατι-
κούς εγκάθετους. 

Έχετε κάνει ό,τι περνά από το χέρι σας, κύριε Τσίπρα, για να
εξασθενίσετε το τραπεζικό σύστηµα. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κάνετε λίγη ησυχία, παρακαλώ.
Γιατί, κύριε Τσίπρα, καθυστερείτε τόσο πολύ στην τοποθέτηση

διοικήσεων στις τράπεζες; Γιατί καθυστερείτε στην καθιέρωση
ενός σύγχρονου συστήµατος εξωδικαστικού συµβιβασµού και
ενός πλαισίου διευθέτησης και επίλυσης του θέµατος των κόκ-
κινων δανείων, ώστε να µπορέσουν επιτέλους να ανασάνουν οι
τράπεζες και να δώσετε πραγµατική ρευστότητα στην αγορά;
Υπάρχει κάποια δικαιολογία γιατί οι µεγάλες συστηµικές τράπε-
ζες παραµένουν ακέφαλες εδώ και επτά, οκτώ µήνες; 

Αντί να εξορθολογίζετε το κράτος, προχωράτε σε µια στείρα
κοµµατικοποίηση. 

Γιατί δεν έχετε προχωρήσει ακόµα τα σχέδιά σας για αξιολό-
γηση δηµοσίων υπαλλήλων, κύριε Τσίπρα; Θεωρείτε ότι η αξιο-
λόγηση είναι µια πολυτέλεια σήµερα για το δηµόσιο ή αντιβαίνει
στα ιδεολογικά σας γονίδια; 

Γιατί δεν υλοποιείτε τις συστάσεις της Εργαλειοθήκης του
ΟΟΣΑ, που θα ενίσχυαν σήµερα τον ανταγωνισµό; Γιατί απαξιώ-
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νετε µε τις πολιτικές σας τους φορείς µαζικών συγκοινωνιών, δη-
µιουργώντας νέα τεράστια ελλείµµατα, τα οποία φυσικά θα φορ-
τωθούν στις πλάτες των Ελλήνων φορολογουµένων; Και γιατί
αρνείστε να νοµοθετήσετε ένα σύγχρονο πλαίσιο για τον περιο-
ρισµό των προνοµίων των συνδικαλιστών; 

Σας έδωσα δέκα παραδείγµατα παρεµβάσεων που συµπερι-
λαµβάνονται στο πλαίσιο της δεύτερης αξιολόγησης, που δεν
έχουν κανένα δηµοσιονοµικό κόστος και που ο µόνος λόγος που
δεν τις προχωράτε είναι οι ιδεολογικές εµµονές και οι αγκυλώ-
σεις σας. 

Αυτά, λοιπόν, θα έπρεπε ήδη να είχαν γίνει, όχι µόνο για να ξε-
κολλήσουµε από το τέλµα της κρίσης, όχι µόνο για να σταµατήσει
η υπερβολική, η αχρείαστη υπερφορολόγηση και όχι προφανώς,
διότι µας τα επιβάλλουν κάποιοι κακοί ξένοι, αλλά διότι είναι σω-
στές αλλαγές που θα βελτιώσουν την ανταγωνιστικότητα της ελ-
ληνικής οικονοµίας και θα κάνουν το κράτος µας πιο φιλικό και πιο
αποτελεσµατικό. 

Και γι’ αυτό ισχυριζόµαστε ότι σήµερα η χώρα χρειάζεται µια
νέα µεταρρυθµιστική κυβέρνηση, µια κυβέρνηση µε ένα εθνικό
σχέδιο που θα πηγαίνει πολύ πέρα από τις δεσµεύσεις του τρίτου
προγράµµατος, µια κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά µια
κυβέρνηση και όλων των Ελληνίδων και των Ελλήνων που πι-
στεύουν στην αλήθεια, στην ελπίδα και στην προοπτική, µια κυ-
βέρνηση που θα εφαρµόσει µε συνέπεια όλες τις απαραίτητες
αλλαγές στο κράτος, στην παιδεία, στην υγεία, στη Δηµόσια Δι-
οίκηση, στην ασφάλεια, στον πρωτογενή τοµέα. 

Γι’ αυτό πρέπει, κύριε Τσίπρα, να φύγετε µια ώρα αρχύτερα,
για να προφθάσουµε να περισώσουµε ό,τι πλέον περισώζεται
µέσα σε ένα διεθνές περιβάλλον, το οποίο δυστυχώς, αλλάζει
ραγδαία και µε διεθνείς συγκυρίες που –λυπάµαι που το λέω- δεν
είναι καθόλου ευνοϊκές για τη χώρα µας. 

Η Ελλάδα, µετά από δυο χρόνια διακυβέρνησης Τσίπρα-Καµ-
µένου είναι εξασθενηµένη. Και η ιστορία µάς διδάσκει ότι, όποτε
η χώρα µας είναι ασθενής, οι κίνδυνοι πολλαπλασιάζονται. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνω µε την εξής παρατήρηση:
Εµείς ως Νέα Δηµοκρατία είµαστε έτοιµοι να αναλάβουµε τις
δικές µας ευθύνες. Ξέρουµε πολύ καλά ότι η επόµενη µέρα δεν
θα είναι µια εύκολη µέρα για τη χώρα, διότι η πατρίδα µας έκανε
πολλά βήµατα πίσω αυτά τα δυο χρόνια. Ευκαιρίες χάθηκαν, η
αξιοπιστία µας καταρρακώθηκε και δυστυχώς, τα προβλήµατα
πολλαπλασιάστηκαν, αλλά το σηµαντικότερο είναι το εξής: Η ελ-
πίδα ότι τα πράγµατα µπορούν να πάνε καλύτερα αντικαταστά-
θηκε από µια βαθιά αίσθηση απαισιοδοξίας και από έναν
υπόκωφο φόβο. Και αυτόν τον φόβο πρέπει να πολεµήσουµε. 

Όµως, µέσα στη γενικότερη κατάθλιψη, υπάρχουν νέα ρεύ-
µατα στην ελληνική κοινωνία που διαµορφώνουν µια νέα, σιω-
πηλή προς το παρόν πλειοψηφία, µια πλειοψηφία η οποία ζητά
από τους πολιτικούς την αλήθεια και όχι την ψεύτικη ελπίδα.
Είναι µία πλειοψηφία, η οποία θέλει να πληρώνει λιγότερους φό-
ρους και αντιλαµβάνεται ότι αυτό µπορεί να συµβεί µόνο µέσα
από ένα πιο λιτό και αποτελεσµατικό κράτος. Είναι µία πλειοψη-
φία, η οποία αναγνωρίζει ως κυρίαρχη αξία την αξιοκρατία, να
κρίνεται κάποιος µε βάση τις πραγµατικές του δυνατότητες και
όχι τις κοµµατικές του γνωριµίες. Είναι µία πλειοψηφία, που πε-
ριµένει από τα κόµµατα συγκεκριµένο κοστολογηµένο προγραµ-
µατικό λόγο και όχι ανεδαφικές εξαγγελίες. Είναι µία πλειοψηφία
που θέλει να δει νέα πρόσωπα στα κοινά, νέες ευκαιρίες σε
νέους ανθρώπους να προσφέρουν στη δηµόσια σφαίρα. 

Αυτή τη σιωπηλή πλειοψηφία θέλουµε να εκφράσουµε. Δεν
µας ενδιαφέρει τι ψήφισε µέχρι σήµερα και γι’ αυτό επιζητούµε
την πολιτική αλλαγή το συντοµότερο δυνατό. 

Εµείς λέµε ξεκάθαρα στις Ελληνίδες και στους Έλληνες ότι εί-
µαστε έτοιµοι γι’ αυτήν την ευθύνη. Ο ελληνικός λαός επίσης
είναι έτοιµος και αποφασισµένος και η ετυµηγορία του θα είναι
καταλυτική για εσάς, κύριε Τσίπρα! Και σταµατήστε να αγνοείτε
τη βούληση του ελληνικού λαού!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν συµφωνεί ο λαός µε όλα όσα κάνετε. Δεν σας εµπιστεύε-

ται πλέον. Στις δηµοκρατίες αυτή η βούληση του λαού πρέπει να
γίνεται σεβαστή.

Και βέβαια, να πω και κάτι τελευταίο: Μην διανοηθείτε, κύριε

Τσίπρα, να επαναλάβετε τους τυχοδιωκτισµούς του καλοκαιριού
του 2015. Ξεχάστε τα σενάρια περί δηµοψηφίσµατος, που διακι-
νούν κάποια στελέχη σας, διότι σε έναν τέτοιο τυχοδιωκτισµό
ούτε η Αντιπολίτευση ούτε ο ελληνικός λαός πρόκειται να συµ-
µετέχουν. Η µόνη υπηρεσία που µπορείτε να προσφέρετε είναι
να φύγετε κάνοντας όσο το δυνατόν λιγότερη ζηµιά στην πα-
τρίδα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Καλώ στο Βήµα τον Πρωθυπουργό και…
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ!
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Πρέπει

να µε ακούσετε! Δεν είναι σωστό αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Τσακαλώτο, το τι

είναι σωστό το ορίζω εγώ. Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ
και Πρωθυπουργός…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν
υπάρχει Κανονισµός; Δεν προβλέπεται από τον Κανονισµό; Δεν
µπορώ να πάρω τον λόγο επί προσωπικού; Έξι φορές αναφέρ-
θηκε στο όνοµά µου!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, κύριε Τσακαλώτο.
Ύστερα.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ το «όχι» όχι

σε εµένα. Καθίστε παρακαλώ κάτω και θα πάρετε ύστερα τον
λόγο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Είστε
απαράδεκτος!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε συνάδελφε, σας πα-
ρακαλώ, καθίστε κάτω.

Παρακαλώ πολύ να είστε ήρεµοι και όταν απευθύνεστε προς
το Προεδρείο, εκφράσεις περί απαράδεκτου και άλλα πράγµατα
είναι εντελώς εκτός τόπου και χρόνου.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ανακαλέστε. Δεν το δε-
χόµαστε αυτό για τον Πρόεδρό µας!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Γεωργιάδη, σας πα-
ρακαλώ!

Τον λόγο έχει ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, ο
κ. Αλέξης Τσίπρας.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Μητσοτάκη, σας άκουσα για άλλη µία φορά να τοποθε-
τήστε στα θέµατα της αξιολόγησης και της διαπραγµάτευσης και
ειλικρινά απορώ µε τη στάση σας. 

Μέχρι τώρα είχα την αίσθηση ότι είστε κήρυκας θαλασσοδα-
νείων, σήµερα διαπιστώνω ότι είστε και κήρυκας ανευθυνότητας,
κύριε Μητσοτάκη!

(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τόσο ξεδιάντροπα, προκειµένου να πετύχετε τον µικροπολι-

τικό σας στόχο, δεν διστάζετε σε µια κρίσιµη στιγµή για τη χώρα
να κάνετε κακό στη χώρα, όχι στην Κυβέρνηση. Και έρχεστε εδώ
και αναπαράγετε αµάσητη την προπαγάνδα όσων πιέζουν τη
χώρα µε παράλογες απαιτήσεις. 

Από τη µια µεριά, για άλλη µια φορά έρχεστε εδώ και µας λέτε
ότι καθυστερούµε και χρησιµοποιείτε και αβάσιµες υποθέσεις,
που αναπαράγουν µέσα ενηµέρωσης. Δεν θα απαντήσω εγώ θα
απαντήσει ο ίδιος ο Υπουργός Οικονοµικών, έχει ζητήσει τον
λόγο αργότερα. 

Μας λέτε όµως ότι καθυστερούµε να κλείσουµε την αξιολό-
γηση. Μα, δεν γνωρίζετε, κύριε Μητσοτάκη -πού ζείτε;- ότι η
αξιολόγηση δεν κλείνει, επειδή το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο
ζητάει αναίτια προληπτικά µέτρα 2% του ΑΕΠ; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Τώρα τα ζητάει! 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Άρα τι µας
ζητάτε; Μας ζητάτε να τα δεχθούµε. Γιατί δεν µιλάτε ανοικτά;
Γιατί δεν λέτε στον ελληνικό λαό την άποψή σας; Την ίδια στιγµή
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όµως που µας λέτε ότι καθυστερούµε, σπεύδετε να µας κατηγο-
ρήσετε ότι είµαστε διατεθειµένοι, προκειµένου να κρατηθούµε -
λέει- στις καρέκλες της εξουσίας, να δώσουµε γη και ύδωρ
στους δανειστές. Μονά ζυγά δικά σας. Κορώνα κερδίζω, γράµ-
µατα χάνεις. 

Μόνο που, κύριε Μητσοτάκη, εδώ µιλάµε για το µέλλον της
χώρας και για τις αντοχές του ελληνικού λαού. Δεν µπορείτε να
παίζετε. Είστε Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Πρέπει
να πάρετε θέση ενώπιον του ελληνικού λαού και µπροστά στο
ελληνικό Κοινοβούλιο.

Αποφασίστε τι από όλα αυτά συµβαίνει, δεν µπορεί να γίνονται
και τα δύο ταυτόχρονα. Είµαστε εµµονικοί αριστεροί που δεν κα-
ταλαβαίνουµε τη σοφία του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου ή
είµαστε µειοδότες που τα έχουµε δώσει όλα; Διότι αυτή είναι µια
θεµελιώδης αντίφαση στη συγκρότηση του επιχειρήµατός σας. 

Έρχεστε εδώ και αναπαράγετε τα επιχειρήµατα των ακραίων
κύκλων, ότι δήθεν έχουµε µείνει πίσω και δεν έχουµε κάνει µε-
ταρρυθµίσεις. Όµως αυτό που σας διαψεύδει και εσάς και όσους
επιχειρούν να στριµώξουν την Ελλάδα, είναι η ίδια η πραγµατι-
κότητα. Διότι µέσα σε ενάµιση χρόνο καταφέραµε να κάνουµε
αυτό που εσείς δεν καταφέρατε σε πέντε χρόνια. Στήσαµε την
οικονοµία ξανά στα πόδια της, έχουµε θετικούς ρυθµούς ανά-
πτυξης. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Έχουµε κλείσει το 2016 µε τρεις συνεχόµενους µήνες θετι-

κούς ρυθµούς ανάπτυξης, µειώσαµε την ανεργία τέσσερις µο-
νάδες, εξορθολογήσαµε τα δηµόσια χρηµατοδοτικά εργαλεία,
επανεκκινήσαµε τα µεγάλα έργα, αναβαθµίσαµε τη θέση της
χώρας στη διεθνή γεωπολιτική σκηνή. 

Απέναντι λοιπόν στους παραλογισµούς που ζητάει το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο και εσείς ως ουρά του ακολουθείτε, έχουµε
ως σηµαντικότερο σύµµαχο, δικό µας, τους ίδιους τους αριθ-
µούς. Και αυτό είναι κάτι το οποίο δεν µπορεί κανείς να παρα-
κάµψει. 

Δεν µπορεί κανείς να παρακάµψει το γεγονός ότι και έχουµε
πιάσει ήδη θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης και το 2016, ενώ ο στό-
χος πρωτογενούς πλεονάσµατος ήταν 0,5%, τα αποτελέσµατα
δείχνουν ότι είναι πολύ πιθανό το πρωτογενές πλεόνασµα να αγ-
γίξει το 2%, να υπερβεί δηλαδή από το 2016 που είχαµε 0,2%
ανάπτυξη, το στόχο του 2017 που είναι 0,75%, µε προβλέψεις
ανάπτυξης 2,5% και 3%. 

Και είναι ακριβώς αυτή η πραγµατικότητα που δεν σας επιτρέ-
πει, κύριε Μητσοτάκη, να χρεώνετε καθυστερήσεις στην ελλη-
νική Κυβέρνηση. Είναι ακριβώς αυτή η πραγµατικότητα που
οδηγεί στο κενό το επιχείρηµά σας περί δήθεν αναξιοπιστίας της
ελληνικής Κυβέρνησης. 

Εν πάση περιπτώσει, εγώ επαναλαµβάνω: Θα πάρετε επιτέ-
λους καθαρή θέση; Σας ακούει ο ελληνικός λαός. Εσείς τι ακρι-
βώς προτείνετε; Ποιες είναι οι θέσεις σας; Διαφωνείτε ή
συµφωνείτε µε τις απαιτήσεις ακραίων κύκλων και του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου για προληπτικά µέτρα; Είναι αναγκαία η
αποκατάσταση των συλλογικών διαπραγµατεύσεων ή είναι µια
εµµονή και αριστερή ιδεοληψία; Δείξτε επιτέλους σε µια κρίσιµη
ακόµη στιγµή ότι έχετε µια στοιχειώδη συναίσθηση του κοινωνι-
κού, του εθνικού συµφέροντος. 

Η στάση µας, κύριε Μητσοτάκη, είναι καθαρή. Και εµείς ξέρετε
ενόσω δίνουµε τη µάχη της διαπραγµάτευσης για το συµφέρον
της ελληνικής κοινωνίας, δεν ψάχνουµε προθύµους να ψηφίσουν
µέτρα. Γιατί εσείς δηλώνετε µε τη στάση σας δεξιά και αριστερά
ένα πράγµα, την προθυµία σας να δεχθείτε ό,τι ακριβώς ζητή-
σουν και ακόµη περισσότερα, να δεχθείτε ακραία λιτότητα όπως
κάνατε και παλιά. 

Το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι να µπορέσετε να ξαναγυρί-
σετε στις θέσεις εξουσίας, για να κάνετε αυτά που κάνατε όλα
τα προηγούµενα χρόνια που λεηλατήσατε και χρεοκοπήσατε τη
χώρα. Αυτό σας ενδιαφέρει µόνο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αλλά την ίδια στιγµή που δεν χάνετε ευκαιρία να εκφράζετε τη

συµπάθειά σας προς τους δανειστές µας, µε δηλώσεις σαν αυτή
του Αντιπροέδρου σας ότι και αυτά και άλλα τόσα θα τα δεχθείτε
ή του αναπληρωτή εκπροσώπου σας ότι οι δανειστές µας νοι-

άζονται για το καλό του ελληνικού λαού –εσείς τα λέτε δεξιά και
αριστερά-, σπεύδετε και να απαντήσετε σε κατασκευασµένα δη-
µοσιεύµατα ότι δεν θα δεχθείτε αυξηµένη πλειοψηφία για νέα
µέτρα. Μα, ποιος σας ζήτησε να ψηφίσετε νέα µέτρα; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αν εµείς, κύριε Μητσοτάκη, αναζητούµε ένα κοινό εθνικό µέ-

τωπο, µια κοινή εθνική γραµµή, δεν είναι για να δεχθούµε και να
ψηφίσουµε αχρείαστα νέα µέτρα, αλλά για να τα αρνηθούµε
αυτά, προς όφελος του ελληνικού λαού και της ελληνικής κοινω-
νίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αλλά εσείς αρνείστε και πάλι να πάρετε µια καθαρή θέση.

Πάλι στρίβειν δια του αρραβώνος! 
Ακόµα και την ώρα που συντηρητικές κυβερνήσεις στην Ευ-

ρώπη, όπως αυτές οµοϊδεατών σας, στην Κύπρο και την Ισπανία
στηρίζουν καθαρά τις θέσεις της Ελλάδας στη Σύνοδο του
Νότου της Ευρώπης το προηγούµενο Σάββατο στη Λισαβόνα και
στο κοινό ανακοινωθέν, εσείς δεν βρίσκετε να πείτε ούτε µια λέξη
για να στηρίξετε τη χώρα σας σε αυτή την κρίσιµη προσπάθεια
υπέρ του ελληνικού λαού! Αυτοί είσαστε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τόσο τυφλωµένοι από το πάθος σας να ξαναγυρίσετε στις κα-

ρέκλες της εξουσίας! Αλλά θα την πατήσετε ξανά, όπως συνέβη
και µε την πρώτη αξιολόγηση.

Διότι η Ελλάδα σε πείσµα των µικροκοµµατικών επιδιώξεών
σας, κύριε Μητσοτάκη, θα πετύχει. Η αξιολόγηση θα κλείσει και
το κυριότερο, θα κλείσει χωρίς υποχωρήσεις σε θέµατα αρχών.
Διότι η Ευρώπη δεν αντέχει άλλη µια κρίση, διότι η εκπληκτική
απόδοση της ελληνικής οικονοµίας δεν δικαιολογεί αναζωπύ-
ρωση της κρίσης και διότι αυτή τη φορά δεν είµαστε µόνοι µας. 

Η συντριπτική πλειοψηφία της Ευρώπης αναγνωρίζει τις θυ-
σίες του ελληνικού λαού, αναγνωρίζει τη θετική πορεία της ελ-
ληνικής οικονοµίας και ζητά, όπως διατυπώθηκε και ρητά στο
ανακοινωθέν των χωρών του Νότου, έγκαιρο κλείσιµο της αξιο-
λόγησης στη βάση του κοινοτικού κεκτηµένου και µε σεβασµό
στις συνταγµατικές και δηµοκρατικές αξίες της Ελλάδας και της
Ευρώπης. 

Διότι αυτά που ζητάει το ΔΝΤ -κι εσείς φαίνεται να τα σιγοντά-
ρετε- δεν είναι µόνο πέρα και έξω από κάθε οικονοµική λογική,
είναι πέρα και έξω από κάθε δηµοκρατική και συνταγµατική λο-
γική και αξία. Από αυτό το απλό σας ζητάµε να παραιτηθείτε και
το αρνείστε. 

Και κάτι τελευταίο, κύριε Μητσοτάκη, για να µπω και στο θέµα
µας µετά. Σε σχέση µε τις κορώνες σας, για άλλη µια φορά, περί
Grexit και δραχµής, θα σας πρότεινα να µην χαλάτε τον χρόνο
σας σερβίροντας και δοκιµάζοντας µόνοι σας ξαναζεσταµένο
φαγητό. 

Εµείς, κύριε Μητσοτάκη, αποδείξαµε τότε που τα πράγµατα
ήταν όχι αστεία, όχι στους διαδρόµους στη Βουλή, αλλά στη
βράση, εκεί όπου πραγµατικά οι αποφάσεις ήταν βαριές και δύ-
σκολες, και το αίσθηµα ευθύνης που έχουµε απέναντι στον ελ-
ληνικό λαό και την ευρωπαϊκή µας επιλογή µε µεγάλο κόστος,
όταν κληθήκαµε να πάρουµε δύσκολες αποφάσεις. 

Αλλά προσέξτε µήπως εσείς από την πολλή σας αγάπη στον
οµοϊδεάτη σας, τον Γερµανό Υπουργό Οικονοµικών -διότι στη
δική σας πολιτική οικογένεια ανήκει, όχι στη δική µας- ταυτιστείτε
στο τέλος µε τις απόψεις του και µε τα σχέδιά του. Διότι το να
ζητάτε µε πάθος εκλογές, ενώ δεν έχει κλείσει η αξιολόγηση, ή
απερισκεψία είναι ή χρήσιµη ηλιθιότητα, κύριε Μητσοτάκη, εκτός
και αν δεν γνωρίζετε πού θα µπορούσε να οδηγήσει τον τόπο µια
τέτοια εκδοχή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και να έλεγε κανείς ότι έχετε καµµιά σοβαρή αντιπρόταση, ότι

θέλετε να διαπραγµατευτείτε καλύτερα εσείς προς όφελος της
χώρας, να το καταλάβουµε. Εσείς θέλετε εκλογές για να παρα-
δώσετε τον λαό και τη χώρα έρµαιο στα χέρια των πιο ακραίων
εκ των δανειστών. Ε, λοιπόν, δεν θα σας κάνουµε τη χάρη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν πρόκειται να εγκαταλείψουµε τον ελληνικό λαό στα χέρια

των προθύµων. Θα διαπραγµατευτούµε και θα πετύχουµε ό,τι
καλύτερο για τον ελληνικό λαό. Θα κλείσουµε την αξιολόγηση
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και θα είµαστε η Κυβέρνηση εκείνη που θα κλείσει αυτόν τον
φαύλο κύκλο των µνηµονιακών κυβερνήσεων. Θα βγάλουµε τη
χώρα από τα µνηµόνια και από την επιτροπεία, στην οποία εσείς
µας οδηγήσατε µε τις πολιτικές σας, που λεηλατήσατε και χρε-
οκοπήσατε τη χώρα εδώ και σαράντα χρόνια τώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ο ελληνικός λαός, είτε το θέλετε είτε όχι, κύριε Μητσοτάκη,

θα µας κρίνει όλους και θα τα κρίνει όλα στην ώρα του, µε τη
χώρα όρθια και κυρίως, µε την κοινωνία όρθια, το φθινόπωρο του
2019, όταν θα έχει τελειώσει οριστικά αυτή η περιπέτεια, όταν
θα έχουµε υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης, όταν η ελληνική κοινω-
νία και η ελληνική οικονοµία θα έχει περάσει σε µια διαφορετική
φάση.

Έρχοµαι, όµως, τώρα στο θέµα µας. Όπως είδατε, εγώ σπα-
τάλησα µόνο δώδεκα λεπτά και όχι µισή ώρα της οµιλίας µου για
αυτά τα θέµατα, διότι την υπόλοιπη µισή ώρα θα ασχοληθώ µε
άλλα πιο χαριτωµένα θέµατα, κύριε Μητσοτάκη.

Εδώ και τριάντα σχεδόν χρόνια διαρκώς συζητούµε για τη δια-
πλοκή, αλλά ουδέποτε κάποια κοινοβουλευτική πλειοψηφία δεν
τόλµησε να αναλάβει την πρωτοβουλία να εξεταστεί και να απο-
καλυφθεί το βάθος και το περιεχόµενο της διαπλοκής στη χώρα
µας και να εξεταστεί µε ονόµατα, διευθύνσεις, τραπεζικούς λο-
γαριασµός και νούµερα και αυτό, διότι είναι η πρώτη φορά που
µια Κυβέρνηση µε κόστος -το βλέπετε, το γνωρίζετε όλοι- απο-
φασίζει να µη συµβιβαστεί και να συγκρουστεί.

Έτσι, για πρώτη φορά γίνεται στη Βουλή αναλυτική και λεπτο-
µερής συζήτηση για τα δάνεια των µέσων ενηµέρωσης, αλλά και
των κοµµάτων. Για πρώτη φορά διερευνάται ένα διαχρονικό
σκάνδαλο µε αυτή την πρόταση για σύσταση εξεταστικής επι-
τροπής και οι πολίτες πιστεύω ότι θα έχουν τη δυνατότητα να
µάθουν την αλήθεια και να κρίνουν, να µάθουν µε στοιχεία όλα
όσα συνέβαιναν, όλα όσα υπέθεταν ότι συµβαίνουν, αλλά χωρίς
κανείς να τους παρουσιάζει στοιχεία. Θα έχουν τη δυνατότητα
να διαπιστώσουν ότι η πραγµατικότητα ορισµένες φορές ξε-
περνά και την πιο αρρωστηµένη φαντασία. Θα µπορέσουν να κα-
ταλάβουν σε τελική ανάλυση πώς λειτούργησε αυτό το σύστηµα
που κυβερνούσε τη χώρα µέχρι την πολιτική αλλαγή του Γενάρη
του 2015.

Είναι το ίδιο σύστηµα που οδήγησε τη χώρα στη χρεοκοπία
και στα µνηµόνια και το οποίο το 2010 µέχρι και την οριστική πο-
λιτική του ήττα το 2015, λεηλάτησε ωµά την πραγµατική οικονο-
µία, τους δηµόσιους πόρους, το κοινωνικό κράτος, κατέστρεψε
το ένα τέταρτο του εθνικού µας πλούτου, ενώ ταυτόχρονα ορκι-
ζόταν στην επιχειρηµατικότητα και στην ανάπτυξη. Μιλούσε για
την ανάγκη να υποστούν οι Έλληνες αιµατηρές θυσίες την ώρα,
όµως, που είχε τακτοποιήσει τον εαυτό του µε εξαιρετικά βολικό
τρόπο σε βάρος του δηµοσίου συµφέροντος και την ώρα που η
κοινωνία µάτωνε, οι βαλίτσες µε τα θαλασσοδάνεια πηγαινοέρ-
χονταν από τις τράπεζες στα κοµµατικά γραφεία και στα λογι-
στήρια των εκδοτικών συγκροτηµάτων. Από τη µια, κουνούσατε
το δάκτυλο στον κόσµο, λέγοντας «µαζί τα φάγαµε, µαζί σας,
εσείς φταίτε, όση ευθύνη έχουµε εµείς που κυβερνάµε έχετε και
εσείς» και από την άλλη, το χρήµα έπεφτε ζεστό στα κοµµατικά
ταµεία εις υγείαν των κορόιδων.

Για να καταλάβει, λοιπόν, ο κόσµος που µας παρακολουθεί
πώς ακριβώς έχει αυτή η υπόθεση, ας µιλήσουµε µε λόγια απλά
και ξεκάθαρα. Όµως, ξέρετε, δεν είναι µονάχα οι πολίτες που θα
µάθουν, αλλά και η δικαιοσύνη που θα έχει στα χέρια της στοι-
χεία αυτή τη φορά. 

Μη βιάζεστε. Σας έχω δει παντού, δεξιά-αριστερά, να λέτε «άν-
θρακες ο θησαυρός!». Το πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής
βρίσκεται στη δικαιοσύνη και αυτή είναι που θα κρίνει αν υπάρ-
χουν ποινικές ευθύνες πολιτικών προσώπων. Αυτή είναι που θα
κρίνει αν υπάρχει εµπλοκή προσώπων που εµπίπτουν στον νόµο
περί ευθύνης Υπουργών.

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Γιατί αναστατώνεστε; Ξέρετε κάτι; Ξέρετε από κάπου ότι δεν
υπάρχει κάποια εµπλοκή; Γιατί αναστατώνεστε;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τα πολιτικά πρόσωπα θα
τα κρίνει η Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Γεωργιάδη, σας πα-
ρακαλώ πολύ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Το Σύνταγµα δεν το έχει
διαβάσει, κύριε Πρόεδρε και είναι και Πρωθυπουργός;

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η δικαιο-
σύνη, λοιπόν, είναι αυτή που θα αποφανθεί, είτε το θέλετε, είτε
όχι, διότι, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, διαπιστώνουµε τόσες ηµέρες µία σπουδή να αφήσετε
τους πολίτες…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Διαβάστε το Σύνταγµα! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κύριε Γε-

ωργιάδη. Θα µιλήσει πιο ύστερα…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κοροϊδεύει τον ελληνικό

λαό!
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κατ’ αρχάς, είναι αδια-
νόητο αυτό το οποίο κάνετε. Θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός σας
Εκπρόσωπος µετά από ορισµένες οµιλίες. Σας παρακαλώ!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Βλέπω την
αγωνία σας, όπως είδα και την αγωνία σας να βγείτε και να πείτε
ότι το πόρισµα δεν επιβεβαιώνει την ύπαρξη και λειτουργία του
τριγώνου της διαπλοκής. Εάν δεν ήσασταν υπόλογοι οι ίδιοι γι’
αυτές τις αποκαλύψεις, θα ήσασταν απλά αστείοι. Όµως, είστε
υπόλογοι.

(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ξεκινώ, λοιπόν, από τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, για να µη

χάνω χρόνο. Από το πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής προκύ-
πτει ότι χρωστούν συνολικά στις τράπεζες, τις οποίες ανακεφα-
λαιώνει µε ζεστό χρήµα ο Έλληνας φορολογούµενος, ο
ελληνικός λαός, 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το µεγαλύτερο µέρος
απ’ αυτά τα 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι δανεικά και αγύριστα,
δηλαδή δεν υπάρχει καµµία δυνατότητα αποπληρωµής. Γιατί συ-
νέβη αυτό; Το είπε ξεκάθαρα και ευκρινέστατα στην εξεταστική
επιτροπή ο υιός του κ. Ψυχάρη, όχι αυτός που ήταν Βουλευτής
σας µέχρι πρότινος, αλλά ο άλλος. Τι είπε, λοιπόν; Είπε ότι αυτά
τα δάνεια δόθηκαν µε αέρα, χωρίς εγγυήσεις και χωρίς καµµία
εκτίµηση κινδύνου. Βεβαίως, αυτά τα χρήµατα δεν χρησιµοποι-
ήθηκαν για την ανάπτυξη των οµίλων. Αλλού πήγαν. Ξέρετε πολύ
καλά πού πήγαν. Πήγαν σε βίλες στο Πόρτο Χέλι, σε πολυτελή
θέρετρα στην Ελβετία, σε κότερα και σε φορολογικούς παραδεί-
σους.

Όλα αυτά και πολλά περισσότερα –θα µάθουµε φαντάζοµαι
απ’ αυτά που θα αποκαλυφθούν στην πορεία- έγιναν µε την
ανοχή των κυβερνήσεών σας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Ακόµα χειρότερα, όσο περισσότερο και όσο βαθύτερα µπαίναµε
στην κρίση, τόσο αυτού του είδους ο δανεισµός, αντί να γίνεται
πιο δύσκολος, γινόταν ευκολότερος. Όσο οι ισολογισµοί των
εταιρειών γέµιζαν µε παθητικό, όσο τα χρέη συσσωρεύονταν και
τα ίδια κεφάλαια εξανεµίζονταν, τόσο η κάνουλα της χρηµατο-
δότησης άνοιγε.

Κύριε Μητσοτάκη, αυτό δεν το λες και υγιή επιχειρηµατικό-
τητα!

Θα ήθελα, λοιπόν, εδώ να κάνω τρεις παρατηρήσεις. Η πρώτη
παρατήρηση είναι ότι ο χαριστικός δανεισµός συντελέστηκε και
κορυφώθηκε µέσα στην εποχή της κρίσης, την εποχή δηλαδή
που ακόµα και υγιείς επιχειρήσεις δεν µπορούσαν να δανειστούν
ούτε ευρώ τσακιστό, όχι για να ξελασπώσουν, αλλά ούτε καν για
να κάνουν ανοίγµατα, να πληρώσουν προµηθευτές, να αναβαθ-
µίσουν τον εξοπλισµό τους, να κυνηγήσουν δουλειές και, βε-
βαίως, να διασφαλίσουν αξιοπρεπείς θέσεις εργασίας.

Η δεύτερη παρατήρηση είναι ότι οι τράπεζες πετούσαν λεφτά
από το παράθυρο για να δανείζουν χρεοκοπηµένα µέσα ενηµέ-
ρωσης ώστε να υποστηρίζουν τις πολιτικές σας, την ίδια περίοδο
που ο ελληνικός λαός κλήθηκε να τις ανακεφαλαιοποιήσει δύο
φορές, πληρώνοντας συνολικά 30 δισεκατοµµύρια ευρώ για τις
τράπεζες, µε δανεισµό που, βεβαίως, αύξησε το χρέος της
χώρας. 

Έτσι αυξάνεται το χρέος της χώρας και όχι µε δανεισµό που
παίρνεις για να αποπληρώσεις τον προηγούµενο, αυτά που µας
φεσώσατε εσείς τόσα χρόνια. Και έχετε το θράσος να έρχεστε
εδώ και να λέτε ότι το τρίτο δάνειο που πήραµε για να ξεπληρώ-
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σουµε τα δικά σας σπασµένα, φέσωσε τη χώρα. Τα θαλασσοδά-
νεια φέσωσαν τη χώρα.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Θα πείτε, βέβαια: Φταίνε µόνο τα δάνεια στα ΜΜΕ και στα κόµ-

µατα για την κατάσταση των τραπεζών; Όχι βέβαια. Όµως, τα
1,7 δισεκατοµµύρια ευρώ δανεικά και αγύριστα σε δέκα όλες και
όλες επιχειρήσεις δεν το λες και λίγο! Εκτός αν έχετε αντίθετη
άποψη, κύριε Μητσοτάκη και κύριοι του ΠΑΣΟΚ!

Η κρίση τσάκισε τις επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά. Φορτώθη-
καν οι τράπεζες µε κόκκινα δάνεια, αλλά την ίδια στιγµή οι επι-
χειρήσεις των µέσων ενηµέρωσης και τα κόµµατά σας έπαιρναν
χρήµατα. 

Ξέρετε, εδώ υπάρχει και ένα ηθικό ζήτηµα: Πρώτον, το να δίνει
η τράπεζα χρήµατα, γνωρίζοντας ότι θα τα χάσει, είναι µια συ-
ναλλαγή, συνδιαλλαγή παράνοµη, παράνοµη και για αυτόν που
τα δίνει παράνοµη και για αυτόν που τα παίρνει. Δεύτερον, αυτή
η παράνοµη συνδιαλλαγή κάτι εξαγόραζε. Και θα δούµε τι ακρι-
βώς εξαγόραζε µόλις βάλουµε στη συνολική εικόνα και τη δανει-
οδότηση των κοµµάτων. 

Η τρίτη παρατήρηση είναι ότι η φούσκα έχει σκάσει και πολλοί
εκδοτικοί όµιλοι βρίσκονται στο χείλος του γκρεµού. Και ξέρετε
ποιο είναι το θλιβερό; Το θλιβερό είναι ότι υπάρχουν άνθρωποι
που θα µείνουν στο δρόµο, που θα ψάξουν δουλειά για 100 ευρώ
και για 150 ευρώ και θα πρέπει να βρουν οκτώ τέτοιες δουλειές
για να µπορέσουν να ζήσουν αξιοπρεπώς. Επίσης, το θλιβερό
είναι ότι υπάρχουν άνθρωποι που έχουν περάσει τα πενήντα και
θα δυσκολευτούν πάρα πολύ να βρουν εργοδότη που θα τους
προσλάβει. Όµως, την ίδια στιγµή τα µεγάλα αφεντικά και τα
βαριά δηµοσιογραφικά ονόµατα έχουν εξασφαλίσει χρήµατα για
δέκα ζωές, αυτά ακριβώς τα χρήµατα, τα εκατοµµύρια, που δό-
θηκαν µε αέρα, σαν µαρουλόφυλλα, αυτά τα εκατοµµύρια που
ξέχναγαν να τα δηλώσουν και στο «πόθεν έσχες» και που αν ερω-
τηθούν θεσµικά που τα έχουν βρει αυτά τα λεφτά, ανεβαίνουν
στα κεραµίδια και καταγγέλλουν πολιτική δίωξη και φίµωση της
ελευθεροτυπίας. Αυτή είναι η τραγική πραγµατικότητα που χρό-
νια τώρα καλλιεργήσατε.

Πάµε τώρα στα δάνειά σας, στα δάνεια των κοµµάτων σας,
του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας. Ξέρετε, διάβαζα τις προ-
άλλες ότι στην Ταϊλάνδη -είναι τριτοκοσµική λέτε;- ξέσπασε ένα
µεγάλο σκάνδαλο: αποκαλύφθηκε ότι η «ROLLS-ROYCE» εξαγό-
ραζε κρατικά στελέχη. Οι µη κυβερνητικές οργανώσεις της
χώρας απαίτησαν να διαλευκανθεί η υπόθεση, γιατί αλλιώς η
χώρα δεν θα είχε µούτρα να αντικρίσει τον κόσµο. Ξέρετε για τι
ποσό έγινε όλος αυτός ο θόρυβος; Για 600 εκατοµµύρια δολάρια
περίπου. 

Ε, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ µόνο από τις τρά-
πεζες έχουν «φάει» 420 εκατοµµύρια ευρώ: 220 εκατοµµύρια
ευρώ η Νέα Δηµοκρατία του κ. Μητσοτάκη και άλλα 200 εκατοµ-
µύρια το ΠΑΣΟΚ της κ. Γεννηµατά, παρόµοιας τάξης ποσό. Και
κάνετε ότι δεν τρέχει τίποτα για όλα αυτά; Θα ήθελα να σας ρω-
τήσω: Σκέφτεστε ποτέ, σας έχει περάσει από το µυαλό, ότι αυτά
τα χρήµατα ήταν χρήµατα του ελληνικού λαού και πρέπει να επι-
στραφούν; Ακόµα και αν εκχωρούνταν στο σύνολό της η κρατική
επιχορήγηση, αυτά τα χρήµατα θα γύρναγαν πίσω το 2100 και
βάλε! Και δεν τρέχει τίποτα! Δεν σας κάνει τίποτα αυτό; 

Θέλω να σηµειώσω ότι το ποσό αυτό είναι µονάχα αυτά που
«φάγανε» απευθείας από τις τράπεζες και σε συνεννόηση µαζί
τους. Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι γνωρίζουµε σε
αυτή τη χώρα ότι στην υπόθεση «SIEMENS» υπήρχε ένα συγκε-
κριµένο ποσοστό από τα µαύρα ταµεία που πέρα από τις βοή-
θειες σε πρόσωπα πήγαινε και στα κοµµατικά ταµεία.

Και, βεβαίως, τώρα ανοίγει και µια άλλη υπόθεση, η «NOVAR-
TIS», που θα δούµε και αυτή τι θα µας φέρει, όπως και τα θη-
ριώδη εξοπλιστικά προγράµµατα. Το τι µίζες έχουν µπει στα
µαύρα ταµεία των κοµµάτων που κυβερνούσαν σαράντα χρόνια
τώρα τη χώρα -χρήµατα του ελληνικού δηµοσίου και των ασφα-
λιστικών ταµείων-, είναι κάτι που µένει να το ψάξουµε όλοι για να
το βρούµε. Και µας κουνάτε το δάχτυλο και λέτε «Η ΑΥΓΗ!».
Έχετε το θράσος να έρχεστε εδώ και να µιλάτε για την «ΑΥΓΗ»!
Δεν παίζεστε! Αδιανόητοι είστε πια!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)

Και εσείς, κυρία Γεννηµατά -προφανώς δεν θέλω να καταλογίσω
προσωπικά τις ευθύνες, αλλά ηγείστε ενός κόµµατος- δεν µας εί-
πατε ποτέ τι ακριβώς έγινε µε τα δάνεια του ΠΑΣΟΚ -που µε τα
σηµερινά δεδοµένα θα εξοφληθούν σε τριακόσια χρόνια-, τι ακρι-
βώς έγινε µε αυτήν την υπόθεση των 15 εκατοµµυρίων ευρώ που
βρήκαν ορκωτοί λογιστές στα ταµεία του κόµµατός σας. Ακόµη
και ο οικονοµικός υπεύθυνος του ΠΑΣΟΚ, όταν ζορίστηκε λίγο
στην εξεταστική, δήλωσε άγνοια για την προέλευσή τους.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Ψέµατα!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ψέµατα!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ψέµατα! Να

µας πείτε µετά. Εγώ περιµένω επιτέλους να ακούσω! Ξέρετε, δεν
είναι 10 ευρώ, αλλά 15 εκατοµµύρια. Καταλαβαίνετε τι λέτε
τώρα; Πρέπει να πείτε στον ελληνικό λαό πόθεν προέκυψαν
αυτά! 

Με αυτά και µε αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και γι’
αυτό σας έδωσα το παράδειγµα της Ταϊλάνδης- η Ταϊλάνδη είναι
νηπιαγωγείο µπροστά στο πάρτι που στήσατε τόσα χρόνια Νέα
Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ στη χώρα µας. 

Εδώ θέλω να κάνω ορισµένες παρατηρήσεις. 
Πρώτον, τα χρήµατα αυτά δόθηκαν µε εγγύηση τις µελλοντι-

κές κρατικές χρηµατοδοτήσεις. Κανείς τραπεζίτης δεν ρώτησε
πώς θα διασφαλιστεί αν αύριο τα κόµµατά σας έπεφταν από το
35%, 40%, 45% στο 10%, στο 15% ή στο 5%, όπως και πέσατε.
Κανείς! Όµως, ας πούµε ότι αυτό απαιτεί πολιτική διορατικότητα
την οποία ο τραπεζίτης δεν είχε. Δεν ρώτησε όµως, όταν άρχιζε
η κρίση και όταν άρχισαν να µειώνονται και οι δαπάνες, οι κρατι-
κές επιχορηγήσεις, το εξής: Τι θα γίνει, βρε παιδιά, αν η χρηµα-
τοδότηση µειωθεί; Τι θα γίνει αν τα κόµµατα αυτά διασπαστούν
ή πέσουν τα ποσοστά τους; Κανείς δεν ρώτησε! Άνοιγαν τα συρ-
τάρια και σας έδιναν και τότε, τις µέρες και τα χρόνια της κρίσης,
απλόχερα ό,τι ζητούσατε. Και εσείς, φυσικά, την ώρα που µε το
ένα χέρι υπογράφατε τα µνηµόνια, µε το άλλο χέρι τα παίρνατε
αυτά τα χρήµατα. 

Δεύτερη παρατήρηση. Θα πει κανείς ότι τώρα όλο αυτό που πε-
ριγράφω, γινόταν στο πλαίσιο µια συνήθειας των προηγούµενων
χρόνων και ότι εντάξει, δεν ήξεραν και οι τραπεζίτες τι θα έρθει.
Όµως, την ίδια εγγύηση της κρατικής χρηµατοδότησης δεν τη δί-
νατε σε µια τράπεζα για να παίρνετε χρήµατα, αλλά τη δώσατε σε
περισσότερες από µια τράπεζες. Και οι τράπεζες που εν γένει πιά-
νουν πουλιά στον αέρα και έχουν άποψη για την πορεία της οικο-
νοµίας, για το τι πρέπει να γίνει, πώς πρέπει να περικοπούν δαπά-
νες, έξοδα, µισθοί, συντάξεις, εδώ συµπεριφέρθηκαν ως οσίες
παρθένες. Δεν ρώτησαν η µια την άλλη τι εγγυήσεις πήρατε. Και
έτσι, µε µια µελλοντική χρηµατοδότηση, η οποία προέβλεπε ότι η
Νέα Δηµοκρατία θα έχει εσαεί 40% και το ΠΑΣΟΚ 35%, πήρατε
δάνεια τριπλά και τετραπλά. 

Και ξέρετε, αυτό δεν είναι ζήτηµα ηθικής τάξης µονάχα. Δεν
είµαι νοµικός, αλλά έχω την αίσθηση ότι αυτό είναι καραµπινάτη
απάτη. Θα αποφανθεί η δικαιοσύνη γι’ αυτά. Βλέπετε, ο «ΤΕΙΡΕ-
ΣΙΑΣ» είναι για τους φτωχοδιάβολους και για όσους δεν έχουν
τις κατάλληλες γνωριµίες. Είναι για τους βιοπαλαιστές που προ-
σπαθούν να κρατήσουν το µαγαζί τους ανοιχτό και δεν παίρνουν
δάνειο και βάζουν λουκέτο, για τους µικροµεσαίους επιχειρηµα-
τίες. Στην περίπτωσή σας, όµως, για τους τραπεζίτες ο λόγος
σας συµβόλαιο! Πώς το λέει ο λαός; «Είχατε κούτελο», κύριε Μη-
τσοτάκη! Γι’ αυτό!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ) 
Νοµίζω ότι η τρίτη παρατήρηση που θα κάνω είναι η πιο ενδια-

φέρουσα, διότι αυτό είναι ένα αίσχος για το οποίο θα πρέπει κά-
ποια στιγµή να απολογηθείτε και θα απολογείστε για δεκαετίες.
Κάποια στιγµή ο οικονοµικός εισαγγελέας αντελήφθη το µέγεθος
της απάτης και καταλόγισε -µιλάω για το περίφηµο «πόρισµα Κα-
λούδη»- ποινικές ευθύνες στους τραπεζίτες και τους οικονοµι-
κούς υπευθύνους των κοµµάτων. Τι κάνατε, λοιπόν, τότε; Το
2013 περάσατε µια τροπολογία όνειδος, που έδινε ασυλία στους
τραπεζίτες για τα εκατοµµύρια που σας είχαν σπρώξει.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και να πω έτσι για την άχρηστη πληροφορία της ηµέρας, ότι η

τροπολογία αυτή ήταν εκπρόθεσµη. Και να πω, επίσης, ότι την
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σήκωσαν στις πλάτες τους τρεις κακόµοιροι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας, ο κ. Χρηστογιάννης, ο κ. Τσουµάνης και ο κ. Στα-
µενίτης. Αλήθεια, δεν ξέρω σήµερα πού βρίσκονται οι άνθρωποι.
Πάντως, αν τους βάλουµε στο google, δεν θα τους βρούµε.

Να πω, επίσης, ότι την τροπολογία εκείνη δεν την κάνατε για
την ψυχή της µάνας σας, δεν την κάνατε για να µην τιµωρηθούν
οι φτωχοί τραπεζίτες, που µέσα στην καλοσύνη και την αφέλειά
τους σας είχαν βοηθήσει. Την τροπολογία εκείνη την περάσατε
γιατί εάν δεν βρίσκατε τρόπο να εξουδετερώσετε το «πόρισµα
Καλούδη», κινδυνεύατε και εσείς για ηθική αυτουργία. 

Τέταρτη παρατήρηση: Δεν πρέπει, επιτέλους, να πείτε -εντά-
ξει, τα πήρατε τα χρήµατα, 220 εκατοµµύρια ο ένας, 200 εκατοµ-
µύρια ο άλλος- τι τα κάνατε; Πού τα ξοδέψατε όλα αυτά τα
χρήµατα; Πού πήγαν όλα αυτά τα χρήµατα; Και εάν προσθέ-
σουµε τώρα σε αυτά τα θαλασσοδάνειά σας και τα υπέρογκα
ποσά της κρατικής χρηµατοδότησης την περίοδο των παχέων
αγελάδων, υπάρχει ένα ερώτηµα που θέλει να ξέρει ο ελληνικός
λαός.

Και τέλος -πέµπτον- θέλω να µας απαντήσετε ποιος δανειολή-
πτης θα ετύγχανε της ίδιας µεταχείρισης από τις τράπεζες, να
µην πληρώνει για χρόνια ούτε ένα ευρώ και οι τράπεζες να έχουν
ξεχάσει την ύπαρξή του. Μονάχα κάποιοι -πώς το λένε οι θεσµοί;-
strategic defaulters, στρατηγικοί κακοπληρωτές, όπως εσείς, κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. 

Και ξέρετε αυτό στην αγορά ονοµάζεται «κανόνι», ένα κανόνι
420 εκατοµµυρίων από τις δήθεν υπεύθυνες πολιτικές δυνάµεις
του τόπου, που τώρα θέλουν και εκλογές για να σώσουν την
χώρα. Θα µας σώσετε εσείς, που µας λεηλατήσατε, µας ρηµά-
ξατε, χρεοκοπήσατε τη χώρα και δεν µας λέτε τι κάνατε τα
λεφτά!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Όµως, ξέρετε, δεν είναι απλώς κανόνι, γιατί τις προϋποθέσεις

για το κανόνι αυτό τις δηµιουργήσατε µε δικές σας ενέργειες,
έχοντας καλύψει πλήρως τα νώτα σας. Δεν είναι, λοιπόν, κανόνι.
Είναι συνειδητή και κακόβουλη κακοπιστία. 

Και θέλω να πω και κάτι ακόµα. Το πρόβληµα είναι ότι µαζί σας
και εξαιτίας της δικής σας πρακτικής δυσφηµείτε στο σύνολό
του το πολιτικό σύστηµα και κερδίζουν έδαφος δυνάµεις που το
παίζουν δήθεν αντισυστηµικές και λένε «όλοι ίδιοι είναι» και λένε
«όχι στα κόµµατα, να καεί η Βουλή». Εξαιτίας σας συµβαίνει
αυτό! Εξαιτίας αυτών των πολιτικών επιλογών δυσφηµούνται οι
θεσµοί, δυσφηµείται η δηµοκρατία.

Και πάµε, λοιπόν, τώρα -γιατί βλέπω ότι έχουν ανάψει τα αίµατα-
να σας εξηγήσω και λίγο για το περίφηµο «τρίγωνο της διαπλο-
κής», γιατί λέτε ότι δεν υπάρχει. Τη σχέση ανάµεσα στις τράπεζες,
τα ΜΜΕ και τα κόµµατά σας να σας την εξηγήσω λίγο, να εξηγή-
σουµε πώς ωφελούσε ο ένας τον άλλο. Ξέρετε, τώρα η οµερτά
έχει σταµατήσει και αρχίζουν κάποιοι και µιλάνε. Και τα συνεται-
ράκια άρχισαν να δίνουν ο ένας τον άλλον και µάλιστα, ορισµένες
φορές, µε ανατριχιαστικές λεπτοµέρειες. Από αυτό το τρίγωνο,
λοιπόν, οι πρώτοι ωφεληµένοι ήσασταν εσείς. Δεν υπάρχει αµφι-
βολία! Με τον δανεισµό που σε εποχές εκλογών εκτοξευόταν
όλως τυχαίως, παραβιάζατε µια συνταγµατική αρχή: ότι τα κόµ-
µατά σας είναι ισότιµα µε τα άλλα κόµµατα στις εκλογικές αναµε-
τρήσεις. Είχατε άφθονο χρήµα για να διαφηµίζεστε προεκλογικά,
είχατε άφθονο χρήµα για να µετακινείτε ψηφοφόρους, είχατε
άφθονο χρήµα για να πληρώνετε δηµοσκοπήσεις και να καθορί-
ζετε το κλίµα. Τις τελευταίες σαράντα οκτώ ώρες υπήρξε µια ρα-
γδαία µετακίνηση και γι’ αυτό διαψεύστηκαν αυτές οι δηµοσκο-
πήσεις. Όλως τυχαίως πάντα σαράντα οκτώ ώρες πριν τις εκλογές
υπήρχε µετακίνηση των ψηφοφόρων. Είχατε άφθονο χρήµα για
να κάνετε εντυπωσιακές προεκλογικές εκστρατείες, είχατε τα
ΜΜΕ, που βεβαίως εισέπρατταν τα χρήµατα αυτής της διαφήµι-
σης και είχατε εξασφαλίσει από αυτά ένα καθεστώς ιδιότυπης
ασυλίας. Κατείχαν τις δηµόσιες τηλεοπτικές συχνότητες παρανό-
µως, χωρίς να έχουν πληρώσει ποτέ φράγκο και κάθε φορά, µε
µια πονηρή τροπολογία, τα απαλλάσσατε και από άλλες υποχρε-
ώσεις όπως τον φόρο επί των διαφηµιστικών εσόδων.

Επιπλέον δε, επειδή πολλοί ιδιοκτήτες ΜΜΕ ήταν µπλεγµένοι
και σε άλλες επιχειρήσεις, ωφελούνταν και από εκεί µε άλλες
τροπολογίες. Έπαιρναν προνοµιακές συµβάσεις, που ήταν σκαν-

δαλώδεις, έµπαιναν µε φόρα στα δηµόσια έργα, όπου τότε η µίζα
πήγαινε σύννεφο.

Και έρχεστε τώρα εδώ και ήσαστε τόσο αστείοι και µας πα-
ρουσιάζετε ότι ανέβηκε η διαφθορά στη χώρα όταν ο ΣΥΡΙΖΑ
ανέβηκε στην εξουσία. Γιατί; Διότι παρουσιάζετε την ετήσια έκ-
θεση µιας ΜΚΟ µε το όνοµα «Διεθνής Διαφάνεια», η οποία, όµως,
αφορά την υποκειµενική τεκµηρίωση µέτρησης της αντίληψης
της διαφθοράς, όχι το πραγµατικό µέγεθος της διαφθοράς. Και
ξέρετε τι γίνεται; Έχουν ανοίξει τώρα µε εµάς όλες οι υποθέσεις
της διαφθοράς και η αίσθηση της κοινής γνώµης είναι ότι, ναι, η
Ελλάδα είναι µια διεφθαρµένη χώρα. Εσείς συγκαλύπτατε και
εµείς αποκαλύπτουµε. Αυτή είναι η διαφορά. Και  µας παρουσιά-
ζετε πίνακες εδώ. Μας παρουσιάζετε πίνακες.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Ξέρετε, το Σύνταγµα προβλέπει ότι η πολιτεία υποχρεούται να

διασφαλίζει την αντικειµενική ενηµέρωση. Όµως, δεν θα σταθώ
εκεί. Το τι λέει ένα µέσο είναι δική του υπόθεση. Αν είναι αντικει-
µενικό ή όχι πρέπει να το κρίνει, σε τελική ανάλυση, ο ίδιος ο τη-
λεθεατής, ο ακροατής, ο κόσµος, οι πολίτες. Θα σας πω, όµως,
το εξής: Η πραγµατική δύναµη των µέσων δεν είναι σε αυτά που
λένε, αλλά σε αυτά που κρύβουν. Και σας έκαναν όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια σκανδαλωδώς πλάτες όσο ήσασταν κυβερνή-
σεις. Και τώρα σας κάνουν. Εξαφάνιζαν συστηµατικά από την
ατζέντα τους ειδήσεις και γεγονότα που ήταν δυσάρεστα για
σας, πράγµατα που σε καµµία περίπτωση δεν σας συνέφερε να
ακουστούν και τώρα το κάνουν µε τον ακριβώς αντίθετο τρόπο.
Αν είχατε εσείς υποστεί το 1/10 της εκστρατείας αποδόµησης
που υφίσταται αυτή η Κυβέρνηση επειδή επέλεξε να συγκρου-
στεί µε αυτό το τρίγωνο της διαπλοκής, δεν θα είχατε αντέξει όχι
σαράντα χρόνια, ούτε σαράντα µέρες στην εξουσία.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Τέλος, οι τράπεζες εξασφάλισαν ένα καθεστώς που δεν τις

ενοχλούσε σε τίποτα. Μπορούσαν να παραβιάζουν κανόνες ατι-
µώρητα. Οποιαδήποτε διάταξη τις ευνοούσε, σας την έφερναν
έτοιµη και απλά την προωθούσατε διεκπεραιωτικά στη Βουλή,
την ώρα που οι εισπρακτικές εταιρείες εξουθένωναν τους πολί-
τες µε καθηµερινό bullying για λογαριασµό των τραπεζών, εσείς
το γλεντάγατε κανονικά. Τα εκατοµµύρια έδιναν και έπαιρναν, οι
χαριστικές τροπολογίες επίσης. Δεν τις ακουµπήσατε τις τράπε-
ζες και δεν τις ακούµπησαν ποτέ ούτε τα µέσα ενηµέρωσης.

Και επειδή θα µε πείτε κακοπροαίρετο, ακούστε τι έγραψε
προχθές µια δηµοσιογράφος του «ΔΟΛ», µια από αυτούς τους
ανθρώπους που αγωνιούν σήµερα για τις δουλειές τους, όχι οι
άλλοι που είναι οι µεγαλο-δηµοσιογράφοι, που άµα δείτε τα
«πόθεν έσχες» τους θα πάθετε πλάκα. Και, βέβαια, δεν ξέρουµε
ακριβώς. Αυτά είναι τα δηλωµένα. Μιλάµε για τους δηµοσιογρά-
φους που θα χάσουν τη δουλειά τους. Λέει, λοιπόν: «Το ΒΗΜΑ
είχε ξεχάσει να κρίνει τις τράπεζες και να τις ελέγχει δηµοσιο-
γραφικά. Δεν έβαζε στο πρωτοσέλιδο τις παράνοµες και κατα-
χρηστικές πρακτικές τους. Σε µια περίοδο όπου σε κάθε σπίτι
δινόταν µια µάχη µε τις τράπεζες, το «ΒΗΜΑ» έγραφε λιβανω-
τούς για κερδοφορίες που ήταν εντελώς έξω από την παγκόσµια
κλίµακα τραπεζικής ανάπτυξης». Και λέει και άλλα, αλλά δεν θα
σας κουράσω.

Αυτό, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το τρίγωνο
της διαπλοκής που εσείς λέτε ότι δεν υπάρχει, αλλά κυβέρνησε
τον τόπο για σαράντα χρόνια.

Και επιτρέψτε µου να κλείσω εστιάζοντας σε δύο θέµατα.
Πρώτον, ο «ΔΟΛ». Σας είπα και προηγουµένως ότι ο κ. Ψυχάρης
βαρύνεται µε κατηγορίες για δεκάδες εκατοµµύρια µαύρου χρή-
µατος και οι εργαζόµενοι, δυστυχώς, οδηγούνται στην ανεργία.
Ας βγάλει ο κόσµος τα συµπεράσµατά του από την πορεία ενός
ιστορικού συγκροτήµατος που έγινε κουβάρι µε τις τράπεζες και
µε το πολιτικό κατεστηµένο. Διότι αυτό ακριβώς είναι το πρό-
βληµα. Με την κατάρρευση του παλιού πολιτικού κατεστηµένου,
κατέρρευσε και το τρίγωνο και τα συγκοινωνούντα δοχεία. Για
αυτό και η κρίση στον Τύπο είναι τα απόνερα της κρίσης του πο-
λιτικού συστήµατος.

Θα ήταν πραγµατικά ευχής έργον να υπάρξει κάποιος και-
νούργιος ιδιοκτήτης, να υπάρξει ρύθµιση των χρεών. Το λέω
όπως θα το έλεγα και για κάθε επιχείρηση που πάει για κλείσιµο.
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Μου έχετε δηµιουργήσει, όµως, την εντύπωση τις δεκαπέντε
αυτές µέρες από την προηγούµενη συζήτηση στη Βουλή, ότι δεν
επιθυµείτε µια τέτοια εξέλιξη. Είναι προφανές. Σας ζήτησα να
δούµε αν µπορούµε να βρούµε µια λύση για τους εργαζόµενους
και είπατε «όχι». Δηµιουργείτε την εντύπωση, λοιπόν, ότι προτι-
µάτε να κλείσει το συγκρότηµα, παρά να ρισκάρετε την πιθανό-
τητα µιας νέας ιδιοκτησίας που δεν θα συνεχίσει να σας
υποστηρίζει σκανδαλωδώς, που δεν θα κινδυνολογεί κάθε µέρα,
δεν θα µας τεµαχίζει, δεν θα παρακαλάει τους δανειστές τους
σκληρούς να µας αντιµετωπίσουν µε σκληρότητα.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Εντάξει, το καταλαβαίνουµε, αλλά ο κόσµος και οι εργαζόµενοι

πρέπει να βγάλουν τα συµπεράσµατά τους για τη στάση σας.
Εµείς, ξέρετε, προνοµιακά δεν θα ενεργήσουµε για κανέναν.

Κάθε επιχείρηση που αντιµετωπίζει πρόβληµα βιωσιµότητας για
εµάς είναι το ίδιο. Πάρτε για παράδειγµα την υπόθεση «ΜΑΡΙ-
ΝΟΠΟΥΛΟΣ». Δεν ήταν δικός µας πολιτικός φίλος. Μάλλον δικός
σας ήταν, του κ. Σαµαρά, του κ. Αναστασιάδη που είχε τα κου-
πόνια του στην εφηµερίδα. Όµως, φροντίσαµε να βρούµε λύση
όχι για αυτόν, αλλά για τους χιλιάδες εργαζόµενους, για τις θέ-
σεις εργασίας. Και το ίδιο προσπαθούµε να κάνουµε για όλους.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Πριν από δύο βδοµάδες σας κάλεσα να βρούµε τον τρόπο να

µην βρεθούν ιστορικά µέσα στο χείλος του γκρεµού. Και ξέρετε,
αυτά τα µέσα σε καµµιά περίπτωση δεν µπορούν να χαρακτηρι-
στούν φιλικά προς την Κυβέρνηση. Ενώ µέχρι τότε, λοιπόν, χύ-
νατε κροκοδείλια δάκρυα για τους εργαζόµενους, ξαφνικά τα
δάκρυα αυτά στέρεψαν.

Θέλω, λοιπόν, εκ νέου να σας καλέσω προσωπικά, κύριε Μη-
τσοτάκη, και όλους τους πολιτικούς Αρχηγούς, αν έχετε κάποια
λύση, να την προτείνετε. Από αυτό θα φανεί αν πραγµατικά θέ-
λετε διάσωση των θέσεων εργασίας και της πολυφωνίας ή µο-
νάχα διασφάλιση ότι θα εκτελούν τυφλά επικοινωνιακές σας
στρατηγικές. Αν σας ενδιαφέρει, λοιπόν, εµείς είµαστε εδώ. Ιδού
η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα.

Δεύτερον, ο αγαπηµένος σας «Κήρυκας Χανίων», κύριε Μη-
τσοτάκη. Ο «ΚΗΡΥΚΑΣ» Χανίων, λοιπόν, εξασφάλισε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ένα δάνειο 300.000 ευρώ έναν µήνα πριν ανα-
στείλει την έκδοσή του. Όταν πιεστήκατε επ’ αυτού, βγήκατε και
είπατε ότι είναι µια ιστορική εφηµερίδα και ότι είστε δισέγγονος
του Βενιζέλου. Δισέγγονος του Βενιζέλου µπορεί να είστε, αλλά
δεν είστε και κληρονόµος της παρακαταθήκης του. Είστε απλά
κληρονόµος της διαπλοκής, κύριε Μητσοτάκη, και µε τη βούλα
της εξεταστικής επιτροπής.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Διότι και εσείς παίρνετε δάνεια για τον ίδιο λόγο που έπαιρνε

και ο κ. Ψυχάρης. Με «αέρα», επειδή είσαστε κάποιος ή ήσασταν
κάποιος και συνεχίζετε να είστε, έχετε όνοµα. Διότι το ακίνητο
που υποτίθεται ότι είχατε βάλει εγγύηση, είχε µπει εγγύηση νω-
ρίτερα και για άλλο δάνειο του «ΚΗΡΥΚΑ».

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Δεν είχε φτιαχτεί καν το ακίνητο.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εποµένως,
«αέρας». Από το δάνειο αυτό έντεκα ολόκληρα χρόνια δεν πλη-
ρώσατε ούτε µισό ευρώ. Και δεν σας ενόχλησε κανείς ποτέ! Δεν
σας έπαιρναν εσάς οι εισπρακτικές εταιρείες από το πρωί µέχρι
το βράδυ, όπως κάνουν σε κάθε άλλο πολίτη που χρωστάει! Κα-
τανοητό, γιατί ήσασταν επώνυµος.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Έντεκα χρόνια αργότερα, όµως, και υπό την πίεση ακριβώς

αυτής της εξεταστικής επιτροπής, που δεν έβγαλε τίποτα κατά
τα άλλα, η τράπεζα τελικά βρήκε το τηλέφωνό σας, κύριε Μη-
τσοτάκη, και τότε πήγατε άρον-άρον σε ρύθµιση. Ακόµα, όµως,
και τότε δεν αποφύγατε τον πειρασµό ενός νέου σκανδάλου,
διότι έτσι µονάχα µπορεί να χαρακτηριστεί η ρύθµιση «µπαλόνι»
που κάνατε. Εσείς, λοιπόν, µπορείτε να πληρώνετε τρία χιλιάρικα
τον µήνα έως τον Νοέµβριο του 2018 και στη λήξη αυτής της πε-
ριόδου θα µπορείτε είτε να καταβάλλετε το υπόλοιπο ποσό, τα
εξακόσια σαράντα εννιά χιλιάρικα, είτε να κάνετε νέα διαπραγ-
µάτευση και νέα ρύθµιση. 

Σας καλώ λοιπόν, να πάµε να βρούµε µαζί έναν άνθρωπο, έναν

συµπολίτη µας, που έχει στεγαστικό δάνειο και πήγε σε ρύθµιση,
επειδή έπεσαν τα εισοδήµατά του επειδή κόψατε τους µισθούς
και δεν µπορεί να πληρώσει τη ρύθµιση, τη µηνιαία δόση. Ρωτή-
στε πόσο του αύξησε το συνολικό ποσό που είχε να πληρώσει
και αν το χαρτί που τελικά αυτός υπέγραψε, του δίνει το δι-
καίωµα να πάει σε νέα ρύθµιση, όπως εσείς. 

Αυτά τα λέω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µην κοροϊ-
δευόµαστε εδώ, ποιος είναι διαπλοκή και ποιος δεν είναι.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Για να µείνω, όµως, στο πολιτικό µέρος, θέλω να επαναλάβω

το εξής: Ακόµα και σε αυτήν τη ρύθµιση, πήγατε όταν έγινε η
εξεταστική και ξέσπασε θόρυβος. Και ξέρετε τι µου θυµίζει αυτό,
κύριε Μητσοτάκη; Μια άλλη υπόθεση για την οποία έχετε κατη-
γορηθεί, για το δώρο από την εταιρεία «SIEMENS» ενός τηλε-
φωνικού κέντρου, αξίας 130 χιλιάδων ευρώ. Δεν είναι έτσι; Δεν
είναι έτσι.

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Βέβαια εδώ, έχω ένα ερώτηµα: Εκατόν τριάντα χιλιάδες ευρώ
τηλεφωνικό κέντρο. Τι ήταν; Διαστηµικό; Να ενηµερώσω τον κ.
Παππά που ξεκίνησε διαστηµική υπηρεσία, µήπως πάρει κι
αυτός.

(Γέλωτες- χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ 
και των ΑΝΕΛ)

Αυτό, λοιπόν, το τηλεφωνικό κέντρο που σας το έδωσαν το
2007, τρέξατε να το αποπληρώσετε, όχι σε εξήντα µέρες που
έγραφαν τα τιµολόγια, αλλά µόνο όταν µπήκε ο εισαγγελέας στα
γραφεία της «SIEMENS». Το ίδιο κάνατε και µε την υπόθεση του
«ΚΗΡΥΚΑ» Χανίων. 

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη, τι φασαρία θα είχε
γίνει αν εγώ είχα τέτοιες δωρεές, αν εγώ έπαιρνα δάνειο για την
εφηµερίδα του χωριού µου και δεν το πλήρωνα για έντεκα χρό-
νια. Τι φασαρία θα είχε γίνει στις ιστοσελίδες, στα µέσα ενηµέ-
ρωσης, στις τηλεοράσεις, παντού! Το προσπερνάω όµως, αυτό.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και το λέω µε λύπη µου- δεν πε-

ριµένω σήµερα ούτε από τη Νέα Δηµοκρατία ούτε από το
ΠΑΣΟΚ κάποια εποικοδοµητική στάση στη συγκεκριµένη συζή-
τηση και καταλαβαίνω γιατί. Είναι πολλά τα λεφτά. Και είναι πολύ
βρώµικη η ιστορία για να την πετάξετε από πάνω σας µε ένα «κά-
ναµε λάθη, αλλά τώρα κάνουµε εξυγίανση και, εντάξει, αλλάξαµε
και γραφεία». Σε αντίθεση µε την κυνική σας οµολογία, που δεν
αρκεί για τις διαχρονικές σας ευθύνες, η Κυβέρνηση σήκωσε τη
βαριά ευθύνη της εξυγίανσης του πολιτικού συστήµατος µε κό-
στος. 

Και η εξεταστική αυτή δεν είναι η µοναδική µας πρωτοβουλία
σε αυτήν την κατεύθυνση. Αλλάξαµε τη σύνθεση της Επιτροπής
Ελέγχου των οικονοµικών των πολιτικών κοµµάτων, ενισχύοντας
την ανεξαρτησία της σε αντίθεση µε ό,τι συνέβαινε έως το 2014.
Ψηφίσαµε τον ν.4339, τον νόµο για τα ραδιοτηλεοπτικά µέσα
ενηµέρωσης και πλέον, παρά την περιπέτεια που είχαµε στο
Σ.τ.Ε., ο νόµος ισχύει και είναι πλέον το Εθνικό Συµβούλιο Ρα-
διοτηλεόρασης αυτό που οφείλει να τον εφαρµόσει και να προ-
χωρήσει στην άµεση διεξαγωγή διαγωνισµού, ώστε να µπει τέλος
στον πυρήνα της διαπλοκής, στις τσάµπα, δηλαδή, τηλεοπτικές
συχνότητες όλα αυτά τα χρόνια.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Ψηφίσαµε την απλή αναλογική για τη δίκαιη εκπροσώπηση των

πολιτικών κοµµάτων και το τέλος του άγονου, ανεξέλεγκτου και
ασύδοτου δικοµµατισµού. Θεσπίσαµε Κανονισµό Δεοντολογίας
για τους Βουλευτές µε ειδική απόφαση της Βουλής και ξεκινάµε
άµεσα έναν ευρύτατο διάλογο για την Αναθεώρηση του Συντάγ-
µατος, στην οποία κεντρική θέση έχει η αναθεώρηση του άρθρου
86 περί ευθύνης Υπουργών.

Παράλληλα, δεσµευόµαστε άµεσα για συγκεκριµένη δέσµη
µέτρων ως προς τη διαφάνεια των συναλλαγών των κοµµάτων
µε τις τράπεζες, να ενηµερώνεται η Επιτροπή Ελέγχου και η Τρά-
πεζα της Ελλάδος για κάθε δανειακή σύµβαση ή για κάθε τρο-
ποποίηση υφιστάµενης σύµβασης και δη να ενηµερώνεται
εγγράφως, οι δανειοδοτήσεις των κοµµάτων να γίνονται µόνο µε
αιτιολογηµένη απόφαση του διοικητικού συµβουλίου των πιστω-
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τικών ιδρυµάτων που δανειοδοτούν και σε πλήρη συµµόρφωση
µε την τραπεζική δεοντολογία. 

Έτσι, τα πρόσωπα που αναλαµβάνουν την ευθύνη της χορή-
γησης του δανείου θα εντοπίζονται αµέσως, όχι όπως σήµερα
που για να εντοπιστούν αυτά τα πρόσωπα χρειάζεται εξεταστική
επιτροπή της Βουλής. Η ενηµέρωση για τη δανειοδότηση θα
αναρτάται στο διαδίκτυο από την Επιτροπή Ελέγχου και όλοι οι
πολίτες θα γνωρίζουν τους όρους της δανειοδότησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πω ένα πράγµα µόνο: Η
χώρα περνάει δύσκολα εδώ και πολλά χρόνια και ο λαός µας έχει
κάνει θυσίες που ξεπερνούν κατά πολύ αυτό που τού αναλογεί,
αλλά ξεπερνούν κατά πολύ και τις αντοχές του. Γι’ αυτό η Κυ-
βέρνησή µας δεν πρόκειται να κάνει πίσω σε κανένα θέµα που
αφορά ζητήµατα διαφάνειας και υπεράσπισης του δηµόσιου
συµφέροντος. Όλα θα βγουν στο φως. 

Σας διαβεβαιώνω ότι µε τη σηµερινή συζήτηση «δεν ψεκάσαµε,
σκουπίσαµε, τελειώσαµε», δεν «κρύβουµε κάτω από το χαλί».
Μόλις τώρα ξεκινάµε. Η υπεράσπιση της διαφάνειας είναι θέµα
τιµής για τη δηµοκρατία, είναι ζήτηµα κύρους για τους θεσµούς,
για την ίδια τη δηµοκρατία. Γι’ αυτό να είστε σίγουροι ότι θα προ-
χωρήσουµε µέχρι τέλους µε όποιο κόστος, όσο και αν αυτό σας
προκαλεί άγχος. Έχετε πράγµατι να απολογηθείτε για πολλά. 

Ένα πράγµα λέω: Με τη διαπλοκή δεν τελειώσαµε. Τώρα αρ-
χίζουµε! Η συνέχεια είναι στα χέρια της ελληνικής δικαιοσύνης.

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει για δύο λεπτά επί προσωπικού ο κ. Ξυδάκης,

µετά ο κ. Τσακαλώτος και ύστερα ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

Ορίστε, κύριε Ξυδάκη.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ κι
εγώ τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, κυρία Γεννηµατά, δεν
υπήρξε προσωπικό για σας. 

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Κύριε Πρόεδρε …

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Γνωρίζω τι είναι προσω-
πικό. Δεν θα µου υποβάλετε εσείς τη διαδικασία.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Κύριε Πρόεδρε …

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κυρία Γεννη-
µατά. Δεν υπήρξε προσωπικό. Σας παρακαλώ πολύ!

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Έκανε προσωπική ανα-
φορά σε µένα ο Πρωθυπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Η προσωπική αναφορά δεν
συνιστά προσωπικό. Συνεννοούµαστε πολύ καλά. Σας παρακαλώ
πολύ.

Κύριε Ξυδάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Θέλω να βοηθήσω τον κ. Μητσοτάκη

να αυξήσει τη δυνατότητά του να κατανοεί τα κείµενα και τα νοή-
µατα, να του κάνω µερικές υποδείξεις φιλικές για το πού θα κα-
ταλάβει τι είναι προπαγάνδα, ποια είναι …

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δυο λεπτά, σας παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µ’ αυτό το ύφος θα συ-

νεχίσει; Σε ποιον νοµίζει ότι µιλάει ο κύριος συνάδελφος;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κικίλια, αρχίσαµε;

Σας παρακαλώ πάρα πολύ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Να τον επαναφέρετε στην τάξη.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κικίλια, σας παρα-

καλώ πολύ. Απαντάει επί του θέµατος που ετέθη για δήθεν δή-
λωσή του. Παρακαλώ πολύ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Να µιλήσει για τη δήλωση.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έτσι όπως πάµε, θα συνε-

χίσουµε για πολλές ώρες. Ενώ δεν είναι σήµερα προ ηµερησίας
διατάξεως συζήτηση, ζήτησαν οι πολιτικοί Αρχηγοί να προηγη-
θούν. Θα κλείσουµε µε τους πολιτικούς Αρχηγούς. Είναι επίσης
επτά Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, είναι δύο Υπουργοί και είναι

είκοσι συνάδελφοι που θα µιλήσουν όλοι, όσο είµαι εγώ εδώ
πέρα. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Ηρεµία, ησυχία και πολλή υποµονή σήµερα.
Κύριε Ξυδάκη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Αρχηγέ της Αξιωµατικής Αντιπο-

λίτευσης, για να µην τρολάρετε τον ίδιο σας τον εαυτό και για
να µάθετε τι είναι προπαγάνδα ή τι είναι γελοία προπαγάνδα, αρ-
χίστε µε την ταινία «Η Ζωή του Μπράιν» των Monty Pythons. Κάθε
φορά που ακούγεται µια επικατάρατη λέξη, λιθοβολείται αυτός
που τη λέει, όποιος και να είναι. Λιθοβολείτε τον εαυτό σας. Δεν
καταλαβαίνετε τι ακούτε. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας παρακαλώ! Στον κ. Μητσοτάκη µιλάω. Με ανέφερε και του

απαντώ. 
Όταν επίσης, κύριε Αρχηγέ της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,

αν θέλετε να καταλάβετε ποιο είναι το ιστορικό βάθος της αγω-
νίας ενός αριστερού εκλεγµένου Βουλευτή για το πού πάει ο
τόπος, αρχίστε µε την έκθεση Πόρτερ και να διαβάσετε τι λέει ο
απεσταλµένος του Αµερικανού Προέδρου το 1947 για την παρα-
σιτική ελίτ, την οποία φαίνεται ότι φιλοδοξείτε να συνεχίσετε στις
µέρες µας. 

Αν δεν το ξέρετε, έχουµε δύο εξαίρετους ιστορικούς, οι οποίοι
υπηρετούν το ελληνικό κράτος. Ο ένας κοσµεί την Κυβέρνησή
µας. Είναι ο Γιώργος Σταθάκης. Ο άλλος είναι ο Μιχάλης Ψαλι-
δόπουλος, ο οποίος εκπροσωπεί την Ελλάδα στο Διεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο, σε κρίσιµα πόστα της ελληνικής δηµόσιας ζωής.
Αυτοί γνωρίζουν τι έλεγε ο Αµερικανός Πωλ Πόρτερ για την πα-
ρασιτική ελληνική ελίτ. Φιλοδοξείτε να εκπροσωπήσετε την ίδια
συνέχεια, αυτούς που θησαύριζαν εις βάρος…

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Κύριε Πρόεδρε, αρκετά! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία παρακαλώ. 
Κύριε Ξυδάκη, ολοκληρώστε σας παρακαλώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Και ένα τελευταίο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Δεν το είπατε; Αυτό είναι το προ-

σωπικό! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Σας παρακαλώ, δεν απαντώ σε εσάς. 
Για να καταλάβετε την αγωνία της κοινωνικής, της ιστορικής

Αριστεράς αυτά τα δύσκολα χρόνια της ιστορικής δοκιµασίας,
θα σας πω µια κουβέντα ενός σπουδαίου Έλληνα, του σπουδαι-
ότερου εν ζωή Έλληνα ιστορικού. Δεν ξέρω εάν το γνωρίζετε.
Είναι ένα Λευκαδίτης άνθρωπος, λέγεται Σπύρος Ασδραχάς. Λέει
ο Σπύρος Ασδραχάς ότι είµαστε ένας ιστορικός λαός. Και τι ση-
µαίνει αυτό; Σηµαίνει ευθύνη ενώπιον της µνήµης, ευθύνη ενώ-
πιον του µέλλοντος. Αυτήν την αγωνία έχουµε. 

Ο Σπύρος Ασδραχάς λέει –και τελειώνω µε αυτό ελπίζοντας
να µπείτε στην ίδια αγωνία που έχουµε εµείς και να το καταλά-
βετε- ότι ο πολίτης ενός ιστορικού λαού έχει την αγωνία του µέλ-
λοντος, διότι γνωρίζει ότι θα ζούµε και µετά τον θάνατό µας. 

Εδώ µιλάµε, στοχαζόµαστε και συζητούµε, κύριε Μητσοτάκη,
για τις µέλλουσες γενιές, όχι από τη λύσσα µας ποιος θα είναι ο
επόµενος νοµάρχης στην αποικία χρέους που θα λέγεται Ελ-
λάδα. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο επί του Κανονισµού. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κύριε Τζα-

βάρα, αφήστε να κυλήσει η συζήτηση. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Με εντυπωσιάζει το γεγονός

πως ξέρετε ότι παραβιάζετε ο Κανονισµός µε την προσωπικά
απεύθυνση του προηγουµένου οµιλητή προς τον κ. Μητσοτάκη
και τον αφήνετε να οµιλεί. Ξέρετε πολύ καλά ότι όποιος µιλάει
από τα έδρανα, απευθύνεται στον Πρόεδρο του Σώµατος και δεν
επιτρέπεται να απευθύνεται κάποιος προσωπικά σε συνάδελφο.
Και το ανεχθήκατε, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ για την
υπόδειξη, κύριε συνάδελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι το άρθρο 66. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Τζαβάρα, για την υπόµνηση. Εγώ παραδέχοµαι ότι δεν θυµάµαι.
Δεν έχω πρόβληµα. 

Κύριε Τσακαλώτε, κύριε Υπουργέ Οικονοµικών, θέλετε τον
λόγο επί του θέµατος που ετέθη από την οµιλία του κ. Μητσο-
τάκη; 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν
θέλω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν θέλετε να πάρετε τον
λόγο. Ευχαριστώ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μητσοτάκης. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά δεν περίµενα
ότι σε αυτήν εδώ την Αίθουσα θα έφτανε η µέρα που ο εκλεγµέ-
νος Πρωθυπουργός της χώρας γίνεται το κούφιο µεγάφωνο του
κ. Βαξεβάνη. Ντροπή σας, κύριε Τσίπρα. Ντροπή σας! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αναφερθήκατε στα δάνεια του «ΚΗΡΥΚΑ». Αποκρύψατε το γε-

γονός ότι ο «ΚΗΡΥΚΑΣ» ήταν η µόνη περιφερειακή εφηµερίδα η
οποία ελέγχθηκε από την εξεταστική επιτροπή. Γιατί άραγε; Γιατί
άραγε, κύριε Τσίπρα; Για απαντήστε εδώ πέρα.

Δεν υπήρξε καµµία άλλη περιφερειακή εφηµερίδα, η οποία
ελέγχθηκε. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ

πολύ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Και βέβαια, αποκρύψατε, κύριε Τσίπρα, το πιο ουσιαστικό.
Αποκρύψατε το γεγονός ότι για το ζήτηµα…

Κύριε Φάµελλε, θα του τα πείτε µετά του κ. Τσίπρα. Καθήστε
κάτω, δεν πειράζει. Θα του τα πείτε µετά, µην ανησυχείτε. Φέρτε
και τον κ. Βαξεβάνη να σας τα πει. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ! Κάντε ησυχία!
Συνεχίστε, κύριε Μητσοτάκη.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Αποκρύψατε, κύριε Τσίπρα, ότι για το ζήτηµα του «ΚΗ-
ΡΥΚΑ» υπήρξε πόρισµα της Τράπεζας της Ελλάδος. Τι λέει, κύριε
Τσίπρα, αυτό το πόρισµα; «Δεν σηµειώθηκε παρέκκλιση από τα
διαλαµβανόµενα στην τότε πιστωτική πολιτική της τράπεζας, ενώ
οι κίνδυνοι καλύπτονται εµπραγµάτως, οι εισπράξεις των ενοι-
κίων, έστω και µειωµένες, διενεργούνται κανονικά». Δεν γνωρί-
ζετε ότι το δάνειο έχει απόλυτη εξασφάλιση;  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, σταµατήστε!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Δεν γνωρίζετε ότι από όλες τις υποθέσεις που ελέγχθηκαν
από την εξεταστική επιτροπή, ο «ΚΗΡΥΚΑΣ» είναι το µόνο µέσο
του οποίου ο δανεισµός είναι απόλυτα καλυµµένος; Δεν τα γνω-
ρίζετε αυτά; Δεν σας ενηµέρωσε ο κ. Φάµελλος για όλα αυτά; 

Ντροπή σας, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, να πέφτετε τόσο χαµηλά
σε αυτήν την Αίθουσα. Πόσω µάλλον…

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: …(δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Σας παρακαλώ! Μαζευτείτε λίγο, κυρία µου!
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι θέλετε τέλος πάντως;

Εγώ θα κάνω τη διαδικασία εδώ µέσα! Το καταλάβατε; Σας πα-
ρακαλώ πολύ!

Κύριε Μητσοτάκη, συνεχίστε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Αποκρύψατε συνειδητά το γεγονός ότι υπάρχουν εµπράγ-
µατες εξασφαλίσεις, οι οποίες υπερκαλύπτουν το ύψος του
δανεισµού. Η µισή αλήθεια είναι χειρότερη από το ψέµα, κύριε
Τσίπρα. Και πράγµατι, πρέπει να είστε πολύ απογοητευµένος και
πολύ προβληµατισµένος από την πορεία της χώρας για να φτά-
νετε στο σηµείο να εξαπολύετε τέτοιες προσωπικές επιθέσεις.
Πραγµατικά λυπάµαι. Λυπάµαι!

Να πω και δυο πράγµατα ακόµα για τα υπόλοιπα στα οποία

αναφερθήκατε. Αναφερθήκατε µε σκληρή γλώσσα, κύριε Τσίπρα,
στο ζήτηµα του κ. Ψυχάρη. Είπατε ότι έχει βίλες, κρυφούς λογα-
ριασµούς, ότι στην ουσία είναι ο βασικός υπαίτιος της χρεοκο-
πίας του «ΔΟΛ» και µπορεί να έχετε και δίκιο, ξέρετε, κύριε
Τσίπρα. Δεν µου λέτε, γιατί τον συναντήσατε τέσσερις φορές µυ-
στικά; Δεν τα ξέρατε τότε; Δεν τα γνωρίζατε τότε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και δεν µου λέτε, κύριε Τσίπρα, επιβεβαιώνετε ή όχι τη

γνώµη…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Γελάει ο κόσµος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα. Ηρεµήστε!
Και εσείς µην απευθύνεστε έτσι και εσείς, κύριε Αρχηγέ της

Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, επειδή είναι επί προσωπικού, µην
επεκτείνεστε στο θέµα Ψυχάρη κλπ.. Δεν αφορά εσάς.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Κύριε Πρόεδρε, µη µου κάνετε υποδείξεις. Σας παρακαλώ!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μπορώ να σας κάνω υπο-
δείξεις.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Δεν θα µου κάνετε καµµία υπόδειξη!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Μητσοτάκη, σε µένα
όχι αυτά!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Δεν θα µου κάνετε καµµία υπόδειξη!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Μητσοτάκη, θα σας
κάνω υποδείξεις. Το καταλάβατε; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Καµµία υπόδειξη σε µένα!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σοβαρά; Δεν δέχεστε υπο-
δείξεις από το Προεδρείο; Γιατί όχι;  

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Επειδή µε παρακαλάτε…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Όχι µαθήµατα σε µένα!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, δίνω µαθήµατα και σε

σας, αν χρειαστεί. Καταλάβατε; Καθένας έχει τον ρόλο του. Σας
παρακαλώ πολύ!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Κύριε Τσίπρα, κοιτάξτε µε, αν έχετε την καλοσύνη. Κοι-
τάξτε λίγο. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ναι, κύριε
Μητσοτάκη.

(Γέλωτες - χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Επιβεβαιώνετε, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, ή όχι ότι ζητήσατε
από τον κ. Ψυχάρη την αντικατάσταση του κ. Μητρόπουλου από
τον κ. Μουλόπουλο; Ναι ή όχι; Το πετύχατε δύο χρόνια µετά,
κύριε Τσίπρα. Και µιλάτε εσείς για διαπλοκή και δεν ντρέπεστε
λίγο; Δεν ντρέπεστε λίγο;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και κλείνω µε ένα ζήτηµα, στο οποίο αναφερθήκατε σχετικά

µε τις δηµοσκοπήσεις. Αφήσατε ένα υπονοούµενο ότι επειδή εί-
χαµε µεγάλο τραπεζικό δανεισµό και στενές σχέσεις µε εταιρείες
δηµοσκοπήσεων, είχαµε αλλαγές στα αποτελέσµατα των δηµο-
σκοπήσεων την τελευταία στιγµή, που δεν συµβάδιζαν µε το τε-
λικό εκλογικό αποτέλεσµα. Τώρα, που δεν έχουµε χρήµατα να
δώσουµε στις δηµοσκοπήσεις, γιατί µας δείχνουν δεκαπέντε µο-
νάδες µπροστά, κύριε Τσίπρα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Γεννηµατά, έχετε

τον λόγο για δύο λεπτά, έτσι ώστε ο Πρωθυπουργός ύστερα να
τα λάβει υπ’ όψιν του εν συνόλω και να κλείσει αυτός ο εµβόλιµος
κύκλος που δηµιουργήθηκε. 

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Δυστυχώς, παρακολουθήσαµε σήµερα µια συζήτηση που την
ευτέλισε µε ευθύνη του ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Κάνατε µια συ-
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ζήτηση σήµερα σαν να µην προηγήθηκαν δέκα µήνες συζήτησης
στην εξεταστική, σαν να µην δούλεψαν τόσοι Βουλευτές, σαν να
µην γράφτηκαν όλα αυτά τα Πρακτικά, σαν να ξεκινάµε από το
µηδέν. 

Εγώ κατάλαβα ένα πράγµα. Ετοιµάζεστε, κύριε Πρωθυπουργέ,
για µια συνθηκολόγηση ηττηµένου ξανά. Και το µόνο πράγµα
που σας έχει αποµείνει είναι να στάζετε δηλητήριο. Ήρθατε εδώ
και µας ξαναείπατε ότι συλλήβδην τα σαράντα χρόνια της Μετα-
πολίτευσης ευθύνονται για την κρίση και τα µνηµόνια. 

Κι επειδή, ξέρετε, τοποθετήθηκε προηγουµένως κι ένας
Υπουργός σας και ο ελληνικός λαός λέει ότι όποιος έχει τη µύγα
µυγιάζεται, δεν αναφέρθηκα ποτέ σε κανένα όνοµα Υπουργού
σας. Αν, όµως, ο Υπουργός που τοποθετήθηκε αισθάνεται ότι ευ-
θύνεται γιατί περιορίζει έρευνες για τη συγκεκριµένη εποχή του
2004-2009, τότε υπάρχει σοβαρό πρόβληµα, κύριε Πρωθυ-
πουργέ. 

Κι εγώ επαναλαµβάνω το εξής: Δεν θα υπήρχε η ανάγκη για
τα µνηµόνια, αν δεν είχε προηγηθεί η καταστροφική περίοδος
της Νέας Δηµοκρατίας από το 2004 έως το 2009, αυτή που ο κ.
Μητσοτάκης καλύπτει µε αφωνία κι εσείς µε αυτό το περίεργο
και ιδιότυπο φλερτ. Επιτέλους, επτά χρόνια κι ούτε µια λέξη από
µεριά σας. Ντροπή επιτέλους! Ντροπή!

Κι έρχοµαι στα όσα είπατε. Ζητήσατε τη γνώµη µας κι αν
έχουµε κάτι να καταθέσουµε δηµιουργικό για τα ζητήµατα των
µέσων και των κόκκινων δανείων των επιχειρήσεων. Από το πρωί
έχω κάνει δηµόσια παρέµβαση κι έχω ζητήσει διακοµµατική επι-
τροπή, γιατί αυτά τα θέµατα, κύριε Πρωθυπουργέ, πρέπει να λύ-
νονται θεσµικά πάνω από το τραπέζι, συλλογικά, µε την
προσπάθεια όλων των κοµµάτων της Βουλής -των δηµοκρατικών
τουλάχιστον- και όχι σε κρυφές συναντήσεις και µε κοµισάριους.
Δεν έχετε λοιπόν παρά να ανταποκριθείτε στην παρέµβασή µου
και να σχηµατίσετε αύριο το πρωί διακοµµατική επιτροπή για να
σώσουµε θέσεις εργασίας και στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης,
αλλά και στις ελληνικές επιχειρήσεις που αυτή την στιγµή είναι
σε αδιέξοδο. 

Και κλείνω µε τα όσα είπατε για τα οικονοµικά του ΠΑΣΟΚ. Σας
παραπέµπω στις αποστοµωτικές απαντήσεις που έδωσε ο Νίκος
Σαλαγιάννης, τις οποίες οι Βουλευτές σας πλαστογράφησαν
προκειµένου να βγει το συγκεκριµένο πόρισµα και θα έπρεπε
κάτι να πείτε γι’ αυτό στην τοποθέτησή σας, γιατί σας προκά-
λεσα. Είναι τουλάχιστον ανοησία να υποστηρίζει πολιτικός σε
αυτήν την Αίθουσα ότι υπάρχουν 15.000.000 αυτήν τη στιγµή σε
τοίχους ή σε περίεργα χρηµατοκιβώτια και συρτάρια του ΠΑΣΟΚ
και δεν πρόκειται για λογιστικό εύρηµα, το οποίο λένε και οι ορ-
κωτοί λογιστές. 

Όσον αφορά δε αυτό που είπατε για τα χρέη µας, κύριε Πρω-
θυπουργέ, είπατε ότι χρωστάµε 200.000.000 ευρώ στις τράπεζες
και δεν τα εξυπηρετούµε και δεν ενδιαφερόµαστε. Είµαστε πολύ
αξιοπρεπείς. Δεν χρωστάµε 200.000.000 ευρώ, χρωστάµε
100.000.000 ευρώ και το θεωρούµε πολύ µεγάλο βάρος. Εξυπη-
ρετούµε όσο µπορούµε τις υποχρεώσεις µας και σας συνιστώ
κλείνοντας, κύριε Πρωθυπουργέ, να µην ανησυχείτε για τα δικά
µας, γιατί εµείς κάθε µέρα δυναµώνουµε και θα είµαστε πολύ
γρήγορα σε θέση να ανταποκριθούµε στις υποχρεώσεις µας έτσι
όπως πρέπει. Να αρχίσετε να ανησυχείτε για τις δικές σας υπο-
χρεώσεις, γιατί επιστρέφετε εκεί που πραγµατικά ανήκετε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε. 
Κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Μητσοτάκη, καταλαβαίνω τον εκνευρισµό σας. Όµως,

θα ήθελα µε κάποια στοιχεία συγκεκριµένα να επανέλθω σε ένα
θέµα το οποίο πρέπει κάποια στιγµή και εσείς να απαντήσετε,
αλλά και ο ελληνικός λαός να βγάλει τα συµπεράσµατά του. Και
δεν είναι -αν θέλετε- υποβάθµιση του επιπέδου της συζήτησης
να λέµε σε αυτήν την Αίθουσα επιτέλους «τα σύκα σύκα και τη
σκάφη σκάφη». Διότι τριγύρω µας θα δείτε χιλιάδες συµπολίτες
µας, οι οποίοι έχουν βασανιστεί από τις τράπεζες, οι οποίοι έχουν

δει τις περιουσίες τους να καταρρέουν, να κλείνουν, τα δάνειά
τους να πέφτουν και είχαν άλλη µεταχείριση. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στην ταµπακιέρα. Θα σας πω µόνο ηµερο-
µηνίες. Στις 19-4-2016 έγινε η σύσταση και συγκρότηση της εξε-
ταστικής επιτροπής. Στις 22-4-2016, όλως τυχαίως τρεις µέρες
µετά και µετά από έντεκα χρόνια, η Τράπεζα Πειραιώς αποφασί-
ζει να καταγγείλει τη σύµβαση του χρεολυτικού δανείου της εται-
ρείας µε την επωνυµία «ΚΗΡΥΞ».

Στις 12-7-2016 το θέµα του «ΚΗΡΥΚΑ» αναδεικνύεται στη συ-
νεδρίαση της εξεταστικής επιτροπής, κατά την εξέταση του Δι-
ευθύνοντα Συµβούλου της Τράπεζας Πειραιώς και µετά από
ερώτηση του Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σαντορινιού.

Στις 18-10-2106 ο Πρόεδρος της Επιτροπής, ο κ. Φάµελλος,
στέλνει επιστολή στην Τράπεζα Πειραιώς µε την οποία αιτάται
τη χορήγηση, το αργότερο µέχρι τις 10/11, της σχετικής αλλη-
λογραφίας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Αιτείται! 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ναι, αιτεί-

ται. Αυτό σας µάρανε. Εντάξει. Έχετε δίκιο να µας κάνετε κριτική
στα ουσιώδη, αλλά δώστε και καµµιά απάντηση σε αυτά που σας
λέµε.

Ο κ. Φάµελλος, λοιπόν, στέλνει επιστολή στις 18/10, όπου ζητά
το αργότερο έως τις 10/11 να βγει η σχετική αλληλογραφία της
τράπεζας µε τους εκπροσώπους της εταιρείας. Δεκαπέντε µέρες
µετά την επιστολή του κ. Φάµελλου, η καταγγελία του δανείου
επιδίδεται, δηλαδή στις 2-11-2016, και γίνεται δυνατή η ρύθµιση
της οφειλής. 

Και σας ρωτώ, κύριε Μητσοτάκη: Ποιος άλλος συµπολίτης µας
θα είχε τη δυνατότητα µιας τέτοιας ρύθµισης; Και δεύτερον, είναι
δυνατόν έντεκα χρόνια να σας είχαν ξεχάσει αυτοί που κάθε
µέρα χτυπούσαν τρεις και τέσσερις φορές τα τηλέφωνα των
απλών συµπολιτών µας και να θυµήθηκαν το τηλέφωνό σας µόνο
όταν ανέδειξε η εξεταστική επιτροπή το µεγάλο αυτό θέµα;  

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Είπατε: «Η µόνη περιφερειακή επιχείρηση είναι;». Αν έχετε κι

άλλες, ας τις φέρετε. Αυτό είναι το θέµα σας; Εάν υπάρχουν κι
άλλες περιφερειακές εφηµερίδες ή περιφερειακά έντυπα που
έχουν τέτοια ζητήµατα, να µας τα φέρετε. Δεν είναι απάντηση
αυτή.

Και εν πάση περιπτώσει, επειδή σας αρέσει να ανοίγετε κι
άλλα θέµατα –εγώ δεν αναφέρθηκα σε αυτό- κι επειδή εµείς δεν
µιλάµε από την κοιλιά µας, όταν βάζουµε ζητήµατα, έχουµε τη
έκθεση της ειδικής έρευνας της Τράπεζας της Ελλάδος στις 29-
11-2016, όπου λέει –δεν τα λέµε εµείς, δεν τα λέει η εξεταστική
επιτροπή, τα λέει η έκθεση της έρευνας της Τραπέζης της Ελ-
λάδος- ότι ποσόν 554.000 ευρώ, τουλάχιστον, σίγουρα δεν κα-
τευθύνθηκε στην κατασκευή για την οποία χορηγήθηκε το
δάνειο, χωρίς να είναι γνωστό πού πήγε, όπως λέει η έκθεση.

Και επιπλέον, επειδή, απ’ ό,τι φαίνεται, η συγκεκριµένη επιχεί-
ρηση δεν είχε µόνο αυτό το δάνειο, αλλά είχε κι άλλο δάνειο
ύψους 2.150.000 ευρώ, σας διαβάζω πάλι από την Τράπεζα της
Ελλάδος: «Ο συνολικός δανεισµός της «ΚΗΡΥΞ ΑΕ» από την Παγ-
κρήτια Συνεταιριστική Τράπεζα ανήλθε στα 2.150.000 ευρώ».

Η έκθεση ειδικής έρευνας, λοιπόν, της Τράπεζας της Ελλάδος
σηµειώνει ότι για τον δανεισµό αυτό οι διαδικασίες αξιολόγησης
και παρακολούθησης απείχαν τουλάχιστον της συνήθους τραπε-
ζικής πρακτικής, ενώ κρίνει µη ορθή, από τραπεζική άποψη, τόσο
την αναποτελεσµατική παρακολούθηση της εκταµίευσης, εξαι-
τίας της αποδοχής της πρόωρης εκταµίευσης, όσο και το ότι ση-
µαντικό µέρος του δανείου, προφανώς, δεν κατευθύνθηκε στον
σκοπό για τον οποίο δόθηκε. 

Τι άλλο να πούµε, κύριε Μητσοτάκη; Ρίχνουµε εµείς το επίπεδο
της συζήτησης; Φανταστείτε, αν τέτοια ζητήµατα υπήρχαν όχι
στον Πρόεδρο του κόµµατος, αλλά σε έναν απλό Βουλευτή, τι
θα είχατε κάνει εσείς. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Αν θέλετε, λοιπόν, να µε κρίνετε για τον κ. Ψυχάρη και για

οποιονδήποτε άλλον, να κρίνετε και να συγκρίνετε εάν εγώ από
τη θέση του Πρωθυπουργού ή οποιοδήποτε µέλος της Κυβέρνη-
σης εξυπηρέτησε, ευνόησε, έφερε χαριστικές τροπολογίες της
τελευταίας στιγµής για κάποιον από όλους αυτούς τους κυρίους.
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Αυτό είναι διαπλοκή.
Δεν είναι διαπλοκή εάν βλέπουµε κάποιον. Διαπλοκή είναι εάν

ευνοούµε κάποιον, προκειµένου να µας ευνοήσει µε τα πρωτο-
σέλιδά του, τα οποία µας τα φέρνατε συνέχεια εδώ στο Βήµα της
Βουλής.

Να πω και για τις δηµοσκοπήσεις. Ξέρετε, στο τέλος µπορεί
να µείνετε µε τις δηµοσκοπήσεις στο χέρι. Μην χαίρεστε πολύ.
Γιατί στο τέλος ξυρίζουν τον γαµπρό και χωρίς τον ξενοδόχο να
µην λογαριάζετε. Γιατί ξενοδόχος είναι ο ελληνικός λαός και όχι
οι δηµοσκόποι που έχετε πάρει και για στενούς σας συνεργάτες.

Θέλω, λοιπόν, να κλείσω λέγοντας και στην κ. Γεννηµατά, που
την άκουσα, ότι πρέπει να µας πείτε κάτι τουλάχιστον γι’ αυτά τα
δυο που θα σας πω: Τι τα κάνατε όλα αυτά τα λεφτά; Να δώσετε
µια εξήγηση στον ελληνικό λαό. Τι τα κάνατε τόσα λεφτά; Δεν
ξέρω εάν έκανε και κούρεµα ήδη η κ. Γεννηµατά και λέει ότι δεν
είναι 200 αλλά 100, αλλά εν πάση περιπτώσει και 100 να είναι,
είναι πάρα πολλά! Τι τα κάνατε, όµως, όλα αυτά τα χρήµατα µαζί
µε τις υπέρογκες χρηµατοδοτήσεις από τις κρατικές επιχορηγή-
σεις;

Και δεν συνυπολογίζουµε όλα τα σκάνδαλα της «SIEMENS»,
της «NOVARTIS». Δεν τα υπολογίζουµε αυτά, αλλά τα θεσµικά
λεφτά που παίρνατε από δάνεια –λεφτά που πληρώνουν σήµερα
οι Έλληνες φορολογούµενοι στις τράπεζες- και τα λεφτά από τις
κρατικές επιχορηγήσεις.

Και το δεύτερο ερώτηµα. Σας απασχολεί –ειλικρινά σας το
λέω- εάν ποτέ θα τα ξεπληρώσετε; Ο τελευταίος Έλληνας επι-
χειρηµατίας έχει υποστεί τεράστια ζηµιά. Κάποιοι έχουν πηδήξει
από τα µπαλκόνια τους, κάποιοι έχουν δει το βιός τους να κατα-
στρέφεται, χιλιάδες λουκέτα έχουν µπει. Εσείς παίρνατε αυτά τα
χρήµατα. Σας απασχολεί εάν θα τα επιστρέψετε ποτέ; Υπάρχει
τρόπος να τα επιστρέψετε; 

Διεκδικείτε, µάλιστα, να έρθετε και να µας σώσετε κάποια
στιγµή, εσείς που µας οδηγήσατε στην καταστροφή. Το θέµα
αυτό θα το απαντήσετε; Θεωρείτε ότι είναι λογικό να αποπληρω-
θούν αυτά τα δάνεια, εάν εκχωρηθεί –που δεν εκχωρείται αυτή
τη στιγµή το σύνολο της επιχορήγησης στις τράπεζες- το 60%;
Συνεχίζετε να παίρνετε χρήµατα.

Εµείς, ξέρετε, κύριε Μητσοτάκη, όλοι οι Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και οι Υπουργοί δίνουµε το 40% της βουλευτικής µας απο-
ζηµίωσης, επιπλέον του 20% που προβλέπει ο νόµος –εάν βάλατε
υπογραφή-, για να µπορεί το κόµµα µας να επιβιώνει, να πληρώ-
νει τους λογαριασµούς του, να πληρώνει τα δάνεια της εφηµε-
ρίδας του. Και εσείς µας κατηγορήσατε κιόλας ότι πληρώνει το
κόµµα τα δάνεια της εφηµερίδας.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Εσείς, οι Βουλευτές σας, θα βάλουν το χέρι στην τσέπη, για

να ξεπληρώσετε αυτά που πήρατε δανεικά και αγύριστα από τον
ελληνικό λαό ή θα είναι και αυτά σαν του «ΚΗΡΥΚΑ» Χανίων;
Δώστε µια απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κ. Μητσο-
τάκης για δύο λεπτά για τον «ΚΗΡΥΚΑ».

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Φαντάζοµαι, κύριε Τσίπρα ότι δεν µας εισηγείστε να κου-
ρέψουµε και εµείς τα δάνεια, όπως κουρέψατε και εσείς τα δικά
σας. Έτσι δεν είναι; Αυτό µας προτείνετε; Γιατί είστε το µόνο
κόµµα στο οποίο έχουν κουρευτεί δάνεια. Να µην το ξεχνάµε
αυτό. Κανένα άλλο κόµµα δεν έχει κουρέψει τα δάνειά του.

Εµείς κάνουµε µια πολύ σηµαντική προσπάθεια οικονοµικής
εξυγίανσης της Νέας Δηµοκρατίας. Αναλαµβάνουµε πλήρως τις
ευθύνες µας. Έχουµε κάνει την αυτοκριτική µας και ξεπληρώ-
νουµε σιγά, σιγά τα δάνειά µας, κύριε Τσίπρα. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Και δεν δεχόµαστε από εσάς, που, επαναλαµβάνω, είστε
το µόνο κόµµα που έχει κάνει κούρεµα στα δάνεια του δύο
φορές –και αν δεν το γνωρίζετε, κύριε Τσίπρα, να σας ενηµερώ-
σουν οι συνεργάτες- υποδείξεις σχετικά µε τη συνέπειά µας.

Δεύτερον, δεν µου απαντήσατε για το θέµα του κ. Μουλόπου-
λου. Ζητήσατε από τον κ. Ψυχάρη την αντικατάσταση του κ. Μη-
τρόπουλου από τον κ. Μουλόπουλο, ναι ή όχι; Και όταν χάλασε

η δουλειά, τότε βρεθήκατε απέναντι και αρχίσατε να εκβιάζετε
τον κ. Ψυχάρη; 

Και µιας και µιλήσατε για διαπλοκή, να σας πω εγώ τι είναι δια-
πλοκή. Διαπλοκή, κύριε Παππά και κύριε Τσίπρα, είναι να προσπα-
θείτε να δώσετε άδεια στον κ. Καλογρίτσα, τον οποίο χρηµατο-
δοτούσατε µε δάνεια της Τράπεζας Αττικής, για να πάρει άδεια,
για να κάνει το δικό σας παιχνίδι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και τώρα να τον έχετε και εκδότη στην εφηµερίδα του κ. Βα-

ξεβάνη, να εκτελεί συµβόλαια για τους πολιτικούς σας αντιπά-
λους. Αυτό είναι διαπλοκή. Αυτή είναι η δική σας διαπλοκή, κύριε
Τσίπρα. Ο κ. Καλογρίτσας και όλοι αυτοί, οι οποίοι προσδοκού-
σαν επί των ηµερών σας να πάρουν άδεια, για να µπορείτε να
ελέγχετε το µιντιακό παιχνίδι. 

Και, τέλος, να σας ενηµερώσω για το ζήτηµα του «ΚΗΡΥΚΑ»,
επειδή φοβάµαι ότι δεν τα γνωρίζετε. Ο «ΚΗΡΥΚΑΣ» έχει ξεπλη-
ρώσει παραπάνω από 500.000 ευρώ σε τόκους συνολικά. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Καταλαβαίνω ότι το γεγονός ότι το δάνειο αυτό είναι απο-
λύτως εξασφαλισµένο σας ενοχλεί. Ούτε ένα ευρώ δεν έχασε η
τράπεζα ούτε ένα ευρώ δεν έχασε κάποιος Έλληνας φορολο-
γούµενος, κύριε Τσίπρα. Αρκετά πια µε αυτήν την ιστορία.

Να σας πω και κάτι ακόµα; Αν νοµίζετε, κύριοι, ότι µπορείτε να
µας πάτε σε εκλογές µε το ζήτηµα του «ΚΗΡΥΚΑ» και της
«SIEMENS», ελάτε να πάµε σε εκλογές, για να µην ξεχάσουµε
ότι έξι µήνες, το πρώτο εξάµηνο του 2015 διαλύσατε τη χώρα.
Μας στοιχίσατε 86 δισεκατοµµύρια και θα µας κάνετε και µαθή-
µατα; Ελάτε, λοιπόν, κύριε Τσίπρα να πάµε σε εκλογές, να δούµε
αν θα επιβεβαιωθούν οι δηµοσκοπήσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κύριος

Πρωθυπουργός, για να κλείσει αυτός ο κύκλος. Έλεος!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα κλείσει

αυτός ο κύκλος πράγµατι, κύριε Πρόεδρε, διότι όταν συζητάω
µε τον κ. Μητσοτάκη για ζητήµατα διαπλοκής έχω µια αίσθηση
ότι έρχοµαι εδώ για να κλέψω εκκλησίες και δεν θέλω να το
κάνω. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Κύριε Μητσοτάκη, λοιπόν, για να τελειώνει αυτό το καλαµ-

πούρι, αν νοµίζετε ότι θα σας αφήσουµε έτσι να µας κουνάτε το
δάχτυλο εσείς, που χρεοκοπήσατε τη χώρα επί σαράντα χρόνια,
εσείς, που είχατε δηµιουργήσει αυτό το τρίγωνο της διαπλοκής,
που πήρατε δάνεια δανεικά και αγύριστα, όταν ο ελληνικός λαός
πλήρωνε τις δικές σας αµαρτίες, κάνετε λάθος.

Μη βιάζεστε τόσο πολύ για εκλογές. Οι εκλογές θα γίνουν
στην ώρα τους. Και όταν θα γίνουν οι εκλογές, θα διαπιστώσετε,
κύριε Μητσοτάκη, ότι το να κρατάτε µια στάση µοχθηρή απέναντι
στην Ελλάδα, στον ελληνικό λαό και στην ελληνική κοινωνία πα-
ρακαλώντας τους δανειστές να κρατήσουν άµυνα για να µπορέ-
σετε εσείς να έρθετε ξανά στις θέσεις εξουσίας, για να
αποτελειώσετε τη ζηµιά που κάνατε δεν είναι δηµοφιλής θέση
και στάση. Θα την πληρώσετε αυτή σας την επιλογή.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και ένα τελευταίο: Κύριε Μητσοτάκη, αναφέρεστε διαρκώς

στον κ. Ψυχάρη. Τόσο πολύ µάλλον τον είχατε εµπιστευθεί και
τον πιστεύατε, γι’ αυτό και ερχόσασταν διαρκώς στη Βουλή
αναρτώντας τις εφηµερίδες του, τα πρωτοσέλιδά του, τα editorial
του, όλες τις έξυπνες –γιατί είναι πολύ καλός αρθρογράφος κατά
τα άλλα- ατάκες του.

Μην εµπιστεύεστε, όµως, και όλα όσα σας λέει. Διότι ο ίδιος
έχει να απολογηθεί στην ελληνική δικαιοσύνη για τα εκατοµµύρια
τα οποία υπέκλεψε µέσα από τον τραπεζικό δανεισµό, για τα
πόθεν έσχες τα οποία δεν δήλωσε και εν τέλει για το γεγονός ότι
οδήγησε ένα ιστορικό συγκρότηµα στην κατάσταση στην οποία
βρίσκεται σήµερα. 

Αν θέλετε, λοιπόν, να κρίνετε για κάτι εµένα, επαναλαµβάνω,
να µε κρίνετε για το αν ευνόησα ή όχι όλους αυτούς τους ανθρώ-
πους στους οποίους αναφέρεστε. Όλα τα υπόλοιπα, τα οποία
επαναφέρετε διαρκώς εδώ, είναι δυστυχώς επιπέδου κουτσοµ-
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πολιού, πρωινής τηλεοπτικής εκποµπής και µάλιστα σε σταθµούς
τρίτης κατηγορίας, που µέχρι πρότινος δεν πλήρωναν ευρώ για
να µπορούν να εκπέµπουν σε δηµόσια συχνότητα. 

Και κλείνω. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς δεν ανοίγουµε
το θέµα του τριγώνου της διαπλοκής, των θαλασσοδανείων, της
µεγάλης ευθύνης του πολιτικού συστήµατος γιατί δεν έχουµε
καµµία εκδικητική διάθεση ούτε για ρεβανσισµό, αλλά γιατί
υπάρχει µια βαθιά, αν θέλετε, απαίτηση σε όλους τους Έλληνες
πολίτες να βγούνε όλα αυτά στο φως και να αποδοθεί δικαιο-
σύνη. Όχι για να στήσουµε ειδικά δικαστήρια.

Η δικαιοσύνη είναι εκείνη η οποία θα επιρρίψει τις ευθύνες,
εάν κρίνει και όταν κρίνει και µε τον τρόπο που ξέρει να κρίνει,
γιατί την εµπιστευόµαστε. Γι’ αυτόν τον λόγο, άλλωστε, δεν εί-
µαστε εµείς αυτοί οι οποίοι θα υποδείξουµε στη δικαιοσύνη. Δί-
νουµε τα στοιχεία, για να τα δει και να κρίνει.

Όµως, κύριε Μητσοτάκη, µη νοµίζετε ότι τα ανοµήµατά σας
των τελευταίων ετών που κυβερνήσατε τη χώρα, χρεώνοντας τον
ελληνικό λαό και χρεοκοπώντας την ελληνική οικονοµία, θα έχετε
τη δυνατότητα να ξεχαστούν και θα έρχεστε εδώ να µας κουνάτε
και το δάκτυλο ότι θα έρθετε να σώσετε τη χώρα, διότι εµείς τη
διαλύουµε και ότι εµείς φτιάξαµε τη διαπλοκή. Να το ξεχάσετε
αυτό. Ο ελληνικός λαός θα σας κρίνει, όπως µας κρίνει όλους
µας.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο Αρχηγός των Ανεξάρτητων Ελλήνων και

Υπουργός Αµύνης κ. Παναγιώτης Καµµένος.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είµαι ίσως από τους αρχαιότερους σ’ αυτήν εδώ την
Αίθουσα πλέον, από το 1992, και έχω παρακολουθήσει όλες τις
εξεταστικές επιτροπές. Όπως έκανα και στο παρελθόν, παρά τις
υποχρεώσεις µου, διάβασα µε προσοχή τα Πρακτικά αυτής της
εξεταστικής επιτροπής.

Παρ’ ότι απ’ αυτή την εξεταστική επιτροπή δεν προέκυψαν πο-
λιτικές ευθύνες –διότι έτσι κρινόταν στο παρελθόν η επιτυχία ή
όχι µιας εξεταστικής επιτροπής-, θέλω να πω ότι αυτή η εξετα-
στική επιτροπή ίσως να είναι από τις πιο επιτυχείς εξεταστικές
επιτροπές που έχουν συσταθεί στη Βουλή των Ελλήνων.

Και αυτό γιατί; Διότι, πρώτον, από τα Πρακτικά της εξεταστι-
κής επιτροπής και από τις µαρτυρίες αυτών που κατέθεσαν
αύριο το πρωί, µετά τη λήξη της συζήτησης, θα έπρεπε να είναι
εδώ δεκαπέντε εισαγγελείς, ο εισαγγελέας ξεπλύµατος χρήµα-
τος, η εισαγγελέας διαφθοράς, να πάρουν φακέλους και κατα-
θέσεις και να αρχίσουν τις ποινικές διώξεις και τις ποινικές
διερευνήσεις. Ειπώθηκαν και καταγράφηκαν πράγµατα, τα οποία
τα λέγαµε στον αέρα, αλλά ποτέ δεν είχαν τη νοµική ισχύ που
έχει µια κατάθεση ενώπιον µιας εξεταστικής επιτροπής. Περι-
µένω, λοιπόν, να το κάνουν.

Και αν κάποιοι νοµίζουν ότι µετά απ’ αυτά τα οποία ειπώθηκαν,
µε το κλείσιµο σήµερα το βράδυ τελειώνει αυτή η ιστορία, κά-
νουν µεγάλο λάθος. Κάνουν πάρα πολύ µεγάλο λάθος, διότι αυτό
που έκανε αυτή η εξεταστική επιτροπή είναι να εξετάσει ουσια-
στικά την αλήθεια της Μεταπολίτευσης. 

Ποια είναι η αλήθεια της Μεταπολίτευσης; Η αλήθεια της Με-
ταπολίτευσης είναι ότι από το 1996 µέχρι το 2014 επίσηµα, δη-
λαδή µέσω επιχορηγήσεων και τραπεζικών δανείων απλήρωτων,
δόθηκαν σε κόµµατα προς διαχείριση, στα δύο µεγάλα κόµµατα,
1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Εάν κανείς βάλει µέσα τις διαφηµίσεις
των τραπεζών, τις οποίες χρησιµοποιούσαν ως χρηµατοδότηση
έµµεση των µέσων τα κόµµατα εξουσίας, εάν προσθέσει τα
«µαύρα» του ΚΕΕΛΠΝΟ, τα «µαύρα» της Αγροτικής Τράπεζας,
τα «µαύρα» της «SIEMENS», θα δει κανείς ότι µιλάµε για πολλά
δισεκατοµµύρια ευρώ, τα οποία ουσιαστικά οδηγήθηκαν από την
πολιτική –άλλα επίσηµα και άλλα ανεπίσηµα- σε µέσα µαζικής
ενηµέρωσης, τα οποία δεν ήταν µέσα ενηµέρωσης του ελληνικού
λαού, αλλά µέσα ελέγχου του πολιτικού παιγνιδιού.

Άλλα ήταν ως «σαρανταπεντάρια» για να εκτελούν πολιτικούς
αντιπάλους, άλλα ως µέσα συγκάλυψης σκανδάλων, άλλα ως
µέσα χειραγώγησης της κοινής γνώµης, προκειµένου να οδηγη-
θεί η Ελλάδα στη χρεοκοπία και κάποιοι να κατασχέσουν τον

πλούτο των Ελλήνων. Αυτό έκανε αυτή η εξεταστική επιτροπή. 
Πόσο άφθονο χρήµα, λοιπόν! Άφθονο χρήµα, το οποίο πρέπει

να εξεταστεί το πού βρίσκεται και όπως είπα και προηγουµένως,
δεν τελειώσαµε εδώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δεύτερο, που προκύπτει από
αυτή την εξεταστική επιτροπή και θεωρώ ότι είναι πολύ σηµαν-
τικό, είναι αυτό που ειπώθηκε κατά τη διάρκεια της εξέτασης του
Διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος, του κ. Στουρνάρα. 

Τι είπε ο κ. Στουρνάρας; Ότι ουσιαστικά επανέρχεται προς διε-
ρεύνηση –και αυτό το ζητώ από τον Υπουργό επί της Δικαιοσύ-
νης- το πόρισµα Καλούδη. Το πόρισµα Καλούδη είναι το πόρισµα
αυτό, το οποίο παρέδωσε ο Εισαγγελέας Καλούδης στις 15 Μαρ-
τίου 2013, περιµένοντας την έγκριση για την άσκηση κακουργη-
µατικών διώξεων µέχρι τη 18η Απριλίου, οπότε και εισήχθη
αιφνιδίως η τροπολογία στον αναπτυξιακό νόµο 4146/2013, σύµ-
φωνα µε την οποία απαλλάσσονται των ευθυνών όσοι τραπεζικοί
υπέγραψαν τις χρηµατοδοτήσεις αυτές που δόθηκαν παράνοµα
την περίοδο 2000-2011 µε µοναδική διασφάλιση τις κρατικές επι-
χορηγήσεις έως το 2020, νοµίζοντας έτσι ότι θα µπει στο συρτάρι
το πόρισµα-φωτιά. 

Έρχεται, λοιπόν, κατά τη διάρκεια της κατάθεσής του ο Διοι-
κητής της Τράπεζας της Ελλάδος, κατόπιν προσκλήσεως των
Βουλευτών, και προκαλείται συζήτηση για την τροπολογία του κ.
Τζουµάνη της Νέας Δηµοκρατίας, του κ. Χριστογιάννη και του κ.
Σταµενίτη, που έδινε ασυλίες στα στελέχη των τραπεζών. Και
λέει ο κ. Στουρνάρας: «Αναφέρεται σε νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου δικαίου και νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου που ανήκουν
στη Γενική Κυβέρνηση». Τα κόµµατα, προσθέτει ο κ. Στουρνά-
ρας, «δεν ανήκουν στη Γενική Κυβέρνηση». Και έτσι ανοίγει ο
δρόµος για την ανάσχεση του πορίσµατος.

Τι σηµαίνει αυτή η τροπολογία; Η τροπολογία αυτή του 2013,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το σηµείο, όπου ο Αντώνης
Σαµαράς, έχοντας την Προεδρία της Νέας Δηµοκρατίας, µετα-
τρέπει τη Νέα Δηµοκρατία, ένα κόµµα αρχών µέχρι τότε του Κων-
σταντίνου Καραµανλή, σε υπερασπιστή του ΠΑΣΟΚ του Γιώργου
Παπανδρέου, του Κώστα Σηµίτη και εν συνεχεία, του Ευάγγελου
Βενιζέλου.

Για να τα καταλάβει ο ελληνικός λαός πιο απλά, είναι η στιγµή
που τα «κάνουν πλακάκια», είναι η στιγµή που ο Εισαγγελέας Κα-
λούδης τους πιάνει «µε τη γίδα στην πλάτη» και µέσα σε µια
νύχτα έρχονται να ψηφίσουν την περίφηµη αυτή τροπολογία,
που µας λέει ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος σήµερα επί-
σηµα στην εξεταστική επιτροπή ότι δεν αφορά τα κόµµατα.

Κύριε Υπουργέ επί της Δικαιοσύνης, επίσηµα σας ζητώ να εξε-
τάσετε τη νοµική ισχύ αυτού που δήλωσε ο κύριος Διοικητής της
Τράπεζας της Ελλάδος και να ξεκινήσουν άµεσα οι διώξεις που
αφορούν το πόρισµα Καλούδη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Υπάρχει τέτοιο αίτηµα, κύριε Πρό-
εδρε, µέσα στο πόρισµα.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξάρτητων Ελλήνων): Χαίροµαι ιδιαίτερα γι’ αυτό.

Εδώ, λοιπόν, έχουµε το δεύτερο σηµαντικό αποτέλεσµα, το
οποίο προέκυψε από τη συζήτηση αυτής της εξεταστικής επιτρο-
πής. 

Τρίτο θέµα. Έχουµε το θέµα, που προκύπτει για τις ποινικές
ευθύνες, ιδίως των µέσων µαζικής ενηµερώσεως σε αυτά που
κατέθεσαν, σε αυτά που ευρέθησαν και στο πόρισµα της επιτρο-
πής. Μιλάµε µε ονόµατα γενικότερα. Εγώ θα µιλήσω µε ονόµατα
ειδικά και θα αποδείξω ότι πλέον έχει υποχρέωση η Αρχή για το
Ξέπλυµα Χρήµατος και η εισαγγελέας Διαφθοράς, που επίσηµα
αιτούµαι διά του Βήµατος της Βουλής, να παρέµβουν αύριο σε
σειρά υποθέσεων. 

Υπόθεση πρώτη: «ΠΑΡΑΠΟΛΙΤΙΚΑ». Ερωτά ο κ. Παναγιώτης
Μηταράκης: «Επίσης, επαναλαµβάνονται στη δήλωση του πόθεν
έσχες;» Απάντηση, Ιωάννης Κουρτάκης: «Περιλαµβάνονται σε
όλες τις δηλώσεις του πόθεν έσχες και τα καταθέτω». Παναγιώ-
της Μηταράκης: «Θυµάστε το ποσό που χρηµατοδοτήσατε εσείς
την εφηµερίδα;» Ιωάννης Κουρτάκης: «Το συνολικό ποσό που
είχα δώσει στην εταιρεία ανέρχεται περίπου στο 1.400.000
ευρώ». Παναγιώτης Μηταράκης: «Τα οποία είναι από προσωπική
περιουσία και από δουλειά δεκαοκτώ ετών, όπως είπατε πριν;»
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Μάρτυς: «Ακριβώς. Όταν εξέδωσα την εφηµερίδα, εργαζόµουν
σε επτά µέσα ενηµέρωσης».

Πείτε µου έναν Βουλευτή, έναν Υπουργό, έναν Πρωθυπουργό,
έναν εκδότη που έχει καταφέρει µέσα σε αυτά τα χρόνια δου-
λειάς, µε τους µισθούς που υπήρχαν στις εφηµερίδες, να έχει
βάλει στην άκρη 1.400.000 ευρώ. Δεν υπάρχει ούτε ένας! Ούτε
ένας!

Για να πάµε να δούµε λίγο παρακάτω τι έρχεται και αποφασίζει
για τα «ΠΑΡΑΠΟΛΙΤΙΚΑ» το πόρισµα της επιτροπής της Βουλής.
Αποδεικνύεται ότι τον Φεβρουάριο του 2014 χορηγείται το δά-
νειο των 800.000 ευρώ µε εξόφληση έως το 2019 µε δόση 13.350
ευρώ, µε εξασφαλίσεις από τα έσοδα κυκλοφορίας και µετρητό
κάλυµµα προθεσµιακής κατάθεσης 1,2 εκατοµµυρίων δολαρίων.
Ο προθεσµιακός λογαριασµός ανήκει σε offshore εταιρεία συµ-
φερόντων συγκεκριµένου εφοπλιστή. 

Νοέµβριος του 2014: Άρση της εκχώρησης από την κυκλοφο-
ρία λόγω της ύπαρξης του µετρητού καλύµµατος από τον λογα-
ριασµό του εφοπλιστή, της offshore δηλαδή. 

Δεκέµβρης του 2014: Άρση της κάλυψης από τον προθεσµιακό
λογαριασµό, κατόπιν αιτήµατος της offshore, λόγω επικείµενης
εισαγωγής της σε ξένο Χρηµατιστήριο από 1-1-2015, µε αλλαγή
των όρων εξυπηρέτησης του δανείου. Η ΕΤΕ αποδέχεται µέρος
της αποπληρωµής του δανείου να προέρχεται από οποιαδήποτε
µελλοντική διαφηµιστική δαπάνη στην τράπεζα προς τα «ΠΑΡΑ-
ΠΟΛΙΤΙΚΑ». 

Αυτά είναι που προκύπτουν µέχρι τώρα από την κατάθεση του
εκδότη, σύµφωνα µε το πόρισµα της επιτροπής. Έλα, όµως, που
υπάρχουν και κάποιες άλλες λεπτοµέρειες. Κατά διαβολική σύµ-
πτωση, ο συγκεκριµένος εκδότης τυγχάνει να είναι εργαζόµενος
και διευθυντής στην εταιρεία «METRORAMA ΕΚΔΟΤΙΚΗ Ε.Π.Ε»,
µε έδρα στην οδό Καπετάν Λαχανά 53-55 –και καταθέτω έγ-
γραφο του Εµπορικού και Βιοµηχανικού Επιµελητηρίου Πει-
ραιώς– και συνέταιρος µέχρι και σήµερα που µιλούµε µε τον
εγκέφαλο της υπόθεσης ναρκωτικών του «Noοr 1», που φέρεται
να είναι ο εταίρος ιδιοκτήτης της εταιρείας αυτής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δηλαδή, ο κύριος που εξετάστηκε εδώ µε το 1,400 αυτή τη
στιγµή που µιλάµε, µέχρι σήµερα, και όπως προκύπτει και από
την Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως την οποίαν και καταθέτω, είναι
ο άνθρωπος που υπήρξε υπάλληλος και συγκεκριµένα διευθυν-
τής και υπεύθυνος της εταιρείας, που είχε ο εγκέφαλος της εµ-
πορίας ναρκωτικών, που αγόρασε τη συγκεκριµένη εφηµερίδα
από σηµερινό Ευρωβουλευτή. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι µια τέτοια υπόθεση είναι υπόθεση
για την οποία θα έπρεπε ήδη να βρίσκεται η Αρχή για το Ξέπλυµα
Χρήµατος µέσα στα γραφεία τους, θα έπρεπε ήδη να προστα-
τεύονται µάρτυρες οι οποίοι κινδυνεύουν.

Γιατί, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, αφού εγώ εδέχθην
απειλή, αφού εξύβρισε εµένα, τη γυναίκα µου, την πεθερά µου,
ανέλαβε και τον δεκαπεντάχρονο γιο µου και είπε ότι είναι τρο-
µοκράτης και συνεργός της Ρούπα! Ο δεκαπεντάχρονος, ο
οποίος δεν έχει φύγει. Μέχρι την Καλλιθέα έχει πάει και δεν έχει
ανέβει ποτέ επάνω. Είναι ένα παιδί το οποίο θέλει να πάει να
σπουδάσει και θα του απαγορεύσει να πάει στο εξωτερικό, θα
του ρίξει λάσπη, γιατί έτσι γουστάρει. 

Και όταν πάµε στο δικαστήριο, όπως την προηγούµενη φορά,
φοβάται. Αύριο έχουµε το δεύτερο, την επανάληψη. Δικηγόρος
του είναι ο κ. Βορίδης της Νέας Δηµοκρατίας.

Είναι ο ίδιος, κύριε Πρόεδρε, που έπαιρνε λεφτά από το ΚΕΕΛ-
ΠΝΟ µε διαφορετικές ονοµασίες. «ΠΑΡΑ ΕΝΑ Μ.Ε.Π.Ε.»: 190.000
ευρώ. «HEALTH PRO»: στο όνοµα του Τζένου, 177.000 ευρώ.
«ΑΛΑΤΙ &  ΠΙΠΕΡΙ»: 177.000 ευρώ. Προσέξτε. «METRORAMA»:

Αιµίλιος Κοτσώνης από το ΚΕΕΛΠΝΟ 87.000 ευρώ. Ο έµπορος
ναρκωτικών πληρωνόταν από το ΚΕΕΛΠΝΟ για τα µέσα τα οποία
διέθετε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι ο ίδιος ο οποίος, αφού επιτέθηκε αδίκως στη σύζυγο του
Υπουργού της Δικαιοσύνης -για να δείτε ότι δεν κωλώνουν που-
θενά-, την άλλη µέρα έβγαλε πρωτοσέλιδο, που δεν βγαίνει ούτε
στην Κολοµβία. Κουρτάκης για Κοντονή: «Να παραµείνει ο συγ-
κεκριµένος βρωµιάρης στην Κυβέρνηση». 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά είναι τα σαρανταπεντάρια του Τύπου, που αν δεν τα πα-
ραλάβουν οι εισαγγελείς αύριο το πρωί να τα διερευνήσουν, θα
έχουµε εµείς ευθύνη. Θα έχουµε ευθύνη, ως Κυβέρνηση, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της κυβερνητικής πλειοψηφίας. Διότι αυτή τη δουλειά τη συνεχί-
ζουν –την ίδια δουλειά. 

Αύριο θα πάει στο δικαστήριο και θα πει –λέει– ότι ήταν ο
άλλος γιος µου, που σπουδάζει το παιδί στην Αµερική πέντε χρό-
νια και ψάχνει να βρει δουλειά τώρα. Και θα έρθει µε µια κατη-
γορία, επειδή του γουστάρει του κ. Κουρτάκη, ότι είναι φίλος της
Πόλας Ρούπα και τροµοκράτης! 

Αντιλαµβάνεστε τη σοβαρότητα του θέµατος, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, διότι αυτό το bullying το έχουν υποστεί πολλοί σε
αυτήν την Αίθουσα. Κάποιοι δεν το άντεξαν. Κάποιοι έφυγαν από
αυτήν εδώ την Αίθουσα χωρίς να µπορούν καν να έχουν δικαιω-
θεί. 

Το ίδιο ακριβώς έκαναν και οι υπόλοιποι, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Το ίδιο έκανε και το συγκρότηµα του κ. Ψυχάρη. Το
συγκρότηµα του κ. Ψυχάρη είναι αυτό που εµένα προσωπικά
σκότωσε τον πατέρα µου µε πρωτοσέλιδα. Ξεφτίλισε έναν άν-
θρωπο ογδόντα έξι ετών, έναν επιχειρηµατία που δεν είχε κατη-
γορηθεί ποτέ, ότι δήθεν είχε κότερα και ofshore. Ο άνθρωπος
έβγαλε καρκίνο. Έγιναν οι έλεγχοι του ΣΔΟΕ. Βγήκε αθώος. Τε-
λείωσε η ιστορία. Τον κρέµασε όµως στα µανταλάκια. Και τον
κρέµασε στα µανταλάκια, γιατί είχε συγκεκριµένα πιστόλια, τα
οποία εκτελούσαν. 

Είπε ο Πρωθυπουργός προηγουµένως να ψάξουµε τα «πόθεν
έσχες». 

Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Ελλήνων, αιτούµαι διά της δη-
µόσιας αυτής συνεδριάσεως να ανοίξετε το «πόθεν έσχες» του
δηµοσιογράφου κ. Παπαχρήστου, να δούµε εάν αληθεύει ότι έχει
µετρητά 2.300 και έως 3 εκατοµµύρια από τις διάφορες µετοχές,
πάλι και αυτός από τη δουλειά του σαν τον κ. Κουρτάκη, µε σπίτι
στη Λέρο, µε σπίτι στα Γιάννενα! Να ανοίξετε το «πόθεν έσχες»
και να δούµε τι συµβαίνει µε τον σηµερινό διευθυντή των
«ΝΕΩΝ», ο οποίος έχει ένα κότερο σαράντα µέτρα και πάει βόλτα
µε δύο Φιλιππινέζους, έναν καπετάνιο κι έναν µηχανικό. Και
αυτός από τη δουλειά του τα έχει αυτά; Τόσο καλά τον πλήρω-
ναν; Ως πότε θα αφήνουµε τα σαρανταπεντάρια να εκτελούν τη
δηµοκρατία; Από εδώ ξεκινάει ο έλεγχος. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχω χρόνο
να αναφερθώ στα κόµµατα. Θα πω όµως ότι επειδή αυτοί εκτε-
λούσαν, εκτελούν και θα πρέπει να σταµατήσουν να εκτελούν,
δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχουν έντιµοι δηµοσιογράφοι, οι οποίοι
την πληρώνουν, όπως και οι εργαζόµενοι στον Τύπο. Ξέρω περι-
πτώσεις ανθρώπων µε τους οποίους συγκρούστηκα και πολιτικά.
Θα αναφερθώ στον µακαρίτη τον Κακαουνάκη, ο οποίος έφυγε
ουσιαστικά στην ψάθα. Ήταν εκδότης. Ήταν ραδιοφωνικός πα-
ραγωγός. Ήταν πολιτικός αντίπαλος. Είχαµε σκοτωθεί. Τους
αµυγδαλεώνες του, του τους έφαγε ο Ψυχάρης και τους έβαλε
εγγύηση µαζί µε κάτι υπόγεια στην Καλλιθέα, στις Τζιτζιφιές, για
να πάρει 150 εκατοµµύρια ευρώ, ο τύπος που ήρθε εδώ και µας
είπε ότι παίρνει «αέρα». Οµολόγησε ότι έπαιρνε δάνεια µε
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«αέρα». Σε µια ευνοµούµενη χώρα θα τον είχαν αρπάξει µέσα
από την εξεταστική µε χειροπέδες. Είναι έγκληµα. Είναι αδίκηµα.
Είναι ο ίδιος, ο οποίος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας, έβαλε τον κ. Καραµανλή πρωτοσέλιδο σαν
«Ντόλυ», ότι είναι προϊόν κλωνοποίησης. Βέβαια, όµως, όταν
ήρθε ο µετρ της διαπλοκής, ο κ. Σαµαράς, τον κ. Ψυχάρη τον κά-
λεσε προκειµένου, όπως έγραψε τότε, να µπει ο γιος του σαν
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και εξελέγη. Γι’ αυτό,
κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, έχετε ευθύνη. Διότι
δεν πρέπει η Νέα Δηµοκρατία αυτόν τον οποίο προσέβαλε και
πολέµησε τον Κώστα Καραµανλή να τον δικαιώνετε εν συνεχεία,
γιατί επέλεξε ο Σαµαράς να τα βρει µε τον Παπανδρέου. Γιατί µε
τον Παπανδρέου τα βρήκε. Και τα βρήκε για να τα βάλουν στην
άκρη. Πιστεύω τώρα που πήρατε και τον κ. Γιώργο Παπανδρέου
πίσω, θα φέρει και τα 200 χιλιάρικα του γυµναστηρίου. Αυτό ήταν
το καλό για το ΠΑΣΟΚ. Για να δούµε. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Έχεις κάνει µήνυση, έχει πάει στον
εισαγγελέα. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας- Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Για το γυµναστήριο; Όχι.
Για το γυµναστήριο ο Βενιζέλος έκανε µήνυση. Έλα τώρα που
την πάτησες. Ο Βενιζέλος έκανε µήνυση για το γυµναστήριο. Και
όχι απλώς έκανε ο Βενιζέλος µήνυση για το γυµναστήριο, αλλά
ο Βενιζέλος έκανε µήνυση και ζήτησε να γίνει έλεγχος στο
ΠΑΣΟΚ για το ποιοι τα έφαγαν. 

Διαβάζω λοιπόν, επειδή η κ. Γεννηµατά αναφέρθηκε προηγου-
µένως, επίσηµο Πρακτικό από την ένορκη εξέταση στις 15 Δε-
κεµβρίου 2015 του Μιχαήλ Κόκκινου του Ανδρέα, ελεγκτή της
KPMG. 

Ερώτηση: «Ήταν σύµφωνη µε τους κανόνες συνετής οικονο-
µικής διαχείρισης η φυσική µεταφορά και η διατήρηση στο τα-
µείο υπολοίπου για δύο συνεχόµενα έτη στο επίπεδο των 15
εκατοµµυρίων; 

Απάντηση ένορκη του ελεγκτή: «Κατηγορηµατικά όχι, γιατί
κάτι τέτοιο συνεπάγεται αφ’ ενός απώλεια τόκων και αφ’ ετέρου
ενέχει κίνδυνο απώλειας και κλοπής». 

«Σας επεδείχθησαν παραστατικά όπου σας παρασχέθηκε η αι-
τιολογική σχετικά µε τη διοχέτευση του ποσού σε συγκεκριµένες
δαπάνες;» Απάντηση του ελεγκτού κ. Κόκκινου: «Όχι, δεν µας
δόθηκε εξήγηση για την ύπαρξη του υπολοίπου ή τη χρησιµοποί-
ηση µέρους αυτού για συγκεκριµένες δαπάνες».

Δεκαπέντε εκατοµµύρια από το ένα δισεκατοµµύριο τετρακό-
σια εκατοµµύρια των επισήµων -και δεν ξέρουµε πόσων επισή-
µων- είναι αυτά που κυκλοφορούσαν σε σακούλες και τα οποία
έλεγχαν την πολιτική ζωή του τόπου.

Τώρα βέβαια φαίνεται ότι ο κ. Θεοδωρικάκος δουλεύει τσάµπα
στη Νέα Δηµοκρατία. Θα τα δούµε κι αυτά αργότερα, γιατί κά-
ποια στιγµή πρέπει να γίνει και εξεταστική επιτροπή για όλες
εκείνες τις εταιρείες δηµοσκοπήσεων που κατά διαβολικό τρόπο
έχουν πέσει όλες έξω. Δέκα µονάδες έδιναν στο δηµοψήφισµα
υπέρ του «ναι». Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες πάνω από 1,5% δεν
έχουµε πάρει ποτέ. Τώρα µας φτάνουν στο 2,4%. Ακόµα κι όταν
παίρναµε 11%, ήµασταν υπό τον βυθό. Μια φορά τουλάχιστον
να ανοίξω µια εφηµερίδα και να δω ότι µας έχει ένα 3% ή 4%!
Δεν το έχω δει ποτέ. Να είναι καλά ο Θεοδωρικάκος! 

Καµινάρης Βασίλειος του Γεωργίου, οικονοµολόγος, ορκωτός
ελεγκτής της εταιρείας «Ernst & Young»: «Υπήρχαν έξοδα κίνη-
σης και παράσταση εκατοντάδων χιλιάδων ευρώ για το ΠΑΣΟΚ,
χωρίς κανένα παραστατικό, κατά τα έτη 2002-2011. Οι δαπάνες
εγκρίνονταν από το ίδιο άτοµο, τον ταµία που διενεργούσε και
τις πληρωµές, γεγονός το οποίο συνιστά σηµαντική αδυναµία
του συστήµατος εσωτερικού ελέγχου και παρακολούθησης. Επί-
σης, διαπιστώσαµε ότι δεν υπήρχαν συµβάσεις µε προµηθευτές
παροχής υπηρεσιών, παρά το ότι υπήρχε µεγάλος όγκος συναλ-
λαγών µε αυτούς. Υπήρχαν πληρωµές σε φυσικά πρόσωπα µόνο
µε λίστες, χωρίς να υποστηρίζονται από παραστατικά, µε αιτία
τις φοιτητικές εκλογές». Πληρώνανε και τις φοιτητικές εκλογές
cash. Τα 15 εκατοµµύρια έφευγαν έξω. 

Και συνεχίζει: «Τα ποσά ήταν µικρά, της τάξεως των 200 - 300
ευρώ, που συνολικά, όµως, ανέρχονταν σε σηµαντικό ύψος. Μά-
λιστα για ορισµένα απ’ αυτά τα ποσά υπήρχαν καταθέσεις σε

τραπεζικούς λογαριασµούς». 
Οπωσδήποτε τα ανωτέρω αποτελούν φορολογικές παραβά-

σεις. Και εγώ ερωτώ τους συναδέλφους στο ΠΑΣΟΚ: Ο κ. Βενι-
ζέλος έκανε µήνυση. Τώρα που πήρατε τον Γιώργο πίσω, τι θα
κάνετε; Θα σκοτωθείτε µεταξύ σας; Πρέπει να βρείτε µια λύση.
Ή ο ένας φταίει και πρέπει να φέρει πίσω τα λεφτά ή ο άλλος
αποφάσισε να τον καλύψει. 

Τέλος πάντων, όποιος µείνει άστεγος η Νέα Δηµοκρατία ακο-
λουθεί το δόγµα Σαµαρά, είναι έτοιµη να σας απορροφήσει.
Εµείς πάντως όχι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αυτή έχει ισχυρή
συνοχή και δεν θα σπάσει ποτέ µέχρι ο ελληνικός λαός να απο-
φασίσει, γιατί ούτε ο Αλέξης ο Τρίπρας, ούτε κανείς από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ούτε οι Ανεξάρτητοι Έλληνες που δεν έχουµε πάρει ούτε
1 ευρώ δάνειο, ούτε οι Βουλευτές, αλλά ούτε τα στελέχη µας
αποτελούν µέρος αυτού του βούρκου της Μεταπολίτευσης. 

Όµως, εδώ προκύπτει µια υποχρέωση. Προκύπτει η υποχρέ-
ωση να εκτελέσουµε την εντολή του ελληνικού λαού. Όλοι αυτοί
που έδωσε ο ελληνικός λαός  εντολή να οδηγηθούν στη δικαιο-
σύνη και να φέρουν πίσω τα κλεµµένα, πρέπει να τα φέρουν πίσω
το συντοµότερο δυνατόν!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες των ΑΝΕΛ και του ΣΥΡΙΖΑ) 
Και αν κάποιοι στον κρατικό µηχανισµό το σταµατούν, έχουµε

υποχρέωση να τους καταγγείλουµε. Αν θέλετε, όταν θα ανοίξουν
τα στόµατα και θα δει κάποιος τις καταθέσεις παραδείγµατος
χάριν του κυρίου Προβόπουλου, αν δει τις καταθέσεις Στουρ-
νάρα σε σχέση µε τι έγινε µε το Τ3 και το Τ10 και τα συνδυάσει
µε υποθέσεις, που είχε καταγγείλει παλιότερα η Βάσω Παπαν-
δρέου, θα δει ότι η διαπλοκή δεν σταµατάει µόνο εδώ. Η δια-
πλοκή έχει βαθιές ρίζες στην Ευρώπη. 

Κι αν κάποιοι δεν θέλουν την Κυβέρνηση αυτή και πολεµούν
αυτή τη στιγµή µια κυβέρνηση που έκανε αυτό που υποσχέθηκε,
µε βαρύ φόρο τιµής του ελληνικού λαού, είναι γιατί ξέρουν καλά
ότι εµείς δεν πρόκειται να παραλάβουµε υποβρύχια που γέρ-
νουν, δεν πρόκειται να υπογράψουµε συµβάσεις τις οποίες εκ-
βιαστικά µας βάζουν να υπογράψουµε για να είµαστε τα καλά
παιδιά. Θα αντισταθούµε, γιατί έχουµε τη λαϊκή εντολή σε µια
χώρα που γέννησε τη δηµοκρατία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες των ΑΝΕΛ και του ΣΥΡΙΖΑ )
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κ. Λεβέν-

της, Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Προς τον κύριο Πρόεδρο της Κυβέρνησης, τα µέλη του Υπουρ-
γικού Συµβουλίου, τους κυρίους και κυρίες Βουλευτές την καλη-
σπέρα µου.

Αυτά που έφερα εδώ δεν είναι οµιλία για να τη διαβάσω. Είναι
κάποια συνηµµένα, που θα προσάψω εις τα Πρακτικά.

Το 2011 έγινε µία επίκαιρη επερώτηση από την κ. Μπακογιάννη.
Ήταν Βουλευτής της Δηµοκρατικής Συµµαχίας. Έτσι λεγόταν το
κόµµα. Και ακολούθησε ένας διάλογος και κατηγορούσε τότε τη
Νέα Δηµοκρατία η κ. Μπακογιάννη ότι είχε πάρει 120 εκατοµµύρια
ευρώ µέχρι τότε δάνειο, το ΠΑΣΟΚ 114 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι
επερώτηση της κ. Μπακογιάννη, αδελφής, νοµίζω, του κυρίου Μη-
τσοτάκη. Αδερφή δεν είναι; Ναι. Τότε εστρέφετο κατά της Νέας
Δηµοκρατίας η κ. Μπακογιάννη.

Το ενδιαφέρον δεν είναι αυτό, γιατί τότε είχε λάβει άλλη στάση
και πυροβολούσε. Το ενδιαφέρον είναι η απάντηση που εδόθη
στο πλαίσιο της συζήτησης από ορισµένους, όπως τον κ. Εµµα-
νουήλ Κεφαλογιάννη. Απήντησε ο κ. Εµµανουήλ Κεφαλογιάννης
-νοµίζω ότι είναι Ευρωβουλευτής τώρα- το εξής: «Δεν ήταν ο Μα-
ρούδας. Θα το βρούµε στην πορεία ποιος ήταν. Ο κ. Λιβάνης,
λοιπόν. Αφού εσείς το ξέρετε και το θυµάστε και δεν θέλετε να
µε βοηθήσετε, σας το λέω εγώ. 

Ο κ. Πυλαρινός, λοιπόν, από τη Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Λιβά-
νης από το ΠΑΣΟΚ επισκέφθηκαν τον τότε υπηρεσιακό Υπουργό
κ. Γιωργάκη και του ζήτησαν, γιατί αρνήθηκαν οι ίδιοι να προσυ-
πογράψουν µε προσωπικές τους εγγυήσεις, να µπορούν να βά-
λουν την επιχορήγηση των κοµµάτων από µελλοντικά έσοδα των
κοµµάτων. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Κι αν αυτό σήµερα είναι
το πρόβληµα της Δηµοκρατικής Συµµαχίας, νοµίζω ότι αυτό το
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πρόβληµα είναι πολύ καθυστερηµένο» -κάτι τέτοιο λέει- κ.λπ..
Αυτό πιστοποιεί ότι ο κ. Πυλαρινός από τη Νέα Δηµοκρατία και

ο κ. Λιβάνης απευθύνθηκαν στον Υπουργό και του ζήτησαν να
πάρουν δάνεια. Είναι οµιλία του κ. Εµµανουήλ Κεφαλογιάννη.
Θα τη συνάψω εις τα Πρακτικά.

Όµως, θέλω να πω κάτι και για τον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί εδώ υπάρχει
µια αρκετά ενδιαφέρουσα οµιλία του κ. Μουλόπουλου -ένα λεπτό
να κοιτάξω, γιατί ο Μουλόπουλος είναι πρόσωπο των ηµερών-,
ο οποίος λέει ορισµένα πράγµατα τα οποία έχει αντιγράψει από
την Ένωση Κεντρώων. 

Λέει εν ολίγοις ότι πρέπει οι Βουλευτές να µειωθούν, ο µισθός
του Βουλευτή να πάει στη µέση. Είναι αντιγραφή. Θα τα προ-
σάψω εδώ στα Πρακτικά και θα τα βρείτε εσείς µε ησυχία. 

Λέει, λοιπόν, ο κ. Μουλόπουλος. Διαβάζω αγόρευση του Βου-
λευτή κ. Βασιλείου Μουλοπούλου: «Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει προτείνει αλ-
λαγή του νόµου και έχει προτείνει και άλλα πράγµατα, όπως την
κατάργηση της βουλευτικής σύνταξης…». 

Είναι του προγράµµατος της Ένωσης Κεντρώων αυτά, κύριε
Τσίπρα. Ο κ. Μουλόπουλος προηγείτο εµού σε ορισµένα πράγ-
µατα. Ζητάει την κατάργηση της βουλευτικής σύνταξης. Είναι πε-
ρίπου οχτακόσιοι τέως Βουλευτές που παίρνουν σύνταξη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Έχει καταργηθεί.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Για τους παλιούς; Όχι, οι παλιοί το διατηρούν. Δεν το γνωρίζετε
ότι οι προ του 2012 διατηρούν; Νοµίζω ότι ο κ. Μουλόπουλος
λέει την κατάργηση όχι των νέων, αλλά όλων.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Προχωρήστε, κύριε Πρό-
εδρε.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Επίσης, ζητά τη µείωση των αποδοχών των Βουλευτών εις το
ήµισυ. Πρακτικά από τη Βουλή διαβάζω. Επίσης, προτείνει κα-
τάργηση της αποζηµίωσης των επιτροπών και αλλαγή στον νόµο
περί ευθύνης υπουργών. 

Κυβερνάτε δύο χρόνια. Γιατί δεν τα κάνατε αυτά, αφού ήταν
στο πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ;

Καταθέτω στα Πρακτικά και την επερώτηση που αφορά στην
κ. Μπακογιάννη, αλλά και τις απαντήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων κ. Βα-
σίλης Λεβέντης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Δηλαδή, ο ΣΥΡΙΖΑ είχε πέντε σωστές θέσεις, τις οποίες λησµό-
νησε. Αυτό διαπιστώνω. Γιατί ο Μουλόπουλος ήταν δικός σας
Βουλευτής τότε, έτσι δεν είναι; Εκτός εάν αυτενεργούσε και δεν
είχε την έγκριση των υπολοίπων. Ή εκτός εάν όταν µεγαλώνει
κάποιος, ως κόµµα εννοώ, αποθρασύνεται και ξεχνάει τις ρίζες.
Είναι και αυτό µια πιθανότητα. Θα το δούµε αυτό, έχει συνέχεια.
Εάν σας επιτρέψει ο λαός να έχετε συνέχεια, γιατί όλα είναι υπό
αίρεση στην πολιτική. «Πλούσιοι επτώχευσαν και επείνασαν!».
Αυτό ισχύει στην πολιτική. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος αυτής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Όµως, είδατε ότι και η κ. Μπακογιάννη είχε στραφεί κατά της
Νέας Δηµοκρατίας για τα δάνεια, ούσα Αρχηγός της Δηµοκρα-
τικής Συµµαχίας. Κατέθεσα για τα Πρακτικά την επερώτηση, για
να διανεµηθεί σε όλους τους Βουλευτές. 

Θέλω να πω δύο λόγια για τις εταιρείες δηµοσκοπήσεων. Για
τις εταιρείες δηµοσκοπήσεων δεν έχει νόηµα να γίνει εξεταστική.
Και για τα κόµµατα έγινε εξεταστική. Θα σταµατήσουν τα κόµ-
µατα να τα παίρνουν; Εάν πιστεύετε αυτά τα πράγµατα, είναι
αστειότητα. 

Οι εταιρείες δηµοσκοπήσεων χρειάζονται άλλο πράγµα. Μια
ανεξάρτητη αρχή, όπως το ΕΣΡ, ώστε πριν ανακοινωθεί το απο-
τέλεσµα κάθε δηµοσκόπησης, να καταθέτει εκεί όλα τα στοιχεία,
ψηφοδέλτια, τηλέφωνα, έρευνες κ.λπ. και ειδικοί επικοινωνιολό-
γοι να ερευνούν εάν τα στοιχεία είναι αληθή. Αυτό χρειάζεται.
Και µετά να γράφει «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», «ΤΑ ΝΕΑ», « ΕΘΝΟΣ» ή να
λένε τα κανάλια το αποτέλεσµα της δηµοσκόπησης. 

Η Εξεταστική που κάνατε για τα κόµµατα, από ό,τι κατάλαβα,
κατέληξε ότι ο «ΚΗΡΥΞ» των Χανίων» είναι η µεγάλη διαπλοκή

και η offshore της «ΑΥΓΗΣ». Εξαρχής όταν µου ελέχθη ότι θα
γίνει εξεταστική, είπα «ποιο είναι το αντικείµενο; Θα καταλήξει
σε φιάσκο!».

Όταν κάνουµε εξεταστικές και στο τέλος δεν βγαίνει κάτι, ο
λαός ξέρετε τι συµπέρασµα βγάζει; Ότι κοροϊδεύουµε στην Αί-
θουσα αυτή ο ένας τον άλλον και όλοι µαζί τον λαό. 

Τι προσδοκούσατε; Αυτά τα δάνεια που είπε ο κύριος Πρωθυ-
πουργός, του ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρατίας, ήταν γνωστά.
Υπάρχει περίπτωση να πληρώσουν, να τα πάρουν πίσω οι τρά-
πεζες και ο ελληνικός λαός; Δεν υπάρχει τέτοια περίπτωση! Τε-
τρακόσια χρόνια, λέει, θέλει το ΠΑΣΟΚ και εκατόν ογδόντα η Νέα
Δηµοκρατία. Άρα, µιλάµε για τα πεντασέγγονα, όταν και εάν
υπάρχει ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ ή Ένωση Κεντρώων µετά από δύο αι-
ώνες. Για τέτοια πράγµατα µιλάµε.

Την εξεταστική την κάνατε προφανώς για παραπλάνηση της
κοινωνίας, ότι κάτι ψάχνουµε. Τι ψάχνουµε εδώ; Αφού βγήκε
νόµος να µην παίρνουν άλλα δάνεια. Τουλάχιστον σε έναν νόµο
του Ντινόπουλου, νοµίζω στο τέλος του 2014, απαγορεύτηκαν
τα δάνεια. Άρα, καλυπτόµαστε από τη λήψη νέων δανείων. Υπάρ-
χει περίπτωση να γίνει επιστροφή των παλαιών; 

Άρα, ποιος ήταν ο σκοπός της εξεταστικής; Να στείλουµε φυ-
λακή κάποιους; Αφού και αυτοί, που έφεραν την τροπολογία που
κατετέθη το 2013, προφανώς, ήθελαν να γλιτώσουν τους τραπε-
ζικούς και µέσω των τραπεζικών να γλιτώσουν και οι πολιτικώς
ενεχόµενοι την ηθική αυτουργία. Ούτε αυτούς έκρινε η επιτροπή
ότι φταίνε, οι εισηγητές, ο Υπουργός που δέχθηκε την τροπολο-
γία. 

Ψηφίστηκε µια τροπολογία το 2013, µε την οποία αθωώθηκαν
οι τραπεζικοί. Με την αθώωση των τραπεζικών πάει περίπατο και
η ηθική αυτουργία των πολιτικών. 

Η επιτροπή ούτε γι’ αυτούς τους ανθρώπους, που πέρασαν
αυτή την τροπολογία δέχθηκε ευθύνη. Και ρωτήθηκε ο Στουρνά-
ρας ποιους κάλυπτε αυτή η τροπολογία και είπε «δεν γνωρίζω,
δεν είµαι νοµικός». Αυτό είπε. 

Άρα, το «νιάου, νιάου στα κεραµίδια» γινόταν εδώ µέσα. Κο-
ροϊδεύαµε ο ένας τον άλλο. 

Τι θα πει ο ιστορικός για αυτή την εξεταστική; Τι ικανοποίησε,
τι θεράπευσε αυτή η εξεταστική; Θεράπευσε κάτι; Να µη χά-
νουµε τον χρόνο µας, λοιπόν, άδικα. 

Το άλλο, που ακούω από κάποιες πτέρυγες είναι «να σωθεί ο
«ΔΟΛ»». Λένε, δηλαδή, να σωθούν µάλλον συγκροτήµατα. Είπε
και ο Πρωθυπουργός «να κάνουµε µια προσπάθεια να σώ-
σουµε…». Τα συγκροτήµατα έχουν κάποια χρέη. Τίνι τρόπω θε-
ωρείτε ότι πρέπει να γίνει η διάσωση; Προφανώς, να πληρώσει
ο ελληνικός λαός τα χρέη. Έτσι, δεν είναι; Γιατί υπάρχει περί-
πτωση άνθρωπος να πληρώσει 300 εκατοµµύρια για τον «ΔΟΛ»,
για να µπει επενδυτής; Καταλαβαίνω να βρεθεί άνθρωπος να
δώσει 20, 30 εκατοµµύρια, αλλά για τα άλλα, διά το µεγάλο
ποσό, υπάρχει περίπτωση να βρεθεί;

Άρα, όταν λέµε να σωθούν τα συγκροτήµατα, εννοούµε να µε-
ταφερθεί στο µόνιµο υποζύγιο –τον ελληνικό λαό- το βάρος,
αυτό είναι, το οποίο δεν το κάναµε στην «PALCO», δεν το κάναµε
σε τόσες, γιατί έχουν βγει ενάµισι εκατοµµύριο άνεργοι στον
ιδιωτικό τοµέα. Ανάλογες περιπτώσεις του «ΔΟΛ» πιστεύω ότι
είναι εκατοντάδες. Να σωθεί, επειδή είναι του Τύπου; Δηλαδή,
για να σωθούν οι θέσεις των εργαζοµένων; Είναι απαραίτητες οι
εφηµερίδες για τη λειτουργία της δηµοκρατίας; Δεν ξέρω µε τι
κριτήριο είπε ο Πρωθυπουργός ότι είναι καλό να βρεθεί µια φόρ-
µουλα για να σωθούν. Γιατί αυτή τη φόρµουλα, αφού υπάρχουν
τέτοιες δυνατότητες, δεν τη χρησιµοποιούµε για τόσες άλλες
υποθέσεις πτωχεύσεων, όπου επίσης εργαζόµενοι µένουν στον
δρόµο; Δηλαδή, τι «χρυσό αυγό» γίνεται στην προκειµένη περί-
πτωση, για να σπεύσουµε όλοι να σώσουµε αυτό το πράγµα; Δεν
το κατάλαβα.

Ειλικρινά, πώς, µε τι δυνατότητα η Βουλή δίνει τόσα εκατοµ-
µύρια -πάνω από 100 εκατοµµύρια- κάθε χρόνο για το Μέγαρο
Μουσικής; Δεν δίνει και για εκεί; Είναι σπουδαίο το Μέγαρο Μου-
σικής. Είναι σπουδαίο, δεν είπαµε ότι δεν είναι σπουδαίο. Είναι
σωστό να δίνουµε πάνω από 100 εκατοµµύρια από τον ελληνικό
λαό κάθε χρόνο, διότι υπάρχει έλλειµµα; Είναι ωραίο να το
ακούει αυτό ο ελληνικός λαός; 
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Κάποτε έλεγαν «το έγραψαν «ΤΑ ΝΕΑ»» και «ΤΑ ΝΕΑ» ήταν κά-
ποτε µια σοβαρή εφηµερίδα. Όµως, υπονοούσαµε ότι βγαίνουν.
Αν δεν βγαίνουν, να δίνουµε λεφτά του ελληνικού λαού; Αύριο
θα ξεκινήσει να µπαίνει µέσα προφανώς και άλλη εφηµερίδα. Να
πάµε και εκεί να ικανοποιήσουµε το πρόγραµµα διάσωσης; Έχει
τέτοιες δυνατότητες η ελληνική οικονοµία, ή υπάρχει κάτι ιδιαί-
τερο; 

Εγώ –µε συγχωρείτε- δεν καταλαβαίνω αυτή την ιδιαιτερότητα.
Όπως δεν κατάλαβα και το γιατί κάναµε εξεταστική για τα δά-
νεια, έτσι δεν καταλαβαίνω ποιος είναι ο λόγος διάσωσης ενός
συγκροτήµατος, διότι και άλλες εφηµερίδες πτώχευσαν και
άλλες θα πτωχεύσουν ίσως υπό την κρίση. Θα πάµε και εκεί να
πραγµατοποιήσουµε το ίδιο σχέδιο ή είναι αυτή η εφηµερίδα
ιστορική, έχει το κοκαλάκι της νυχτερίδας –ξέρω εγώ, κάτι έχει-
και πρέπει όλοι να σπεύσουµε; 

Και επαναλαµβάνω ότι εκτιµώ την εφηµερίδα και λυπήθηκα
που αυτή η εφηµερίδα κινδυνεύει. Δεν είναι ότι χάρηκα –προς
Θεού!- παρ’ ότι όλη µου τη ζωή πάντα γραφικό µε ανέβαζαν, γρα-
φικό µε κατέβαζαν. Δεν είχα ποτέ όχι στήριξη, δεν είχα, να µην
πω τη λέξη. Και όταν µπήκα στη Βουλή, γράφηκαν και σχόλια ότι
κακώς µπήκα, µπήκα ως προφήτης. Πήγαν να γελοιοποιήσουν
την εκλογή. Θα τη δουν, όταν την άλλη φορά το 4% της Ένωσης
Κεντρώων γίνει 8%, 9%. Τότε θέλω να δω τι θα γράψουν. Βέβαια,
µπορεί να µην υπάρχουν εκείνοι για να το γράψουν, αλλά εν
πάση περιπτώσει. 

Θέλω να σας πω δυο λόγια, λοιπόν, κύριε Πρωθυπουργέ, γιατί
δεν ξέρω αν θα σας δω πριν γίνει –αν γίνει- η αξιολόγηση, εκτός
αν για εσάς το να «τρώτε» βδοµάδες είναι κάτι, ένα χόµπι. 

Ο κ. Ξυδάκης διαµαρτυρήθηκε για την κουβέντα που του
είπαν. Εγώ θα σας πω την αλήθεια. Ο κ. Ξυδάκης εκφράστηκε
και είπε ότι έχουµε και άλλες λύσεις –δεν ξέρω πώς το είπε-, δη-
λαδή, εκτός ευρώ.

Σε µία ώρα που κάνετε διαπραγµάτευση είναι καλό να ακού-
γονται Υπουργοί και να αµφισβητούν την πορεία της χώρας; Δεν
είναι καλό πράγµα. Έπρεπε κατ’ ελάχιστον να τον είχατε επανα-
φέρει στην τάξη. Εκείνος έκανε µία διάψευση, στην οποία επέ-
µενε ότι το να µιλάµε για plan b είναι πολύ λογικό κατ’ αυτόν. Και
είναι και απαραίτητο, λέει. Θεωρώ ότι τέτοια πρόσωπα δεν σας
είναι χρήσιµα και είναι πολύ επιζήµια.

Δεν πρέπει να επιτρέπετε ποτέ -όχι µόνο τώρα που γίνεται δια-
πραγµάτευση-αν είστε κόµµα της Ευρώπης –εκτός αν είστε
κόµµα τού «µάζεψέ τα όλα κι ό,τι θέλει ας γίνει», αµφισβήτηση
της στρατηγικής πορείας της χώρας, γιατί είναι µεγάλη ζηµιά για
τη διαπραγµάτευση.

Επίσης, λέτε «ούτε ένα ευρώ µέτρα». Υποψιάζοµαι ότι κάνετε
τη σκέψη να υπογράψετε στις Βρυξέλλες όλα τα µέτρα κανονι-
κότατα –συντάξεις, εργασιακά, τα πάντα- και να έρθετε εδώ στη
Βουλή να περάσετε µόνον έναν υπερκόφτη, χωρίς να µνηµο-
νεύετε ένα ένα τα µέτρα. Εάν έχετε τέτοιο πρόγραµµα, αν έχετε
τέτοιο σχέδιο, δηλαδή, εις µεν τις Βρυξέλλες να «ξεβρακω-
θούµε» -να το πω έτσι- δηλαδή, να τα υπογράψουµε όλα ένα ένα
αναλυτικότατα και λεπτοµερέστατα, εδώ δε στη Βουλή να έρ-
θουµε να πούµε ότι έχουµε έναν υπερκόφτη που δεν θα χρει-
αστεί να χρησιµοποιηθεί, αλλά αν χρειαστεί, εδώ είµαστε όλοι,
είναι ταχυδακτυλουργία και, σας παρακαλώ, να το µαταιώσετε.
Εάν αυτό λέτε, αν γίνει τέτοιου είδους ψηφοφορία, υποτιµάτε
πολύ και την κρίση των ιδίων σας των Βουλευτών σας, τινές εκ
των οποίων θεωρώ ότι είναι προσωπικότητες και δεν έπρεπε να
τους υποτιµήσετε τόσο πολύ.

Είναι πολύ κρίσιµη αυτή η ώρα, κύριε Τσίπρα, για να λέτε
«εµείς θα τα καταφέρουµε» και «δεν περνάµε ούτε ένα µέτρο»
και «η Ευρώπη θα υποκύψει». Τα έχετε πει και στο παρελθόν
αυτά και τα έχετε πει εξίσου στεντόρεια τη φωνή και στο τέλος
απογοητευτήκατε και «τα µαζέψατε». Όταν γίνεται µία διαπραγ-
µάτευση, θα προτιµούσα να είστε σιωπηλοί και θα προτιµούσα
να ενηµερώνετε και τους Αρχηγούς των υπολοίπων κοµµάτων,
γιατί αυτά που θα πάτε να υπογράψετε δεν θα τα πληρώσουν
µόνο οι οπαδοί ή οι Βουλευτές σας, θα τα πληρώσει όλος ο ελ-
ληνικός λαός και οι οπαδοί των υπολοίπων κοµµάτων.

Από σεβασµό, λοιπόν, προς τον ελληνικό λαό πρέπει να κρα-
τάτε γνωστό το πώς εξελίσσονται τα πράγµατα, όλα τα στοιχεία

στους πολιτικούς αρχηγούς. Έχετε καθήκον, αν θέλετε τη στοι-
χειώδη συναίνεση, έστω τη συναίνεση του να λέµε «καληµέρα»
και «καλησπέρα». Εάν µας χρησιµοποιείτε όλους στην Αίθουσα
αυτή, δεν θα µείνει καλή η φήµη σας, όταν απέλθετε από το Μέ-
γαρο Μαξίµου. Αυτό έχω να πω. Είναι πολύ επικίνδυνο να συµβεί
αυτό.

Θα σας πω κάτι. Έχω ένα στοιχείο ότι το ΔΝΤ ζητάει 1.200
ευρώ µέγιστη µεικτή σύνταξη. Αυτό το στοιχείο δεν το ξέρετε
εσείς, κύριε Τσίπρα, ότι ζητάει µεγίστη σύνταξη 1.200 ευρώ; Πώς
θα πούµε στον δικαστικό που παίρνει 2.600 ευρώ, «πάρε 900
ευρώ στην τσέπη»; Πώς θα το πούµε; Και το αποκρύπτει αυτό
και ο Μητσοτάκης που δεν µπορεί να µην το ξέρει ούτε αυτός. 

Καθόσαστε εδώ και κάνετε κοκοροµαχίες για την offshore της
«ΑΥΓΗΣ» και για τον «ΚΗΡΥΚΑ» Χανίων και το συνταξιοδοτικό
εδώ θα γίνει εφιάλτης το επόµενο διάστηµα και θα µας κυνηγάει
ο κόσµος για την απόκρυψη αυτού του σοβαρότατου στοιχείου.
Οι συντάξεις θα πετσοκοπούν. Ο µόνος τρόπος να γλιτώναµε
κάπως τις συντάξεις, είναι να έρθουν επενδύσεις. Για να έρθουν,
όµως, επενδύσεις, πρέπει να γίνει µια κυβέρνηση διακοσίων σα-
ράντα. Μου ειπώθηκε αυτό. Δεν υπάρχει περίπτωση µε εκατόν
πενήντα δύο και εκατόν πενήντα τρεις. 

Γι’ αυτό λέω και στον κ. Μητσοτάκη ότι κακώς ζητάει εκλογές.
Τι θα γίνει, και να γίνουν εκλογές και να τις κερδίσει και να κάνει
κυβέρνηση µε την κ. Γεννηµατά που είναι η µόνη φαντάζοµαι που
µπορεί να του δώσει ψήφο; Εγώ πολύ δύσκολα σε άνθρωπο ο
οποίος είχε αποστατήσει από την Ένωση Κέντρου θα έδινα
ψήφο.

Κάνει νόηµα «όχι» ο κ. Κεγκέρογλου, αλλά πώς τότε ψηφίσατε
την ενισχυµένη; 

Κύριε Κεγκέρογλου, τι κάνει νιάου-νιάου στα κεραµίδια; Θα
κάνει και ο κ. Μητσοτάκης κυβέρνηση µε εκατόν πενήντα δύο.
Φαντάζεστε ότι µε αυτό θα έρθουν επενδύσεις; Απλώς θα ικανο-
ποιήσει την εξουσιοµανία ότι έγινε και αυτός Πρωθυπουργός. 

Θα έχει, όµως, και αυτός τη γνωστή τύχη. Θα κάτσει τέσσερις,
πέντε µήνες και θα καταρρεύσει. Θα πάµε σε εκλογές που τότε
θα είναι µε µηδέν µπόνους, γιατί δεν θα έχει µπορέσει να αλλάξει
τον εκλογικό νόµο, όπως λέει, την πρώτη εβδοµάδα, µε διακόσι-
ους. Πού θα τους βρει; 

Άρα, θα γίνουν εκλογές πολύ σύντοµα, µε µηδέν µπόνους και
τότε θα δείτε την οικουµενική που λέτε για τον Λεβέντη ότι κόλ-
λησε η βελόνα. Δεν θα κολλήσει η βελόνα, απλώς θα επικρατήσει
η λογική, όταν υπάρξει οικουµενική κυβέρνηση, κύριοι. Θα πε-
ράσουµε, όµως, δυστυχώς, από αυτόν τον κύκλο µέχρι να τελει-
ώσουµε µε τον κ. Τσίπρα και µε εσάς µε ένα πεντάµηνο, εξάµηνο,
γιατί όσο πάµε πιο πέρα η πίστωση χρόνου µειώνεται. 

Ο Σαµαράς έµεινε δύο χρόνια, άλλα δύο χρόνια ο Γιωργάκης
και δύο ο Τσίπρας. Εσείς, η Δεξιά, δεν θα κάνετε χρόνο. Θα κά-
νετε πέντε µε έξι µήνες, γιατί όταν δει ο λαός ότι βάζετε και εσείς
φόρους και κόβετε µισθούς και συντάξεις, δεν θα δείξει την υπο-
µονή που νοµίζετε. Και τότε θα πάµε σε εκλογές µε µηδέν µπό-
νους και τότε κάθε κατεργάρης θα πάει στον πάγκο του.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Πρόεδρε.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Ποταµιού κ. Σταύρος Θεοδωράκης για δεκαπέντε λεπτά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Κύριε Λυκούδη, επιτρέψτε µου να προτείνω στο Προ-
εδρείο σας –και να το διαβιβάσετε και στον κ. Βούτση- να
κάνουµε ένα τολµηρό βήµα στη Βουλή, να καταργήσουµε τα ρο-
λόγια, τα χρονόµετρα, γιατί πραγµατικά είναι ντροπή για το Κοι-
νοβούλιο να µην κοιτάει κανείς οµιλητής το χρονόµετρο. Δεν
συµβαίνει πουθενά στον κόσµο, σε καµµία χώρα. 

Τέλος πάντων, όταν δεν τηρούµε εµείς τον ελάχιστο κανόνα,
πώς περιµένουµε να θεωρήσει ο κόσµος ότι πρέπει να τηρεί κά-
ποιους άλλους κανόνες; Υπήρξαν οµιλητές που µίλησαν µία ώρα,
ενώ έπρεπε να µιλήσουν είκοσι λεπτά.

Πάντως, η σηµερινή συζήτηση µοιάζει όντως µε ξαναζεστα-
µένο φαγητό. Εµείς σας έχουµε πει τις απόψεις µας και για τα
δάνεια των κοµµάτων και για τα δάνεια των ΜΜΕ. Είναι δύο µόνο
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από τις όψεις παρακµής του παλαιού συστήµατος. Τεράστιες
επιχορηγήσεις στα κόµµατα για να έχουν γραφεία, να συντηρούν
κοµµατικούς µηχανισµούς, να κάνουν αφισοπόλεµο, να κάνουν
φιέστες µε πλαστικές σηµαίες, γιατί τι κόµµα είσαι, αν δεν είναι
η φάτσα του αρχηγού πάνω στην ξύλινη κολώνα της ΔΕΗ στην
Άνω Παναγιά, αν δεν έχεις γραφεία στην Κάτω Παναγιά, αν δεν
έχεις διορίσει πέντε ανθρώπους στην Πέρα Παναγιά και τη Δώθε
Παναγιά;

Έτσι, σπαταλήθηκαν εκατοµµύρια επί των εκατοµµυρίων,
λεφτά βέβαια που στερήσαµε από τα σχολεία και τα νοσοκοµεία.
Όταν τελείωναν οι επιχορηγήσεις, τα κόµµατα πήγαιναν στις τρά-
πεζες και έπαιρναν και άλλα εκατοµµύρια όχι µε εγγυήσεις, αλλά
πραγµατικά µε το κούτελο. 

Προσέξτε, όµως. Έγραψε ο κ. Τσίπρας το 2010, ζητώντας ρύθ-
µιση χρεών και νέο δάνειο από την Εθνική Τράπεζα, τα εξής:
«Μας είναι απολύτως σαφές ότι η αποδοχή των αιτηµάτων µας
απαιτεί ευρύτερη θεώρηση και δεν προσδιορίζεται αποκλειστικά
µε αυστηρά και µοναδικά χρηµατοοικονοµικά κριτήρια». 

Προσέξατε τις λέξεις που χρησιµοποίησε; Ο νεότερος Αρχη-
γός επανέλαβε για άλλη µία φορά τα επιχειρήµατα της παλαι-
οπολιτικής: Δανείστε µου, δανείστε στο κόµµα µου, όχι µε
τραπεζικά κριτήρια, αλλά επειδή προσφέρω στον τόπο.

Το ίδιο περίπου έλεγαν επί δεκαετίες και κάποιοι εκδότες και
καναλάρχες: Έχω αέρα, δώστε µου λεφτά. Έτσι φθάσαµε τα
ΜΜΕ να έχουν δανειστεί 1.027.000.000 ευρώ και τα κόµµατα
πάνω από 400.000.000 ευρώ, 210.000.000 ευρώ η Νέα Δηµοκρα-
τία και 190.000.000 ευρώ το ΠΑΣΟΚ, 8.000.000 ευρώ ο ΣΥΡΙΖΑ.
Όλα αυτά πέρα από τα 825.000.000 ευρώ που έλαβαν τα κόµ-
µατα ως κρατική χρηµατοδότηση τα τελευταία είκοσι χρόνια.

Το Ποτάµι µετείχε σε τρεις εκλογικές αναµετρήσεις. Κάναµε
ευρωεκλογές µε 100.000 ευρώ, εθνικές εκλογές τον Ιανουάριο
του 2015 µε 395.000 ευρώ και τον Σεπτέµβριο µε 480.000 ευρώ.
Και τα οικονοµικά µας στοιχεία, έσοδα-έξοδα, είναι όλα δηµόσια.
Το Ποτάµι είναι το µόνο κόµµα που έχει στείλει πλήρη οικονοµικά
στοιχεία στη Διεθνή Διαφάνεια. Είναι οι µικρές πρωτιές που µας
κάνουν να νιώθουµε υπερήφανοι. 

Άλλοι, λοιπόν, πετραδίζουν τα εκατοµµύρια, όπως λέµε στην
Κρήτη, και κάποιοι λίγοι επιµένουν διαφορετικά. Υπάρχει, βέβαια,
ένα τίµηµα γι’ αυτό. Δεν έχουµε γραφεία σε όλη τη χώρα. Δεν
συντηρούµε κοµµατικούς µισθοφόρους. Τα στελέχη µας µετακι-
νούνται µε δικά τους έξοδα και τις καµπάνιες µας τις στήνουν οι
φίλοι µας, οι εθελοντές µας κι όχι διαφηµιστικά γραφεία και ξένοι
σύµβουλοι. Και δεν έχουµε, βέβαια, δηµοσιογράφους σε payroll,
δηµοσιογράφους και ΜΜΕ που το κόµµα εξουσίας τους αµεί-
βουν από τα δηµόσια ταµεία. 

Γιατί αυτή είναι η τριπλέτα της εξουσίας: κρατική παχυλή χρη-
µατοδότηση –τουλάχιστον παλιότερα-, τραπεζικά δάνεια και δη-
µόσια ταµεία στην υπηρεσία του κόµµατος. Διορίζεις, έχεις
µυστικά κονδύλια, πληρώνεις δηµοσιογράφους, παίρνεις διαχει-
ριστές ιστοσελίδων και τους βαφτίζεις συµβούλους. Για όλα
αυτά πότε θα συζητήσουµε ειλικρινά στη Βουλή, για την άλωση,
δηλαδή, του κράτους από την εκάστοτε κυβέρνηση;

Σας καλέσαµε, κύριοι της Κυβέρνησης, να καταργήσετε τα µυ-
στικά κονδύλια στο ΥΠΕΞ, το Υπουργείο Άµυνας και όπου αλλού.
Γιατί δεν το κάνετε; Γιατί σας βολεύουν οι µυστικοί κωδικοί, οι
κωδικοί των δεκάδων εκατοµµυρίων; Κλαίτε για τους φτωχούς
µε κάθε ευκαιρία, αλλά νοιάζεστε µόνο για τους µισθοφόρους
σας. 

Στα γραφεία των Υπουργών, σε συµβούλια οργανισµών, παν-
τού θα βρεις έναν σύµβουλο µε προηγούµενο επάγγελµα διαχει-
ριστής ιστοσελίδας. Στο Πεντάγωνο είναι πιο πολλοί οι
σύµβουλοι από τους φαντάρους, όπως θα σου πουν οι αξιωµα-
τικοί. Εν ολίγοις, µέσα σε τρία χρόνια κάνατε στο ίντερνετ ό,τι οι
άλλοι έκαναν στα παραδοσιακά µέσα σε τριάντα χρόνια. Το ίδιο
σύστηµα, η ίδια εξαγορά, µόνο που έπεσαν λίγο οι τιµές λόγω
κρίσης.

Κι εµποδίσατε την εξεταστική επιτροπή να ασχοληθεί µε συγ-
κεκριµένες καταγγελίες για ροή µαύρου χρήµατος σε ελεγχόµε-
νες από τους ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ιστοσελίδες. Φοβηθήκατε ότι θα
αρχίσουν να µιλάνε και άλλοι, όλοι αυτοί που χρηµατοδοτούσατε
για να κάνουν µια βρώµικη δουλειά, αυτοί που έβριζαν, λάσπω-

ναν και απειλούσαν τους αντιπάλους σας, αυτοί που σήµερα επι-
βραβεύετε µε κρατικές θέσεις.

Κυρίες και κύριοι, οι θεσµοί αντί να υπηρετήσουν τον πολίτη,
εκφυλίζονται πολλές φορές σε πεδία προνοµίων και καταχρή-
σεων. Όποιος παρακολούθησε τις σαράντα συνεδριάσεις της
εξεταστικής επιτροπής διαπίστωσε πως τα προνόµια σε ηµετέ-
ρους, στα κόµµατα, σε επιλεγµένους εκδότες και καναλάρχες,
έγιναν εργαλεία καταχρήσεων και τελικά, εστίες διαφθοράς. Βέ-
βαια, η κυβερνητική πλειοψηφία αποφάσισε ότι κανείς πολιτικός
δεν έχει ευθύνη. 

Και αναρωτιέσαι: Πού πήγαν όλες αυτές οι κορώνες, τα συν-
θήµατα και τα αναθέµατα του κ. Τσίπρα για τα τρίγωνα της δια-
πλοκής, όταν από αυτή την πυραµίδα, από αυτό το τρίγωνο
λείπει η κορυφή, λείπουν οι πολιτικοί; 

Ζητάµε, λοιπόν –για να πάµε και στις προτάσεις και να τηρή-
σουµε το χρονόµετρο- το εξής: Τα υπερχρεωµένα κόµµατα πρέ-
πει να παρουσιάσουν ένα ρεαλιστικό σχέδιο αποπληρωµής των
δανείων τους, ποια θα είναι τα χρέη τους σε δέκα χρόνια, σε εί-
κοσι χρόνια. 

Ζητάµε να υπάρχει ουσιαστικό ασυµβίβαστο µεταξύ προµη-
θευτών δηµοσίου ή εργολήπτη δηµοσίων έργων και ιδιοκτήτη
ΜΜΕ. Ζητάµε διαφάνεια και δηµοσιοποίηση των οικονοµικών
στοιχείων των κοµµάτων, των διαφηµιστικών δαπανών του κρά-
τους, των τραπεζών και των ΔΕΚΟ.

Σε ότι αφορά τα επίκαιρα, το κλείσιµο δηλαδή των εφηµερί-
δων, το είπαµε και στην προηγούµενη συνεδρίαση, το λέµε και
σήµερα. Πρέπει να σώσουµε τα έντυπα και όχι, βέβαια, τους εκ-
δότες που ευθύνονται για αυτή την κατρακύλα. Να εξαντλή-
σουµε κάθε δυνατότητα, ώστε να µην σιγήσουν όσα µέσα
σήµερα βρίσκονται κοντά στο λουκέτο. Να µην παραγράψουµε,
όµως, τις ευθύνες των ιδιοκτητών τους. Να καταλογιστούν ευ-
θύνες για την κακοδιαχείρισή τους. Να εφαρµοστεί ο νόµος,
αλλά να δοθεί στους εργαζόµενους µια δεύτερη ευκαιρία.

Εκατοντάδες άνθρωποι απλήρωτοι για µήνες αντέχουν και
είναι παρόντες στο καθηµερινό τους ραντεβού µε τους πολίτες.
Προδόθηκαν, εξαπατήθηκαν, αλλά επιµένουν. Πρέπει, λοιπόν, να
τους δώσουµε τη δυνατότητα να συνεχίσουν την προσπάθειά
τους, ώστε να βρεθούν σοβαροί επενδυτές και περιµένουµε από
την Κυβέρνηση να κάνει τη δική της πρόταση, όπως δεσµεύθηκε
στη Βουλή ο κ. Τσίπρας την προηγούµενη φορά. Πάντως, το λου-
κέτο και ο ξαφνικός θάνατος µόνο νέες ζηµίες θα συσσωρεύσουν
στις τράπεζες και τελικά, στο δηµόσιο.

Στη Γαλλία για να αντιµετωπίσουν την παρατεταµένη κρίση
των εντύπων, δίνουν κάθε χρόνο σε διακόσιες χιλιάδες νέους
συνδροµές σε έντυπα, σε εφηµερίδες και περιοδικά.

Θα πρέπει, λοιπόν, να στηρίξουµε την πολυφωνία και θα πρέ-
πει -επιτρέψτε µου- να στηρίξουµε και τα τοπικά ΜΜΕ, τα οποία
έχουν γονατίσει µε την ξαφνική αύξηση των εισφορών και των
φόρων, ενώ παράλληλα όλα τα έσοδα έχουν επίσης ξαφνικά εκ-
µηδενιστεί.

Έχω, όµως, την αίσθηση ότι αυτή η συζήτηση είναι και λίγο
µάταιη. Τα λέµε, τα ξαναλέµε και τίποτα δεν αλλάζει. Όλα έχουν
βαλτώσει, όλα επιδεινώνονται. Θα τα µάθετε τα νέα από την οι-
κονοµία. Μεγάλες εταιρείες πληρώνουν, υποτίθεται, νυχτερινά,
αργίες, υπερωρίες µε κουπόνια για γεύµατα και σούπερ µάρκετ,
ενώ άλλες εταιρείες, για να γλυτώσουν φόρους και ασφαλιστικές
εισφορές, δίνουν αντί για µισθό βουλγαρικές και κυπριακές προ-
πληρωµένες τραπεζικές κάρτες.

Η µαύρη εργασία εξακολουθεί να αυξάνεται. Αφορά πλέον
πάνω από πεντακόσιες χιλιάδες ανθρώπους. Ένας στους πέντε
εργαζόµενους είναι ανασφάλιστος και ένας στους τρεις αµείβε-
ται µε 300 ευρώ. Η Κυβέρνηση της ελπίδας, της αξιοπρέπειας,
της εργασίας, των λαϊκών συµφερόντων συνεχίζει να παίζει µε
τη δεύτερη αξιολόγηση ένα επικοινωνιακό, κυρίως, παιχνίδι για
να γίνει αρεστή στον κοµµατικό της στρατό, που τώρα πια τρέ-
φεται από το κράτος και αδιαφορεί για τα εργασιακά και για τον
εργασιακό µεσαίωνα που επικρατεί στην πραγµατική ζωή.

Για τα κόµµατα που κυβέρνησαν και τώρα για τους ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ, οι άνθρωποι του ιδιωτικού τοµέα είναι αόρατοι, µηχανές
που πληρώνουν φόρους. Κάποια στιγµή, όµως, οι µηχανές ξεση-
κώνονται, όταν αντιληφθούν ότι όλα, µα όλα και βέβαια, η υπε-
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ρήφανη διαπραγµάτευση αποσκοπούν στο να διατηρηθεί σε ισχύ
ένας κρατικοδίαιτος µηχανισµός και µια εξουσία λαϊκιστών.

Οι χαµένες θέσεις, κυρίες και κύριοι, εργασίας και το χαµένο
ΑΕΠ δεν οφείλονται µόνο στη δηµοσιονοµική προσαρµογή, αλλά
στην αβεβαιότητα, την πολιτική αστάθεια και την έλλειψη ρευ-
στότητας. Το Ποτάµι έχει ανακοινώσει από τον Μάιο του 2016
ότι ο βαθµός ονοµαστικής συµµόρφωσης των συµφωνηµένων
δράσεων του µνηµονίου δεν ξεπερνούσε το 43%.

Επίσης, είχαµε αποκαλύψει ότι η πραγµατική υλοποίηση δεν
ξεπερνούσε το 15% και µας χλευάζατε και ήρθε ο κ. Τσακαλώτος
και µας επιβεβαίωσε ότι έχουµε κάνει το 1/3 των συµφωνηθέν-
των, το άλλο 1/3 θα το κάνουµε σε δύο εβδοµάδες και το τελευ-
ταίο 1/3 θα το κάνουµε δέκα µέρες µετά την υπογραφή. Και όλα
αυτά που έλεγε ο κ. Τσίπρας, ότι θα ξενυχτήσουµε, αλλά θα κλεί-
σουµε τη διαπραγµάτευση µέχρι τις 5 Δεκεµβρίου, πού πήγαν;

Υπάρχει το µεγάλο ερώτηµα, κύριε Πρωθυπουργέ: Γιατί δώ-
σατε χρόνο; Γιατί µε την καθυστέρησή σας δώσατε χρόνο στους
ακραίους κύκλους των δανειστών να απειλούν και να εκβιάζουν
ξανά την Ελλάδα;

Σας λέω, λοιπόν, ευθέως το εξής: Θα είναι έγκληµα, αν δεν
κλείσετε τη δεύτερη αξιολόγηση µέχρι το τέλος Φεβρουαρίου.
Θα είναι έγκληµα, αν χάσουµε την ποσοτική χαλάρωση που κρί-
νεται στις 9 Μαρτίου. Θα είναι έγκληµα, αν η αξιολόγηση πάει
τον Μάιο, όπως ψιθυρίζουν κάποιοι Υπουργοί σας.

Κλείστε, λοιπόν, την αξιολόγηση. Μην παρατείνετε την εκκρε-
µότητα. Μην ανοίγετε ξανά κουβέντα για τη δραχµή. Δεν θέ-
λουµε να ζήσουµε ξανά τον εφιάλτη του 2015. Μπορεί κάποιοι
στο δικαστικό Σώµα να σας προστάτευσαν και να έβαλαν στο αρ-
χείο το έγκληµα των capital control. Όµως, όλα τα εγκλήµατα
συσσωρεύονται και οι καταστάσεις µπορούν να γίνουν κάποια
στιγµή εκρηκτικές.

Τελειώνω, λέγοντας το εξής: Ή κλείστε την αξιολόγηση ή κα-
ταθέστε στην εντολή, για να αναλάβει την ευθύνη µία κυβέρνηση
εθνικής Ελλάδας, αν εσείς ονειρεύεστε ένα «νέο 2015». Η χώρα
δεν µπορεί να συνεχίσει να παραπαίει. Καιροφυλακτεί η άβυσ-
σος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Πρόεδρε.

Πρέπει να σας δώσω µία απάντηση για την παρατήρηση που
κάνατε. Έχετε δίκιο. Εδώ, σήµερα, δεν υπήρξε υπέρβαση του
χρόνου. Υπήρξε συντριβή του χρόνου, διάλυση του χρόνου. Αυτό
είναι ένα ζήτηµα. Η Επιτροπή Κανονισµού της Βουλής αυτήν την
περίοδο συζητά το θέµα της διαχείρισης του χρόνου στις συνε-
δριάσεις της Ολοµέλειας. Πρέπει να το δούµε το θέµα αύριο στις
14.00’ η ώρα. Ένα από τα θέµατα είναι αυτό, διότι δεν µπορεί να
συνεχιστεί αυτή η ιστορία. Ευχαριστώ για την παρατήρηση, αλλά
είναι θέµα όλων µας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι θα κάνουµε
τώρα; Μέχρι τι ώρα θα πάµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Υπάρχει ένα ζήτηµα,
κύριε Τζαβάρα. Όµως, πρέπει να συνεννοηθούµε όλοι µαζί υπεύ-
θυνα ότι κάποια στιγµή πρέπει να τελειώσουµε. Κι εγώ, όπως και
πολλοί άλλοι είµαστε γραµµένοι να µιλήσουµε, αλλά πρέπει κά-
ποια στιγµή να πούµε «Όσοι προλάβαµε», διότι αλλιώς πάµε µε
βάση τα δεδοµένα –Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, Βουλευτές,
κ.λπ.- 02.00’ - 02.30’ η ώρα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πάµε για 4.00’
η ώρα ή 5.00’.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Λέτε, ε; Έκανα κακό
υπολογισµό. Δεν ξέρω. 

Κύριε Δένδια, κύριε Τζαβάρα, κύριε Λάππα, πρέπει να συνεν-
νοηθούµε.

Ευχαριστώ πολύ.
Ο συνάδελφος κ. Κώστας Σκανδαλίδης έχει τον λόγο για δέκα

λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, είµαι υποχρεωµένος να σχολιάσω,

πέρα από την οµιλία µου και την παρέµβασή µου, το ύφος και το

ήθος της σηµερινής συζήτησης. Είναι µία συζήτηση από τα
παλιά. Την έχω παρακολουθήσει επανειληµµένα και θλίβοµαι,
γιατί ακούω σαν από µαγνητόφωνο τις ίδιες οµιλίες, το ίδιο µο-
τίβο, την ίδια επιχειρηµατολογία, το ίδιο ύφος και ήθος. Είναι
ένας λόγος παρελθοντολογικός, αδιέξοδος, που θέλει απλώς να
κερδίσει κάποιες εφήµερες εντυπώσεις. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Αν µεν οι παρατάξεις στην κρίση τους, στο πρόβληµά τους,
µπορούν να υποκύπτουν σε τέτοιες φωνές, δεν µπορώ να κατα-
λάβω γιατί η ηγεσία της χώρας και κυρίως ο Πρωθυπουργός έχει
αυτήν την αίσθηση ότι ήταν σήµερα η µέρα που µπορούσε να
υπερβεί τον εαυτό του σε κάθε λαϊκίστικη έξαρση που έχουµε
ζήσει µέχρι τώρα, χρησιµοποιώντας εκφράσεις «έφαγαν», «έδει-
ξαν», «δείξατε», «κάνατε», οι οποίες δεν ταιριάζουν σε κάποιον
που ηγείται σε µία δύσκολη περίοδο της χώρας.

Χρησιµοποίησε εκφράσεις που εγώ καταλαβαίνω. Θα ήθελαν
να ακυρώσουν όλη την περίοδο της Μεταπολίτευσης, προκειµέ-
νου να υπάρξει η οντότητα της «πρώτη φορά αριστερά». Όµως,
µόνο τις αρνητικές όψεις της Μεταπολίτευσης µιµείται σήµερα
και τόσο καιρό η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ. Μόνο τις
αρνητικές όψεις, αυτές δηλαδή της ψευδολογίας, της δηµιουρ-
γίας εντυπώσεων, της συλλήβδην καταδίκης, αυτές που δείχνουν
µεν µία επίπλαστη αυτάρκεια, αλλά στο βάθος υπάρχει κρίση
ηγεσίας της χώρας, τα µέτρα που έρχονται και το ότι αυτό το
αδιέξοδο επιχειρεί να µετατρέψει την κυβερνώσα παράταξη σε
έναν στρατό που θα υπερασπίσει σαν άλλος Δον Κιχώτης την πο-
ρεία προς τους ανεµόµυλους. 

Τα ερείπια που θα ζήσουµε µετά, θα τα εισπράξουµε όλοι µαζί,
αθώοι και ένοχοι, γιατί κανένας σήµερα δεν µπορεί να µιλά από
τη θέση του αθώου απέναντι σε ενόχους σε ένα πολιτικό σύ-
στηµα που δεν κατάφερε µεν να γιατρέψει τις παθογένειές του,
αλλά είναι αυτό το πολιτικό σύστηµα που δηµιούργησε τη µόνη
περίοδο ευηµερίας που είχε η χώρα εδώ και έναν αιώνα.

Άρα, λοιπόν, πρέπει να υπάρξει λίγο µεγαλύτερος σεβασµός!
Αν µε ρωτήσετε πώς νιώθω σήµερα που συζητάµε ένα κορυ-

φαίο ζήτηµα δηµοκρατίας, τα συναισθήµατα που µε διακατέχουν
είναι ανάµεικτα. Από τη µια µεριά ως Βουλευτής µιας παράταξης,
που βάλλεται συστηµατικά και καθ’ έξιν, νιώθω βαθιά ικανοποίηση,
γιατί ακόµη µια φορά η παρουσία του εκπροσώπου µας στην επι-
τροπή, η µαρτυρία του γενικού διευθυντή του ΠΑΣΟΚ, η τοποθέ-
τηση του εισηγητή µας και κυρίως η οµιλία της Προέδρου µας,
στάθηκαν στο ύψος των περιστάσεων, δεν έπεσαν στην παγίδα
του λαϊκισµού και των εφήµερων εντυπώσεων, λειτούργησαν υπο-
δειγµατικά στην αναζήτηση της αλήθειας και εποικοδοµητικά στη
χειµαζόµενη στις µέρες µας δηµοκρατία και τους θεσµούς της.
Από την άλλη µεριά, δεν µπορώ να κρύψω και την απογοήτευσή
µου, γιατί άλλη µια ευκαιρία για το πολιτικό σύστηµα να αντιµετω-
πίσει από κοινού τα δοµικά του προβλήµατα, να υπερβεί τις πα-
θογένειες που το ίδιο δηµιούργησε και να θωρακίσει τη
δηµοκρατία, πήγε χαµένη. 

Η παράταξη που κυβερνά έφερε το δικό της πόρισµα, περιέ-
γραψε τη δική της αλήθεια, αρνήθηκε να τη µοιραστεί µε τους
άλλους και να την αναζητήσει στα πραγµατικά γεγονότα, έµεινε
προσηλωµένη στον δικό της σκοπό, να σπιλώσει απλά τους πο-
λιτικούς της αντιπάλους, να κερδίσει χρόνο, έχοντας προαποφα-
σίσει τους ενόχους, που χωρίς αποδεικτικά στοιχεία θέλει να
παραπέµψει σε δίκη.

Τι σηµασία έχει αν οι διαδικασίες που ακολούθησαν όλα, ανε-
ξάρτητα, τα κόµµατα ήταν νοµότυπες και κοινές, τι σηµασία έχει
αν οι διαδικασίες της επιτροπής γύρισαν µπούµερανγκ εναντίον
της, ο σκοπός αγιάζει τα µέσα. 

Και όµως είναι µια εποχή που έπρεπε να πρυτανεύει άλλο ήθος
και άλλος λόγος στο εθνικό Κοινοβούλιο, λόγος εθνικής ενότη-
τας και συναίνεσης. 

Βλέπετε κάποιον από εµάς που θα φύγει απόψε από εδώ και
που θα πάρει µαζί του, στη συνείδησή του ήσυχα ότι εξυπηρετή-
θηκε ο εθνικός σκοπός που µας έταξε ο ελληνικός λαός να υπε-
ρασπίσουµε; Εγώ λέω καθαρά όχι. Και είναι κρίµα που σε αυτή
τη φάση βιώνει τέτοια κρίση η ηγεσία της χώρας. 

Τι απέδειξαν οι διαδικασίες της επιτροπής; Τα κόµµατα και οι
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τράπεζες ακολούθησαν νοµότυπες και θεσµικά ορθές διαδικα-
σίες. Αν απογυµνώσουµε το κείµενο από τους ιδεολογικούς σο-
λοικισµούς, τους πολιτικούς ακροβατισµούς στις εκατοντάδες
σελίδες του πορίσµατος, δεν αναγνωρίζονται ούτε τεκµηριώνον-
ται ποινικές ευθύνες πολιτικών προσώπων. Αποδείχθηκε µπού-
µερανγκ η πρόθεση της πολιτικής καταγγελίας που εκ των
προτέρων θεωρεί ενόχους ποινικής ευθύνης, καθώς προέκυψαν
θέµατα άξια περαιτέρω διεύρυνσης που αφορούν τη διαχείριση
της εξουσίας από την τιµωρό παράταξη, για να αποδειχθεί στην
πράξη και ως ένα ακόµη πολιτικό δίδαγµα ότι άλλο είναι η κατο-
χύρωση της διαφάνειας και η δίωξη των τυχόν υπευθύνων µέσα
από τους θεσµούς της δηµοκρατίας και την ανεξάρτητη δικαιο-
σύνη και άλλο είναι η κατ’ ανάθεση ποινικοποίηση της πολιτικής
ζωής της χώρας. Είτε ως πράξη επιβεβαίωσης, είτε ως πράξη
αποπροσανατολισµού από τα αδιέξοδα της πολιτικής, η επιχεί-
ρηση καταλήγει κατά κανόνα σε ναυάγιο. Και τι µένει; 

Θα ήθελα να φρεσκάρω λίγο την ιστορική σας µνήµη. Σχεδόν
κάθε κόµµα που έρχεται στην εξουσία εδώ και πολλά χρόνια, θα
έλεγα από το ’89 και µετά, επαγγέλλεται σε όλους τους τόνους
ότι θα ανοίξει η πόρτα του Ειδικού Δικαστηρίου για τους αντιπά-
λους του. Εµείς µετά την τραυµατική εµπειρία του ’89, όχι απλώς
δεν το κάναµε, αλλά προστατέψαµε µε νόµους τον πολιτικό
κόσµο από την ποινικοποίηση. 

Δεν δεχθήκατε να εξετάσουµε από κοινού τα κόµµατα την πε-
ρίοδο από το ευρώ µέχρι σήµερα. Ήδη η σκιά πλανιέται στην
επόµενη φάση που, όπως φαίνεται, σας απασχολεί, γιατί θα
υπάρξει και άλλη αλλαγή στην εξουσία. Αυτό λέει η δηµοκρατία.
Φαίνεται θα είναι στην αµέσως επόµενη φάση.

Όλοι µιλούν πολιτικολογώντας και καταγγέλλοντας την απι-
στία στη διαχείριση των οικονοµικών των κοµµάτων. Εµείς βά-
λαµε ορκωτούς λογιστές στο κόµµα µας. Εµείς πήγαµε τον
κόσµο στον εισαγγελέα. Εµείς ανοίξαµε τη διαδικασία της δια-
φάνειας. Εσείς; Κανείς δεν µας ακολούθησε ως τώρα. Όλοι σχε-
δόν οι θεµελιώδεις νόµοι, που συγκροτούν το θεσµικό πλαίσιο
της διαφάνειας σε όλη τη διάρκεια της Μεταπολίτευσης έγιναν
µε κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και οι περισσότεροι από αυτούς
µέσα από διαδικασίες διακοµµατικών επιτροπών. 

Εσείς έχετε αλλεργία µε τις διακοµµατικές επιτροπές; Γιατί
δεν απάντησε ο Πρωθυπουργός στην πρόταση να κάνει αύριο
διακοµµατική επιτροπή για να αντιµετωπίσουµε από κοινού το
πρόβληµα των µέσων; Για να είµαστε εµείς υποχείριο των µέσων
και εσείς οι λυτρωτές από τη διαπλοκή; Αυτό σας υποβάλλει η
δηµοκρατική σας συνείδηση;

Λοιπόν, θα µε ρωτήσετε: Αθωώνεις από κάθε ευθύνη το πολι-
τικό σύστηµα, την άσκηση της εξουσίας; Πρόκειται για έναν
κόσµο αγγελικά πλασµένο; Όχι βέβαια. Γι’ αυτό ας µιλήσουµε,
έστω και τώρα, µε ανοιχτά χαρτιά. Οι σχέσεις της πολιτικής µε
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και την αγορά υπήρξαν όλη αυτή
την περίοδο νοµότυπες, αλλά αλυσιτελείς. 

Όταν µεγάλωσε ξαφνικά το µέγεθος του ΑΕΠ, όταν η επικοι-
νωνία απορροφούσε το µεγαλύτερο κοµµάτι, όταν η διαδροµή
του λεγόµενου «πολιτικού χρήµατος» διέτρεχε το τρίγωνο που
εσείς καταγγέλλετε, όταν αύξανε τις εκλογικές δαπάνες σε τε-
ράστιο βαθµό, όταν ανέβαζε στα ύψη τα λειτουργικά των κοµµά-
των, όλων των κοµµάτων αναλογικά και µε τον ίδιο τρόπο
δανεισµού και τα αλλάζατε σε υπέρογκους δανεισµούς, αυτή η
εξελικτική διαδικασία, που ακολουθούσαµε όφειλε να αντιµετω-
πίσει το πρόβληµα πιο δραστικά, διότι απλά βελτίωνε την κατά-
σταση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εδώ και δυο δεκαετίες το σύστηµα δεν χρειάζεται οριακές
βελτιώσεις, αλλά δραστικές τοµές. Όσον αφορά το ποιες είναι,
µπορούµε να τις βρούµε. Θα είναι η νοµιµοποίηση και ο έλεγχος
της ιδιωτικής χρηµατοδότησης; Θα είναι η υπαγωγή του δηµο-
σίου προσώπου στον φυσικό δικαστή; Θα είναι η ανεξάρτητη
αρχή για το πόθεν έσχες; Μπορούµε να κάνουµε µια σειρά από
προτάσεις. 

Το ερώτηµα είναι αν θα αποφασίσουµε ποτέ να τις επιβά-
λουµε. Θα συµφωνήσουµε να αποκόψουµε κάθε οµφάλιο λώρο,
που συνδέει την πολιτική µε την οικονοµική εξουσία ή θα συνεχί-

σουµε να κυνηγάµε χίµαιρες και η µια διαπλοκή θα διαδέχεται
την άλλη και ο ένας αντίπαλος θα χτυπάει τον επόµενο και η επό-
µενη φάση θα είναι το ποιοι θα πάνε στο ειδικό δικαστήριο –κάτι
που ζούµε τόσα χρόνια εδώ µέσα- µε τις ίδιες άναρθρες κραυγές
και τα ίδια χειροκροτήµατα των παρατάξεων για κάτι που βλέ-
πουν και δεν ντρέπονται να οµολογήσουν ποια είναι η αλήθεια; 

Τελειώνω, αγαπητοί συνάδελφοι, µε το εξής: Όσο δεν για-
τρεύουµε τις αιτίες, το πρόβληµα θα αναπαράγεται. Και αυτό
που µένει είναι κάθε νέα εξουσία να στοχοποιεί την επόµενη. Δεν
πρόκειται να γίνει απολύτως τίποτα από εσάς. Θα αποφασίζουµε
όλοι µαζί; Και εδώ έρχεται η εθνική συνεννόηση, που νοµίζετε ότι
για µας είναι απλά µια τακτική. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε συνάδελφε, σας πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι στρατηγική ανάγκη για τη σωτηρία της χώρας, είναι η

µόνιµη στρατηγική που θα επιβιώσει και µετά τις επόµενες εκλο-
γές, είναι αυτή που θα οδηγήσει στην έξοδο από την κρίση τε-
λικά. Και µόνο γι’ αυτήν αξίζει τον κόπο παλιοί και νέοι να
κάνουµε ξανά µια µεγάλη προσπάθεια, να κάνουµε έναν καινούρ-
γιο αγώνα, έναν µεγάλο αγώνα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ τον κ.
Σκανδαλίδη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα εξοικονοµή-
σουµε λίγο τη διαδικασία; Πώς βλέπετε να εξελίσσεται το θέµα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Με υποµονή βλέπω να εξε-
λίσσεται η διαδικασία, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Υπουργός κ. Κοντονής, ο οποίος είναι
και ο τελευταίος Υπουργός που θα µιλήσει σήµερα.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σε µια αποστροφή της οµιλίας της η Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ κα-
τηγόρησε την Κυβέρνηση για τον χρόνο διάρκειας του υπερτα-
µείου. Κατηγόρησε την Κυβέρνηση λέγοντας ότι µετά από 99
χρόνια θα έχουν περάσει πολλές γενιές και φυσικά κανένας από
εµάς δεν θα είναι στη ζωή. Μάλιστα, διάνθισε τον λόγο της λέ-
γοντας ότι µέχρι τότε δεν ξέρουµε τι πρόκειται να γίνει. 

Διερωτήθηκε η κ. Γεννηµατά για τα δάνεια του ΠΑΣΟΚ και
πότε θα αποπληρωθούν; Διότι καλώς εχόντων των πραγµάτων,
αυτά τα δάνεια θα αποπληρωθούν σε 200, 300, 400 χρόνια, θα
φτάσουµε τα χρόνια της οθωµανικής κατοχής; Δεν ξέρω! Διότι
όπως το πάτε, κάπου εκεί υπολογίζεται.

Αυτό λοιπόν που είναι το ζητούµενο της σηµερινής συζήτησης
δεν απασχόλησε την κ. Γεννηµατά. Και αναφέροµαι ακριβώς στα
δάνεια που πήρε το κόµµα της. 

Και όσον αφορά τώρα αυτό που ακούσαµε από τον κ. Μητσο-
τάκη, ότι δήθεν το δάνειο του «ΚΥΡΗΚΑ» Χανίων ήταν απόλυτα
διασφαλισµένο γιατί είχε υποθηκευτεί ακίνητο, πώς το είπε ο Αρ-
χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; Δηλαδή, επειδή υπήρχε
εµπράγµατη ασφάλεια, είχε για έντεκα χρόνια ασυλία καταβολής
των δόσεων; Διότι δύο µήνες είχα καθυστερήσει εγώ τη δόση,
λόγω του θανάτου του πατέρα µου, σε ένα στεγαστικό και στους
δύο µήνες µε ενόχλησε η τράπεζα. Έντεκα χρόνια τον κ. Μητσο-
τάκη δεν τον ενοχλούσε κανένας; Τι ισχυρισµοί είναι αυτοί που
ακούγονται; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα του δανεισµού των
κοµµάτων του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας, καθώς επίσης
και των µέσων µαζικής ενηµέρωσης άπτεται της προβληµατικής
συγκρότησης -και εδώ θα συµφωνήσω µε πάρα πολλούς- του πο-
λιτικού και οικονοµικού συστήµατος εξουσίας που κυριάρχησε
µετά τη Μεταπολίτευση στη χώρα µας. 

Ήταν ένα οικονοµικό και πολιτικό σύστηµα το οποίο είχε φτια-
χτεί στα µέτρα του δικοµµατισµού, είχε ευνοηθεί απολύτως από
το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία και είχε ως κορωνίδα τον νόµο
περί ευθύνης Υπουργών και τη συγκεκριµένη συνταγµατική διά-
ταξη, η οποία στην ουσία έθετε στο περιθώριο κάθε ποινική ευ-
θύνη εµπλεκοµένου πολιτικού προσώπου. 

Με βάση τα όσα έχουν γίνει µέχρι τώρα γνωστά από το έργο
της επιτροπής η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ πέτυχαν τα χρό-
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νια που κυβερνούσαν να έχουν δάνεια ύψους 420.000.000 ευρώ,
ενώ τα συγκροτήµατα Τύπου 1.200.000.000 ευρώ. Τα ποσά, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ιλιγγιώδη, εάν λάβουµε υπ’ όψιν
την πραγµατική οικονοµική κατάσταση της χώρας και το προκλη-
τικό γεγονός ότι αυτά τα δάνεια συνέχισαν να τα παίρνουν τόσο
τα κόµµατα, που κυβέρνησαν µέχρι τώρα, όσο και τα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης, τη στιγµή που η φτωχοποίηση είχε µπει για τα
καλά στη ζωή της ελληνικής κοινωνίας. Τα δύο προαναφερθέντα
κόµµατα και τα συγκροτήµατα Τύπου ελάµβαναν δάνεια µε εξαι-
ρετικά ευνοϊκούς έως σκανδαλώδεις όρους αποπληρωµής αλλά
και µε εξαιρετικά ισχνές έως ανύπαρκτες εγγυήσεις ασφαλείας. 

Εµβρόντητη, κύριοι συνάδελφοι, η κοινή γνώµη άκουσε εκπρό-
σωπο του «ΔΟΛ» να λέει ότι έπαιρνε δάνεια έναντι αέρα. Πού
έχουν συµβεί αυτά; Πού έχουν ξανασυµβεί, πώς επιτρέπατε τόσα
χρόνια να συµβαίνουν και γιατί συνέβαιναν; 

Σε ορισµένες περιπτώσεις θέλω να τονίσω ότι οι πρακτικές
αυτές της λήψης των δανείων έπαιρναν διαστάσεις εξωφρενικές.
Γιατί πώς αλλιώς µπορεί να χαρακτηρίσει κάποιος την τακτική
που ακολουθούσε το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία, να περιφέ-
ρουν την κρατική επιχορήγηση σε διάφορετικές τράπεζες για να
παίρνουν δάνεια; Πώς αλλιώς θα το χαρακτηρίζατε; Ήταν µια
εξωφρενική τακτική, για την οποία δεν θέλω να πω αυτή την ώρα
κάτι περισσότερο, αλλά προκαλεί την κοινή γνώµη, διότι ακριβώς
επειδή δεν υπήρχε ένα σύστηµα δηµόσιας εγγραφής όπως είναι
η εγγραφή των υποθηκών στα υποθηκοφυλακεία, περιφέρετο
αυτή η κρατική επιχορήγηση από τράπεζα σε τράπεζα. Και µάλι-
στα, οι τράπεζες οι καηµένες δεν ήξεραν τι κάνει η µια έναντι της
άλλης για το συγκεκριµένο χρηµατοδοτούµενο κόµµα, ενώ εάν
επρόκειτο για κανέναν επιχειρηµατία, θα είχαν ανοίξει τα τεφτέ-
ρια και αυτός ο άνθρωπος θα είχε ξεσκονιστεί. 

Εάν µάλιστα –το είπε ο Πρωθυπουργός στην οµιλία του- αυτή
η τακτική συνδυαστεί µε το «µαύρο» πολιτικό χρήµα, µε την
«µαύρη» χρηµατοδότηση των κοµµάτων -την οποία γνωρίζετε
πολύ καλά, γνωρίζετε πολύ καλά τα ποσοστά της «SIEMENS» και
των µεγάλων εταιρειών, που πήγαιναν στα κόµµατα της Νέας Δη-
µοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ- τότε εδώ µιλάµε για ένα σύστηµα
απόλυτης νόθευσης της πολιτικής βούλησης και των πολιτών,
αλλά και όσων συµµετέχουν στην παραγωγή της πολιτικής. 

Αλήθεια, µιας και µας λέτε εδώ για ορκωτούς λογιστές, εκείνη
η βαλίτσα µε τα λεφτά του Τσουκάτου, µήπως σας είπαν οι ορ-
κωτοί λογιστές τι έγινε; Καταγράφτηκαν αυτά τα λεφτά στα τα-
µεία; Διότι ο κ. Τσουκάτος έχει πει ότι «εγώ τα λεφτά τα πήρα και
ήταν µίζα και «µαύρο» χρήµα, αλλά τα παρέδωσα στο ταµείο του
ΠΑΣΟΚ». Για αυτά τα ζητήµατα υπάρχουν πορίσµατα και δεν
ακούσαµε σήµερα τίποτα σε αυτήν την Αίθουσα!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πολιτικό επίπεδο αποτελεί
σύµπτωµα µιας κατά κυριολεξία άνισης µεταχείρισης έναντι των
πολιτικών κοµµάτων πέραν του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρα-
τίας η συγκεκριµένη τακτική χρηµατοδότησης και δανειοδότη-
σης. 

Τα υπόλοιπα κόµµατα ούτε δάνεια έπαιρναν ούτε, βεβαίως,
είχαν τα «µαύρα» ταµεία της «SIEMENS» για να χρηµατοδοτούν-
ται. Μιλάµε για νόθευση του πολιτικού ανταγωνισµού, ο οποίος
θα έπρεπε να γίνεται µε τους όρους που το Σύνταγµα υπαγο-
ρεύει και ο νόµος «περί χρηµατοδότησης κοµµάτων» επιτάσσει.   

Στο πλαίσιο του ίδιου του κοµµατικού συστήµατος αυτή η
άνιση οικονοµική αντιµετώπιση των πολιτικών κοµµάτων σηµα-
τοδότησε για χρόνια µια ολιγοπωλιακή κοµµατική δοµή, η οποία
αντίκειται στην αρχή της ίσης πολιτικής συµµετοχής και στην ισό-
τητα των πολιτικών κοµµάτων κατά τα άρθρα 4  και 29 του Συν-
τάγµατος.

Επιπλέον, είναι προφανές ότι αυτές οι χρηµατοδοτήσεις κατα-
στρατηγούσαν όλο εκείνο το νοµοθετικό οπλοστάσιο, που προ-
στατεύει την ισότητα της πολιτικής συµµετοχής και καταλογίζει
ευθύνες όταν υπάρχουν τέτοια φαινόµενα, καταστρατηγούσαν
όµως και τους ειδικούς θεσµούς κατά της διαπλοκής. Απόλυτη
καταστρατήγηση του Συντάγµατος, των νόµων και των ειδικών
κανόνων!

Αυτή, όµως, κυρίες και κύριοι, η άνιση µεταχείριση και η νό-
θευση δεν έµενε µόνο σε πολιτικό επίπεδο. Υπήρχε και νόθευση
στην επιχειρηµατικότητα. Τι ωραίοι καπιταλιστές που ήσαστε και

πόσο ωραία µας τα λέτε για την αγορά, δηλαδή, πόσο καλά ρυθ-
µίζει τα πάντα η αγορά και κάνει ωραία πράγµατα –αναφέροµαι
σε εσάς, ιδίως της Νέας Δηµοκρατίας- όταν εσείς οι ίδιοι πριµο-
δοτούσατε τέτοιες συµπεριφορές, επιχειρηµατιών εις βάρος
άλλων επιχειρηµατιών οµοειδών επιχειρήσεων ή ανοίγατε τη
στρόφιγγα χωρίς εγγυήσεις και χωρίς ασφάλεια σε ορισµένους
επιχειρηµατίες, την ώρα που οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις έκλει-
ναν και καταστρέφονταν. Αυτή ήταν η κατάσταση: νόθευση του
πολιτικού ανταγωνισµού αλλά και του οικονοµικού στάτους της
χώρας..

Κυρίως µε αυτόν τον τρόπο µεταβάλατε τον ρόλο των τραπε-
ζών. Από χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα, που έπρεπε να λειτουρ-
γούν στο πλαίσιο ενός δηµοκρατικού κράτους δικαίου, οι
τράπεζες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτές τις πρακτικές
που υιοθετήσατε έγιναν ενεργοί πυλώνες άσκησης πολιτικής,
έως και διαµόρφωσης του πολιτεύµατος. Με αυτόν τον τρόπο
υπήρξε η απόλυτη νόθευση, η απόλυτη παράβαση όλων των κα-
νόνων του δικαίου.

Βεβαίως, αυτά τα ζητήµατα θα ελεγχθούν. Η δικαιοσύνη πλέον
έχει τον λόγο και οι αρµόδιοι εισαγγελείς θα ελέγξουν το πόρι-
σµα της επιτροπής, το οποίο είναι απολύτως τεκµηριωµένο και
διασφαλίζει απολύτως όλα εκείνα τα ζητήµατα, που µε ενάργεια
σήµερα παρουσίασαν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι των κοµ-
µάτων της πλειοψηφίας. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι θέλετε, κύριε Λοβέρδο;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μας θίγει κατάφωρα µε αυτά που

λέει, κύριε Πρόεδρε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αλήθεια; Τότε θα µιλήσω κι εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μέσα σε αυτήν την Αί-

θουσα καθένας παίρνει την ευθύνη των λόγων του δηµοσίως. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν έχω αντίρρηση σε αυτό που λέτε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν εξύβρισε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πώς δεν εξύβρισε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ποιον εξύβρισα, κύριε Πρό-
εδρε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν εξύβρισε. Σας παρα-
καλώ.

Παρακαλώ, κύριε Λοβέρδο, έχουµε µεγάλη πίεση χρόνου.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μία φράση θέλω να πω.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μία φράση πείτε την.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αν δεν καταλήγατε

όπως καταλήξατε, µια οµιλία εναντίον του ΠΑΣΟΚ, δεν θα έλεγα
τίποτα. Λέτε τις απόψεις σας. Έχετε υπ’ όψιν σας ότι είστε
Υπουργός Δικαιοσύνης; Είστε Υπουργός...

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, αυτό ήθελε να
πει; Αν έχω υπ’ όψιν µου ότι είµαι Υπουργός Δικαιοσύνης;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θέλω να τελειώσω τη φράση µου.
Είστε Υπουργός Δικαιοσύνης. Από αυτά που λέτε δίνεται στην
Αίθουσα αυτήν, όχι την εντύπωση, τη βεβαιότητα ότι θα χρησι-
µοποιήσετε τον πολιτικό σας τόπο για να κάνετε αυτά που είπατε
από το Βήµα της Βουλής. Πρέπει να καταλάβετε ότι είστε ο ύψι-
στος Υπουργός των θεσµών. Δεν το έχετε καταλάβει. Θα σας το
µάθουµε εµείς. Ντροπή σας!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αρκετά µέχρι εδώ. Εκφώνησα
µια πολιτική οµιλία, κύριε Πρόεδρε, για το πολιτικό σύστηµα και
την κατάντια στην οποία το έφερε η Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ, κατάντια, που δίνει τη δυνατότητα σε ακροδεξιούς και
νεοναζί να γίνονται τιµητές της δηµοκρατίας. Αυτό είναι το έργο
που προσφέρατε και εγκαλείται σήµερα η Κυβέρνηση.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε. Καλώς. Δι-

ευκρινίστηκαν τα θέµατα.
Ο κ. Δένδιας παρακαλώ, έχει τον λόγο για έξι λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω την κό-

4618 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πωση των συναδέλφων. Θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος.
Πρέπει να αναφερθώ σε ορισµένα θέµατα τα οποία έθιξε ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός προηγουµένως.

Κατ’ αρχάς, ο κύριος Πρωθυπουργός είπε κάτι εκπληκτικό. Μί-
λησε για εκπληκτική απόδοση της ελληνικής οικονοµίας. Ελπίζω
αρκετοί Έλληνες να τον άκουσαν, διότι δεν νοµίζω ότι υπάρχει
έστω και ένας πολίτης αυτής της χώρας ο οποίος συµµερίζεται
αυτήν την άποψη, συµπεριλαµβανοµένων και των Βουλευτών του
σε αυτήν την Αίθουσα. Παρατήρησα ότι ουδείς τον χειροκρό-
τησε. Ξαναλέω τη φράση: «Εκπληκτική απόδοση της ελληνικής
οικονοµίας». Πάρα πολύ ωραία. Φανταστείτε, δηλαδή, να µην
ήταν εκπληκτική τι µας περίµενε.

Μου κάνει, δε, τεράστια εντύπωση, ότι ο Πρωθυπουργός δή-
λωσε σε µια κρισιµότατη στιγµή στην Εθνική Αντιπροσωπεία ότι
δεν είµαστε µόνοι µας. Και αναφέρθηκε στη συνάντηση στη Λι-
σαβόνα. Αξίζει κανείς να πει στην Κυβέρνηση, ότι τη στιγµή που
στη Λισαβόνα ακουγόντουσαν διάφορα ευχολόγια, στο Eu-
rogroup ούτε ένας Υπουργός δεν υποστήριξε τις ελληνικές θέ-
σεις. Ούτε ένας Υπουργός! Πήρε απλώς τον λόγο ο κ. Σαπέν και
κάτι είπε. Ουδείς µας υποστήριξε. Η ελληνική Κυβέρνηση βρέ-
θηκε απολύτως αποµονωµένη. Η Ελλάδα είναι απολύτως αποµο-
νωµένη. Και είναι απολύτως αποµονωµένη εξαιτίας της έωλης
τακτικής αυτής της Κυβέρνησης.

Μας ενεκάλεσε ο κύριος Πρωθυπουργός, διότι ζητάµε εκλο-
γές όταν δεν έχει κλείσει η αξιολόγηση. Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, το 2014 ο κύριος Πρωθυπουργός τι έκανε στην
κυβέρνηση Σαµαρά, για να ξέρουµε; Δεν την έριξε πριν κλείσει
η αξιολόγηση; Θυµάµαι λάθος ότι προκάλεσε εκλογές µη επιτρέ-
ποντας την εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας;

Επίσης, είπε διάφορα ωραία. Είπε ότι η δικαιοσύνη θα κρίνει
αν υπάρχουν ευθύνες πολιτικών προσώπων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε συγχωρείτε, υπάρχει ένα
άρθρο στο ελληνικό Σύνταγµα υπ’ αριθµόν 86. Αυτό είναι γνωστό
στην Κυβέρνηση ή το αγνοείτε παντελώς; Το γεγονός ότι υπάρ-
χει ευθύνη του Κοινοβουλίου για την άσκηση δίωξης κατά Υπουρ-
γών, έχει περάσει από το µυαλό της Κυβέρνησης; Το έχει
διαβάσει κανείς ποτέ; Είναι δυνατόν ο αρµοδιότερος θεσµικός
παράγων, ο κύριος Πρωθυπουργός, να έρχεται εδώ και να λέει
ότι η δικαιοσύνη θα κρίνει; Βεβαίως, η δικαιοσύνη. Υπό ποίαν έν-
νοια;

Και για να είµαστε συνεννοηµένοι, εδώ εγώ διάβασα, ανέ-
γνωσα την πρότασή σας. Η πρότασή σας, η πρόταση της κυβερ-
νητικής πλειοψηφίας λέει ρητά: «Οι υπογράφουσες και οι
υπογράφοντες προτείνουµε την εγγραφή για συζήτηση του πο-
ρίσµατος της εξεταστικής, σύµφωνα µε το άρθρο 148, παράγρα-
φος 3». Τα περί άσκησης δίωξης είναι στο άρθρο 154. Είχατε
κάθε δικαίωµα, εάν κρίνατε ότι υπήρχαν αποδεικτικά στοιχεία ή
αποχρώσες ενδείξεις, να ζητήσετε να συσταθεί προανακριτική,
προκαταρκτική όπως λέγεται τώρα. Γιατί δεν το κάνατε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι;

Και εν πάση περιπτώσει, δικαιολογείται να επιτρέπεται στον
επικεφαλής της Κυβέρνησης της χώρας να έρχεται εδώ να λέει
ότι θα κρίνει κάποιος άλλος; Εσείς, δηλαδή, όταν ζητήσατε τη
σύσταση της εξεταστικής,  τι σκοπό είχατε, για να ξέρω;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέχθηκαν, επίσης, πάρα πολλές
ανακρίβειες. Θα σταθώ σε µία. Θα µιλήσω λίγο για τον «ΚΗΡΥΚΑ»
µετά. Είναι πολύ πιο εύκολο σε εµένα που είµαι τρίτος, να πω
δυο πράγµατα. Ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας, ο Κυριάκος
Μητσοτάκης, ήταν πάρα πολύ φειδωλός -και δικαίως- σε ό,τι
είπε.

Μας κατηγόρησε ο κύριος Πρωθυπουργός για διπλοεγγυήσεις
της Νέας Δηµοκρατίας όσον αφορά διπλή εκχώρηση. Αυτό είναι
απολύτως ανακριβές. Η πρώτη εκχώρηση έγινε στην Αγροτική
για τα 12 εκατοµµύρια, η δεύτερη στην Αττική για 2 εκατοµµύρια.
Και υπάρχει µέσα στο πόρισµα και στα σχετικά, σχετική επιστολή
της Νέας Δηµοκρατίας προς την Τράπεζα Αττικής, η οποία ενη-
µερώνει για αυτό το θέµα. Δεν είναι ωραίο να λέγονται ψέµατα,
ξέρετε. Δεν είναι ανακρίβεια. Είναι ψεύδος. Δεν είναι ωραίο να
λέγονται ψέµατα σε αυτήν την Αίθουσα. Δεν είναι ωραίο να δη-
µιουργούµε στην ελληνική κοινωνία την εντύπωση ότι όλο το πο-
λιτικό σύστηµα απαρτίζεται από απατεώνες και το µόνο που

έχουν να κάνουν είναι να εξαπατούν για να πετύχουν περισσότε-
ρες χρηµατοδοτήσεις. Δεν ισχυρίζοµαι ότι όλα έγιναν σωστά.
Προς Θεού! Αλλά δεν είναι ωραίο ο Πρωθυπουργός να λέει
πράγµατα τα οποία, θα µου επιτρέψετε µε κάθε σεβασµό στον
ρόλο του, να τα χαρακτηρίζω ψεύδη.

Τώρα, άλλα πρώτη φορά διερευνώνται, βαλίτσες στα εκδοτή-
ρια κ.λπ.. Αυτά θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι δεν θέλω να τα
χαρακτηρίσω.

Έρχοµαι λίγο στο θέµα του «ΚΗΡΥΚΑ» των Χανίων». Εδώ
έχουµε ένα ψέµα, πάνω στο οποίο οικοδοµείται ένα άλλο ψέµα.
Αυτή είναι η λογική Λένιν. Η επανάληψη ενός ψεύδους παράγει
ένα «γεγονός» και πάνω σε αυτό το «γεγονός» µπορούµε να κτί-
σουµε ένα άλλο ψέµα, όταν κάποτε µας χρειαστεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο «ΚΗΡΥΚΑΣ» είναι µια ιστορική
εφηµερίδα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μπερδεύετε τον Γκαίµπελς...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν κάνω κανένα λάθος. Δεν είναι του

Γκαίµπελς. Δεν έκανα κανένα λάθος, κύριε Παφίλη. Βλέπω µε
χαρά ότι έχετε ευαισθησία για τον Βλαντιµίρ Ιλίτς Ουλιάνοφ,
αλλά αυτός το είπε αυτό. Τι να κάνουµε τώρα; Δεν µπορούµε να
τον αγιοποιήσουµε κιόλας. Πάµε, λοιπόν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τον φοβάστε. Τι να κά-
νουµε; Το φάντασµά του πλανάται.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ο «ΚΗΡΥΚΑΣ», κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι µια ιστορική εφηµερίδα. Το ξέρετε ότι την ίδρυσε ο
Ελευθέριος Βενιζέλος. Θα µου επιτρέψετε να πω ότι αν χρειαζό-
ταν η Εθνική Αντιπροσωπεία να συµφωνήσει να ληφθούν µέτρα
για τη διάσωσή της, θα το κάναµε όλοι µε χαρά. Και πιστεύω και
η κυβερνητική πλειοψηφία.

Επιχειρήθηκε, πράγµατι, µε δανεισµό η διάσωση της εφηµερί-
δας, που ίδρυσε ο Ελευθέριος Βενιζέλος και δεν επετεύχθη αυτή
η διάσωση. Αυτό που µε στενοχωρεί εµένα είναι η πλήρης άγνοια
του πορίσµατος της Τράπεζας της Ελλάδος, η πλήρης άγνοια, η
πλήρης αδιαφορία για το γεγονός ότι ένας πρώην πρωθυπουρ-
γός µε το σύνολο της περιουσίας του εγγυάται όλα τα δάνεια.
Και έρχεται η Τράπεζα της Ελλάδος και λέει ότι αυτά τα δάνεια
είναι απολύτως καλυµµένα. Αυτό το σύνολο, που δεν υπάρχει για
κανένα άλλο δάνειο, καµµιάς άλλης επιχείρησης, καµµιάς άλλης
εφηµερίδας, έρχεται ο Πρωθυπουργός της χώρας και το ονοµά-
ζει «διαπλοκή». Διαπλοκή! Και ξέρετε, ο Πρωθυπουργός δεν
ξέρει καν -είναι σχετικά νέος-, ότι ο όρος «διαπλοκή» χρησιµο-
ποιήθηκε για πρώτη φορά στην ελληνική πολιτική ζωή από τον
Κωνσταντίνο Μητσοτάκη, για όσα έριξαν την κυβέρνησή του
τότε. Και είναι µάλλον αστείο να χρησιµοποιεί γι’ αυτό το θέµα
αυτόν τον όρο ο κύριος Πρωθυπουργός. Αλλά δεν τα κάνει εξ
σφάλµατος. Όλα αυτά δεν γίνονται, δυστυχώς, εξ σφάλµατος. 

Όπως, είναι τραγικό το «balloon», ο πιο εξασφαλισµένος τρό-
πος αυτήν τη στιγµή εξυπηρέτησης των στεγαστικών δανείων,
«πληρώνω τους τόκους και το κεφάλαιο µένει στο τέλος», ο τρό-
πος µε τον οποίο ρυθµίστηκαν όλα τα στεγαστικά δάνεια στην
Αµερική, όλα τα στεγαστικά δάνεια στην Ιρλανδία, να εµφανίζεται
στην Βουλή των Ελλήνων σαν σκάνδαλο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν δικηγόροι εδώ. Καθέ-
νας δικηγόρος αν ερωτηθεί, έχει ρυθµίσει δεκάδες τέτοια δάνεια
πελατών. Οι ρητορικές ερωτήσεις του κυρίου Πρωθυπουργού
περί σκανδάλων, δεν αντέχουν στη σοβαρότητα τώρα. Αξίζει να
είµαστε λίγο σοβαροί, έστω και αν δεν µιλούσαµε για ένα τόσο
ιστορικό έντυπο και αν δεν µιλούσαµε για έναν πρώην πρωθυ-
πουργό. Λίγο σεβασµό στην κοινή γνώση και στην κοινή λογική.
Σοβαρά µιλάµε; Το «balloon» είναι σκάνδαλο; Εγώ είχα αφήσει νο-
µοθετική ρύθµιση στο Υπουργείο Ανάπτυξης, για να γίνει «balloon»
για όλα τα στεγαστικά δάνεια και έχω εγκαλέσει τον κ. Σταθάκη
επανειληµµένως γιατί δεν υιοθέτησε τη νοµοθετική ρύθµιση, αλλά
τα αφήνει στη διακριτική ευχέρεια των τραπεζών, που όµως το κά-
νουν. Και ξέρετε γιατί το κάνουν; Για να µην βγάλουν τα ακίνητα
στο σφυρί. Γιατί αν τα βγάλουν τα ακίνητα στο σφυρί, τι θα κερ-
δίσουν; Και εδώ µιλάµε για ακίνητο. Και αυτά που  ελέχθησαν,
ότι δεν είχε δοθεί ούτε µια δόση, δεν είναι ακριβή. Δίδονταν τα
µισθώµατα κάθε µήνα, εξ ου δεν υπήρχαν τα τηλεφωνήµατα. 

Εν πάση περιπτώσει, αυτό είναι το ζήτηµα, που πρέπει να απα-
σχολήσει σε αυτήν τη συγκυρία -αυτό είναι;- ή το άλλο ζήτηµα
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περί των πεντακοσίων χιλιάδων, για τα οποία δεν υπήρχαν τιµο-
λόγια; Μιλάµε σοβαρά; Για όλα τα στεγαστικά δάνεια υπάρχουν
τιµολόγια για το σύνολο του ποσού και όταν υπάρχει καθυστέ-
ρηση θα προσκοµιστεί το τιµολόγιο και αυτό ονοµάζεται µέγα
σκάνδαλο και διαπλοκή; Αυτό έχουµε φθάσει να λέµε ότι είναι
διαπλοκή στην Ελλάδα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι στο πόρισµα. 
Κύριε Πρόεδρε, δεν θα βραδύνω.
Ποιος ήταν ο τίτλος του πορίσµατος; «Η διερεύνηση της νοµι-

µότητας των δανειοδοτήσεων των πολιτικών κοµµάτων και των
ιδιοκτητριών εταιρειών µέσων µαζικής ενηµέρωσης από τραπε-
ζικά ιδρύµατα». Αυτό ήταν το θέµα. 

Το πρώτο θέµα λοιπόν: Νοµιµότητα δανειοδότησης των πολι-
τικών κοµµάτων. Μάλιστα. Φτιάξατε εξεταστική επιτροπή. Ερώ-
τηµα: Φθάσατε σε ευθύνες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Πλειοψηφίας, πολιτικών προσώπων, ναι ή όχι; Σας είπα και προ-
ηγουµένως γι’ αυτό το οποίο εισηγείστε εδώ. Αφήστε τώρα τα
περί εισαγγελέως. Αυτά τα έλεγε ο κ. Σηµίτης. Στείλτε ό,τι θέλετε
σε όποιον εισαγγελέα θέλετε. Στον εισαγγελέα πληµµελειοδικών
της περιοχής σας, όπου θέλετε, ό,τι θέλετε. Εγώ σας ερωτώ:
Εσείς φθάσατε, ναι ή όχι, σε ευθύνη πολιτικών προσώπων; Μην
απειλείτε κάποιον ότι θα στείλετε κάτι στον εισαγγελέα. Είναι δι-
καίωµα κάθε Έλληνα πολίτη να στείλει οτιδήποτε στον εισαγγε-
λέα. Μη µας το παρουσιάζετε ως θεσµική ενέργεια, ως λύση του
δράµατος. 

Σας ερωτώ λοιπόν: Καταλήξατε; Αν καταλήξατε, γιατί δεν υπο-
βάλλετε εδώ αίτηµα να συσταθεί η ανάλογη επιτροπή, που προ-
βλέπουν τα άρθρα 153 και επόµενα και να πάµε να ασκήσουµε
τις ποινικές διώξεις κατά των πολιτικών προσώπων; Δεν βρήκατε
τίποτα και γι’ αυτό δεν κάνατε τίποτα. Τελεία και παύλα. Και για
να καλύψετε την «φόλα» αυτήν, έρχεστε και λέτε ότι θα πάµε
στον εισαγγελέα, για να µην υιοθετήσω την πονηρότερη άποψη
-και ίσως και ορθότερη-, περί της απόπειρας εκβιασµού του συ-
νόλου του πολιτικού συστήµατος και του εκδοτικού συστήµατος
µέσω της απειλής. 

Ερχόµαστε τώρα στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Εδώ θα µου
πείτε, είναι άγιοι οι ιδιοκτήτες των µέσων µαζικής ενηµέρωσης;
Βεβαίως, όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Βούτσης): Ένα λεπτό ακόµα, κύριε
Δένδια.                            

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν θα το παραβώ, κύριε Πρόεδρε.
Με συγχωρείτε, κυρίες και κύριοι, αλλά ποιο κόµµα υπέφερε

περισσότερο απ’ όλα; Μιλάµε για το «ΔΟΛ». Ποιο κόµµα ήταν ο
κύριος στόχος του «ΔΟΛ» για πάρα πολλά χρόνια; Θέλετε να ρω-
τήσετε τον µη ευρισκόµενο στην Αίθουσα Κώστα Καραµανλή
πώς τού έχει συµπεριφερθεί ο «ΔΟΛ», πώς έχει συµπεριφερθεί
στη Νέα Δηµοκρατία, για να ξέρουµε; 

Εµάς µας λέτε ότι µας στήριξε η διαπλοκή; Εµάς; 
Εξηγήστε µου, όµως, τι βρήκατε για τα µέσα µαζικής ενηµέρω-

σης. Αναφέρετε µέσα στο πόρισµα ότι τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης πήραν 1,3 δισεκατοµµύρια. Απ’ αυτά τα 1,3 δισεκατοµµύρια
υπερήµερα είναι 319 εκατοµµύρια. Αυτά γράφετε εσείς, βασι-
σµένα στην έκθεση της Τράπεζας της Ελλάδος. Από τα 319 εκα-
τοµµύρια, πόσα εκατοµµύρια έχετε βρει ότι κακώς εδόθησαν;
Εκατόν δέκα εκατοµµύρια. Για πόσα εκατοµµύρια έχουν ήδη πάει
υποθέσεις στον εισαγγελέα; Για 110 εκατοµµύρια. 

Εµείς τι κάναµε εδώ; Η επιτροπή τι έκανε; Μπορείτε να µου
πείτε; Μπορείτε να µου πείτε ένα εκατοµµύριο που βρήκε παρα-
πάνω απ’ ό,τι δεν είχε βρεθεί µέχρι τώρα από τις εισαγγελικές
αρχές; 

Τι είναι αυτά που λέτε, κυρίες και κύριοι; Μιλάµε σοβαρά; Δεν
έχω διαβάσει ποτέ στη ζωή µου µεγαλύτερο και πιο άχρηστο κεί-
µενο. Σας το λέω ειλικρινά. Εγράφησαν επτακόσιες σελίδες για
να µην εξυπηρετηθεί ο οιοσδήποτε στόχος, απλώς και µόνο για
να δοθεί η δυνατότητα στον Πρωθυπουργό της Ελλάδος, τον κ.
Τσίπρα, να έλθει εδώ απόψε και να µας ονοµάσει σαν δήθεν
σκάνδαλο τον «ΚΗΡΥΚΑ» Χανίων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας ευχαριστώ.
Ο συνάδελφος κ. Μπαλλής έχει τον λόγο.

ΣΥΜΕΩΝ ΜΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρωτοµηνιά σήµερα και πολλοί

από τους οµιλητές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κυρίως, µε
πρωτοκήρυκα τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
φρόντισαν µε τις οµιλίες τους και τις τοποθετήσεις τους να επι-
βεβαιώσουν τον χαρακτηρισµό που έχει δοθεί για το µήνα Φλε-
βάρη από την πρώτη του µέρα κιόλας, ως ο µήνας των
µεταµφιέσεων. Σε πέντε µέρες ανοίγει το Τριώδιο. Εµφανίστηκαν
εδώ ως διαπρύσιοι κήρυκες της διαφάνειας, ως σφοδροί πολέ-
µιοι της διαπλοκής µέχρι βαθµού πατροκτονίας, θα έλεγα. Αυτή
η µεταµφίεση, όµως, δεν µπορεί να πείσει άλλο τον ελληνικό λαό. 

Θα αναφερθώ εν ολίγοις σε πράγµατα που ακούστηκαν. Είπε
η Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ: «Εδώ η Ελλάδα χάνεται κι εµείς µιλάµε
για το δάνειο του «ΚΗΡΥΚΑ»;».

Όχι, κύριοι συνάδελφοι, δεν µιλάµε απλώς για το δάνειο του
«ΚΗΡΥΚΑ» εδώ, που ενοχλεί την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Μι-
λάµε για τα επιφαινόµενα της διαπλοκής, που γιγαντώθηκε στα
χρόνια της διακυβέρνησης και από το ΠΑΣΟΚ και από τη Νέα Δη-
µοκρατία. Μιλάµε για τη συνέχιση των εκλεκτικών σχέσεων της
πολιτικής µε τα οικονοµικά συµφέροντα που ανήγαγαν τα δύο
κόµµατα σε υψηλή πολιτική. 

Αναφέρθηκε προηγουµένως και ο κ. Σκανδαλίδης, λέγοντας
ότι βαρέθηκε να παρακολουθεί την ίδια συζήτηση περί διαπλο-
κής µε τα ίδια επιχειρήµατα, τις ίδιες κραυγές και τα ίδια χειρο-
κροτήµατα. 

Ας µου επιτρέψει, σεβόµενος την πολύχρονη παρουσία του και
στη Βουλή και στα πολιτικά δρώµενα, να αναρωτηθώ: Μόνο ως
συζήτηση έχει παρακολουθήσει την ανάπτυξη της διαπλοκής; Αν
θυµάµαι καλά, από το 1995 µέχρι το 2001 ήταν γραµµατέας του
ΠΑΣΟΚ. Δεν είναι αυτή η περίοδος της ανάπτυξης των φιλικών
σχέσεων Χριστοφοράκου-Τσουκάτου-Πιταούλη και λοιπών; Δεν
είναι η ίδια περίοδος της υπογραφής της σύµβασης 8002 της
«SΙΕΜΕΝS» µε τον ΟΤΕ για τις ψηφιακές παροχές; Δεν είναι η
ίδια περίοδος που ο Τσουκάτος πήγαινε τα λεφτά στο ΠΑΣΟΚ
µέσα από επτά λογαριασµούς του εξωτερικού; Δεν είναι η ίδια
εποχή των πιέσεων και τελικά της αγοράς του C4Ι για µελλοντική
χρήση το 2004, που τελικά δεν χρησιµοποιήθηκε; Δεν είναι η ίδια
εποχή που κάποιοι και εσωτερικά από το ΠΑΣΟΚ προσπάθησαν
να εµπλέξουν τον κ. Σκανδαλίδη στην περίφηµη λεγόµενη τότε
«κοτεροµαχία» µετά από τις καταγγελίες που είχε κάνει ο κ. Πάγ-
καλος;

Αναφέρθηκε στα θέµατα αυτά από την αρχή η Νέα Δηµοκρα-
τία και δια του εισηγητή της. Δεν προέκυψαν πολιτικές ευθύνες
στο πόρισµα, δεν υπήρξε πολιτική παρέµβαση, δεν υπήρξε προ-
νοµιακή µεταχείριση των ΜΜΕ από τις τράπεζες. Μόνο για έναν
προκύπτουν ευθύνες και αυτός είναι ο ΣΥΡΙΖΑ, είπε ο κ. Μητα-
ράκης. Ανέφερε και σελίδες του πορίσµατος ως τεκµηρίωση των
λεγόµενών του. Αναφέρθηκε στις σελίδες µέχρι 69-70 και µετά
έκανε ένα άλµα και πήγε στην 384. Και δεν έκανε καµµία ανα-
φορά ούτε για τις προηγούµενες ούτε για τις επόµενες σελίδες. 

Θα έλεγα στους συναδέλφους να ρίξουν για αρχή και µια
µατιά στις σελίδες του πορίσµατος 219 έως 227 και 640 έως 644.
Και έχουµε συνέχεια µετά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από αρκετά χρόνια ένας
Αµερικανός αθλητής, ο Earl Wilson, είχε πει: «Σήµερα οι άνθρω-
ποι χωρίζονται σε τρεις κατηγορίες σε ό,τι αφορά τον πλούτο
τους: Σε αυτούς που έχουν, σε αυτούς που δεν έχουν και σε αυ-
τούς που δεν έχουν πληρώσει για αυτά που έχουν». 

Αυτή η τρίτη κατηγορία, δηλαδή εκείνων, που δεν έχουν πλη-
ρώσει ή, τουλάχιστον, δεν έχουν πληρώσει όσα θα έπρεπε για
αυτά που απέκτησαν, για αυτά που κατέχουν και ο τρόπος που
έγινε αυτό, είναι που αποκαλύφθηκε -έστω και όχι στο σύνολό
της- µέσα από τις εργασίες της εξεταστικής επιτροπής, η κατη-
γορία, δηλαδή, εκείνων που δανειοδοτήθηκαν, δεν αποπλήρω-
σαν και εξακολουθούν όχι µόνο να απολαµβάνουν αλλά και να
λειτουργούν ως ελεγκτές, κριτές και επικριτές της ίδιας κοινω-
νίας, κουνώντας ακόµα το δάχτυλό τους. Δάνεια σε µέσα επικοι-
νωνίας, που ως αποτέλεσµα είχαν να έχουµε σήµερα πλούσιους
µιντιάρχες µε φτωχά µέσα ενηµέρωσης και απλήρωτους εργα-
ζόµενους, δάνεια σε κόµµατα, που ως αποτέλεσµα είχαν τις
πλούσιες προεκλογικές εκστρατείες, τα φέσια στις τράπεζες, την
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επιβάρυνση εν τέλει του ελληνικού λαού. Διότι, όπως οµολόγησε
και ο Επίτροπος Αλµούνια το 2014, η κάλυψη της «µαύρης τρύ-
πας» από αυτήν τη δανειοδότηση των κοµµάτων που ποτέ δεν
αποπληρώθηκε, έγινε µε χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµέ-
νων. Είναι η απάντηση που έδωσε ο Αλµούνια σε δύο Έλληνες
ευρωβουλευτές. 

Τα δύο κόµµατα, ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία, που τους
αφορά αυτή η ερώτηση, τι απαντούν; Τι απαντάει ειδικότερα η
Νέα Δηµοκρατία στον τότε ερωτώντα και σήµερα επανακάµ-
ψαντα στις τάξεις της ως πολιτικό συνεργάτη, τον κ. Σκυλακάκη,
που έκανε αυτήν την ερώτηση και ο οποίος από το 2013 σηµεί-
ωνε για τα δάνεια των δύο κοµµάτων, «Τα χρέη αυτά των κοµµά-
των εκτοξεύθηκαν την τελευταία τριετία, στη διάρκεια της οποίας
την ίδια ώρα που ο ιδιωτικός τοµέας ασφυκτιούσε από την έλ-
λειψη ρευστότητας, η Νέα Δηµοκρατία αύξησε τον δανεισµό της
πάνω από 20 εκατοµµύρια ευρώ, όπως προκύπτει από τους ισο-
λογισµούς της»; 

Τι απαντούν, αλήθεια, τα δύο κόµµατα την ώρα που οι µιντιάρ-
χες οµολογούν ότι πήραν δάνεια µε εγγύηση τον αέρα του ονό-
µατός τους και µόνο; Άνθρακες ο θησαυρός, υποστηρίζει η
Αντιπολίτευση, φωνάζοντας για να καλύψει τις ευθύνες της. 

Το υποστηρίζει, άραγε, αυτό και όταν αναφέρονται στα δάνεια
του «ΚΗΡΥΚΑ» των Χανίων, όταν είναι γνωστό ότι µόνο µετά την
ανάδειξη του θέµατος στην εξεταστική επιτροπή διαταράχθηκε
ο µακάριος ύπνος των τραπεζών που για εντεκάµισι -και όχι έν-
τεκα- χρόνια σφύριζαν αδιάφορα;

Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης κάποιος έχει πιαστεί µε την γίδα στην πλάτη, κάποιος πα-
ραπλανά, κάποιος δεν λέει την αλήθεια. Ή ο κ. Κωνσταντίνος
Μητσοτάκης που την εποµένη της αποκάλυψης του σκανδάλου
του «ΚΗΡΥΚΑ» Χανίων είπε ότι δεν ισχύει τίποτα και ότι τα δάνεια
τα έχει αναλάβει η «ΠΕΡΙΓΡΑΜΜΑ Α.Ε.» που έβγαλε µετά το 2006
τον νέο «ΚΗΡΥΚΑ» ή ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης που δύο µέρες
µετά σε αυτήν την Αίθουσα, µετά από αυτήν την παρέµβαση, είπε
ότι δεν υφίσταται θέµα γιατί τα δάνεια έχουν ρυθµιστεί. 

Πριν λίγο µάλιστα, κύριε Δένδια, είπατε ότι δεν υπάρχει θέµα,
γιατί είχαν εκχωρηθεί τα ενοίκια. Μην σας παραπλανάνε και
εσάς. Τα ενοίκια είχαν εκχωρηθεί για το δάνειο της Παγκρήτιας
Τράπεζας, όχι της Τράπεζας Πειραιώς για την οποία γίνεται όλη
η συζήτηση. 

Κάποιος, λοιπόν, παραπλάνησε συνειδητά τον ελληνικό λαό.
Στην πραγµατικότητα και οι δύο Μητσοτάκηδες παραπλάνησαν
συνειδητά τον ελληνικό λαό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κ. Μάριος
Γεωργιάδης για έξι λεπτά µε µία µικρή ελαστικότητα. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα µιλήσω λίγο σύντοµα, αν και είχα
προετοιµαστεί για πολύ παραπάνω χρόνο, αλλά δεν πρόλαβα και
ενόχλησα και τον Πρόεδρο καµµιά δεκαριά φορές, τουλάχιστον,
σήµερα.

Θα ήθελα να καταθέσω ένα σχετικό συµπληρωµατικό υπό-
µνηµα από την πλευρά µας, το οποίο θα δηµοσιευτεί αµέσως
µετά, όχι για να είναι άλλο ένα πόρισµα, αλλά γιατί θεωρούµε ότι
αυτά που αναφέρουµε µέσα, λειτουργούν σύµφωνα µε τις από-
ψεις των υπολοίπων κοµµάτων και προσεγγίζουν από µια διαφο-
ρετική γωνία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν υπόµνηµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα ξεκινήσω µε τα κόµµατα τη δική µου εισήγηση, τη δική µου
αναφορά. Ίσως είναι η µοναδική φορά, ή εν πάση περιπτώσει
από τις ελάχιστες, που η µεθόδευση ενός κόµµατος -και στην
προκειµένη περίπτωση του ΣΥΡΙΖΑ- κατέληξε να έρθουν στην
επιφάνεια γεγονότα και έγγραφα -ενώ στην αρχή είχε ξεκινήσει
στήνοντας παγίδες για τους αντιπάλους του- τα οποία, όπως
αποδεικνύεται, ενοχοποιούν και το ίδιο το κόµµα, αλλά και τον
Αρχηγό του. 

Επί εννέα µήνες η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ έβγαινε µε µύ-
δρους στην τηλεόραση και στα κανάλια για δήθεν απόψεις, εν-

δείξεις, έγγραφα που θα αποδείκνυαν τις ενοχές πολιτικών των
άλλων κοµµάτων και ότι θα έριχναν άπλετο φως στην αλήθεια.
Καταλήξαµε να κατηγορεί ο ΣΥΡΙΖΑ τη Νέα Δηµοκρατία για τον
«ΚΗΡΥΚΑ» Χανίων και η Νέα Δηµοκρατία τον ΣΥΡΙΖΑ για την off-
shore της «ΑΥΓΗΣ», λες και η κατασπατάληση του κρατικού προ-
ϋπολογισµού και του δηµόσιου χρήµατος ήταν µόνο µέσα από
αυτά τα δύο µέσα. 

Παραδεχθήκαµε ότι υπάρχει διαπλοκή, άρα υπάρχει έγκληµα,
αλλά εγκληµατίας πουθενά. Κανένα όνοµα. Γενικολογίες µόνο.
Και τελικά η αλήθεια έλαµψε και µάλιστα έλαµψε και στο ίδιο το
σπίτι του ΣΥΡΙΖΑ, που µέχρι τώρα ήταν σκοτεινό και κλειδωµένο. 

Από την ακρόαση, λοιπόν, των δεκάδων µαρτύρων και των δε-
κάδων χιλιάδων εγγράφων, που έχουν κατατεθεί, µάθαµε τα πα-
ρακάτω και σίγουρα δεν αµφισβητούνται. 

Αλήθεια νούµερο ένα και σηµαντικότερη: Από επίσηµο έγ-
γραφο, που κυκλοφορεί, προκύπτει ότι ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ
και Πρωθυπουργός της χώρας σήµερα είναι ο µοναδικός πολιτι-
κός Αρχηγός που καλεί -και µάλιστα εγγράφως- πρόεδρο τρά-
πεζας να αγνοήσει τους νόµους και τις διαδικασίες για να δώσει
χρήµατα, που δεν δικαιούται στο κόµµα του. Και δεν φτάνει µόνο
αυτό. Πάει και παραπέρα. Ζητάει και χρήµατα, όχι όσα αποτι-
µούσε η τράπεζα, που µπορεί να διαθέσει σε ένα κόµµα του 4%
και 5% που ήταν τότε, αλλά όσα νοµίζει ο ίδιος ότι χρειάζεται για
τις δραστηριότητες του κόµµατος. Και έχουµε και ακόµη παρα-
πέρα. Υποβάλει πρόταση εξόφλησης κατά τον τρόπο που βο-
λεύει, βεβαίως, το κόµµα, υποκαθιστώντας την Επιτροπή
Χορηγήσεων των Δανείων. 

Κυρίες και κύριοι, εµείς γνωρίζουµε ότι µέχρι στιγµής αυτός
που δανείζει, δίνει τον τρόπο αποπληρωµής του δανείου και όχι
αυτός που δανείζεται. Τώρα εσείς, διδάσκετε άλλα ήθη, τα ήθη
της λεγόµενης Αριστεράς, όπως µας λέτε τον τελευταίο καιρό.

Αλήθεια νούµερο δύο: Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι το µοναδικό κόµµα που
στο µετοχολόγιό της εφηµερίδας του, της «ΑΥΓΗΣ», συµµετέχει
ως αφανής χορηγός µια offshore εταιρεία, για την οποία αρνείται
πεισµατικά να µας γνωστοποιήσει ποιος βρίσκεται από πίσω και
ποιος είναι ο σκοπός αυτής τουλάχιστον της περιβόητης εµπλο-
κής, διαπλοκής. Εγώ δεν γνωρίζω κανένα κόµµα το οποίο να έχει
κάποιον χρηµατοδότη που να είναι και άγνωστος µάλιστα. 

Τρίτη αλήθεια: Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι το µοναδικό κόµµα όπου ο Πρω-
θυπουργός ήθελε να γίνει καναλάρχης, έπεσε έξω και ξαφνικά
ήθελε να γίνει σερίφης του διαστήµατος, αποφάσισε κάποιος
άλλος να γίνει τραπεζίτης, ένας άλλος ήθελε να γίνει λιµενάρχης
του Πειραιά και ούτω καθεξής. Μέχρι το βράδυ να είµαστε εδώ
µπορεί να επινοήσουµε και άλλες θέσεις από τη δεδοµένη επί-
δειξη ζήλου που έχετε, γιατί φαίνεται ότι είσαστε πάρα πολύ φι-
λόδοξοι. 

Μιλάµε, δηλαδή, για τον απόλυτο έλεγχο των πάντων. Και στη
δε συγκεκριµένη τράπεζα, που ελέγχεται απόλυτα από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τα πορίσµατα των ελέγχων ήταν καταπέλτης: χωρίς κανό-
νες, χωρίς επιτροπές διαχείρισης, χωρίς ικανότητες των
συµβούλων, δανείζοντας µε χαµηλότερα επιτόκια σε φίλα διακεί-
µενους επιχειρηµατίες και συµβούλους. 

Και έχω µια ερώτηση κρίσεως, αυτήν τη στιγµή, γιατί µην νο-
µίζετε ότι είναι µόνο για σας αυτά που έχω να πω. Σίγουρα έχετε
πολύ καλούς δασκάλους. Μάλλον ζηλέψατε από άλλα κόµµατα
που έλεγχαν τράπεζες, κανάλια, εφηµερίδες και ούτω καθεξής.
Και για να είµαστε ειλικρινείς, όλα αυτά τα ωραία και διαπλεκό-
µενα και κεκαλυµµένα, ο ΣΥΡΙΖΑ, προφανώς, τα διδάχθηκε από
Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ, τα οποία παιδιόθεν πίστευαν ότι ο
ελληνικός λαός οφείλει να πληρώνει τους αφισοκολλητές τους,
τις µετακινήσεις των χιλιάδων ψηφοφόρων τους µε πούλµαν, τα
πολυτελή γραφεία µε γυµναστήρια τελευταίας τεχνολογίας, τα-
ξίδια στελεχών, φυλλάδια πολυτελή και πάει λέγοντας. 

Με αυτά και µε αυτά έχει φτάσει η Νέα Δηµοκρατία να χρω-
στάει στον ελληνικό λαό περίπου 220 εκατοµµύρια και το ΠΑΣΟΚ
περίπου 200. Και µπορεί να µην είναι ιερά χρέη, όπως αυτά της
Αριστεράς, αλλά δεν παύει …

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ο ΣΥΡΙΖΑ πόσα χρωστάει;
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είπαµε. Χρωστάνε 220 εκατοµµύρια

και 200 αντίστοιχα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ο κακός ο ΣΥΡΙΖΑ πόσα χρωστάει;
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ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Γνωρίζετε πολύ καλά αν χρωστάει και
τι χρωστάει και πόσα χρωστάει. 

Ας µην ανοίξουµε διάλογο, γιατί δεν έχουµε και χρόνο. Πολύ
ευχαρίστως να  ανοίγαµε όποιον διάλογο θέλετε, αλλά δεν προ-
λαβαίνουµε. 

Βλέπουµε τώρα το ΠΑΣΟΚ να επιρρίπτει ευθύνες στην αύξηση
των επιτοκίων των τραπεζών και στη µείωση της χρηµατοδότη-
σης λόγω της κατακρήµνισης στο ποσοστό του, αλλά ξεχνάει να
ρωτήσει τον µέσο Έλληνα, που δεν µπορεί και δεν έχει τη δυνα-
τότητα να πληρώσει να κάνει µια ρύθµιση και βλέπουµε ότι ο
µέσος χρόνος αποπληρωµής των δανείων από το ΠΑΣΟΚ είναι
κάποιες εκατοντάδες χρόνια. Δύο ταχύτητες ανθρώπων δηλαδή. 

Βλέπουµε τα σπίτια των ανθρώπων, που δεν µπορούν να πλη-
ρώσουν και βγαίνουν στον πλειστηριασµό, διότι τους έχετε πνίξει
µε φόρους όλες οι κυβερνήσεις όλα αυτά τα χρόνια και από την
άλλη υπάρχει η δυνατότητα αποπληρωµής δανείων για κάποιες
δεκάδες ή εκατοντάδες χρόνια. Από την άλλη, η Νέα Δηµοκρατία
διακηρύττει µείωση δαπανών, προκειµένου να πληρώσει τα 200
εκατοµµύρια που έχει δανειστεί µε τη σειρά της. 

Κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, αν αγαπάτε το
κόµµα σας και θέλετε να το σώσετε, αλλά και να πείσετε τον ελ-
ληνικό λαό πως µπορείτε να µας βγάλετε από το αδιέξοδο, µπο-
ρείτε να προχωρήσετε στην εκχώρηση της περιουσίας σας στις
δανείστριες τράπεζες και να κυκλοφορείτε κανονικά µε ψηλά το
κεφάλι εδώ, ωφελώντας πάντα το κόµµα στο οποίο οφείλεται η
εδώ παρουσία σας. 

Κλείνω µε τα κόµµατα και προχωράµε µε τις τράπεζες. Η
στάση των εκπροσώπων τους στην υπογραφή των δανειακών
συµβάσεων µάς οδηγεί σε έναν έντονο προβληµατισµό. Αποδέχ-
θηκαν πολύ εύκολα, ως σχεδόν αποκλειστικές εγγυήσεις, αυτά
που στο πόρισµα αναφέρεται ως εκχώρηση προσδοκίας, δη-
λαδή, στην ουσία µελλοντικό περιουσιακό στοιχείο και αυτό που
ανέφερε συγκεκριµένος µάρτυς, ιδιοκτήτης ΜΜΕ, τις προσωπι-
κές εγγυήσεις του αέρα -δηλαδή το όνοµά του, το κούτελό του,
την υπογραφή του και ούτω καθεξής- τα οποία αµφότερα δεν
διασφάλιζαν τα συµφέροντά τους. 

Γι’ αυτήν την περίπτωση τέσσερα είναι τα συµπεράσµατα κατ’
εµάς. 

Πρώτον, να είναι µειωµένης αντίληψης και µειωµένων προσόν-
των και γνώσεων οι εν λόγω άνθρωποι, κάτι το οποίο είδαµε στην
επιτροπή ότι δεν ισχύει, οι περισσότεροι άφησαν πολύ καλές εν-
τυπώσεις. 

Δεύτερον, να δέχθηκαν παρέµβαση από κάποιο πολιτικό πρό-
σωπο, εκδοχή, που οι ίδιοι κατηγορηµατικά αρνήθηκαν, αλλά κά-
ποιοι άλλοι µάρτυρες το επιβεβαίωσαν. 

Τρίτον, ότι τελούσαν υπό την απειλή φόβου ότι ξανά θα τους
κρεµάσουν στα µανταλάκια για κάποιο σκάνδαλο υπαρκτό ή ανύ-
παρκτο. 

Και τέταρτον, να έχει λάβει χώρα ενθυλάκωση, κάτι το οποίο
προσωπικά δεν µπορώ ούτε καν να φανταστώ. 

Πάντως ό,τι και να ισχύει από τα παραπάνω, η κατάσταση είναι
απαράδεκτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τελειώνετε, κύριε συνά-
δελφε. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, και οι προηγούµενοι
µίλησαν παραπάνω. Ο κ. Δένδιας µίλησε δέκα λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τώρα είστε στα οκτώ. Σας
δίνουµε άλλο ένα. Έχετε ένα λιγότερο από τον κ. Δένδια. Έτσι
πρέπει από κάθε άποψη. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Από τα δεκαπέντε που µίλησε ο κ. Λο-
βέρδος, θα ήθελα κι εγώ λίγο ακόµα την ανοχή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ο κ. Λοβέρδος µίλησε
προχθές. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κι εγώ από τις 17.00’ προσπαθώ να
µιλήσω. Τέλος πάντων, πάµε παρακάτω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Προχωρήστε. Περιµένουν
άλλοι είκοσι συνάδελφοι. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Λοιπόν, ας προχωρήσουµε. Πάµε στα
µέσα µαζικής επικοινωνίας όπου 1,3 δισεκατοµµύριο για την
ακρίβεια είναι αυτά που χρωστάνε και πολλοί έχουν βάλει τις ται-
νιοθήκες τους ως υποθήκη, αξίας µάλιστα –όπως λένε- 125 εκα-

τοµµυρίων ευρώ, για να πάρουν τα δάνεια, που αν υπήρχε κά-
ποιος µε 10 ή 20 εκατοµµύρια να τα αγόραζε, πολύ ευχαρίστως
θα τα έδιναν. 

Συµπερασµατικά για εµάς, την Ένωση Κεντρώων, είναι ξεκά-
θαρο ότι και τα τρία κόµµατα που κυβέρνησαν µέχρι σήµερα, εκ-
µεταλλεύτηκαν συγκυρίες, την ύπαρξη του νόµου για τη
χρηµατοδότηση και εξάντλησαν το περιθώριο της κατασπατάλη-
σης του δηµοσίου χρήµατος. Ωστόσο, οποιοσδήποτε έχει παρα-
κολουθήσει τη συνεδρίαση της επιτροπής, µπορεί να διαπιστώσει
ότι και ο ΣΥΡΙΖΑ είναι µέσα σε αυτούς οι οποίοι έχουν την ευθύνη.
Ξεκάθαρες ευθύνες πολιτικών δεν προέκυψαν παρά µόνο µε βάση
το έγγραφο, ένα πρόσωπο που έφερε φαρδιά πλατιά την υπο-
γραφή του προς την επιστολή του Διοικητή της Τράπεζας. 

Εύλογα θα αναρωτηθεί κανείς: Προς τι αυτός ο χαµός και
οδυρµός τόσους µήνες από πλευράς ΣΥΡΙΖΑ, αφού οι εµπλεκό-
µενοι -για να µην αναφέρω τη λέξη «ένοχοι»- βρίσκονται και µέσα
στα ίδια σας τα γραφεία; Θα µπορούσατε απλά να κάνετε µία
αναζήτηση εκεί. 

Αναµένουµε τις εξελίξεις µε ενδιαφέρον και σας ευχαριστώ
πολύ για τον χρόνο και την ανοχή σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κ. Άδωνις

Γεωργιάδης για επτά λεπτά ακριβώς. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ακριβώς ο κ. Γεωργιά-

δης;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντελώς. Έχετε πολύ µε-

γάλη ικανότητα από κάθε άποψη να βάλετε στον χρόνο αυτό…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε, για το ακριβώς. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Και να µην προκαλέστε και

απόνερα. Ξέρετε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Λίγα απόνερα…
Ξεκινάω για να σχολιάσω το επεισόδιο που έγινε µεταξύ του

Προέδρου της Βουλής και του κ. Τσακαλώτου. Έχει κάποιο εν-
διαφέρον αυτό που έγινε. Ο κ. Τσακαλώτος κάθισε κάτω και είχε
ένα πολύ έντονο επεισόδιο µε τον Πρόεδρο της Βουλής. Αρνή-
θηκε να πάρει τον λόγο µετά. Το λέω για να τα ακούσει ο ελλη-
νικός λαός και να είναι καταγεγραµµένο. Ο κ. Τσακαλώτος είναι
έξυπνος άνθρωπος. Έχει καταλάβει ότι ο κ. Τσίπρας µέσα στις
επόµενες µέρες θα υπογράψει όλα τα προληπτικά µέτρα και
εσείς θα τα ψηφίσετε φυσικά. Κι έχει καταλάβει ότι θα του τα
φορτώσουν όλα του κ. Τσακαλώτου, θα πουν ότι ο Τσακαλώτος
φταίει και µετά θα τον διώξουν από τη θέση αυτήν ως αποδιο-
ποµπαίο τράγο. 

Γι’ αυτό έχει κάποιο ενδιαφέρον να παρακολουθήσουµε τι θα
κάνει ο κ. Τσακαλώτος τις επόµενες µέρες και αν θα δεχθεί να
παίξει τον ρόλο του αποδιοποµπαίου τράγου. Κρατήστε, όµως,
αυτό που σας είπα σήµερα. 

Κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, χαίροµαι που είστε στην Αί-
θουσα, γιατί θέλω να ξεκινήσω µε κάτι που είπε ο κ. Τσίπρας και
πάρα πολύ µε προβληµάτισε. Ο κ. Τσίπρας είπε ότι αν δούµε µε-
ρικά από τα «πόθεν έσχες» των µεγάλων δηµοσιογράφων, θα αι-
σθανθούµε έκπληξη. Και ρωτάω επισήµως, ως Βουλευτής, τον
Υπουργό της Δικαιοσύνης µε ποιον τρόπο ακριβώς ο κ. Τσίπρας
µπορεί να έχει γνώση του «πόθεν έσχες» οποιουδήποτε δηµοσιο-
γράφου; Τα «πόθεν έσχες» είναι κρυφό πράγµα. Υπάρχουν µόνο
σε γνώση των µελών της επιτροπής. 

Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ξαναλέω, κύριε
Υπουργέ της Δικαιοσύνης,  ότι ο Πρωθυπουργός της χώρας, από
του Βήµατος της Βουλής, είπε ότι αν βλέπατε -υπονοώντας ότι
ο ίδιος τα έχει δει- µερικά από τα «πόθεν έσχες» των µεγάλων
δηµοσιογράφων, τότε θα µένατε έκπληκτοι. Ερωτώ τον κύριο
Υπουργό της Δικαιοσύνης αν µπορεί να πληροφορήσει το Σώµα
µε ποιον τρόπο ο κ. Τσίπρας έχει λάβει γνώση του «πόθεν έσχες»
οποιουδήποτε Έλληνος πολίτου. 

Κι αυτό έχει πολύ µεγάλη σηµασία, κύριε Υπουργέ της Δικαιο-
σύνης, για το αν τελικά χρησιµοποιείτε τους θεσµούς, τις επιτρο-
πές «πόθεν έσχες» και τελικά και την ίδια τη δικαιοσύνη, για να
παίζετε πολιτικά παιχνίδια.

Εγώ θέλω να είµαι εξαιρετικά ειλικρινής. Αυτή η επιτροπή δεν
έγινε ούτε για τη διαπλοκή ούτε για τίποτα. Έγινε για να εκβιάσει
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ο κ. Τσίπρας, διά της επιτροπής, του τραπεζίτες και τα media και
να στήσει τη δική του διαπλοκή. 

Κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, θα ήθελα, όταν λήξω την οµι-
λία µου να µε ενηµερώσετε, εάν έχετε γνώση, για το πώς ο κύριος
Πρωθυπουργός το έχει κάνει και αν σκοπεύετε να ερευνήσετε εάν
ο κύριος Πρωθυπουργός έχει παρανοµήσει. Είναι πολύ σοβαρό
θέµα, εάν ο Πρωθυπουργός στήνει παραδικαστικό κύκλωµα. Είναι
πολύ σοβαρό θέµα, εάν ο Πρωθυπουργός χρησιµοποιεί του θε-
σµούς για να εκβιάζει δηµοσιογράφους και επιχειρηµατίες. Περι-
µένω να µου το πείτε. 

Και πάµε τώρα στον κ. Λάππα, ο οποίος και γελάει. Ο κ. Λάπ-
πας, εν τη απουσία µου στην επιτροπή αυτή, άπειρες φορές ανέ-
φερε µία πρόταση που είχα κάνει ως υποψήφιος Αρχηγός της
Νέας Δηµοκρατίας, περί ενδεχόµενης διαγραφής των χρεών των
κοµµάτων διά του νόµου Κατσέλη. Ο κ. Λάππας είναι ένας άν-
θρωπος ο οποίος διαρρήγνυε τα ιµάτιά του για το ανήθικον της
διαγραφής. 

Κύριε Λάππα, όταν αποκαλύφθηκε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει διαγράψει
240 εκατοµµύρια δραχµές, κάνατε κάποιου είδους δήλωση κατά
της ανηθικότητας του ΣΥΡΙΖΑ για τη διαγραφή του χρέους; Φαν-
τάζοµαι πως όχι. Ξέρετε γιατί, κύριε Λάππα; Γιατί, όλοι εσείς
είστε Φαρισαίοι υποκριτές. Ούτε τα χρέη σας ενδιαφέρουν ούτε
τίποτα. 

Πάµε, λοιπόν, κύριε Κοντονή, να θυµηθούµε µερικές ηµερο-
µηνίες. Ο κ. Τσίπρας, µε πολύ µεγάλο στόµφο και αυτή την άνεση
που έχει στο ψέµα, µας διάβασε –και µάλιστα το είχε και γρα-
πτώς, για να µην κάνει λάθος- τις ηµεροµηνίες του «ΚΗΡΥΚΑ»
Χανίων. Είπε: «Τον Απρίλιο του 2016 κατήγγειλε –λέει- η Τράπεζα
Πειραιώς το δάνειο. Συνοµωσία, τον Απρίλιο του 2016». 

Ξέχασε να δει µία γραµµή παρακάτω, Απρίλιο του 2016 είναι
που κάνατε τη µεταγραφή του ακινήτου της Κουµουνδούρου
στον ΣΥΡΙΖΑ και Νοέµβριο του 2016 είναι που πληρώσατε τον
ΕΝΦΙΑ και τους άλλους φόρους. Θα πείτε, ωραία, το ξεχάσαµε
και το κάναµε είκοσι χρόνια µετά. Δεν είναι τόσο απλό. Ξέρετε
γιατί; Γιατί, υποτίθεται, βάσει των καταθέσεων του κ. Τσίπρα και
των επιστολών που έστελνε στις τράπεζες, τα δάνεια που
έπαιρνε ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν ενυπόθηκα. 

Πώς, κύριε Κοντονή, έπαιρνε ο ΣΥΡΙΖΑ ενυπόθηκα δάνεια, βά-
ζοντας ενέχυρο ένα ακίνητο που δεν είχε γράψει στο όνοµά του;
Αυτό δεν το κάνουν ούτε οι κοινοί απατεώνες! Είδατε, λοιπόν,
πως όταν βάζει ο κ. Τσίπρας στο στόµα του ηµεροµηνίες, πέφτει
µέσα στον λάκκο που έχει σκάψει για τους άλλους;

Πάµε και λίγο στα λεφτά, για να πάµε και στην ουσία. Θεωρώ,
κύριε Κοντονή, -και σας το λέω ειλικρινά, επειδή σας έχω µία
εκτίµηση- ότι κάνετε πολύ µεγάλο λάθος στον ΣΥΡΙΖΑ που λαϊκί-
ζετε µε αυτόν τον τρόπο για τα δάνεια των κοµµάτων. Κάνετε τε-
ράστιο λάθος και η δηµοκρατία µας θα το πληρώσει. Ξέρετε
γιατί; Φώναζε ένας συνάδελφος από κάτω: «Πόσα χρωστάει ο
ΣΥΡΙΖΑ; Χρωστάει 9 εκατοµµύρια», υπονοώντας ότι τι είναι τα 9
εκατοµµυριάκια του ΣΥΡΙΖΑ, µπροστά στα 200 εκατοµµύρια της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Λάθος. Γιατί, όταν έπαιρνε,
προ της κρίσης, η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ 30 εκατοµµύ-
ρια τον χρόνο επιχορήγηση και ο ΣΥΡΙΖΑ 3 εκατοµµύρια, η ανα-
λογία των χρόνων είναι η ίδια. Ξέρετε µόνο τι έχει αλλάξει;
Ακούστε τι έχει αλλάξει τώρα. Έχει αλλάξει ότι το ΠΑΣΟΚ πήγε
από το 40% στο 5%, ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ πήγε από το 3% στο 37%.

Ερώτηση: Εάν ισχύσουν οι δηµοσκοπήσεις και πάρετε στις
επόµενες εκλογές 15% ή 12% και η επόµενη φάση ακριβώς που
θα έρθει δεν θα σας επιτρέπει να πληρώνετε τα δάνειά σας των
9 εκατοµµυρίων, γιατί η επιχορήγηση που θα παίρνετε θα είναι
πολύ λιγότερη από τους τόκους, τι θα λέει τότε ο κ. Φάµελλος,
ότι είστε απατεώνες;

Στην πραγµατικότητα –για να καταλάβει ο κόσµος τι έγινε- το
ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία έπαιρναν 30 εκατοµµύρια τον
χρόνο. Πλήρωναν επιτόκιο στις τράπεζες 3% και µία χαρά εξυ-
πηρετούσαν τα δάνειά τους. Μετά το µνηµόνιο το ΠΑΣΟΚ και η
Νέα Δηµοκρατία διαδοχικά µείωσαν την επιχορήγηση και από τα
30 εκατοµµύρια που ήταν η επιχορήγηση έφθασε στα 4 εκατοµ-
µύρια. Βεβαίως, µε τα 4 εκατοµµύρια και µε επιτόκιο 8% δεν µπο-
ρούν να αποπληρώσουν τα δάνειά τους. Δεν λέτε, λοιπόν, όλη
την ιστορία. 

Να δω, κύριε Κοντονή, µετά τις επόµενες εκλογές πώς θα πλη-
ρώνει ο ΣΥΡΙΖΑ τα δάνειά του και εδώ θα είµαστε στη Βουλή –
εγώ απ’ ότι φαίνεται σίγουρα, για εσάς δεν ξέρω, αλλά σας το
εύχοµαι- για να βλέπουµε πώς θα πληρώνει τότε ο ΣΥΡΙΖΑ τα δά-
νειά του που θα είναι στην τωρινή θέση του ΠΑΣΟΚ.

Μόνο η αλλαγή των εκλογικών ποσοστών σάς έχει κάνει να
έχετε ύφος, όχι η ουσία. Τα ίδια κάνατε µε αυτά που έκαναν το
ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία µε την κλίµακα του κόµµατος που
ήσασταν, µε τη διαφορά ότι τα δύο µεγάλα κόµµατα ήταν πιο
προσεκτικά. Δεν έκαναν διαγραφή χρέους, ούτε είχαν στείλει επι-
στολή όπως ο κ. Τσίπρας ζητώντας από την Εθνική Τράπεζα να
δει το θέµα από µία πιο ευρεία οπτική και όχι από τη στενή τρα-
πεζική. Αυτό δεν το έκανε κανένα από τα δύο άλλα κόµµατα. 

Άρα στην πραγµατικότητα, κύριε Κοντονή –για να κλείσω- το
µόνο που κάνατε µε αυτήν την επιτροπή, ήταν να προσπαθήσετε
να λασπώσετε τους πολιτικούς σας αντιπάλους. Αυτό δεν σας
βγήκε. Ως αποτέλεσµα, βεβαίως, ο κ. Τσίπρας εψεύστη εις τη
Βουλή γιατί είπε ότι είναι θέµα των εισαγγελέων να δουν εάν
υπάρχουν ευθύνες πολιτικών προσώπων, ενώ καλώς γνωρίζετε
ότι είναι θέµα µόνο της Βουλής. Εάν θέλατε να διερευνήσετε ευ-
θύνες πολιτικών προσώπων, έπρεπε σήµερα να ψηφίζετε προκα-
ταρκτική των πραγµάτων επιτροπή.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Γεωργιάδη, παρα-
καλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν το κάνατε. Έχετε γρά-
ψει στο πόρισµά σας ότι δεν βρήκατε ευθύνες πολιτικών προσώ-
πων. Ο εισαγγελέας –που τσαµπούναγε ο κ. Τσίπρας- δεν µπορεί
να κάνει τίποτα για τα πολιτικά πρόσωπα. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εάν βρει ευθύνες πολιτικών
προσώπων.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα στείλετε εσείς το πό-
ρισµα στον εισαγγελέα και θα το επιστρέψει αµελλητί στη Βουλή.
Τώρα κοροϊδευόµαστε, κύριε Κοντονή; Αµελλητί είναι. 

Μια που µου το λέτε –καλά που µου το είπατε, γιατί µε αυτό
µάλλον θα κλείσω- χθες ένας εισαγγελέας έβαλε στο αρχείο την
υπόθεση των capital controls. Δεν µου λέτε, κύριε Κοντονή, πώς
ο εισαγγελέας το έβαλε στο αρχείο;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τε-
λειώσει.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν έχει υπογράψει ο κ.
Βαρουφάκης τα capital controls; Με ποιο ακριβώς τρόπο ο εισαγ-
γελέας έβαλε άποψη ότι πρέπει να πάει στο αρχείο µία υπόθεση
στην οποία εµπλέκεται ο Υπουργός, κ. Βαρουφάκης, που έχει
βάλει την υπογραφή του; Δεν έπρεπε ο εισαγγελέας να στείλει
τον φάκελο αµελλητί στη Βουλή; Θα ελεγχθεί ο εισαγγελέας που
παραβίασε το Σύνταγµα;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τώρα τι κάνετε; Πείτε µου.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα τον ελέγξετε; Ή
µήπως κάνετε και εσείς παραδικαστικό τελικά;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε Γε-
ωργιάδη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Να µου πείτε, κλείνοντας,
πώς ο κ. Τσίπρας ήρθε στο Βήµα της Βουλής και µας είπε ότι
έχει δει τα πόθεν έσχες των δηµοσιογράφων, εάν βλέπει πόθεν
έσχες και άλλων πολιτών και εάν το κάνει για ποιο λόγο και εάν
στήνει παραδικαστικό ο κ. Τσίπρας, κύριε Κοντονή.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν έχει πει τέτοιο πράγµα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και να είστε σίγουρος –
και σας κοιτώ στα µάτια- θα τα ψάξουµε όλα. Δεν θα γλιτώσει
κανένας απ’ όσους έχουν προδώσει τους θεσµούς.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Γεωργιάδη, θα φτά-
σετε τα δέκα λεπτά!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Έχετε στήσει πολλά κυ-
κλώµατα. Δεν θα γλιτώσει κανένας, όπου και εάν είναι, είτε είναι
δικαστικός είτε είναι σε άλλη αρχή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Γεωργιάδη, κάνατε
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πολλή περισσότερη ώρα απ’ ότι έπρεπε και ανοίξατε και από-
νερα.

Για δε τα πόθεν έσχες, κύριε Γεωργιάδη, να γνωρίζετε –όπως
γνωρίζουµε και για όλο το πολιτικό σύστηµα- ότι είναι δηµόσια,
είναι αναρτηµένα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όχι των δηµοσιογράφων.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Των πολιτικών είναι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εµένα θα µου πείτε; Ηρε-

µήστε να ακούσετε. Αφήνετε τον άλλον να τελειώσει. Για τους
δικαστικούς και για τους δηµοσιογράφους και για τους εκδότες
και για τους αστυνοµικούς υπάρχουν ειδικές επιτροπές οι οποίες
κάνουν και δειγµατοληπτικούς ελέγχους και άλλους και κανείς…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ο Πρωθυπουργός δεν τις
ξέρει, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Γεωργιάδη, από τις
αµοιβές που κυκλοφορούσαν και έλεγαν στα χρόνια της ευµά-
ρειας που είπατε και εσείς µπορεί κανείς να τεκµαίρει. Το αντι-
λαµβάνεστε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μα, είπε «πόθεν έσχες».
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν είπε ο Πρωθυπουργός ότι
έχει δει το πόθεν έσχες. Δεν είπε τέτοιο πράγµα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ουδείς το είπε. Γι’ αυτό το
διευκρίνισα στον κ. Γεωργιάδη για να µην µένουν σκιές. Το ξέ-
ρετε πολύ καλά.

Θα µιλήσετε όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, µην πιέ-
ζετε. Υπήρξαν οι Aρχηγοί, υπήρξαν οι εισηγητές. Θα πάµε µέχρι
τη 1.30’. Με συγχωρείτε πολύ, αλλά έτσι είναι η διαδικασία. 

Τον λόγο έχει ο κ. Λάππας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, εκ προοιµίου έχω µία υποχρέωση να κάνω κάτι

που δεν το έκανα στο πόρισµα, όταν έδωσα το εισηγητικό κεί-
µενό µου. Θα το κάνω, γιατί παίρνω αφορµή από µία παρεµπί-
πτουσα καταγγελία του Αρχηγού της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης ότι δήθεν κάναµε υποκλοπή, λέει, ένα κείµενο
από τον όµιλο «Αριστόβουλος Μάνεσης». 

Πρέπει να πω στον κύριο Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης ότι τα πορίσµατα της τέχνης και της επιστήµης, όταν δη-
µοσιεύονται, είναι κοινό κτήµα όλων όσων θέλουν να
µελετήσουν, να ερευνήσουν, να αποφασίσουν. Με µία υποχρέ-
ωση, ίσως, να δηλώνουµε την πηγή τους. Και το κάνω τώρα. 

Πρέπει να πω του κυρίου Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης ότι ο Όµιλος «Αριστόβουλος Μάνεσης» έχει κείµενα τα
οποία έχουν γραφτεί τη δεκαετία του 1970, του 1980 και του
1990 µέχρι και τις ηµέρες µας και είναι πορίσµατα ερευνών των
πανεπιστηµίων της χώρας και είναι κτήµα και των φοιτητών και
των ερευνητών και όλων των νοµικών της χώρας. Καταγγέλλει
εµάς σήµερα ότι µεταφέραµε τµήµατα του Αριστόβουλου Μά-
νεση στο κείµενο µας. Βεβαίως το κάναµε. Πώς αλλιώς θα θεµε-
λιώναµε; Τι κάνει δηλαδή το κείµενο, τι κάνει µια έρευνα, που έχει
και έναν νοµικό χαρακτήρα; Δεν πρέπει να θεµελιώσει τις παρα-
δοχές, την επιχειρηµατολογία, τη ρητορική της, τα αποτελέ-
σµατά της; 

Κύριε Πρόεδρε, να αναφέρω δύο ονόµατα. Μόνο στην εισα-
γωγή, που αναφέρεται στα κόµµατα, κάναµε µία αυτούσια µετα-
φορά πέντε-έξι σελίδων, νοµίζω, από µία µελέτη του Θανάση
Ξηρού, που ασχολείται χρόνια µε τα πολιτικά κόµµατα, και ένα
µικρό τµήµα από µία προπτυχιακή εργασία του Κωνσταντίνου
Τσίµπα. Τίποτα άλλο. Όλα τα άλλα είναι επεξεργασία και απόψεις
της Επιτροπής και κυρίως της Πλειοψηφίας. 

Και πάω τώρα στο θέµα µας. Για να µην ξεχνιόµαστε, απ’ ό,τι
καταλάβαµε από τη ρητορική σας, φίλοι της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης και του κόµµατος του ΠΑΣΟΚ, για τη διαπλοκή και
τις συνέπειές της σε αυτήν τη χώρα ευθύνεται το 2% συµµετοχή
της κυπριακής εταιρείας στο µετοχικό κεφάλαιο της Αυγής και η
µεταβίβαση του κτηρίου της Κουµουνδούρου τη δεκαετία του
1990. 

Θα σας πω και για τα δύο. Η µία είναι νοµικό πρόσωπο και δεν
έχει καµµία υποχρέωση να αποκαλύψει σε κανένα. Έχει επωνυ-
µία και µε αυτήν την επωνυµία αγόρασε, όταν έγινε αύξηση του
µετοχικού κεφαλαίου, µετοχές των 50.000 ευρώ σε µετοχικό κε-

φάλαιο εκατοµµυρίων. 
Όσον αφορά τη ρητορική σας για το κτήριο της Κουµουνδού-

ρου θα σας πω κάτι: Ογδόντα εκατοµµύρια δραχµές οφείλονταν,
κύριε Γεωργιάδη, και έγιναν τρεις άγονοι πλειστηριασµοί. Κατέ-
ληξε η τράπεζα, όταν έγινε και ο τρίτος πλειστηριασµός άγονος,
να κοιτάει να περισώσει ό,τι µπορεί να περισώσει. Τι περισώζει,
ξέρετε; Από 80 εκατοµµύρια που ήταν η οφειλή, 185 εκατοµµύ-
ρια εισέπραξε, δηλαδή, πάνω από το διπλάσιο του οφειλόµενου
κεφαλαίου. Αυτό το λέτε χαριστικό και κούρεµα του δανείου. Ρω-
τήστε τους δικηγόρους, τους νοµικούς να σας εξηγήσουν ποια
είναι η συνέπεια των άγονων συνεχόµενων πλειστηριασµών και
αφήστε τα υπόλοιπα.

Πάµε, λοιπόν, να ξαναθυµηθούµε τα δάνεια. Πρώτα των ΜΜΕ:
«ΔΟΛ» 179 εκατοµµύρια, «ΤΗΛΕΤΥΠΟΣ» 115 εκατοµµύρια, «ΠΗ-
ΓΑΣΟΣ» 161 εκατοµµύρια, «ΣΚΑΪ» 56 εκατοµµύρια –µιλάω για τις
δανειακές οφειλές σήµερα- «STAR» 69,2 εκατοµµύρια, «ΠΡΩΤΟ
ΘΕΜΑ» 44,6 εκατοµµύρια, «ALTER» 174 εκατοµµύρια, «ALPHA»
18,2 εκατοµµύρια, «ANT1» 187 εκατοµµύρια. Πάµε και στα δύο
κόµµατα: Τετρακόσια είκοσι ένα εκατοµµύρια είναι η σηµερινή
τους οφειλή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µάλλον ο τελευταίος που
άκουσε τη λέξη διαπλοκή είστε οι συνάδελφοι από το κόµµα της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Από τη δεκαετία του 1970
και µετά δεν ακούσατε τίποτα για το τι σηµαίνει διαπλοκή, δη-
λαδή, το φαινόµενο Κοσκωτά, το φαινόµενο Τσοχατζόπουλου,
το φαινόµενο Τσουκάτου, που έδινε στα ταµεία των δύο κόµµα-
των, το φαινόµενο Μαντέλη. 

Ακούσατε µήπως, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ, για το φαινόµενο της «SIEMENS»; Διαβάσατε
ποτέ, µελετήσατε την απόφαση του Ειρηνοδικείου του Μονάχου,
όπου κατηγορεί ευθέως τον Χριστοφοράκο και του επιβάλει
ποινή, διότι εξασφάλιζε το 2% εκείνων των καταραµένων συµβά-
σεων, που είναι εκατοµµύρια, στα κόµµατά σας; Και κατηγορεί
τον τότε Γραµµατέα του ΠΑΣΟΚ, τον κ. Γείτονα, και τον τότε
Γραµµατέα της Νέας Δηµοκρατίας –δεν θυµάµαι το όνοµά του,
να το δω.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Βαρθολοµαίος.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Βαρθολοµαίος.
Τι λέει αυτή η απόφαση, που αποτελεί τη βασική «γκρίζα» κη-

λίδα στο Σώµα της Ελληνικής Δικαιοσύνης και της ελληνικής κοι-
νωνίας; Για πρώτη φορά περιγράφεται σε ξένη σύµβαση, όπως
είναι η σύµβαση Greco, το ιστορικό αυτής της απόφασης. Δεν
υπάρχει καµµία απόφαση στα χρονικά της ιστορίας του ελληνι-
κού κράτους, όπου να καταγγέλλεται ελληνικό κόµµα σε από-
φαση αλλοδαπού δικαστηρίου. Ευθέως λέει για το 2% που
κατένειµε στα ταµεία σας και έρχεστε εδώ τώρα να µας πείτε τι; 

Πείτε µας, τι θα κάνετε µε τα δάνεια των κοµµάτων σας; Έχετε
µία ρητορική και µία επιχειρηµατολογία ότι δεν έγινε και τίποτα,
φταίει το 2% του µετοχολογίου της «ΑΥΓΗΣ» και η µεταφορά της
Κουµουνδούρου. Αυτό φταίει για τη διαπλοκή στην Ελλάδα! 

Εδώ σας καλεί ο ελληνικός λαός να πείτε, κοιτώντας τον στα
µάτια, επιτέλους µε θάρρος και ειλικρίνεια, τι θα κάνετε µε τις
οφειλές σας. Λέτε «θα το δούµε». Έχετε από το φθινόπωρο του
2011 που δεν το βλέπετε. Έχουµε το 2011, το 2012, το 2013, το
2014, το 2015, το 2016, µπαίνουµε αισίως στο 2017 και δεν λέτε
στον ελληνικό λαό τι θα κάνετε µε τα δάνειά σας. Όταν χαρακτη-
ρίζουµε τα δάνειά σας «δανεικά και αγύριστα», λέτε ότι εκτο-
ξεύουµε µίσος, όπως είπε ο κ. Λοβέρδος, και αστήρικτες συκο-
φαντίες. 

Απλό ερώτηµα, όπως απευθύνονται οι τράπεζες και στον τε-
λευταίο Έλληνα πολίτη: Τι θα κάνετε, κύριοι, µε τα δάνειά σας;
Δεν απαντάτε. Αυτή την απάντηση περιµένουµε.

Πρέπει να σας πω ότι το εάν υπάρχει διαπλοκή ή όχι το περι-
γράφουµε –δεν θα αναφέρω τώρα- γλαφυρά στο πόρισµά µας
και το αποδεικνύουµε. Το έγκληµα είναι συγκεκριµένο και απο-
δεδειγµένο. Εµείς κρατάµε µία επιφύλαξη και λέµε ότι µε τη διε-
ρεύνηση του πορίσµατος από την Ελληνική Δικαιοσύνη θα
αναζητήσουµε και τον δράστη του εγκλήµατος. Αυτό µένει.
Όµως, να σας πω κάτι; Σε όλες τις µεγάλες πολιτικές δίκες ποτέ
δεν ήταν από την αρχή γνωστό εάν ο δράστης ήταν πολιτικό πρό-
σωπο. Δείτε το φαινόµενο Κοσκωτά, το φαινόµενο Τσοχατζόπου-
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λου, την υπόθεση Μαντέλη, την υπόθεση Τσουκάτου. Μετά από
διερεύνηση της Δικαιοσύνης έφτασαν οι δικογραφίες στη Βουλή
και αποφανθήκαµε για την άρση της ασυλίας.

Να σας πω και κάτι άλλο; Κάποιος «κελαηδάει» τώρα από το
κελί της φυλακής για τις αµαρτίες του «Ερρίκος Ντυνάν». Αύριο
θα λαλήσει κάποιος άλλος για τα εγκλήµατα της «NOVARTIS».
Έτσι, λοιπόν, θα ξαναλαλήσει και εδώ για όλα όσα διαπιστώ-
νουµε ως εγκλήµατα. Τα εγκλήµατα τα περιγράφουµε µε ενάρ-
γεια, µε αποφασιστικότητα και µε αποδείξεις. Καµµία
επιχειρηµατολογία, κανένα επιχείρηµα, καµµία συγκεκριµένη
έρευνα, καµµία διαπίστωση δεν είναι αυθαίρετες, αλλά ακουµπά
στο αντίστοιχο αποδεικτικό µέσο, είτε είναι απόδειξη, είτε είναι
µαρτυρική κατάθεση, είτε είναι έγγραφο της αποδεικτικής δια-
δικασίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αµφισβητήσατε ακόµη και την ωφέλεια της σύστασης αυτής

της Επιτροπής. Τα είπε ο κ. Φάµελλος παραστατικότατα. Το σύ-
νολο σχεδόν, εκτός από µία, τη δικογραφία του Μπρή, όλες οι
άλλες ενέργειες καταγγελίας εκ µέρους των τραπεζών και οι
ενέργειες εισαγγελικών λειτουργών για περαιτέρω έρευνα έγιναν
µε την ευκαιρία της σύστασης της επιτροπής µας. Το σύνολο,
εκτός από τη δικογραφία Μπρή.

Εδώ ποιο είναι το περίεργο; Την ώρα που τραπεζικές πρακτι-
κές και συναλλαγές µε κόµµατα ή µε ΜΜΕ χαρακτηρίζονται κα-
κουργηµατικές απιστίες και απάτες, για τους διευθυντές των
τραπεζών και τα τραπεζικά στελέχη δεν ήταν καν ούτε παθογέ-
νεια ή αδυναµία. Όταν τους ρωτούσαµε επίµονα «είναι δυνατόν
ένα κακούργηµα να µην εµπίπτει στην έρευνά σας ή στην αντί-
ληψή σας και να µη χαρακτηρίζεται ως κάτι το µη φυσιολογικό;»,
κουνούσαν το κεφάλι ή έσκυβαν και το κεφάλι µερικές φορές.
Αυτό µας έλεγαν οι τραπεζικοί διευθυντές. Κακουργήµατα διέ-
λαθαν της προσοχής τους.

Και τι µας είπαν; Ότι στην Ελλάδα γινόταν ένα πάρτι, το οποίο
ήταν τόσο βοερό που δεν το άκουγε κανείς ή µια «φούσκα» που
είχε πλακώσει ολόκληρη τη χώρα και όταν έσκασε, έσκασε στα
µούτρα εκείνων που ευθύνονταν για τη δηµιουργία του. 

Άρα λοιπόν, η Επιτροπή µας µε τη δηµοσιότητα που απέκτησε,
µε το κύρος της, αφήνει µία πολύ µεγάλη παρακαταθήκη. Το λέω
µε πολύ µεγάλη σαφήνεια και σοβαρότητα. Όλα τα κόµµατα να
κοιταχτούν στον καθρέφτη και να πουν µε θάρρος και ειλικρίνεια
στον ελληνικό λαό και πώς θα αντιµετωπίσουν το δικό τους δα-
νεικό χρέος, αλλά κυρίως να πουν κάτι άλλο, ότι πλέον αυτή η
παθογένεια, αυτή η σχέση των τριών µεγάλων πυλώνων της ελ-
ληνικής ζωής, τραπεζών, κοµµάτων και ΜΜΕ, πρέπει να αλλάξει
άρδην. Μπορούµε µε νοµοθετικές πρωτοβουλίες να το δούµε
όλοι µαζί.

Όµως, οι ευθύνες δεν µπορούν να παραγραφούν, αγαπητοί
κύριοι συνάδελφοι. Πρέπει να πάρετε µια ευθύνη τέλος πάντων.
Δεν γίνεται διαφορετικά. Δεν µπορούµε να πάµε στο µέλλον, κύ-
ριοι, παραγράφοντας οτιδήποτε συνέβη στο παρελθόν, όταν τις
συνέπειές τις βιώνουµε σήµερα. Δεν γίνεται. Πώς να το κάνουµε; 

Στο Ποινικό Δίκαιο, άλλωστε, κύριε Λοβέρδο, ξέρετε πολύ
καλά ότι όταν λέµε το έγκληµα και το συνοµολογούµε όλοι, ανι-
χνεύουµε τις αιτίες του και πρέπει να βρούµε και τον δράστη.
Περιµένετε, θα τον βρούµε.

Κύριε Πρόεδρε, επειδή άκουσα από κάποιον συνάδελφο της
Νέας Δηµοκρατίας ότι δήθεν εµείς τροµοκρατούµε το τραπεζικό
σύστηµα και το µιντιακό σύστηµα, θα πω ότι τροµοκρατία από
τον ΣΥΡΙΖΑ περιµένουν και το τραπεζικό σύστηµα και το µιντιακό
σύστηµα! Το εξέλαβα ως κολακεία.  

Και επειδή το εξέλαβα ως κολακεία, να θυµίσω κάτι στον συ-
νάδελφο –νοµίζω ότι ήταν ο κ. Σταµάτης- από τον Αντισθένη και
κλείνω: «Κρείττον είς κόρακας ή είς κόλακας εµπεσείν. Οι µεν
γαρ νεκρούς, οι δε ζώντες εσθίουσιν», που σηµαίνει ότι είναι προ-
τιµότερο να πέσεις σε κοράκια, γιατί τρώνε µόνο νεκρούς, παρά
σε κόλακες, που τρώνε και ζωντανούς.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.

Ο κ. Παφίλης έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα έλεγα πως θα περίµενε κανένας

αφελής από την αποψινή συζήτηση µε βάση και τις γενικότερες
εξελίξεις, τις διεθνείς εξελίξεις, εννοώ, και σε όλον τον κόσµο
αλλά και στην Ευρώπη και στην περιοχή µας, να γίνει κάποια σο-
βαρή συζήτηση, κάποια τοποθέτηση, που να λέει ότι ανεξάρτητα
το τι ο καθένας µπορεί να πιστεύει και το τι πολιτική γραµµή και
πολιτική άποψη έχει, αντιλαµβάνεται τη σοβαρότητα των εξελί-
ξεων.

Αντ’ αυτού, τι είχαµε και σήµερα; Είχαµε καλλιστεία της ατά-
κας, πασαρέλα. Ποιος θα πει την καλύτερη ατάκα; Ο Πρωθυ-
πουργός ή ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; Του
ΠΑΣΟΚ ή του τάδε κόµµατος; Αυτό νοµίζουµε ότι δεν είναι κα-
θόλου τυχαίο.

Μία από τα ίδια. Κουραστική και απαράδεκτη οξύτητα, διαγω-
νισµός ποιος θα πει την καλύτερη εξυπνάδα, τη στιγµή που τι
ακριβώς συµβαίνει; Καλά, δεν καταλαβαίνετε ότι τρίζει όλο το
καπιταλιστικό οικοδόµηµα; Πού ζείτε; Δεν αντιλαµβάνεται κανέ-
νας τις διεθνείς εξελίξεις;

Εδώ κάνετε προβλέψεις για το 2019, το 2018, το 2020, τι ανά-
πτυξη, πόση ανάπτυξη, αν θα είµαστε σε σκληρό πυρήνα –µε-
γάλη διαµάχη-, στη δραχµή ή στο ευρώ, όταν ο Αµερικάνος
Πρέσβης στην Ευρωπαϊκή Ένωση λέει ότι σε έναν χρόνο δεν θα
υπάρχει ευρώ; Δεν λέµε ότι µπορεί να είναι έτσι. 

Βρισκόµαστε, λοιπόν, σε µία κρίσιµη περίοδο, που τι βγάζει;
Ότι αυτό το σύστηµα έχει σαπίσει και η οσµή που αποπνέει είναι
πάρα πολύ θανατηφόρα και ότι έχει και µεγάλους κινδύνους για
ολόκληρη την ανθρωπότητα.

Δείχνει και κάτι ακόµα: ότι δεν µπορεί πια µε τις γνωστές µε-
θόδους, µε πολιτικούς τρόπους να ξεπεράσει την κρίση. Υπάρχει
όξυνση των αντιθέσεων, των διεθνών ανταγωνισµών σε πολύ µε-
γάλο επίπεδο και αυτό µπορεί να σηµαδεύει –και σηµαδεύει- και
περιφερειακούς ή και µεγαλύτερους πολέµους.

Έχουµε ενίσχυση των φυγόκεντρων δυνάµεων και στο εσωτε-
ρικό της Ευρωζώνης και η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ κάνουν
ανταγωνισµό και διαγωνισµό µαζί και µε τα άλλα κόµµατα ποιος
θα εξυπηρετήσει καλύτερα τα συµφέροντα αυτού του συστήµα-
τος. Αυτή είναι η ουσία της αντιπαράθεσης.

Ο διάλογος είναι αποκαλυπτικός. Γιατί καλές οι κόντρες, κύριε
Δένδια, αλλά εσείς τι λέτε; Πρώτον, τι κάνατε εσείς και όλοι σας;
Τρίτο µνηµόνιο, υπογραφή. Όλοι µαζί. Τώρα, τι γίνεται; Εσείς τι
λέτε; Τι λέει η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και άλλα κόµµατα;
Πιέζουν: Κλείστε την αξιολόγηση. Η Κυβέρνηση τι λέει; Αυτά
είναι συµπεράσµατα για τον ελληνικό λαό. Μα, τα έχουµε κάνει
όλα. Όλες τις δεσµεύσεις, που αναλάβαµε, τις έχουµε κάνει. Όχι,
δεν τις κάνατε, λέει η Νέα Δηµοκρατία.

Όµως, τι κρύβει, τι κρύβετε όλοι µαζί; Ότι αυτές οι δεσµεύσεις
είναι για τον ελληνικό λαό κόλαση κυριολεκτικά και ότι γνωρίζετε
όλοι σας, και οι µεν και οι δε, ανεξάρτητα του πώς θα εξελιχθεί
η διαπραγµάτευση και το τι κείµενο θα υπογραφεί, ότι έρχονται
και νέα µέτρα.

Και αυτές οι διαβεβαιώσεις ότι ούτε 1 ευρώ νέα µέτρα και όλα
τα υπόλοιπα, κατά τη γνώµη µας δεν έχουν καµµία πρακτική αξία
µε βάση όχι τις υποθέσεις, αλλά µε βάση την ίδια την εµπειρία. 

Τι πρέπει να αντιληφθεί ο ελληνικός λαός τώρα; Γιατί πλέον
παίζεται και ένα νέο έργο τώρα. Ότι ο καυγάς είναι για το ποιος
είναι ο καλύτερος διαχειριστής αυτής της βάρβαρης πολιτικής.

Ο ΣΥΡΙΖΑ λέει «Εγώ τα κάνω όλα. Μου λέει µπράβο η Ευρω-
παϊκή Ένωση. Γκρινιάζει το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Θα βρε-
θεί λύση.». Οι δε υπόλοιποι λένε «Όχι, να φύγετε εσείς, να
έρθουµε εµείς, για να κάνουµε την ίδια πολιτική και να την εφαρ-
µόσουµε καλύτερα» –µία αντιλαϊκή, µία βάρβαρη πολιτική. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά την εξεταστική και τη συζήτηση και τα
πορίσµατα, έχουµε περάσει πολλές εξεταστικές. Για πείτε µας,
λοιπόν, όλοι σας, που ορκίζεστε για τις εξεταστικές, για τη δια-
φάνεια κ.λπ., ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Δεν θυµάµαι πόσες είναι.
Έντεκα; Δεκαπέντε; Ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Βγήκε άκρη που-
θενά; Όχι. 

Αυτή, όµως, η εξεταστική είναι βολική. Είναι βολική και για το
κυβερνητικό κόµµα και για την Αντιπολίτευση. Γιατί µεταθέτει τα
κεντρικά πολιτικά προβλήµατα και τα εστιάζει στο θέµα της δια-
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πλοκής –θα πω παρακάτω τι σηµαίνει διαπλοκή– µε πολλαπλούς
στόχους. 

Πρώτον, αποπροσανατολίζεται ο κόσµος. Φαντάζοµαι, όµως,
ότι σας βαρέθηκαν. Πάρτε το υπ’ όψιν αυτό που λέµε: Όλον
αυτόν τον καυγά και όλα αυτά που γίνονται εδώ µέσα στη Βουλή,
ανεξάρτητα αν δίνουν δυνατότητα για κουτσοµπολιό, τα βαρέ-
θηκαν. Δίνουν, λοιπόν, τη δυνατότητα να αποπροσανατολιστεί ο
κόσµος, να φύγει από το βασικό πρόβληµα που υπάρχει.

Υπάρχουν και άλλοι πολλαπλοί στόχοι. Κατά τη γνώµη µας,
ποιοι είναι οι σοβαρότεροι; Πρώτον, αποκρύπτεται συνειδητά και
από όλους, από όλα τα κόµµατα πλην του ΚΚΕ –και το εννοώ το
«όλα»– ο χαρακτήρας της κρίσης. Γιατί φτάσαµε ως εδώ; 

Μα, καλά, σοβαρολογείτε; Φτάσαµε ως εδώ µε τα 1,7 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ των ΜΜΕ και των κοµµάτων – του ΠΑΣΟΚ και της
Νέα Δηµοκρατίας, δηλαδή; Για αυτό χρεοκόπησε η ελληνική οι-
κονοµία;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Παφίλη, σε ένα
λεπτό θα µπορέσετε να κλείσετε; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όχι, δεν θα µπορέσω. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν θα µπορέσετε. Θα

µπορέστε σε περισσότερο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έχουµε έναν µόνο οµιλητή. Διεκδι-

κούµε, τουλάχιστον, λίγο παραπάνω χρόνο. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ωραία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λέω, λοιπόν, ότι φτάσαµε ως εδώ από

αυτό ακριβώς; Για αυτό η Ελλάδα έφτασε στη χρεοκοπία; Το τρί-
γωνο της αµαρτίας, που λέτε, µετά τη Μεταπολίτευση έφερε την
Ελλάδα στη χρεοκοπία; 

Μα ποιον κοροϊδεύετε; Καλά δεν ντρέπεται κανένας; Τι είναι
αυτά τώρα; Αυτά είναι αντιεπιστηµονικά πράγµατα. Είναι καπιτα-
λιστική κρίση βαρβάτη. Μάλιστα µε καινούργια χαρακτηριστικά.
Αυτό το κρύψατε. Η µεν Νέα Δηµοκρατία λογικά το κρύβει, αλλά
ο ΣΥΡΙΖΑ εκεί έπαιξε και εκεί ανέβηκε στην εξουσία. 

Αντί να πει για το σύστηµα, τι είπε; Δεν φταίει το σύστηµα,
φταίει ο διαχειριστής. Αν φύγει το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία,
θα έρθω εγώ και θα φτιάξω τα λάθη του καπιταλισµού. Αυτό εί-
πατε και έτσι κερδίσατε και τις εκλογές και τον κόσµο. Εδώ είναι
η τεράστια ευθύνη. 

Όταν ο κόσµος άρχισε να σκέφτεται ότι δεν φταίνε τα κόµµατα
της διαχείρισης –φταίνε και αυτά, γιατί υπηρετούν αυτή την πο-
λιτική– αλλά κάτι σάπιο υπάρχει στο βασίλειο της Δανιµαρκίας,
δηλαδή στο σύστηµα, εσείς τότε του προσφέρατε την εύκολη
λύση, η οποία αποδείχτηκε τραγωδία για τον ελληνικό λαό. Αυτή
είναι η µεγαλύτερη υπηρεσία και συνεχίζετε τον ίδιο χαβά τώρα. 

Ακόµα και τώρα, µετά από όλα όσα έχουν γίνει, λέτε ότι όλες
οι καπιταλιστικές χώρες, τελικά, λόγω κακοδιαχείρισης οδηγή-
θηκαν εκεί; Λόγω των ΜΜΕ, των κοµµάτων και λόγω των λαµο-
γιών; Αυτά είναι συστατικά του συστήµατος του ίδιου. Υπάρχει
πουθενά ηθικός καπιταλισµός χωρίς σκάνδαλα; Θα πω παρα-
κάτω ορισµένα παραδείγµατα.

Δεύτερο και κυριότερο είναι η αυταπάτη που προσφέρατε –
και που εδώ γίνεται η αντιπαράθεση τώρα– και που προσφέρετε
και τώρα. Αυτό είναι δηλητήριο στον προοδευτικό κόσµο και έχει
τεράστια ευθύνη ο ΣΥΡΙΖΑ. Του λέτε τι; Θα τον εξυγιάνουµε.
Εµείς, λοιπόν, θα χτυπήσουµε τη διαπλοκή –θα τα πούµε µετά
πώς θα τη χτυπήσετε τη διαπλοκή– και θα δούµε και τα αποτε-
λέσµατα. Θα φέρουµε έναν υγιή καπιταλισµό, όπως λέµε, και για
τις επενδύσεις και για τα κεφάλαια, τα οποία θα κάνουν υγιείς
επενδύσεις και δεν θα είναι όπως ήταν τα προηγούµενα κρατι-
κοδίαιτα και όλα τα υπόλοιπα. 

Παραµύθια! Αυτά κατέρρευσαν σε όλο τον κόσµο. Όποιες κυ-
βερνήσεις µε όποιο πρόσηµο –δεξιές, ακροδεξιές, κεντροαριστε-
ρές, αριστερές– ανέλαβαν να διαχειριστούν το σύστηµα έφτασαν
ακριβώς στο ίδιο αποτέλεσµα. Δεν µπορούν, γιατί το σύστηµα
είναι σάπιο από την ίδια του τη φύση. Είναι διεφθαρµένο από την
ίδια του τη φύση. Γιατί; Γιατί στηρίζεται στην εκµετάλλευση αν-
θρώπου από άνθρωπο. 

Αυτές είναι οι µεγάλες υπηρεσίες που προσφέρετε. Λέει, λοι-
πόν, ο κ. Σκουρλέτης, ότι –ακούστε τώρα– το τρίγωνο της δια-
πλοκής, δηλαδή τα κόµµατα, τα ΜΜΕ, οι επιχειρηµατίες και
τραπεζικό σύστηµα συντήρησαν τον δικοµµατισµό στην Ελλάδα. 

Καλά, σοβαρολογούµε; Είναι σοβαρή πολιτική ανάλυση αυτή;
Στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής δύο κόµµατα είναι, το συντη-
ρητικό –υποτίθεται- και το δηµοκρατικό, οι Ρεπουµπλικάνοι και
οι Δηµοκρατικοί. Είναι η ίδια πολιτική. Εναλλάσσονται όλα αυτά
τα χρόνια και υπηρετούν στυγνά και µε αίµα τα συµφέροντα των
µονοπωλίων. 

Είναι µοναδικό ευρωπαϊκό φαινόµενο, λέει. Καλά, σε ποιους
µιλάτε; Αλήθεια; Είναι µοναδικό ευρωπαϊκό φαινόµενο; Αρχίζω
και λέω λοιπόν:

Μπερλουσκόνι: Είναι µοναδικό ευρωπαϊκό φαινόµενο; Είναι
ιδιοκτήτης µέσου µαζικής ενηµέρωσης. Η Επιχείρηση «Καθαρά
Χέρια», εξυγίανσης του καπιταλισµού, έφερε τον Μπερλουσκόνι,
στον απόγειό του µάλιστα.

Πάµε παρακάτω; Δανία: Η Επίτροπος της Δανίας στην Ευρω-
παϊκή Ένωση είναι εκπρόσωπος µιας τεράστιας, της µεγαλύτε-
ρης πολυεθνικής σε ολόκληρο τον κόσµο.

Μπλερ: Ξέρετε τι κάνει ο Μπλερ σήµερα; Είναι διαµεσολαβη-
τής πετρελαϊκών εταιρειών µεταξύ Κίνας και άλλων αραβικών
χωρών Μέσης Ανατολής.

Σρέντερ, ο Καγκελάριος: Τι είναι ο Σρέντερ σήµερα; Είναι δι-
ευθυντικό στέλεχος στην «GAΖPROM» και πρόεδρος κάποιας
εταιρείας.

Συνεχίζουµε παρακάτω. Γαλλία: Έχουµε αυτοκτονίες για χρη-
µατοδότηση κοµµάτων.

Γερµανία: Ο Σόιµπλε, που είναι σήµερα ο παντοδύναµος στην
Ευρώπη, δεν είχε κατηγορηθεί για παράνοµη χρηµατοδότηση
του κόµµατός του στη Γερµανία; Σήµερα είναι ο θεός της Γερ-
µανίας. Πάµε παρακάτω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ο Γκορµπατσόφ που είναι; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ο Γκορµπατσόφ γνωστός είναι. Είναι

στην «PIZZA HUT». Δικός σας είναι. Σας τον χαρίζουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Παφίλη, µην τα χα-

ρίζετε, όταν δεν τα έχετε. Ξεπεράσαµε τα πέντε λεπτά. Ολοκλη-
ρώστε, σας παρακαλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν χαρίζω τίποτα.
Συνεχίζω. Μπαρόζο: εδώ, τώρα ο απόγειος της Ευρώπης σας.

Τι κάνει ο Μπαρόζο σήµερα; Είναι διευθυντικό στέλεχος στην
«GOLDMAN SACHS».

Μας λέτε τώρα για διαπλοκή µεταξύ καναλιών και λοιπά; Να,
τι γίνεται στην Ευρωπαϊκή Ένωση και σε όλον τον καπιταλιστικό
κόσµο. 

Επειδή δεν έχω πολύ χρόνο κι επειδή τα ανέλυσαν άλλοι, έρ-
χοµαι στο τέταρτο θέµα: Χρηµατοπιστωτικό σύστηµα. Το ακού-
σαµε και αυτό από τον Υπουργό Δικαιοσύνης. Ακούστε, το
χρηµατοπιστωτικό σύστηµα στον καπιταλισµό…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Παφίλη, θα τα πει και
ο κ. Δελλής ύστερα. Πόσους οµιλητές είχαν όλα τα κόµµατα; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μη µου το χαλάς τώρα πάνω στο κα-
λύτερο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν στο χαλάω, αλλά πρέ-
πει να κλείσουµε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν θα χαθεί ο κόσµος για τέσσερα
λεπτά. Εµείς έναν οµιλητή είχαµε. Είκοσι λεπτά µίλησε ο γραµ-
µατέας του κόµµατος και δεκαπέντε λεπτά ο Καραθανασόπου-
λος, πάµε στα τριάντα πέντε λεπτά. Αν είχαµε άλλους τρεις
οµιλητές θα ήταν καλύτερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κι εκατό χρόνια ιστορία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Άρα δικαιούµαστε εκατό λεπτά. 
Συνεχίζω, λοιπόν για να κλείσουµε το θέµα κι έρχοµαι στο θέµα

των τραπεζών. Ακούστε τι λέει ο κ. Κοντονής σε αυτήν την Αί-
θουσα από ένα αριστερό κόµµα. Τι έκανε –λέει- η Νέα Δηµοκρα-
τία µε αυτήν τη λειτουργία και τα άλλα κόµµατα; Άλλαξαν τον
χαρακτήρα του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος και των τραπε-
ζών, που είναι ιδρύµατα.

Καλά, σοβαρολογούµε; Τι είναι οι τράπεζες; Η καρδιά του κα-
πιταλισµού δεν είναι; Τι κάνουν οι τράπεζες; Μαζεύουν τα λεφτά
του κοσµάκη –θα το πω απλά- και δίνουν απλόχερα στο κεφά-
λαιο. Ποιοι είναι οι µέτοχοι των τραπεζών; Είναι αυτοί που έχουν
και τα κανάλια, αυτοί που έχουν τις επιχειρήσεις, οι εφοπλιστές,
οι βιοµήχανοι, οι επιχειρηµατίες, όλοι. Για ποιο τρίγωνο λοιπόν
µιλάνε; Είναι η χρηµατιστική ολιγαρχία, το κεφάλαιο.
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Γιατί το κρύβετε αυτό; Τι ανακαλύψατε δηλαδή; Την Αµερική
ανακαλύψατε; Εσείς και ο Κολόµβος έχετε µείνει και η Νέα Δη-
µοκρατία που κλείνει τα µάτια και λέει «όχι, ο Κολόµβος δεν την
ανακάλυψε την Αµερική».

Τι είναι δηλαδή; Δεν είναι αυτοί που κατέχουν τον πλούτο της
χώρας; Δεν είναι οι σχέσεις κοµµάτων που υπηρετούν αυτήν την
πολιτική; Δεν είναι µέσα µαζικής ενηµέρωσης που τα έχουν οι
ίδιοι;

Η διαπλοκή είναι κάτι παράξενο; Δεν είναι η ίδια η λειτουργία
του καπιταλιστικού συστήµατος; Δεν είναι οι ίδιες οι τράπεζες
που δίνουν φθηνό χρήµα στους επιχειρηµατίες και γδέρνουν τον
κοσµάκη για ένα σπίτι ή για ένα δάνειο; Αυτός είναι ο καπιταλι-
σµός. Τι µας λέτε δηλαδή τώρα; Μας λέτε ότι είναι διαπλοκή η
λειτουργία του ίδιου του καπιταλιστικού συστήµατος; 

Τελειώνω, λοιπόν, λέγοντας ότι δεν εξυγιαίνεται, αλλά ανατρέ-
πεται. 

Ένα τελευταίο, επειδή λέτε «όλα στο φως». Το είπε και ο γενι-
κός γραµµατέας του κόµµατός µας: Έχουν τρεις µήνες το θέµα
της συνακρόασης και των τηλεφώνων. Δεν υπάρχει τίποτα. Η έκ-
θεση του ΟΤΕ λέει ότι δεν υπήρχε θέµα από εκεί. Άρα κάποιοι
άλλοι είναι. Ποιοι είναι αυτοί; Γιατί δεν τους βγάζετε; Ποιοι τις
έκαναν; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Ο Σώρρας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μη βιάζεσαι εσύ, µη βρεις και τίποτε

άλλο. 
Λέω λοιπόν: Γιατί δεν τους βγάζετε; Είναι τίποτα σκελετοί στις

ντουλάπες που κάνουν ακόµη αυτή τη δουλειά; Είναι τίποτα άπει-
ροι; Είναι τίποτα κόκκαλα ή δεν ξέρω εγώ τι; 

Δεν ξέρω τι, πάντως πρέπει να δοθεί µία εξήγηση άµεσα από
την Κυβέρνηση µιας και µιλάτε για το «όλα στο φως». Εκτός κι
αν κάποιοι µηχανισµοί, σε γνώση ή όχι, συνεχίζουν αυτό που γι-
νόταν πάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Ελάτε να συνεννοηθούµε για τη διαδικασία. Αφού έχουµε απο-

φασίσει και νοµίζω σωστά εδώ και ώρα ότι θα µιλήσουν µε έξι
λεπτά, παρακαλώ, από δω και πέρα, που είτε έτσι είτε αλλιώς
είχαν οι τρεις εναποµείναντες Κοινοβουλευτικοί και οι άλλοι είχαν
εφτά. Θα παρακαλούσα και τους οµιλητές των κύκλων να έχουν
έξι λεπτά αυστηρά. 

Είναι οι συνάδελφοι κ.κ. Κατσίκης, Χρήστος Παππάς, Θανάσης
Παπαχριστόπουλος, Φωκάς, Λυκούδης, Δελής, Παρασκευόπου-
λος, Δανέλλης, Παπαηλιού, Τζαβάρας, Θεοφύλακτος, Αϊβατίδης,
Γκιόλας, Παναγιωτόπουλος, Τζαµακλής, Κεγκέρογλου και Γεωρ-
γαντάς. Αυτό σηµαίνει πως η συνεδρίαση θα τελειώσει 2.00’ εφό-
σον τηρηθούν τα εξάλεπτα. 

Θα παρακαλούσα να συνεχίσει η διαδικασία µε αυτό τον
τρόπο. Ήταν µια πάρα πολύ σοβαρή διαδικασία. Ίσως θα έπρεπε
να είχε ξεκινήσει το πρωί, για να υπάρχει µία µεγαλύτερη άνεση.
Είναι µία πάρα πολύ σοβαρή διαδικασία, οι περισσότεροι από αυ-
τούς τους συναδέλφους επί µήνες µέσα στην επιτροπή ήταν πα-
ρόντες και παρούσες, ξέρουν το θέµα, δεν βγαίνουν για να πούνε
διάφορα. Δεν θα ήταν σωστό να περιορίσουµε τον κατάλογο.

Παρακαλώ τον κύριο Αντιπρόεδρο να αναλάβει και κοινή συ-
ναινέσει όλοι σας στα έξι λεπτά να σταµατούν. Στις 2.00’ θα κλεί-
σει η συνεδρίαση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου είχατε κάνει νόηµα
και µου είχατε πει µετά από δύο οµιλητές. Πώς θα γίνει;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει, κύριε Παππά, προ-
ηγηθείτε. Ύστερα ο κ. Κατσίκης και ύστερα ο κ. Παπαχριστόπου-
λος. Επειδή είναι στο ίδιο κόµµα ο κ. Παπαχιστόπουλος -περί
αυτού πρόκειται, δεν το αντιληφθήκατε- δεν ήθελα να είναι δύο
στη σειρά. Όταν κάνουµε κάτι υπάρχει κι ένα σκεπτικό. Δεν το
κάνουµε…

Ελάτε, ξεκινήστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εγώ θα απευθυνθώ στον ελληνικό λαό

αρχικά και θα πω: Ελληνικέ λαέ, το είδες το θέατρο που έγινε
εδώ πριν από λίγες ώρες. Απόλαυσες τις µαριονέτες του µνηµο-
νίου ή καλύτερα να πούµε τις µαριονέτες της Μέρκελ, το κου-
κλοθέατρο του µπάρµπα Μυτούση µε τον Κλούβιο και τη
Σουβλίτσα που ήταν εδώ, ένα θέατρο που ο ένας επέρριπτε ευ-
θύνες στον άλλο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ) 

Εισαγωγικά να πω, επίσης, ότι απόλαυσα τον Αντιπρόεδρο της
Νέας Δηµοκρατίας, που είναι και καλός ρήτορας, ξέρει και την
ελληνική, γνωρίζει ελληνικά, ο οποίος στην προσπάθειά του να
πείσει µέσω της τηλοψίας, της τηλεοράσεως τον ελληνικό λαό,
είπε δύο µεγάλες αλήθειες. 

Πρώτον απευθυνόµενος στον Υπουργό της Κυβέρνησης, τον
κ. Κοντονή είπε: «Και τι κάνετε εσείς;». Εννοώντας το ΣΥΡΙΖΑ.
«Κάνετε ό,τι έκανε το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία». Πολύ
ωραία οµολογία ενοχής. Υπάρχει στα Πρακτικά. Θα το δείτε όλοι.
Το ακούσατε. Κανείς δεν µίλησε.

Δεύτερον, πάλι αναφερόµενος στον Υπουργό Δικαιοσύνης
λέει: «Μήπως ψάχνετε και εσείς παραδικαστικό;». Και εσείς!
Ξέρει ο κ. Γεωργιάδης ότι για ένα κόµµα ή για ένα «και» έχουνε
γίνει πόλεµοι, έχουνε γίνει σχίσµατα και δεν το είπε τυχαία. Είπε
«Και εσείς». Δηλαδή τι ωραία παραδοχή του παραδικαστικού της
Νέας Δηµοκρατίας, Σαµαρά, Αθανασίου και λοιπών!

Κυρίες και κύριοι, την ώρα που µιλούµε µεγάλος θόρυβος γί-
νεται για τη δεύτερη αξιολόγηση, τους εκβιασµούς, δηλαδή, του
Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και τη φιλολογία περί Grexit, δη-
λαδή την αποχώρηση της Ελλάδος από τη ζώνη του ευρώ.

Είναι µία ζώνη του ευρώ, που οι χώρες του Νότου µαστίζονται
από την ανεργία µε πρωταθλήτρια την Ελλάδα. Μαστίζονται από
τη λιτότητα σε τέτοιο βαθµό που υπάρχουν Έλληνες συµπολίτες
µας να φτάνουν στο σηµείο να λένε σήµερα 1η Φεβρουαρίου,
πρώτη του µηνός: «Μου έµεινε ένα εικοσάρικο για τον υπόλοιπο
µήνα. Αλλά όσο σκέφτοµαι ότι µπορεί να είχαµε δραχµή και να
είχαµε καταστραφεί…»

Για του λόγου το αληθές το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ε, όχι, θα τα καταφέρουµε. Δεν θα τα καταφέρετε εσείς, όλοι
εσείς οι µνηµονιακοί, να µας υποτάξετε. Γιατί υπάρχει η Χρυσή
Αυγή, υπάρχει η εθνική αντίσταση των Ελλήνων.

Και αν είναι, κύριοι, να διαλέξουµε µεταξύ ευρώ, Ευρωπαϊκής
Ένωσης και Ελλάδας, οι Έλληνες εθνικιστές προτιµούµε Ελλάδα
και εθνικό νόµισµα, γιατί το εθνικό νόµισµα και η καταγγελία του
µνηµονίου και ο διεθνής λογιστικός έλεγχος του χρέους είναι η
µόνη οδός σωτηρίας. Είναι η µόνη, δύσκολη οµολογουµένως,
οδός, η οποία, όµως, θα µας οδηγήσει στην ανάπτυξη και στην
ευηµερία. Μόνο έτσι θα πάρουµε την πατρίδα µας πίσω. 

Πιστεύουµε σε µία συντεταγµένη αποχώρηση από το ευρώ
σύµφωνα µε τη θέληση του λαού, όπως τόνισε πολύ σωστά και
ο Γενικός Γραµµατέας της Χρυσής Αυγής στον λόγο του πριν
από λίγες ώρες, ο Νικόλαος Μιχαλολιάκος. Γιατί αυτό το εθνικό
νόµισµα για εµάς δεν αποτελεί µόνο οικονοµική επιλογή, αλλά
και πολιτική.

Είπε χαρακτηριστικά ότι κράτος, το οποίο δεν έχει τη δυνατό-
τητα εκδόσεως εθνικού νοµίσµατος, δεν είναι ελεύθερο κράτος.
Για εµάς πάνω απ’ όλα προέχει η εθνική  ανεξαρτησία και η
εθνική αξιοπρέπεια.

Σε τούτη τη χρονική στιγµή, λοιπόν, και µετά τη λήξη των ερ-
γασιών της Επιτροπής για τον δανεισµό και τις παρανοµίες των
πολιτικών κοµµάτων και των µέσων µαζικής ενηµέρωσης -των βα-
ρόνων, δηλαδή, των νταβατζήδων- η Χρυσή Αυγή διά του συµ-
µετέχοντος στην επιτροπή συναγωνιστή Ηλία Κασιδιάρη
συνέταξε πολυσέλιδο πόρισµα ογδόντα σελίδων, όπου αναλυ-
τικά αναφέρει την αλήθεια για την καταλήστευση του δηµοσίου
χρήµατος από κόµµατα, τράπεζες και µέσα µαζικής ενηµέρωσης.

Τα κυριότερα σηµεία που πρέπει να γίνουν πάνω στο πόρισµα
που έβγαλε η Χρυσή Αυγή είναι: Πρώτο και κυριότερο, καθορι-
στικό, να καταργηθεί ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών. Σας είπε
χαρακτηριστικά και έκανε την πρότασή του ο Αρχηγός µας, ο
Νίκος ο Μιχαλολιάκος. Μπορεί να γίνει άµεσα µε τα τρία πέµπτα
της Πλειοψηφίας της ελληνικής Βουλής και να σταµατήσετε εδώ
τις κοκοροµαχίες µεταξύ σας, µεταξύ Αλέξη Τσίπρα και Κυριά-
κου Μητσοτάκη, ενόχων και των δύο, δανειζοµένων παράνοµα
και των δύο, διαπλεκόµενων στην ολιγαρχία του χρήµατος και
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των δύο.
Δεν µπορεί να είναι υπεύθυνος ο οποιοσδήποτε δηµόσιος λει-

τουργός και να κατηγορείται για απιστία, για κατασπατάληση δη-
µοσίου χρήµατος, για εκβιασµό και ούτω καθεξής και να είναι
ανεύθυνος ο Υπουργός ή ο Πρωθυπουργός.

Δάνεια δόθηκαν χωρίς εξασφαλίσεις, παράνοµα. Δεν θα γυρί-
σουν ποτέ τα δανεικά, εκτός αν εφαρµοστεί η τακτική της Νέας
Δηµοκρατίας, που µας είπε ότι τα δάνεια θα εξοφληθούν που-
λώντας µπρελόκ, αναµνηστικά και διάφορες τέτοιες αηδίες, τον
σανό, δηλαδή, που δίνετε στους οπαδούς σας, αν υπάρχουν
οπαδοί της Νέας Δηµοκρατίας. Κι αν υπάρχουν τέτοιοι οπαδοί,
που πιστεύουν αυτές τις βλακείες και υποστηρίζουν τους κατα-
στροφείς της Ελλάδος, είναι άξιοι της µοίρας τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αν συνεχίσουν να έχουν τη νοοτροπία «να φύγει αυτός…» -

γιατί έτσι λένε, εννοώντας τον Τσίπρα- «…για να έλθει ο άλλος
Μανολιός», τότε η Ελλάδα δεν έχει καµµιά σωτηρία. 

Προκύπτουν µε το πόρισµα ευθύνες για ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµο-
κρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΚΚΕ, για εταιρείες µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης. Γι’ αυτά σας έλεγε το µεσηµέρι ο εισηγητής µας, ο Ηλίας ο
Κασιδιάρης, και τον λογόκρινε το Προεδρείο, γιατί, βλέπετε,
σοφά λέει ο ελληνικός λαός µας, η ελληνική σοφία, ότι «Κόρακας
κοράκου µάτι δεν βγάζει».

Τα τέσσερα πολιτικά κόµµατα συντηρούσαν κοµµατικούς
στρατούς και συντηρούν κοµµατικούς στρατούς, χειραγωγούσαν
και χειραγωγούν συνειδήσεις και εξαγόραζαν την ψήφο του ελ-
ληνικού λαού. Είστε ένοχοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας, παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ολοκληρώνω. 
Κυρίες και κύριοι, θα σας πω τα ονόµατα: Σηµίτης, Καραµαν-

λής, Παπανδρέου, Παπαδήµος, Σαµαράς, Αλέξης Τσίπρας. Αυτοί
είναι οι ένοχοι.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, καλώ τον ελληνικό λαό που µας
παρακολουθεί, έστω και αργά, να αντισταθεί στην παραπληρο-
φόρηση των εξαρτηµένων µέσων µαζικής ενηµέρωσης, να συν-
ταχθεί µε τη µόνη φωνή της αλήθειας, µε τους Έλληνες
εθνικιστές, που δεν έχουν εξαρτήσεις από ολιγάρχες και διεθνείς
τοκογλύφους και σκοτεινές στοές των ελίτ, µε αυτούς που διώ-
κονται γιατί έχουν ιδέες, γιατί είναι καθαροί, γιατί παραµένουν
Έλληνες σε έναν κόσµο ερειπίων. 

Συνταχθείτε µαζί µας, να πάρουµε την πατρίδα µας πίσω. Ο
αγώνας είναι δύσκολος, αλλά να ξέρετε ότι το δίκαιο, η αλήθεια,
η πίστη πάντα νικούν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κωνσταντίνος Κατσίκης από τους Ανεξάρτητους Έλληνες, για
έξι λεπτά. Παρακαλώ να σέβεστε τον χρόνο, γιατί θα πάµε µέχρι
τις 3.00’ από ό,τι φαίνεται. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Φαίνεται, κύριε Πρόεδρε, ότι
παρά τις όποιες εκκλήσεις κάνατε και εσείς και οι προηγούµενοι
από το Προεδρείο για τον σεβασµό στον χρόνο, τελικά δεν πεί-
σατε κανέναν. Όµως, θα καταβάλω κάθε φιλότιµη προσπάθεια
για να τον τηρήσω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, αντιδράσεις εκ-
δηλώθηκαν όλη τη νύχτα από αυτό το Βήµα, ιδιαίτερα από τους
συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, στη βάση
τού γιατί συνεστήθη αυτή η εξεταστική επιτροπή και γιατί το πό-
ρισµά της δεν ήταν ένα πόρισµα το οποίο να παραπέµπει σε ανα-
κριτική επιτροπή, έτσι ώστε να έχουν αποδοθεί ποινικές ευθύνες,
άνευ των οποίων δεν είχε καµµία έννοια και καµµία σηµασία ούτε
η σύγκληση της εξεταστικής επιτροπής ούτε το πόρισµα αυτής,
που σήµερα εκλήθηµεν εδώ να συζητήσουµε. 

Θα δούµε, βέβαια, όταν το πόρισµα πάει στον εισαγγελέα και
φτάσει η υπόθεση στη βασίλισσα των ακροάσεων, εάν προκύ-
ψουν ποινικές ευθύνες, καταλογιστούν και τελικά υπάρξει τιµω-
ρία. Όµως διερωτώµαι: Εάν το πόρισµα αυτό κατέληγε σε
εξεύρεση ποινικών ευθυνών πολιτικών προσώπων και πήγαινε σε
ανακριτική επιτροπή, µήπως σήµερα η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-

ΑΝΕΛ θα είχε κατηγορηθεί ότι ποινικοποιεί την πολιτική ζωή του
τόπου;

Αυτές οι αντιδράσεις συνεχίστηκαν εκφράζοντας οι συνάδελ-
φοι της Αντιπολίτευσης όρο που δέσποζε στην τοποθέτησή τους,
την έννοια της διαπλοκής. Κατά τον συνάδελφο κ. Βορίδη, η δια-
πλοκή πρέπει να έχει και κατηγορούµενο, στον οποίον η µορφή
της κατηγορίας να αιτιολογεί την έννοια της διαπλοκής. 

Αφού συµφωνήσω και µε τον κ. Δένδια, ο οποίος αναφερόµε-
νος στον εφευρέτη αυτής της λέξης, τον Κωνσταντίνο Μητσο-
τάκη, τον οποίο προσωπικά εκτιµώ και σέβοµαι, θέλω να θυµίσω
ότι οι τότε διαπλεκόµενοι που ονόµασε σφόδρα εκείνη την πε-
ρίοδο ο τότε Πρωθυπουργός και ατιµώρητοι έµειναν και η όποια
κατηγορία τούς επερρίφθη πήγε στον βρόντο και την ατιµωρησία
τους επιβράβευσαν εκείνοι που δέχθηκαν τους διαπλεκόµενους
πίσω σε εκείνη την παράταξη την οποία λυσσαλέα πολέµησαν.
Ανελίχθηκαν και εν τέλει κυβέρνησαν τον τόπο. 

Υπό αυτήν την έννοια, λοιπόν, διερωτώµαι: Άρα ο διαπλεκόµε-
νος Τσουκάτος τιµωρήθηκε; Ο διαπλεκόµενος Χριστοφοράκος,
ο οποίος έφυγε από τη χώρα µε ευθύνη υπουργού της Κυβέρνη-
σης Καραµανλή τότε, τιµωρήθηκε; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την αίσθηση ότι οι διαπλε-
κόµενοι που σήµερα, αποκαλύπτονται επαληθεύουν την υπό-
σχεση που έδωσε η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ προς τον
ελληνικό λαό, «όλα στη διαφάνεια» και «κανένα σκάνδαλο κρυµ-
µένο», αυτοί δεν θα επιβραβευτούν από εµάς µε ατιµωρησία,
εφόσον τους καταλογιστεί εκείνη η ευθύνη η οποία θα επιφέρει
–πιστέψτε µε- και την τιµωρία τους. 

Βέβαια είναι ατυχής ο παραλληλισµός της κυρίας Αρχηγού της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, όπως τόνισε και ο Υπουργός κ.
Κοντονής, σχετικά µε τη χρονική διάρκεια πολλών εκατοντάδων
ετών – για την αποπληρωµή των δανείων του ΠΑΣΟΚ- και τη χρο-
νική διάρκεια των ενενήντα εννέα ετών, η οποία είναι διάρκεια
αξιοποίησης της ελληνικής περιουσίας, όχι εκποίησης και ξεπου-
λήµατος, έναντι δε τιµήµατος το οποίο εισπράττει το ελληνικό
κράτος και κάτι µπαίνει και στον κρατικό κορβανά. 

Βέβαια, να επισηµάνω ότι βασική αποστολή αυτής της επιτρο-
πής ήταν να διερευνήσει όλες –χωρίς διάκριση ή εξαιρέσεις- τις
πτυχές των δανειοδοτήσεων κοµµάτων και µέσων επικοινωνίας. 

Η επιτροπή εντάχθηκε εξαρχής σε µια στρατηγική για την κα-
ταπολέµηση της διαφθοράς και της διαπλοκής. Από τη Μεταπο-
λίτευση και µετά, ασφαλώς µε ευθύνη των κυβερνήσεων και
κοµµάτων, ουδέποτε είχαν διερευνηθεί σε βάθος και σε έκταση
πρόσωπα, σχέσεις, συναλλαγές που συγκροτούν το τοπίο µιας
από τις πλέον δυναµικές πλευρές της πολιτικής και οικονοµικής
ζωής της χώρας. Ο ελληνικός λαός πληροφορήθηκε για δάνεια
που οφείλουν οι επιχειρήσεις των ΜΜΕ και αγγίζουν τα 1,3 δισε-
κατοµµύριο ευρώ και οφειλές των κοµµάτων της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ που ξεπερνούν τα 400 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

Για όλα αυτά, λοιπόν, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πρέπει να δοθούν απαντήσεις. 

Έγινε γνωστό σε όλο το πανελλήνιο ότι βασικός πυλώνας της
παραγωγής πολιτικής ήταν επί δεκαετίες η ίδια η διαπλοκή. Αδι-
καιολόγητη και προνοµιακή αποδείχθηκε η µεταχείριση κοµµά-
των και µέσων µαζικής ενηµέρωσης -ή µάλλον µαζικών µέσων
ενηµέρωσης, γιατί δεν θεωρώ τον άνθρωπο µάζα, τις επιχειρή-
σεις ναι- στον δανεισµό τους από τις τράπεζες, όπως καταγρά-
φεται στο εισηγητικό πόρισµα. 

Υπάρχουν αποδεικτικά στοιχεία περί ύπαρξης και λειτουργίας
του «τριγώνου διαπλοκής», οι δε δανειακές συµβάσεις βρίθουν
από παραβάσεις κανόνων. 

Οι ελληνικές τράπεζες, µεσούσης της οικονοµικής κρίσης, δεν
προνόησαν για την εισαγωγή περιοριστικής πιστωτικής πολιτι-
κής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου λίγο χρόνο ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Έτσι, πολλοί ισχυροί –ανάµεσά τους τα τότε κόµµατα εξου-

σίας και οι µεγιστάνες των µέσων επικοινωνίας- εξακολούθησαν
να απολαµβάνουν σκανδαλώδους προνοµιακής µεταχείρισης.
Την ίδια στιγµή οι ελεύθεροι επαγγελµατίες και οι µικροµεσαίες
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επιχειρήσεις δεν µπορούσαν να λάβουν δάνειο ούτε 1 ευρώ. 
Η ανεξέλεγκτη δανειοδότηση σε κόµµατα και µέσα επικοινω-

νίας, ορισµένα από τα οποία ήταν ήδη χρεοκοπηµένα, βύθισε
ακόµη περισσότερο το παθητικό των πιστωτικών ιδρυµάτων, που
διογκώθηκε λόγω της κρίσης από το 2009 και µετά. Οι τράπεζες
τελικά κάλυψαν αυτή τους τη ζηµιά µέσω των ανακεφαλαιοποι-
ήσεων, µε χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων. 

Από άποψη αρχής τα ΜΜΕ θα έπρεπε να αποτελούν σε µία δη-
µοκρατική κοινωνία σηµαντικό λειτούργηµα. Γι’ αυτό, άλλωστε,
επειδή η ενηµέρωση είναι ζωτική ανάγκη µιας δηµοκρατικής κοι-
νωνίας, αποκτούν τεράστια δύναµη. Είναι φορείς της ελεύθερης
διάδοσης των ιδεών, καλλιέργειας της τέχνης και της επιστήµης,
έκφρασης των θρησκευτικών πεποιθήσεων, άµεσης πληροφόρη-
σης και ενηµέρωσης των πολιτών. Είναι µέσο επαφής των ατό-
µων µε δηµόσιες συζητήσεις. Πρέπει σε κάθε περίπτωση να είναι
µέσο ελέγχου της εξουσίας και του τρόπου µε τον οποίο αυτή
ασκείται και από τους εκάστοτε κυβερνώντες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας, σας παρακαλώ, κύριε Κατσίκη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, εντάξει. Εί-
κοσι ώρες περιµένω. Μειώθηκε ο χρόνος. Ζητώ την υποµονή
σας. Σε µισό λεπτό τελειώνω.

Όµως, τα πράγµατα στη χώρα µας εξελίχθηκαν διαφορετικά.
Υπήρξε εν πολλοίς εκτροπή του ρόλου της λειτουργίας και του
σκοπού των ΜΜΕ. Από φορείς υπεύθυνης πολυφωνικής δηµο-
κρατικής ενηµέρωσης εξελίχθηκαν σε επιχειρηµατικές οντότητες
παραπληροφόρησης –µιλάω για τα µαζικά µέσα ενηµέρωσης-
διαπλοκής, υποκουλτούρας και εξαχρείωσης των πάντων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό το σηµείο επιτρέψτε
µου να επισηµάνω µερικά από τα βασικά σηµεία που ανέδειξε η
εξεταστική επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε φθάσει στα
οκτώ λεπτά, κύριε Κατσίκη. Τελειώστε, σας παρακαλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Πρώτον, τράπεζες δάνειζαν µε «αέρα» τη Νέα Δηµοκρατία, το

ΠΑΣΟΚ και τα ΜΜΕ, προκειµένου αυτά να στηρίξουν συγκεκρι-
µένες πολιτικές και συµφέροντα.

Δεύτερον, τα πολιτικά κόµµατα δανειοδοτούσαν µέσω των δι-
οικήσεων που τα ίδια διόριζαν στις τράπεζες και παρήγαγαν πο-
λιτική προσαρµοσµένη στα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα. 

Τρίτον, παρακάµφθηκαν οι παγιωµένες και αναγκαίες εξασφα-
λίσεις των τραπεζών και χαρίζονταν εγγυήσεις σε µη συνεπείς
δανειολήπτες. Παρακάµφθηκε η ανάγκη παρακολούθησης και
ελέγχου της ροής των προϊόντων του δανείου. 

Τέταρτον, γίνονταν δεκτές ως αληθείς δηλώσεις καταφανώς
ψευδείς, όπως ότι συγκεκριµένες κρατικές επιχειρήσεις κοµµά-
των έχουν εκχωρηθεί σε άλλες τράπεζες. 

Παραλείπω, λοιπόν, αρκετό από τον γραπτό µου λόγο, κύριε
Πρόεδρε και κλείνω µε αυτό: Σκοπός της παρούσας Κυβέρνησης
είναι η αποκατάσταση της εµπιστοσύνης των πολιτών µέσα από
τη διαφάνεια, που να είστε σίγουροι ότι θα επικρατήσει παντού
και που θα έπρεπε να ήταν το πολιτικό αφήγηµα όλων των δηµο-
κρατικών δυνάµεων της χώρας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαχριστόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και να ετοιµάζεται ο κ.
Φωκάς. Ακολουθούν ο κ. Λυκούδης και ο κ. Δελής. Αυτόν τον κα-
τάλογο παρέλαβα από τον Πρόεδρο προηγουµένως.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Παπαχριστόπουλε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Το περιοδικό «Politico» σε χθεσινό του σχόλιο, χωρίς καµµία

περιστροφή, µιλάει για πόλεµο λασπολογίας ανάµεσα στο ΔΝΤ
και στους Ευρωπαίους πιστωτές µας. Έχει ένα άρθρο πραγµα-
τικά πολύ θετικό για εµάς.

Χθεσινή δήλωση του Κλάους Ρέγκλινγκ στο Ευρωκοινοβούλιο:
Δεν συζητάµε τέταρτο µνηµόνιο και δεν υπάρχει περίπτωση
Grexit. 

Θέλω ακόµα να θυµίσω ότι ο Ντόναλντ Τουσκ λίγο αργά, κα-
θυστερηµένα κατάλαβε ότι είµαστε µόνοι µας στην Ευρώπη,

µετά τις όποιες δηλώσεις του κ. Τραµπ. 
Θέλω, τέλος, να θυµίσω ότι ο ίδιος ο Ντάισελµπλουµ και αυτός

λίγο αργά ανακάλυψε ότι είµαστε µόνοι µας, και βέβαια τις θετι-
κές δηλώσεις του Μισέλ Σαπέν. 

Τα λέω αυτά γιατί πολύ σύντοµα, σε λίγες ηµέρες είναι η 6η

Φεβρουαρίου, οπότε θα δούµε την έκθεση του ΔΝΤ, είναι η 13η

Φεβρουαρίου που το Euroworking Group θα προετοιµάσει το Eu-
rogroup που θα γίνει στις 20 Φεβρουαρίου. 

Δεν έχω καµµία ιδιαίτερη πληροφόρηση, αλλά η αίσθησή µου
είναι ότι θα κλείσει αυτή η αξιολόγηση. Θα κλείσει χωρίς να χρει-
αστεί να ψηφίσουµε µέτρα για µετά το 2018. Άκουσα και τον
Πρωθυπουργό, αλλά και πέρα από αυτό πιστεύω ότι δεν συµφέ-
ρει κανέναν αυτήν τη στιγµή µία όαση ασφάλειας και σταθερό-
τητας και µία πραγµατική δηµοκρατία, όπως είναι η Ελληνική
Δηµοκρατία, να την ταράξει. Θα είναι αφροσύνη ακραίας µορ-
φής. Πιστεύω ότι η λογική θα πρυτανεύσει.

Δεν χρειάζεται να αναλύσουµε τι συµβαίνει στον πλανήτη. Ξέ-
ρουµε ότι η συγκυρία αυτήν τη στιγµή µάς ευνοεί. Οι απόψεις
Τραµπ συσπειρώνουν τους Ευρωπαίους. Ξαναλέω ότι θέλω να
πιστεύω πως θα πρυτανεύσει η σωφροσύνη. 

Θέλω να µπω στο θέµα µου και να πω τα εξής:
Παρακολουθώ από το πρωί την κουβέντα. Αισθάνοµαι αδικη-

µένος, αλλά πού να πω τον πόνο µου; Κάποιοι είναι πιο ίσοι εδώ
µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, µιλάνε πολλές φορές, µιλάνε για εί-
κοσι και τριάντα λεπτά. Αυτό δεν αφορά τον Πρωθυπουργό και
τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Πιστεύω ότι κάποια
στιγµή θα πρέπει στο ελληνικό Κοινοβούλιο να ισχύσουν οι κα-
νόνες του εγγλέζικου, του γερµανικού, που ο Πρωθυπουργός
της χώρας κόβεται στη µέση. Κλείνω την παρένθεση.

Θέλω να πω το εξής: Άκουσα απίστευτα πράγµατα. Είναι σε-
βαστά όλα.

Θέλω όµως να αναφερθώ σε γεγονότα. Τα έχουµε ζήσει πρό-
σφατα. Να δούµε αν πραγµατικά ισχύει ή όχι, αν είναι υπαρκτή η
διαπλοκή ή εάν, όπως άκουσα να λένε πολλοί οµιλητές –κρίνον-
ται βέβαια γι’ αυτό που λένε- είναι «άνθρακες ο θησαυρός» ή
«δεν υπάρχει διασύνδεση διαπλοκής» ή «είναι σόου» και πάει λέ-
γοντας. 

Μήπως έχω δει όνειρο;
Για παράδειγµα, στο Χρηµατιστήριο –για να πάµε λίγο πιο

παλιά- ήταν όνειρο ότι άλλαξαν χέρια δισεκατοµµύρια εκείνη την
εποχή; Οι Ολυµπιακοί Αγώνες που από 4 δισεκατοµµύρια ευρώ
ο προϋπολογισµός τους έφτασε στα 50 δισεκατοµµύρια ευρώ
ήταν όνειρο και αυτό; Λίγο αργότερα τα εξοπλιστικά και αυτό
όνειρο ήταν; 

Θα µπορούσα να µιλάω µε λεπτοµέρειες για ώρες για το τι
ακριβώς δηλώνει η λέξη «µίζα» στους συνειρµούς των Ελλήνων
πολιτών. Είναι συνυφασµένη µε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.
Λυπάµαι που το λέω. Τώρα έχει σταµατήσει και δεν υπάρχει αυτό
το πράγµα. Μήπως ήταν όνειρο η «SIEMENS», όπου είδαµε τα 2
δισεκατοµµύρια, που οµόφωνα καταλόγισε η Βουλή των Ελλή-
νων, να τα λαµβάνει νοµικός ολκής και να τα φτάνει στα 150 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε βάρος των συµφερόντων της χώρας -και δεν
τα έχουµε εισπράξει κιόλας αυτά- στο περιβάλλον του τότε Πρω-
θυπουργού; 

Μήπως, ξαναλέω, είναι όνειρο αυτό που γινόταν στην Αγροτική
Τράπεζα; Μόνο το κτήριο στην Οδό Εδουάρδου Λω κάνει 1 δισε-
κατοµµύριο και πουλήθηκε αντί 95 εκατοµµυρίων. Χίλια τριακό-
σια ονόµατα έπαιρναν χωρίς καµία εγγύηση δάνειο. 

Μήπως είναι όνειρο αυτό που έγινε µία νύχτα εδώ, µέσα στο
Κοινοβούλιο το 2013; Προς τιµήν του ο Απόστολος Κακλαµάνης
καταψήφισε αυτή την ντροπιαστική τροπολογία. Την καταψήφι-
σαν η ΔΗΜΑΡ, ο ΣΥΡΙΖΑ, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες. Γινόταν µε-
γάλος χαµός. Κάποιοι παλιοί Βουλευτές πρέπει να το θυµούνται.
Προήδρευε τότε ο Γιάννης Τραγάκης. Ήταν η τροπολογία που
έβγαζε «λάδι» όλους τους τραπεζικούς και που σωστά είπαν ότι
µετά υπάρχει και η ηθική αυτουργία των πολιτικών.

Μήπως ήταν όνειρο όταν ο τότε Υπουργός Οικονοµικών έδινε
100 εκατοµµύρια δήθεν για τη σταθερότητα του τραπεζικού συ-
στήµατος, όταν η «PROTON BANK» δινόταν στον Λαυρεντιάδη
και δύο ανώτατοι υπάλληλοι του λογιστηρίου εναντιώθηκαν,
αλλά ο Προβόπουλος αποφάσισε να τη δώσει; Όλοι αυτοί είναι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1  ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4629



προφυλακισµένοι σήµερα και ο Λαυρεντιάδης έξω. 
Μήπως ήταν επίσης όνειρο ότι τα τότε αδικήµατα από κακουρ-

γήµατα έγιναν πληµµελήµατα και βγήκαν οι συγκεκριµένοι άν-
θρωποι έξω; Θα µπορούσα να µιλάω µέχρι το πρωί. 

Κανείς δεν αρνήθηκε τη διαπλοκή: ούτε ο Κώστας Καραµαν-
λής, ούτε ο Αντώνης Σαµαράς, ούτε κι αυτός που εφηύρε τη
λέξη, ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης. Πραγµατικά ήταν µία µονα-
δική ευκαιρία σύσσωµοι όλοι εδώ να συσπειρωθούµε, γιατί εγώ
πιστεύω ότι σε όλα τα κόµµατα υπάρχουν καθαροί πολιτικοί και
θα έπρεπε επιτέλους κάποτε να µην κυβερνάει ούτε ο καναλάρ-
χης…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα δυο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, δεν έχω µιλήσει καθόλου
από το πρωί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα έλεγα να εφαρ-
µόσω την προτροπή σας για βρετανικό κοινοβούλιο και να σας
κόψω αυτή τη στιγµή, αλλά…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ σταµατάω, αν µου
το πείτε. Δεν λέω τίποτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εγώ θα ήθελα να
σταµατήσετε, όπως θα σταµατούν και οι άλλοι στα έξι λεπτά, για
να τελειώσουµε πριν από τις 3. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σταµατάω, κύριε Πρό-
εδρε, αν και αισθάνοµαι αδικηµένος. Σέβοµαι, όµως, τη διαδικα-
σία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας ευχαριστώ
πολύ. Δίνετε πολύ καλό παράδειγµα. Η προτροπή σας βλέπω ότι
πιάνει τόπο αρχίζοντας από εσάς. 

Ο κ. Φωκάς θα συνεχίσει ακριβώς στην ίδια λογική, για να κα-
θιερώσουµε αυτόν τον κανόνα. 

Κύριε Φωκά, έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, θα συνεχίσω κι εγώ µε το βρετανικό σύστηµα, έξι λεπτά
αυστηρά. 

Φοβάµαι πως για µία ακόµα φορά, µια εξεταστική επιτροπή
που ξεκίνησε τις εργασίες της µετά βαΐων και κλάδων, µε βαρύ-
γδουπες εξαγγελίες περί κάθαρσης και αποκατάστασης της νο-
µιµότητας, θα λειτουργήσει περίπου ως κολυµβήθρα του Σιλωάµ
και θα οδηγήσει µε µαθηµατική ακρίβεια στην περαιτέρω απα-
ξίωση, στον διασυρµό του πολιτικού µας συστήµατος, διότι απο-
τελεί προφανώς παγκόσµια πρωτοτυπία να εντοπίζονται
συγκεκριµένες ευθύνες για τη γέννηση και τη διόγκωση της δια-
πλοκής στην Ελλάδα, αλλά την ίδια ώρα να µην υπάρχουν πρό-
σωπα που να ευθύνονται. 

Το Σύνταγµά µας διασφαλίζει την αρχή της ισότητας, αλλά
φαίνεται πως στη χώρα αυτή κάποιοι είναι πιο ίσοι από τους
ίσους. Δεν µπορεί να τους ακουµπήσει κάποιος, λες και τους
προστατεύει ένα αόρατο χέρι. Το σηµαντικότερο ίσως απ’ όλη
αυτή τη διαδικασία ήταν ότι ο ελληνικός λαός είχε τη δυνατότητα
να παρακολουθήσει τις εργασίες της επιτροπής µέσω του Κανα-
λιού της Βουλής και να βγάλει τα δικά του συµπεράσµατα. 

Αποκαλύφθηκε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ωµή πραγµα-
τικότητα, αυτά που έλεγε εδώ και πολλά χρόνια ο Βασίλης Λε-
βέντης για το σαράκι της διαπλοκής που τρώει τα σωθικά αυτής
της χώρας. Είµαι βέβαιος πως τα Πρακτικά των συνεδριάσεων
αυτών θα διδάσκονται στο µέλλον σε πανεπιστήµια του κόσµου
ως µνηµεία υποκρισίας, συγκάλυψης, θράσους και ανοχής. 

Επανειληµµένα οι συνάδελφοί µου της Ένωσης Κεντρώων
στην Επιτροπή ανέδειξαν µε ερωτήσεις τους το ατελείωτο
«πάρτι» που είχε στηθεί επί δεκαετίες µε την αβανταδόρικη µε-
ταχείριση κοµµάτων από φιλικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης, µε
τον οχετό εναντίον πολιτικών αντιπάλων καθ’ υπόδειξη των εντο-
λέων, µε τα «θαλασσοδάνεια» των κοµµάτων που πληρώνει τώρα
ο ελληνικός λαός, µετά από τις περίφηµες ανακεφαλαιοποιήσεις. 

Όλοι ξέρετε µε ποιες µεθόδους γινόταν το άσπρο µαύρο, βα-
φτιζόταν το κρέας ψάρι από αυτούς που ο Γιανναράς σωστά χα-
ρακτηρίζει «εµπορευόµενους την ενηµέρωση». 

Όµως για το σύστηµα που ακόµα αντιστέκεται, οι ευθύνες πε-
ριορίζονται στα δάνεια του «ΚΗΡΥΚΑ» Χανίων και στη λεγόµενη
offshore της «ΑΥΓΗΣ». Ασχολούµαστε µε την παρανυχίδα, για να

µη δουν οι Έλληνες πολίτες τη γάγγραινα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε στο χείλος του γκρε-

µού, µία χώρα κατ’ ουσίαν χρεοκοπηµένη, που επιβιώνει µε µη-
χανική υποστήριξη, µε αναπνευστήρα, που επιτροπεύεται µε
όρους εξευτελιστικούς, µε εφιαλτική ανεργία, µε έναν εργασιακό
µεσαίωνα για την πλειοψηφία όσων ακόµα δουλεύουν, µε τα πιο
δυνατά µυαλά µας να έχουν φύγει στο εξωτερικό, µε ένα κατε-
στραµµένο σύστηµα υγείας, µε λεηλατηµένα τα ασφαλιστικά τα-
µεία, και τέλος, έχοντας απολέσει, αν θέλουµε να είµαστε και
ρεαλιστές, την εθνική µας ανεξαρτησία.

Παρ’ όλα αυτά, ακόµα και τώρα, αυτή την ύστατη ώρα, µε τον
κίνδυνο να βρεθούµε στη «χωµατερή» της Ευρώπης, έξω από το
κοινό νόµισµα, αρνούµαστε το αυτονόητο. Αρνούµαστε την
εθνική συνεννόηση, αρνούµαστε τη συνεργασία, αρνούµαστε τη
σύµπραξη, την εφαρµογή, επιτέλους, δοµικών µεταρρυθµίσεων
που θα έπρεπε να έχουν γίνει εδώ και πολλά χρόνια, από την
εποχή του πρώτου µνηµονίου και πολύ πριν ακόµα. Δυστυχώς,
πολιτική βούληση δεν υπάρχει.

Τον κ. Τσίπρα τον ενδιαφέρει µόνο η καρέκλα. Αυτή η ίδια κα-
ρέκλα συναρπάζει τώρα τον κ. Μητσοτάκη. Το εθνικό συµφέρον
παραµερίζεται για µία ακόµη φορά προς όφελος του στείρου
κοµµατικού συµφέροντος. Οι ώρες είναι κρίσιµες για όλους.
Προσέξτε, γιατί η Ιστορία θα είναι αµείλικτη µε όλους σας, αν
συνεχιστεί αυτή η κατρακύλα. 

Αφήστε τις ιδεολογικές σας εµµονές στην άκρη, τις αστειότη-
τες περί δηµοψηφίσµατος, τις ύπουλες αναφορές σας στο ενδε-
χόµενο επιστροφής µας στη δραχµή και επιτέλους κυβερνήστε.
Αλλιώς, στις δηµοκρατίες δεν υπάρχουν αδιέξοδα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Φωκά, Βουλευτή της Ένωσης Κεντρώων, και για τη συνέπεια
στον χρόνο. 

Τον λόγο έχει ο Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής
από το Ποτάµι, ο κ. Σπυρίδων Λυκούδης. 

Κύριε Λυκούδη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θα ήθελα να πω µερικά γε-

νικότερα πράγµατα, µιας και η σηµερινή συζήτηση για το πόρι-
σµα διεξάγεται όχι απλώς στο βεβαρηµένο πολιτικό κλίµα από
την απόλυτη αβεβαιότητα που συνοδεύει την αξιολόγηση και τα
µέλλοντα, αλλά -ακόµη χειρότερα- και στο κέντρο µιας όχι µόνο
αχρείαστης αλλά και αυτοκτονικής δραχµοσυζήτησης. 

Είναι, όµως, η ώρα τέτοια που έχω την εντύπωση ότι δεν πο-
λυχρειάζεται να µείνω σε τόσο γενικότερα ζητήµατα. Άλλωστε,
µία στοιχειώδης επαφή µε την πραγµατικότητα, οι ελάχιστοι συ-
νάδελφοι σε αυτή την Αίθουσα και όσοι θα έχουν µείνει τέτοια
ώρα µπροστά στις τηλεοράσεις για να παρακολουθούν τη συζή-
τηση µε υποχρεώνουν να µείνω σε µερικές µόνο παρατηρήσεις
για το σηµερινό θέµα, για το πόρισµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι η πρώτη φορά που µία
εξεταστική επιτροπή της Βουλής καταλήγει σε ξεχωριστά πορί-
σµατα, γιατί κατά κανόνα τέτοιες εξεταστικές επιτροπές συστή-
νονται µε έκδηλες πολιτικές σκοπιµότητες και όχι για την
ανατοµή της αλήθειας, για να εντοπίσουµε δηλαδή ως νοµοθε-
τικό σώµα τα κακώς κείµενα, ασφαλώς να τα καταδικάσουµε,
αλλά πρωτίστως να συνεργαστούµε για να τα διορθώσουµε, να
προτείνουµε για να θεσπίσουµε λύσεις που θα κάνουν πιο απο-
τελεσµατική και διαφανή τη λειτουργία του πολιτικού συστήµα-
τος. 

Διότι στη θεσµική οργάνωση της πολιτείας ανήκουν τόσο τα πο-
λιτικά κόµµατα όσο και τα ελεύθερα µέσα µαζικής ενηµέρωσης,
που αποτελούν το νευρικό σύστηµα των ελεύθερων και δηµοκρα-
τικών κοινοβουλευτικών πολιτευµάτων, τα αναντικατάστατα, δη-
λαδή, συστατικά τους.

Μία τέτοια προσέγγιση του θέµατος και µία αντιµετώπισή του
που θα είχε ως στόχο την εξεύρεση πειστικών ρυθµίσεων θα
έπρεπε σήµερα να µας απασχολήσουν εδώ. Αντί γι’ αυτό, όλοι
το διαπιστώνετε για µία ακόµη φορά ότι η Αίθουσα µεταβλήθηκε
σε µία αρένα οξύτατης αντιπαράθεσης που νοµίζω ότι βλάπτει
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και µειώνει ακόµη περισσότερο την ήδη µικρή εµπιστοσύνη των
πολιτών προς τους πολιτικούς και τους πολιτικούς θεσµούς.

Η µεν συµπολίτευση θέλησε να προσαρµόσει τα πάντα στο γε-
ωµετρικό σχήµα του τριγώνου της διαπλοκής, για να αποδείξει
πόσο φαύλο ήταν το σύστηµα, το οποίο βέβαια ουδόλως τη δυ-
σκόλεψε -και πώς θα µπορούσε άλλωστε;- να αναλάβει τα ηνία
της Κυβέρνησης, τα δε κόµµατα της σηµερινής Αντιπολίτευσης
-νοµίζω ότι είναι αλήθεια αυτό- θα προσπαθούσαν να µην είχε
γίνει αυτή η συζήτηση, διότι πραγµατικά βρίσκονται σε µία δυ-
σκολία, αφού υπήρξε εµφανής η κατάχρηση πολιτικής ισχύος και
από τη Νέα Δηµοκρατία και από το ΠΑΣΟΚ στο παρελθόν. Αλό-
γιστος, δηλαδή, και υπέρογκος κοµµατικός δανεισµός µε τις
γνωστές συνέπειες, για τις οποίες οφείλουν µία εξήγηση και µία
πειστική πρόταση για την αποπληρωµή των υποχρεώσεών τους.

Ταυτόχρονα, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί
να µη δούµε και µία εµφανή εικόνα. Υπάρχει ένα πέπλο υποκρι-
σίας και αθωότητας µε το οποίο κάθε φορά ο ΣΥΡΙΖΑ επενδύει
το ενάρετο περιεχόµενο των πράξεών του. Είναι αλήθεια ή όχι
και µε βάση το πόρισµα ότι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είχε ζητήσει
µε επιστολή του ευρύτερη θεώρηση του θέµατος της δανειοδό-
τησης; Δίνονταν, άραγε, οι τραπεζικές διαφηµιστικές καταχωρί-
σεις στις αρεστές εφηµερίδες µε αποκλειστικά εµπορικά
κριτήρια; Δόθηκαν µήπως τα υπέρογκα δάνεια µε εγγυήσεις βο-
σκοτόπια µε αποκλειστικά τραπεζικά κριτήρια; Έπαψαν εκδότες
να παίρνουν δηµόσια έργα;

Μην παριστάνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -µεγάλοι άν-
θρωποι είµαστε τώρα οι περισσότεροι εδώ και γνώριµοι και από
το παρελθόν- κανένας την αθώα περιστερά. Η νέα διαπλοκή και
το νέο σύστηµα δεν διαφέρει από το παλιό. Όλα αλλάζουν, για
να παραµείνουν τελικά τα ίδια, όπως λέει και µία γαλλική ρήση.
Αν υπάρχει κάποια διαφορά -που υπάρχει- αφορά στην τάξη µε-
γέθους, µια και τα δυο κόµµατα που κρίνονται και δικαίως επι-
κρίνονται, κυβέρνησαν την χώρα για πολλά χρόνια.

Όµως, η νοοτροπία, η αντίληψη, οι µέθοδοι, οι επιδιώξεις πα-
ραµένουν οι ίδιες. Η διαπλοκή των άλλων είναι κακή, η δική µας
είναι καλή. Γιατί; Διότι ο σκοπός αγιάζει τα µέσα, διότι η ιστορία
έχρισε εµάς, ως «πρώτη φορά Αριστερά», να διαχειριστούµε τα
πράγµατα και διότι εµείς έχουµε δίκιο, γιατί µας το λέει η ιστορία
και αυτό το δίκιο εκφράζουµε κ.λπ.. Τα ξέρουµε, µέσα από τους
ίδιους δρόµους περπατήσαµε και αυτή την αντίληψη την ξέ-
ρουµε πάρα πολύ καλά.

Οι πολίτες, όµως, δεν είναι τυφλοί. Η φαρσοκωµωδία, το φιά-
σκο των τηλεοπτικών αδειών φανέρωσε µεγαλοπρεπώς µια ση-
µαντική πτυχή, δυστυχώς, της νέας διαπλοκής. Γεωµετρικά δε
σχήµατα υπάρχουν άφθονα και όχι µόνο τρίγωνα. Είναι ανεπίτρε-
πτο στο πόρισµα της Πλειοψηφίας να παρεισφρέουν φράσεις,
όπως «αποστράφηκε τα συµφέροντα του λαού, συντάχθηκε µε
τα συµφέροντα των δανειστών κατά του λαού» ή «ο λαός να
εξουσιάζει την ενηµέρωση» και όλη αυτή η πολύ µεγάλη ανα-
φορά στην έννοια του λαού, ενός λαού ο οποίος τραγικά έχει
διαψευσθεί, τραγικά παραπλανηθεί, τραγικά εξαπατηθεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας πάψουµε να θεωρούµε ως
εχθρούς τους πολιτικούς αντιπάλους και επικριτές µας. Έτσι δι-
χάζουµε τους πολίτες και την κοινωνία, δηµιουργούµε συνθήκες
µίσους και αχρείαστης σύγκρουσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή δεν είναι λαϊκό δικα-
στήριο, αλλά αντιπροσωπευτικό Σώµα της δηµοκρατίας, είτε µας
αρέσει είτε δεν µας αρέσει. Είτε αρέσει στον κύριο Πρωθυ-
πουργό είτε όχι, οι πολίτες αυτής της χώρας θα εξακολουθήσουν
να διαβάζουν εφηµερίδες και µάλιστα, να διαβάζουν τις εφηµε-
ρίδες που οι ίδιοι θα επιλέγουν. Μην κάνετε το σφάλµα να ποινι-
κοποιείτε πολιτικές πράξεις, γιατί ρόδα είναι και γυρίζει.

Να συνεννοηθούµε. Οι πολιτικές ευθύνες καταλογίζονται από
τους πολίτες και όσο για άλλες ευθύνες, αρµόδιοι είναι άλλοι φο-
ρείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χρειαζόταν το πόρισµα,
παρά το πλήθος των στοιχείων που έφερε στο προσκήνιο, για να
διαµορφώσει κανείς την άποψη ότι τα ΜΜΕ σαφώς και έχουν
άποψη, σαφώς και επιχειρούν να επηρεάσουν την πολιτική δια-
δικασία και τις πολιτικές αποφάσεις. Δεν ονοµάστηκαν τυχαία τα
παραδοσιακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης «τέταρτη εξουσία» ούτε

ονοµάστηκε τυχαία «πέµπτη εξουσία» η σηµερινή ζούγκλα του
διαδικτύου, της µπλογκόσφαιρας και των µέσων κοινωνικής δι-
κτύωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχω καµµία πρόθεση να
δώσω άφεση αµαρτιών σε κανέναν, γιατί αναµάρτητους δεν
βλέπω. Είναι αφελές να πιστεύει κανείς ότι µπορεί να δηµιουρ-
γήσει κοινωνία µονολιθική. Η κοινωνία είναι ένα µωσαϊκό από ποι-
κίλα συµφέροντα, ατοµικά, οµαδικά, συλλογικά και εκφραστές
αυτών των συµφερόντων. Είναι ανόητο, εποµένως, να πιστεύει
κανείς ότι τα οργανωµένα σε επιχειρηµατική βάση ΜΜΕ θα πά-
ψουν να επιδιώκουν την πολιτική επιρροή ή τη διαµόρφωση από-
ψεων. Καθήκον της πολιτείας είναι να διασφαλίζει έντιµους
κανόνες παιχνιδιού, διαφάνεια και λογοδοσία και όχι να επιβρα-
βεύει τους αρεστούς και να φιµώνει τους αντιπάλους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λυκούδη.

Τον λόγο έχει ο κ. Δελής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας για έξι λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τελικά δεν ξέ-
φυγε από την πεπατηµένη ούτε και αυτή η εξεταστική επιτροπή
για τα δάνεια των κοµµάτων και των ΜΜΕ. Από την αρχή της
ακόµα, από τη θριαµβευτική δηλαδή αναγγελία της από τον Πρω-
θυπουργό, επιλέχθηκε από την κυβερνητική Πλειοψηφία αυτό το
θέµα ως ένα βολικό γήπεδο αντιπαράθεσης απέναντι στη Νέα
Δηµοκρατία και τα υπόλοιπα αστικά κόµµατα, τα οποία βέβαια
έσπευσαν να αρπάξουν την πάσα. Πρόκειται για µία αντιπαρά-
θεση που όσο περισσότερο σαµατά κάνει, άλλο τόσο κούφια
είναι. Το είδαµε και σήµερα και µάλιστα σε επίπεδο κορυφής
ανάµεσα στον Πρωθυπουργό και τον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. 

Από κοντά και η ναζιστική εγκληµατική Χρυσή Αυγή που φο-
ρώντας φιλολαϊκή προβιά έχει το θράσος να εµφανίζεται µε τη
ροµφαία της κάθαρσης ενάντια δήθεν στο σύστηµα που υπηρε-
τεί σαν µαντρόσκυλο, από το οποίο άλλωστε και προέρχεται και
από το οποίο επιπλέον σιγοντάρεται και τρέφεται. 

Βλέπετε, όλοι σας είχατε και έχετε κάθε λόγο να αξιοποιείτε
κάθε τι που αποπροσανατολίζει και κρύβει από τον λαό το κύριο,
το βασικό. Ποιο, δηλαδή; Μα, αυτό που πια βγάζει µάτι, τη στρα-
τηγική σας συµφωνία και σύµπλευση, τη θερµή σας ανταπόκριση
στην εξυπηρέτηση των αναγκών του κεφαλαίου. Γι’ αυτό και ψη-
φίζετε µαζί τα µνηµόνια του κεφαλαίου. Γι’ αυτό και παίρνετε ο
ένας τη σκυτάλη της αντιλαϊκής πολιτικής από τον άλλο. Γι’ αυτό
και οι νόµοι σας πατάνε πάνω στους προηγούµενους και τους
συνεχίζουν. Όλα αυτά µαζί και όλοι σας µαζί φορτώνετε µε τα
τσουβάλια τη φτώχεια στις λαϊκές πλάτες. Μαζί αγωνιάτε και
τσακώνεστε για τη δεύτερη αξιολόγηση. Μαζί εκβιάζετε τον λαό
να την κάνει και δική του έγνοια, να δεχθεί δηλαδή αγόγγυστα
το βαρύ φορτίο των νέων αντιλαϊκών µέτρων που τη συνοδεύει.

Πώς να αφήσετε, λοιπόν, να σας ξεφύγει και αυτή η σηµερινή
ευκαιρία του αποπροσανατολισµού; Μια χαρά, άλλωστε, και ο
σηµερινός σας καυγάς –και αυτός που προηγήθηκε- αξιοποιείται
εκτός των άλλων και για κάτι παραπάνω: Αθωώνετε το καπιταλι-
στικό σύστηµα, ενοχοποιώντας απλώς το πολύ-πολύ κάποια πρό-
σωπα. Βγάζετε λάδι το πιο ζωτικό του κοµµάτι, την καρδιά του,
το τραπεζικό σύστηµα, το οποίο το έχετε ανακεφαλαιοποιήσει
κάµποσες φορές πάνω στην καµπούρα του λαού. 

Γιατί περιορίσατε το έργο της εξεταστικής επιτροπής στο πιο
µικρό τµήµα των τραπεζικών δανείων, στο 1,8 δισεκατοµµύριο
ευρώ των ΜΜΕ και των κοµµάτων και δεν το απλώσατε και στο
πιο µεγάλο τµήµα, στα 146 δισεκατοµµύρια ευρώ των δανείων
που δόθηκαν στους επιχειρηµατικούς οµίλους, την ώρα µάλιστα
που τα µισά απ’ αυτά δεν εξυπηρετούνται και είναι κόκκινα;

Για τα µεγάλα επιχειρηµατικά δάνεια µιλώ και όχι για τα στε-
γαστικά, που πολλά από αυτά έγιναν θηλιά στον λαιµό του λαού.
Μα, γιατί πολύ απλά τότε θα φανερωνόταν σε όλη της την αγριό-
τητα η ταξικότητα του τραπεζικού συστήµατος και ο τρόπος µε
τον οποίο δανείζει, κάτι που δεν µπόρεσε να κρυφτεί τελικά ούτε
στις εργασίες της επιτροπής.

Όταν πρόκειται για τα λαϊκά νοικοκυριά, τότε τα δάνεια σηµαί-
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νουν υποθήκες, προσηµειώσεις, επιτόκια στα ύψη. Όταν, όµως,
πρόκειται για τους επιχειρηµατικούς οµίλους, τότε τα δάνεια –
και εδώ µιλάµε για δισεκατοµµύρια- δίνονται από τις τράπεζες
εύκολα, γρήγορα, µε χαµηλά επιτόκια και χωρίς πολλές φορές
εµπράγµατες εγγυήσεις. Ακριβό, δηλαδή, το χρήµα για τον λαό,
πάµφθηνο και εύκολο για τις µεγάλες επιχειρήσεις.

Για να δούµε λιγάκι αυτά τα δάνεια στα ΜΜΕ. Ποιοι τα έχουν
αυτά τα ΜΜΕ; Μήπως τα έχουν εργάτες και υπάλληλοι; Δεν είναι
εφοπλιστές, µεγαλοκατασκευστές και πετρελαιάδες οι ιδιοκτή-
τες τους; Πώς να µην είναι εύκολα τα δάνεια για όλους αυτούς,
την ώρα που οι µεγαλοµέτοχοι των τραπεζών γίνονται µάλιστα
και µε τον τρόπο αυτό και µέτοχοι των εταιρειών που δανείζουν;
Αναθέτετε σε όλους αυτούς την αντικειµενική ενηµέρωση του
λαού!

Όσο για την ευνοϊκή χρηµατοδότηση της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ που δανειοδοτήθηκαν από την κρατική, την τέως
κρατική, Αγροτική Τράπεζα, ασφαλώς και υπάρχουν πολιτικές
ευθύνες. Βεβαίως, η διερεύνηση για τυχόν ποινικές ευθύνες απο-
τελεί καθήκον και έργο των αρµόδιων αρχών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι το σφιχταγκάλιασµα
αυτό της πολιτικής εξουσίας µε την οικονοµική εξουσία υπήρχε,
υπάρχει και θα υπάρχει σε όλα τα καπιταλιστικά κράτη. Ο Θανά-
σης ο Παφίλης ανέφερε ορισµένα παραδείγµατα. Αυτό είναι τε-
λικά, το σφιχταγκάλιασµα, που παράγει τη διαπλοκή, τη
διαφθορά και τα σκάνδαλα.

Κάπου κάπου, εξαιτίας του αδυσώπητου καπιταλιστικού αντα-
γωνισµού, αλλά και για εκτόνωση καµµιά φορά, το καπάκι ανοίγει
και τότε αναδύεται όλη η µπόχα της σήψης ενός συστήµατος
βάρβαρου και εκµεταλλευτικού που σαπίζει και απειλεί ανοιχτά
πια τη λαϊκή πλειοψηφία. Αυτό το καπιταλιστικό σύστηµα δεν για-
τρεύεται πια, η ανατροπή του είναι µονόδροµος για τον λαό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δελή. 
Τον λόγο έχει ο Νίκος Παρασκευόπουλος, Βουλευτής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι, θα προ-

σπαθήσω να πω µόνο ό,τι δεν έχει ειπωθεί µέχρι τώρα και νοµίζω
ότι είναι χρήσιµο. 

Θα αναφερθώ σε δύο κυρίως θέµατα, τα οποία είναι νοµικά,
αλλά νοµίζω ότι ενδιαφέρουν όχι µόνο τους νοµικούς, αλλά τον
καθένα πολίτη, και αφορούν ιδιαίτερα τον τρόπο και τον βαθµό
αξιοποίησης των ευρηµάτων της εξεταστικής επιτροπής.

Κατ’ αρχάς, σ’ ό,τι αφορά τη δανειοδότηση, τι έχει προκύψει
µέχρι τώρα; Προφανώς έχουν προκύψει ενδείξεις τέλεσης απι-
στίας σε πολλές περιπτώσεις. 

Η απιστία είναι ένα έγκληµα µε το οποίο τιµωρείται όποιος
προκαλεί βλάβη στην περιουσία την οποία διαχειρίζεται, παρα-
βιάζοντας τους κανόνες της διαχείρισης, ενώ σε ορισµένες
άλλες περιπτώσεις µπορεί να έχουν προκύψει περιστασιακά και
κάποιες περιπτώσεις απάτης ή ψευδορκίας ή ψευδούς βεβαί-
ωσης. 

Απιστία, λοιπόν. Τι ειπώθηκε ως αντεπιχείρηµα; Είναι ελάχι-
στες οι περιπτώσεις απιστίας, αφού στις περισσότερες περιπτώ-
σεις, επειδή έχουν γίνει κάποιες ρυθµίσεις, τελικώς τα δάνεια
εξυπηρετούνται.

Αυτό είναι λάθος νοµικό, κατά τη γνώµη µου, για τον εξής
λόγο: Εάν έχει δοθεί ένα δάνειο χωρίς εγγυήσεις ή µε επισφαλείς
εγγυήσεις, αυτό σηµαίνει ότι εκείνος ο οποίος προηγουµένως
είχε τα διαθέσιµα, δηλαδή η τράπεζα, στη θέση των διαθεσίµων
έχει πλέον µία απαίτηση που είναι επισφαλής. 

Η διακινδύνευση της περιουσίας, η οποία προκαλείται µε την
επισφαλή απαίτηση, εξισούται µε ενεστώσα, µε παρούσα, αν θέ-
λετε, βλάβη της τράπεζας. 

Αυτοί, επειδή µπορεί να ακούγεται τεχνικό, µπορώ να σας το
εξηγήσω άµεσα µε ένα παράδειγµα. Εάν κάποιος έχει ένα ακί-
νητο και κάποιος άλλος του κάνει διεκδικητική αγωγή, η διεκδι-
κητική αγωγή θέτει την ιδιοκτησία του ιδιοκτήτη σε κίνδυνο.
Αυτό, όµως, αποτελεί παράλληλα και για ενεστώσα, άµεση

βλάβη, του ακινήτου, γιατί, αν θελήσει να το πουλήσει µε το
βάρος της διεκδικητικής αγωγής, η τιµή έχει µειωθεί. Το ίδιο έχει
µειωθεί και η περιουσία της τράπεζας, αν αντί να έχει διαθέσιµα,
έχει επισφαλείς απαιτήσεις. 

Άρα η βλάβη της τράπεζας και η απιστία είναι δεδοµένες, από
τη στιγµή που συνάπτεται το δάνειο χωρίς εγγυήσεις, µε επισφα-
λείς εγγυήσεις. Παραδείγµατα υπήρξαν πολλά: δάνεια τα οποία
δόθηκαν µε ενέχυρο µετοχές της δανειζόµενης εταιρείας και πε-
ριπτώσεις πολλαπλών εκχωρήσεων της ίδιας απαίτησης για χρη-
µατοδότηση και µάλιστα εκχώρησης απαιτήσεων οι οποίες δεν
ήταν καν γεγενηµένες και θα µπορούσαν να µην δηµιουργηθούν
καν στην έκταση που προβλεπόταν, καθώς επίσης και περιπτώ-
σεις –ίσως λίγες- δανειοδότησης επιχειρήσεων χωρίς δραστη-
ριότητα. Εποµένως, βλάβη υπάρχει και ο πυρήνας της απιστίας
αναγνωρίζεται. Σε πολλές περιπτώσεις οι εισαγγελείς θα έχουν
πολλή δουλειά, τουλάχιστον γι’ αυτόν τον λόγο. 

Έρχοµαι στα δάνεια των κοµµάτων. Ειπώθηκε ότι έγινε µία νο-
µοθετική ρύθµιση, ο ν.4146/2013, άρθρο 78, µε βάση τον οποίο
κακώς ενδεχοµένως προχώρησε η Βουλή σε µία ρύθµιση που
λευκαίνει τους υπευθύνους µε µία τροπολογία τριών Βουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας. «Όµως, εν πάση περιπτώσει, τώρα εξα-
λείφθηκε το αξιόποινο. Τελειώσαµε µε την ευθύνη σε ό,τι αφορά
τη δανειοδότηση των κοµµάτων.» 

Η άποψη αυτή, κύριοι συνάδελφοι, είναι λάθος, έστω και αν
έχει προσυπογραφεί από εισαγγελείς, οι οποίοι, κατά τη ταπεινή
µου άποψη, σφάλουν. 

Κατ’ αρχάς, ειπώθηκε ότι εδώ πρόκειται για εξάλειψη του αξιο-
ποίνου πράξεων απιστίας. Δεν πρόκειται για εξάλειψη. «Εξά-
λειψη» σηµαίνει σβήσιµο, και είναι κάτι το οποίο επέρχεται εκ των
υστέρων σε κάτι το οποίο προϋπήρχε. Μπορεί η εξάλειψη να
υπάρχει σε µια περίπτωση κρυπτοαµνηστείας ή σε µία περί-
πτωση παραγραφής κ.λπ., που είναι περιστατικά που προκύ-
πτουν εκ των υστέρων. 

Όµως, τι λέει εδώ το επίµαχο άρθρο το οποίο ψηφίστηκε; Ότι
δεν αποτελεί απιστία η δανειοδότηση η οποία γίνεται σε νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου ή ιδιωτικού δικαίου αλλά µη κερδο-
σκοπικά, εφόσον τηρήθηκε η προβλεπόµενη διαδικασία και οι
υπάρχοντες κανονισµοί της Τράπεζας της Ελλάδος. 

Ο νόµος, δηλαδή, λέει όχι ότι υπάρχει εξάλειψη, αλλά ότι το
εύρος της αξιόποινης πράξης, το εύρος του άδικου χαρακτήρα
κατ’ εξαίρεση, όταν συντρέχουν αυτοί οι όροι, είναι στενότερο.
Συντρέχουν οι εξαιρετικοί όροι; Προφανώς η διαδικασία τηρή-
θηκε –εσωτερική είναι-, αλλά κανονισµός της Τράπεζας της Ελ-
λάδος σχετικός µε τη δανειοδότηση δεν προέκυψε ότι υπήρχε.
Όµως και να υπήρχε, προφανώς δεν τηρήθηκε, αφού είχαµε
όλες αυτές τις περιπτώσεις χορήγησης δανείων χωρίς απαιτού-
µενες εγγυήσεις. 

Από τη στιγµή, λοιπόν, που δεν συνέτρεχαν οι όροι της εξαί-
ρεσης από τον κανόνα της τιµώρησης της απιστίας, απιστία συν-
τρέχει και στην περίπτωση της χορήγησης των δανείων στα
κόµµατα. 

Με όση ταχύτητα µπορώ, πρέπει να σας πω και κάτι ακόµα.
Δεν κλείνει ούτε µόνο µε αυτά το πεδίο των πολιτικών και ποινι-
κών ευθυνών για τις οποίες δηµιουργούνται ενδείξεις µε βάση
το πλούσιο υλικό αυτής της εξεταστικής επιτροπής για τον εξής
λόγο: Προέκυψε ότι οι δανειοδοτήσεις ήταν προνοµιακές και επι-
κίνδυνες για τις τράπεζες χωρίς εγγυήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Γιατί τις έδωσαν οι τράπεζες; Είναι φιλανθρωπικά ιδρύµατα
και δίνουν δάνεια έτσι, χωρίς εγγυήσεις, χαριστικά και προνο-
µιακά; Βεβαίως όχι! Γιατί τις έδωσαν, λοιπόν; Προφανώς οι τρά-
πεζες είχαν ανταλλάγµατα. 

Ξέρετε, όµως, τι σηµαίνει να γίνεται µια χορήγηση προνοµιακή,
επειδή παρέχεται κάποιο αντάλλαγµα; Αυτό σηµαίνει ότι υπάρχει
ουσιαστικά µια περίπτωση δωροδοκίας. Και δεν πρέπει να ξε-
χνάµε ότι η δωροδοκία της εποχής µας, η συστηµική δωροδοκία
η οποία αφορά χρήµατα τα οποία δεν χρειάζονται «ξέπλυµα»,
είναι αυτή που γίνεται µε θαλασσοδάνεια και όχι οι παλιοκαιρί-
στικες µε τις βαλίτσες και µε τα pampers µε τα χρήµατα. 

Εποµένως αφού προέκυψαν οι απιστίες, οι προνοµιακές χορη-
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γήσεις, έχουµε τώρα το υλικό -χάρη σε αυτήν την επιτροπή- ώστε
να ερευνήσουµε αργότερα µήπως υπήρξαν ανταλλάγµατα, γιατί,
εάν αυτό συµβαίνει, όπως καταλαβαίνετε, οι ποινικές ευθύνες
αλλά και οι πολιτικές είναι βαρύτατες.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Νικόλαο Παρασκευόπουλο από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Πο-
τάµι, ο κ. Σπυρίδων Δανέλλης. 

Ορίστε, κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι εγγεγραµµένος οµιλητής,

κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι. Αντικαθιστά

τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Αντικαθιστώ τον Κοινοβουλευτικό

µας Εκπρόσωπο τον κ. Ψαριανό. 
Κύριε συνάδελφε, η σταγόνα που ξεχειλίζει δεν είναι εδώ. Δεν

είναι η σταγόνα που ξεχειλίζει την υπέρβαση του χρόνου. Εδώ
είναι µια µεγάλη κουβέντα που πρέπει να κάνουµε και να συµφω-
νήσουµε ότι δεν µπορεί ένας αρχηγός κόµµατος που έχει χρόνο
είκοσι λεπτών να µιλάει µία ώρα και δέκα λεπτά. Και εν πάση πε-
ριπτώσει, είναι ένα ζήτηµα το οποίο, κύριε Πρόεδρε, οφείλουµε
να ξαναδούµε όλοι µαζί και να τηρούµε κι άλλους χρόνους ή του-
λάχιστον να τηρούµε -και αυτό είναι εκ των ων ουκ άνευ- τους
χρόνους που έχουµε στη διάθεσή µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε απόλυτο
δίκιο. Μάλλον θα πρέπει να το κοιτάξουµε πολύ σοβαρά αυτό
που λέτε τώρα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Και να προσθέσω εδώ, γιατί είναι µεί-
ζονος σηµασίας, κύριε Πρόεδρε, ότι στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι ο συνήθης χρόνος παρέµβασης στην
ολοµέλεια είναι ένα λεπτό και κανείς δεν διαµαρτύρεται ότι δεν
έχουν το δικαίωµα στην έκφραση οι Ευρωβουλευτές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, δεν υπάρχει ούτε
ένας πολίτης στη χώρα που να πιστεύει πως µια εξεταστική επι-
τροπή της Βουλής είναι ικανή να φτάσει το µαχαίρι στο κόκκαλο.
Μας αδικούν οι πολίτες ή αδικούµε εµείς τους εαυτούς µας; Νο-
µίζω ότι ισχύει το δεύτερο. Και ισχύει το δεύτερο, γιατί όλοι ξέ-
ρουµε τι συµβαίνει, ωστόσο εµµονικά επιµένουµε στην επανάληψη
του ίδιου µοτίβου.

Είχα αναφερθεί σε αυτό το µοτίβο από αυτό εδώ το Βήµα στις
15-4-2016, όταν συνεδριάζαµε για τη σύσταση της επιτροπής, µε
αυτά τα λόγια: «Τα τελευταία χρόνια έχουµε παρακολουθήσει
πληθώρα εξεταστικών επιτροπών. Ο κατάλογος είναι µακρύς.
Θυµόµαστε όλοι τα µηδενικά αποτελέσµατά τους: Καµµία συνεν-
νόηση, ακόµα και για τα προφανή, ξεχωριστά πορίσµατα, µερικά
πρωτοσέλιδα και το θέµα ξεχνιέται στα συρτάρια». 

Φοβάµαι πως πάλι έχουµε φτάσει στο ίδιο αποτέλεσµα: Πολλά
στοιχεία, πολλές ακροάσεις εµπλεκοµένων, πολλές διαπιστώ-
σεις, ήδη πολλά πρωτοσέλιδα, αλλά από πράξεις µηδέν. Το κοινό
πόρισµα πάλι λείπει. Κι έτσι η διαπλοκή των σχέσεων µεταξύ του
πολιτικού κόσµου των ΜΜΕ και των τραπεζών εξακολουθεί να
απαξιώνει το πολιτικό σύστηµα και τα κόµµατα. Μεγάλο θύµα
αυτής της κατάστασης ο κοινοβουλευτισµός και η δηµοκρατία.
Και βεβαίως, τρίβει τα χέρια της η ακροδεξιά κοινοβουλευτική
πτέρυγα. 

Οι αλληλεπιδράσεις µεταξύ πολιτικών κοµµάτων, ΜΜΕ και
τραπεζών συνιστούν ένα τρίγωνο αλληλοεξαρτήσεων, το οποίο
καταδικάζεται µεν στα λόγια από όλους, αλλά ποτέ δεν αντιµε-
τωπίστηκε µε σοβαρά θεσµικά εργαλεία. Το «µαύρο» χρήµα, που
διακινείται µέσα σε αυτό το τρίγωνο, σε µια ιδιότυπη οµερτά µε-
ταξύ των τριών πόλων του είναι µια διαχρονική παθογένεια και
δεν αφορά µόνο τη σχετικά ανώριµη ελληνική δηµοκρατία, απο-
τελεί παγκόσµιο φαινόµενο. 

Δεν είµαι από εκείνους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που µε
ευκολία θα έλεγα πως µε κάθε µέσο ενηµέρωσης που κλείνει γί-
νεται φτωχότερη η δηµοκρατία, γιατί δεν εξυπηρετούν όλα τα
ΜΜΕ το ίδιο καλά τη δηµοκρατία. Εξάλλου, οι διάφορες σχολές
κιτρινισµού και εισαγγελικής δηµοσιογραφίας, µέσα από λαθρό-
βια ή σοβαρά έντυπα και κανάλια και ραδιόφωνα, δηλητηρίασαν

σε σηµαντικό βαθµό την ελληνική κοινωνία µε µηνύµατα διχα-
σµού, µίσους, συνωµοσίας και προδοσίας εκτρέποντάς την από
τη λογική και οδηγώντας την σε ευκολίες του αντιµνηµονιακού
χυλού και σε ό,τι επακολούθησε. 

Πολλοί από αυτούς τους τύπους θρασύτατα συνεχίζουν το κα-
ταστροφικό τους έργο, βοηθούµενοι βεβαίως και από την άρ-
νηση του ίδιου του δηµοσιογραφικού κόσµου να επιβάλει το
λυτρωτικό, για τη δηµόσια ζωή, κώδικα δεοντολογίας.

Όµως, τα ιστορικά έντυπα του «ΔΟΛ» συνδέθηκαν µε την πο-
λιτική πορεία του τόπου ως έντυπα που κατ’ εξοχήν εξέφραζαν
τον φιλελεύθερο, τον κεντρώο και τον κεντροαριστερό χώρο. Στα
χρόνια της ακµής µάλιστα υπήρξαν κατ’ ουσία «ασανσέρ» κυβερ-
νήσεων. Και όµως ο ιστορικός αυτός όµιλος οδηγείται σήµερα
στον αφανισµό, µε µόνιµο θύµα βέβαια τους εργαζόµενους του
οµίλου.

Άραγε, µετά το τέλος της επιτροπής, µετά τη σύνταξη του πο-
ρίσµατος τα κόµµατα θα πάψουν να αντιλαµβάνονται τη σχέση
τους µε το κράτος και το τραπεζικό σύστηµα ως πεδίο ασυδο-
σίας και µη ελέγχου, ως πεδίου εκτός κανόνων αγοράς, εκτός
ισονοµίας και ισοπολιτείας, ως βασικού πεδίου εξυπηρέτησης
της πολιτικής αντιπαροχής; Προφανώς όχι. Όχι, γιατί δεν µπο-
ρούµε να καταλήξουµε ούτε καν σε ένα κοινό πόρισµα. Δεν µπο-
ρούµε να συµφωνήσουµε στα βασικά, ταµπουρωµένοι στα
κοµµατικά µας κελύφη. Συµφωνούµε όλοι πως είναι κακό πράγµα
η διαπλοκή, αλλά πάντοτε των άλλων, γιατί η δική µας, επειδή
έχει καλές προθέσεις, δεν είναι διαπλοκή.

Αυτή τη γενικευµένη αντίληψη υποκρισίας από πλευράς πολι-
τικού συστήµατος τη διαβάζει η κοινωνία, την αντιλαµβάνεται. Γι’
αυτό το Ποτάµι κατέθεσε δέσµη συγκεκριµένων προτάσεων.
Είναι προτάσεις που δηµιουργούν ένα πλαίσιο εξυγίανσης και
πρόληψης παρόµοιων καταστάσεων για το µέλλον, γιατί νοµί-
ζουµε ότι η καλύτερη παρακαταθήκη αυτής της επιτροπής δεν
είναι τίποτα άλλο από το να θωρακίσει το πολιτικό σύστηµα µε
ένα πλαίσιο κανόνων που θα τηρούνται απαρέγκλιτα από όλους.
Είναι προτάσεις από το κίνηµα το δικό µας, που, από την πρώτη
στιγµή της ίδρυσής του, δηµοσιοποιεί συνεχώς τα οικονοµικά
του στοιχεία για κάθε µεγάλη του ή µικρή δράση, από ένα κίνηµα
που, από την πρώτη στιγµή της ίδρυσής του, υπήρξε θύµα της
άγνωστης ακόµη τότε post truth µεθοδολογίας όταν επιχειρήσαν
να το συνδέσουν µε άνοµες σχέσεις µε γνωστό µεγαλοεργολάβο
και καναλάρχη, χωρίς βεβαίως να προσκοµίσει κανένας κανένα
στοιχείο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω γρήγορα τις σκέψεις µου.
Τι και αν η ίδια η ζωή διέψευσε πανηγυρικά; Η ζηµιά στην κοι-

νωνία είχε γίνει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θέλω σε καµµιά περίπτωση

να απαξιώσω τη διαδικασία των εξεταστικών επιτροπών. Δεν έχω
πρόθεση να µηδενίσω τη δουλειά που έγινε. Όµως, για άλλη µια
φορά, σχετικοποιούµε τις πολιτικές ευθύνες, ψάχνοντας απο-
κλειστικά, σχεδόν εµµονικά, για ποινικές. Δεν είναι, όµως, αµε-
λητέες οι πολιτικές ευθύνες. Δεν είναι ακίνδυνες. Δεν είναι δίχως
σοβαρό αντίκρισµα. Οφείλουµε να επιµείνουµε σε αυτές, τιµών-
τας τη δουλειά της επιτροπής και δίνοντας αξία στα ευρήµατά
της. Όµως, οφείλουµε να προχωρήσουµε ένα βήµα παραπέρα.

Σήµερα το πολιτικό σύστηµα οφείλει όσο ποτέ στο παρελθόν
να οικοδοµήσει σχέσεις εµπιστοσύνης µε την κοινωνία, κερδίζον-
τας την αξιοπιστία του. Κι όµως, αντ’ αυτού χάνει την ευκαιρία,
γιατί η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ αρνούνται την αυτοκριτική
και δια αυτής την ανάληψη των διαχρονικών ευθυνών τους, χάνει
την ευκαιρία επειδή ο ΣΥΡΙΖΑ υποκρίνεται τον δια σφραγίδας δω-
ρεάς αδιάφθορο.

Με άλλα λόγια, η αιτούµενη κάθαρση όπως πάντα αφορά τα
βρόµικα των άλλων. Η µικροκοµµατική πολιτική µε κοντόφθαλµη
και αφελή άµυνα χαρακωµάτων εµποδίζει και σήµερα την κατά-
ληξη αποδοχής ενός κοινού πορίσµατος. Έτσι, η διαχρονική κα-
τηγορία της διαπλοκής θα συνεχίσει να επικρέµεται επί δικαίων
και αδίκων για την κοινή γνώµη και η κάθαρση του πολιτικού βίου
µένει δυστυχώς ξανά στα αζήτητα.

Σας ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο από το Ποτάµι κ. Σπύρο Δανέλλη.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γιώργος Παπαηλιού
για έξι λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η εξεταστική επιτροπή συστάθηκε, µετά από πρό-
ταση του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, µε οµόφωνη απόφαση της Βου-
λής.

Στην ουσία η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ συναίνεσαν στη
συγκεκριµένη απόφαση, συρόµενα τα δύο αυτά κόµµατα από το
πολιτικό κλίµα αλλά και την απαίτηση του ελληνικού λαού να ανα-
δειχθεί τεκµηριωµένα το σύστηµα διαπλοκής που διαφέντευσε
και έλεγξε τη χώρα επί δεκαετίες, αλλά και να αναζητηθούν και
να αποδοθούν ευθύνες σε αυτούς που οδήγησαν τη χώρα στα
βράχια, πτωχεύοντάς την και φτωχοποιώντας τους πολίτες, τη
µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία του ελληνικού λαού.

Έτσι από την έναρξη λειτουργίας της εξεταστικής επιτροπής
οι εκπρόσωποι της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ επιχείρη-
σαν να την απαξιώσουν, λέγοντας ότι η εξεταστική επιτροπή δεν
γνωρίζει τι ψάχνει, ότι η πλειοψηφία της, δηλαδή εµείς οι Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ, «είχαµε» εκ των προτέρων «κατασκευάσει»
το πόρισµα, ότι από τα ευρήµατα και τις καταθέσεις των µαρτύ-
ρων δεν βγαίνει κάτι και ότι εν τέλει «άνθρακες ο θησαυρός» Ή
και , «πετώντας την µπάλα στην εξέδρα», εφευρίσκοντας τη
δήθεν διαπλοκή του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος έχει ένα δάνειο ενήµερο
που εξυπηρετείται κανονικά, αδυνατώντας, όµως, να απαντή-
σουν στους πολίτες πώς έφτασαν µέχρι σήµερα να οφείλουν
σχεδόν και τα δύο κόµµατα περίπου 420 εκατοµµύρια ευρώ από
δάνεια µη ενήµερα και για τα οποία δεν έχουν καταβάλει ευρώ
εδώ και χρόνια και συγχρόνως, µη δίδοντας απάντηση στο αν
πότε, µε ποιον τρόπο θα αποπληρώσουν τα δάνειά τους.

Όµως, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, όσα είχατε υπολογίσει αποδείχθηκαν ευσεβής πόθος.
Και αυτό, διότι το πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής στηρίζεται
σε πλήθος αποδεικτικών στοιχείων συνδυαστικά.

Συγκεκριµένα, στηρίζεται σε πορίσµατα και εισηγητικά σηµει-
ώµατα των δανειστριών τραπεζών αλλά και της Τράπεζας της
Ελλάδος που αποτυπώνουν παραβάσεις των κανονισµών πιστο-
δοτήσεων των τραπεζών και των πιστοδοτικών κανόνων της Τρά-
πεζας της Ελλάδος, ανεξαρτήτως των περίτεχνων διατυπώσεων
που περιλαµβάνονται σε αυτά και που συνήθως στρογγυλεύουν
τα πράγµατα.

Στηρίζεται σε καταθέσεις µαρτύρων, παρ’ ότι αυτοί ήταν εξαι-
ρετικά προσεκτικοί, τα τραπεζικά στελέχη, ιδίως για την περίοδο
που τα ίδια είχαν εµπλακεί σε δανειοδοτήσεις κοµµάτων και
ΜΜΕ, το ίδιο και οι διοικητές της Τράπεζας της Ελλάδος.

Στηρίζεται σε συγκεκριµένες καταθέσεις εκπροσώπων µέσων
µαζικής επικοινωνίας, όπως ενδεικτικά των Γιάννη Αλαφούζου,
Γιάννη Κουρτάκη, Γιάννη Κουρή, αλλά και άλλων µε έµµεσο
τρόπο.

Υπενθυµίζω τι είπε ο Γιάννης Αλαφούζος, ότι τα κανάλια δεν
πληρώνουν δόσεις, ότι υπήρξε διαπλοκή σχετικά µε τις δανει-
οδοτήσεις των ΜΜΕ, τα δηµόσια έργα και τη διαφήµιση, ότι η
διαπλοκή τραπεζών και ΜΜΕ δεν θα υπήρχε αν δεν εµπλέκονταν
το πολιτικό σύστηµα και άλλα πολλά. Ο Γιώργος Κουρής είπε ότι
σε κανένα ΜΜΕ δεν χορηγούνταν δάνειο, αν δεν το γνώριζε και
δεν το ενέκρινε πρώτα ο Υπουργός Οικονοµικών και ο Πρωθυ-
πουργός και ο Γιάννης Κουρτάκης ότι ασφαλώς και υπάρχει τρί-
γωνο διαπλοκής, δηλαδή κοµµάτων, ΜΜΕ και τραπεζικού
πυλώνα, το οποίο όµως για να λειτουργεί απρόσκοπτα χρειάζεται
και τον τέταρτο παράγοντα, το δικαστικό σύστηµα.

Το πόρισµα στηρίζεται, επίσης, στην περίπτωση του «Κήρυκα»
Χανίων. Ελέχθησαν τα πάντα και από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό
και από άλλους συναδέλφους. Συνεπώς, δεν πρόκειται να επε-
κταθώ. Θεωρώ, όµως, ότι η περίπτωση του «Κήρυκα» Χανίων
είναι -να το πω µε µια φράση που χρησιµοποίησε ο Επίκουρος
Εισαγγελέας Οικονοµικού Εγκλήµατος Γιώργος Καλούδης στο
πόρισµά του για άλλη περίπτωση- τραπεζικό παράδοξο και συγ-
χρόνως, θα έλεγα, ότι αποτελεί την επιτοµή της διαπλοκής.

Επίσης, το πόρισµα στηρίζεται στις γνωστές τροπολογίες,
µέσω των οποίων οι κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ

προέβαιναν σε χαριστικές πράξεις ή παρενέβαιναν σε εν εξελίξει
δικαστικές διαδικασίες. Ενδεικτικά, η τροπολογία βάσει της
οποίας ετέθη στο αρχείο η πορισµατική αναφορά του Επίκουρου
Εισαγγελέα Οικονοµικού Εγκλήµατος Γιώργου Καλούδη.

Τέλος, στηρίζεται και σε τοποθετήσεις στελεχών της Αντιπολί-
τευσης, που είτε µε επερωτήσεις είτε µε δηλώσεις είτε µε τροπο-
λογίες σε στιγµές ειλικρίνειας είχαν αναφερθεί σε σκανδαλώδεις
δανειοδοτήσεις των κοµµάτων. Αναφέροµαι στις περιπτώσεις των
Λευτέρη Αυγενάκη και Ντόρας Μπακογιάννη της ΝΔ αλλά και των
πρόσφατα επανακαµψάντων στη Νέα Δηµοκρατία νεοφιλελεύθε-
ρων, του Θόδωρου Σκυλακάκη, που παλαιότερα κατήγγειλαν τον
υπερδανεισµό των κοµµάτων.

Να κάνω όµως και µια αναφορά στον πρώην Πρόεδρο της
Βουλής, τον Απόστολο Κακλαµάνη, ο οποίος στις 6 Ιουνίου του
2013 είχε καταθέσει τροπολογία προσθήκη στη Βουλή, µε την
οποία προτείνονταν η κατάργηση της ρύθµισης άρθρου 78 του
ν.4146/2013 µε την οποία απαλλάσσονταν οιωνδήποτε ευθυνών
τα τραπεζικά στελέχη που εµπλέκονται σε σκανδαλώδεις δανει-
οδοτήσεις. Τη συγκεκριµένη ρύθµιση ο Απ. Κακλαµάνης χαρα-
κτηρίζει πρωτοφανές σκάνδαλο.

Τελειώνοντας, θέλω να αναφέρω ότι το πόρισµα της εξεταστι-
κής επιτροπής καταλήγει στο συµπέρασµα ότι υπήρχε τριγωνική
σχέση διαπλοκής, µεταξύ παλαιού πολιτικού συστήµατος, της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, των συστηµικών µέσων µα-
ζικής επικοινωνίας και των τραπεζών. Οι τράπεζες χρηµατοδο-
τούσαν αφειδώς τα µέσα µαζικής επικοινωνίας, αλλά και τα
συγκεκριµένα κόµµατα χωρίς εξασφαλίσεις και µε συνεχείς ανα-
χρηµατοδοτήσεις δανείων, που εκ των πραγµάτων οδηγούσαν
σε «δανεικά και αγύριστα». Τα µέσα µαζικής επικοινωνίας στήρι-
ζαν τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, που επί χρόνια εναλλάσ-
σονταν στη διακυβέρνηση της χώρας και τις πολιτικές επιλογές
τους, σε βαθµό που το δηµόσιο αγαθό της αντικειµενικής ενηµέ-
ρωσης και της επί ίσοις όροις προβολής απόψεων και της πολι-
τιστικής αναβάθµισης του λαού να έχει µετατραπεί σε όχηµα
µονόπλευρης πληροφόρησης, προπαγάνδας και πολιτιστικής
υποβάθµισης. Για όλα αυτά, το πόρισµα της εξεταστικής επιτρο-
πής, δίδει πειστικές απαντήσεις. 

Συµπερασµατικά, το συγκεκριµένο πόρισµα, εντασσόµενο στη
στρατηγική καταπολέµησης της διαπλοκής και της διαφθοράς,
ενίσχυσης της διαφάνειας στο δηµόσιο βίο και αποκατάσταση
της τιµής του πολιτικού κόσµου της χώρας, συνιστά σηµαντικό
έργο. Αυτήν τη στρατηγική η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ είναι αποφασι-
σµένη να συνεχίσει και να ολοκληρώσει. Το πόρισµα της εξετα-
στικής επιτροπής είναι η αφετηρία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Παπαηλιού, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας για έξι λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, αν κάποιος είχε την υποµονή και την επι-

µέλεια να διαβάσει το πόρισµα, για το οποίο συζήτηση πολλή
έγινε σήµερα, θα έφθανε σε µια κοµβική έκφραση που χρησιµο-
ποιεί η πλειοψηφία των µελών της επιτροπής στη σελίδα 614,
όταν ξεκινάει και κάνει καταγραφή των πορισµάτων της έρευνας
που έχει πραγµατοποιήσει. Εκεί, λοιπόν, όταν φθάνει να µας εξη-
γήσει και να µας απαριθµήσει ποιες είναι οι διαπιστώσεις που
έχουν προκύψει από την αξιολόγηση των αποδείξεων, λέει επί
λέξει: «Θα αποτελούσε πολιτική αφέλεια να πιστέψει κανείς ότι
µέσα από την έρευνα αυτής της επιτροπής θα µπορούσαν να
προκύψουν συγκεκριµένες σχέσεις διαπλοκής. Αλλά θα ήταν και
πολιτική υποκρισία εάν κάποιος δεν παραδεχόταν την ύπαρξη
αυτής της διαπλοκής». Και βέβαια, κανένας πια δεν έχει -µετά
από όσα ζήσαµε κατά τρόπο πληθωρικό, µε τις εντάσεις που δο-
κιµάστηκαν, µε την επιµέλεια του κυρίου Προέδρου της Βουλής
απόψε-, την παραµικρή επιφύλαξη για το ότι αυτό που πράγµατι
µας προσφέρει ως πόρισµα η επιτροπή, η πλειοψηφία της επι-
τροπής, είναι κάτι που κινείται µεταξύ πολιτικής αφέλειας και πο-
λιτικής υποκρισίας. 

Και είναι βέβαια πολιτική αφέλεια να πιστεύει κανένας ότι στις
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αρµοδιότητες της Βουλής ανήκει η έρευνα της νοµιµότητας συµ-
βάσεων του ιδιωτικού δικαίου. Αυτό ανέλαβε, µε την απόφαση
της πλειοψηφίας της Βουλής, να κάνει αυτή η επιτροπή και προ-
φανώς εξ υπαρχής ήταν προσηµειωµένη όλη αυτή η διαδικασία
ότι θα κατέληγε στο τίποτα. Χρειάστηκαν πραγµατικά επτακόσιες
σελίδες για να περιγραφεί αυτό το τίποτα, που συνοψίζεται σε
δύο φράσεις: Δεν ανιχνεύονται ευθύνες πολιτικές, δεν προκύπτει
ζήτηµα για να συσταθεί προκαταρκτική ειδική κοινοβουλευτική
επιτροπή, προκειµένου να ερευνήσει αν υπάρχουν προϋποθέσεις
για άσκηση ποινικής δίωξης. 

Όλα τα άλλα είναι εκ περισσού και όλα όσα ελέχθησαν και
ακούστηκαν δεν είχαν άλλο σκοπό από το να υπηρετήσουν το
στόχο αυτής της Κυβέρνησης που σήµερα και εδώ και δύο χρό-
νια δεν κάνει τίποτε άλλο από το να διχάζει το λαό, να τον έχει
οδηγήσει σε µια πρωτοφανή ανέχεια και δυστυχία. Μέσα από τις
δυνατότητες που τής προσφέρονται κυρίως στην Αίθουσα αυτή,
δεν παραλείπει να συκοφαντεί τους πολιτικούς της αντιπάλους
και να δηµιουργεί ζητήµατα εκ του µη όντος, µόνο και µόνο για
να έχουν όλοι την ευχαρίστηση, µέσα από τα ψέµατα που ακού-
γονται, τουλάχιστον να αισθάνονται όµορφα γιατί τα ζουν µε αλη-
θινή πρόθεση και κυρίως µε ιδεολογική ζέση.

Υπάρχει, όµως, και ένα άλλο ζήτηµα το οποίο θα πρέπει να
αναφέρουµε, γιατί είναι η υποκρισία που είπαµε. Μα, τι έχει προ-
σφέρει µέχρι σήµερα αυτή η Κυβέρνηση που κόπτεται ότι είναι
η Κυβέρνηση που θέλει να αποκαταστήσει την ηθικότητα στον
τοµέα της πολιτικής και κυρίως να ανακόψει όλη αυτή την τάση
που υπήρχε για διαπλοκή και για παράνοµη χρηµατοδότηση των
κοµµάτων; Τι έχει κάνει στα δύο χρόνια µέχρι σήµερα; Ποια νο-
µοθετική πρωτοβουλία πήρε για να µπορέσει να απαλλάξει τον
τόπο αυτό και τη χώρα και τη δηµοκρατία από αυτό που σήµερα
ο Πρωθυπουργός κατονόµασε ότι είναι η µεγίστη αιτία όλων των
δεινών που υφίσταται ο ελληνικός λαός, δηλαδή η ύπαρξη κοµ-
µάτων που δανείζονταν, χορηγώντας ή εκχωρώντας στις τράπε-
ζες τις χρηµατοδοτήσεις που έπαιρναν από το κράτος; Τι έχει
κάνει µέχρι σήµερα; Τίποτα. 

Η µόνη κυβέρνηση –κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να το
πω- που πράγµατι ανταποκρίθηκε σ’ αυτό το καθήκον και όχι
µόνο ανταποκρίθηκε, αλλά πήρε και τον έπαινο της Greco, δη-
λαδή της οµάδας του Συµβουλίου της Ευρώπης των κρατών που
ασχολούνται µε τον αγώνα κατά της διαφθοράς, ήταν η κυβέρ-
νηση Σαµαρά-Βενιζέλου, η οποία ψήφισε το ν. 4304/2014, µε τον
οποίο καταργήθηκε η δυνατότητα των κοµµάτων να εκχωρούν
τη χρηµατοδότηση του κράτους για να δανείζονται.

Προσέξτε µια λεπτοµέρεια ιστορικής σηµασίας: Τη στιγµή που
αυτή η διάταξη είχε κατατεθεί και είχε ψηφιστεί στη µόνιµη Κοι-
νοβουλευτική Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, έσπευδε ο ΣΥΡΙΖΑ
τότε να επωφεληθεί από το προηγούµενο καθεστώς και εκχω-
ρούσε στην Εθνική Τράπεζα την κρατική χρηµατοδότηση που
έπαιρνε µέχρι το 2020 και συνήψε δάνειο.

Ερωτώ: Αυτή η ύπουλη, αυτή η ιεροκρυφίως εκδηλωθείσα
συµπεριφορά τού να προλάβει τη νοµοθέτηση, υπέρ της οποίας
σήµερα βεβαίως, εάν την είχε κάνει ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ, θα ακού-
γαµε να µιλάει µ’ αυτές τις παχυλές περί αξιοπρέπειας, ηθικής
και φειδούς του δηµοσίου χρήµατος λέξεις, αυτή ακριβώς τη
στιγµή που η προηγούµενη κυβέρνηση επέλεξε να αποκαταστή-
σει αυτό που σήµερα όλοι εσείς της Πλειοψηφίας κατακρίνατε
και στηλιτεύσατε, εσείς προσπαθήσατε και επωφεληθήκατε προ-
τού αυτή η διάταξη έλθει προς συζήτηση στη Βουλή.

Από κει και πέρα, για ποιο ηθικό δικαίωµα µιλάτε και ποια ακρι-
βώς πολιτική στάση ανωτερότητας έχετε εσείς να παρουσιάσετε
απέναντι στην Αντιπολίτευση;

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα πω ότι αυτό που κυρίως µας
ενδιαφέρει και αυτό για το οποίο πρέπει να απολογηθούµε στον
ελληνικό λαό, είναι ότι εδώ και δύο χρόνια φτωχαίνει η δηµοκρα-
τία, ο κοινοβουλευτισµός υποβαθµίζεται, οι αντιπροσωπευτικοί
θεσµοί βρίσκονται συνεχώς υπό έκπτωση, υπό αµφισβήτηση από
το λαϊκισµό που δεν έχει αφήσει αµόλευτο τίποτα, από το λαϊκι-
σµό του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ.

Καταλήγοντας, θα επαναλάβω τα µελαγχολικά λόγια του Γιώρ-
γου Σεφέρη: «Φυραίνει ο τόπος ολοένα, χωµατένιο σταµνί». Εκεί
µας κατήντησε αυτή η Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Τζαβάρα.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Θεοφύλακτος, Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, για έξι λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς,

κύριε Τζαβάρα, επειδή ψάχνουµε ιδιωτικές συµβάσεις, δεν θα
βρούµε τίποτα; Όλα είναι άµεµπτα στις ιδιωτικές συµβάσεις; Όχι
όταν καταχρώνται τελικά δηµόσιο χρήµα. Αυτό ψάχναµε. 

Τελικά, µετά από εννιά µήνες πυκνών εργασιών, χιλιάδες έγ-
γραφα µελέτης, πρακτικά και µαρτυρικές καταθέσεις φτάσαµε
σε ένα πόρισµα χιλίων περίπου σελίδων. Δύο είναι οι κύριες θε-
ωρήσεις: η µία είναι της Πλειοψηφίας που λέµε ότι υπήρχε δια-
πλοκή και καταδείξαµε ότι υπήρχαν ποινικές, κακουργηµατικές
ευθύνες των µιντιαρχών και των τραπεζιτών και τεράστιες πολι-
τικές ευθύνες του πολιτικού συστήµατος οι οποίες πιθανότατα
στην πορεία να προσωποποιηθούν και να γίνουν ποινικές. Μην
λέτε ότι δεν βρήκαµε τίποτα και ότι άνθρακας ο θησαυρός. Βρή-
καµε και παρα-βρήκαµε κακουργηµατικές ευθύνες και τις κατα-
δεικνύουµε και τεράστιες πολιτικές ευθύνες του συστήµατος που
τις κάλυπτε. 

Σε αυτό έφτασε η πλειοψηφία και τα κόµµατα Ένωση Κεν-
τρώων, Ποτάµι, ΚΚΕ και Χρυσή Αυγή, µε σοβαρές διαφοροποι-
ήσεις. Αναγνωρίζουν ότι υπήρξε διαπλοκή και αρκετοί οµιλητές
από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Όµως, η κεντρική θέση
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ που είναι καταγεγραµ-
µένη και στο πόρισµα είναι πως όλα ήταν καλώς καµωµένα, όλα
ήταν αγγελικά πλασµένα, τηρήθηκαν οι τραπεζικοί κανόνες, δεν
φταίει κανείς, όλα ήταν συµπτωµατικά, χάθηκαν τα δισεκατοµ-
µύρια, τα πλήρωσε ο λαός χωρίς να φταίει κανείς, υπήρξε απρό-
οπτη µεταβολή συνθηκών και άλλα περίεργα.

Τους έχει µάθει ο λαός ότι κάνουν το µαύρο άσπρο, αλλά
πλέον έχει κάποια χρόνια που τα πληρώνει ο κόσµος από την
τσέπη του. Γι’ αυτό δεν τα ανέχεται. 

Εγώ θα κάνω ένα παιχνίδι, γιατί µου αρέσει να τα βλέπω στην
πράξη. Αν ήταν δικά σας τα χρήµατα –και όχι εάν ήσασταν διευ-
θυντές- θα έδινε ο κ. Βορίδης 200 εκατοµµύρια δάνεια στο
ΠΑΣΟΚ που λέει ότι δεν υπάρχει διαπλοκή; Ποιος θα τα πληρώ-
σει τώρα αυτά; Τα πληρώνουν οι ηλικιωµένοι από τη µείωση του
ΕΚΑΣ. Ο κ. Λοβέρδος, που λέει ότι δεν υπάρχει διαπλοκή, εάν
ήταν δικά του τα χρήµατα, θα δάνειζε τη Νέα Δηµοκρατία µε 200
εκατοµµύρια ευρώ; Ποιος θα τα πληρώσει τώρα αυτά; Οι συντα-
ξιούχοι που τους κόψατε έντεκα φορές τη σύνταξη. Ο κ. Μητα-
ράκης, που λέει και αυτός ότι δεν υπάρχει διαπλοκή, εάν ήταν
δικά του τα χρήµατα θα δάνειζε 179 εκατοµµύρια ευρώ το
«ΔΟΛ»; Και µε θράσος ήρθε και µας είπε ότι είµαστε 90 χρόνια.
Εσείς να δούµε πόσα θα είσαστε. Είδαµε. 

Κύριε Σταµάτη, κύριε Γεωργαντά, κύριε Τζαβάρα εσείς που
ήσασταν και στην επιτροπή και λέτε ότι δεν βρήκατε διαπλοκή,
εάν ήταν δικά σας τα χρήµατα, θα δίνατε 161 εκατοµµύρια στον
«Πήγασο»; Θα δίνατε 115 εκατοµµύρια στον «Τηλέτυπο», 187
εκατοµµύρια στον «ΑΝΤ1»; Ο «Πήγασος» είχε σωρεία αρνητικών
στοιχείων, ο «Τηλέτυπος» 41 µε εγγύηση την ταινιοθήκη του. Να
σας ακούσει ο κόσµος. Εάν ήταν δικά σας τα χρήµατα θα δεχό-
σασταν στο «Πρώτο Θέµα» τα 45 εκατοµµύρια ευρώ και να είναι
εικονικές εταιρείες ή να ξεφυτρώνει η µία µέσα από την άλλη;
Και πόσα άλλα! Ποιος τα πληρώνει; Οι ιδιωτικοί υπάλληλοι της
γαλέρας των πεντακοσίων ευρώ, οι άνεργοι που παίρνουν για λί-
γους µήνες µειωµένο επίδοµα, οι νέοι που φεύγουν στο εξωτε-
ρικό. 

Αλλά και ο κ. Δένδιας και ο κ. Γεωργιάδης, θα έδιναν 300.000
ευρώ σε µια επαρχιακή εφηµερίδα που τα παίρνει και την άλλη
εβδοµάδα κλείνει τη λειτουργία της, όπως έγινε µε τον «Κήρυκα»
Χανίων; Είναι λίγα λέει. Για 300.000 ευρώ θα ασχολούµαστε; Ε,
καλά, τι είναι αυτά; Σπόρια. Ούτε εσείς θα δίνατε στον αρχηγό
σας. 

Αυτό που µου κάνει εντύπωση από τον κ. Μητσοτάκη, τον Αρ-
χηγό της Νέας Δηµοκρατίας είναι που ακούµε ότι κατηγορεί το
δηµόσιο και τους δηµοσίους υπαλλήλους. Έχει µια σηµαία ότι
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θα επανεκκινήσει την ελεύθερη αγορά, την ιδιωτική οικονοµία.
Έτσι λειτουργεί η οικονοµία; Παίρνουµε τριακόσια χιλιάρικα, ξο-
φλάµε ΙΚΑ, εφορία και την άλλη εβδοµάδα κλείνουµε την εφηµε-
ρίδα και να µην ασχολούµαστε, είναι ντροπή να το αναφέρουµε;
Είναι ο άνθρωπος που θέλει να κυβερνήσει τη χώρα, ο Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Έτσι φέρθηκε; Έτσι λειτουργεί
η ιδιωτική αγορά; Έτσι λειτουργεί η ελεύθερη οικονοµία; Και έν-
τεκα χρόνια γειά σας; Δεν ασχολήθηκε κανείς; Ούτε ο ίδιος ούτε
η τράπεζα; Αυτή είναι η αλήθεια; Αυτή είναι η συµφωνία αλήθειας
που προτείνει ο κ. Μητσοτάκης στον ελληνικό λαό;

Δεν θα τα έδινε κανείς σας. Φυσικά ρητορικό ήταν το ερώτηµα.
Εάν ήταν δικά σας δεν θα τα έδινε κανείς. Ήταν ξένα, ήταν των
καταθετών και τελικά του λαού που ανακεφαλαιοποίησε τις τρά-
πεζες. Αποδείχτηκε η διαπλοκή και τα γράφουµε αυτά. Είδαµε
σηµεία και τέρατα. Εγώ που ασχολήθηκα πολύ µε τα δάνεια των
πολιτών είδα πράγµατα που δεν τα περίµενα. Τα είπαν και οι
άλλοι οµιλητές: δάνεια χωρίς εγγυήσεις, εικονικές εταιρείες, bal-
loons, µπάµπουσκα, collateral, εγγύηση ρευστών που τελικά το
παίρνουν πίσω, ακίνητα που δεν χτίστηκαν, ταινιοθήκες µε 400
εκατοµµύρια ευρώ. Απίστευτα πράγµατα! 

Τα ακούν οι ιδιώτες που τους ενοχλούν οι εισπρακτικές κάθε
µέρα και φρίττουν. Και οι µάρτυρες το κατέθεσαν και έτσι απο-
δείχθηκε η διαπλοκή. 

Αντικρούω τα επιχειρήµατα της Νέας Δηµοκρατίας -το έχω
κάνει και στην επιτροπή- πολύ σύντοµα. 

Οι συµβάσεις, λοιπόν, βοούν. Υπήρξε διαπλοκή. Οι µάρτυρες
κατέθεσαν - πολλοί από αυτούς- αλλά δεν ήταν δυνατόν να πουν
«µε πήρε τηλέφωνο», όπως λέει τώρα ο κ. Βορίδης. Αυτά γίνονται
και δεν λέγονται. Και αν το έλεγε κάποιος, θα του λέγανε οι κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας: «Πού ήσουν δέκα χρόνια και δεν µας
το έλεγες; Αποδεικνύεις αυτό που λες; Πού είναι ο άλλος που σε
πήρε τηλέφωνο; Φέρ’ τον εδώ να το αποδείξεις». 

Ας µην λένε τέτοια πράγµατα. Και η απρόοπτη µεταβολή των
συνθηκών που λένε σαν επιχείρηµα -και ας δουν στα δικαστήρια
τι γίνεται όταν πάει ένας πολίτης να την επικαλεστεί- δεν ισχύει
στην περίπτωση, γιατί τα δάνεια συνεχίστηκαν να δίνονται και
µετά την κρίση. Και είχαν και τη συµπεριφορά ότι για πάντα θα
υπήρχε αυτή η φούσκα, ότι θα ήταν για πάντα στην εξουσία µε
40% και 45%, ότι για πάντα θα έκαναν τεράστιες σπατάλες, ό,τι
δηλαδή έκαναν και µε τη χώρα που βούλιαξαν. Όµως, και η ακρο-
δεξιά, που θέλει αίµα ακόµα και χωρίς να έχει αποδειχθεί, αυτό
είναι χειρότερο, γιατί θα πας κάποιους κατηγορούµενους, θα
αθωωθούν πανηγυρικά κι έτσι τελικά τους συγκαλύπτεις. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, αφού πω ότι είναι κωµικά αυτά που
λένε για τον ΣΥΡΙΖΑ που έχει το µόνο ενήµερο, εγγυηµένο δά-
νειο. Και είχε συµφωνηθεί ότι τα δάνειά του θα συνέχιζαν να είναι
ακόµη και να µην έµπαινε στη Βουλή, είναι σαν να γίνεται ένας
φόνος δίπλα σου κι εσύ να ασχολείσαι µε κάποιον που περνάει
τη διάβαση µε κόκκινο και λες: «Μα, περνάει τη διάβαση µε κόκ-
κινο, τι κάνει αυτός εδώ πέρα;». Δίπλα γίνεται φόνος και αν δεν
τον σταµατήσεις, θα κάνει κι άλλον. Έτσι κάνετε κι εσείς. Κατα-
πίνετε την κάµηλο και διυλίζετε τον κώνωπα.

Το ερώτηµα, λοιπόν, που τίθεται στον κόσµο είναι: Με ποιον
είναι; Με αυτούς που πολεµούν τη διαπλοκή ή µε αυτούς που την
αρνούνται και άρα τη στηρίζουν; Με τον ΣΥΡΙΖΑ και τον Αλέξη
Τσίπρα που κυνηγάµε τη διαπλοκή -γι’ αυτό έγινε και η εξετα-
στική- και θα συνεχίσουµε ή µε τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ
που τη στηρίζουν; Με µας ή µε τους καναλάρχες; Με µας ή µε
τη Νέα Δηµοκρατία που χρωστάει τα 200 εκατοµµύρια, δεν µας
λέει πώς θα τα πληρώσει και ούτε στην επιτροπή ούτε και σή-
µερα στην Ολοµέλεια είπε ότι θέλει να πάει το πόρισµα στην ει-
σαγγελέα του Αρείου Πάγου;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Αϊβατίδης, Βουλευτής της Χρυσής

Αυγής, για έξι λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Η σηµερινή συζήτηση είναι µείζονος

σηµασίας προκειµένου ο Έλληνας πολίτης να σχηµατίσει πεποί-
θηση για την πολιτική αφερεγγυότητα των τεσσάρων κοµµάτων
του ψευδεπίγραφου συνταγµατικού τόξου που αποτέλεσαν αν-
τικείµενο ερεύνης της εξεταστικής επιτροπής και εκ του αποτε-

λέσµατος λειτούργησαν από κοινού συγκαλυπτικά όσον αφορά
σε ευθύνες πολιτικών προσώπων. 

Κατά τα τελευταία έτη της παρατεταµένης οικονοµικής ύφε-
σης, το πολιτικό ζητούµενο είναι η ορθή και επ’ ωφελεία του ελ-
ληνικού λαού διαχείριση του οικονοµικού ζητήµατος από τα
κόµµατα µε σκοπό την ανάκαµψη της οικονοµίας και την έξοδο
από την κρίση. Η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ δεν δικαιούνται
να εµφανίζονται ως εν δυνάµει εγγυητές ανάκαµψης και ανάπτυ-
ξης και να διεκδικούν εκ νέου την εξουσία, όταν αποδεδειγµένα
έχουν αµαρτωλό παρελθόν σκανδαλωδών και παρανόµων δανει-
οδοτήσεων από τα τραπεζικά ιδρύµατα της χώρας. 

Τα δάνεια αυτά, συνολικού ύψους 400 εκατοµµυρίων ευρώ,
είναι αδύνατον να αποπληρωθούν και το κόστος τελικά θα βαρύ-
νει τον Έλληνα φορολογούµενο µέσω των αλλεπάλληλων ανα-
κεφαλαιοποιήσεων των τραπεζών και της διόγκωσης του
δηµοσίου χρέους. Η ρίζα του κακού του υπερδανεισµού των πο-
λιτικών φορέων και µέσω µαζικής ενηµέρωσης, εντοπίζεται σε
πράξη του διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος το 1991 επί κυ-
βερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας όταν οι περιορισµοί στις χρηµα-
τοδοτήσεις αντικαταστάθηκαν από την εποπτεία της Τράπεζας
της Ελλάδος, που µε την εγκληµατική ανοχή που επέδειξε, οδή-
γησε στον υπερδανεισµό κοµµάτων και µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης. 

Το πόρισµα - καταπέλτης του Επίκουρου Οικονοµικού Εισαγ-
γελέα Γεωργίου Καλούδη τον Μάρτιο του 2013, έκανε λόγο για
στοιχειοθέτηση του αδικήµατος της κακουργηµατικής απιστίας
σε βάρος τραπεζικών στελεχών που συνέπραξαν στη χορήγηση
των δανείων, αλλά και σε βάρος των ηθικών αυτουργών, των
υπευθύνων των εµπλεκοµένων κοµµάτων, δηλαδή της Νέας Δη-
µοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ του ΣΥΡΙΖΑ και του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος. 

Τονίζω πως η Χρυσή Αυγή ανενδοιάστως υιοθετεί τη νοµική
ορθότητα και πληρότητα της πορισµατικής αναφοράς του Εισαγ-
γελέως Γεωργίου Καλούδη. Η αντίδραση του πολιτικού συστή-
µατος τότε ήταν άµεση, σχεδόν ακαριαία, προκλητική. Τον
Απρίλιο του 2013, είκοσι ηµέρες µετά, κατατέθηκε τροπολογία
από τρεις Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, τον Δηµήτριο Χρι-
στογιάννη, τον Δηµήτριο Τσουµάνη και τον Διονύσιο Σταµενίτη,
µε την οποία υπερακοντίστηκε η πορισµατική αναφορά και κατ’
ουσίαν εξαφανίστηκε, µε αποτέλεσµα η υπόθεση στη συνέχεια
να τεθεί στο αρχείο. 

Σηµειωτέων πως ο υπερδανεισµός των κοµµάτων, ειδικά της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, συνεχίστηκε κατά τη διάρ-
κεια της κρίσης µε σκανδαλώδεις όρους, µε την ύποπτη ανοχή
των λεγόµενων «θεσµών», ενώ τα τραπεζικά ιδρύµατα εξάντλη-
σαν την αυστηρότητά τους στους απλούς πολίτες που είχαν στο
παρελθόν δανειοδοτηθεί. 

Αξιοσηµείωτο γεγονός αποτελεί η τροπολογία που κατετέθη
από τους Βουλευτές Κωνσταντίνο Καραγκούνη της Νέας Δηµο-
κρατίας και Ιωάννη Κουτσούκο του ΠΑΣΟΚ τον Οκτώβριο του
2014, µε την οποία θεσπίστηκε το ακατάσχετο και ανεκχώρητο
του 40% της κρατικής χρηµατοδότησης που λαµβάνουν τα κόµ-
µατα, προκειµένου να αποτραπεί η ολοσχερής κατάσχεση της
κρατικής χρηµατοδότησης των κοµµάτων. 

Σκανδαλώδης και πολυεπίπεδα παράνοµη και η δανειοδότηση
των µέσων µαζικής ενηµέρωσης µε αναχρηµατοδότηση εν µέσω
οικονοµικής κρίσεως, µε φρούδες εγγυήσεις τις δήθεν αξιόχρεες
ενεχυριασµένες ταινιοθήκες των τηλεοπτικών σταθµών και τα
διαφηµιστικά έσοδα που θα χρησιµοποιούνταν εξ ολοκλήρου για
την αποπληρωµή των δανείων. Τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
είναι γνωστό πως επί δεκαετίες στήριξαν ένα σαθρό πολιτικό κα-
τεστηµένο και είχαν ενεργό συµµετοχή στο αµαρτωλό σύµπλοκο
που δηµιουργήθηκε µε τα πολιτικά κόµµατα και τα τραπεζικά
ιδρύµατα. 

Το νεοσταλινικό Κοµµουνιστικό Κόµµα, καθ’ έξιν και κατ’ επάγ-
γελµα επικριτής του καπιταλιστικού συστήµατος, τεκµαίρεται
αβίαστα πως ακόµα κι αν δεχθεί κάποιος ότι δεν ήταν επισφαλής
η δανειοδότησή του, είχε την αµέριστη συµπαράσταση και
αρωγή των κατ’ εξοχήν εκπροσώπων του κεφαλαίου, των τραπε-
ζικών ιδρυµάτων. 

Ας µην ξεχάσουµε και την πώληση του «902» σε υπεράκτια
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εταιρεία, κάτι το οποίο απάδει µε τις βασικές θέσεις του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος που είναι αντικαπιταλιστικές.

Όσον αφορά στον ΣΥΡΙΖΑ, είναι κατακριτέο και ελεγκτέο το
γεγονός πως το 2014 έλαβε δάνειο ύψους 1,5 εκατοµµυρίων
ευρώ µε εκχώρηση της κρατικής χρηµατοδότησης έως το 2018.
Ως υπόσχεση εµπράγµατης εγγύησης τέθηκε το ακίνητο της
Κουµουνδούρου, το οποίο, όµως, την εποχή εκείνη δεν είχε τη
νόµιµη κυριότητα. Αναφανδόν, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ είχε την ίδια
σκανδαλωδώς ευνοϊκή µεταχείριση και αντιµετώπιση από τα τρα-
πεζικά ιδρύµατα µε την Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. 

Το αµαρτωλό σύµπλοκο των προαναφερθέντων πολιτικών κοµ-
µάτων και µέσων µαζικής ενηµέρωσης έχει έναν και µόνο αντί-
παλο: τη Χρυσή Αυγή. Έτσι στράφηκε εναντίον του λαϊκού
εθνικιστικού συνδέσµου µε διακοπή της κρατικής χρηµατοδότη-
σης και πλήρη αποκλεισµό από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. 

Δηλαδή, τα κόµµατα που σχηµάτισαν ένα αµοραλιστικό, ψευ-
δεπίγραφο συνταγµατικό τόξο, απέκλεισαν την οικονοµικά αψε-
γάδιαστη Χρυσή Αυγή από την κρατική χρηµατοδότηση µε ειδικά
προσχεδιασµένο και φωτογραφικό νόµο, ενώ τα ίδια καταχρη-
στικά χρησιµοποιούσαν την κρατική χρηµατοδότηση για παρά-
νοµη υπερδανειοδότηση. Εφαλτήριο αποτέλεσε η χαλκευµένη
κατηγορία περί εγκληµατικής οργάνωσης, που καταχρηστικά
υπερακόντισε τη Συνθήκη του Παλέρµο. 

Για την εκτέλεση του σατανικού αυτού σχεδίου, ο ίδιος ο τέως
πρωθυπουργός, ο Αντώνης Σαµαράς µε φορτικότητα και υποκο-
σµιακό ύφος, κατέπεισε δικαστικούς λειτουργούς να προφυλα-
κίσουν Βουλευτές της Χρυσής Αυγής, όπως προκύπτει από
συγκλονιστικό ηχητικό ντοκουµέντο που πρέπει να αναζητήσουν,
ακούσουν και αξιολογήσουν όλοι οι Έλληνες. 

Όλα αυτά κατατείνουν σε ένα πράγµα: Οι µεταπολιτευτικές
κυβερνήσεις µετέτρεψαν σταδιακά την κοινοβουλευτική δηµο-
κρατία σε κοινοβουλευτική µαφιοκρατία. 

Όσον αφορά στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης επί δεκαετίες -ει-
δικά όµως τελευταία- έχουν αναλωθεί στο να προωθούν την
εθνοφθόρο πολύ-πολιτισµικότητα και τη νέα τάξη πραγµάτων µε
το πρόσχηµα του ανθρωπισµού, να αντιµάχονται ύπουλα τα
εθνικά ιδεώδη, τον ίδιο τον ελληνισµό και τη χριστιανική πίστη. 

Η Χρυσή Αυγή, στοχοπροσηλωµένη στο εθνικό καθήκον και τα
εθνικά ιδεώδη, έχει αντιταχθεί σε αυτή την πολιτική λαίλαπα.
Έχει επιβιώσει, παρά τις παράνοµες πολιτικές διώξεις, τις φυλα-
κίσεις, τις πολιτικές δολοφονίες, την ακατάσχετη ψευδολογία και
κατασυκοφάντηση, τη διακοπή της κρατικής χρηµατοδότησης
και τον παράνοµο αποκλεισµό από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης.
Μάχεται έντιµα για την Ελλάδα της αύριον, για τις επερχόµενες
γενιές των Ελλήνων, για τη Χρυσή Αυγή του ελληνισµού µόνη
εναντίον όλων, µε στόχο την εθνοκεντρική κυβέρνηση και την
αποδέσµευση του ελληνικού λαού από τα εθνοκτόνα µνηµόνια.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε µε τον
κ. Ιωάννη Γκιόλα, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, για έξι λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στις εργασίες της εξεταστικής επιτροπής διερευνήθηκε η νο-

µιµότητα της δανειοδότησης κοµµάτων και µέσων µαζικής επι-
κοινωνίας. Οι µαρτυρικές καταθέσεις που είχε τη δυνατότητα και
την ευκαιρία να παρακολουθήσει το πανελλήνιο, υπήρξαν απο-
καλυπτικές έως σοκαριστικές. Η κυνικότητα και η υπεροψία ορι-
σµένων από τους µιντιάρχες µπορεί κάποιους να ξένισε, όµως
απέδωσε ολοφάνερα τον προνοµιακό τρόπο που αντιµετωπίστη-
καν από το τραπεζικό σύστηµα. 

Χωρίς να θέλω να ισοπεδώσω και να αποδώσω ευθύνες προς
όλους, θα σταθώ και θα παραθέσω ενδεικτικά πάµπολλες περι-
πτώσεις παραβιάσεων των τραπεζικών και πιστοδοτικών κανό-
νων, διατάξεων νόµων και κανονισµών που είχαν γίνει έθος,
συνήθεια και καθεστώς στις δανειοδοτήσεις των περισσότερων
εταιρειών µέσων µαζικής επικοινωνίας.

Συγκεκριµένα, είχε εξαντληθεί η ορολογία των σχετικών τρα-
πεζικών όρων. Προβλέψεις: Οι ληφθείσες προβλέψεις στο συνο-
λικό ποσό του 1,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ ήταν 581 εκατοµµύρια
ευρώ, δηλαδή ποσοστό 40% περίπου. Και τι είναι οι προβλέψεις
για τους µη µυηµένους; Είναι τα προβλεπόµενα ποσά των απαι-

τήσεων των τραπεζών, τα οποία κρίνουν οι ίδιες οι υπηρεσίες των
τραπεζών ότι δεν θα εισπραχθούν. Το κόστος αυτό, όπως είναι
γνωστό, καλύφθηκε από τις συνεχείς ανακεφαλαιοποιήσεις, που
εµµέσως βάρυναν τον ελληνικό λαό. 

Ακάλυπτοι κίνδυνοι: ήταν τα ποσά των δανείων εκείνων που
δεν καλύπτονταν από κανενός είδους εξασφάλιση. Το στοιχείο
αυτό συναντάται σε αρκετές δανειακές συµβάσεις, ασφαλώς ευ-
νοϊκής µεταχείρισης των δυσπραγούντων µιντιαρχών και των
αφειδώς δανειζοµένων οικονοµικών υπεύθυνων των δύο, κάποτε,
µεγάλων κοµµάτων. 

Ήταν, όµως, αυτό που σπανιότατα συνέβαινε στα υπόλοιπα
δάνεια προς ιδιώτες και επιχειρηµατίες, όπου τα πιστωτικά ιδρύ-
µατα εξαντλούσαν την αυστηρότητα, λαµβάνοντας τις αναγκαίες
εµπράγµατες και λοιπές αξιόχρεες εξασφαλίσεις που επέβαλαν
οι τραπεζικοί κανόνες.  

Άλλος παράγων ήταν η αρνητική καθαρή θέση του δανειολή-
πτη, που αντιπροσωπεύει το αρνητικό υπόλοιπο της τελικής
αξίας της εταιρείας σε σχέση µε το µετοχικό της κεφάλαιο. Σε
παρόµοια θέση να πληροφορήσω ότι ευρίσκοντο κατά κανόνα
µετά το 2009 οι εταιρείες των ΜΜΕ, σε βαθµό που τίθεντο ερω-
τηµατικά για τη δυνατότητά τους να συνεχίσουν να λειτουργούν.
Τη θέση αυτή όφειλαν να έχουν σταθµίσει οι πιστώτριες τράπε-
ζες, ώστε να µην εξακολουθούν να δανείζουν αφειδώς κι έτσι να
οδηγηθούν οι πιστούχες επιχειρήσεις σε πτώχευση, κλείσιµο και
απώλεια της εργασίας για εκατοντάδες εργαζόµενους όπως το
«ALTER», το «MEGA» και ο «ΔΟΛ». 

Προσωπικές εγγυήσεις των κυρίων µετόχων ή και των διευθυ-
νόντων συµβούλων των εταιρειών που εζητούντο από τις τράπε-
ζες. Συνήθως, όµως, δεν συνοδεύονταν από δεσµευµένα
περιουσιακά στοιχεία και συνεπώς, ήταν άνευ αξίας για την πα-
ρασχεθείσα πίστωση.

Παρόµοιο τραπεζικό εφεύρηµα για δανειοδότηση επιχειρηµα-
τιών υπήρξε και η υποσχετική επιστολή. Τι ήταν; Ήταν µια κού-
φια, απλή, έγγραφη, άνευ ουσίας υπόσχεση, την οποία οι ίδιες
οι τράπεζες δεν υπολόγιζαν σε καµµιά περίπτωση ως κάλυψη κιν-
δύνου. Διερωτάται κανείς αν αυτές και τόσες άλλες περιπτώσεις
υπερβάσεων τραπεζικών κανόνων, ακάλυπτων δανειοδοτήσεων,
ανεκτικών, χατιρικών και χαριστικών πρακτικών δεν είναι τίποτα
άλλο από κάποιες ανεκτές αβλεψίες, όπως τις χαρακτήρισαν συ-
νάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης στην εξεταστική επι-
τροπή, αλλά και τώρα, στην παρούσα συζήτηση.

Όχι, κύριοι συνάδελφοι, χρειάστηκε, µε πρωτοβουλία της Κυ-
βέρνησής µας, να έρθουν στο φως όλες οι δανειακές συµβάσεις
των µιντιαρχών µέσω της λειτουργίας της εξεταστικής επιτρο-
πής, να σταθµιστούν δεόντως αλλά και σε συνδυασµό µε όσα ει-
πώθηκαν από τους «πρωταθλητές» των δανεικών και αγύριστων,
που εµβρόντητοι παρακολούθησαν οι Έλληνες πολίτες επί εννέα
συνεχείς µήνες.

Άκουσαν για αέρα, ενηµερώθηκαν για µπάµπουσκες, πληρο-
φορήθηκαν για το πάρτι που είχε στηθεί. Μόνο που το πάρτι είχε
στηθεί αποκλειστικά για τους ίδιους. Ήταν, δηλαδή, για τα δύο
γνωστά κόµµατα και τους εκπροσώπους της τέταρτης λεγόµε-
νης εξουσίας, όπου µόνο τα κλειδιά των τραπεζών δεν τους είχαν
δοθεί για να µπαίνουν ελεύθερα και να παίρνουν όσα χρήµατα
χρειάζονταν. Τυχαία έχαιραν αυτής της προνοµιακής αντιµετώ-
πισης οι ιδιοκτήτες των µέσων;

Ο δανεισµός των ΜΜΕ, υπερβολικός και αθέµιτος, αλλά και
παράνοµος -όπως αποδείχθηκε- δεν µπορεί να εξεταστεί αφαι-
ρετικά και µεµονωµένα και χωρίς σύνδεση µε την υπάρχουσα και
την εκάστοτε πολιτική κατάσταση και µόνο υπό το πρίσµα των
αµιγώς τραπεζικών δεδοµένων. Είναι γνωστό ότι µια µερίδα µιν-
τιαρχών είχε πρωτίστως επιχειρηµατικό ενδιαφέρον για µεγάλα
έργα, οπότε είχε αποβάλλει τον δηµοσιογραφικό χαρακτήρα του
ελέγχου της εξουσίας και το ενδιαφέρον της -όπως ήταν φυσικό-
εξαντλείτο στη διανοµή των µεγάλων έργων και κατασκευών. 

Άλλοι κινούνταν µε στόχο την προσπόριση µη νοµίµως αντλού-
µενου τραπεζικού χρήµατος, πλουτίζοντας οι ίδιοι ατοµικά, σω-
ρεύοντας, όµως, τα χρέη στις ανώνυµες εταιρείες µε µόνο
κίνδυνο να απωλέσουν τις άνευ αξίας µετοχές τους και τα περι-
λάλητα άυλα προϊόντα, αδιαφορώντας προκλητικά για τους εκα-
τοντάδες των εργαζοµένων που βρέθηκαν τελικώς χωρίς
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δουλειά.
Στο σηµείο αυτό ανακύπτει το ερώτηµα: Ποια είναι τα αποδει-

κτικά στοιχεία περί ύπαρξης και λειτουργίας του ορθώς χαρα-
κτηρισµένου τριγώνου της διαπλοκής; Θα ήταν παράλογο και
πολιτικά αφελές να περιµένει κάποιος ότι θα ήταν δυνατόν να
υπάρξουν καταθέσεις περιπτώσεων ευθείας καταγραφής παρεµ-
βάσεων των πολιτικών προς τις τράπεζες ή εµφανών σχέσεων
πολιτικών και ιδιοκτητών των µέσων σε ένα διαπλεκόµενο σύ-
στηµα αλληλένδετων σχέσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίου Βουλευτή)

Τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
Αρκετά στόµατα, όµως, άνοιξαν και είναι πλέον καταγεγραµ-

µένες µαρτυρίες που έφεραν στο φως συγκεκριµένες πληροφο-
ρίες, που αποκαλύπτουν την ύπαρξη αλλά και την έκταση του
φαινοµένου της διαπλοκής. Το πέπλο της σιωπής και η κουρτίνα
τραβήχτηκε αρκετές φορές από τα λεγόµενα ορισµένων από
τους εξετασθέντες µάρτυρες. Χαρακτηριστικές περιπτώσεις
αναφέρθηκαν από προλαλήσαντες συναδέλφους µου.

Κατάφερε τελικά αυτή η Λερναία Ύδρα του τρικέφαλου µορ-
φώµατος ή παραµορφώµατος της διαπλοκής µε το πέρασµα των
ετών να επεκταθεί και να γενικευτεί, να εγκαθιδρύσει µια νοσηρή
κατάσταση που βάλλει εντέλει εναντίον του πολιτικού συστήµα-
τος, του δηµόσιου συµφέροντος και της οµαλής λειτουργίας
µιας ευνοµούµενης και δηµοκρατικής πολιτείας.

Έφτασε, όµως, η στιγµή όπου επέρχεται η νέµεση και η απο-
κατάσταση της δηµοκρατίας από το φαύλο καθεστώς της µετα-
µοντέρνας δηµοκρατίας των ισχυρών της ενηµέρωσης, των
ευνοηµένων επιχειρηµατιών των µεγάλων δηµοσίων έργων και
εντέλει του διεφθαρµένου πολιτικού συστήµατος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ιωάννη Γκιόλα. 
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νίκος

Παναγιωτόπουλος για έξι λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρατήρησα σήµερα από τις

τοποθετήσεις των συναδέλφων της κοινοβουλευτικής Πλειοψη-
φίας, αλλά και των κυβερνητικών στελεχών, ότι κινήθηκαν ως
προς τον πολιτικό τους λόγο σε ένα µήκος κύµατος στο οποίο
είχαν κινηθεί και κατά την πρώτη συζήτηση στην Ολοµέλεια, η
οποία θα έπαιρνε τελικά την απόφαση διά ψηφοφορίας για τη
σύσταση εξεταστικής επιτροπής. Λίγο πολύ είπαν τα ίδια πράγ-
µατα. 

Ένας αφοριστικός, οξύτατος, καταγγελτικός λόγος για τα
κακά της διαπλοκής, τη ρίζα της διαπλοκής, τους παράγοντες
διαπλοκής και κάποια ειδικά στοιχεία βέβαια και ευρήµατα -αλί-
µονο, άλλωστε, εννέα µήνες διήρκησαν οι εργασίες της επιτρο-
πής- σχετικά µε τον δανεισµό κοµµάτων και ΜΜΕ. Αλλά στο διά
ταύτα, δηλαδή στην εξεύρεση των ευθυνών των πολιτικών προ-
σώπων, υπήρξαν λίγα πράγµατα. Κατεδείχθη η διαπλοκή, αλλά
δεν ανεδείχθησαν οι διαπλεκόµενοι. Αυτό λίγο - πολύ έγινε. 

Και βέβαια -και είναι κρίµα αυτό- χάθηκε µια ευκαιρία, µια
ωραία ευκαιρία, να ξεκινούσε σήµερα µια ανοιχτή και -να το πω
έτσι- µεστή συζήτηση για ένα πραγµατικά συνολικό και αδιαφα-
νές σύστηµα χρηµατοδότησης των πολιτικών κοµµάτων. Θα µπο-
ρούσε να είχε γίνει. Θα µπορούσε να είχε ξεκινήσει.

Από την άλλη προκύπτει ότι αυτό που ενδιαφέρει την Κυβέρ-
νηση και την κυβερνητική Πλειοψηφία αυτήν τη στιγµή όπου η
χώρα πλησιάζει ανεπαισθήτως, σιγά-σιγά αλλά επικίνδυνα, πάλι
στην κόψη του ξυραφιού, είναι το αφήγηµα. Το αφήγηµα θα
έλεγα ότι χωρίζεται σε ψέµατα και θεωρία. Όταν η θεωρία δια-
ψεύδεται, τα ψέµατα καταρρέουν ένα-ένα. Αυτήν τη στιγµή τα
περισσότερα ψέµατα έχουν καταρρεύσει, αλλά το αφήγηµα πα-
ραµένει, προσαρµόζεται. Ο λογαριασµός, βέβαια, είναι ήδη
βαρύς και ασήκωτος. Η Κυβέρνηση, όµως, εκεί. Αντί να προσαρ-
µόσει τη θεωρία της στην πραγµατικότητα, επιµένει ότι η πραγ-
µατικότητα οφείλει να προσαρµοστεί στη θεωρία της µε
δογµατισµό ωσάν να κατέχει αυτή -και η κυβερνητική Πλειοψη-
φία βέβαια- την απόλυτη αλήθεια. 

Όµως, η πραγµατικότητα επιµένει, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Ριχτήκατε, για παράδειγµα, µε µανία στον αγώνα για τη µεί-
ωση της φτώχειας και στο µεταξύ η φτώχεια έχει αυξηθεί κατά
πολύ. Σήµερα, βέβαια, πρώτη ηµέρα εφαρµογής -παρεµπιπτόν-
τως το λέω- του ηλεκτρονικού συστήµατος για την υποβολή αι-
τήσεων για το κοινωνικό ελάχιστο εγγυηµένο το σύστηµα έπεσε.
Αλλά, δεν διαµαρτυρόµαστε γιατί έχουµε Ελληνική Διαστηµική
Υπηρεσία. 

Δεσµευθήκατε για την αποκοµµατικοποίηση της δηµόσιας δι-
οίκησης, αλλά δια των πολιτικών σας -δηλαδή διόγκωση και
άλωση του δηµοσίου- επιφέρατε περισσότερη κοµµατικοποίηση
στη δηµόσια διοίκηση. Και δεν έχει τελειώσει σίγουρα. 

Πήρατε όρκους τιµής για την καταπολέµηση της διαφθοράς
εν ονόµατι του νέου απέναντι στο παλιό, αλλά επί των ηµερών
σας η διαφθορά στη χώρα αυξήθηκε. 

Άκουσα τις εξηγήσεις του κ. Παπαγγελόπουλου, ότι τώρα ανα-
δεικνύονται υποθέσεις οι οποίες µέχρι πρότινος ήταν στο σκό-
τος. Και εκεί οφείλεται, λέει, η χειροτέρευση στη σχετική λίστα
της οργάνωσης «Διεθνής Διαφάνεια». Αλλά, υποθέτω ότι µε
αυτήν τη σοφιστεία, όταν την προηγούµενη διετία η χώρα ήταν
δεκαπέντε θέσεις ψηλότερα στην αντίστοιχη λίστα, προφανώς
αυτό οφείλεται στο ότι επί των ηµερών προηγουµένων κυβερνή-
σεων συσκοτίζονταν όλες οι υποθέσεις και δεν αναδεικνύονταν
µε αυτήν τη σοφιστεία!

Η εξεταστική επιτροπή για την έρευνα της δανειοδότησης των
κοµµάτων και των µέσων µαζικής ενηµέρωσης συστάθηκε και κι-
νήθηκε στα πλαίσια µιας ακόµα κυβερνητικής θεωρίας. Είναι η
περίφηµη τριγωνική σχέση ανάµεσα σε πολιτικά κόµµατα, τρα-
πεζικό σύστηµα και ΜΜΕ. Τα πολιτικά κόµµατα ασκούν επιρροή
στο τραπεζικό σύστηµα ώστε είτε να εξασφαλίζουν δανειοδό-
τηση προς τα ίδια, είτε να εξασφαλίζουν δανειοδότηση προς τα
ΜΜΕ, τα οποία µε τη σειρά τους θα υποστηρίξουν αυτά ακριβώς
τα κόµµατα που τα υποστήριξαν. Σε όλο αυτό το τρίγωνο, βέ-
βαια, ο ΣΥΡΙΖΑ είναι απ’ έξω. Αυτό λέει η θεωρία. 

Τα ευρήµατα της επιτροπής, όµως, έδειξαν και άλλα πράγ-
µατα. Ας δούµε µερικά απ’ αυτά. 

Πρώτον, η Νέα Δηµοκρατία είχε ψηφίσει -θυµίζω- υπέρ της σύ-
στασης της εξεταστικής επιτροπής, γιατί δεν είχε κανένα πρό-
βληµα απολύτως µε την αναζήτηση της αλήθειας. Τέτοιο
πρόβληµα φαίνεται ότι είχε ο ΣΥΡΙΖΑ και η κυβερνητική Πλειοψη-
φία όταν δεν ψήφισε την πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας για τη
σύσταση εξεταστικής επιτροπής για τα capital controls. Παρεµ-
πιπτόντως θυµίζω ότι χθες η σχετική δικογραφία τέθηκε στο αρ-
χείο µετά την ολοκλήρωση της εισαγγελικής έρευνας και δεν
χρειάστηκε να διαβιβαστεί ο σχετικός φάκελος αµελλητί στη
Βουλή, διότι προφανώς δεν ανέκυψε καµµία διασταύρωση της
υπόθεσης µε πολιτικό πρόσωπο. Κάποιος, προφανώς, γενικός δι-
ευθυντής Υπουργείου είχε υπογράψει την απόφαση για την επι-
βολή κεφαλαιακών περιορισµών στη χώρα τον Ιούλιο του 2015.
Εξαιρετικά ενδιαφέρον και θα έλεγα εξαιρετικά αξιοπερίεργο.

Δεύτερον, η Νέα Δηµοκρατία ρυθµίζει τις δανειακές της υπο-
χρεώσεις, περιορίζει τα λειτουργικά της έξοδα, νοικοκυρεύει τα
οικονοµικά της και έχει ήδη ψηφίσει το 2014 νόµο που περιόρισε
την κρατική χρηµατοδότηση παρά το ότι έτσι δυσκόλευε περισ-
σότερο την οικονοµική της κατάσταση όταν ήταν κυβέρνηση. Βέ-
βαια, δεν συνιστά καµµία ευνοϊκή µεταχείριση, κατά την άποψή
µου, ο τετραπλασιασµός των επιτοκίων δανεισµού από κάποια
τράπεζα όλο αυτό το διάστηµα. 

Τρίτον, όλα τα κόµµατα -και ο ΣΥΡΙΖΑ- λάµβαναν τραπεζική
χρηµατοδότηση µε τους ίδιους κανόνες, δηλαδή, εγγύηση τις
τρέχουσες και µελλοντικές χρηµατοδοτήσεις. Εξαίρεση ήταν το
ΚΚΕ.

Θα ήταν πραγµατικά εξαιρετικά ενδιαφέρον να δει κανείς την
εξυπηρέτηση των δανειακών υποχρεώσεων του ΣΥΡΙΖΑ µετά τις
επόµενες εκλογές. Όπως, επίσης, είναι ενδιαφέρον το γεγονός
ότι το µόνο κόµµα που έχει ζητήσει τραπεζικό δανεισµό χωρίς να
συντρέχουν τα συνήθη πιστοληπτικά κριτήρια και µάλιστα δι’ επι-
στολής του ίδιου του Πρωθυπουργού και Αρχηγού του, του κ.
Τσίπρα, είναι ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτά, λοιπόν, ως προς τα κόµµατα.

Ως προς τα ΜΜΕ και σιγά-σιγά τελειώνω. Το πρώτο εύρηµα, η
έκθεση του τραπεζικού συστήµατος σε µη εξυπηρετούµενα δά-
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νεια για τον κλάδο των ΜΜΕ, είναι από τις χαµηλότερες σε επί-
πεδο κλάδου. Με άλλα λόγια, είχαν χορηγηθεί δάνεια µε µεγα-
λύτερης πιθανότητας επισφάλειες σε επιχειρήσεις άλλων
κλάδων και όχι των ΜΜΕ. Όµως, βέβαια, η δηµιουργία εντυπώ-
σεων προέχει.

Μία παραφωνία υπήρχε ως προς τη δανειοδοτική συµπερι-
φορά του τραπεζικού συστήµατος, η Τράπεζα Αττικής. Ξέρουµε
πολύ καλά τι έγινε µε την Τράπεζα Αττικής, τη µετοχική της σύν-
θεση και το δάνειο, το οποίο εξέδωσε σε εργολάβο της Κυβέρ-
νησης, προκειµένου αυτός να επιχειρήσει να αποκτήσει άδεια
τηλεοπτικού σταθµού διά του διαγωνισµού, που είχε προκύψει
βάσει του, αντισυνταγµατικού πλέον, νόµου Παππά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε Παναγιωτόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, γιατί νοµίζω
ότι έχει ήδη εξαντληθεί η συζήτηση και τα ζητήµατα του «ΕΘΝΙ-
ΚΟΥ ΚΗΡΥΚΑ». Είναι προφανές πλέον ότι όλη αυτή η προσπά-
θεια έγινε για να σπιλωθεί το πρόσωπο του Αρχηγού της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Τελειώνω µε το εξής: Από το αποδεικτικό υλικό που εξετά-
στηκε από την επιτροπή κατά τους εννέα αυτούς µήνες των ερ-
γασιών της, προέκυψαν στοιχεία, που δικαιολογούν τη διαβίβαση
του φακέλου στις εισαγγελικές αρχές για περαιτέρω διερεύνηση
προς την κατεύθυνση αναζήτησης ευθύνης προσώπων φυσικών. 

Όµως, δεν προέκυψε οποιαδήποτε παρέµβαση πολιτικών προ-
σώπων και άρα οι αντίστοιχες πολιτικές ή ποινικές ευθύνες για
τη χορήγηση δανείων στα ΜΜΕ. Δεν απεδείχθησαν ευθύνες πο-
λιτικών προσώπων. 

Τώρα το θέµα µετατοπίζεται αλλού, πώς θα πληρώσει τα δά-
νεια η Νέα Δηµοκρατία ή τι θα γίνει µε τον «ΚΗΡΥΚΑ» ή άλλα,
γιατί αυτός ήταν εξαρχής ο στόχος. Στα δύσκολα που έρχονται,
ο τακτικός ελιγµός της Κυβέρνησης είναι να δηλητηριάζει στα-
θερά και µε αυξανόµενη ένταση την πολιτική αντιπαράθεση για
να καλύψει τις κραυγαλέες, µοιραίες αδυναµίες της. Και αυτό
είναι το µόνο ασφαλές πόρισµα, που µπορεί να εξαχθεί.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν µείνει άλλοι τέσσερις οµι-

λητές. Θα παρακαλέσω να είµαστε λίγο συνεπείς στο χρόνο. 
Ο κ. Χαρίλαος Τζαµακλής, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον

λόγο για έξι λεπτά. 
Μετά, κύριε Κεγκέρογλου, εσείς θα δώσετε το καλό παρά-

δειγµα της συνέπειας στα έξι λεπτά. 
Ορίστε, κύριε Τζαµακλή.
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σύσταση και η λειτουργία της

εξεταστικής επιτροπής επέδρασσε θετικά, δεδοµένου ότι ενερ-
γοποιήθηκαν τα αντανακλαστικά όχι µόνο της εποπτεύουσας
Τράπεζας της Ελλάδος, αλλά και των δανειστριών τραπεζών
έναντι των οφειλετών, κοµµάτων και ΜΜΕ. 

Η µεν εποπτεύουσα Τράπεζα της Ελλάδος µέχρι και πριν από
λίγες µέρες συνέτασσε και απέστελλε πορίσµατα στην επιτροπή,
οι δε δανείστριες τράπεζες αφ’ ενός έκλεισαν την κάνουλα των
ακάλυπτων χρηµατοδοτήσεων και αφ’ ετέρου ξεκίνησαν οι δια-
δικασίες ρύθµισης ή είσπραξης των οφειλόµενων. Τρανταχτό πα-
ράδειγµα, η περίπτωση του «ΚΗΡΥΚΑ» Χανίων της οικογένειας
Μητσοτάκη, που ενώ επί εντεκάµισι σχεδόν χρόνια δεν είχε κα-
ταβάλλει ούτε ένα ευρώ στη δανείστρια Τράπεζα Πειραιώς,
έσπευσε κατά τη διάρκεια των εργασιών της επιτροπής να ρυθ-
µίσει το δάνειο.

Μετά την ολοκλήρωση του έργου της επιτροπής σειρά παίρ-
νουν πλέον οι δικαστικές και εισαγγελικές αρχές, που θα εξειδι-
κεύσουν και θα προσωποποιήσουν τα τυχόν τελεσθέντα
αδικήµατα και θα ασκήσουν ενδεχοµένως ποινικές διώξεις. 

Εφευρέθηκαν και εφευρίσκονται σοφίσµατα, δηλαδή επιχειρή-
µατα και συλλογισµοί, που επιχειρούν απατηλά, µάταια όµως, να
πείσουν ότι ο θησαυρός αποδεικνύεται άνθρακες. 

Τα ευρήµατα, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ, δεν υποβαθµίζονται, επειδή έτσι λέτε εσείς. Τρίγωνο

διαπλοκής υπήρξε και βασίλευσε για πολλά χρόνια. 
Μήπως περιµένατε οι διευθύνοντες σύµβουλοι των τραπεζών

να προσέρχονταν στην επιτροπή και να ενοχοποιούσαν τους εαυ-
τούς τους, απαντώντας «ναι» στη συνήθη ερώτησή σας αν
υπήρχε πολιτική παρέµβαση για τα δάνεια στα κόµµατα σας και
στα ΜΜΕ; 

Μήπως περιµένατε οι ιδιοκτήτες των ΜΜΕ να προσέρχονταν
στην επιτροπή και να ενοχοποιούσαν τους εαυτούς τους, απαν-
τώντας ναι στη συνήθη ερώτησή σας «εάν υπήρχε πολιτική πα-
ρέµβαση για τα δάνεια»;

Στην εξυπηρέτηση του ίδιου σκοπού, της υποβάθµισης δη-
λαδή των ευρηµάτων της επιτροπής, εντάσσεται και η προσπά-
θεια εκ µέρους του εισηγητή του ΠΑΣΟΚ να δικαιολογήσει τον
υπέρµετρο και ακάλυπτο δανεισµό των ΜΜΕ, εισάγοντας το κρι-
τήριο του ποσοστού αυτών των δανείων έναντι των ακάλυπτων
δανείων των επιχειρήσεων άλλων κλάδων. Με κλασική σοφιστική
µέθοδο τονίζει το γεγονός ότι τα κόκκινα δάνεια των ΜΜΕ απο-
τελούν ένα πολύ µικρό ποσοστό στο σύνολο των επιχειρηµατι-
κών κόκκινων δανείων. Αποσιώπησε, βεβαίως, το γεγονός ότι ο
αριθµός των ΜΜΕ αγγίζει µόλις τις δυο δεκάδες, ενώ οι επιχει-
ρήσεις άλλων κλάδων είναι δεκάδες χιλιάδες. Επίσης, αποσιώ-
πησε το γεγονός ότι οι επιχειρήσεις των ΜΜΕ εκ της φύσεώς
τους ενδιαφέρουν το Σύνταγµα, εν αντιθέσει µε επιχειρήσεις
άλλων κλάδων.

Οι συνάδελφοι που ανήκουν στο κόµµα της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης επιχειρούν να εξισώσουν τις «αµαρτίες» της Νέας
Δηµοκρατίας –σε εισαγωγικά η λέξη, για να µην παρεξηγούµα-
στε, κύριε Δένδια- που οφείλει 215 εκατοµµύρια ευρώ, µην έχον-
τας καταβάλει ούτε ένα έστω ευρώ από το 2011, αλλά και την
περίπτωση του «Κήρυκα» Χανίων µε τρία ζητήµατα που αφορούν
το ΣΥΡΙΖΑ: την επιστολή Τσίπρα προς την Εθνική Τράπεζα, το
κτίριο της Κουµουνδούρου και την κυπριακή εξωχώρια εταιρεία
που σε δηµόσια αύξηση µετοχικού κεφαλαίου της Εφηµερίδας
Η «Αυγή» απέκτησε ποσοστό της τάξης του 2% των µετοχών της.

Όµως, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, εξίσωση δεν
µπορεί να γίνει, πρώτα απ’ όλα, διότι τα µεγέθη είναι άνισα. Τα
δύο κόµµατα, Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ, οφείλουν µαζί 401
εκατοµµύρια ευρώ. Ο ΣΥΡΙΖΑ οφείλει 7.975.000 ευρώ. Δεύτερον,
διότι ο ΣΥΡΙΖΑ εξυπηρετεί το δάνειό του από την Εθνική Τρά-
πεζα, εν αντιθέσει µε τα δύο κόµµατα, που, όπως προείπα, από
το 2011 δεν έχουν καταβάλει ούτε ευρώ. Τρίτον, διότι το δάνειο
του ΣΥΡΙΖΑ είναι πλήρως καλυµµένο µε µία και µοναδική εκχώ-
ρηση της κρατικής επιχορήγησης και επιπροσθέτως µε την ανά-
ληψη δέσµευσης µη εκποίησης ακινήτου ιδιοκτησίας του, εν
αντιθέσει µε τα δύο κόµµατα, των οποίων τα δάνεια είναι ακάλυ-
πτα, διότι οι πολλαπλές εκχωρήσεις σε διάφορες τράπεζες ακυ-
ρώνουν η πρώτη τις άλλες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσα αποκαλύφθηκαν στην εξε-
ταστική επιτροπή εδραιώνουν τη συλλογική πεποίθηση ότι η προ-
σπάθεια αποδόµησης του ηθικού πλεονεκτήµατος του ΣΥΡΙΖΑ
και κατ’ επέκτασης της Κυβέρνησης αποτελεί µάταιο κόπο των
κοµµάτων της διαπλοκής και πέφτει στο κενό. 

Η διαφαινόµενη απώλεια του ελέγχου των ΜΜΕ και της µέσω
αυτών χειραγώγησης της κοινής γνώµης εµφάνισε το φαινόµενο
να υπερασπίζονται δήθεν την ελευθεροτυπία και τον πλουραλι-
σµό στην ενηµέρωση τα κατ’ εξοχήν διαχρονικώς κόµµατα της
διαπλοκής. Εµφάνισε το φαιδρό φαινόµενο να αντιµάχονται τη
δήθεν νέα διαπλοκή των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

Θυµόµαστε όλοι την εκπρόθεσµη τροπολογία των τριών Βου-
λευτών της Νέας Δηµοκρατίας κατά τη διάρκεια ψήφισης επεν-
δυτικού νόµου, µε την οποία απαλλάχθηκαν από την ενδεχόµενη
δίωξη για κακουργηµατική απιστία τα µέλη των διοικήσεων των
τραπεζών που είχαν χορηγήσει δάνεια στα δύο κόµµατα. Όµως,
τώρα που η κακουργηµατική απιστία προκύπτει από τα πορί-
σµατα των επιθεωρητών της Τράπεζας της Ελλάδος, µε ποιον
τρόπο θα απαλλαγούν σε ενδεχόµενη άσκηση ποινικών διώξεων; 

Η προσπάθεια να διαρραγεί το τρίγωνο της διαπλοκής, στην
οποία συνέβαλε τα µέγιστα η εξεταστική επιτροπή, συνεχίζεται
και θα ολοκληρωθεί, επειδή αφορά την ίδια την δηµοκρατία, το
κοινοβουλευτικό πολίτευµα και τους θεσµούς.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Τζαµακλή, και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τη συνέπεια θα συνεχίσει ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου, ο
οποίος θα µιλήσει και αυτός λιγότερο από έξι λεπτά, απ’ όσο
ξέρω.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μόνο δυο λεπτά υπέρβαση,
κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Κεγκέρο-
γλου, έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ξεκινώ µε µια αναφορά που έχει να κάνει µε τοποθέτηση προ-
ηγούµενου συναδέλφου, ο οποίος κατηγόρησε το συγκρότηµα
Μπόµπολα ότι οφείλει, δεν πληρώνει τις δανειακές του υποχρε-
ώσεις του και θέλω να του υπενθυµίσω ότι τον Απρίλιο του 2016
δόθηκε δάνειο στον συγκεκριµένο επιχειρηµατία 80 εκατοµµυ-
ρίων. Εάν, λοιπόν, ήταν έτσι, γιατί δόθηκε αυτή η χρηµατοδό-
τηση; 

Επίσης, γιατί δόθηκαν τα 107 εκατοµµύρια στον Καλογρίτσα
την περίοδο 2015-2016 χωρίς εγγυήσεις, όπως λένε τα στοιχεία
που βγήκαν στη δηµοσιότητα;

Υπάρχει πολλή ψευτιά σε όλη αυτή την ιστορία. Υπάρχει πολύ
σενάριο, που δηλητηριάζει την κοινωνία, τη νέα γενιά και την
οδηγεί στην καλύτερη περίπτωση στην αδράνεια.

Η εξαπάτηση των πολιτών ήταν ολοκληρωτική. Πέντε χρόνια
πριν από το 2015, ο κ. Τσίπρας παρουσίαζε µαγικές λύσεις, οι
οποίες εξαφανίστηκαν µόλις βγήκε στην εξουσία. Και βέβαια,
από αντιµνηµονιακός του «Go back, κυρία Μέρκελ» και του 62%
«ΟΧΙ», έγινε ο υποτακτικότερος των ακραίων κύκλων της Ευρώ-
πης.

Φόρτωσε τη χώρα µε το τρίτο αχρείαστο µνηµόνιο, µε 12,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ υπερφορολόγηση και µε περικοπή των κοι-
νωνικών δαπανών. Η Ελλάδα πισωγύρισε τουλάχιστον τρία
χρόνια και σήµερα πελαγοδροµεί χωρίς εθνική στρατηγική ανά-
µεσα στο Grexit, τη δραχµή και νέα επώδυνα µέτρα. 

Η πολιτική κατάρρευση των ΣΥΡΙΖΑ/ΑΝΕΛ είναι καθολική και
εντεινόµενη. Το τελευταίο ανάχωµα της κυβερνητικής προπαγάν-
δας πριν να υπογράψει τα πάντα «στα τέσσερα», όπως λέει ο κ.
Καµµένος, είναι ξανά η επίκληση του παλιού. 

Αντί να απαξιώνετε την πρόοδο που επιτεύχθηκε στην πατρίδα
µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη Μεταπολίτευση, για
να δικαιολογήσετε τις ψευτιές, την ανικανότητα και την επικινδυ-
νότητά σας, πάρτε το στυλό του κ. Τσίπρα! Πάρτε το στυλό, γιατί
υπογράφει τα πάντα. Υπέγραψε εκατό χρόνια για το υπερταµείο.
Θέλει να δέσει χειροπόδαρα την Ελλάδα και µετά τα εκατό χρό-
νια. 

Προπαγανδίζετε ότι τα σαράντα χρόνια φταίνε για όλα, την
ίδια ώρα που υιοθετείτε και αναπαράγετε τις παθογένειες και τα
κακώς κείµενα, που υπήρξαν και αυτά στη Μεταπολίτευση, και
επιπλέον έχετε ενσωµατώσει ως  στελέχη σας –που είναι πλέον
πολλοί από αυτούς Βουλευτές και Υπουργοί αλλά και διαχειρι-
στές– αυτούς που ταυτίστηκαν µε τις παθογένειες. 

Και επειδή είδα πολλούς Βουλευτές από αυτήν την κατηγορία
να χειροκροτούν σήµερα εδώ τις τοποθετήσεις του κ. Τσίπρα
εναντίον του ΠΑΣΟΚ, θέλω να πω ότι και εµείς έχουµε συστήσει
µια ειδική εξεταστική και κοιτάζουµε να δούµε τι έγινε πράγµατι
το ποσό που δανειοδοτήθηκε. Έχουµε σαράντα ενδεικτικά –συ-
νεχίζεται η εξέταση– πρώην στελέχη του ΠΑΣΟΚ, που πήραν µαζί
τους το πολιτικό κεφάλαιο και άφησαν πίσω τους τα χρέη που
τους αναλογούν. 

Θέλω να το καταθέσω στα Πρακτικά και να βγει αντίγραφο να
δοθεί στα κόµµατα, ώστε να είναι ενήµερα, γιατί πραγµατικά δεν
µπορεί εδώ πέρα να έρχονται και να χειροκροτούν πολλοί από
τους διαχειριστές αυτής της κατάστασης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και πιο πολύ είδα τον Κουρουµπλή. Τον είδατε, ε; Κύριοι συ-
νάδελφοι να χειροκροτεί µε µεγάλη χαρά αυτός ο εκπρόσωπος
του παλαιοκοµµατισµού και της αδιαφάνειας! 

Με την εξεταστική επεδίωκε η Κυβέρνηση τη σύσταση ειδικού

δικαστηρίου. Άνοιξε λάκκο για τους αντιπάλους αλλά έπεσε η
ίδια µέσα. Το µόνο µέσο επικοινωνίας που χρησιµοποίησε πολι-
τικό αρχηγό για να πάρει δανεισµό χωρίς τραπεζικά κριτήρια
ήταν η «ΑΥΓΗ», µε επιστολή του κ. Τσίπρα.

Εάν αυτό το είχε κάνει άλλος πολιτικός αρχηγός, αυτοί οι εκα-
τόν πενήντα τρεις συνάδελφοι που ήταν εδώ σήµερα, θα µας
είχαν φάει. Θα τον είχαν λιντσάρει. Τώρα πού ήταν ο κ. Τσίπρας,
σαν να µην έτρεχε τίποτα δεν είπανε κάτι, ούτε ότι έκανε λάθος.
Δεν έκανε αυτοκριτική ο κ. Τσίπρας. Τίποτα. Βέβαια, η «ΑΥΓΗ»
είναι και η µόνη κοµµατική εφηµερίδα που έχει offshore. Δεν λέει,
όµως, ποιο είναι το πρόσωπο που την εκπροσωπεί. 

Θυµόµαστε την ιστορία µε τη δανειοδότηση του εργολάβου
µε άνωθεν εντολές για να φτιαχτεί η τηλεόραση µέσω του σχε-
δίου Παππά. Αν το έκανε αυτό άλλο κόµµα… Αυτή και αν είναι
διαπλοκή. Αυτό και αν είναι απόδειξη. 

Ο κ. Παππάς δεν πήρε τον λόγο σήµερα. Του έχουµε κάνει
πέντε ερωτήσεις να µας απαντήσει από πού πληρώνονται οι Δα-
βαράκηδες, οι εκατοντάδες Δαβαράκηδες που προπαγανδίζουν
υπέρ της Κυβέρνησης. Εκατόν είκοσι είναι µόνο στο Υπουργείο
Άµυνας. Από πού πληρώνονται; 

Το µόνο κόµµα στο οποίο έγινε κούρεµα στο 60% του χρέους
του είναι ο ΣΥΡΙΖΑ, ο ΣΥΝΑΣΠΙΣΜΟΣ. Έγινε κούρεµα 60%. Ποινι-
κές ευθύνες δεν έχουν αυτοί που το έκαναν; Υπάγονται σε συγκε-
κριµένη ρύθµιση, ε; Να γίνει το ίδιο σε επιχειρηµατικά, στεγαστικά
και καταναλωτικά των πολιτών.

Ερχόµαστε, λοιπόν, να δούµε την παραποίηση των στοιχείων.
Διότι οι συνάδελφοι της εξεταστικής δεν βρήκαν τίποτα σε σχέση
µε τις πολιτικές και τις ποινικές ευθύνες των πολιτικών προσώ-
πων. Και για να µην χαρακτηριστούν ως χασοδίκες, διαστρέβλω-
σαν, όπως λέει στην επιστολή του ο Νίκος Σαλαγιάννης, πάρα
πολλά από αυτά που κατέθεσε, προκειµένου να κατασκευάσουν
κατηγορίες.

Όλα αυτά, βέβαια, κινούνται σε µια γενικότερη επιχείρηση πα-
ραχάραξης της ιστορίας του τόπου, που επιχειρούν συγκεκρι-
µένα κέντρα, µε τα οποία συνεργάζεται η Κυβέρνηση. Οι
παραχαράκτες, οι συκοφάντες υποστηρίζουν ότι η Μεταπολί-
τευση, η καλύτερη περίοδος της σύγχρονης ιστορίας της Ελλά-
δας, κατέστρεψε το έργο που είχε δηµιουργηθεί την
προηγούµενη περίοδο. Ποια περίοδο δηλαδή; Την περίοδο της
δικτατορίας του Μεταξά, του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου, της γερ-
µανικής Κατοχής, του καταστροφικού εµφύλιου, των βασιλικών
πραξικοπηµάτων και της επτάχρονης δικτατορίας. Αν είναι δυνα-
τόν να υποστηρίζετε τέτοια πράγµατα. 

Κι εδώ είναι που έρχεται δυστυχώς και µια πλευρά της Νέας
Δηµοκρατίας να συνδράµει τους ανελοσύριζα. Αντί να δικαιολο-
γήσουν πολιτικά την αποτυχία τους, έστω την αστοχία τους, στο
πλαίσιο µιας οφειλόµενης αυτοκριτικής προσπαθούν – η συγκε-
κριµένη πλευρά- να κουκουλώσουν τα αιτία της κρίσης, τον
εκτροχιασµό της πενταετίας 2004-2009. Αυτό έχει πολιτική εξή-
γηση. Αυτό που κάνει σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ µε τις προσλήψεις έγινε
και τότε. Και δεν έγινε µόνο αυτό. Να κάνετε αυτοκριτική και όχι
άλλες φαύλες πολιτικές. Περί αυτού πρόκειται. 

Κυρίες και κύριοι, µε βάση την αρχή ότι δεν παραγνωρίζουµε
τη θετική συµβολή και άλλων δυνάµεων της Μεταπολίτευσης,
οφείλουµε να πούµε ότι η δηµοκρατική παράταξη ήταν ο πρω-
ταγωνιστής της και έγραψε ιστορία. 

Ναι, το ΠΑΣΟΚ έκλεισε τις πληγές του εµφυλίου και κατήρ-
γησε οριστικά τα πιστοποιητικά κοινωνικών φρονηµάτων. Θεµε-
λίωσε το κοινωνικό κράτος, την κοινωνική δικαιοσύνη, το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας. Έφτιαξε σχολεία, πανεπιστήµια, ερευνητικά
κέντρα, νοσοκοµεία, κέντρα υγείας, ΚΑΠΗ. Έδωσε καθοριστική
ώθηση στην ανάπτυξη µε την ενίσχυση της µικροµεσαίας επιχει-
ρηµατικότητας, µε την αγροτική παραγωγή και την περιφερειακή
ανάπτυξη. Έδωσε φωνή και δύναµη και πραγµατική αξιοπρέπεια
στους µέχρι τότε αποκλεισµένους. Κυρίως, όµως, η Ελλάδα απέ-
κτησε κύρος και σεβασµό στην Ευρώπη και τον κόσµο. 

Ναι, το ΠΑΣΟΚ της δεκαετίας του ’90 δηµιούργησε το ΑΣΕΠ,
τον Συνήγορο του Πολίτη, τις άλλες ανεξάρτητες αρχές, τα ΚΕΠ,
το ολοήµερο σχολείο, το ΕΚΑΣ, το «Βοήθεια στο Σπίτι» και τις
κοινωνικές δοµές. Ανασυγκρότησε την αυτοδιοίκηση. Σχεδίασε
και υλοποίησε τις µεγάλες υποδοµές της χώρας. Οδήγησε τη
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χώρα στην Ευρωζώνη, στις είκοσι τρεις ισχυρότερες χώρες του
κόσµου. 

Ναι, το ΠΑΣΟΚ όταν παρέλαβε µια εκτροχιασµένη χώρα, πά-
λευε να αντιµετωπίσει την κρίση µε όλους απέναντι στις πλατείες
των δήθεν αγανακτισµένων και µε τους κυρίως υπευθύνους να
σιωπούν αδιάφοροι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, κύ-
ριε συνάδελφε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Εν µέσω, λοιπόν, τη κρίσης προχωρήσαµε σε µεταρρυθµίσεις

για την αντιµετώπιση των αιτίων και στρεβλώσεων που παρήγα-
γαν ελλείµατα και χρέος. Και αυτό πρέπει να το συνεχίσουµε και
σήµερα. 

Αναφέρω τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», την ηλεκτρονική συνταγογράφηση,
τον ΕΟΠΥΥ, τους οικονοµικούς εισαγγελείς, την Ανεξάρτητη
Αρχή για την αντιµετώπιση της Διαφθοράς, τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».
Σχεδιάσαµε και νοµοθετήσαµε και ξεκινήσαµε την έρευνα για
τους υδρογονάνθρακες, όταν κάποιοι µιλούσαν ακόµη για υδα-
τάνθρακες.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε,
κύριε Κεγκέρογλου. Έχετε ξεπεράσει τον χρόνο σας κατά τρία
λεπτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Τα
υπόλοιπα θα τα καταθέσω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ πολύ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Γεωργαντάς, Βουλευτής της Νέας

Δηµοκρατίας για έξι λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ θα τα τηρήσω τα έξι λεπτά, γιατί νοµίζω αυτό πρέπει να

κάνουµε αυτήν τη στιγµή. 
Παρακολούθησα, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, τις το-

ποθετήσεις των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ κι εκεί δια-
πίστωσα ένα αφήγηµα, το οποίο στηρίζεται σε έναν πολύ εύκολο
νοµικό ακροβατισµό. 

Τα δάνεια που δεν εξυπηρετούνται, κακώς ελήφθησαν. Υπο-
κρύπτονται ποινικές ευθύνες διαφόρων προσώπων, ενώ τα δά-
νεια που εξυπηρετούνται απαλλάσσονται οποιασδήποτε ευθύνης
µπορεί να υπήρξε κατά τη στιγµή της συνάψεώς τους. Είναι πολύ
απλοϊκό για να το δεχθούµε. Δεν ήταν αυτός ο ρόλος της επι-
τροπής, ούτε είναι αυτό το επίπεδο που πρέπει να υπάρξει και
στην Ολοµέλεια κι έπρεπε να υπάρξει και στις συνεδριάσεις της
επιτροπής, σχετικά µε τη διερεύνηση των ζητηµάτων, την οποία
είχαµε αναλάβει να κάνουµε. 

Αυτό που όφειλε να δει η επιτροπή, αλλά µάλλον ξεκίνησε από
λάθος αφετηρία, ήταν αν τα δάνεια στα κόµµατα τη στιγµή που
δόθηκαν, δόθηκαν πράγµατι µε τους κανόνες που ίσχυαν τότε,
εάν ήταν διασφαλισµένα, αν είχαµε κάποια παράβαση της κείµε-
νης νοµοθεσίας και αν τελικά συνέβη κάτι τέτοιο, αν υπήρχε πα-
ρέµβαση πολιτικού προσώπου προς αυτό. 

Στη σελίδα 382 του πορίσµατος του ΣΥΡΙΖΑ, αναφέρεται επα-
κριβώς στο κεφάλαιο όπου υπάρχουν τα δάνεια του κόµµατος
αυτού ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ακολούθησε και αυτός τον κανόνα –ακριβώς
έτσι το λέει- που ήθελε τα πολιτικά κόµµατα να δανείζονται πα-
ρέχοντας ως εγγύηση µελλοντικές κρατικές χορηγήσεις. Αυτή
είναι παραδοχή δική σας στη σελίδα 382. Άρα, µε τον ίδιο τρόπο
δανείστηκαν άπαντες. 

Τώρα, υπάρχει ένα ζήτηµα. Δεν εξυπηρετούνται, λέει, τα δά-
νεια της Νέας Δηµοκρατίας και εάν αυτό είναι ποινικά αξιολογή-
σιµο. Να το καταλάβω, γιατί είναι ποινικά αξιολογήσιµο; Τι στιγµή
που δίνονταν τα δάνεια αυτά -το έχουν παραδεχθεί άπαντες και
προκύπτει και από έγγραφα- η συνολική κρατική χρηµατοδότηση
για όλα τα κόµµατα µε βάση τα έσοδα του προϋπολογισµού και
το νοµοθετικό καθεστώς εκείνης της περιόδου, ήταν πολύ αυξη-
µένη. Σε όλα τα κόµµατα διανέµονταν 60, 70 έως και 80 εκατοµ-
µύρια. Το ποσό αυτό ήταν κυµαινόµενο, γιατί είχε να κάνει και µε
το ύψος των εσόδων του προϋπολογισµού, αλλά και µε το εάν
µία χρονιά είχε εκλογές ή όχι. 

Με βάση, λοιπόν, αυτά τα δεδοµένα και µε δεδοµένο ότι η χρη-
µατοδότηση για τη Νέα Δηµοκρατία ήταν κοντά στα 20 µε 25
εκατοµµύρια, καταλαβαίνετε πολύ καλά ότι ένα δάνειο -που
εκείνη την εποχή οι οφειλές της Νέας Δηµοκρατίας ήταν κάτω
από 100 εκατοµµύρια, τα υπόλοιπα που προέκυψαν µέχρι σή-
µερα, είναι ουσιαστικά από ανατοκισµούς, από κεφαλαιοποιήσεις
τόκων, από τόκους υπερηµερίας- ήταν ακριβώς η εκχώρηση της
κρατικής χρηµατοδότησης για τέσσερα έτη. Ήταν αυτό, δηλαδή,
που απλά κάνατε και εσείς. Δηλαδή και εσείς κάνατε εκχώρηση
της κρατικής χρηµατοδότησης για τέσσερα έτη, αλλά και για
πέντε σε µία περίπτωση, δηλαδή υπερβήκατε τα τέσσερα χρό-
νια.

Αυτή, λοιπόν, η κρατική χρηµατοδότηση, η τόσο αυξηµένη, για
δύο πολύ σηµαντικούς λόγους -ο ένας είναι άσχετος από την επι-
λογή της Νέας Δηµοκρατίας- µειώθηκε. 

Ο πρώτος, λοιπόν, λόγος είναι ότι µειώθηκαν τα έσοδα του
κράτους. Έτσι όπως είχαν αυξηθεί από το 2000 και µετά και γι’
αυτό τον λόγο η κρατική χρηµατοδότηση από συνολικά ποσά 30
ή 40 εκατοµµύρια έφθασε 70 ή 80, έτσι µειώθηκαν τα έσοδα, µει-
ώθηκε αυτή η κρατική χρηµατοδότηση. Αλλά η σηµαντικότερη
νοµοθετική παρέµβαση για να µειωθεί πραγµατικά το ποσό της
χρηµατοδότησης, ήταν η νοµοθετική πρωτοβουλία της κυβέρνη-
σης του Αντώνη Σαµαρά, που µείωσε το ποσοστό της κρατικής
χρηµατοδότησης από το 1,02‰, στο 0,08 ‰. 

Με λίγα λόγια, πυροβολήσατε τα πόδια µας. Και θα έρθετε να
µας πείτε ότι επειδή δεν εξυπηρετήσατε τα δάνεια, τα οποία δεν
εξυπηρετούνται, επειδή εµείς µόνοι µας αποφασίσαµε και µει-
ώσαµε την κρατική χρηµατοδότηση, ότι έχουµε ευθύνες γι’ αυτό; 

Η κρατική χρηµατοδότηση ήταν το µοναδικό µέσο για όλα τα
κόµµατα, µε την εγγύησή της και την εκχώρησή της, για να µπο-
ρούν να δανείζονται όλα τα προηγούµενα χρόνια. Αυτό δεν ση-
µαίνει, όµως, ότι επειδή άλλαξαν εκείνες οι συνθήκες, σας δίνετε
η δυνατότητα να µιλάτε για ποινικές ευθύνες, ενώ και εσείς δα-
νειζόσασταν µε τον ίδιο τρόπο. Και µάλιστα εδώ αποκαλύφθηκαν
και στοιχεία που έδειχναν ότι ξεπεράσατε και τα όρια αυτά σε
σχέση µε τις πιέσεις που ασκήσατε σε τράπεζες. 

Δεν µπορώ να ξεπεράσω το γεγονός του ακινήτου της Κου-
µουνδούρου και δεν µπορώ να το ξεπεράσω για δύο λόγους.
Όπως αναφέρθηκαν κάποιες ηµεροµηνίες όπου εντός του 2016
εξαιτίας της εξεταστικής επιτροπής έγιναν κάποιες κινήσεις µε
βάση τα οφειλόµενα ποσά των δανείων, να πούµε ότι µόλις τον
Μάρτιο του 2016, στις 21 Μαρτίου 2016 έγινε η αίτηση για τη µε-
τεγγραφή -τρόπος του λέγειν µεταγραφή- την αλλαγή στην εγ-
γραφή σηµείωσης στα βιβλία του Υποθηκοφυλακείου Αθηνών για
το ακίνητο της Κουµουνδούρου, που για µένα είναι νοµικά έωλη.
Και µόλις στις 14 Νοεµβρίου 2016 έγινε η εγγραφή στο Ε9 και
πληρώθηκε ο ΕΝΦΙΑ και οι οφειλόµενοι φόροι µεγάλης ακίνητης
περιουσίας. 

Γι’ αυτό, όµως, το ακίνητο ο κ. Τσίπρας απ’ αυτό το Βήµα στις
15 Απριλίου 2016, την ηµέρα που αποφασιζόταν η σύσταση της
εξεταστικής επιτροπής, ξέρετε τι ακριβώς είπε; Αυτό µόνο να
διαβάσω και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

«Όµως, έχετε το θράσος, κύριε Μητσοτάκη, να συγκρίνετε τα
δάνεια της Νέας Δηµοκρατίας µε τα δάνεια ενός κόµµατος που
εκείνη την εποχή των παχιών αγελάδων, που η Βουλή αποφάσιζε
και έδινε 80 εκατοµµύρια ευρώ κρατική χρηµατοδότηση, είχε πο-
σοστό 3% και φυσικά, για τα δάνεια που έπαιρνε, είχε βάλει υπο-
θήκη το κτήριο των γραφείων του κόµµατος στην πλατεία
Κουµουνδούρου;».

Μεγαλύτερη ψευτιά απ’ αυτή υπάρχει; Το 2013 υποθήκη το
ακίνητο της Κουµουνδούρου που πέρασε στην ιδιοκτησία του
ΣΥΡΙΖΑ το 2016; Είναι ψέµα γραµµένο και αποτυπωµένο, που δεί-
χνει από την πρώτη στιγµή τις προθέσεις που υπήρχαν από την
πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ γι’ αυτήν την εξεταστική επιτροπή. Είναι στη
σελίδα 8498 των Πρακτικών της 15ης Απριλίου 2016. Έχει αυτα-
πάτες ακόµη και στην εγγραφή υποθηκών ο κ. Τσίπρας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γεωργαντά. 

Τελευταία οµιλήτρια είναι η κ. Μεγαλοοικονόµου Θεοδώρα
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από την Ένωση Κεντρώων. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα εδώ για να συζητή-

σουµε, να αναλύσουµε, αλλά κυρίως να εξηγήσουµε στον ελλη-
νικό λαό τα αποτελέσµατα της εξεταστικής επιτροπής για τη
δανειοδότηση των κοµµάτων και των µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης.

Η σύσταση της εξεταστικής επιτροπής τον Απρίλιο του 2016
δεν βρήκε απλώς σύµφωνα τότε όλα τα πολιτικά κόµµατα, αλλά
κυρίως προέκυψε κατόπιν ηχηρής και σαφούς απαίτησης του ελ-
ληνικού λαού.

Οι Έλληνες πολίτες είδαν από το 2009 τα εισοδήµατά τους να
εξαφανίζονται, τις περιουσίες τους να εξανεµίζονται και ύστερα
από επτά χρόνια ατέρµονης κρίσης και τρία µνηµόνια προφανώς
είχαν και έχουν την απαίτηση να γνωρίζουν πού ακριβώς διοχε-
τεύθηκαν τόσα εκατοµµύρια δανείων από τις τράπεζες, για τις
οποίες τράπεζες και τις τρεις µέχρι σήµερα ανακεφαλοποιήσεις
τους ας µην ξεχνάµε πως επιβαρύνθηκε η ελληνική οικονοµία, ο
Έλληνας φορολογούµενος κατά 30 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Το συγκλονιστικότερο, µάλιστα, είναι ότι ενώ είχαµε σε µνη-
µονιακό καθεστώς, συνεχίστηκε η χρηµατοδότηση υπό ύπο-
πτους όρους και χωρίς εγγυήσεις προς τα κόµµατα και τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης.

Εποµένως, από τη µια πλευρά, έχουµε µια Ελλάδα ουσιαστικά
πτωχευµένη, µε την πλειονότητα των Ελλήνων πολιτών να αδυ-
νατεί καθηµερινά να πληρώσει τις υποχρεώσεις της, και από την
άλλη πλευρά έχουµε το σύνολο των τραπεζικών ιδρυµάτων, τα
οποία επί σειρά ετών χορηγούσαν δάνεια σε κόµµατα, µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης ουσιαστικά χωρίς καµµία απολύτως εξασφά-
λιση.

Έχουµε και από την άλλη µεριά Έλληνες που αγωνιούν και
εξαιτίας ενός ελάχιστου δανεισµού προσπαθούν να ενταχθούν
στον νόµο για τα υπερχρεωµένα και, από την άλλη, διαπλεκόµε-
νους, που ελάµβαναν δάνεια απλώς µε αέρα.

Δικαίως, λοιπόν, τόσο εµείς, τα µέλη του ελληνικού Κοινοβου-
λίου, όσο και οι Έλληνες πολίτες περιµέναµε µε τεράστιο ενδια-
φέρον τα συµπεράσµατα της εξεταστικής επιτροπής, για να
πέσει επιτέλους άπλετο φως στα σκιώδη πεπραγµένα του διε-
φθαρµένου συστήµατος.

Έτσι, µετά από εννέα µήνες συνεδριάσεων, εκατόν ογδόντα
ώρες εργασίας και εξέταση είκοσι εννέα µαρτύρων, µεταξύ των
οποίων οι πλέον γνωστοί µέτοχοι ελληνικών µέσων ενηµέρωσης,
ερωτώ: Ποιο ήταν το αποτέλεσµα; 

Απολύτως κανένα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Όσο απογοη-
τευτικό κι αν είναι αυτό, για άλλη µια φορά δεν έφτασε το µαχαίρι
στο κόκαλο, δεν έπεσε άπλετο φως, δεν βρήκαµε την αρχή του
νήµατος. Αντιθέτως, ακούσαµε και διαβάσαµε πολλά και ενδια-
φέροντα, τα οποία, όµως, δεν κατέληξαν ούτε σε συγκεκριµένες
πολιτικές ευθύνες, αλλά ούτε και σε σαφείς ευθύνες στις ηγεσίες
των τραπεζών.

Φυσικά πολλάκις η επιτροπή άκουσε µάρτυρες, που κατέθε-
σαν πως βεβαίως υπάρχει διαπλοκή στην Ελλάδα, καθώς και πως
οι φιλικές σχέσεις παίζουν ρόλο στον δανεισµό και ότι οι πολιτι-
κές γνωριµίες είναι καθοριστικές. Τίποτα απ’ όλα αυτά, όµως,
δεν τα ακούµε για πρώτη φορά.

Σας ερωτώ: Ποιος Έλληνας δεν γνωρίζει ότι υπήρχε και υπάρ-
χει διαπλοκή στην Ελλάδα; Όµως, ερωτώ: Αυτό ήταν το ζητού-
µενο; Να διαπιστώσουµε την ύπαρξη αυτού του φαινοµένου;
Φυσικά και όχι.

Ας µη συνεχίζουµε την ίδια υποκριτική στάση. Μοναδικός σκο-
πός της εξεταστικής επιτροπής ήταν να διαπιστώσει και να οδη-
γήσει σε συγκεκριµένα πρόσωπα που συµµετέχουν στη
διαπλοκή, που όλοι γνωρίζουµε ότι υπάρχει. 

Όµως, αυτό φυσικά δεν συνέβη. Η εξεταστική επιτροπή οδη-
γήθηκε σε διαφορετικά συµπεράσµατα της Πλειοψηφίας, δη-
λαδή της Κυβέρνησης, και της Μειοψηφίας, δηλαδή των λοιπών
κοµµάτων. Κάθε κόµµα έβγαλε τα δικά του πορίσµατα, τα οποία
καθόλου δεν βοηθούν στην ανακάλυψη της αλήθειας.

Και η αλήθεια είναι πως όσο η εξεταστική επιτροπή έψαχνε τα
πρόσωπα, που ευθύνονται σηµαντικά για την κατάρρευση του

τραπεζικού συστήµατος στην Ελλάδα και τα οποία δηµιούργη-
σαν το πανίσχυρο τρίγωνο της εξουσίας µεταξύ πολιτικών,
µέσων µαζικής ενηµέρωσης και τραπεζών, οι Έλληνες πολίτες
εξακολουθούν να βιώνουν πρωτόγνωρες καταστάσεις.

Καθηµερινά, όλο και περισσότεροι Έλληνες δεν µπορούν να
πληρώσουν τους λογαριασµούς του ρεύµατος, δεν έχουν θέρ-
µανση και στερούνται ακόµα και των βασικών αγαθών της διατρο-
φής τους. Η φτώχεια κάθε µέρα επεκτείνεται σε περισσότερους
συµπολίτες µας. Ακόµη και το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βου-
λής διαπιστώνει άµβλυνση της φτώχειας. 

Και ενώ επιχειρήσεις κλείνουν και φεύγουν στο εξωτερικό και
οι πολίτες µετά βίας επιβιώνουν, δηµιουργώντας συνέχεια νέα
χρέη, διαβάσαµε και τις νέες διαρροές για την πρόταση του Διε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου, µια από τις οποίες είναι να σταµα-
τήσει η προστασία της πρώτης κατοικίας, για να λυθεί επιτέλους
το πρόβληµα των κόκκινων δανείων, δηλαδή να µην έχουµε θέµα
µε τα κόκκινα δάνεια, αφού τα σπίτια θα βγαίνουν σε πλειστηρια-
σµό. Έτσι θα ενδυναµωθούν οι τράπεζες και το τραπεζικό σύ-
στηµα. 

Είναι απολύτως εξοργιστικό να θυσιάσουµε την πρώτη και
συχνά τη µοναδική κατοικία χιλιάδων ανθρώπων και µάλιστα οι-
κογενειών, να τους καταστήσουµε άστεγους, επειδή χρωστάνε
1.000, 5.000 ή 10.000 ευρώ ή έχουν εξοφλήσει το ήµισυ ή τα �
του δανείου τους, χωρίς όµως να ευθύνονται εκείνοι που δεν
µπορούν να συνεχίσουν να πληρώνουν, διότι η κρίση τούς οδή-
γησε να µείνουν άνεργοι ή τα εισοδήµατά τους να πέσουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Ταυτόχρονα, τα κόµµατα, χρωστώντας 420 εκατοµµύρια από

δάνεια που πήραν είναι δεδοµένο πια ότι ποτέ δεν θα αποπλη-
ρώσουν και δεν θα γίνει κανένας πλειστηριασµός, γιατί δεν έχουν
δώσει καµµία εµπράγµατη εξασφάλιση, καµµία υποθήκη. Ίσως
θα έπρεπε οι Βουλευτές αυτών των κοµµάτων να έβαζαν τα δικά
τους ακίνητα εµπράγµατη υποθήκη ή να πλήρωναν µε δικά τους
χρήµατα. Διότι όταν τα κόµµατα ελάµβαναν τα δάνεια, ήξεραν
γιατί τα ελάµβαναν: για να παραµείνουν στην εξουσία. 

Ενώ δηλαδή θυσιάζουµε τους ανθρώπους µας, που αδυνατούν
να πληρώσουν τις µικροοφειλές τους και οι οποίοι έλαβαν δάνεια
πάντοτε µε υποθήκη τα σπίτια τους, έχουµε απαλλάξει πλήρως
τα κόµµατα και τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης από οποιαδήποτε
ευθύνη. 

Και ερωτώ: Γιατί ένας µικρός δανειολήπτης, είτε νοµικό είτε
φυσικό πρόσωπο, εάν δεν εξυπηρετεί το δάνειό του εγγράφεται
στον «Τειρεσία» και δεν µπορεί να πάρει άλλο δάνειο, δεν µπορεί
να κάνει καµµία σύµβαση, ενώ τα κόµµατα που δεν εξυπηρετού-
σαν τα δάνειά τους επί χρόνια δεν γράφονται στον «Τειρεσία»
και συνέχιζαν να λαµβάνουν καινούργια δάνεια;

Και εδώ έρχεται η µεγάλη απογοήτευση για το αποτέλεσµα
της εξεταστικής επιτροπής, καθώς υπήρξαν αυξηµένες προσδο-
κίες για το έργο που επιχείρησε να φέρει εις πέρας. Βεβαίως,
από εδώ και πέρα ευελπιστούµε και στηριζόµαστε στην ελληνική
δικαιοσύνη, η οποία αναλαµβάνει να ξεκαθαρίσει αυτό το συνον-
θύλευµα πληροφοριών, µαρτυρικών καταθέσεων, εγγράφων,
προκειµένου να διαπιστώσει εάν και πού µπορούν να αποδοθούν
ποινικές ευθύνες. 

Όµως, ας µην ξεχνάµε ότι η δικαιοσύνη θα έχει να αντιµετωπί-
σει σωρεία νοµικών προβληµάτων στο έργο της, αφού αυτό το
απρόσωπο, διεφθαρµένο σύστηµα έχει φροντίσει να θωρακίσει
αφ’ ενός τις όποιες πολιτικές ευθύνες µε σύντοµες παραγραφές,
όπως ο νόµος περί ευθύνης υπουργών, και αφ’ ετέρου τις όποιες
ευθύνες τραπεζών, µε τον ν.4146/2013, ο οποίος απάλλαξε τις
διοικήσεις των τραπεζών από την ευθύνη των δανείων που χο-
ρηγούσαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε, κυρία Μεγαλοοικονόµου. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε. 

Γιατί έγινε αυτός ο νόµος; Ίσως γιατί οι διοικήσεις των τραπε-
ζών να µιλούσαν, οπότε θα βλέπαµε εάν υπήρξε πολιτική δια-
πλοκή. 
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Εάν, λοιπόν, βγήκε ένα συµπέρασµα από την εξεταστική επι-
τροπή, αυτό είναι ότι η σήψη, η διαφθορά, οι πελατειακές σχέ-
σεις του παρελθόντος καλά κρατούν. Το σύστηµα που έθρεψε
αυτές τις παράνοµες πρακτικές προστατεύεται πλήρως, διότι ου-
σιαστικά είναι αυτό που ακόµα και σήµερα διοικεί και έχει θέση
εξουσίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνηθίσαµε να λέµε συχνά ότι
οι Έλληνες ξεχνούν εύκολα και γρήγορα. Όµως, εγώ είµαι σί-
γουρη πως αυτή τη φορά οι Έλληνες όχι απλώς δεν θα ξεχά-
σουν, αλλά θα βάλουν στη θέση που τους αξίζει τα κόµµατα της
διαπλοκής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας ευχαριστούµε,
κυρία Μεγαλοοικονόµου. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε
σε ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι σε ένα λεπτό.
Έχετε πάρει ήδη τρία λεπτά επιπλέον. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εξάλλου, το µόνο βέβαιο
ότι ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων, ο Βασίλης Λεβέντης,
ήταν ο πρώτος που προ πολλών ετών µίλησε για διαπλοκή µε-
ταξύ µέσων µαζικής ενηµέρωσης, τραπεζών και φυσικά δικαιώ-

νεται πανηγυρικά. 
Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας ευχαριστούµε
και εµείς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό κηρύσσεται
περαιωµένη η συζήτηση, η οποία διεξήχθη σύµφωνα µε το άρθρο
148 του Κανονισµού της Βουλής επί του κατατεθέντος πορίσµα-
τος της Εξεταστικής Επιτροπής σχετικά µε τη διερεύνηση της
νοµιµότητας της δανειοδότησης των πολιτικών κοµµάτων, καθώς
και των ιδιοκτητριών εταιρειών µέσων µαζικής ενηµέρωσης από
τραπεζικά ιδρύµατα της χώρας, που ανακοινώθηκε στη Βουλή
στις 25 Ιανουαρίου 2017.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 3.06’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα,
Πέµπτη 2 Φεβρουαρίου 2017 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων.
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